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Open brief 

Aan de Informateurs de heer drs. W.J. Bos en de heer H.G.J. Kamp 
Postbus 20018 
2500 EA Den Haag 

Geachte heren Bos en Kamp, 

Recent heeft Careyn Hulshoudelijke Zorg besloten om een groot aantal medewerkers in 
Nieuwe Waterweg Noord boventallig te verklaren. Binnen onze gemeente en de ons 

omringende gemeenten heeft deze beslissing veel emoties en vragen opgeroepen. 

Afbraak huishoudelijke zorg 
Binnen de huishoudelijke zorg worden twee vormen van hulp onderscheiden: HH1 en HH2. 
HH2 is de complexe, duurdere variant. Volgens Careyn wordt de laatstgenoemde vorm 
sinds de overheveling van de huishoudelijke zorg van de AWBZ naar de Wmo steeds 
minder geïndiceerd. Dit betekent volgens Careyn dat er een overschot aan hoger 
gekwalificeerde medewerkers is en de daarbij hogere loonkosten kunnen niet meer worden 
gedekt uit de lagere vergoedingen. 

Verdere bezulnigingen op de Wmo zullen dit proces waarschijnlijk versterken. 
Dien ten gevolge heeft Careyn Huishoudelijke Zorg besloten om een groot aantal 
medewerkers in Nieuwe Waterweg Noord boventallig te verklaren. Binnen onze gemeente 
en de ons omringende gemeenten heeft deze beslissing veel emoties en vragen 

opgeroepen. 
Navraag leert dat de ontwikkelingen niet te maken kunnen hebben met een te scherp 

inkoop beleid van de gemeente, er Is een gemiddelde prijs gehanteerd en er zijn duidelijk 
richtlijnen gegeven over de verwachte kwaliteit. 

Uit gesprekken met medewerkers die we gevoerd hebben blijkt dat er helemaal geen 
minder HH2 geclassificeerde gezinnen zijn. Onze conclusie is dan ook dat de medewerkers 

klem zitten. 

Deze ontwikkeling baart onze fractie veel zorgen. In de eerste plaats hebben wij zorgen om 
de vele gezinnen die door deze maatregelen worden getroffen. Een groot aantal 
medewerkers zou boventallig worden verklaard waarvoor vervolgens een 

ontslagvergunning wordt aangevraagd, of men moet een verlaging van het salaris van 18% 

accepteren. Weiger je deze constructie dan vind het UWV hoogstwaarschijnlijk dat je werk 
weigert en dus niet in aanmerking komt voor een uitkering. De facto zullen veel 

medewerkers geen andere keus hebben dan tegen een HH1 vergoeding HH2 werk uit te 

voeren, Dat de motivatie dan geheel zoek is laat zich raden: 

In de tweede plaats leidt de inzet van HH1 medewerkers zeer waarschijnlijk tot meer 

zorgkosten op de langere termijn (signalering). Kwaliteit van de zorg is altijd een 
uitgangspunt van onze gemeente geweest. De cliënten mogen nooit het slachtoffer worden 

van een veranderende organisatie bij een aanbieder van de zorg. 
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Verder hebben wij als fractie zorg om het gebrek aan realiteitszin van het bestuur van 
Careyn. De leden van de Raad van Bestuur verdienen meer dan het maximale salaris zoals 
in 2009 is vastgesteld in de beloningscode voor bestuurders in de zorg. 
Daarnaast worden structureel deskundigen ingehuurd om organisatievraagstukken te 
beantwoorden, uiteraard tegen hoge kosten. 

Verzoek 

Wij vragen u als PvdA fractie Vlaardingen om in de onderhandelingen de uitwassen van 
marktwerking in de zorg nog eens tegen het licht te houden en geen extra bezuinigingen 
toe te staan op de Wmo in het algemeen en de huishoudelijke zorg in het bijzonder. 
Daarnaast is extra aandacht voor de beloningscode voor bestuurders in de zorg van belang 
en dan met name om deze code ook geldig te laten zijn voor contracten die voor 2009 met 
bestuurders zijn afgesloten. 

Namens de fractie van PvdA Vlaardingen 

K. Terpstra, fractievoorzitter 

c.c. mw. drs. J. Klijnsma, PvdA fractie Tweede Kamer



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer K. Terpstra 
Fractievoorzitter PvdA Vlaardingen 
Ernst Casimirstraat 74 
3136 BB Vlaardingen 

Kenmerk: 201200532 Den Haag, 15 oktober 2012 

Geachte heer Terpstra, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos
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Voorzitter 

Tweede Kamer 
DER STATEN-GENERAAL 

Postbus 20018 

2500 EA Den Haag 
Aan de heer H.G.J. Kamp en de heer drs. W.J. Bos 1070 318 30 33 
Binnenhof 1A 
2513 AA Den Haag 

Den Haag, 11 oktober 2012 

Kenmerk: 2012217282 

Mijne heren, 

Hierbij zend ik u het stenografisch verslag van het ordedebat van heden toe. 
Met deze brief breng ik het verzoek van het lid Van Bommel over en vraag u mij te 
willen berichten of u aan dit verlangen kunt voldoen. 

Met vriendelijke groet, 

BML, 

r van de Tweede Kamer 

der Staten-Generaal 
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Regeling van werkzaamheden d.d. 11 oktober 2012 

CONCEPT 

De voorzitter: 

Het woord is aan de heer Van Bommel. 

De heer Van Bommel (SP): 

Mevrouw de voorzitter. Uit de media vernemen wij dat de onderhandelende partijen 

een akkoord hebben bereikt op belangrijke onderdelen op het gebied van de zorg, 

het onderwijs en de weigerambtenaren. Via u verzoek ik om een brief van de 

informateurs om helderheid te krijgen over wat op die onderdelen de inhoud van het 

akkoord is. De media hebben erover bericht. Die hebben kennelijk wel die informatie 

en de Kamer niet. Ik vind dat de Kamer er ook over moet kunnen beschikken zodat 

we er met elkaar over kunnen spreken. 

De heer Pechtold (D66): 

Voorzitter. Normaal zou ik wat terughoudend zijn bij zo'n verzoek, maar aangezien 

een van de onderhandelaars, de heer Samsom, op Twitter heel duidelijk uit wat wel 

op tafel komt en wat niet op tafel komt, is er mijns inziens alle reden om precies te 

weten wat er op die tafel komt en wat die tafel nooit bereikt heeft. 

Mevrouw Neppérus (VVD): 

Voorzitter. De VVD-fractie heeft geen enkele behoefte om voortdurend 

tussenrapportages en brieven te ontvangen Dus geen steun voor het verzoek. 

De heer Omtzigt (CDA): 

Voorzitter. Steun voor het verzoek. Er is inderdaad zelfs over getwitterd en er is 

royaal over gesproken. Volgens mij is het ook heel bewust in de media gebracht en 

dus kan ook deze Kamer geïnformeerd worden. Nu er toch een brief gevraagd wordt, 

is mijn verzoek om daarin dan tevens aan te geven of er ook ten aanzien van Europa 

een deelakkoord ligt. 

De heer Klaver (GroenLinks): 

Aan ongecorrigeerde verslagen kan geen enkel recht worden ontleend. 
Uit ongecorigeerde verslagen mag niet letterlijk worden geciteerd.
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Steun voor het verzoek en ook voor het verzoek dat de heer Omtzigt eraan 

toevoegde. 

De heer Krol (5OPLUS): 

Ook steun voor het verzoek. 

De voorzitter: 

Ik stel vast dat er steun is voor het verzoek. Er is geen meerderheid, maar bij een 

verzoek om een brief is het gebruikelijk dat wij het verzoek doorgeleiden. Mijnheer 

Van Bommel, voor wanneer moet de brief er komen? 

De heer Van Bommel (SP): 

Ja, dat is wel relevant. We gaan met reces, maar ik denk dat dit wel een dringende 

kwestie is. Volgens mij moet de brief voor komende dinsdag bij de Kamer kunnen 

zijn. 

De voorzitter: 

Ik stel voor om het stenogram van dit gedeelte van de vergadering door te geleiden 

naar de informateurs. 

Daartoe wordt besloten. 

Aan ongecorrigeerde verslagen kan geen enkel recht worden ontieend. 
Uit ongecorigeerde verslagen mag niet letterlijk worden geciteerd.
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College van Burgemeester en Wethouders 

Gemeente Vlaardingen 

Aan de heer H.G.J. Kamp Postbus 1002 

en de heer drs. W.J. Bos 3130 EB Vlaardingen 
Binnenhof 1A Bezoekadres: 

2513 AA Den Haag Westhavenkade 85 
3133 AV Vlaardingen 

Telefoon: 

geet gelled elf (010) 248 4000 

www. viaardingen.nl/contact 
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Oeververbinding Wilt u bij beantwoording van 

‚ . deze brief het briefnummer 

briefnummer uw kenmerk bijlage(n) vermelden? 

527335 - 

Geachte heren Kamp en Bos, 

Graag brengen wij de Nieuwe Westelijke Oeverbinding (hierna ‘NWO’) onder uw aandacht, een 

infrastructureel project waarmee een miljardeninvestering gemoeid is. Een dossier dat van belang is voor 

het aanstaande kabinet en daarmee voor uw werkzaamheden als informateurs. 

Als bestuurders van de gemeenten Vlaardingen, Maassluis, Midden-Delfland, Schiedam en 

deelgemeente Hoek van Holland (totaal ruim 206.000 inwoners) maken wij ons zorgen over de 

onherstelbare aantasting van een dichtbevolkt natuur- en leefgebied in de zuidelijke Randstad. Daarom 

verzoeken wij het kabinet duurzame keuzes te maken die bijdragen aan de structurele versterking van 

de metropoolregio Rotterdam-Den Haag en tegelijkertijd de leefbaarheid van dit gebied op peil houden. 

Voor wat betreft de NWO heeft het nemen van dergelijke toekomstbestendige keuzes een prijs. 

De VVD en PvdA staan voor de opgave tot overeenstemming te komen waar en hoe een nieuwe 

oeververbinding aan te leggen. De discussie hierover willen wij graag richting geven door u te informeren 

over ons standpunt. 

e Dat ereen extra verbinding moet komen tussen de A15 (Maasvlakte/Mainport Rotterdam) en de 

A20 (Westland/Haaglanden) staat voor ons buiten kijf. Wij zijn voorstander van de Oranjetunnel. 

Verkeerskundig biedt deze variant structureel de beste versterking voor de haven, de 

metropoolregio Rotterdam-Den Haag én voor de verkeerscirculatie rond Rotterdam. De 

Blankenburgtunnel daarentegen is een tijdelijk lapmiddel, een bypass voor de Beneluxtunnel die 

de verkeersdruk verplaatst naar de A20, A4-Noord en de N57. 

e De NWO is gepland in een dichtbevolkt gebied in de Randstad. De aanleg van een 

Blankenburgtunnel tast de natuur onherstelbaar aan en heeft een enorme impact op de 

leefbaarheid. Het is essentieel om in dit dichtbevolkte en economisch belangrijke gebied de 

leefbaarheid op peil te houden. 

Pleidool 
Nogmaals, wij verzoeken het kabinet een duurzame keuze te maken en te kiezen voor een structurele 

versterking van de metropoolregio Rotterdam-Den Haag en voor het op niveau houden van de 

leefbaarheid van dit dichtbevolkte gebied. In het verlengde hiervan pleiten wij voor een breder portee dan 

het ontlasten van de Beneluxcorridor. Betere onderzoeken zijn nodig om toekomstbestendige keuzes te 

kunnen maken, waarbij economische ontwikkeling en leefbaarheid hand in hand gaan en elkaar ultimo 

versterken. 
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\ College van Burgemeester en Wethouders 

$ 
Gemeente Vlaardingen 

Een kopie van deze brief sturen wij naar de fractievoorzitters van de politieke partijen in de Tweede 
Kamer en naar een aantal belangenorganisaties. Verder maken wij de brief openbaar via de websites 
van de betrokken gemeenten. 

Ten slotte 

Wij wensen u succes bij uw taak in de formatie van het nieuwe kabinet en zien met belangstelling uit 
naar het regeerakkoord. 

Hoogachtend, 

Burgemeester en wethouders Viaardingen, 

eges van burgemeesters en wethouders van Maassluis, Midden-Delfland, 
dagelijks bestuur van deelgemeente Hoek van Holland 

| 
mede namens de co 
Schiedam en h 

meester, 

Bruinsma 
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H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

Aan de Burgemeester van de gemeente 
Vlaardingen 
De heer mr. T.P.J. Bruinsma 
Postbus 1002 
3130 EB Vlaardingen 

Kenmerk: 201200535 Den Haag, 15 oktober 2012 

Geachte heer Bruinsma, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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Secretariaat Ministerraad 
Ministerie van Algemene Zaken 

> Retouradres Postbus 20001 2500 EA Den Haag 

Kabinet Minister-President 

Binnenhof 19 

Aan de informateurs 2513 AA Den Haag 
Postbus 20001 

H.G.J. Kamp en W.J. Bos 2500 EA Den Haag 

Postbus 20018 www. rijksoverheid.n! 

2500 EA DEN HAAG 

Onze referentie 

3116640 

Datum 12 oktober 2012 

Betreft Beantwoording minister van Defensie i.a.m. minister van Financien 

Geachte heren Kamp en Bos, 

Bijgaand treft u aan de beantwoording van de minister van Defensie, de heer 

Hillen in afstemming met de minister van Financiën, de heer De Jager, op uw 

vefzoek d.d. 9 oktober 2012 (kenmerk 201200456). 
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Ministerle van Defensie 

Postbus 20701 

2500 ES Den Haag 

Aan de minister-president 

Minister van Algemene Zaken 

Drs. M. Rutte 

Binnenhof 19 

2513 AA Den Haag 

Den Haag, 11 oktober 2012 

Hierbij bled ik u aan, ter doorgeleiding aan de informateurs, de antwoorden op hun vragen van 9 
oktober jl. De brief is afgestemd met het Ministerie van Financién. 

Defensie maakt in de begroting een onderscheid tussen investeringen en exploitatie. Investeringen 
hebben een incidenteel karakter, terwijl exploitatie-uitgaven een structureel, althans langjarig 
karakter hebben. Grote investeringsprojecten met een omvang van meer dan € 5 miljoen worden 
onder een apart begrotingsartikel gebracht, dat van de Defensie Materieel Organisatie. Voor 
dergelijke investeringen geldt het Defensie Materieel Proces, dat tevens het overleg tussen 
Defensie en het parlement structureert. Grote investeringen vergen vaak jaren voorbereidingstijd, 
terwijl! de levensduur van grote (wapen)systemen decennia kan omvatten. Uitgaven betreffen niet 
zelden grote bedragen, die echter in een langjarig perspectief moeten worden beschouwd. 

Exploitatie-uitgaven vallen niet onder één begrotingsartikel. Zo worden personeelsuitgaven 
geboekt bij het desbetreffende operationele commando, bijvoorbeeld het Commando 
luchtstrijdkrachten. Uitgaven voor materiële exploitatie worden gedeeltelijk geboekt bij het 
operationele commando en gedeeltelijk bij de Defensie Materieel Organisatie. Deze systematiek 
waarborgt een goede bedrijfsvoering en alle exploitatie-uitgaven worden verantwoord. Zij vergt wel 
meer inspanningen om de totale exploitatie-uitgaven van één wapensysteem, zoals de F-16, onder 
één noemer te brengen. 

Voor de planning op de lange termijn hanteert Defensie een termijn van tien jaar. Het komt weinig 
voor dat een investeringsproject langer duurt. Bij de vervanging van de F-16 is dat echter wel het 
geval; de huidige planningstermijn van Defensie loopt tot en met 2022, terwijl de aanschaf van de 
F-35 loopt tot ongeveer 2024. 

Op grond van ontwikkelingen in binnen- en buitenland, waaronder financiële en veiligheidspolitieke, 
past Defensie haar investeringsplannen regelmatig aan, zowel voor de korte als voor de lange 
termijn. Als het investeringen later in de planningsperiode of daarna betreft waarvoor doorgaans 
nog geen verplichtingen zijn aangegaan, zijn aanpassingen goed mogelijk. Defensie is overigens in 
staat ook op kortere termijn haar plannen aan te passen. Een voorbeeld uit het afgelopen 
decennium is de bouw en introductie van patrouillevaartuigen en, gelijktijdig, de vervroegde 
uitfasering van M-fregatten. De investeringen in de F-35 zijn voorzien voor de tweede helft van de 
huidige planningsperiode en daarna. Het is daarom nu nog goed mogelijk veranderingen in de 
uitgaven voor de F-35 in de algemene financiële planning voor die periode te accommoderen. 

Aantallen 

e In 2002 heeft het kabinet besloten deel te nemen aan de ontwikkeling van de F-35 met een 
bijdrage van 800 miljoen dollar. Sindsdien is de F-35 de beoogde opvolger van de F-16. Er 
is echter niet besloten dat de F-35 zou worden aangeschaft of in welke aantallen. Wel is 
toen het planningsaantal van 85 geformuleerd, mede met het oog op de 
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Medefinancieringsovereenkomst met het bedrijfsleven (de business case). Het aantal van 

85 toestellen is tevens het uitgangspunt voor de omzetverwachtingen van het Nederlandse 
bedrijfsteven bij de F-35 productie. 

e Sinds 2002 is geen getalsmatige behoefte van de vervanging van de F-16 vastgesteld. Wel 
is steeds het planningsaantal van 85 aangehouden. 

e In 2006/2007 is door het kabinet al de mogelijkheid genoemd van een aanschaf in batches. 

Een eerste batch zou toen 50 tot 60 toestellen kunnen zijn. 

e In augustus 2012 heeft de Defensie de Algemene Rekenkamer verzocht onderzoek te doen 

naar de kosten van uitstappen uit het F-35 project of de testfase. Omdat het aantal van 85 

toestellen om financiële redenen minder voor de hand was komen te liggen, is als 

rekenkundig uitgangspunt het huidige aantal van 68 F-16’s gekozen. Dit aantal is openbaar 
omdat de onderzoeksopzet van de Algemene Rekenkamer openbaar is. 

e De minlster van Defensie heeft 5 juli 2012 in een overleg in de Kamer het aantal van 56 
genoemd als duiding voor een aantal dat Defensle zou willen aanschaffen. 

Ontwikkeling budget 

In het onderstaande tabel is de ontwikkeling van het benodigde investeringsbudget weergegeven: 

Tijdstip Investeringsbudget voor 85 toestellen Toelichting 
2000 € 4,5 miljard (10 miljard gulden) Geen gedetailleerd budget 

berekend 

2006 € 5,5 miljard Eerste vastgesteld budget 
2010, sept | € 6,2 miljard Stand begroting 2011 

2010, dec | € 7,6 miljard Kostenstijging door herijking 

programma in VS. Niet meer 

verwerkt in latere begrotingen, 

2012, april | € 7,5 miljard Tentatieve doorrekening; 

daling door lagere 

plandollarkoers 

2012, sept | € 8,0 miljard Tentatieve doorrekening; 

stijging voornamelijk door 

hogere plandollarkoers 

Het regeerakkoord van het kabinet-Rutte bepaalde dat een besluit over de vervanging van de F-16 

door een volgend kabinet zou worden genomen. De begroting 2011 is daarom de laatste waarin 

budgetstanden op grond van het planningsaantal van 85 toestellen zijn opgenomen. De Minister 

van Defensie heeft bovendien in de beleidsbrief van 8 april 2011 aangekondigd voor de vervanging 

van de F-16 een reservering van € 4,5 miljard in de investeringsptannen van Defensie te 

verwerken. Deze reservering stond nadrukkelijk los van een nader te bepalen aantal toestellen. 

Een budget kon immers pas worden vastgesteld als een volgend kabinet een besluit over aantallen 
zou nemen. Van een taakstellend budget is dan ook nooit sprake geweest. 

Het is niet mogelijk de verwerving en exploitatie van 56 F-35 toestellen in te passen in de huidige 

reservering van € 4,5 miljard of de huidige exploitatie-uitgaven van de F-16. Wel is het voor 

Defensie zonder meer mogelijk de investering en exploitatie voor 56 F-35 toestellen in de eigen 

begroting in te passen. 

Antwoorden op vragen 

1. Welk budget is nu in het meerjarenperspectief (30 jaar) van Defensie opgenomen voor 

de investerings- en exploitatiekosten van de vervanging van de F16? 

Voor de investeringskosten van de vervanging van de F-16 is een reservering van € 4,5 miljard 

beschikbaar. Hiervan is € 0,45 miljard reeds uitgegeven of verplicht (voor de twee testtoestellen en 

de PSFD MoU voor de productie-, instandhoudings- en doorontwikkelingsfase). 
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Voor de exploitatiekosten van de nieuwe toestellen die de F-16 vervangen, zijn de huidige 

middelen voor de exploitatiekosten van de F-16 beschikbaar. Deze bedragen ca. € 150 miljoen per 

jaar voor de toestellen en € 50 miljoen per jaar voor twee vliegbases. In het meerjarenperspectief 
van 30 jaar betreft dit in totaal een bedrag van € 6 miljard. 

2. Hoeveel F35's kunnen - naar de huidige inzichten voor wat betreft aanschafprijs en 

exploitatiekosten ~ voor dit bedrag worden gekocht en gebruikt ? 

De bedragen in het antwoord op vraag 1 zijn toereikend voor 35 F-35's op 2 vliegbases. Dit is 

inclusief de twee testtoestellen. 

Het berekende aantal betreft de stand van de kostenontwikkeling tot dit moment, waarbij de 

investeringskosten per toestel € 98 miljoen bedragen, de exploitatiekosten per toestel € 5,2 

miljoen per jaar en de exploitatiekosten per vliegbasis € 25 miljoen per jaar. Voor 35 toestellen op 

twee vliegbases komen de nu voorziene investeringskosten uit op € 3,4 miljard en de 

exploitatiekosten voor 30 jaar op € 7,0 miljard. 

Er zijn om dit aantal te kunnen inpassen wel diverse budgettaire herschikkingen en kasschuiven 

nodig tussen het investerings- en het exploitatiebudget binnen de Defensiebegroting. De 

exploitatieraming komt bij 35 toestellen in totaal € 2 miljard hoger uit dan het beschikbare budget, 

te dekken uit enerzijds het aanschafbudget voor de toestelien en anderzijds uit het reguliere 
investeringsplan van Defensie: 

e Ten eerste zijn er herschikkingen en kasschuiven nodig van het investeringsbudget voor de 
aanschaf van de toestellen naar het exploitatiebudget van de toestellen (in totaal 1 € miljard). 

e Daarnaast zijn twee posten die in de jaarrapportage Vervanging F-16 in de raming van de 

exploitatiekosten zijn verwerkt, op aangeven van Defensie in feite te kwalificeren als 

investeringen. Dit betreft de posten ‘modificatie/upgradingskosten’ en ‘updatekosten (block 
upgrades)’ en de bijbehorende BTW, Het in de berekening gebruikte exploitatiebedrag is 

daarvoor naar rato van het aantal toestellen gecorrigeerd met € -0,5 miljard. Dit bedrag moet 

nog binnen het investeringsplan van Defensie worden afgedekt (zie vraag 4). 

e Verder staat in de jaarrapportage vermeld dat een onzekere exploitatiepost van € 1,2 miljard 
aan modificatiekosten voor 85 toestellen niet in de tabel is opgenomen omdat daar nog 

opheldering over verkregen moet worden van het programmabureau in de VS. Ook deze 

onzekere post dient op aangeven van Defensie gekwalificeerd te worden als investering. Het 

betreft hier geen kosten voor de aanschaf van de toestellen, maar investeringen voor latere 

aanpassingen en moderniseringen, vergelijkbaar met modificatieprogramma‘s die bij de F-16 

in de loop van de tijd zijn uitgevoerd. Naar rato van het aantal van 35 F-35’s gaat het om een 

bedrag van € 0,5 miljard, en moet nog afgedekt worden binnen het investeringsplan van 
Defensie (zie vraag 4). 

3. Hoeveel jachtvliegtuigen heeft Defensie nodig en wat zijn de meerkosten (aanschaf en 

exploitatie over 30 jaar) voor dit aantal ten opzichte van het aantal bij 2? 

Ervan uitgaande dat de trend naar intensievere internationale samenwerking in de nabije toekomst 

aanhoudt, acht Defensie een operationeel verantwoorde taakuitvoering mogelijk met 56 F-35 

jachtvliegtuigen op de beide bases Leeuwarden en Volkel. Tot de taken behoren in ieder geval de 

verdediging van het eigen en bondgenootschappelijke luchtruim en de ondersteuning vanuit de 

lucht van eigen grondtroepen of die van bondgenoten in internationale operaties elders in de 

wereld. Het bijbehorende ambitieniveau zal wezenlijk lager zijn dan het huidige, te meer omdat er 

geen vervanging is voorzien van toestellen die in de loop der tijd verloren zullen gaan. 

Met de aanschaf van 56 toestellen is een investeringsbedrag gemoeid van € 5,5 miljard. De 

meerkosten van dit aantal ten opzichte van de huidige reservering van € 4,5 miljard bedragen 
€ 1,0 miljard. 
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De meerkosten van de exploitatie van 56 F-35 toestellen bedragen € 142 miljoen per jaar ten 
opzichte van de exploitatie van de F-16. Over 30 jaar gerekend, dat wil zeggen de geschatte 
levensduur van het toestel, gaat het om € 4,3 miljard aan meerkosten ten opzichte van de 
exploitatiekosten van de F-16 In die periode. 

Zoals vermeld in het antwoord op vraag 2 zijn er na de introductie van de F-35 periodieke 
modificaties en updates (Block upgrades) nodig. Voor 56 toestellen zijn daar investeringsuitgaven 
mee gemoeid van € 50 miljoen per jaar, waarvan € 25 miljoen nog onzeker is. Over 30 jaar 
gerekend gaat het om € 1,6 miljard waarvan € 0,8 miljard onzeker is. 

Ten opzichte van de bedragen in het antwoord op vraag 1 brengt de aanschaf van 56 toestellen de 
komende 30 jaar een extra beslag op het investeringsbudget mee van in totaal € 6,85 miljard. Dit 
bedrag is opgebouwd uit de extra investeringsuitgaven voor de aanschaf van de toestellen en 
latere, periodieke updates (respectievelijk € 1 miljard en € 1,6 miljard) en extra uitgaven ten 
behoeve van de exploitatie van de F-35 ter grootte van € 4,25 miljard. 

4. Kan dit extra bedrag eventueel binnen het huidige meerjarenperspectief worden 
vrijgemaakt en welke andere uitgaven moeten dan geschrapt worden? 

Komende kabinetsperiode geen effecten 
Uitgangspunt is de huidige planning van de eerste bestelling van F-35’s in 2015 en levering vanaf 
2019. Dit leidt in de komende kabinetsperiode tot reeds geraamde vervangingsuitgaven van in 
totaal € 620 miljoen. Dit is 9,0 procent van het totale investeringsbudget van Defensie in de 
periode 2013 tot en met 2017. In de komende kabinetsperiode zijn er uitsluitend exploitatiekosten 
van de twee testtoestellen. 

Na deze kabinetsperiode, vanaf 2018 
Tussen 2018 en 2026 zijn vervangingsuitgaven nodig van in totaal € 4,48 miljard. Dat is 35,6 
procent op een totaal investeringsbudget van € 14,4 miljard in die periode. De exploitatie-uitgaven 
gedurende de levenscyclus van de F-35, dat wil zeggen 30 jaar, zijn € 142 miljoen per jaar hoger 
dan wat Defensie nu aan de F-16 uitgeeft. Op het totale exploitatiebudget in 30 jaar neemt het 
aandeel van jachtvliegtuigen toe van 4,5 procent naar 7,8 procent. 

Betaalbaarheid 
De extra uitgaven van € 1,0 miljard voor de aanschaf van toestellen in de jaren 2022-2024 en de 
uitgaven voor modificaties van de 56 toestellen in latere jaren ~ zie ook het derde punt van het 
antwoord op vraag 2 ~ zullen de financiële ruimte beperken om in die jaren andere 
investeringsuitgaven te doen. Het is dan ook onvermijdelijk dat andere investeringsprojecten later 
of minder snel kunnen worden uitgevoerd of minder omvangrijk zullen zijn dan nu nog wordt 
voorzien. Het is evenmin denkbeeldig dat Defensie alsnog afziet van thans voorziene investeringen. 
Behalve het beschikbare budget zal de analyse van de internationale veiligheidssituatie tegen die 
tijd een zwaarwegende factor zijn bij investeringsbeslissingen. In de eerste helft van het volgende 
decennium zijn ook aanzienlijke bedragen - honderden miljoenen euro's - met andere grote 
projecten gemoeid. Te denken is aan de vervanging van de transportvliegtuigen, 
(wissellaad)vrachtauto’s en M-fregatten. 

De extra exploitatie-uitgaven in verband met de invoering van 56 F-35’s vanaf 2019 bedragen 
gedurende drie decennia gemiddeld € 142 miljoen per jaar. De dekking van dit bedrag wordt 
gevonden door vanaf 2019 een klein deel van het investeringsbudget structureel te verschuiven 
naar het exploitatiebudget. In verband met de bezuinigingen kampt Defensie in de jaren 2011 tot 
en met 2015 met een lage investeringsquote van om en nabij de 16 procent. Vanaf 2016 loopt de 
investeringsquote geieidelijk weer op. Een investeringsquote van ten minste 20 procent wordt 
sinds geruime tijd beschouwd als een wenselijk evenwicht tussen de investeringen en de overige 
uitgaven van Defensie, Ter compensatie van de lage stand in de komende jaren voorziet Defensie 
vanaf 2018 een investeringsquote van 21,8 procent. Door vanaf 2018 maximaal 1,8 procent van de 
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Investeringen naar de exploitatie te verschuiven worden de extra exploitatie-uitgaven van 142 
miljoen per jaar afgedekt. 

Zoals uit onderstaande tabellen blijkt, is het beslag van 56 F-35's op het totale investerings- en 
exploitatiebudget in de desbetreffende periodes niet zodanig dat a priori hoeft te worden getwijfeld 
aan de inpasbaarheid in de defensiebegroting. Dat neemt niet weg dat een aanschafbesluit in 2015 
zonder meer de financiële ruimte gedurende een reeks van jaren beperkt en dat Defensie onder 
omstandigheden kan worden gedwongen voorgenomen investeringen te heroverwegen. Defensie Is 
zich hlervan terdege bewust. 

De herschikking in de omvang, zoals berekend bij vraag 3 ad 6,85 miljard/230 miljoen euro per 
jaar, gedurende dertig jaar is substantieel en zal leiden tot noodzakelijke herschikkingen. Hierdoor 
zal het wapensysteem F-35 een groot aandeel in de begroting van Defensie krijgen. Dit vergt een 
expliciete aanpassing van de operationele doelstellingen van de krijgsmacht. 

Effect op investeringen van 56 F-35’s, in euro’s 

Periode Uitgaven bij Totale % van totale 
56 F-35’s ** investeringsbudget | investeringen 

Defensie in periode | in periode 

T/m 2012 390 miljoen n.v.t. n.v.t. 

2013- Aanschaf F-35 620 miljoen 6,9 miljard 9,0 % 
2017 (begrotingsperiode) 

2018- Aanschaf F-35 4,48 miljard * 14,4 miljard 35,6 % 

2026 (planperiode) 

Oplopende exploitatie | 0,64 miljard 
gedurende invoering 
“ok ok 

2027- Modificaties 1,6 miljard 40,8 miljard 12,8 % 

2049 

Aanvulling exploitatie 3,62 miljard 
EK 

* Inclusief € 1 miljard meerkosten aanschaf F-35 t.o.v. de reservering van € 4,5 miljard. 

** Kolom telt op tot € 11,35 miljard, zijnde de project reservering vermeerderd met de in te 

passen 6,85 miljard 

*** Betreft een aanvulling op het exploitatiebudget vanuit de investeringen 



Kernpunten: 

De huidige reservering van 4,5 miljard en de huidige exploitatie-uitgaven voor de F-16 (inclusief 
twee bases) zijn toereikend voor 35 toestellen. 

Voor € 2,6 miljard meer aan investeringsuitgaven en € 4,25 miljard meer aan exploitatie-uitgaven 
in de komende drie decennia kan Defensie een operationeel verantwoord aantal van 56 toestellen 
in gebruik nemen. 

Los van het aantal toestellen waartoe zou worden besloten, heeft Defensie in haar budget in de 
komende kabinetsperiode al de benodigde 620 miljoen euro voor vervangingsinvesteringen in de 
F-35 geraamd. 

INISTER VAN DEFENSIE 

drs“9.S.). Hillen
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Aan de heer H.J.G. Kamp en de heer W.J. Bos, informateurs 

P/a Tweede Kamer der Staten Generaal 

Postbus 20008 

2500 EA DEN HAAG 

Datum: 11 oktober 2012 

Kenmerk: 003-01201975 

Betreft: Dramatische ontwikkeling bouw en woningmarkt 

Geachte heren Kamp en Bos, 

De bouw- en woningmarkt ontwikkelt zich dramatisch. Steeds meer bedrijven gaan failliet, 

medewerkers worden ontslagen en bedrijven sluiten de hekken. Starters hebben geen per- 

spectief op een betaalbaar huis, financiering wordt hen onmogelijk gemaakt. Woningen 

blijven onverkocht en dalen in prijs, kortom het vertrouwen is er niet meer. Gelijktijdig kampt 

de Rijksoverheid met een daling in belastinginkomsten en stijgen de werkloosheidsuitkerin- 

gen. 

Mijn leden, fabrikanten van betonmortel, merken inmiddels dagelijks, en in steeds sterkere 

mate, de gevolgen van de stagnatie. Tekenend voor de betonmortelindustrie is de sterk 

teruglopende afzet van betonmortel. En dit terwijl beton(mortel) bewezen heeft een zeer 

duurzaam bouwmateriaal te zijn. Graag verwijs ik u in dit kader naar de, door de overheid 

gestimuleerde, “Green Deal betonketen”. 

Voor de nabije toekomst voorzien gerenommeerde instituten zoals het Economisch Instituut 

voor de Bouwnijverheid (EIB), Buildsight BV, maar ook collega-brancheorganisaties als 

Neprom, KNB, VNK en NVB een nog verdere terugval van de bouwproductie in 2013 en 

misschien ook 2014. 

Voor zowel de overheid, onze sector, bij de bouw- en woningmarkt betrokken partijen en de 

uiteindelijke (potentiële)gebruikers is dit een onhoudbare situatie aan het worden! 

Bijna alle partijen zijn het erover eens dat herstel van vertrouwen essentieel is om de stag- 

natie een halt toe te roepen. Alleen op die manier wordt de bouwketen weer op gang ge- 

bracht, zal er weer geïnvesteerd worden, wordt verhuizen weer mogelijk en hebben starters 

weer een reëel toekomstperspectief. 

Naast het herstel van vertrouwen is het net zo belangrijk dat negatieve gevolgen van eerder 

vastgesteld of voorgenomen beleid worden opgeheven.



VOBN 

Als voorbeeld noem ik graag de jaarlijkse onttrekking te starten in 2013 van ca. € 600 min 

aan de corporatiesector. Die maatregel maakt investeringen in woningnieuwbouw en reno- 

vatie door die sector, nu nog de belangrijkste opdrachtgevers voor nieuwbouwwoningen, 

schier onmogelijk terwijl het vermenigvuldigingseffect daarvan voor de economie (factor 5) 

geheel verloren gaat. Een zichtbaar effect is ook dat het verlies aan opbrengst uit loon-, 

inkomsten- en omzetbelasting vele malen groter is dan opbrengst van het korten van € 600 

min. Dan zijn er nog de aangescherpte voorwaarden die gesteld worden aan het verstrekken 

van hypothecaire geldleningen. De eis van de hogere eigen inbreng en een door de banken 

zeker geacht inkomen, brengen schade toe aan de verhuisketen en daarmee aan de nieuw- 

bouw. 

Een ander niet onbelangrijk element zijn de te hoge grondkosten. Hierdoor wordt de bouw- 

en woningmarkt eveneens ernstig geremd. Het door gemeenten gevoerde beleid heeft er 

nog niet toe geleid dat grondposities worden afgewaardeerd. Wij verzoeken u een ander 

financieringsmodel te onderzoeken hiervoor. 

Wij realiseren ons dat alle sectoren in de bouw- en woonketen in dezelfde positie verkeren 

en roepen u op om in de verkenningen voor een nieuw te vormen kabinet bijzonder veel 

aandacht te besteden aan concrete maatregelen die de bouw- en woningmarkt stimuleren 

en gericht zijn op langdurig herstel van vertrouwen van investeerders in onroerend goed. 

De Nederlandse overheid zou dan tevens aanstuiten bij het door de Europese Commissie 

op 31 juli 2012 gepresenteerde “Strategy for the sustainable competitiveness of the con- 

struction sector and it's Enterprises” (SWD(2012)236), het plan om de bouwsector met ver- 

ruiming van energie efficiëntie te stimuleren. 

Wij hopen, nee, wij gaan er van uit dat het ook uw intentie is de bouw in Nederland weer 

werkend te krijgen en dat u de door ons gevraagde aandacht voor de bouw op partijen zult 

overbrengen. 

In afwachting van uw reactie verblijven wij. 

Met vriendelijke groet, 

drs R. Peters QC 

directeur



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer drs. R. Peters QC 

Vereniging van Ondernemingen van 
Betonmortelfabrikanten in Nederland 

Postbus 383 

3900 AJ Veenendaal 

Kenmerk: 201200538 Den Haag, 15 oktober 2012 

Geachte heer Peters, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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Ministerie van Algemene Zaken e-mail: 

t.a.v. de informateurs H.G.J. Kamp en W.J. Bos en onderhandelaars schol hbo read. 
M. Rutte, D.M. Samsom, S.A. Blok en J.R.V.A. Dijsselbloem (070) — 312 21 69 

Postbus 20001 Datum: 
12 oktober 2012 2500 EA Den Haag Omsk 

12.2107.dir.bs 
Onderwerp: 

Leenstelsel 

Geachte heren Kamp, Bos, Rutte, Samsom, Blok en Dijsselbloem, 

In onze brief van 1 oktober jl. hebben wij uw aandacht gevraagd voor het behoud van een toegankelijk 

hoger onderwijs. Dinsdag 9 oktober is bekend geworden dat de onderhandelaars overeenstemming 
hebben bereikt over de geleidelijke invoering van een leenstelsel. Naar wij begrijpen is het overleg over 
de nadere invulling hiervan nog niet afgerond. 

Het gaat daarbij allereerst om aanvullende maatregelen om te voorkomen dat leenaversie jongeren 

weerhoudt van het volgen van een opleiding aan een hogeschool. Daarnaast is de invulling van het 

terugbetalingsregime een tweede aandachtspunt. 

Sociaal leenstelsel en toegankelijkheid 

De hogescholen hebben berekend dat de afschaffing van de basisbeurs zal leiden tot een vraaguitval 

van 15.000 studenten in het hbo. Deze berekening is gebaseerd op onderzoek dat door het CPB wordt 

aangehaald. Uit dit onderzoek blijkt dat vanaf € 1.000 kostenverhoging bij elke extra €1.000 naar 
verwachting 0,6% van de (potentiële) studenten afhaakt. 

Afschaffing van uitsluitend de basisbeurs (in totaal € 12.800 voor een uitwonende student tijdens een 

vierjarige hbo-bacheloropleiding) leidt in het hbo tot genoemde vraaguitval van 15.000 studenten. Het 
laat zich raden dat dit vooral studenten uit de lagere inkomensgroepen zal betreffen. Hierbij is 
uitgegaan van het behoud van de huidige aanvullende beurs (voor uitwonende studenten afhankelijk 
van het ouderlijk inkomen maximaal € 12.000 over vier jaar). Indien ook de aanvullend beurs zou 
worden afgeschaft zal de vraaguitval in het hbo meer dan 25.000 studenten zijn. Vanzelfsprekend zal 
dit eveneens vooral studenten uit de lagere inkomensgroepen treffen.
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H B raad 
vereniging van hogescholen 

Bladnummer 2 

Geraamd effect van leenstelsel 
op deelname hoger onderwijs 

~e-afschaffen basisbeurs. 
100% - 

-#-afschaffen aanvullende beurs 

90% - 

85% .. : Do : En : 
€0 € 2.000 -€ 4.000 -€ 6.000 €8.000 -€10.000 -€ 12000 

verlaging beursbedrag gedurende 4-jarige opleiding 
(van uitwonende basisbeurs resp. aanvullende beurs) 

Dit kan nader worden geadstrueerd vanuit het perspectief dat studenten vanuit de verschillende 
inkomensgroepen hebben op een toekomstige studieschuld. Uit bestaande cijfers kan worden afgeleid 
dat de omvang van de studieschuld afhankelijk is van het ouderlijk inkomen. Hieronder is dit grafisch 
weergegeven, waarbij tevens tot uitdrukking komt wat de studieschuld zal zijn van studenten na 
invoering van een leenstelsel waarin (uitsluitend) de basisbeurs wordt afgeschaft. Hierbij zijn de 
effecten van het eventueel wegvallen van de aanvullende beurs nog niet verdisconteerd. 

Gemiddelde studieschuld, excl. rente na afronding opleiding 
(bij huishoudinkomen ouders tot € 50.000) 

€40000 => eeen 

= met leenstelsel voor basisbeurs 

| huidige studiefinanciering 

€0: : - - a a ee ee ne nee . 

< 20 000 20.000-25.000 25.000-30.000 30.000-36.000 35.000-40.000 4000045000 45.000-50.000 > 50 000 

Huishoudinkomen ouders
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Sociaal leenstelsel en schuldaflossing 
De aflossing van de opgebouwde studieschuld zal afhankelijk zijn van het inkomen na de opleiding. 
Hieronder zijn weergegeven de verplichte aflossingsbedragen per maand wanneer gekeken wordt naar 
de aanvangssalarissen van hbo-afgestudeerden. Aangenomen mag worden dat de hoogte van de 
verplichte aflossingsbedragen noodzakelijkerwijs hoger zullen worden na invoering van een leenstelsel, 
omdat door de aanzienlijke verhoging van de (totale) studieschuld het risico voor de Staat van niet 
afbetaalde studieschulden anders buitenproportioneel toe zal nemen. 

Verplichte maandelijkse aflossing per maand 

€ 350 3 — 

| mverdubbeling aflossing in leenstelsel 
€300 + 

» 50% extra aflossing in leenstelsel 
€ 250 

minimale aflossing huidige studieleningen 7 

bijstand (samenwonend), leraar basisonderwijs, bedrijfseconoom, informaticus, 
natto ca € 1241/mnd netto ca € 1500/mnd netto ca € 1600/mnd netto ca € 1700/mnd 

De hogescholen onderkennen de politieke realiteit van mogelijke invoering van een leenstelsel. Vanuit 
het belang dat wij hechten aan een toegankelijk hoger (beroeps)onderwijs hebben wij allereerst gepleit 
voor het behoud van de middelen die thans beschikbaar zijn voor (veelal eerste generatie) studenten uit 
de lagere inkomensgroepen. Het gaat daarbij niet alleen om het budget dat gemoeid is met de huidige 
aanvullende beurs maar ook met de middelen voor de basisbeurs voor deze groep studenten Daarnaast 
dienen de vrijvallende middelen te worden geïnvesteerd in de kwaliteit van het hoger onderwijs. Een 
hogere prijs verdient immers een nog betere kwaliteit! 

Huidig SF-budget naar inkomen ouders 

Ho
og
te
 
be
ur
s 

basisbeurs 

ME 200 M€ 600 
pr en 

e £ Huishoudinkomen ouders
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De hogescholen realiseren zich dat de nadere uitwerking van een sociaal leenstelsel zal plaatsvinden 

door het nieuw te vormen kabinet en hopen dat het regeerakkoord de benodigde ruimte zal bieden voor 
een toegankelijk hoger (beroeps)onderwijs. 

Met vriendelijke groet, 

Mr. Thom de Graaf, 

voorzitter 

c.c fractievoorzitters Tweede Kamer



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer mr. Th. de Graaf 
HBO raad 

Vereniging van hogescholen 
Postbus 123 

2501 CC Den Haag 

Kenmerk: 201200540 Den Haag, 15 oktober 2012 

Geachte heer De Graaf, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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Secretariaat Ministerraad 
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Kabinet Minister-President 

Binnenhof 19 

Aan de informateurs 2513 AA Den Haag 
Postbus 20001 

H.G.J. Kamp en W.J. Bos 2500 EA Den Haag 
Postbus 20018 www. rijksoverheid.nl 

2500 EA DEN HAAG 

Onze referentie 

3116671 

Datum 12 oktober 2012 

Betreft Beantwoording minister van BZK (201200497) 

Geachte heren Kamp en Bos, 

Bijgaand treft u aan de beantwoording van de minister van Binnenlandse Zaken 

en Koninkrijksrelaties, mevrouw Spies, op uw verzoek d.d. 11 oktober 2012 

(kenmerk 201200497). 

DE MINISTER-P NT 
Minister van Algemene 

Mark Rutte en 
a 

‘ _ 
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Ministerie van Binnenlandse Zaken en 
Koninkrijksrelaties 

> Retouradres Postbus 20011 2500 EA Den Haag 

De Minister-President, Bestuursondersteuning 
Minister voor Algemene Zaken Afdeling advies 

Postbus 20001 Schedeldoekshaven 200 
2500 EA Den Haag 2511 EZ Den Haag 

Postbus 20011 

2500 EA Den Haag 
www. rijksoverheid.nl 

Contactpersoon 

N.E.A.M. Leijendeckers 

T 06-52043755 
nicole. leijendeckers@minbzk.n 

| 

Datum 12 oktober 2012 2012-0000589720 

Betreft Verzoek informateurs inzake BZK 

Bijlagen 

2 

Geachte heer Rutte, 

Bijgaand doe ik u toekomen de antwoorden in reactie op de brief (kenmerk 

201200497) d.d. 11 oktober 2012 van de informateurs, de heren Kamp en Bos, 

met twee specifieke vragen betreffende het beleidsterrein van Binnenlandse Zaken 

en Koninkrijksrelaties. 

Graag vraag ik u om de reactie door te geleiden naar de informateurs. 

Hoogachtend, 

De minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties, 
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Informatie over de overgang van taken en bevoegdheden naar andere organen na 

opheffing van de Wgr-plusregio’s 

Inielding 
e Bij opheffing van de Wgr-plusregio’s eindigt de verplichte samenwerking in de acht 

plusregio’s (Amsterdam, Rotterdam, Haaglanden, Utrecht, Eindhoven, Arnhem-Nijmegen, 

Twente en Parkstad Limburg). Deze verplichte samenwerking is geregeld in de Wet 

gemeenschappelijke regelingen (War). 

e De plusregio’s verrichten een aantal wettelijk verplichte taken en bevoegdheden, met name 

op het terrein van verkeer en vervoer, die in sectorwetgeving zijn vastgelegd. De Wgr 
draagt ook enkele taken op, maar die zijn van ondergeschikt belang. Voor de uitvoering 

van hun taken ontvangen de plusregio’s rechtstreeks middelen van het Rijk. 

e Die middelen zijn voor het overgrote deel afkomstig uit de BDU Verkeer en Vervoer. Het 

totaal van de BDU bedraagt circa 1,7 mid en de Wgr-plusregio’s krijgen daarvan ongeveer 

tweederde. 
e De tot de plusregio’s behorende gemeenten hebben ook lokale taken aan de plusregio’s 

overgedragen. Deze taken gaan bij opheffing terug naar de gemeenten en kunnen 

desgewenst opnieuw op basis van vrijwilligheid, in regionaal verband worden uitgevoerd. 

e en bijzonder geval is de jeugdzorg, omdat dit strikt genomen geen wettelijke taak is. Dit 

is een provinciale taak die op basis van een deiegatiebesluit op grond van de Wet op de 

jeugdzorg door de desbetreffende provincies is overgedragen aan de plusregio’s rond 

Amsterdam, Den Haag en Rotterdam. 

e Opheffing van de plusregio’s betekent dat moet worden bezien wat er moet gebeuren met 
de taken die de wetgever daaraan rechtstreeks heeft toegekend. 

Vooraf wordt opgemerkt dat de Raad van State op het wetsvoorstel afschaffing Wgr-pius 

van het vorige kabinet een dictum 5-advies heeft gegeven. 

e Een andere notie is dat de samenloop van eventuele opheffing van de Wgr-plus en 

eventuele voornemens rond de vorming van congruente regio’s nader uitgelegd moet 

worden. 

Taken die in sectorwetgeving rechtstreeks aan de Wgr-plusregio’s (m.u.v. Parkstad 

Limburg) zijn toegekend 

Het verlenen van OV-concessies Wet personenvervoer 2000 Alle plusregio’s 

(Wp2000) _ 

Het doen van uitgaven op basis van de Wet Brede Doeluitkering Verkeer en Alle plusregio’s 

Brede doeluitkering verkeer en vervoer Vervoer (Wet BDU) 

Het vaststellen van een Regionaal Planwet verkeer en vervoer Alle plusregio’s 

verkeer- en vervoerplan 

Het uitvoeren van de jeugdzorg Wet op de jeugdzorg Amsterdam, Rotterdam en 

(gelijkstellen van de plusregio’s met een Haaglanden 

provinciebestuur) 

De regie op de woonruimteverdeling via Woningwet Alle plusregio’s. 

het vaststellen van een Amsterdam, Rotterdam en 

huisvestingsverordening Haaglanden maken hier 

gebruik van. 

Hoe overgang naar andere organen te regelen 
e Het ligt in de rede om bij de bepaling van de rechtsopvolger uit te gaan van de in de 

bestuursafspraken 2011-2015 overeengekomen profielen van de overheden. 

Overgang taken op het terrein van verkeer en vervoer 

Hoofdregel: naar provincies 

e Taken op het terrein van verkeer en vervoer kunnen geredeneerd vanuit de profielen het 
beste worden belegd bij de provincies. De taken op grond van de WP2000 voor niet Wgr- 

plus ingedeelde gebieden worden nu al door de provincies uitgevowerd. 

e Inde Wp2000 wordt dan geregeid dat de provincies het bevoegd gezag zijn voor de 

concessieverlening regionaai OV en regionaal spoor. De in de Wet BDU opgenomen 

financiële middeten die samenhangen met de expioitatie van het regionaal OV worden dan 



aan de provincies toegekend. De middelen voor de provincies kunnen overgaan naar het 
provinciefonds. 

Omdat deze redeneerlijn in de Randstad zou betekenen dat bijvoorbeeld Noord-Holland 

gaat over het stadsvervoer in Amsterdam, is in het wetsvoorstel afschaffing Wgr-pius van 

het huidige kabinet voor de Noord- en Zuidvleugel van de Randstad gekozen voor 
vervoerregio’s. 

Vervoerregio’s in de Randstad 

De vervoerregio in de Noordvleugel zou op basis van vervoerstromen het areaal van de 

voormalige piusregio Amsterdam inclusief Aimere kunnen omvatten. Op basis van de 

vervoersstromen ligt het in de rede dat Utrecht buiten de Noordvleugel vait. Dit is de keuze 
die het huidige kabinet gemaakt heeft. 

De vervoerregio in de Zuidvieugel zou op basis van de vervoerstromen het areaal van de 

voormalige plusregio’s Rotterdam en Haaglanden kunnen omvatten. 

Voor de toekenning van middelen aan de vervoerregio bestaan verschillende varianten: 

Variant A. Op grond van de Wp2000 kunnen twee bestuursorganen worden aangewezen 

die in resp. de Noordvieugel en in de Zuidvleugel de concessieveriening voor het regionaal 

OV en regionaal spoor uitvoeren, alsmede de beschikking krijgen over de budgetten die nu 

toekomen aan de plusregio’s Amsterdam, Haaglanden en Rotterdam. Voor wat betreft 
Almere stelt de provincie Flevoland budget beschikbaar op grond van de toewijzing uit de 

wet BDU. Deze variant is door het huidige kabinet gekozen in het wetsvoorstel afschaffing 

WGR-pius. 

Variant B. De zogenaamde Remkesvariant, waarbij de middeien voor de vervoerregio’s 

worden opgesplitst in een deel dat naar de grote steden gaat (Amsterdam, Rotterdam en 

Haaglanden) via het gemeentefonds, en een deel dat naar de provincies gaat vla het 

provinciefonds. Van belang is dan wei dat provincies en grote gemeenten het geld 
samenbrengen en zorgen voor gezamenlijke besluitvorming over de concessieveriening. 

Vanuit het Rijk kan daarop weinig invloed worden uitgeoefend. 

Varlant C. Er kan voor gekozen worden de middelen beschikbaar te stellen aan de 

centrumgemeenten, die de taak uitvoert voor de gemeenten. Geiet op de profieien is dit 

geen voor de hand liggende keuze. Bovendien kleven er praktische bezwaren aan deze 

variant. 

Jeugdzorg 

In de nieuwe Jeugdwet die volgens planning van het huidige kabinet op 1 januari 2015 zai 
ingaan, zuiien de taken met betrekking tot de jeugdzorg worden gedecentraliseerd en van 

de provincies overgaan naar de gemeenten. 

Wanneer de opheffing van de Wgr-plusregio’s vóór 1 januari 2015 plaats zou vinden, 

zouden de jeugdzorgtaken van de drie betreffende piusregio’s logischerwijs eerst terug 

moeten naar de provincies en vervolgens, per 1 januari 2015, naar de gemeenten moeten 
worden overgeheveld. 

Dat is onwenselijk, omdat dit niet bevorderlijk is voor continuïteit van de taakuitvoering. 

Het vorige kabinet heeft in het vorige wetsvoorstel Wgr-pius een voorziening getroffen die 

ertoe strekt dat de voormalige plusregio’s hun wettelijke taken verliezen maar nog een 

tijdje blijven bestaan om hun taken op het terrein van de jeugdzorg uit te voeren, totdat de 

Jeugdwet in werking treedt. 

Huisvestingsverordening 

Vanwege een evenwichtige woonruimteverdeling is het van beiang om een rechtsopvoiger 

aan te wijzen voor de bevoegdheid om een regionale huisvestingsverordening op te stellen. 

Deze bevoegdheid is vooral in de verstedelijkte regio’s van belang, omdat de belangen van 
de centrumgemeente en het omliggend gebied verschilt. 

Uitgaande van het primaat van de bestuurlijke hoofdstructuur en de taakprofielen van 

gemeenten en provincies ligt het voor de hand om de provincies daarbij een taak te geven. 

De provincie zou dan de bevoegdheid gegeven kunnen worden om, op verzoek van één of 

meer gemeenten, een woningmarktregio aan te wijzen waar uisluitend met toepassing van 

de Wgr een huisvestingsverordening tot stand kan worden gebracht. De provincie kan een



aanwijzing geven als het belang van een evenwichtige regionale woonruimteverdeling dat 

vereist. Dit is In het wetsvoorstel afschaffing Wgr-plus geregeld. 

Taken die in de Wet Wgr zelf rechtstreeks aan de plusregio zijn toegekend 

Taken op het terrein van economische | (Wor art. 118) Alle plusreglo's 

ontwikkeling 

Taken op het terrein van grondbeleld (War art. 119) Alle plusreglo’s 

Hoe overgang naar andere organen te regelen 

e De wet verleent voor de uitoefening van deze taken geen specifieke bevoegdheden aan het 

bestuur van de plusregio. De uitvoering vindt plaats door de deelnemende gemeenten. 

e Voor deze taken wordt geen nadere voorziening getroffen. Desgewenst kunnen de 

gemeenten de taken uitvoeren in Wor-verband. 



Wat is de verklaring voor het verschil tussen de geraamde budgettaire consequenties van 
vermindering van het aantal politieke ambtsdragers in het huidige regeerakkoord (25%, 
120 miljoen) en van de vermindering van het aantal politieke ambtsdragers in het 
initiatiefvoorstel Heijnen (10%, 20 miljoen). 

Het wetsvoorstel Heijnen beoogt het onbedoelde effect van de dualisering ongedaan te 
maken en voorziet in een reductie van ruim 10% van het aantal raadsleden. Uitgegaan wordt 
van een besparing van ongeveer 20 miljoen euro structureel (Gemeentefonds). Dat is het 
bedrag dat bij de dualisering aan het Gemeentefonds is toegevoegd. 
Bij nacalculatie zou waarschijnlijk tot een (iets) hoger bedrag worden gekomen. 

e Het voorstel Heijnen betreft gemeentebestuurders. Ten aanzien van de provincies is de 
dualiseringscorrectie reeds doorgevoerd. Het huidige regeerakkoord voorziet in een 
vermindering van ambtsdragers (25%) bij gemeenten en provincies. 

De toevoeging aan het Gemeentefonds dateert van 2001 en ziet uitsluitend op de loonsom 
raadsleden (salaris en vergoedingen). Bij nacalculatie van het voorstel Heijnen kan rekening 
worden gehouden met: 

e De inflatiecorrectie en met gemeentelijke herindeling (minder gemeenten, maar relatief 
hoger bezoldiging). 
Het gevolg voor de aantallen en de loonsom wethouders. Het maximaal aantal 
wethouders is namelijk procentueel gekoppeld aan het aantal raadsleden (20%). 

Nacalculatie leidt tot een raming van ongeveer 30 miljoen euro. 

Functie Huidige loonsom Nieuwe loonsom Besparing 

Raadsleden € 128.568.390 € 114.175.845 € 14.392 545 
Wethouders € 162.166.373 € 145.766.176 € 16.400. 196 

€ 290.734.763 € 259.942.022 € 30.792.741 

Bij het voornemen in het regeerakkoord (25% minder ambtsdragers) is ook rekening 
gehouden met de gevolgen voor directe ondersteuning en overhead. Als men dit ook voor het 
voorstel Heijnen zou berekenen komt de besparing op ondersteuning/overhead op ongeveer 
20 miljoen euro. 

Functie Huidig aantal Nieuw aantal | Vermindering Besparing 

Raadsleden 9.234 8.145 1.089 € 10.890.000 | € 50.000 per 5 Fte 

Wethouders 1.835 1.652 183 € 9.150.000 | € 50.000 per 1 Fte 

11.069 9.797 1.272 € 20.040.000 

Bij de toevoeging aan het Gemeentefonds is echter geen rekening gehouden met gevolgen 
voor ondersteuning/overhead. Dit zou dus tot (extra) discussie met VNG/gemeenten kunnen 
leiden.



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer P. Schnabel 

Sociaal Cultureel Planbureau 

Parnassusplein 5 
2511 VX Den Haag 

Kenmerk: 201200542 Den Haag, 15 oktober 2012 

Geachte heer Schnabel, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp



Tweede Kamer 
DER STATEN-GENERAAL 

Aan de heer H.G.J. Kamp en de heer drs. W.J. Bos 
Binnenhof 1A 
2513 AA Den Haag 

Den Haag, 11 oktober 2012 

Kenmerk: 2012Z 

Mijne heren, 

2012 oocyzi 

Voorzitter 

Postbus 20018 

2500 EA Den Haag 

T 070 318 30 33 

Hierbij zend ik u het stenografisch verslag van het ordedebat van heden toe. 
Met deze brief breng ik het verzoek van het lid Pechtold over en vraag u mij te willen 
berichten of u aan dit verlangen kunt voldoen. 

Met vriendelijke groet, 

P.M.M. Heijnen 
Plv. Voorzitter van de Tweede Kamer 

der Staten-Generaal
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Begroting Algemene Zaken en begroting van de Koning 

Aan de orde is de voortzetting van de behandeling van: 

- het wetsvoorstel Vaststelling van de begrotingsstaten van het ministerie 

van Algemene Zaken (IIIA) en van het Kabinet der Koningin (IIB) en de 

Commissie van Toezicht betreffende de Inlichtingen- en Veiligheidsdiensten 

(HIC) voor het jaar 2013 (33400-111) (33400-II1); 

- het wetsvoorstel Vaststelling van de begrotingsstaat van de Koning (Ì) 

voor het jaar 2013 (33400-1) (33400-I). 

(Zie vergadering van 9 oktober 2012.) 

De algemene beraadslaging wordt hervat. 

De voorzitter: 

Voor de beantwoording in de eerste termijn geef ik het woord aan de minister- 

president. 

Het woord voert minister Rutte. 

De heer Pechtold (D66): 

De Kamer heeft gewenst om vooraf duidelijk te maken wat allemaal onder het 

informatiedossier valt. In het verleden konden informateurs eigen aantekeningen 

mee naar huis nemen, in het dossier stoppen of in de kachel gooien. We hebben 

recentelijk problemen gehad met het opvragen, met name door journalisten, van het 

informatiedossier. Kan de minister-president nog eens aangeven wat er precies wel 

of niet in zit? Of kan hij dat, omwille van de tijd, in een briefje aan de Kamer nog eens 

helder maken? Nu we er nog in zitten, is het handiger om dit te bespreken dan dat 

we na afloop zeggen: ja, maar dit was niet de bedoeling. 

Minister Rutte: 

Ik kan het geen van beide doen. Ik verleen een service. Deze vraag is gesteld aan de 

informateur in het vorige debat. Als minister-president heb ik daar verder geen 

betrokkenheid bij. Het is nu echt aan de Kamer. De heer Pechtold heeft op 20 

Bestandsnaam: 

Auteur:
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september deze vraag gesteld aan de heer Kamp. Wat ik net voorlas, was zijn 

antwoord. Daar eindigt mijn betrokkenheid. Ik ben verder een van de leden van de 

Tweede Kamer op dit punt en heb mij in die functie toen kunnen vinden in het 

antwoord van de heer Kamp. Ik meen dat hierover ook een motie is ingediend. Ik 

weet niet of die verworpen of aangenomen is, maar we hanteren nu de uitkomsten 

van het debat op 20 september. 

De heer Pechtold (D66): 

Dat is mij duidelijk, maar misschien kan dit deel van het debat worden doorgeleid 

naar de informateur, want het is voor mij nog niet helemaal duidelijk welke delen er 

wel en niet onder vallen. 

De voorzitter: 

Op uw verzoek stel ik voor om het stenogram van dit gedeelte van de vergadering 

door te geleiden naar de informateurs. 

Daartoe wordt besloten. 

Bestandsnaam: 
Auteur:



ZON? 00 F Ys 

F.Nicolai 

Neptunushof 63 
6215 XW Maastricht 

E.Mail F.Nicolai01 @home.nl 

14 September 2012 

Aan de Formateur Dhr.H.G.J.Kamp 
Binnenhof la 
2513 AA S’Gravenhage 

Geachte Formateur Dhr.Kamp 

Nu is uit gelekt dat u wilt invoeren om te betalen bij het bezoek aan de huisarts en het eigenrisico wilt verhogen 

vraag ik mij af of u de toestand in Amerika heeft gezien. 
Hoe veel mensen niet verzekerd zijn voor hun huisarts en ziekenhuis ondanks dat er nu een wet is om verplicht je 

te verzekeren. 
Wilt u deze toestanden ook hier invoeren 

Denk toch eens aan de mensen die vaak een arts nodig hebben voor hun gezondheid 
Er zijn veel mensen die de verzekering niet meer kunnen betalen denk maar aan mensen die in een 
verzorgingshuis zitten en alleen een AOW hebben en per maand rond moeten komen met 300 euro 
Van die 300 euro moeten ze ook nog voor de activiteiten betalen anders mogen ze niet mee doen. 
Van die 300euro moeten ze hun ziekenfonds premie betalen ( 120 euro) betalen en dan ook nog eens de belasting 

omhoog en de levensstandaard gaat om hoog (BTW.21%). 

Bij mij komt nu de gedachten naar boven 
Eerst was alleen de auto de melkkoe van het Rijk,maar nu heeft het rijk ook van de ouderen een melkkoe 

gemaakt. 
Als er bezuinig moet dan zijn het eerst de ouderen aan de beurt. 

Meneer Kamp laten we nu eerst eens kijken naar de hoge inkomens (40000) daar komt u niet aan terwijl deze 
inkomens het wel kunnen verdragen en hoe hoger het inkomen is hoe meer men zelf moet betalen. 

Maar ja dan moet u in uw eigen inkomsten snijden en dat is niet prettig. 

Ik kan niet begrijpen dat de PVDA zo een voorstel kan dan als men toch voor de arbeider is. 

Ik hoop dat u begrijpt waar het mij om te doen is, de ouderen een onbezorgde oude dag bezorgen 

Een bezorgde Burger 



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer F. Nicolai 

Neptunushof 63 
6215 XW Maastricht 

Kenmerk: 201200545 Den Haag, 16 oktober 2012 

Geachte heer Nicolai, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos



2Zo0lzoocyG 

DAT EORM Stichting Het Indische Platform 
Postbus 85564, 2508 CG Den Haag 

Aan de heer W. Bos, Informateur 

P/a Postkamer 

Binnenhof 4 

2513 AA Den Haag 

Den Haag, 11 oktober 2012 

Geachte Heer Bos, 

Als voorzitter van het Indisch Platform wil ik Uw aandacht vragen voor een van de 

langstlopende dossiers bij zowel regering als parlement. Het betreft de Indische Kwestie, die 

reeds loopt van af 1950. In het kort gaat het om de afwikkeling van achterstallige salarissen 

van Nederlands-indische militairen en ambtenaren, en het niet uitbetalen van individuele 

oorlogsschade aan de Indische gemeenschap, terwijl dat in Nederland voor ingezetenen 

alhier al in 1950 werd geregeld. Het streven is Erkenning van deze feitelijke discriminatie van 

de Nederlanders uit voormalig Nederlands Oost Indié. Reeds jaren wordt gezocht naar een 

oplossing voor de nu nog levende oorlogsgetroffenen en de directe nazaten van de reeds 

overledenen(i.c. hun kinderen). 

Over beide onderwerpen is op verzoek van de Nederlandse regering door NIOD- 

onderzoekers in 2005/2007 een studie verricht, waarin geconcludeerd wordt, dat 

opeenvolgende Nederlandse regeringen bij de oplossing van deze kwestie steken hebben 

laten vallen. Door dezelfde regeringen (Balkenende Ill en IV) zijn de conclusies van beide 

studies ijlings in de doofpot gestopt, uit angst voor hoge claims vanuit de Indische 

Gemeenschap. In een interview voor de televisie heeft in de verkiezingsstrijd de heer D. 

Samson opgemerkt, dat deze kwestie hoe dan ook in de komende regeerperiode opgelost 

zou moeten worden. De PvdA steunde de motie Dijkstra op 30 juni 2011; Hierin wordt de 

regering verzocht om de conclusies van de NIOD rapporten ten behoeve van de Tweede 

Kamer door een onafhankelijke commissie van wijzen inzichtelijk te maken. De regering 

wees dit verzoek af. 

Erkenning excuses van de nieuwe Nederlandse regering; zonder compensatie, zijn moreel 

niet verantwoord. Wij hebben uitgaande van de conclusies van de NIOD rapporten een 

meerjarig model ontwikkeld, dat primair uitgaat van Erkenning met excuses en compensatie 

voor de nog in leven zijnde oorlogsgetroffenen binnen reeds bestaande systemen. Voor 

nabestaanden voorzien wij in een nader te definiëren Erefonds model. Wij willen dit model 

met de nieuwe regering bespreken; eventueel op basis van de in de motie Dijkstra verzochte 

onafhankelijke conclusie onderzoek. 

Het overkoepelend overlegorgaan van organisaties en personen uit de Indische gemeenschap, 



in 

- N x 

| 
LATFORM 

De bereidheid van de regering om tot oplossing van de Indische Kwestie te komen, moet 

duidelijk aanwezig zijn. Wij leggen deze Ere-kwestie aan u voor om in het formatie overleg 

de Indische Kwestie als “chefsache” te bestempelen, en deze onder te brengen bij de 

Minister President. In haar boekje over haar periode als Staatssecretaris van VWS pleit Mw. 

Bussemaker, na afweging van haar verscheidene verantwoordelijkheden, inderdaad ook tot 

deze conclusie: 

Gaarne zijn wij bereid ons verzoek nader toe te lichten. 

Met vriendelijke groeten, 

a 4 

Dr. H.Th. Bussemaker, 

voorzitter Indisch Platform 

Het overkoepelend overlegorgaan van organisaties en personen uit de Indische gemeenschap. 



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer dr. H.Th. Bussemaker 
Stichting Het Indische Platform 
Postbus 85564 
2508 CG Den Haag 

Kenmerk: 201200547 Den Haag, 16 oktober 2012 

Geachte heer Bussemaker, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos



LOVZOOTYUN 

agera 
ONDERSTEUNINGSPUNT 

PALLIATIEVE ZORG 

Brieven aan de (in)formateur(s) 

p/a Tweede Kamer 

Postbus 20018 

2500 EA Den Haag 

Bunnik, 12 oktober 2012 

Onze referentie: 01237/pl 

Onderwerp: goede zorg tegen lagere kosten 

Aan de informateurs de heer Kamp en de heer Bos, 

De kerngroep palliatieve zorg’, Stichting STEM en zorgverzekeraar Achmea doen hierbij een 
oproep aan de informateurs om ín het regeerakkoord aandacht te besteden aan palliatieve zorg, 
omdat een duidelijke impuls vanuit de politiek kan leiden tot een betere kwaliteit van leven 
voor individuele patiënten tegen lagere kosten op nationaal niveau. 

De discussie over wel of niet doorbehandelen zowel bij ouderen als bij palliatieve patiënten is 
uiterst actueel. Volgens een enquête van artsenorganisatie KNMG behandelt twee derde van de 
medici ernstig zieken langer door dan wenselijk is. De politiek kan dit niet negeren. De discussie 
over doorbehandelen heeft nu echter vaak een negatieve insteek/ondertoon. De vraag is dan: 
doorbehandelen of stoppen? In de discussie worden de kosten van doorbehandelen genoemd als 
een reden om te stoppen met een behandeling. De kosten van het laatste levensjaar zijn volgens 
Johan Polder, bijzonder hoogleraar Economische aspecten van gezondheid en zorg, gemiddeld 
vijftien keer zoveel als van een ander levensjaar. 
De discussie wordt dan al snel ongemakkelijk voor de betrokken patiënten en ouderen. Het lijkt 
alsof het gaat om de vraag of je de zorg nog wel waard bent. De kerngroep palliatieve zorg, 
STEM en Achmea menen echter dat dit niet de juiste vraag is. De vraag zou moeten zijn: kunnen 
we betere zorg bieden dan doorbehandelen? 

Onderzoek laat zien dat dit vaak het geval is, en dat die betere zorg niet meer kost, 

integendeel. Er zijn forse besparingen mogelijk bij een betere kwaliteit van leven. In de 

discussie wordt nog te weinig gesproken over palliatieve zorg als alternatief voor 

doorbehandelen. Stoppen met doorbehandelen, betekent niet dat niets meer gedaan kan 

worden. Met palliatieve zorg kan de arts nog veel voor de patiënt betekenen. 

" De kerngroep Palliatieve Zorg bestaat uit Palliactief, Associatie van high-care hospices, VPTZ, Agora, IKNL, Fibula 
en de NHG werkgroep palliatieve zorg. 

Bunnik telefoon 030 65 75 898 fax 030 65 75 308 e-mail steunpunt@agora.nl website www.agora.nl 

rabobank 11.39.62.282 kamer van koophandel H30181224 



Hiervoor is een verbreding van aandacht voor en beschikbaarheid van de palliatieve zorg nodig. 

Mensen hebben recht op ‘menswaardig sterven’ en dus op goede palliatieve zorg. De huisarts 

moet goede palliatieve zorg kunnen bieden met behulp van een ondersteuningssysteem 

(palliatief team, netwerken palliatieve zorg, expertisecentra). In de eerstelijns visie van bijv. de 

LVG spreekt men al van dat thuis sterven de norm moet zijn. Daardoor zal de kwaliteit van leven 

ook in de laatste fase toenemen. Noodzakelijk is daarbij dat patiënten goed zijn geïnformeerd 

over de keuzes die mogelijk zijn en dat zij vervolgens samen met de zorgverlener beslissen over 

de te ondernemen acties (shared decision-making). Noodzakelijk is ook een tijdige signalering. 

Om dit te kunnen realiseren is meer dan een enkele verbetering nodig. Een transitie is nodig, 

een blijvende verandering in de zorg in de laatste levensfase. Dit vraagt om een samenhangend 

overheidsbeleid. Er moet gewerkt worden aan maatschappelijke bewustwording, zowel bij 

zorgaanbieders als bij patiënten en mantelzorgers. Er is nog veel mogelijk als er geen genezing 

meer mogelijk is. Een recht op palliatieve zorg moet daarom het uitgangspunt zijn. Daarbij zal 

uitoefening van dit recht leiden tot een hogere kwaliteit van leven. Al in 2003 merkte het 

Comité van Ministers van de Raad van Europa op dat het de verantwoordelijkheid is van de 

regering om te garanderen dat palliatieve zorg beschikbaar is voor iedereen die het nodig heeft. 

Het gewenste beleid sluit aan op het streven naar meer buurtgerichte zorg, de veranderende 

positie van de patiënt en het scheiden van wonen en zorg. Qua kosten valt een aanzienlijke 

besparing te verwachten. Berekeningen geven aan dat alleen al minder ziekenhuisopnamen 

jaarlijks kan zorgen voor een besparing van meer dan 65 miljoen euro. 

De leden van de Kerngroep palliatieve zorg, STEM (Sterven op je eigen manier) en 

zorgverzekeraar Achmea nodigen de regering uit dit nieuwe beleid mogelijk te maken door in de 

regeringsverklaring op te nemen dat palliatieve zorg zal worden versterkt om betere keuzes rond 

het levenseinde mogelijk te maken voor zowel zorgverleners als patiënten/naasten door: 

1. Een Nationaal Programma Palliatieve Zorg te starten conform de eerdere 

aanbevelingen vanuit de kerngroep palliatieve zorg, zoals nader uitgewerkt door 

de NFU. 

Patiënten worden daardoor tijdig geïdentificeerd en zijn bekend bij een palliatief 

team. Het generalistische zorgveld, de huisarts, de (wijk)verpleegkundige worden 

hierdoor voorzien van specialistische kennis door een ondersteuningssysteem. 

Consortia van palliatieve netwerken en acht UMC expertisecentra palliatieve zorg 

waarborgen de toegankelijkheid van gespecialiseerde palliatieve zorg 24 uur per 

dag, 7 dagen per week. 

2. Een maatschappelijk brede bewustwordingsbeweging te steunen om de dood in de 

samenleving beter bespreekbaar te maken zoals Dying Matters in de UK. De 

coalitie ‘Van betekenis tot het einde’, waarin ouderenbonden en 

maatschappelijke organisaties participeren, wil het initiatief nemen om goed 

ouder worden, sterven, dood en rouw, beter bespreekbaar te maken ín de 

samenleving. Leven tot het einde: Hoe kom je tot je eigen keuzes en maak je je 

wensen duidelijk en bespreekbaar? 

3. Vast te leggen dat patiënten die ongeneeslijk ziek zijn of in de laatste levensfase 

verkeren recht hebben op palliatieve zorg. 

4. Te onderzoeken op welke wijze het onderbrengen van palliatieve zorg in de 

basisverzekering een bijdrage kan leveren aan de oplossing van de geschetste 

problematiek.



Hoogachtend, namens de kerngroep Palliatieve zorg, Achmea en STEM 

Voorzitter kerngroep Palliatieve zorg 

~ 

® palliactief KNL tater 

orn agera 
DERETEUNINGEPUNT NFU 

Meer informatie 

- Artikel Stef Groenewoud 

(http://www.agora.nl/Service/Actueel/tabid/1201/ctl/Details/ArticlelD/8221/mid/10918 Besparin 
-van-bijna-66-miljoen-aan-zorgkosten.aspx_en artikel zelf) 

- Manifest Van betekenis tot het einde 

http://www.agora.nl/Service/Actueel/tabid/1201/ctl/Details/ArticlelD/8332/mid/10918/Van- 
betekenis-tot-het-einde.aspx) 

- Witboek en addendum van de Kerngroep palliatieve zorg 

http://www.agora.nl/Portals/31/thema/kerngroep/2011-Witboek-Palliatieve-Zor 

addendum.pdf of via: 

http://www .agora.nl/Service/Actueel/tabid/1201/ctl/Details/ArticlelD/8424/mid/10918/Kabinet- 

sluit-aan-bij-Witboek-Palliatieve-Zorg.aspx ) 

- Informatie over het Nationaal Programma Palliatieve Zorg 

(http://www.agora.nl/Documentatiecentrum/Publicaties/tabid/1943/ctl/Details/ArticlelD/7879/mi 
d/11095/Kerngroep-kiest-voor-Nationaal-Programma-Palliatieve-Zorg.aspx 

- KNMG folder over doorbehandelen 

(http://www.agora.nl/Documentatiecentrum/Publicaties/tabid/1943/ctl/Details/ArtictelD/ 7956/mi 
d/11095/Brochure-Spreek-op-tijd-over-uw-levenseinde.aspx) 

- De dood bespreekbaar maken/Stichting STEM 

(http://www.stichtingstem.info 

-inclusief- 
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Kenmerk: 201200549 Den Haag, 16 oktober 2012 

Geachte heer Rhebergen, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos
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Utrecht, 10 oktober 2012 

Onderwerp: aanbeveling NVVP voor Regeerakkoord Rutte-Samsom 

Geachte heren Kamp en Bos, 

De Nederlandse Vereniging van Vrijgevestigde Psychologen & Psychotherapeuten (NVVP) is 

medeondertekenaar van het Bestuurlijk Akkoord GGZ en committeert zich daardoor aan de 

afspraken zoals in het akkoord vastgelegd. De komende maanden wordt er door alle partijen hard 

gewerkt aan de uitvoering van de maatregelen. Hierbij is het voor de leden van de NVVP van cruciaal 

belang dat er een gelijkwaardig speelveld wordt gecreëerd tussen instellingen en vrijgevestigden, 

zowel op het gebied van het ondernemerschap alsook de toegankelijkheid. De NVVP verzoekt u dan 

ook om de positie van de BIG-geregistreerde zorgaanbieders met een eigen praktijk in de eerste lijn 

alsook in de tweede lijn in het krachtenveld van de GGZ voor de komende jaren te stimuleren met 

maatregelen die een gelijk speelveld garanderen. 

De NVVP vindt schrappen van de tweedelijns eigen bijdrage in de GGZ een goed besluit, maar is 

teleurgesteld over het feit dat de eigen bijdrage in de eerste lijn niet is geschrapt. Juist nu de sector 

een akkoord heeft gesloten om te ambulantiseren - meer zorg naar de eerste lijn - zou het 

verstandiger zijn om de drempels naar de eerste lijn weg te halen en ook daar de eigen bijdrage te 

schrappen. 

De overheveling van de jeugd-GGZ uit de Zorgverzekeringswet naar de gemeenten, is naar de mening 

van de NVVP zeer ongewenst. De vereniging pleit voor behoud van de jeugd-GGZ in de Zvw zodat het 

recht op jeugd-GGZ wettelijk verankerd blijft in plaats van dat het via de gemeenten een regionale 

verstrekking wordt. 

Ten aanzien van de maatschappelijke en politieke discussie over het pakket van verzekerde zorg, 

maakt de NVVP zich grote zorgen over een te strikt en eenzijdig medisch model, dat gehanteerd 

wordt bij de beoordeling van wel / niet verzekerde zorg. Het beoordelen van effectieve 

behandelvormen is een precaire aangelegenheid en dient uiterst zorgvuldig plaats te vinden. 

Maliebaan 87 3581 CG Utrecht T (030) 236 4338 F (030) 236 43 29 

info@nvvp.nl www.nvvp.nt
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Bijgevoegd bieden wij u ons 4-punten plan aan. We verzoeken u vriendelijk om zorgvuldig te kijken 

naar deze punten voor verbetering van toegankelijkheid, betaalbaarheid en kwaliteit van zorg. 

De NVVP hoopt dat u bovenstaande pleidooien betrekt in uw Regeerakkoord. We wensen u veel 

succes! 

Met vrieridelijke groet, 

Buuren, voorzitter NVVP drs. Judith M. Veenendaal, directeur 

arts, psychotherapeut 

Bijlage: 4-puntenplan NVVP



4-puntenplan NVVP ten behoeve van Regeerakkoord kabinet Rutte-Samsom 

1. De vrijgevestigde als kieine ondernemer in het krachtenveld van marktwerking 

Vrijgevestigden zijn naast zorgaanbieder ook zelfstandig ondernemer, weliswaar gaat het om kleine 

ondernemers, echter het is voor een divers aanbod van zorg aan cliénten cruciaal dat ook de kleine 

ondernemer positie houdt in het veld van zorgaanbieders. Vrijgevestigde zorgaanbieders (ruim 1400 

leden), de leden van de NVVP, zijn allen BIG-geregistreerd en leveren: 

1. kortdurende of langdurende psychologische zorg in de buurt (NVVP-leden zijn werkzaam in een 

eigen praktijk, veelal aan huis of in woonwijken) en dragen continu bij aan reïntegratie van 

cliënten in de maatschappij; 

2. effectieve en relatief goedkope zorg (in vergelijking met instellingen weinig tot geen 

overheadkosten); 

3. continuïteit: eenzelfde zorgaanbieder voor het gehele behandeltraject: what you see is what you 

get; 
4. de cliënt staat centraal; 

5. aanzienlijk kortere wachttijden dan instellingen (bij wachttijden verwijst men door binnen een 

collegiaal netwerk); 

flexibele werk- en openingstijden; 

7. continuïteit in hooggekwalificeerde zorg, door te voldoen aan de verplichte herregistratie, de 

verplichte NVVP-visitatie m.b.t. de praktijkvoering, de verplichting tot deelname aan intervisie, de 

mogelijkheid om via de NVVP ROM-portal Routine Outcome Monitoring (ROM) toe te passen in 

de behandeling; 

8. vergoeding via de Zorgverzekeringswet; 

9, samenwerking met huisarts en andere hulpverleners; 

10. laagdrempelige werkwijze. 

a 

Vrijgevestigden maken onderdeel uit van het gehele GGZ-aanbod en draaien dus volop mee in de 

marktwerking. Zij concurreren met de gevestigde instellingen en ook de nieuwe instellingen. 

Vrijgevestigden dienen ook binnen het vergezicht van het Bestuurlijk Akkoord GGZ een positie te 

houden, zodat voorkomen wordt dat zij uit de markt gedrukt worden door de instellingen. Daarom 

pleit de NVVP voor een gelijk speelveld tussen instellingen en vrijgevestigden. Dit dient naar de 

mening van de NVVP gerealiseerd te worden door maatregelen te treffen waardoor het beleid gelijk 

wordt getrokken tussen instellingen en vrijgevestigden, zodat het recht voor cliënten op vrije artsen- 

(en of behandelaren-) keuze gecreëerd wordt. Daarbij dienen ook de drempels, die het gelijke 

speelveld belemmeren te worden geschrapt. 

De NVVP noemt als voorbeeld voor een adequaat gelijk speelveld: adequate bevoorschotting voor 

bestaande en nieuwe toetreders, voldoende toereikende omzetplafonds zodat cliënten de 

behandeling kunnen krijgen van de door hen geprefereerde zorgaanbieder, of dat de behandeling — 

dit geldt voor behandelingen langer dan een jaar — voortgezet kunnen worden bij dezelfde 

zorgaanbieder. Op dit moment worden vrijgevestigden geconfronteerd met te strakke 

omzetplafonds waardoor het hen onmogelijk wordt gemaakt de zorg te leveren dan wel te 

continueren. Dit mag zo niet doorgaan. Zorgverzekeraars kunnen en mogen hun risico niet 

afwentelen op de zorgaanbieders. Verdergaande transparantie is mooi, maar het dreigt in een 

bureaucratisch monstrum te verzanden, wat tot toename van de administratieve lasten zal leiden. 

Een ander voorbeeld waarbij een gelijk speelveld tussen instellingen en vrijgevestigden van 

essentieel belang is, is het hoofdbehandelaarschap. De NVVP is van mening -en heeft dit ook als 

zodanig aangekaart bij het ministerie van VWS, de NZa en zorgverzekeraars- dat het merendeel van 

de DBC uitgevoerd dient te worden door de BIG-geregistreerde hoofdbehandelaar. Met ingang van 1
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januari 2012 hanteren zorgverzekeraars een verscherpt beleid ten aanzien van het 

hoofdbehandelaarschap van vrijgevestigden. Zo kunnen zij nog gemiddeld maximaal 20% van de 

behandeling laten uitvoeren door niet BIG-geregistreerd hulppersoneel in de tweedelijns GGZ. 

Deze wijziging geldt echter niet voor instellingen; daar geldt géén maximum aan inzet van 

hulppersoneel, waardoor zij hiervan onbeperkt gebruik kunnen maken. De NVVP vindt dit een 

ongewenste situatie en pleit dan ook voor het gelijktrekken van het beleid ten aanzien van het 

hoofdbehandelaarschap tussen vrijgevestigden en instellingen. Op die manier ontstaat er op dit 

onderdeel dan ook een gelijk speelveld. 

Als het hoofdbehandelaarschap in de gehele GGZ voor het merendeel uitgevoerd wordt door BIG- 

geregistreerde zorgaanbieders, zal dit leiden tot een kwaliteitsimpuls in de GGZ. Immers, alleen de 

BIG-beroepsbeoefenaren zijn wettelijk gezien geëquipeerd om tweedelijns GGZ te verlenen. Dat 

geldt niet voor hulppersoneel zoals bijvoorbeeld basispsychologen en of HBO-psychologen die nu ook 

tweedelijns GGZ verlenen, weliswaar onder de supervisie van een BIG-geregistreerde therapeut. 

De NVVP stelt voor om een percentage van de totale behandeling aan het hoofdbehandelaarschap te 

koppelen. De NVVP denkt hierbij aan 60% van de behandeling die uitgevoerd dient te worden door 

de hoofdbehandelaar. Het huidige maximum dat geldt voor vrijgevestigden (20% hulppersoneel) is te 

laag, dit blijkt uit ervaringen van vooral kinder- & jeugdtherapeuten onder de NVVP-leden, waarbij 

gespecialiseerde speltherapie wordt betrokken door een derde. 

Daarnaast zal een gelijk speelveld tussen instellingen en vrijgevestigden ten aanzien van het 

hoofdbehandelaarschap ook leiden tot een afname in het aantal DBC’s en dus een afname van de 

zorgkosten. 

2. Eigen bijdrage GGZ, geen onderscheid tussen eerste en tweede lijn 

Het schrappen van de tweedelijns eigen bijdrage in de GGZ, vindt de NVVP een heel goed initiatief. 

Echter, wij wijzen u op het feit dat het besluit de eigen bijdrage enkel in de tweedelijns GGZ te 

schrappen, zal leiden tot ongewenste prikkels in de GGZ. Zo zal de duurdere, specialistische GGZ voor 

de cliënt het goedkoopst worden en zal de gewenste substitutie van de tweede- naar de eerstelijns 

GGZ niet plaats gaan vinden. Wij vermoeden dan ook dat het schrappen van de eigen bijdrage voor 

enkel de tweedelijns, specialistische GGZ de generalistische eerstelijns psychologische zorgverlening 

uit de markt wordt geprijsd. Dit sluit niet aan op de beoogde ambulantisering, zoals vastgelegd in het 

Bestuurlijk Akkoord GGZ. De NVVP pleit dan ook voor het gelijktrekken van de eigen bijdrage in de 

GGZ door ook de eigen bijdrage voor de eerstelijns GGZ met ingang van 1 januari 2013 te schrappen. 

De NVVP realiseert zich dat dit gevolgen heeft voor de begroting van 2013. Ter compensatie van deze 

gelden denkt de NVVP aan aanscherping van de DBC-spelregels en de NZa-beleidsregels ten aanzien 

van het hoofdbehandelaarschap, zie hiervoor de passage over het hoofdbehandelaarschap onder 

punt 1. 

3. Jeugd-GGZ behouden in Zvw 

De overheveling van de jeugd-GGZ naar de gemeenten betekent, dat er niet langer sprake is van een 

verzekerd recht op geestelijke gezondheidszorg voor ki nderen. Een kind dat wel degelijk zorg nodig 

heeft, wordt afhankelijk van de beschikbare middelen bij de gemeenten. Geestelijke 

gezondheidszorg wordt door de overheveling als minder fundamenteel gezien dan somatische zorg. 

Daarmee is het alsof geestelijke gezondheidszorg een luxegoed is waar je voor kunt kiezen. Dit is 

onaanvaardbaar. Toegang tot de geestelijke gezondheidszorg voor kinderen en jongeren is en moet 

een verzekerd recht blijven. Als een jeugdige een psychische aandoening heeft, moet hij of zij kunnen 

rekenen op een behandeling, net zoals met somatische klachten. Het recht om een psychotherapeut 

te consulteren is hetzelfde als het recht om een KNO-arts of neuroloog te consulteren. Dit moet niet 

ongedaan gemaakt worden door de jeugd-GGZ uit de Zorgverzekeringswet te halen en over te 

hevelen naar gemeenten, wat zou betekenen dat het wettelijke recht op geestelijke gezondheidszorg
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vervalt en daarmee ook de borging van dit recht in de bestaande kwaliteits-, veiligheids- en 

toezichtsgaranties die de Zorgverzekeringswet stelt aan bijvoorbeeld zorgaanbieders. Hiermee valt 

de GGZ tientallen jaren terug in de tijd waar het gaat om kwaliteitsbeleid. 

Andere ongewenste consequentie van de beoogde overheveling is: rechtsongelijkheid tussen 

inwoners van verschillende gemeenten, omdat ouders zich moeten wenden tot gecontracteerde 

zorgaanbieders. Hiermee vervalt ook de vrijheid van artsenkeuze. 

Bovendien is het de vraag of gemeenten voldoende geëquipeerd zijn om lichte, complexe en zeer 

complexe GGZ-problematiek in te kopen. Immers zorgverzekeraars hebben veel tijd en geld 

geïnvesteerd in kennis van de GGZ bij hun zorginkopers om deze zorg adequaat en op maat in te 

kunnen kopen. Deze kennis is niet zomaar over te dragen. De financiële taakstelling waar gemeenten 
mee te kampen hebben bij deze overheveling, draagt hier niet aan bij. 

Met betrekking tot het onderzoek van de Commissie Samson naar seksueel misbruik van kinderen die 

door de overheid in instellingen of in pleeggezinnen zijn geplaatst, sluit de NVVP zich aan bij de 

conclusie van de Commissie en ook de conclusie van de Kinderombudsman, de heer Dullaert. Beiden 

raden de Kamer dwingend aan de overheveling van de Jeugdzorg naar de gemeenten voor 

onbepaalde tijd uit te stellen. De gemeenten zijn immers niet in staat om de veiligheid van kinderen 

te waarborgen, zo concluderen de Commissie en de heer Dullaert. Gemeenten hebben geen of 

nauwelijks ervaring met de jeugdzorg. Totdat deze veiligheid gewaarborgd is, dient de overheveling - 

waaronder ook de jeugd-GGZ- niet plaats te vinden. De NVVP onderschrijft deze standpunten. 

Kinderen met psychische problematiek hebben recht op een veilige omgeving waarin zij hulp of 

ondersteuning krijgen aangeboden, zoals ook verwoord in het Verdrag voor de Rechten van het Kind. 

Kortom, de NVVP acht geestelijke gezondheidszorg voor kinderen en jongeren een verzekerd recht; 

het is geen regionale gemeentetaak. Daarom moet de GGZ verankerd blijven in de 

Zorgverzekeringswet, zoals geldt en blijft gelden voor de somatische zorg voor kinderen en jongeren. 

4. Verzekerd pakket 

De NVVP vindt dat snijden in het basispakket op zeer zorgvuldige wijze dient plaats te vinden. De 

werkwijze van het schrappen van de aanpassingsstoornissen uit de Zvw vond plaats op basis van 

populistische denkbeelden over de GGZ en zonder enige vorm van wetenschappelijk onderzoek. Het 
lijkt daarmee dat DSM-classificaties verwijderd worden onder het mom van lage ziektelast. Dit is 

ongehoord, past niet in een beschaafde samenleving en kan geen uitgangspunt zijn voor toekomstige 

beleidswijzigingen om onderdelen uit de Zvw te schrappen. De NVVP voorziet door de huidige 

ontwikkelingen en de huidige teneur een te robuust, te onderdoordacht, verzekerd GGZ-pakket. Het 
onzorgvuldig snijden in het verzekerde pakket levert op korte termijn wel besparingen op, maar zal 

leiden tot een toename aan ernstige psychologische problematiek en dus meerkosten op langere 

termijn. De NVVP maakt zich grote zorgen om een te strikt en eenzijdig medisch model, dat 

gehanteerd wordt bij de beoordeling van wel / niet verzekerde zorg. Het beoordelen van effectieve 

behandelvormen is een precaire aangelegenheid en dient uiterst zorgvuldig plaats te vinden. De 

NVVP is van mening dat alle beschreven classificaties in de DSM niet ter discussie dienen te staan 

voor wel / niet verzekerde zorg. Shoppen in de DSM leidt tot perverse prikkels en die zijn ongewenst.
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Geachte heer Van Buuren, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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Onderzoek Marc Pomp - Ouderenzorg naar de Zvw: wat levert het op? 

Geachte heren Kamp en Bos, 

Naar aanleiding van de financiële vooronderstellingen van het CPB met betrekking tot 

overheveling van de ouderenzorg naar de Zorgverzekeringswet, heeft 

Zorgverzekeraars Nederland aan Marc Pomp Economische Beleidsanalyses gevraagd 

een contraexpertise te doen. 

Hierbij stuur ik u zijn eindrapport toe. In dit rapport brengt hij de doelmatigheidswinst in 

kaart die door overheveling van de ouderenzorg naar de Zorgverzekeringswet 

gerealiseerd kan worden. Ook gaat hij expliciet in op de door het CPB gehanteerde 

aannames. 

Ik hoop dat dit rapport betrokken kan worden bij de te maken keuzes over de toekomst 

van de ouderenzorg. 

Met vriendelijke groet, 

VW 

Mr. A. Rouvoet 

voorzitter 

Bijlage: 1
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Samenvatting 

Doelmatigheidswinst door overheveling ouderenzorg naar de Zvw 

Dit rapport brengt de doelmatigheidswinst In kaart die haalbaar is door de ouderenzorg van de 

AWBZ over te hevelen naar de Zvw. Met deze overheveling is jaarlijks een bedrag van ruim 10 

miljard euro gemoeid. De berekeningen in dit rapport geven een indicatie van de minimale 

besparingen op de kosten van de ouderenzorg. 

Kwantificering van besparingen voor vijf interventies 

De besparingen tellen op tot een half miljard euro per jaar. Dit komt overeen met 5 procent van 

de kosten van de ouderenzorg. Een belangrijke rode draad is dat de interventies bijdragen aan 

“zorg dichtbij’ en ‘zorg in de wijk’ en zo de zelfredzaamheid van ouderen bevorderen. 

De empirische basis voor dit soort berekeningen is smal, omdat er (ook internationaal) nog 

nauwelijks ervaring is opgedaan met integrale uitvoering van ouderenzorg en curatieve zorg. Het 

rapport zoomt daarom in op vijf interventies waarvoor op basis van de beschikbare gegevens een 

indicatieve kwantificering van de potentiele baten van overheveling mogelijk is: 

e Casemanagement bij dementie 

e Voorkomen van onnodige ziekenhuisopnames van ouderen in instellingen 

e inzetten op wijkverpleegkundigen 

e inzetten op zorgnetwerken naar het voorbeeld van ParkinsonNet 

e Doelmatige inkoop bij intramurale zorg 

Effecten op de kwaliteit van de zorg blijven buiten beschouwing; het is aannemelijk (en in een 

aantal gevallen ook al aangetoond) dat deze effecten positief zijn. De besparingen betreffen in de 

meeste gevallen bruto besparingen, waar de kosten van de interventies nog op in mindering 

moeten worden gebracht. De voorbeelden schetsen slechts een partieel beeld. De dynamiek die 

ontstaat na overheveling kan resulteren in tal van andere initiatieven gericht op een grotere 

doelmatigheid van de zorg. Aard en omvang van die initiatieven zijn slechts beperkt voorspelbaar. 

Indicatieve besparingen: samenvatting van vijf voorbeelden 

Omschrijving Jaarlijkse besparingen, min euro, bruto” 

Casemanagement dementie 200 

Vermijdbare ziekenhuisopnamen van bewoners 100 

van verpleeg- en verzorgingshuizen 

Inzetten op wijkverpleegkundigen 15-30 

ParkinssonNet 16** 

Doelmatige en professionele inkoop 150 

intramurale zorg 

„Totaal vijf voorbeelden (afgerond) 500 

* Exclusief kosten van de interventie 

** Exclusief gunstige effecten op productiviteit en mantelzorg
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Randvoorwaarde: risicodragendheid 

Om zorgverzekeraars aan te zetten tot dit soort interventies is het noodzakelijk dat zij risico gaan 

lopen over de ouderenzorg. Dit vergt een vorm van risicoverevening. Er zijn vormen van 

risicoverevening die invoering van risicodragendheid op korte termijn mogelijk maken. 

De aannames van het CPB 

Deze bevindingen staan haaks op de aannames die het CPB hanteert in Keuzes in Kaart 2012. Het 

CPB noemt vier bezwaren tegen uitvoering van de AWBZ door zorgverzekeraars: 

e De noodzaak van een extra solvabiliteitsbuffer van 30 miljard euro* 

e Hogere uitvoeringskosten (% miljard euro per jaar*) 

e Opwaartse druk op het zorgvolume (% miljard euro per jaar*) 

e Gebrek aan maatwerk 

*Genoemde bedragen hebben betrekking op uitvoering van de gehele AWBZ door 

zorgverzekeraars; voor de overheveling van alleen de ouderenzorg naar de Zvw moeten deze 

bedragen in ieder geval worden gehalveerd. 

De onderbouwing van elk van de aannames van het CPB is zwak. De volgende aannames zijn wel 

realistisch: 

e De extra solvabiliteitsbuffer is maximaal 1,5 miljard euro. Dit is het bedrag dat volgt uit 

de solvabititeitseisen bij de Zvw indien Solvency It onverkort wordt toegepast. 

e De uitvoeringskosten nemen met maximaal 30 miljoen euro per jaar toe als gevolg van de 

overheveling van de ouderenzorg naar de Zvw. Extra uitvoeringskosten als gevolg 

investeringen in interventies zoals geanalyseerd in dit rapport zijn denkbaar (en 

maatschappelijk wenselijk), omdat hierdoor de totale kosten daten. 

e Het is niet duidelijk waarom zorgverzekeraars belang zouden hebben bij extra 

zorgvolume. Zorgverzekeraars hebben financieel belang bij een hogere indicatie als dit 

niet automatisch leidt tot extra zorgvolume. Maar in dat geval geldt dat de overwinsten 

die hiervan het gevolg zijn, op de markt voor de basispolis worden weggeconcurreerd in 

de vorm van een lagere Zvw-premie. 

e Gebrek aan maatwerk wordt door het CPB verward met rechtszekerheid.
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1. Inleiding 

Financiële schotten leiden tot versnippering In de zorg (figuur 1). Deze versnippering leidt tot 

ondoelmatigheid en kwaliteitsverlies. ‘Ontschotten’ is dan ook één van de belangrijkste 

hervormingen in de zorg die de komende jaren op stapel staan. De urgentie van ontschotting is 

duidelijk verwoord in het Visiedocument Integrale zorg in de eigen omgeving van de VWS 

Stuurgroep Chronische Zorg (2010): 

“Te vaak worden juist de meest kwetsbare mensen geconfronteerd met verschillende 

loketten’ waar zij het antwoord op de integrale zorgvraag in hun ogen bij elkaar dienen te 

sprokkelen. Soms lukt dat niet, en te vaak is het eindresultaat dat mensen niet de zorg 

krijgen die nodig is. Dit gaat ook nog vaak gepaard met onnodige kosten, zoals een 

opname in een verpleeghuis of ziekenhuis die te vermijden was geweest. Omdat de 

bekostigingsstelsels niet op elkaar zijn afgestemd, en ook niet eenduidig op elkaar 

aansluiten, ontstaan onacceptabel hoge frictie- en transactiekosten. Het is moeilijk om 

deze te overschatten: voor dezelfde cliënt bestaan diverse parailelle registraties, indicatie- 

en betalingssystemen. Ook zijn er prikkels om kosten naar een ander financieringskader 

door te schuiven [..]: Een gemeente ontvangt geen ‘baten’ vanuit de AWBZ of van de 

zorgverzekeraar voor uiterst effectief gemeentelijk preventiebeleid en hetzelfde geldt 

voor een zorgverzekeraar die zich inspant om demente patiënten zo lang mogelijk in de 

eigen omgeving te laten wonen. Aanbieders die zich over deze schotten dienen te 

bewegen bevinden zich in dezelfde situatie: hoge administratiekosten en een soms bijna 

Kafkaiaanse complexiteit om de zorg rondom patiëntengroepen optimaal in te richten. In 

het licht van de geschetste uitdagingen is het onacceptabel dat het soms de 

bekostigingssystemen zelf zijn die leiden tot onnodig hoge kosten. Professionals, 

tenslotte, ervaren dezelfde obstakels: samenhangende zorg leveren is voor de meesten 

een diepgevoelde wens. Als de professional gedesillusioneerd raakt door de als 

bureaucratisch en willekeurig ervaren schotten en regels, heeft de kwaliteit van de zorg 

daar direct onder te leiden.”
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Figuur 1 Schotten in de financiering van de zorg en welzijn 

Gemeenten Zorgkantoren Zorgverzekeraars 

WMO AWBZ Zvw 

Dit rapport brengt de doelmatigheidswinst in kaart die kan optreden na overheveling van de 

huidige AWBZ ouderenzorg naar zorgverzekeraars. De over te hevelen zorg ouderenzorg omvat 

de functies Persoonlijke Verzorging, Verpleging en Behandeling. Hiermee is een bedrag van ruim 

10 miljard euro per jaar gemoeid. De functie Begeleiding heeft vooral raakvlakken met de huidige 

WMO en kan dan ook beter worden overgeheveld naar de gemeente. 

Dat substantiële doelmatigheidswinst mogelijk is, is plausibel, maar over de omvang van de 

mogelijke doelmatigheidswinst is weinig bekend. Dat is ook niet verwonderlijk, omdat onderzoek 

hiernaar per definitie een hypothetisch karakter heeft (‘als.. dan ...’). Dit rapport verzamelt de 

beschikbare binnen- en buitenlandse empirie over aard en omvang van mogelijke 

doelmatigheidswinst. Gebruik is gemaakt van de volgende drie bronnen: 

1. ‘Schotdoorbrekende’ initiatieven van Nederlandse zorgverzekeraars en zorgaanbieders 

2. Nederlands beleidsonderzoek 

3. De internationale wetenschappelijke literatuur 

Het rapport is als volgt opgebouwd. Hoofdstuk 2 bevat een inventarisatie van interventies en 

initiatieven die de doelmatigheid in de ouderenzorg kunnen vergroten, maar die nu niet of 

onvoldoende van de grond komen als gevolg van het schot tussen AWBZ en Zvw. Een rode draad 

is dat veel interventies bijdragen aan ‘zorg dichtbij’ en ‘zorg in de wijk’ en zo de zelfredzaamheid



Mare Pomp x 

van ouderen bevorderen. In hoofdstuk 3 wordt voor een aantal van deze initiatieven een 

indicatieve berekening van het besparingspotentieel gepresenteerd. 

Om zorgverzekeraars aan te zetten tot dit soort interventies is het noodzakelijk dat zij risico gaan 

lopen over de ouderenzorg. Dit vergt een vorm van risicoverevening. Er zijn vormen van 

risicoverevening die invoering van risicodragendheid op korte termijn mogelijk maken. Hoofdstuk 

4 gaat hier nader op in. Het Centraal Planbureau (CPB) heeft, onder meer bij de laatste 

doorrekening van de verkiezingsprogramma’s, betoogd dat uitvoering van de AWBZ door 

zorgverzekeraars een extra vermogensbuffer vergt van circa 30 miljard euro. Bovendien stelt het 

CPB dat uitvoering van de AWBZ door zorgverzekeraars resulteert in extra uitvoeringskosten en in 

een opwaarts volume-effect, beide ter grootte van % miljard euro per jaar. In hoofdstuk 5 worden 

deze aannames van het CPB kritisch tegen het licht gehouden.
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2. Opties voor preventie en substitutie: een kwalitatieve inventarisatie 

2.1. Inleiding 

In dit hoofdstuk worden concrete voorbeelden gepresenteerd van interventies gericht op 

preventie en substitutie die nu niet of onvoldoende tot stand komen als gevolg van het financiële 

schotten. We nemen met andere woorden de huidige schotten in de financiering als gegeven en 

laten zien welke kansen hierdoor niet of onvoldoende worden benut. Bronnen voor de 

inventarisatie in dit hoofdstuk zijn een recent IBMG-rapport (van de Klundert en van Wijngaarden 

2011, hierna KW), experts bij zorgverzekeraars (ZV) en de (internationale) wetenschappelijke 

literatuur (L). 

Een belangrijke kanttekening bij de inventarisatie in dit hoofdstuk is dat de dynamiek die ontstaat 

na overheveling slechts zeer beperkt voorspelbaar is. Als belemmerende schotten zijn 

weggenomen en als financiële prikkels goedgericht zijn, mag verwacht worden dat tal van nieuwe 

initiatieven zullen ontstaan gericht op betere kwaliteit tegen lagere kosten. 

De interventies zijn ingedeeld in twee categorieën: 

e Interventies gericht op het voorkómen van onnodige intramurale ouderenzorg 

e Interventies gericht op het voorkómen van ziekenhuiszorg 

Interventies die bijdragen aan beide doelstellingen zijn ingedeeld in de categorie waar de grootste 

effecten optreden. 

2.2. Voorkómen intramurale ouderenzorg 

Multidisciplinaire revalidatie heupoperatie (KW) 

Jaarlijks wordt bij ruim 12 000 personen ouder dan 65 per jaar een heupoperatie uitgevoerd. 

Multidisciplinaire revalidatie die begint in het ziekenhuis onder leiding van een geriater verkleint 

de kans op intramurale AWBZ zorg. De interventie vergt extra kosten in de Zvw — zowel in het 

ziekenhuis als mogelijk door een groter aantal mensen dat thuis Zvw-kosten maakt — en leidt tot 

kostenbesparing in de AWBZ. Voor zorgverzekeraars zou een dergelijke interventie nu 

verliesgevend zijn, terwijl het een interventie is die kan leiden tot hogere kwaliteit van leven 

tegen lagere totale kosten.
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Casemanagement bij dementie (KW/Z) 

Case-management bij dementie kan de noodzaak van opname in en instelling verminderen of 

uitstellen (zie hoofdstuk 3 voor kwantificering). 

Voorkómen onnodige verpleeghuisopnames na ontslag uit het ziekenhuis (KW) 

Om te voorkomen dat ouderen na ontslag uit het ziekenhuis alsnog terugvallen worden er 

ondersteunende vormen van ontslag aangeboden. Uit onderzoek blijkt dat zes tot twaalf 

maanden na de interventie meer ouderen nog thuis woonden. 

Investeren in zorg in de wijk (L) 

Duits onderzoek laat zien dat het versterken van “home- and community-based services” de kans 

op opname in een instelling kan verkleinen (Luppa et al., 2010). 

Investeren in wijkverpleegkundigen (L) 

Door te investeren in wijkverpleegkundigen neemt het aantal ziekenhuisopnames af, naast het 

aantal opnamen in intramurale instellingen voor ouderenzorg (van der Meer en Postma 2012, zie 

hoofdstuk 3 voor kwantificering). 

Huisbezoek kwetsbare ouderen (KW) 

Deze interventie richt zich op het preventief bezoeken van kwetsbare ouderen thuis, en het 

nemen van maatregelen ter voorkoming van gebeurtenissen die tot hoge zorgconsumptie leiden. 

De interventie verkleint de kans op verpleeghuisopname en verlaagt de mortaliteit. Een deel van 

de besparingen slaat neer in de AWBZ, een deel in de Zvw. 

Ondersteuning Mantelzorgers (KW) 

Ondersteuning van mantelzorgers wordt door een systematisch review beschreven als een 

interventie met de capaciteit om verpleeghuisopnames te vertragen. Uit Nederlands onderzoek 

blijkt dat een dergelijke interventie de kans op opname in verpleeghuizen verlaagt. De kosten van 

deze interventie vallen onder de WMO. Als zorgverzekeraars verantwoordelijk worden voor de 

intramurale zorg, krijgen zij een prikkel om gemeenten te ondersteunen bij dit soort initiatieven. 

Voorzieningen en woningaanpassingen (L) 

Investeren in voorzieningen op gemeentelijk niveau, zoals woningaanpassingen, 

mobiliteitsvoorzieningen voor kwetsbare ouderen, kan het beroep op met name intramurale 

ouderenzorg verkleinen (van Dijk 2012). Ook hier geldt: als zorgverzekeraars verantwoordelijk 
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worden voor de intramurale zorg, krijgen zij een prikkel om gemeenten te ondersteunen bij dit 

soort investeringen. 

2.3. Voorkémen van ziekenhuiszorg 

Investeren in thuiszorg (ZV) 

Doordat thuiszorgorganisaties in staat zijn de eerste lijn te versterken, wordt het mogelijk om 

dure ziekenhuiszorg te substitueren naar de eerste lijn. Op dit moment is deze beweging nog 

maar net begonnen, wat te maken heeft met het gegeven dat de vaste aanneemsom met 

ziekenhuizen net is gerealiseerd. Wanneer de AWBZ wordt uitgevoerd door zorgverzekeraars, 

kunnen de zorgverzekeraars met hun inkoopbeleid deze ontwikkeling stimuleren. 

Curatieve voorzieningen in verpleeghuizen (ZV) 

Investeren in voorzieningen in verpleeghuizen kan onnodige (en onnodig lange) 

ziekenhuisopnames voorkomen. Zo is er een lopend initiatief van een verzekeraar met een 

ziekenhuis om cliënten met Chronisch Hartfalen en COPD sneller door te sturen 

(ligduurverkorting, minder verpleegdagen) naar een ‘ziekenboeg’ in bijvoorbeeld een 

verzorgingstehuis waarin huisarts, verpleegkundige en fysiotherapeut samenwerken om de 

vervolgzorg inhoud te geven. Het resultaat is een reductie van dure ziekenhuiszorg en een 

toename van de AWBZ-zorg, 

‘Integrale en gecoördineerde interventies’ gericht op kwetsbare ouderen (KW) 

Uit wetenschappelijk onderzoek blijkt dat ‘integrale en gecoördineerde interventies’ gericht op 

kwetsbare ouderen die thuis of in een verzorgingshuis wonen, kunnen resulteren een significante 

reductie van het gebruik van institutionele zorg, met name minder opnamedagen en minder 

gebruik van de spoedeisende hulp. Daar staat tegenover dat er meer gebruik wordt gemaakt van 

thuiszorg. In een deel van de studies werden ook positieve uitkomsten gevonden op 

patiëntniveau, rond medicatiegebruik, depressie, ADL functioneren, kwaliteit van leven, en 

cognitie (zie hoofdstuk 3 voor kwantificering)
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‘Person centered care’ (L) 

Recent Zweeds onderzoek laat zien dat ‘Person-centered care’, waaronder ondersteuning bij 

terugkeer van de patiënt naar huis uit ziekenhuis, leidt tot een korter verblijf in het ziekenhuis 

(Ekman et al., 2012). 

Valpreventie Intramuraal (KW) 

Valpreventie in verpleeghuizen leidt tot minder heupbreuken. De kosten van valpreventie worden 

gedragen door de V&V instelling, en vallen dus op dit moment onder de AWBZ. Eventuele 

kostenbesparingen zitten echter voor een belangrijk deel in het vermijden van 

ziekenhuizenkosten die onder de Zvw vallen. 

Valpreventie Thuis (KW) 

Investeren in valpreventie leidt tot minder ziekenhuisopnames en minder thuiszorg, en levert 

besparingen op in de AWBZ en de Zvw. De kosten van de interventie bestaan uit het bekostigen 

van lichamelijke oefening, aanpassing van de woning, en wijzigen van medicatie. Op dit moment 

worden deze kosten noch binnen de AWBZ noch binnen de Zvw vergoed. 

Investeren in zorgnetwerken zoals Parkinsonnet (L) 

Uit Nederlands onderzoek blijkt dat investeren in netwerken van zorgaanbieders zoals 

Parkinsonnet resulteert in lagere kosten, vooral in de Zvw maar ook in de AWBZ (Munneke et al. 

2010, zie hoofdstuk 3 voor kwantificering). 

2.4. Integrale inkoop, financiering en uitvoering 

In de bovengenoemde voorbeelden komen twee recente ontwikkelingen nog onvoldoende tot 

uitdrukking. We doelen op ketenzorg en populatiebekostiging. Het is denkbaar en waarschijnlijk 

wenselijk dat na overheveling van de ouderenzorg naar de Zvw nieuwe zorgketens tot stand 

komen (en integraal worden ingekocht) waarbij bijvoorbeeld 1e lijns-zorggroepen 

verantwoordelijk worden (ook financieel} voor de integrale zorg voor ouderen, inclusief de 

ouderenzorg die nu onder de AWBZ valt. Op dit moment worden diverse verpleegkundige taken 

uit verschillende budgetten ingekocht: praktijkverpleegkundige als poh in Zvw, medisch 

specialistische verpleging thuis (MSVT) onder regie van medisch specialist vanuit Zvw, thuiszorg 

via zorgkantoor in AWBZ, en wijkverpleegkundige zorg uit verschillende bronnen (AWBZ, Zvw, 

soms ook WMO). Door de ouderenzorg over te hevelen naar de Zvw komt aan deze ondoelmatige 

overlap in inkoop, financiering en uitvoering van verpleegkundige taken een eind. 
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Buitenlandse ervaringen wijzen uit dat dit soort integrale zorg een belangrijke succesfactor kan 

2ijn: 

“Experience from Northern Ireland suggests a single source of funding, used to deliver 

integrated care according to a care programme approach, is a significant success factor. In 

separate organisations, funding earmarked for either health or social care cannot easily 

be redirected from one service to the other as managers cannot commit resources from 

budgets they do not control.” (Robertson, 2011). 

2.5. Samenvatting 

Tabel 1 vat de inventarisatie in dit hoofdstuk samen. Overheveling van de ouderenzorg naar de 

Zvw is nodig om te zorgen dat dit soort interventies goed van de grond komt. Daarnaast valt door 

integrale inkoop extra doelmatigheidswinst te halen, zoals betoogd in paragraaf 2.4. Van de met * 

gemarkeerde interventies wordt in het volgende hoofdstuk het besparingspotentieel 

gekwantificeerd. 

Tabel 1 Samenvatting interventies 

Voorkómen intramurale ouderenzorg 

Multidisciplinaire revalidatie heupoperatie 

Casemanagement bij dementie* Curatieve voorzieningen in verpleeghuizen 
Voorkómen onnodige verpleeghuisopnames | Interventies gericht op kwetsbare ouderen* 
na ontslag uit het ziekenhuis 

Voorkémen ziekenhuisopnames 

Investeren in thuiszorg 

Investeren in zorg in de wijk ‘Person centered care’ 
Investeren in wijkverpleegkundigen* Valpreventie intra- en extramuraal 
Huisbezoek kwetsbare ouderen Investeren in zorgnetwerken zoals Parkinsonnet* 
Ondersteuning mantelzorgers 

Voorzieningen en woningaanpassingen 

* Van deze interventies wordt het besparingspotentieel in hoofdstuk 3 gekwantificeerd 
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3. Indicatieve kwantificering van mogelijke besparingen 

3.1. Inlelding 

Dit hoofdstuk bevat indicatieve berekeningen van de besparingen op de totale zorguitgaven na 

overheveling van de ouderenzorg naar zorgverzekeraars, De empirische basis voor deze 

berekeningen is smal, omdat er internationaal nog nauwelijks ervaringen bestaan met de 

integrale uitvoering van ouderenzorg en Zvw-zorg.* We richten ons daarom op vijf (clusters van) 

interventies waarvoor op basis van de beschikbare gegevens een indicatieve kwantificering van de 

potentiele baten mogelijk is: 

e Casemanagement bij dementie 

e _ Voorkomen van onnodige ziekenhuisopnames van ouderen in instellingen 

e inzetten op wijkverpleegkundigen 

e Inzetten op zorgnetwerken naar het voorbeeld van ParkinsonNet 

e Doelmatige inkoop bij intramurale zorg 

3.2. Casemanagement dementie 

In Nederland wordt jaarlijks bij ongeveer 20 000 ouderen de diagnose dementie gesteld (in de 

meeste gevallen Alzheimer). Deze patiënten doorlopen doorgaans een zorgtraject dat begint met 

lichte vormen van ondersteuning en begeleiding en dat eindigt in een verpleeghuis. Er is veel te 

winnen in kwaliteit van leven en waarschijnlijk ook in besparingen op zorgkosten indien het lukt 

1 Het eerder aangehaalde iBMG-rapport (van de Klundert en van Wijngaarden, 2011) bevat berekeningen 

van de baten van een aantal specifieke interventies. De door het iBMG berekende baten zijn verschillende 

redenen een onderschatting van de werkelijke baten. Dit heeft verschillende oorzaken: 

e Het beperkte aantal onderzochte interventies. Zo komen vermijdbare ziekenhuisopnames alleen in de 

case-study heup aan bod. Uit internationaal onderzoek blijkt dat ook bij tal van andere situaties sprake 

is van vermijdbare ziekenhuisopnames (denk bijvoorbeeld aan suboptimale zorg in verpleeghuizen). 

e petdoepeenstecondeornthteutterverdieenties nitedtrada acs inlelbrant idelgarokik oprneresrdikeerem de 

case-study heup aan bod. Uit internationaal onderzoek blijkt dat ook bij tal van andere situaties sprake 

is van vermijdbare ziekenhuisopnames (denk bijvoorbeeld aan suboptimale zorg in verpleeghuizen). 

© _ De aard van de onderzochte interventies: Het betreft steeds interventies gericht op preventie: van 

valincidenten, van verdere achteruitgang bij dementie. Voor dit soort preventieve interventies is de 

NNT (number to treat) vaak hoog, waardoor de kosten er ‘vermeden patiënt’ ook hoog zijn. 

e _ De exclusieve focus op transitiekansen, dat wil zeggen de kans om van een bepaalde 

gezondheidstoestand over te gaan in een andere gezondheidstoestand. Interventies worden 

gemodelleerd via het effect op deze transitiekansen. Binnen elke ‘toestand’ (bijvoorbeeld mild dement, 

zwaar dement, wel of niet een heup gebroken) blijven in de iBMG berekeningen de kosten ongewijzigd. 

Hierdoor blijft het besparingspotentieel per definitie beperkt. Het is aannemelijk dat ook binnen 

‘toestanden’ sprake is van allerlei besparingsmogelijkheden (zie paragraaf 3.6). 
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de zelfredzaamheid van dementiepatiénten te vergroten en het moment van opname uit te 

stellen. 

Hier beperken we ons tot de mogelijke besparingen op de zorgkosten. In het iBMG-rapport treden 

deze besparingen niet op: de kosten nemen zelfs toe als het lukt om het aantal patiénten met 

zware dementie te verkleinen (van de Klundert en van Wijnbergen, 2011). De reden is dat 

patiénten met milde dementie volgens de iBMG-cijfers hogere zorgkosten genereren. De iBMG- 

onderzoekers hebben zelf ook hun twijfels bij de cijfers die aan deze conclusie ten grondslag 

liggen: 

“Uit de verkregen data blijkt dat dementerenden thuis bij progressie van hun ziekte 

gemiddeld duurder zijn dan dementerenden in een verpleegtehuis of verzorgingshuis. 

Deze kosten bestaan voor een belangrijk deel uit hoge kosten voor GGZ, voor intramurale 

opname anders dan voor de in de selectiecriteria gehanteerde indicaties, en voor 

ziekenhuisopnames. Dit kan bijvoorbeeld het gevolg zijn van co-morbiditeit. Deze 

kostengegevens verdienen nadere analyse, mede omdat zij bij de evaluatie van 

interventies die erop gericht zijn langer thuis te verblijven tot gevolg hebben dat kosten 

niet afnemen maar toenemen.” (Van de Klundert en van Wijngaarden, p. 68).® 

De praktijkervaringen van zorgverzekeraar VGZ wijzen wel op een fors besparingspotentieel (VGZ 

2012). Deze verzekeraar zet sinds 2000 in zorgkantoorregio Noord-Holland Noord (NHN) in op 

casemanagement bij dementie. Dit beleid heeft ertoe geleid dat in NHN veel meer dementie- 

patiënten Zvw-gefinancierde GGZ-zorg krijgen dan in de rest van Nederland. Initieel nemen 

hierdoor de kosten toe, maar omdat opname in het verpleeghuis hierdoor wordt uitgesteld dalen 

de totale kosten (curatieve GGZ + AWBZ). VGZ heeft dit onderzocht door bij overleden 

dementiepatiënten de zorgkosten gedurende de laatste drie jaar in kaart te brengen. Volgens de 

analyses van VGZ zijn de kenmerken van deze patiënten niet anders tussen de groep met en 

zonder extra GGZ zorg. Door het beroep op (met name intramurale) AWBZ-zorg uit te stellen 

dalen de kosten per patiënt met 50 000 in de laatste drie jaar tot aan overlijden. Geëxtrapoleerd 

naar heel Nederland zou dit neerkomen op besparingen van 200 miljoen euro per jaar. Hierbij is 

nog geen rekening gehouden met de kosten van case-management en met mogelijke 

kostenverschillen in de ziekenhuiszorg of de WMO. 

? Eerder in het rapport merken de onderzoekers al op dat de gegevens over de AWBZ-kosten onvolledig 
zijn. 
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3.3. Vermijdbare ziekenhuisopnamen uit verpleeg- en verzorgingshuizen 

Jaarlijks belanden ongeveer 20% van de bewoners van verpleeg- en verzorgingshuizen in het 

ziekenhuis (de Klerk, 2011). Dit komt neer op 30 000 opnames per jaar. Binnen- en buitenlands 

onderzoek wijst uit dat een groot deel van deze opnames potentieel vermijdbaar is. Interventies 

die hieraan kunne bijdragen zijn valpreventie, maar ook fitness programma's voor ouderen, 

investeren in klinische kennis van personeel in instellingen, investeren in bepaalde diagnostische 

en klinische voorzieningen in instellingen, maar ook investeren in goede palliatieve zorg aan het 

levenseinde die zinloze ziekenhuisopnames helpt voorkomen (Clark et al, 2010). 

Oustander et al. (2010) concluderen op basis van onderzoek in Amerikaanse verpleeghuizen dat 

maar liefst tweederde van de ziekenhuisopnames vermijdbaar is. Dat zou in Nederland 

neerkomen op 20 000 opnames per jaar.’ Tabel laat zien dat hierdoor een besparing van 100 

miljoen euro aan ziekenhuiskosten mogelijk is. Voor de netto besparingen moeten hier de kosten 

van interventies van worden afgetrokken. 

Tabel 2 indicatieve besparing onnodige ziekenhuisopnames ouderen in instellingen 

Ouderen in waarvan laatste jaar in zkh kosten kosten waarvan potentiële 

instellingen geweest per totaal, potentieel besparingen 

opname mlineuro vermijdbaar (bruto), min 

(5 dgn) euro 

150 000 20% 30 000 5 000 150 67% 100 

Bronnen: SCP (2011), Ouslander et al. (2010), Huijsmans en Wesseling (2010) 

3 Dit aantal wordt ook genoemd door Huijsman en Wesseling (2010): “Oudere kwetsbare patiënten hebben 

tijdens een ziekenhuisverblijf een verhoogd risico op complicaties. Niet alleen op infectie, ondervoeding, 

delier en doorligwonden maar ook op een valpartij of bijwerkingen van medicatie. Bij 15 tot 50 procent van 

alle opgenomen oudere patiënten leidt dat tot lichamelijke en geestelijke achteruitgang. Het betreft 50.000 

à 165.000 mensen per jaar. Daarnaast worden in Nederland jaarlijks 19.000 patiënten (opnieuw) 

opgenomen voor iets wat had kunnen worden voorkomen. Veel medische problemen die kwetsbare oudere 

mensen thuis ervaren, zijn namelijk een gevolg van de versnippering van de medisch-specialistische zorg of 

van een onvoldoende voorbereiding op ontslag uit het ziekenhuls. Inzicht in de kwetsbaarheid van deze 

patiënten en multidisciplinaire samenwerking met de verwijzende huisarts of specialist 

ouderengeneeskunde kunnen deze problemen voor een groot deei voorkomen. Voor de behandelaar in het 

ziekenhuis is de verwijzer het aanspreekpunt in de eerste lijn en omgekeerd geldt hetzelfde. Dat stelt hoge 

eisen aan de onderlinge bereikbaarheid én aan de kwaliteit van de communicatie. Bovendien moet de 

werkwijze in het ziekenhuis wijzigen: de aandacht verschuift van behandeling van de aandoening naar 

behoud van functies en zelfredzaamheid.” 
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3.4. Inzetten op wijkverpleegkundigen 

Recent onderzoek van BMC hebben becijfert dat de inzet van wijkverpleegkundigen een jaarlijkse 

besparing kan opleveren van 15 à 30 miljoen euro (Van der Meer en Postma, 2012). Onderstaand 

kader vat de onderzoeksresultaten samen. 

Wijkverpleegkundige bespaart op zorg in verpleeghuizen en ziekenhuizen 
De wijkverpleegkundige bespaart per jaar bijna 18 duizend euro aan zorgkosten. Hiervan wordt 84 
procent bereikt door het voorkomen van zorg door instellingen in de tweede lijn’, Daarnaast is 
sprake van gezondheidswinst voor cliënten ter waarde van bijna 38 duizend euro. 

Dit blijkt uit onderzoek dat ZonMw heeft laten verrichten door BMC. Het bureau onderzocht de kosten 
en baten van zogenoemde ‘Zichtbare-schakel’-wijkverpleegkundigen die voor hun werk niet gebonden 
zijn aan CIZ indicaties. Per wijkverpleegkundige wordt jaarlijks € 17.606,- bespaard aan zorg bij 
verschillende soorten instellingen. Per cliënt gaat het om € 227,-. Daarnaast realiseert de 
wijkverpleegkundige jaarlijks 1,89 gezonde levensjaren bij haar (of zijn) cliënten. Dit vertegenwoordigt 
een gezondheidswinst van € 37.743,-. Gemiddeld neemt de kwaliteit van leven bij cliënten toe met 
24%. 

Van alle besparingen wordt 41% gerealiseerd door het voorkomen van zorg in instellingen voor 
intramurale verpleging en verzorging en 21% door het voorkomen van ziekenhuiszorg. Daarnaast zijn 
er besparingen in de gehandicaptenzorg en geestelijke gezondheidszorg, waarmee het totaal aan 
besparingen in de ‘tweede lijn’ uitkomt op 84%. De besparingen zijn voor 50% terug te voeren op 
bekostiging vanuit de Awbz, voor 29% op de Zorgverzekeringswet en voor 20% op een groep van 
andere financieringsbronnen. Besparingen in de Wmo-sfeer zijn nihil. Er blijkt sprake te zijn van 
substitutie van duurdere tweedelijnszorg met goedkopere eerstelijnszorg, mantelzorg en ‘zelfzorg’. 
Ook is er sprake van verschuiving van bekostiging vanuit de Zvw en Awbz naar de Wmo. 

Het niet gebonden zijn aan CIZ indicaties blijkt een belangrijke verklarende factor te zijn voor de 
gevonden toegevoegde waarde. Daarnaast speelt een rol dat de wijkverpleegkundigen bij veel cliënten 
somatische, psychische en sociale zorg weten te combineren. Ook speelt haar onafhankelijkheid een 
rol. Hierdoor ontstaan oplossingen zonder rekening te hoeven houden met de belangen van derden. 
De onderzoekers raden aan om deze factoren te borgen in de wijkverpleegkundige functie. Daarnaast 
adviseren zij wijkverpleegkundigen om waar mogelijk te streven naar korte interventies. 
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3.5.  Parkinsonnet 

De effecten van Parkinsonnet op de zorgkosten zijn onlangs onderzocht door Munneke et al. 

(2010). Tabel 3 vat hun resultaten samen. Een fors deel van de besparingen heeft betrekking op 

informele zorg en productiviteitsverlies, maar ook de besparingen op de zorgkosten zijn 

substantieel. 

Tabel 3 Besparingen door Parkinsonnet 

Besparingen (euro) per totale potentiële besparingen per jaar bij landelijke 

patiënt per jaar: invoering (min euro} 

Prevalentie half jaar jaar 

20000 727 1454 29 inclusief informele zorg en 

productiviteitsverlies 

20000 404 808 16 alleen zorgkosten (Zvw, AWBZ, WMO) 

Bron: besparingen per patiënt per half jaar ontleend aan Munneke et al. (2010); totale 

besparingen berekend aan de hand van de huidige prevalentie (ongeveer 20 000). 

3.6. Investeren in zorginkoop 

Overheveling van de ouderenzorg naar risicodragende zorgverzekeraars prikkelt zorgverzekeraars 

tot verdere professionalisering en optimalisering van de zorginkoop. Te denken valt aan het 

contracteren van nieuwe aanbieders als die een betere prijs/kwaliteit leveren, lessen uit het 

buitenland toepassen, invoeren van landelijke benchmarks, verbetering van de logistiek, beter 

management van instellingen, substitutie van dure voor goedkope zorg, vergroten van 

zelfredzaamheid door het inzetten van ICT en e-health voor het vergroten van de zelfstandigheid 

en zelfredzaamheid van ouderen. Maar het kan ook gaan om hele andere interventies, die we nu 

nog nauwelijks in beeld hebben.” 

Ook in het eerder geciteerde iBMG-rapport wordt op basis van expert-gesprekken met 

verzekeraars de verwachting uitgesproken dat overheveling van (delen van) de AWBZ doelmatige 

inkoop mogelijk maakt: 

“De respondenten constateren dat zij in het huidige systeem geen zicht hebben op 

cliënttrajecten. Zo gauw cliënten overgaan naar de AWBZ verdwijnen zij grotendeels uit 

4 Een mooi voorbeeld is het terugdringen van ‘elderspeak’ (infantiliserend taalgebruik) door verplegenden 

bij ouderen met dementie. Dergelijk taalgebruik blijkt te resulteren in verzet tegen behandeling, waardoor 

de behandeling meer tijd kost en waardoor de kosten met stijgen, volgens recent onderzoek met maar liefst 

30% (Willlams et al. 2009). Communicatietraining van verplegenden blijkt ‘elderspeak’ volgens ditzelfde 

terug te kunnen dringen. 
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beeld. Wanneer de AWBZ voor eigen cliënten wordt uitgevoerd [of overgeheveld naar de 

Zvw, MP] is dit overzicht er wel. Dat maakt het mogelijk om analyses te maken om 

daarmee lacunes in het zorgaanbod te identificeren en ook om patronen en trends te 

signaleren. De verwachting is dat verzekeraars daarmee effectiever en efficiënter zullen 

kunnen inkopen.” (Van de Klundert en van Wijnbergen, 2011). 

Het is aannemelijk dat door dit soort initiatieven de kosten kunnen dalen. Bij de kwantificering 

hiervan beperken we ons tot de intramurale ouderenzorg. De kosten van een plaats in de 

intramurale ouderenzorg zijn in Nederland hoog in vergelijking met andere landen (zie tabel 4). 

Het betreft hier de totale kosten, dus inclusief de eigen bijdrage. In hoeverre de hoge kosten in 

Nederland is veroorzaakt door kwaliteitsverschillen met het buitenland of door verschillen in 

doelmatigheid is niet bekend. 

Tabel 4 Intramurale ouderenzorg: gemiddelde kosten per bewoner per jaar, circa 2007 

Duitsland VK Nederland België 

7,1 Aandeel 65+ Intramuraai 

(publiek en privaat) 

Kosten per bewoner per jaar incl. | verzorgingshuis 41 28 - 37 36,5 30-51 | 49-56 

eigen bijdrage (x1000 euro) verpleeghuis 76 

Bron: Pomp (2008) 

Van de ruim 2,6 miljoen Nederlanders van 65 jaar en ouder wonen er ruim 100 000 in een 

verzorgingshuis en ruim 50 000 in een verpleeghuis. Als door innovatief inkopen de kosten per 

bewoner met 1000 euro dalen — en dan liggen de kosten nog ruim boven die in België en 

Duitsland — levert dit al een jaarlijkse besparing op van 150 miljoen euro. 

3.7. Conclusies 

Tabel 5 vat de indicatieve besparingen samen. Effecten op de kwaliteit van de zorg laten we 

buiten beschouwing; het is aannemelijk (en in een aantal gevallen ook aangetoond) dat deze 

effecten positief zijn. De besparingen tellen op tot een half miljard euro per jaar. Dit komt 

overeen met 5 procent van de kosten van de ouderenzorg. 

Benadrukt moet worden dat het om bruto besparingen gaat, waar de kosten van de interventies 

nog op in mindering moeten worden gebracht. In dat opzicht leveren de cijfers een overschatting. 

Hier staat tegenover dat de voorbeelden slechts een partieel beeld schetsen van de initiatieven 
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dat na overheveling tot stand kunnen komen. De dynamiek die na overheveling ontstaat kan 

resulteren in tal van andere initiatieven gericht op een grotere doelmatigheid van de zorg. Aard 

en effecten van die initiatieven zijn slechts beperkt voorspelbaar. 

Tabel 5 Indicatieve besparingen: samenvatting van vijf voorbeelden 

P O O 

Casemanagement dementie 200 

Vermijdbare ziekenhuisopnamen van bewoners 100 

van verpleeg- en verzorgingshuizen 

Inzetten op wijkverpleegkundigen 15-30 

Parkinssonnet 16** 

Doelmatige en professionele inkoop 150 

intramurale zorg 

Totaal vijf voorbeelden (afgerond) 500 

* Exclusief kosten van de interventie 

** Exclusief gunstige effecten op productiviteit en mantelzorg 
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4. Randvoorwaarde: snelle invoering van risicodragendheid 

41. De wenselijkheid van risicodragendheid op korte termijn 

Overheveling van de ouderenzorg naar de Zvw leidt alleen tot prikkels om te investeren in 

doelmatigheid als zorgverzekeraars ook substantieel risicodragend worden gemaakt voor de 

kosten van de overgehevelde zorg. De enige uitzondering hierop vormen investeringen in de 

ouderenzorg die leiden tot lagere Zvw-kosten. Een voorbeeld is investeren in de kwaliteit en 

voorzieningen in verpleeghuizen ter voorkoming van onnodige (en onnodig lange) 

ziekenhuisopnames. Ook zonder risicodragendheid hebben zorgverzekeraars een prikkel om 

hierin te investeren. 

Zonder risicodragenheid ontstaat bovendien het gevaar van cost shifting. Na overheveling naar de 

Zvw wordt dat gemakkelijker dan in de huidige situatie met zorgkantoren. Cost shifting houdt in 

dat de zorgverzekeraar de kosten zoveel mogelijk laat neerslaan in kostendragers waarover geen 

risico wordt gelopen. Een voorbeeld zou zijn patiënten zo snel mogelijk uit het ziekenhuis naar 

een verpleeghuis te ontslaan, ook als dat ondoelmatig is. Het risico van cost shifting ontstaat als 

de mate van risicodragendheid sterk verschilt tussen delen van de zorg waartussen (echte of 

boekhoudkundige) substitutie mogelijk is. Financiële schotten gaan cost shifting tegen. Dit is dus 

een extra argument voor risicodragende uitvoering van de ouderenzorg: zonder risicodragendheid 

is ontschotting niet goed mogelijk vanwege het risico van cost shifting. Tabel 6 vat bovenstaande 

argumenten voor risicodragendheid samen. 

Tabel 6 Risicodragendheid en prikkels 

Risico- Niet-risico- 

dragende dragende 

Hebben zorgverzekeraars een prikkel tot: uitvoering uitvoering 

Doelmatig inkopen Ja Nee 

Investeren in de ouderenzorg om hogere kosten in de Ja Nee 

ouderenzorg zelf te voorkomen? 

Investeren in ouderenzorg om hogere kosten in de Zvw te Ja Ja 

voorkomen? 

Investeren in de Zvw om hogere kosten in de ouderenzorg te Ja Nee 

voorkomen? 

Investeren in de WMO om hogere kosten in de ouderenzorg te Ja Nee 

voorkomen? 

Cost shifting (kosten zoveel mogelijk laten neerslaan in de Nee Ja 

ouderenzorg) 
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. 
e 

Oasoibeoteinse 

Risicodragendheid: hoe?5 

Zorgverzekeraars kunnen op verschillende manieren risicodragend worden gemaakt. Tabel 7 

brengt de verschillende opties in kaart. 

Tabel 7 

et ideale model: 

risicodragend met goede ex 

ante vereveningt, eventueel 

met een nominale premie 

Vormen van risicodragendheid 

Korte omschrijving Toelichting 

11H Zorgverzekeraars zijn sterk risicodragend zowel qua prijs als volume, 

kwaliteit is geborgd via een combinatie van goed geinformeerde en 

mobiele gebruikers, kwaliteitstoezicht, en P4P. Het financiéle schot 

tussen Zvw en AWBZ is opgeheven. Zorgverzekeraars mogen naar eigen 

inzicht AWBZ-middeien inzetten voor projecten met de gemeente. Via 

concurrentie op de markt voor (Zvw-)polissen komt 

doelmatigheidswinst ten goede aan de consument. 

Indicatieverevening Dit model verschilt in één belangrijk opzicht van het ideale model: 

zorgverzekeraars ontvangen een normbedrag per indicatie. Hierdoor 

hebben zij geen financiële prikkel om het volume en de mix aan 

indicaties te beheersen. Indicatiestelling door een onafhankelijke partij. 

indicatieverevening met een 

uitgesteld normbedrag per 

indicatie (CPB-variant) 

Deze variant is bedoeld om verzekeraars toch een belang te geven bij 

het beheersen van volume en mix van indicaties. Dit wordt bereikt door 

verzekeraars gedurende een bepaalde periode na de indicatiestelling, 

bijv. het eerste jaar, de gehele schadelast van een verzekerde te laten 

dragen. 

Indicatieverevening alleen 

voor intramurale 

ouderenzorg 

Deze variant komt in beeld als aan indicatieverevening voor de hele 

AWBZ teveel haken en ogen zitten. Een optie is dan indicatieverevening 

alleen toe te passen op de intramurale ouderenzorg. 

Maximumbudget met 

shared savings 

Zorgverzekeraars zijn gebudgetteerd, maar mogen een deel (aanzienlijk 

kleiner dan 100%) van het niet-besteedde budget behouden. 

Budgetoverschrijdingen zijn niet toegestaan, behoudens een beroep op 

een knelpuntenprocedure . 

Maximumbudget met 

volumeprikkels, 

bijvoorbeeld wachtlijsten 

intramurale zorg 

Zorgverzekeraars zijn gebudgetteerd. Het niet-besteedde budget vloeit 

terug in de algemene kas. Zorgverzekeraars krijgen een bonus of malus 

op basis van intramurale wachtlijsten. Dit prikkelt verzekeraars om: a. 

onnodige vraag naar intramuraie zorg tegen te gaan en b. voldoende te 

investeren in intramuraie capaciteit. Dit mode! loopt vooruit op het 

scheiden van wonen en zorg, waardoor een tekort aan intramurale 

capaciteit kan ontstaan. 

+ Met ex ante verevening wordt bedoeld verevening waarin de Indicatie of het huidige zorggebruik geen rol 

speelt. Dit levert de sterkste doelmatigheidsprikkel op. 

Bron: Pomp (2012). 

Het ideale model, met volledige risicodragendheid in combinatie met pure ex ante verevening 

(waarin de huidige zorgvraag en de huidige gezondheidstoestand geen rol spelen), is weinig 

5 Deze paragraaf is gebaseerd op Pomp (2012). 
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realistisch. Het is vrijwel uitgesloten dat goede verevening mogelijk is zonder gebruik te maken 

van kenmerken van de huidige gezondheidstoestand (zoals indicaties). De reden is dat veel AWBZ- 

gebruikers langdurig hoge kosten maken. Een verzekeraar met een goede reputatie als AWBZ- 

uitvoerder trekt daarom verzekerden aan die AWBZ-zorg nodig hebben.® Omdat normbedragen 

bij een systeem van pure ex ante verevening gebaseerd moeten zijn op de verwachte zorgkosten 

in de hele populatie is dit een verliesgevende strategie.” Overigens is ook in de Zvw de huidige 

gezondheidstoestand een belangrijk vereveningskenmerk, bijvoorbeeld in de vorm van 

Farmaceutische kostengroepen (FKGs) en Diagnostische kostengroepen (DKGs). 

Wel haalbaar lijkt ‘indicatieverevening’, waarbij de verzekeraar een normbedrag ontvangt op 

basis van een onafhankelijke indicatie, gecorrigeerd voor persoonskenmerken. Dit model geeft 

verzekeraars een prikkel om de kosten per indicatie te beheersen. Als indicaties flexibel mogen 

worden ingevuld door zorgverzekeraars, kan indicatieverevening forse doelmatigheidswinst 

opleveren. Hierbij is relevant dat na het scheiden van wonen en zorg de intramurale indicaties 

waarschijnlijk (deels) komen te vervallen. De zorggebruiker heeft dan geen recht meer op 

intramurale zorg: de zorgverzekeraar kan kiezen voor extramurale zorg als dat doelmatiger is. Het 

omgekeerde geldt uiteraard ook: als de verzekeraar van mening is dat intramuraal verblijf 

doelmatiger is dan zorg thuis, dan kan hij besluiten de AWBZ-gebruiker uitsluitend intramurale 

zorg aan te bieden (tenzij de cliënt bereid is de extra kosten zelf te dragen). Of een dergelijke 

inperking van de keuzevrijheid voor gebruikers maatschappelijk acceptabel is, is een politieke 

afweging. Maar als zorgverzekeraars dit soort keuzes niet mogen maken vervalt een potentieel 

belangrijk instrument voor doelmatigheidsverbetering. 

Voorwaarden voor invoering van indicatieverevening zijn: 

¢ Zorgverzekeraars hebben een goede onderhandelingspositie ten opzichte van zorgaanbieders. 

Aan deze voorwaarde is in de ouderenzorg waarschijnlijk voldaan. 

¢ De indicatiestelling vindt plaats door een onafhankelijke partij. De beleidstrend richting 

delegeren van indicatiestelling aan aanbieders is wat dit laatste betreft riskant, en zal in een 

model gebaseerd op indicatieverevening gepaard moeten gaan met adequate controle en 

sancties. 

® Als de AWBZ vooral acute zorg zou verzekeren die ook voor de patiënt niet goed te voorspellen is, zou dit 
probleem zich niet voordoen. 

7 Achterliggende oorzaken zijn de kenmerken van de AWBZ: het verbod op premiedifferentiatie 
gecombineerd met een acceptatieplicht — beide kenmerken hebben ook grote voordelen in termen van 
toegankelijkheid en solidariteit. 
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e Binnen groepen met dezelfde vereveningskenmerken zijn de voorspelbare verschillen in 

zorgkosten niet al te groot (anders zou een te sterke selectieprikkel ontstaan). In hoeverre 

aan deze voorwaarde is voldaan, is op dit moment niet te zeggen. 

4,3. Zorgt indicatieverevening voor de juiste prikkels? 

indicatieverevening op basis van indicaties bevat geen prikkel om het indicatievolume terug te 

dringen. Integendeel, een ongunstig aspect van dit model is de ingebouwde prikkel om 

verzekerden die geen of weinig zorg nodig hebben toch aan een zo zwaar mogelijke indicatie te 

helpen. Dit levert immers een normbedrag dat hoger is dan de kosten van de te leveren zorg. 

Tabel 8 geeft voor de in hoofdstuk 3 gekwantificeerde voorbeelden weer in hoeverre 

indicatieverevening voor de noodzakelijke prikkels bij zorgverzekeraars zorgt. Bij twee van de vijf 

voorbeelden is het denkbaar dat indicatieverevening niet de juiste prikkels oplevert om het 

besparingspotentieel te realiseren. Zoals eerder aangegeven leidt case-management bij dementie 

tot uitstel van opname in het verpleeghuis. Als opname in het verpleeghuis via een zwaardere 

indicatie tot een hoger normbedrag leidt, dan ondergraaft indicatieverevening de prikkel om te 

investeren in case-management. Wellicht is dit te ondervangen door een vast normbedrag voor 

de diagnose ‘dementie’ te hanteren, ongeacht het stadium van de aandoening. Initieel maakt de 

zorgverzekeraars dan winst op deze populatie, later juist winst. Een bezwaar tegen deze oplossing 

is dat verzekeraars dan een prikkel hebben om de zorg voor zwaardere patiënten te 

verwaarlozen, zodat deze overstappen naar een ander verzekeraar. Reputatie-effecten, aangevuld 

met intensief kwaliteitstoezicht en openbare kwaliteitsindicatoren, kunnen dit voorkomen. Ook 

een malus-systeem op basis van het aantal dementie-patiénten dat 1 of 2 jaar na de diagnose 

overstapt naar een andere verzekeraar kan worden ingezet om de kwaliteit van zwaardere 

dementie-zorg te stimuleren. Met dit pakket maatregelen is het wellicht mogelijk om 

indicatieverevening in te voeren mét een preventieprikkel voor zorgverzekeraars. 
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Tabel 8 Doelmatigheidsprikkels onder indicatieverevening 

Omschrijving Levert indicatieverevening de juiste prikkels? 

Casemanagement dementie Afhankelijk van hoe normbedragen worden 

bepaald 

Vermijdbare ziekenhuisopnamen van bewoners Ja 

van verpleeg- en verzorgingshuizen 

Inzetten op wijkverpleegkundigen Ja 

Parkinssonnet Ja (besparingen grotendeels in huidige Zvw) 

Doelmatige en professionele inkoop Ja (besparingen bij gegeven indicatie) 

intramurale zorg 
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5. De bezwaren van het CPB 

5.1. Inleiding 

Drie politieke partijen (VVD, CDA en D66) bepleiten in hun verkiezingsprogramma’s voor 

overheveling van een groot deel van de AWBZ naar de Zvw.® Opmerkelijk genoeg is in de 

doorrekening van deze verkiezingsprogramma’s door het Centraal Planbureau (CPB, 2012) de 

overheveling naar zorgverzekeraars niet terug te vinden. De reden is dat het CPB meent dat 

overheveling naar zorgverzekeraars zal leiden tot hogere zorguitgaven. Politieke partijen hebben 

daarom ten behoeve van de doorrekening door het CPB hun plannen aangepast. In plaats van 

overheveling naar zorgverzekeraars kiezen zij nu voor overheveling naar gemeenten of naar een 

niet nader gespecificeerde landelijk kernvoorziening. In dit hoofdstuk gaan we nader in op de 

bezwaren van het CPB. 

5.2. De aannames van het CPB 

In Keuzes in Kaart 2012 noemt het CBP de volgende bezwaren tegen overheveling van (delen van) 

de AWBZ naar zorgverzekeraars: 

“In het basispad is er mee gerekend dat de AWBZ uitgevoerd gaat worden door 

zorgverzekeraars. In het regeerakkoord is immers besloten om de uitvoering van de AWBZ 

over te hevelen van de regionale zorgkantoren naar individuele zorgverzekeraars ‘met 

hun risico’s’ (variant Zorg Verzekerd uit de Brede Heroverweging Langdurige Zorg). Echter, 

onderbrenging van langdurige risico's bij private verzekeraars vereist onder andere 

financiering op basis van kapitaaldekking. Dat vraagt om het aanleggen van een 

vermogensbuffer in de orde van grootte van 30 mld. Daar werd niet in voorzien. In de 

Programmabrief Langdurige Zorg ziet de regering af van risicodragende uitvoering van de 

AWBZ door zorgverzekeraars. Het CPB had aan deze maatregel geen besparing 

toegekend, ervan uitgaande dat risicodragende uitvoering toch niet mogelijk zou zijn. De 

regering heeft echter gekozen voor niet-risicodragende uitvoering door zorgverzekeraars 

(UAZ). Dit zal een opwaarts effect hebben op de kosten van de AWBZ. Allereerst op de 

® De Task Force Beheersing Zorguitgaven (TF, 2012) kwam onlangs met de aanbeveling delen van de AWBZ 

over te hevelen naar de WMO of de Zvw. De langdurige GGZ kan volgens de TF naar de Zvw. De functies 

begeleiding en extramurale zorg lenen zich volgens de TF goed voor overheveling naar de WMO. Wat 

betreft de extramurale verpleging stelt de TF dat voor beide opties, overheveling naar WMO en naar Zvw, 

iets te zeggen valt. Voor de overige AWBZ, de zwaardere ouderenzorg en gehandicaptenzorg, bepleit de TF 

handhaving van de status quo, dus de AWBZ uitgevoerd door niet-risicodragende zorgkantoren. Deze rest- 

AWBZ omvat dan 13,6 miljard euro, gerekend in prijzen en volumes van 2011. 
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apparaatskosten, de ‘kleine geldstroom’. Momenteel bedragen die kosten 14% van de 

uitkeringen. Dat is bijna even weinig als de kosten voor uitvoering van de AOW. Spreiding 

van de uitvoering over verschillende verzekeraars zal mogelijk leiden tot een hoger 

niveau van dienstverlening, maar ook tot hogere uitvoeringskosten. Bij de uitvoering van 

pensioenregelingen zijn dit soort schaaleffecten ook duidelijk waarneembaar. In het 

basispad is gerekend met een stijging tot 24% van de uitkeringen, een toename met 1%- 

punt ofwel % mld euro. Voorts zal er een opwaartse druk ontstaan op het niveau van de 

uitkeringen, de ‘grote geldstroom’. In de nieuwe situatie zullen niet alleen de gebruikers 

van zorg en de zorgverleners maar ook de zorgverzekeraars belang krijgen bij zoveel 

mogelijk budget. De enige countervailing power komt dan nog van het onafhankelijk 

Centrum Indicatiestelling Zorg (CIZ). Het CIZ is daar, bijvoorbeeld in vergelijking met het 

Duitse zusterinstituut, onvoldoende voor toegerust. Het zal moeilijker worden om de 

uitgaven binnen een strak budgettair kader te houden. In het basispad is gerekend met 

een extra groei van 4% per jaar gedurende de periode 2014-2017. Dat is cumulatief 

eveneens 1% van de uitkeringen ofwel % mld euro. In het basispad komen de AWBZ 

uitgaven in 2017 vanwege UAZ dus % mld hoger uit. Alle partijen kiezen voor een andere 

aanpak van de AWBZ. Dat impliceert dat de uitgavenverhoging van % mld euro uit hoofde 

van UAZ niet plaats zal vinden. Dat is in de ombuigingen verdisconteerd.” (CPB, 2012) 

Elders in het rapport stelt het CPB nog dat bij een voorziening meer ruimte zou zijn voor 

maatwerk, terwijl bij een verzekering sprake is van een recht op zorg: 
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“[Blij een verzekering ligt de nadruk meer op het recht op zorg op basis van zeer 

gedetailleerde landelijk uniforme criteria, bij een voorziening meer op de omvang van het 

beschikbare budget en de behoefte van elke individuele cliënt: meer maatwerk, minder 

regels.” (CPB, 2012)
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Samengevat: het CPB noemt vier bezwaren tegen uitvoering van de AWBZ door zorgverzekeraars: 

e De noodzaak van een extra solvabiliteitsbuffer van 30 miljard euro* 

e Hogere uitvoeringskosten (% miljard euro per jaar*) 

e Opwaartse druk op het zorgvolume (% miljard euro per jaar*) 

e Gebrek aan maatwerk 

* Genoemde bedragen hebben betrekking op uitvoering van de gehele AWBZ door 

zorgverzekeraars; voor de overheveling van alleen de ouderenzorg naar de Zvw moeten deze 

bedragen in ieder geval worden gehalveerd. 

In hetgeen volgt plaatsen we een aanta! kanttekeningen bij deze bezwaren. 

5.3. Solvabiliteitseisen 

Het uitgangspunt van het CPB dat risicodragende uitvoering door zorgverzekeraars een 

vermogensbuffer van dertig miljard euro moeten aanhouden is vermoedelijk gebaseerd op een 

langjarige verzekering, zonder jaarlijkse overstapmogelijkheid, zonder acceptatieplicht en zonder 

verbod op premiedifferentiatie. 

Als zorgverzekeraars delen van de AWBZ gaan uitvoeren op een vergelijkbare manier als nu het 

geval is bij de Zvw, dus met een jaarlijkse overstapmogelijkheid voor verzekerden, een 

acceptatieplicht en een verbod op premiedifferentiatie, valt moeilijk in te zien waarom voor de 

AWBZ wel kapitaaldekking nodig is en voor de Zvw niet. Het CPB signaleert dit zelf ook in een 

eerdere publicatie (Besseling et al. 2011). Het CPB geeft hierin aan dat bij indicatieverevening — 

door het CPB aangeduid als een lichte vorm van risicodragendheid — de noodzaak van extra 

reservevorming slechts zeer beperkt toeneemt: 

“Overigens is bij deze lichte vorm van risicodragendheid maar beperkt behoefte aan 

reservevorming. Bij de Heroverweging Langdurige Zorg (2010), schatte men de vereiste 

solvabiliteitsreserve in op 1,5 mld euro.” (Besseling et al., 2011). 

Het bedrag van maximaal 1,5 miljard volgt uit de solvabiliteitseisen bij de Zvw onder Solvency Il. 

Er zijn ook scenario’s denkbaar met een lagere opbouw. 
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5.4. Uitvoeringskosten 

Het CPB onderbouwt de aanname dat de uitvoeringskosten zullen stijgen na afschaffing van de 

zorgkantoren door te verwijzen naar de pensioenfondsen, waar sprake is van schaalvoordelen 

(kosten per lid zijn kleiner bij grote pensioenfondsen). Deze vergelijking gaat echter om een aantal 

redenen mank. 

1. Schaalverkleining is niet het hele verhaal. Zorgverzekeraars kunnen na overheveling hun 

backoffice-activiteiten voor hun eigen verzekerden landelijk samenvoegen 

(schaalvergroting), als hierdoor de kosten dalen. 

2. Lagere lasten door één loket: de integratie van Zvw en ouderenzorg in één verzekering 

leidt tot lagere administratieve lasten en resulteert juist in lagere uitvoeringskosten, 

zowel bij verzekeraars als bij zorgaanbieders. 

3. investeren in de ‘kleine geldstroom’ om te besparen op de ‘grote geldstroom’: 

zorgverzekeraars kunnen besluiten om na overheveling te investeren in verdere 

professionalisering van de zorginkoop, in de verwachting dat dit leidt tot lagere kosten. 

Dit kan resulteren in een stijging van de uitvoeringskosten maar hier staat een grotere 

daling van de zorgkosten tegenover. 

Los van deze bezwaren is de omvang van de extra kosten die het CPB veronderstelt erg fors, 

zonder dat dit goed wordt onderbouwd. De beheersvergoedingen van alle zorgkantoren tezamen 

komen op 160 miljoen euro in 2012. De door het CPB veronderstelde stijging met een kwart 

miljard euro is dus een stijging met ruim 150%. Zorgverzekeraars Nederland komt zelf op een 

maximale toename van 30 miljoen euro. Het betreft hier de extra uitvoeringskosten indien de 

gehele AWBZ zou worden uitgevoerd door de zorgverzekeraars. Bij overheveling van de 

ouderenzorg naar de Zvw zullen de extra uitvoeringskosten nog aanzienlijk lager uitkomen. 

5.5. Opwaartse druk op het zorgvolume 

Het derde bezwaar van het CPB betreft de druk die zorgverzekeraars zullen uitoefenen op de 

indicatiestellers om hogere indicaties toe te kennen. Hoe groot dit risico is, is onduidelijk. Het CPB 

heeft dit niet onderzocht. Er zijn ook aanwijzingen dat het CIZ zich juist strikt (volgens sommigen 

te strikt) houdt aan indicatieprotocollen, ondanks zware druk van patiënten en familieleden om 

meer zorg te indiceren (zie bijvoorbeeld Braam, 2008). 

Bovendien is het niet duidelijk waarom zorgverzekeraars belang zouden hebben bij extra 

zorgvolume. Zorgverzekeraars hebben hoogstens financieel belang bij een hogere indicatie als dit 
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niet automatisch leidt tot extra zorg. In dat geval geldt dat de overwinsten die hiervan het gevolg 

zijn via lagere premies op de markt voor de basispolis worden weggeconcurreerd. 

Daar komt bij dat bij een gegeven indicatie, zorgverzekeraars juist een prikkel hebben om het 

zorgvolume te verkleinen. Veel van de interventies genoemd in hoofdstuk 3 zijn van dit type, 

waaronder alle interventies gericht op het voorkomen van onnodige ziekenhuisopnames en het 

verlagen van de kosten van intramurale zorg. 

5.6. Maatwerk 

Ook over de CPB-aanname dat bij een verzekering minder ruimte is voor maatwerk dan bij een 

voorziening is discussie mogelijk. Als een zorgverzekeraar een doelmatig alternatief biedt voor de 

geïndiceerde zorg waar de patiënt mee akkoord gaat, is er geen reden om dat in een 

verzekeringspolis te verbleden. Een alternatief waar de patiënt niet mee akkoord gaat valt in een 

verzekeraarsmodel soms af (maar zie de opmerking hierover in paragraaf 4.2). Gemeenten 

hebben meer ruimte om dergelijke alternatieven wel door te zetten. Het is echter wat 

eufemistisch om dit als maatwerk te betitelen. Een adequater label is rechtszekerheid: bij een 

verzekering heeft de zorgvrager volgens het CPB meer rechtszekerheid dan bij een voorziening. 
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Postbus 20018 
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De heer mr. A. Rouvoet 
Zorgverzekeraars Nederland 
Postbus 520 
3700 AM Zeist 

Kenmerk: 201200553 Den Haag, 16 oktober 2012 

Geachte heer Rouvoet, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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Aan de kabinetsinformateurs 

Dhr. Drs. W.J. Bos en dhr. H.G.J. Kamp 

Postbus 20008 

2500 EA Den Haag 

Waddinxveen, 11 oktober 2012 

Geachte heer Bos, geachte heer Kamp, 

FOSAG-NOA vertegenwoordigt namens schildersorganisatie Koninklijke FOSAG en afbouworganisatie 

NOA de gezamenlijke belangen op het gebied van onderhoud (schilders- en onderhoudsbedrijven, 

metaalconservering-, vastgoedonderhoud- en glaszetbedrijven) en de uitvoerende afbouw 

(stukadoor- en afbouwbedrijven, plafond- en wandmontage-, vloeren- en terrazzobedrijven) van 

onroerend goed en infrastructuur in ons land. 

Wij volgen de kabinetsformatie met bijzondere interesse. Nederland staat voor enorme uitdagingen 

op het gebied van economie en werkgelegenheid. Onze bedrijfstakken kunnen bijdragen aan het 

behalen van deze doelstellingen. Graag vragen wij daarom uw aandacht voor drie mogelijke 

oplossingen. Het betreft het uit het slop trekken van de bouweconomie, de terugdringing van de 

informele economie en zowel het behoud als de stimulering van ambachtelijke werkgelegenheid. 

Nationaal stimuleringsprogramma Woningbouw 

Eerder al wezen de gezamenlijke bouwpartners u op de voorstellen in het Nationaal 

Stimuleringsprogramma Woningbouw. Als mede-ondertekenaar brengen wij de voorstellen graag 

opnieuw onder uw aandacht. Juist op dit moment dient de woningbouw benut te worden om de 

economie op gang te krijgen. De financiële gevolgen voor het Rijk zijn bescheiden, terwijl de 

voorstellen starters nieuwe kansen geven, banen helpen creëren en de economie uit het dal trekken. 

Terugdringing zwartwerk 

Nederland is de laatste jaren opgeklommen in het rijtje Europese landen betreffende het 

terugdringen van zwartwerk. Zwartwerk (informele economie) is een taai verschijnsel dat helaas ook 

onze arbeidsintensieve bedrijfstakken schade zou kunnen berokkenen. Het definitief maken, na een 

langdurig Europees experiment, van een laag btw-tarief voor de arbeidsintensieve diensten, in het 

bijzonder schilderen en stukadoren aan woonhuizen ouder dan twee jaar, heeft stevig bijgedragen 

aan het terugdringen van zwartwerk. Blijkens een rapport “Effecten BTW-verandering op het gedrag 

van consumenten in de Schilders- en stukadoorbranche” van onderzoeksbureau Panteia EIM, dat in 

opdracht van onze bedrijfstakken onlangs is uitgevoerd, zal bij het verplaatsen van de genoemde 

activiteiten naar het hoge btw-tarief, het zwartwerk in onze sectoren 30 tot 40 procent toenemen. 

FOSAG - NOA FOSAG - NOA is een samenwerkingsverband van: 

Postbus 30, 2740 AA Waddinxveen FOSAG, Ondernemersorganisatie schilders. an. NOA, ond igi : ip ers-, , Ondernemersvereniging voor 

Coenecoop 5, 2741 PG Waddinxveen onderhouds, metaalconserverings- aderen B Aftoum Teng 

Telefoon: 0182 - 57 21 66 en glasbranche Vloeren & Terrazzo, - 

Fax: 0182 - 57 20 83 Plafond- & Wandmontage 
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Onderkowd, te meer ont fP8Y Romende kabinetsperiode de lage btw-tariefstelling voor de 

arbeidsintensieve diensten te handhaven. 

Ontslagrecht en ambachtelijke werkgelegenheid 

Voorts heeft Nederland een sterk gereguleerde arbeidsmarkt. Het demissionaire Kabinet Rutte heeft 

de voorstellen uit het Lenteakkoord verder uitgewerkt om het ontslagrecht te versoepelen en om de 

WW op een nieuwe leest te schoeien. Aangegeven is daarbij dat bij de verplichte doorbetaling van 

WW-uitkeringen door werkgevers de seizoensgevoelige sectoren evenals de MKB-bedrijfstakken 

ontzien dienen te worden. Onze schildersbedrijfstak is zo’n seizoensgevoelige bedrijfstak. Zowel 

stukadoor- als schildersbedrijfstakken bestaan hoofdzakelijk uit kleine tot zeer bedrijven. Wij zijn in 

gesprek met het Ministerie van Sociale Zaken en Werkgelegenheid om een alternatief te bieden dat 

past bij zowel de kabinetsdoelstelling als bij het seizoensgevoelige èn MKB-karakter van onze 

bedrijfstakken. Hierbij past het om ruimte te bieden voor alternatieven voor de WW- 

doorbetalingsverplichting opdat zoveel mogelijk ambachtelijke werkgelegenheid zal worden 

behouden. 

Wij hopen dat een nieuw kabinet open staat voor onze voorstellen en wensen u veel succes in de 

komende periode van informatie. 

Hoogachtend, 

Stichting FOSAG-NOA 

Ge 
R.J.P.M. Maas / 

Mn 

Voorzitter 

Bijlage: Effecten BTW-verandering op het gedrag van consumenten in de Schilders- en 

stukadoorbranche, Onderzoeksbureau Panteia EIM in opdracht van FOSAG-NOA, 2012 

Cc.: Onderhandelaars kabinetsinformatie, de heren Blok, Dijsselbloem, Rutte en Samsom; 

Fractiewoordvoerders fiscale zaken en ontslagrecht en WW. 

FOSAG - NOA FOSAG - NOA ís een samenwerkingsverband van: 
Postbus 30, 2740 AA Waddinxveen FOSAG. Onde rsorganisatie schild No, 

i ‚ Uneememel on ‚ ini 

Coenecoop 5, 2741 PG Waddinxveen onderhouds, metaaltorserva rings: ilders gd a andermemanvereniging voor 

Telefoon: 0182 - 57 21 66 en glasbranche Vloeren & Terrazzo, 
Fax: 0182 - 57 20 83 KS Plafond- & Wandmontage 



&p EIM 
@® onderdeel van Panteia 

Effecten BTW-verandering op het 

gedrag van consumenten in de 

Schilders- en stukadoorsbranche 

drs. K.L. Bangma 
drs. D. Snel 

Zoetermeer, 23 maart 2012



Dit onderzoek is gefinancierd door CNV Vakmensen, FNV Bouw en FOSAG-NOA. 

De verantwoordelijkheid voor de inhoud berust bij EIM. Het gebruik van cijfers en/of teksten 

als toelichting of ondersteuning in artikelen, scripties en boeken Is toegestaan mits de bron 

duidelijk wordt vermeld. Vermenigvuldigen en/of openbaarmaking in welke vorm ook, 

alsmede opslag in een retrieval system, is uitsluitend toegestaan na schriftelijke 

toestemming van EIM. EIM aanvaardt geen aansprakelijkheid voor drukfouten en/of andere 

onvolkomenheden. 

The responsibility for the contents of this report lies with EIM. Quoting numbers or text in 

papers, essays and books is permitted only when the source is clearly mentioned. No part of 

this publication may be copied and/or published in any form or by any means, or stored in a 

retrieval system, without the prior written permission of EIM. EIM does not accept 

responsibility for printing errors and/or other imperfections.



Inhoudsopgave 

Samenvatting 

1 

2 

2.1 

2.2 

2.3 

2.4 

2.5 

Inleiding 

Consumentenreactie 

Beschrijving consumentenplannen 

Reactie consumenten op hogere BTW 

Houding consumenten tegenover zwart werken 

Omvang zwartwerk in de praktijk 

Ervaringen met uitgevoerde werkzaamheden 

BIJLAGE I Enquétevragen





Samenvatting 

Staatssecretaris Weekers heeft in april 2011 namens het kabinet zijn nota de Fis- 

cale agenda naar de Tweede Kamer gestuurd. Deze fiscale agenda bevat een be- 

leidsvisie op het Nederlandse belastingstelsel op de lange termijn. Onder andere 

wordt een verschulving voorgesteld van de directe belastingen naar de indirecte 

belastingen. De staatssecretaris geeft daarbij aan dat dit op termijn moet leiden 

tot één uniform BTW-tarief. 

Dit heeft met name gevoigen voor arbeidsintensleve diensten die nu nog veelal 

onder het lage BTW-tarief vailen. Voor de schiiders- en stukadoorsbranche zou 

dit een hogere BTW-afdracht en daarmee hogere prijzen tot gevolg kunnen heb- 

ben. Hogere prijzen kunnen daarmee negatieve gevolgen hebben voor de omzet 

en werkgelegenheid in de branche. 

In het voorliggende onderzoek is gekeken naar de te verwachten gedragsreacties 

van consumenten op het verhogen van het BTW-tarief naar 19% op de vraag 

naar schiiders- en stukadoorsdiensten. 

Een enquête is uitgevoerd onder een representatieve steekproef van 500 huisei- 

genaren die hebben aangegeven van pian te zijn schilderwerkzaamheden of stu- 

kadoorswerkzaamheden uit te laten voeren in de komende 2 jaar. Er is voor deze 

groep consumenten gekozen, omdat deze eigenaren aan de vooravond staan van 

het (laten) uitvoeren van schilders- of stukadoorswerkzaamheden en dan een 

concreter beeld kunnen bieden dan de overige consumenten. 

Zwartwerk komt weinig voor in de schilders- en stukadoorbranche. Circa 12% 

van de respondenten geeft aan dat zij in het verleden wel eens schilders- of stu- 

kadoorswerkzaamheden zwart hebben laten uitvoeren. Bij dit lage percentage 

kan een roi speien dat consumenten niet graag toegeven dat zij werk zwart uit- 

besteden. Anderzijds lijkt dit lage percentage ook een gevoig te zijn van de in- 

troductie van het lage BTW-tarief voor schildersdiensten- en stukadoorsdiensten 

aan huizen van 2 jaar en ouder. 

Hoewei zwartwerk relatief weinig voor lijkt te komen, staan consumenten er na- 

drukkelijk welwillend tegenover om schlider- en stukadoorwerkzaamheden zwart 

te laten uitvoeren. De welwillendheid van consumenten om een opdracht zwart 

te verlenen wordt belangrijk sterker indien schilder- en stukadoorswerkzaamhe- 

den onder het hoge BTW-tarief komen te vallen. Van de consumenten die aan- 

vankelijk zeiden dat zij niet opzoek gaan naar een bedrijf dat zonder factuur wil 

werken, zegt nu aisnog bijna 40% op zoek te gaan naar een bedrijf dat zonder 

factuur werkt.





Inleiding 

Staatssecretaris Weekers heeft In april 2011 namens het kabinet zijn nota de 

Fiscale agenda naar de Tweede Kamer gestuurd. Deze nota bevat een beieidsvi- 

sie op het Nederlandse beiastingsteisei op de lange termijn. De agenda bevat 

een vijftal onderdelen. Eén onderdeel betreft een verschuiving van de directe be- 

lastingen naar de indirecte belastingen. Het kabinet geeft aan dat zij de discussie 

met de kamer wil aangaan over de mogelijkheden om de belasting op arbeid te 

verlagen en de belasting op consumptie (BTW!) te verhogen. Hij steit voor om in 

de huidige kabinetsperiode ai de eerste stappen hiertoe te willen zetten, door het 

lage BTW-tarief ‘betekenisvol’ te verhogen. De staatssecretaris geeft daarbij aan 

dat dit op termijn moet ieiden tot één uniform BTW-tarief. Dit heeft met name 

gevoigen voor de arbeidsintensieve diensten die nu nog veelal onder het iage 

BTW-tarief valien. Om deze reden is dit voor de schiiders- en stukadoorsbranche 

zeer relevant. Voor de stichting FOSAG-NOA is dit reden om EIM te vragen on- 

derzoek te doen naar de effecten van een verhoging van de BTW naar één unl- 

form BTW-tarief. Hierbij wordt uitgegaan van een verhoging naar 19%. Centraal 

hierbij staat de vraag wat de te verwachten gedragsreacties van consumenten op 

de invoering van één uniform BTW-tarief van 19%. 

De te verwachten gedragsreacties van consumenten is gemeten door het uitvoe- 

ren van een enquête. Deze enquête is uitgevoerd onder 500 huiseigenaren die 

van plan zijn schilders- of stukadoorswerkzaamheden uit te laten voeren in de 

komende 2 jaar. Om te komen tot een representatieve steekproef onder consu- 

menten is gekozen voor het aantal van 500. Er Is voor deze groep consumenten 

gekozen, omdat deze eigenaren aan de vooravond staan van het verlenen van 

een schiiders- of stukadoorsopdracht en dan een concreter beeld kunnen bieden 

dan de overige consumenten





2.1 

Consumentenreactie 

Er is onderzocht wat de effecten zijn van een verhoging van BTW voor de schil- 

ders- en stukadoorsbranche. In dit hoofdstuk komt aan de orde wat de reactie is 

van consumenten, ais aile stukadoor- en schilderwerkzaamheden onder het hoge 

BTW-tarief van 19% komt te vallen. Dit is gedaan op basis van een enquête on- 

der consumenten met een eigen woning. 

Een enquête is uitgevoerd onder 500 huiseigenaren die van plan zijn schilder- of 

stukadoorwerkzaamheden uit te laten voeren in de komende 2 jaar. Het aantal 

van 500 is gekozen om tot een representatieve steekproef te komen onder con- 

sumenten. Er is voor deze groep consumenten gekozen, omdat deze eigenaren 

aan de vooravond staan van het mogelijk verlenen van een schilders- of stuka- 

doorsopdracht en dan een concreter beeld kunnen bieden dan de overige consu- 

menten. 

Beschrijving consumentenplannen 

De consumenten die ondervraagd zijn, lijken al heel concrete plannen te hebben 

voor schiider- of stukadoorwerkzaamheden. Een meerderheid verwacht dat de 

werkzaamheden al in de komende zes maanden zuiien worden uitgevoerd. 

Tabel 2.1 Verwachting uitvoering werkzaamheden 

percentage respondenten 

in de eerste 6 maanden van 2012 51 

in de tweede heift van 2012 35 

In 2013 14 

Plannen zijn relatief omvangrijk 

Over het algemeen hebben de plannen betrekking op grotere werkzaamheden. 

Ruim 55% van de consumenten geeft aan dat de omvang van de werkzaamheden 

meer dan 24 uur aan arbeid zal vergen. 

Tabel 2.2 Inschatting over omvang van de uit te voeren werkzaamheden 

percentage respondenten 

0 tot 8 uur 8 

8 tot 24 uur 37 

24 tot 40 uur 34 

40 tot 80 uur 17 

meer dan 80 uur 5 
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2.2 

Ongeveer 30% van de mensen zullen de werkzaamheden professioneel taten uit- 

voeren. Ook zal circa 45% van de consumenten de werkzaamheden zelf uitvoe- 

ren. De overige respondenten geven aan dat zij het nog niet weten, of dat zij het 

door mensen uit de kennissenkring zullen laten uitvoeren. 

Tabel 2.3 Uitvoering van werkzaamheden 

percentage respondenten 

vooral zelf uitvoeren 

vooral ult laten voeren door mensen ult kennissenkring 

professioneel laten uitvoeren 

weet nog niet door wie 

45 

14 

30 

12 

Reactie consumenten op hogere BTW 

Aan consumenten is gevraagd of het invioed heeft op hun piannen, als aile schii- 

der- en stukadoorwerkzaamheden onder het hoge BTW-tarief zouden vallen. Een 

flink aantal van de consumenten geeft aan dat een hogere BTW invloed heeft op 

hun plannen. In de enquéte geeft 26% van de consumenten aan dat een hogere 

BTW zal betekenden dat ze de werkzaamheden niet meer door een professioneel 

bedrijf laten uitvoeren, maar dat ze het zelf gaan doen of het laten uitvoeren in 
vrienden- en/of kennissenkring. Ongeveer 12% van de consumenten geeft aan 

dat zij de werkzaamheden nog even zullen uitsteilen. 

Tabel2.4 Effect als alle schilder- en stukadoorwerkzaamheden onder het hoge BTW-tarief 

van 19% komen te vallen 

percentage respondenten 

maakt niets uit: voert zelf uit of door kennissen e.d. 

maakt niets uit: laat gewoon professioneel uitvoeren 

ga het zelf (of door kennissen) In plaats van professioneel 

stelt de werkzaamheden nog even ult 

anders 

35 

22 

26 

12 

4 



2.3 Houding consumenten tegenover zwart werken 

2.4 

- 

Consumenten zijn welwillend tegenover zwartwerken 

Veel consumenten staan er voor open om schilder- en stukadoorwerkzaamheden 

geheel of gedeeltelijk zonder factuur uit te laten voeren. Hiermee kunnen con- 

sumenten de BTW ontwijken. Van de consumenten die van plan zijn om de ko- 

mende jaren werkzaamheden uit te laten voeren, geeft 38% aan eerst te zoeken 

naar een bedrijf dat bereid is om geheel of gedeeltelijk zonder factuur te wer- 

ken!. De bereldheid van professionele schilders- en stukadoorsbedrijven om aan 

zwart werken mee te werken is in de praktijk laag. Dit blijkt onder meer uit het 

gegeven dan 88% van de consumenten toch bij een bedrijf blijkt uit te komen 

die de werkzaamheden volledig wit uitvoert? 

Hogere BTW doet welwillendheid tegenover zwartwerken sterk toenemen 

De meerderheid van de consumenten (62%) geeft aan niet actief te zoeken naar 

een bedrijf dat bereid is om zonder factuur te werken. Dit blijkt te veranderen 

als de BTW omhoog gaat naar 19%. Van alle consumenten die aanvankelijk zei- 

den dat zij niet opzoek gaan naar een bedrijf dat zonder factuur wil werken, zegt 

nu 36% alsnog op zoek te gaan naar een bedrijf dat zonder factuur werkt. 

Tabel 2.5 Aan respondenten die aangeven hebben onder het 6%-BTW-tarief niet op zoek 

te gaan naar een bedrijf dat geheel of gedeeltelijke zonder factuur werkt, is ge- 

vraagd of zij wèl naar een schilders- of stukadoorbedrijf zuilen gaan zoeken als 

de werkzaamheden onder het hoge BTW-tarief van 19% zouden komen te vallen 

percentage respondenten 

Wel op zoek naar bedrijf dat zonder factuur werkt 36 

Niet op zoek naar bedrijf dat zonder factuur werkt 64 

Omvang zwartwerk in de praktijk 

39% van de consumenten heeft nog recent werkzaamheden laten uitvoeren 

Aan de respondenten is ook gevraagd of zijn in het verleden ook schilders- of 

stukadoorwerkzaamheden hebben laten uitvoeren. In 92% van de gevallen bleek 

dit zo te zijn. Circa 39% heeft dit nog recent (na september 2009) laten uitvoe- 

ren. 

Ook Is naar de ‘zwart’-werk attitude geïnformeerd door bij consumenten te vragen naar hun 

bereldheld om de rekening contant te betalen. Van de consumenten geeft 13% aan de rekening 

contant te willen betalen. Circa 30% van de consumenten geeft aan de rekening contant te beta- 

len, als de rekening lager uitvalt. Hieruit blijkt dat een relatief groot aantal consumenten bereid 

is om de werkzaamheden ‘zwart’ te laten uitvoeren, ais hun dat een substantleel financieel voor- 

deel opievert. 

2 Zie hiervoor tabel 2.7. 
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Tabel 2.6 Laatste keer dat respondent schilder-of stukadoorwerkzaamheden heeft laten 

uitvoeren aan woning 

percentage respondenten 

na september 2009 39 

2006 - september 2009 33 

2000 - 2005 17 

voor 2000 
3 

niet 
8 

In 12% van de gevallen wordt geen of ten dele BTW in rekening gebracht 
In 12% van de gevaiien blijkt niet of slechts over een deel van het bedrag BTW 
in rekening gebracht te zijn. Hlerult blijkt dat in welnig gevallen, de schilder- en 
stukadoorwerkzaamheden ‘zwart’ worden uitgevoerd. Ook consumenten die aan- 
geven dat ze welwillend staan tegenover zwartwerken, blijken in de praktijk uit 
te komen op een bedrijf die de werkzaamheden ‘wit’ uitvoert. Het lage BTW- 
tarief lijkt hier een belangrijke rol bij te spelen. Door de toepassing van het lage 
BTW-tarief, vervalt in hoge mate de financiële prikkel voor consumenten om de 
werkzaamheden ‘zwart’ te laten uitvoeren. 

Tabel 2.7 BTW-percentage dat door professioneel bedrijf in rekening is gebracht 

percentage respondenten 

over gehele bedrag lage BTW-tarief 30 

over gehele bedrag hoge BTW-tarief 23 

gedeeltelijk laag en gedeeltelijk hoog BTW-tarief 9 

over deel BTW-tarlef en over deel geen BTW 6 

over gehele bedrag geen BTW 6 

nlet bekend 27 

2.5 Ervaringen met uitgevoerde werkzaamheden 

Bij de uitgevoerde werkzaamheden blijkt het accent op schilderwerkzaamheden 
te liggen. In 61% van de gevallen betreft het vooral schilderwerkzaamheden. De 
werkzaamheden betreffen in 26% van de gevallen, zowel binnenshuis- als bui- 
tenhuiswerkzaamheden.



Tabel 2.8 Uitgevoerde werkzaamheden van de laatste keer 

percentage respondenten 

voornamelijk schiiderwerkzaamheden 
61 

voornamelijk stukadoorwerkzaamheden 
13 

zowel schilder- als stukadoorwerkzaamheden 26 

Tabel 2.9 Locatie uitgevoerde werkzaamheden van de laatste keer 

percentage respondenten 

voornamelijk binnenshuis 38 

voornamelijk buitenshuis 
36 

zowel binnenshuis afs buitenshuis 26 

In de helft van de gevallen blijkt een professloneel bedrijf ingehuurd te zijn. 

Hierbij is er een voorkeur voor het Inschakelen van een eenmansbedrijf. 

Tabel 2.10 Uitvoering van werkzaamheden 

percentage respondenten 

zelf uitgevoerd 
34 

door mensen ult kennissenkring 16 

professioneel eenmansbedrijf 
31 

professloneel meermansbedrijf 17 

iemand anders 
2 

Opvallend Is de wijze waarop het contact met een professioneel bedrijf gelegd 

wordt. In veel gevallen wordt het bedrijf door anderen aanbevolen. Van de con- 

sumenten geeft 49% aan dat het bedrijf door een ander is aanbevolen. In 24% 

van de gevallen, hebben consumenten eerder ervaring met het bedrijf opgedaan. 

Tabel 2.11 Wijze in contact gekomen met professioneel bedrijf 

percentage respondenten 

via internet/telefoongids/gouden gids 17 

werd aanbevoien door anderen 49. 

eerdere ervaring mee opgedaan 
24 

andere wijze 
11 

13





BIJLAGE I Enquétevragen 

1) Bent u of één van de andere leden van het huishouden eigenaar of huurder 

van de woning? 

- _ eigenaar 

-  huurder ->einde vragenlijst 

2) Verwacht u in 2012 of 2013 een of meerdere van de volgende werkzaamheden 

uit te voeren of uit te laten voeren aan of In uw woning? 

Meerdere antwoorden mogelijk. 

- aanleg tuin -> einde vragenlijst 

- isoleren van dak, vloer of spouwmuren -> einde vragenlijst 

- schilderwerkzaamheden -> door met vragenlijst 

- stukadoorwerkzaamheden -> door met vragenlijst 

- vervangen van glas door HR++/HR+++ glas -> einde vragenlijst 

- vervangen van kozijnen -> einde vragenlijst 

- iets anders -> einde vragenlijst 

3) Verwacht u deze werkzaamheden uit te voeren... 

In de eerste zes maanden van 2012 

in de tweede helft van 2012 

in 2013 

4) Betreffen dit werkzaamheden...: 

voornamelijk binnenshuis 

voornamelijk buitenshuis 

zowel binnenshuis als buitenshuis 

5) Wat is uw inschatting over de omvang van de uit te voeren werkzaamheden in 

uren: 

0 tot 8 uur 

8 tot 24 uur 

24 tot 40 uur 

40 tot 80 uur 

meer dan 80 uur 

6) De uit te voeren werkzaamheden. 

— gaat u vooral zelf uitvoeren (eventueel samen met gezinsleden) 

— gaat u vooral uit laten voeren door mensen uit uw kennissenkring 

— laat u professioneel uitvoeren 

— weet u nog niet door wie u deze laat uitvoeren 

7) Als u de werkzaamheden professioneel zou laten uitvoeren en u gevraagd of u 

de rekening contant of op factuur wilt betalen, dan kiest u voor: 

— altijd contant 

— altijd op factuur 

- alleen contant als de rekening lager is 
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8) Wanneer was de laatste keer dat u in de afgelopen jaren schilder- of stuka- 
doorwerkzaamheden van substantiële omvang (tenminste 8 uur werk) hebt uit- 
gevoerd of laten uitvoeren aan uw woning? 

- na september 2009 

~ eerder dan september 2009, maar later dan 2005 
- in de jaren 2000 tot en met 2005 

- voor 2000 

- niet -> door naar vraag 15 

9) De werkzaamheden betroffen 

— voornamelijk schilderwerkzaamheden 

= voornamelijk stukadoorwerkzaamheden 

- zowel schilder- als stukadoorswerkzaamheden 

10) Wat voor type werk betrof dit? 

— Voornamelijk binnenshuis 

— Voornamelijk buitenshuis 

— Zowel binnenshuis als buitenshuis 

11) Door wie heeft u de werkzaamheden laten uitvoeren 
— Ik heb ze zelf uitgevoerd (met hulp van gezinsleden) -> door naar vraag 

15 

— Door mensen uit mijn kennissenkring -> door naar vraag 15 
- Door een professioneel eenmansbedrijf 
— Door een professioneel meermansbedrijf 

— Door lemand anders, namelijk... 

12) Hoe bent u in contact gekomen met dit bedrijf / iemand anders, namelijk? 
- Via internet / telefoongids / gouden gids 

— Werd aanbevolen door anderen 

— Ik heb daar eerder ervaring mee opgedaan 

- Andere wijze, namelijk.... 

13) Wat was het BTW-percentage dat u in rekening is gebracht? 
— Over het hele bedrag is het lage BTW-tarief (6%) in rekening gebracht 
— Over het gehele bedrag is het hoge BTW-tarief (19%) in rekening gebracht 
— Eris gedeeltelijk het lage BTW-tarief (6%) en gedeeltelijk het hoge BTW- 

tarief (19%) in rekening gebracht 

— Over een deel van het bedrag werd wel BTW in rekening gebracht en over 
het overige deel is geen BTW in rekening gebracht 

— Over het gehele bedrag is geen BTW in rekening gebracht 
— Niet bekend 

14) In veel gevallen vallen werkzaamheden van schilders- of stukadoors onder 
het lage BTW-tarief van 6%. Kunt u aangeven welke situatie het meest op u van 
toepassing is, als dit zou gaan veranderen. 

Als alle schilder- en stukadoorwerkzaamheden onder het hoge BTW-tarief van 
19% komen te vallen… 

1 dan maakt dat voor mij geen verschil; ik zou het toch wel zelf uitvoeren (of 
door mensen in mijn vrienden, kennissen of familiekring)



2 dan maakt dat voor mij geen verschil; ik laat het gewoon professioneel uit- 

voeren : 

3 dan ga ik het zelf doen (of door mensen ult mijn kennissenkring) in plaats 

van dat ik het professioneel zou hebben laten uitvoeren 

4 dan stel ik de werkzaamheden nog even uit 

5 Anders, namelijk. 

14b) Als u schilders- of stukadoorswerkzaamheden zou willen laten uitvoeren, 

zoekt u dan eerst naar een bedrijf dat geheel of gedeeltelijk zonder factuur werkt 

(waardoor u geen of slechts een deel van de BTW in rekening gebracht zal wor- 

den) voordat u de opdracht aan dat bedrijf geeft? 

Ja -> door naar vraag 16 

Nee -> door naar vraag 15c 

14c) Indlen alle schilders- of stukadoorswerkzaamheden onder het hoge BTW- 

tarief van 19% zouden komen te gaan vallen (in plaats van onder het lage BTW 

tarief van 6%), zou u dan in overweging nemen om te gaan zoeken naar een be- 

drijf dat geheel of gedeeltelijk zonder factuur werkt (waardoor u geen of slechts 

een deel van de BTW in rekening gebracht zal worden) voordat u de opdracht 

aan dat bedrijf geeft? 

Ja 

nee 

15) Hoe lang bent u al in het bezit van een eigen woning? 

- minder dan 2 jaar 

- twee tot tlen jaar 

- tien jaar of langer 

16) Hoe oud is uw eigen woning? 

minder dan 2 jaar oud 

Twee tot tien jaar oud 

Tien tot twintig jaar oud 

Twintig tot vijftig jaar oud 

vijftig jaar of ouder 
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H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer R.J.P.M. Maas 

Stichting FOSAG-NOA 
Postbus 30 

2740 AA Waddinxveen 

Kenmerk: 201200555 Den Haag, 17 oktober 2012 

Geachte heer Maas, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp



ZOIl~OOSTL 

Antidiscriminatiebureaus 

Eewal 56 
8911 GT Leeuwarden 

Bureau van de informateur 
De heer H.Kamp en de heer W.Bos 

p/a Ministerie van Algemene Zaken 

Postbus 20001 
2500 EA den Haag 

Leeuwarden, 12 oktober 2012 

Geachte heer Kamp, geachte heer Bos, 

In opdracht van de Tweede Kamer onderzoekt u de mogelijkheid om te komen tot een kabinet van 

VVD en PvdA. 

Gezien de economische situatie zullen hervormingen een grote rol spelen in het formatieproces en 

zullen inwoners van het land de gevolgen merken. De Landelijke Brancheorganisatie van 

Antidiscriminatievoorzieningen vraagt u hierbij rekening te houden met kwetsbare groepen en het 

gevaar van uitsluiting. 

Antidiscriminatie bureaus (ADB’s) houden zich bezig met de bevordering van gelijke behandeling en 

bestrijding van discriminatie en uitsluiting. Gemeenten zijn wettelijk verplicht een antidiscriminatie 

voorziening aan te bieden aan haar inwoners. Gedupeerden van discriminatie naar afkomst, sekse, 

seksuele gerichtheid, geloofsovertuiging, leeftijd en chronische ziekte/handicap kunnen bij de 

bureaus terecht voor advies en bijstand. Daarnaast vindt voorlichting, training en onderzoek plaats. 

Vrijdag 12 oktober is door demissionair minister Leers een applicatie van de LBA voor de 

smartphone in gebruik genomen waarmee mensen door hen ervaren discriminatie kunnen melden 

bij het dichtstbijzijnde ADB. Een van de manieren waarmee ADB’s de laagdrempeligheid om te 

melden proberen te garanderen. 

Wij verwachten dat de komende periode eerder meer dan minder mensen op de arbeidsmarkt en 

binnen andere sectoren de dupe kunnen worden van uitsluiting op basis van een van deze 

discriminatiegronden. Antidiscriminatie bureaus zijn dan van belang om de vinger aan de pols te 

houden. 

De signalerende functie van de ADB’s komt tot zijn recht in het Regionaal Discriminatie Overleg dat 

ieder ADB structureel heeft met politie en openbaar ministerie en in de contacten met het 

gemeentelijk bestuur.



Het zou voor ons een enorme steun in de rug zijn als het nieuwe kabinet zich expliciet sterk maakt 
voor gelijke behandeling in Nederland. Het moet weliswaar allemaal iets minder, maar daar mogen 
bepaalde groepen niet de dupe van worden. 

Na het Universal Periodic Review (mensenrechtenexamen) bij de VN-mensenrechtenraad in juli dit 
jaar was een van de aanbevelingen aan Nederland om te komen tot een nationaal actieplan om 
discriminatie tegen te gaan. Het overnemen van deze aanbeveling zou een duidelijk signaal zijn van 
het kabinet dat het staat voor alle inwoners van Nederland. 

Wij zijn verheugd over de totstandkoming van het nieuwe College voor de Rechten van de Mens. 

Ten aanzien van de komst van de Nationale Politie bepleiten wij het vasthouden van 
antidiscriminatie als thema voor de politie en het Openbaar Ministerie, onder andere vormgegeven 
in de Aanwijzing Discriminatie van het College van Procureur-Generaal. 

De Landelijke Brancheorganisatie van Antidiscriminatievoorzieningen wenst u veel succes met de 
formatie, 

Met vriendelijke groet, 

Arja Kruis 

voorzitter 

Brenda Ottjes © 
secretaris 
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Geachte mevrouw Kruis, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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nieuwe kabinet 

Geachte heren, 

Graag vraag ik uw aandacht voor de reactie van Gastvrij Nederland bij de 
totstandkoming van nieuw kabinetsbeleid. 

Introductie 
De gastvrijheidseconomie verdient voor Nederland jaarlijks minimaal 
€ 37 miljard (1). De 50.000 bedrijven verschaffen werk en inkomen aan 
412.000 Nederlanders. De gastvrijheidseconomie is daarmee verantwoordelijk 
voor 4.5 % van alle banen in Nederland en 3% van het bruto nationaal 
product. Onderzoek laat zien dat investeren in deze sector loont: een toename 
van bestedingen leidt tot meer werkgelegenheid. Het is daarom van belang om 
gezamenlijk, met overheden en ondernemers te werken aan Nederlandse 
gastvrijheid van wereldklasse. Hiermee brengen we meer binnen - en 
buitenlandse (zakelijke) gasten naar ons land die hier hun geld uitgeven. 
Gastvrij Nederland creëert daarmee tot 2020 50.000 extra banen voor 
Nederland. 

1) Deze 37 miljard is gebaseerd op een strakke definitie van de gastvrijheidseconomie. 
Bestedingen aan vrijetijdsactiviteiten die korter duren dan twee uur blijven bijvoorbeeld 
buiten beschouwing. Volgens het continue vrijetijdsonderzoek is voor 1 tot 2 uur een 
bedrag gemoeid van € 10 miljard dat niet wordt meegenomen. Verder wordt de € 18 
miljard die Nederlanders jaarlijks aan funshoppen uitgeven niet in de cijfers 
meegenomen. Ook indirecte bestedingen (bijvoorbeeld effecten bij toeleverende 
bedrijven) ontbreken geheel. 

Gastvrij Nederland is gelieerd aan VNO-NCW èn MKB Nederland 
ANVR, ANWB, CLC VECTA Centrum voor Live Communication, Club van Elf, HISWA- Vereniging, Koninklijke Horeca Nederland, Koninklijk Nederlands Vervoer, NBTC, Nederlandse Vereniging van Luchthavens/Schiphol, Nederlandse Vereniging van Dierentuinen, RECRON, Vereniging van Evenementenmakers, Vereniging van Schouwburg- en Concertgebouwdirecties en VVV Nederland 
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Gastvrijheidseconomie en topsectorenbeleid 

De gastvrijheidssector is een belangrijke economische, sociaal- 

maatschappelijke pijler van de Nederlandse economie. 

Zij geeft aan honderdduizenden Nederlanders werk en is 

voorwaardenscheppend voor een succesvol topsectorenbeleid. 

Investeren in de gastvrijheidssector is de sleutel tot groei van onze economie 

en herkenbaar voor de positionering van Nederland. Gevraagd wordt om een 

rijksoverheid die alle partijen bij elkaar brengt om samen met de 

gastvrijheidsector de belemmeringen waar ondernemers tegenaan lopen 

integraal op te lossen, innovatie te stimuleren, overbodige regels weg te 

nemen en investeringsruimte te creeren voor ondernemers. Meer dan eens 

kosten deze voorstellen geen geld, maar leveren ze geld op. 

Gastvrij Nederland onderscheidt een viertal domeinen van bovengemiddelde 

betekenis waarin de rijksoverheid een beslissende rol speelt bij de vitaliteit 

van de sector als geheel, te weten: 

- Investeringsruimte 

Regeldruk 

- Positionering en promotie van Nederland 

- Integraal beleid 

In de bijlagen vindt u per onderwerp een beknopte uitleg en concrete 

tekstvoorstellen voor in het regeerakkoord. 

Gastvrij Nederland is van mening dat het verwerken hiervan leidt tot 

Gastvrijheid van Wereldklasse. Het realiseren van een gastvrijheidseconomie 

van wereldklasse is een belangrijke aanjager voor de binnenlandse economie 

om Nederland uit de crisis te trekken. U heeft de mogelijkheid de kansen te 

verzilveren. 

Ik vertrouw erop dat de concrete onderwerpen van deze brief mee zullen 

worden gewogen bij de vormgeving van vernieuwend economisch beleid in 

de komende kabinetsperiode. Desgevraagd ben ik graag beschikbaar voor een 

aanvullende toelichting. 

Met vriendelijke groet, 

VA, 
Drs. Th.G.P.M. Ruijs 
Voorzitter Gastvrij Nederland
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Bijlage 1: Investeringsruimte 

Wat is het probleem? 
De rijksoverheid legt steeds meer verantwoordelijkheid in de handen van 
decentrale overheden. Dit leidt niet alleen tot een groeiende hoeveelheid aan 
en verschillende interpretaties van wet- en regelgeving, maar vooral tot een 
forse toename en - vaak willekeurige - stijging van gemeentelijke heffingen 
en leges. De stapeling van deze verhogingen, maar ook van accijnzen, BTW, 
energie- en waterheffingen in combinatie met de afname van koopkracht zorgt 
er voor dat ondernemers minder kunnen investeren. Enkele illustraties: 
¢ Voor de BTW is de Rijksoverheid de bepalende factor. De BTW gaat naar 

de Staat en wordt betaald door de consument. Dit betreft in veel gevallen 
1/5 van de prijs die de consument betaalt. Dit gaat ten laste van de 
concurrentiekracht. 

¢ Bedrijven in de gastvrijheidssector moeten bijna 1/4 van de totale kosten 
uitgeven aan lokale lasten. Daarbij is er geen eenheid in hoogte van die 
lasten of dat de opbrengsten ervan aantoonbaar terugvloeien naar de sector. 

e De gastvrijheidssector is verweven met oneindig veel beleidsvelden. 
Gevolg is een cumulatie van maatregelen, waardoor de sector onevenredig 
zwaar getroffen wordt. 

Oplossing: 
De Rijksoverheid creëert investeringsruimte door een 
¢ laag BTW tarief voor de gastvrijheidssector te behouden. 
¢ Meer concrete afspraken te maken met de decentrale overheden om de 

lokale lastenstijgingen aan banden te leggen. Dat is overigens geheel in lijn 
met de meerjarenafspraken die in 2011 tussen het Rijk en de decentrale 
overheden zijn gemaakt. Afspraken die vooralsno g niet hebben geleid tot 
het beoogde resultaat. 

Resultaat: 

e Behoud van volume (minimaal 37 miljard euro omzet en 400.000 
werknemers). 

e Nederland blijft aantrekkelijk; toerist hoeft niet voor lagere tarieven de 
grens over. 

¢ Behoud investeringskracht en rendementskracht. Dit leidt tot innovatie en 
versterking van het gastvrijheidsaanbod. 

¢ Blijvende groei en ondersteuning aan succes economische topsectoren. 

Wat kan de Rijksoverheid doen? 
Gastvrij Nederland is van mening dat het kabinet maatregelen moet nemen 
om de lokale lastendruk in de hand te houden. Ondanks het streven van 
opeenvolgende kabinetten om ondernemers te ontlasten, is er namelijk nog 
steeds geen begin van een trendbreuk. 
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Bijlage 2: Ondernemingsdossier 
(www.ondernemingsdossier.nl) 

Wat is het probleem? 
De gastvrijheidssector' wordt geconfronteerd met veel regels, vergunningen 

en toezicht. Voorgaande kabinetten hebben zich ingezet om samen met de 

sector hier structureel verandering in te brengen. Wij vragen een nieuw 

kabinet om deze succesvol ingeslagen weg voort te zetten met als pijlers: 

aanpakken onnodige regeldruk, stroomlijning lokale overheden, risico- 

gestuurd toezicht, kwalitatief goede regelgeving, vertrouwensbenadering en 

slimme informatie-uitwisseling. De gastvrijheidssector werkt met KHN en 

RECRON als koploperbranches bovengemiddeld actief aan het 

bewerkstelligen van een slimme informatie-uitwisseling tussen ondernemers 

en overheden via het Ondernemingsdossier. Bij het uitrollen van het 

Ondernemingsdossier speelt de Rijksoverheid een cruciale rol. 

Oplossing: het Ondernemingsdossier 
Ondernemers, maar ook overheden vinden dat dit beter kan. Zij werken 

daarom samen aan de ontwikkeling van het Ondernemingsdossier om de 

regeldruk te verminderen en het toezicht te vereenvoudigen. Door een nieuwe 

manier van samenwerken en informatie delen tussen onderneming en 

overheden wordt het makkelijker om aan de regels te voldoen en kost ook het 

toezicht minder tijd. Het Ondernemingsdossier ontslaat de overheid niet van 

de plicht om overbodige en slechte regelgeving aan te pakken: het 
Ondernemingsdossier is geen Excuusdossier. 

Hoe werkt het precies 

Het Ondernemingsdossier stelt een onderneming in staat om bepaalde 

informatie uit de eigen bedrijfsvoering eenmalig beschikbaar te stellen aan 

overheden zoals toezichthouders en vergunningverleners. De onderneming 

bepaalt zelf welke overheden toegang hebben tot het Ondernemingsdossier. 

Vooraf dienen daarom goede afspraken gemaakt te worden over hoe de 

onderneming en haar overheden de juiste gegevens kunnen uitwisselen. Deze 

afspraken worden op branche niveau vastgelegd in een 

samenwerkingsovereenkomst. Zodat er uiteindelijk één informatiebron is van 

het bedrijf met haar overheden: het Ondernemingsdossier. 

Wat kan de Rijksoverheid doen? 

Om een grote uitrol van het Ondernemingsdossier mogelijk te maken, moet de 

wetgeving van de (Rijks) overheid digitaal, consistent en op maat gesneden 

beschikbaar zijn in de vorm van een regelhulp. De ondernemer, maar ook de 

toezichthoudende overheid, weten hierdoor waar zij aan toe zijn. Als de 

overheid zijn verantwoordelijkheid niet neemt bij het digitaal op maat 

gesneden toegankelijk maken van wet- en regelgeving, dan dreigt de uitrol 

van het ondernemingsdossiervertraging op te lopen.
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Bijlage 3: Investeren in positionering en promotie van 
Nederland 

Wat is het probleem? 
Nederland is een prachtige bestemming voor vakanties en zakelijk bezoek. 
Ons land biedt veel diversiteit op weinig vierkante kilometer: een prachtige 
kust, moderne steden met bijzondere architectuur, kunst en cultuur, groene, 
karakteristieke landschappen en bijzonder erfgoed. De toeristische sector 
biedt op langere termijn gunstige perspectieven: de World Tourism 
Organization (UNWTO) verwacht voor de komende jaren wereldwijd een 
groei van 4% in het aantal internationale toeristen per jaar. Dat de 
bestemming Nederland hiervan profiteert is echter niet vanzelfsprekend: 
Nederland is niet de enige bestemming in de wereld. Het marktaandeel van 
Nederland, ook binnen Europa, staat onder druk. De internationale 
concurrentie is groot en groeiende. Tegelijkertijd hebben we te maken meteen 
consument die ons voor uitdagingen stelt qua bereikbaarheid, 
beïnvloedbaarheid en loyaliteit. Hier komt bij dat de concurrentie vooral groot 
is in segmenten die belangrijk zijn voor ons land: steden- en kustbezoek en 
zakelijke bijeenkomsten en congressen. Terwijl overheden van veel andere 
(nieuwe) bestemmingen substantieel investeren in de positionering en 
promotie van hun bestemming, is in Nederland juist sprake van een 
terugtredende overheid. Van de rijksinvestering van ruim 16,5 miljoen, blijft 
in 2015 nog zo’n 8,4 miljoen over voor bestemmingspromotie. 

Oplossing 
(Inter)nationale bestemmingspromotie vormt een belangrijk instrument om de 
bestemming ‘Holland’ op de kaart te zetten en hiermee bezoekers te bewegen 
Nederland te bezoeken en hier hun euro’s uit te geven, maar ook om er voor 
te zorgen dat Nederlanders in Nederland op vakantie gaan. Doorgaans kiest 
een bezoeker eerst voor zijn bestemming en pas daarna voor een hotel, 
attractiepark, museum of restaurant. Een rijksbijdrage aan deze 
bestemmingspromotie is essentieel. Immers, de verantwoordelijkheid voor de 
overkoepelende positionering en promotie van ons land kan niet worden 
neergelegd bij individuele ondernemers. Sterker nog: zij betalen hier al deels 
aan mee. Het Nederlands Bureau voor Toerisme & Congressen geeft namens 
het ministerie van Economische Zaken, Landbouw en Innovatie vorm aan de 
positionering en promotie van de bestemming Nederland. Daarbij zoekt het 
NBTC actief de samenwerking met marktpartijen in de gastvrijheidsector, die 
meedenken over en substantieel mee-investeren in de marketing van ons land. 
Immers, deze bedrijven profiteren — net als de overheid — van bezoekers en 
bestedingen in ons land. Dit samenwerkingsmodel combineert investeringen 
van de sector (2011: 45%) en overheid (2011: 55%). Hiermee wordt op 
slimme wijze de slag- en concurrentiekracht van ‘Holland’ vergroot. 
Bijkomende voordelen van deze samenwerking zijn efficiency, effectiviteit en 
uniformiteit van het Holland-merk (geen versnippering).
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Bijlage 4: Integraal beleid 

Overstijgend belang van de gastvrijheidseconomie 
De gastvrijheidseconomie heeft grote waarde. Het gaat om tientallen 
miljarden euro’s aan bestedingen aan dagjes uit en vakanties en 
honderdduizenden banen. De Tourism Satellite Account spreekt van 37,3 
miljard euro (2011), maar deze kent een strakke afbakening en doet daarmee 

geen recht aan de daadwerkelijke omvang van de sector. Deze wordt in 
werkelijkheid op het dubbele ingeschat. Met 412.000 werkzame personen is 
de sector in ieder geval goed voor 4,5% van het arbeidsvolume in Nederland. 

De maatschappelijke waarde is eveneens omvangrijk. Zo levert de 
gastvrijheidseconomie een positieve bijdrage aan de instandhouding van 
voorzieningen in de minder dichtbevolkte (krimp) gebieden in ons land, zorgt 

de gastvrijheidseconomie voor de broodnodige ontspanningsmogelijkheden, 
draagt zij bij aan de herbestemming van het erfgoed, is zij een belangrijke 
rationale achter de inrichting van natuur. Daarmee zorgt de 
gastvrijheidseconomie voor een veraangenaming van het woon- en 
werkklimaat en draagt zij bij aan diverse grote maatschappelijke opgaves voor 

de komende tijd. Te denken valt aan kwaliteit van de woon- en leefomgeving 
(randvoorwaardelijk voor topsectorenbeleid), duurzaamheid 
(werkgelegenheid, voorzieningenniveau), gezonde bevolking (actief/sportief 

bezig zijn) en sociale cohesie (verbinding bevolkingsgroepen). 

Complex samengestelde sector 
De gastvrijheidseconomie wordt gekenmerkt door vele dwarsverbanden met 
andere domeinen, waaronder natuur- en waterbeleid, regelgeving, 
multifunctionele landbouw, ruimtelijke ordening, marketing en promotie en 
ook het topsectorenbeleid. Vanwege deze dwarsverbanden en de relatie tot het 
maatschappelijk nut is de ontwikkeling van de gastvrijheidseconomie per 
definitie een opgave voor ondernemers en overheid samen. Het gebrek aan 
inzicht in de samenhang van deze dwarsverbanden en verkokerd denken bij de 
rijksoverheid zorgt te vaak voor een stapeling van problemen en een 
bovengemiddelde regeldichtheid. 

Vitale gastvrijheidseconomie nodig voor succesvol topsectorenbeleid 
Om te kunnen excelleren met de Nederlandse topsectoren dient de kwaliteit 
van de omgeving (voorzieningenniveau, culturele uitingen, dynamiek 
binnensteden) hiermee in overeenstemming te zijn. Nederland is alleen 
blijvend aantrekkelijk voor (internationale) kenniswerkers en Nederlanders 
zelf als het er prettig leven is: werken, wonen en én recreêren. Dat vereist een 
divers, hoogwaardig en samenhangend toeristisch-recreatief-cultureel 
voorzieningenniveau. Juist de gastvrijheidseconomie kan voor Nederland het 
verschil maken. De basis is immers goed. Nederland biedt door zijn 
afwisseling veel beleving per vierkante kilometer en is daardoor bijzonder 
aantrekkelijk voor bezoekers en bewoners. 
De aanwezigheid van oude steden, water, mooie landschappen, een goede 
(water) infrastructuur, handelsgeest en diversiteit aan
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Geachte heer Ruijs, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota's en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos
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Datum 15 oktober 2012 

Geachte informateurs, 

Graag willen wij, tijdens het proces van de formatie, enkele punten onder uw aandacht brengen 

die voor ons van groot belang zijn. 

MN is een van de grootste pensioenuitvoeringsbedrijven en vermogensbeheerders van 

Nederland. Met ruim 60 jaar ervaring beheert MN een vermogen van bijna €77 miljard euro 

voor diverse pensioenfondsen in zowel Nederland als het Verenigd Koninkrijk. 

Graag grijpen wij dit moment aan om de consequenties van invoering van nieuwe regelgeving 

op pensioenfondsen, in termen van administratieve lasten, onder uw aandacht te brengen. 

Uitvoeringskosten en administratieve lasten Nederlandse regelgeving 

Wij zijn er trots op dat we in de gelegenheid zijn om pensioenregelingen van onze 

opdrachtgevers uit te voeren tegen zeer lage kosten per deelnemer. Dat willen wij uiteraard ook 

in de komende jaren kunnen blijven realiseren. Afgelopen jaren is echter gebleken dat bij 

hervormingen en herzieningen op pensioendossiers vanuit de wetgever weinig rekening wordt 

gehouden met de uitvoeringskosten en administratieve lasten van de genomen besluiten voor 

pensioenfondsen en hun deelnemers. Bij het ontwerp van een maatregel kan deze op papier 

een besparing opleveren, maar indien de maatregel gepaard gaat met forse administratieve 

kosten voor pensioenfondsen (die rechtstreeks ten koste gaan van het pensioen van de 

deelnemers) kunnen de maatschappelijke kosten van de maatregel hoger zijn dan de baten. Bij 

deze administratieve kosten kan gedacht worden aan vereiste aanpassingen aan ICT-systemen, 

een hoger aantal administratieve handelingen per klant, herinrichting van onderdelen van de 

organisatie, en inhuur van extra personeel om aan bijvoorbeeld compliance- en 

risicomanagement regelgeving te kunnen blijven voldoen. 

Een dossier waarop MN de komende jaren toenemende administratieve lasten voorziet zijn de 

maatregelen uit het ‘Septemberakkoord pensioenen’ en de ‘Hoofdlijnennota ftk’. Met name het 

feit dat in 2013 een apart regime gevoerd zal worden, waarna in 2014 de overgang naar de
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nieuwe — nominale en reële — pensloencontracten zal plaatsvinden, levert uitvoeringstechnisch 
gezien onnodige extra kosten op. 

Een voorbeeld van een reeds genomen besluit dat aanzienlijke administratieve lasten met zich 
meebrengt is het besluit ‘Wijziging ingangsdatum AOW’. Dit besluit, waardoor de AOW niet 
meer ingaat op de eerste dag van de maand waarop een Nederlander de AOW-datum bereikt, 
maar pas op de daadwerkelijke verjaardag, betekende een bescheiden besparing voor de 
overheid op haar AOW uitgaven, maar bracht hoge administratiekosten met zich. Deze kosten 
komen direct ten laste van het pensioen van de deelnemers, een consequentie die het verdient 
om nogmaals onder de aandacht te worden gebracht. 

Het gaat hierbij niet om marginale gevolgen voor de deelnemers, want de impact van 
administratieve lasten op het pensioen is zeer fors: een daling van de jaarlijkse lasten met 
1%-punt kan uiteindelijk een 30% hoger pensioenvermogen opleveren!. 

Uitvoeringskosten en administratieve lasten Europese regelgeving 

Speciale aandacht willen wij in dit verband vragen voor de administratieve lasten die 
samenhangen met de stapeling van verschillende reguleringsvoorstellen voor de financiële 
markten die momenteel bij de Europese Unie in voorbereiding zijn of zijn aangenomen. 
Voorbeelden hiervan zijn de herziening van de Europese pensioenfondsenrichtlijn (IORP), de 
Alternative Investment Funds Managers richtlijn (AIFM), de Financiële Transactietaks, 
Over-the-counter (OTC) Derivaten en Markets in Financial Instruments richtlijn (MiFID Il). Veel 
van deze regelgeving komt voort uit de wens om de financiële sector verder te reguleren als 
gevolg van de crisis die in 2008 begon. Die wens begrijpen wij, maar pensioenfondsen zijn 
eindbeleggers, niet de veroorzakers van financiële instabiliteit. Deze visie is in Europees 
verband erkend middels een - tijdelijke - uitzonderingspositie voor pensioenfondsen voor de 
OTC richtlijn. 

De implementatie van deze (voorgenomen) richtlijnen leidt echter tot forse jaarlijkse 
uitvoeringskosten. Wederom zijn het uiteindelijk de deelnemers van pensioenfondsen die 
hiervan nadeel ondervinden, omdat deze uitvoeringskosten jaarlijks het rendement op de 
pensioenbesparingen drukken, wat een forse impact op het uiteindelijk te behalen pensioen 
kan hebben. 

Tenslotte 

Het is onvermijdelijk dat bij fundamentele herzieningen van wet- en regelgeving (extra) 
administratieve kosten gemaakt worden, maar een realistische inschatting van de 
administratieve impact op de pensioensector van regelgeving zou onderdeel uit moet maken 
van het opstellen van de betreffende regulering. Regelgeving die onnodig de uitvoeringskosten 

1 zie het rapport ‘Kosten pensioenfondsen verdienen meer aandacht’ uit 2011 van de Autoriteit 
Financiële Markten 
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van pensioenfondsen verhoogt kost de deelnemers van pensioenfondsen immers een stuk 

pensioen. 

Met betrekking tot Europese regelgeving op pensioengebied geldt hetzelfde aandachtspunt. 

Het is van belang om Brusselse beleidsmakers goed te blijven informeren over de structuur en 

achtergrond van Nederlandse pensioenfondsen, duidelijk te maken dat zij een andere 

achtergrond hebben dan ‘gewone!’ financiële instellingen, en inzichtelijk te maken wat de 

administratieve consequenties van Europese regelgeving voor pensioenfondsen zijn. 

Met vriendelijke’groet, 

zitter Raad yan Bestuur 
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H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer drs. R. Hagendijk 
MN Services N.V. 
Postbus 30025 
2500 GA Den Haag 

Kenmerk: 201200561 Den Haag, 17 oktober 2012 

Geachte heer Hagendijk, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp



20 l2oosba 

Delft, 13 oktober 2012 

Open brief 

Aan: 

de informateurs 

de heren H. Kamp en W. Bos 

en de onderhandelaars voor een nieuw regeerakkoord 
de heren M. Rutte en D. Samsom 

Over: 
Vrije en open-source software 

Geachte informateurs en onderhandelaars, 

Ik heb de partijprogramma's van de VVD en PvdA aandachtig doorgelezen met betrekking tot 
beleid op het gebied van software, internet, informatie en data. Ik kreeg de indruk dat beide 
partijen wat deze onderwerpen betreft grotendeels op één lijn zitten. Maar het viel mij ook op dat 
de opmerkingen over deze onderwerpen enigszins gefragmenteerd door de programma's stonden. 

Het onderwerp vrije software of Free and Open-Source Software (FOSS) komt in geen van beide 
partijprogramma's voor. Vrije software kenmerkt zich door vrijheid voor de gebruiker: de vrijheid 
om de software te (her)gebruiken, te bestuderen, te verspreiden en te verbeteren. 

Overheidsinvesteringen in vrije software en het gebruik van vrije software bieden de Nederlandse 
samenleving belangrijke voordelen ten opzichte van gesloten of bedrijfseigen software. Door het 
open en publieke karakter van vrije software, komen investeringen in vrije software innovatie, 
onderwijs, en de economie ten goede en kunnen kosten worden gereduceerd. 

Als u nog niet bekend bent met FOSS is het wellicht moeilijk de enorme kracht en voordelen ervan 
te doorgronden. Daarom ben ik graag bereid eventuele vragen te beantwoorden en de concepten 
van vrije software uit te leggen. Wellicht kunt u zich ook wenden tot de ICT-woordvoerders in de 
Tweede Kamer van uw fractie, die ik reeds over dit onderwerp persoonlijk heb gesproken. 

Omdat het gebruiken en stimuleren van vrije software zo belangrijk is heb ik op internet het 
initiatief genomen hierover een concept paragraaf voor het regeerakkoord te schrijven. Daarnaast 
gaat de tekst over twee verwante onderwerpen: internet en open data. Ik breng deze tekst onder 
uw aandacht met het verzoek in het regeerakkoord een paragraaf op te nemen over vrije software, 
zodat concreet beleid op dit terrein (verder) wordt ontwikkeld. 

Deze tekst vindt u als bijlage bij deze brief. U bent vrij om met de tekst te doen wat u wilt. U mag 
hem veranderen, gebruiken en verspreiden zonder verdere voorwaarden. 

Vriendelijke groet, ~~ 

Jan Vlug 
Molenweide 90 
2614 LK Delft 
j@nvlug.org 
06 16504176



Bijlage: 

Concept tekst voor regeerakkoord: 

Softwarebeleid 
De regering is zich bewust van het belang van informatiesystemen die worden gebruikt door de 

overheid en in de samenleving. 
Geld dat door de overheid wordt uitgegeven aan informatiesystemen moet ten goede komen aan 

de maatschappij. Daarom zal de regering het gebruik van vrije en open software en open 

standaarden voorschrijven als de gebruiks- of ontwikkelingskosten door de (semi-)overheid worden 

betaald. De software kan dan makkelijk worden hergebruikt en er wordt efficiënt gebruik gemaakt 

van belastinggeld. 
Deze werkwijze zal ook bijdragen aan de verbetering van, ontwikkeling van en onderwijs in 

software in Nederland. 
Het gebruik van open en vrije software stimuleert de gemeenschapszin, samenwerking en 

innovatie. Softwarepatenten zijn hiervoor een bedreiging en de regering zal zich daar tegen 

verzetten. 

Internetvrijheid 
Het internet speelt belangrijke rol in de democratie door de mogelijkheid om informatie en opinies 

voor een groot publiek toegankelijk te maken. De regering zet zich daarom in voor netneutraliteit 

en is daarom tegen censuur op het internet. In het kader hiervan zal de Nederlandse regering zich 

tegen het ACTA-verdrag verzetten. De regering spant zich in om openheid en transparantie van de 

overheid te bevorderen. Het internet zal een belangrijke rol vervullen in het openbaar maken van 

informatie in het kader van de Wet Openbaarheid van Bestuur. 

Databeleid 
Onderzoeksresultaten gefinancierd door de (semi-) overheid zullen algemeen toegankelijk worden 

gemaakt door het gebruik van open standaarden. Overheidsinstellingen en semi-publieke 

instellingen zullen geen gebruik maken van digitale restricties en bedrijfseigen of gesloten 

standaarden die verspreiding van publiek betaalde informatie en onderzoeken belemmert. 

De publieke omroep, de overheid en onderwijsinstellingen zullen open standaarden gebruiken 

zodat de toegankelijkheid van media en informatie voor alle burgers is gewaarborgd. 

Het beleid van de regering is erop gericht de privacy van burgers te beschermen. 

De regering zal onderzoek doen naar hervorming en modernisering van het auteursrecht om het 

minder restrictief en vrijer te maken, zodat het delen van cultuur en kennis wordt bevorderd.



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer J. Vlug 
Molenweide 90 
2614 LK Delft 

Kenmerk: 201200563 Den Haag, 17 oktober 2012 

Geachte heer Vlug, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos
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Samenwerkingsverband Keizer Kare! V Singel 8 
E Regio Eindhoven Postbus 985 

5600 AZ Eindhoven 
| Tel: 040 2594504 

E-mali: infogpsre.nt 

internat www.sre.nl 

Aan: KvK: 17245531 
de Tweede Kamer der Staten Generaal Bankrek.nr.: 87.89.12.084 
t.a.v. de informateurs W.J. Bos en H.G.J. Kamp Iban: NLO3 INGB 0678912084 
Postbus 20018 

2500 EA ‘s-GRAVENHAGE 

VERZONDEN 12 OKT. 2012 

uw kenmerk uw brief van ons kenmerk datum 
30904WPK\IMGE 12 oktober 2012 

onderwerp e-mailadres 
Versterken positie Brainport regio Eindhoven in r.engels@sre.nl 
regeerakkoord 

Geachte heren Kamp en Bos, 

De Noordvleugel en de Zuidvleugel van de Randstad en onze Brainport regio Eindhoven zijn de drie 
motoren van onze nationale economie. Hier vindt ook nu nog banengroei plaats en is de economische groei 
groter dan het Nederlands gemiddelde. Het veilig stellen van de kracht en de dynamiek van deze regio's is 
dus cruciaal. Het zijn de kurken waar het land op drijft 

Wij doen met deze brief een oproep aan u om in het regeerakkoord de positie van de Brainport regio gelijk 
te schakelen met de Noordvleugel en de Zuidvleugel van de Randstad: op economisch gebied, ruimtelijke 
gebied (inclusief verkeer en vervoer) en in de wijze waarop partnerschap tussen rijk en regio (de provincie 
inbegrepen) wordt vormgegeven. De bestuurlijke structuur moet hierbij aansluiten, inclusief de daarbij 
horende bevoegdheden en zeggenschap over middelen. 

Wij zoeken daarom een vitaal partnerschap met het rijk. Zelf investeren we in de samenwerking met (de 
regio's rondom) Amsterdam en Rotterdam, zodat we nationaal! kunnen blijven concurreren met andere 
topregio's in Europa en zo ook de nationale ambitie dichterbij brengen om tot de top van kenniseconomieën 
in de wereld te behoren. 

Met het topsectorenbeleid is een goede basis gelegd voor modern industriebeleid. Wij pleiten voor 
voortzetting van dit beleid. We zijn echter van mening dat de aansluiting beter moet tussen topsectoren en 
regionale ecosystemen (waar topsectoren en zogenaamde ‘cross-overs’ tussen topsectoren geworteld zijn). 
Dit is ook in lijn met de Structuurvisie Infrastructuur en Ruimte, die prioriteit legt bij de drie economische 
economische topregio’s. Bij de ontwikkeling van sterke economische regio's horen passende krachtige 
bestuurlijke arrangementen. Om die reden moet het Rijk regionale samenwerking optimaal faciliteren rond 
de grootstedelijke economische zwaartepunten, Brainport regio Eindhoven inbegrepen. 

30904\JPK\HSW\-1



Samenwerkingsverband 
Regio Eindhoven 

l 

Wij nemen daarin als regio natuurlijk ook onze eigen verantwoordelijkheid. We vernieuwen onze 

sarnenwerking die geënt is op een gedeelde agenda, een gedeeld belang en een gedeeld besef dat wij 

allen gebaat zijn bij een sterke stedelijke regio. Wij streven naar nieuwe en flexibele 

samenwerkingsvormen, die gedreven zijn vanuit de inhoud. En die het belang van de bewoners en 

bedrijven in de regio centraal stellen, ongeacht gemeentegrenzen. We willen meer kracht kunnen maken 

dan nu met de WGR+ mogelijk is. Op het terrein van economie en arbeidsmarkt, bereikbaarheid en 

gemeentegrens overstijgende ruimtelijke vraagstukken is een verdergaande vorm van sarnenwerking 

noodzakelijk. Wij gaan in de regio niet-vrijblijvende en elkaar versterkende en elkaar gunnende (publiek- 

private) partnerschappen aan. Vanuit deze opvatting zijn de gemeenten in de regio bereid om in het belang 

van de toekomst van onze sterke Brainport regio Eindhoven de burgemeester van Eindhoven te 

mandateren in de relatie met de rijksoverheid ten behoeve van de strategische economische agenda en de 

bovenregionale bereikbaarheidsvraagstukken alsmede het openbaar vervoer. Dit vanuit de visie dat 

bestuurlijke krachtenbundeling en nabijheid onmisbaar is bij de (door)ontwikkeling van onze sterke 

economische regio. 

Uiteraard zijn wij graag bereid tot nadere toelichting. 

Hoogachtend, 

mede namens de burgemeesters van de 21 gemeenten van het Samenwerkingsverband Regio Eindhoven, 

het Dagelijks Bestuur 

van het Samenwerkingsverband Regio Eindhoven, 

de voorzitter, de secretaris 

R. van Gijzel. 
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H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer R. van Gijzel 
Samenwerkingsverband Regio Eindhoven 

Postbus 985 

5600 AZ Eindhoven 

Kenmerk: 201200565 Den Haag, 17 oktober 2012 

Geachte heer Van Gijzel, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos
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Metropole 
ORKEST 

De heer W. Bos - informateur 
p/a Tweede Kamer 
Postbus 20018 
2500 EA Den Haag 

referentie datum telefoon 

AK 15 oktober +31(0)35 - 6714111 

betreft e-mail 

Metropole Orkest a.kok@mco.nl 

Geachte heer Bos, 

Het Metropole Orkest is nog NIET gered! 

Hoewel de minister op verzoek van Kamermeerderheid op 12 december 2011 heeft toegezegd het 

Metropole Orkest niet te laten vallen en daarbij niet op “een miljoen meer of minder” zou kijken, is er door 

haar nog geen gebaar in deze richting gemaakt. Verandert er niets, dan houdt het unieke en geliefde 

Metropole Orkest per 1 augustus 2013 op te bestaan. Terwijl de Minister op 12 december jl. toch duidelijk 

stelde: “Mijn wens is, conform de wens van de Kamer, om het Metropole de komende jaren naar 

zelfstandigheid te begeleiden.” 

Door de voorgenomen bezuinigingen op de mediabegroting dreigt het Metropole Orkest nu echter toch te 

verdwijnen. Het populairste orkest van Nederland kan een bezuiniging opvangen door meer commerciële 

activiteiten te ontplooien. Daartoe heeft het een businessplan ingediend bij het ministerie van OCenW. 

Ook het orkest moest daarbij offers brengen, dat was vanaf het begin duidelijk. Dat dit nooit zonder 

structurele hulp zou kunnen, was ook evident. Echter, door te koersen op volledige privatisering is geen 

bredere afweging gemaakt. Uit het mediabestel was de bedoeling, maar tegelijkertijd was er nog geen 

toegang tot het cultuurstelsel. Terwijl de Raad voor Cultuur daar recent juist voor pleitte: 

“De Raad acht het de hoogste tijd om voor de aanstaande Cultuurnotaperiode de al jarenlang bestaande 

schotten in zowel financiering als beleidsmatige sturing te doorbreken en te komen tot een heldere 

positionering van het MCO en haar ensembles in relatie tot het podiumkunstenbestel.” 

Een potentieel fataal dilemma voor het Metropole Orkest. De snelheid waarmee het kabinet nu van plan 

is te bezuinigen is zelfs voor het Metropole Orkest te veel van het goede. Hiermee zou een einde komen 

aan wat wereldwijd door de kenners wordt gezien als een van de beste orkesten in zijn genre. 

Wat is de stand van zaken 

De minister heeft 9 miljoen beschikbaar, die evenwel grotendeels een sigaar uit eigen doos is. 8 miljoen 

betreft frictiebudget en is bestemd voor afvloeiing van musici en complete beëindiging van het orkest. Het 

mag van de minister gebruikt worden voor een doorstart, maar dan moeten de musici afzien van 

STICHTING MUZIEKCENTRUM VAN DE OMROEP 

Fortis Bank 637976088 IBAN NL84FTSB0637976088 BICFTSBNL2R KvK Hilversum 41194669 BTW NL 80 34 27 967 BO1 

GROOT OMROEPKOOR - METROPOLEORKEST - RADIO FILHARMONISCH ORKEST - RADIO KAMERFILHARMONIE - MUZIEKBIBLIOTHEEK



toekomstige claims. Een duivels dilemma: je zekerheden opgeven voor een onzekere toekomst met het 
orkest. Eén ding staat vast: met de resterende incidentele bijdrage van 1 miljoen is de belofte van de 
minister verre van ingelost. De vraag is dus of er geen sprake is van vals gewekte verwachtingen van de 
kant van de minister: de musici blijven berooid achter als we nu niet handelen. 

Bedrijfsmodel en subsidie 
Onderzoek laat zien dat het Metropole Orkest NIET zonder structurele subsidie kan: het laten optreden 
van een groot orkest kost altijd meer dan wat de reéle kaartprijs oplevert, een fenomeen waar overigens 
alle orkesten mee te maken hebben (een reéle prijs die gevraagd kan worden per ticket is circa €40,- de 
kostprijs is al snel zo'n €150,- bij een uitverkochte zaal). 

Wat doet het Metropole Orkest zelf om te overleven? Het orkest gaat zijn budget (fors) verminderen. 
Enerzijds door de vaste formatie te verkleinen (vaste kern, flexibele schil), waardoor de structurele kosten 
zich verhouden met de structurele inkomsten, en anderzijds door alternatieve financieringsbronnen aan te 
boren: sponsoring, mecenaat, publieksgelden. De onderzochte potentie van deze bronnen ligt rond de 1 
miljoen per jaar (350k sponsoring, 100k mecenaat, 550k uitkoop en recette). Uiteraard zal het orkest 
geen mogelijkheid onbenut laten de eigen inkomsten verder te verhogen. 

Alleen, de omvang van het orkest op het podium zal meestal zo groot moeten zijn als die nu is. Anders is 
er geen sprake van het Metropole Orkest, kan de zo geroemde unieke klank niet worden gewaarborgd en 
gaan de duizenden composities en arrangementen die op de specifieke Metropole-bezetting zijn 
geschreven verloren. 

Het Metropole Orkest heeft 3,5 miljoen structurele subsidie per jaar nodig. Het orkest verdient dit! Door 
de impact die het orkest genereert, de trots die het stimuleert en de belangen die het internationaal voor 
ons land verdedigt. Er is geen cultuurinstelling in Nederland die voor de subsidie-euro zoveel mensen van 
zo verschillende achtergrond bereikt als het Metropole Orkest en daarmee voldoet het Metropole Orkest 
bij uitstek aan het belangrijkste subsidiebeleidscriterium voor media en cultuur op dit moment: een breed 
publieksbereik. 

De structurele subsidie is opgebouwd uit 1 miljoen sales, marketing, huur + alle backoffice activiteiten en 
2,5 miljoen voor het primaire proces (1,5 miljoen dekking entreekaarten, 1 miljoen activiteitenlasten). 

Wanneer het orkest een structurele subsidie ontvangt, zal er vanzelfsprekend sprake zijn van minder 
frictie door ontslag. Dit betekent dat een gedeelte van het beschikbare budget opnieuw inzetbaar zal zijn. 
Omdat er door de transitie naar een ander bedrijfsmodel toch zeker enige frictie optreedt, zal naar 
verwachting 4 van de 8 miljoen beschikbaar zijn. Dit houdt in dat de financieringsbehoefte per jaar voor 
de komende vier jaar met een miljoen zal dalen (naar 2,5 miljoen). Dit alles wel onder de voorwaarde dat 
de musici hun toekomstige rechten daarmee niet verspelen. 

Dekking 
De dekking van de gevraagde financiering komt uit de omroepreserve: 3,5 jaar x 3,5 miljoen = 12,3 
miljoen). Overigens is dit ten opzichte van de totale mediabegroting een relatief gering bedrag: De 
mediabegroting is 700 miljoen per jaar. 3,5 miljoen is dus 0,5 procent van de mediabegroting. Bovendien 
zal het orkest zich voor omroepproducties beschikbaar blijven houden: bijzondere producties, unieke 
content door live-registraties, muziek bij tv-series etc. 
Na 3,5 jaar moet de aansluiting met het cultuurbestel, conform het advies van de Raad voor Cultuur 
gerealiseerd zijn. Het Metropole Orkest zal in ieder geval permanent uit mediabegroting verdwijnen. 
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Het Metropole Orkest heeft 66 jaar in de mediabegroting gezeten. Het zal toch niet zo zijn dat het orkest 

na 66 jaar trouwe dienst met lege handen uit het mediabestel dient te vertrekken (en vervolgens ten 

onder gaat). Zowel overheid als omroepen dienen hier hun verantwoordelijkheid te dragen! 

Er dient nu gehandeld te worden! 

De tijd verstrijkt en met iedere extra maand van onzekerheid, wordt het voor het orkest moeilijker om aan 

de eigen toekomst gestalte te geven. Voor een goede planning is duidelijkheid een vereiste: kunnen 

concerten toegezegd worden, kan aan de vraag van artiesten tegemoet gekomen worden? 

Daarom doet het Metropole Orkest een dringend beroep op u, kabinetsonderhandelaars en leden van de 

Tweede Kamer. Houd de minister aan haar toezegging. De investering is overzienbaar, afgezet tegen het 

bereik relatief gering, en de dekking is bekend. Red de unieke lichte muziekcultuur van Nederland. Red 

het Metropole Orkest! 

Met vriendelijke groet, 

STICHTING MUZIEKCENTRUM VAN DE OMROEP 

Anton Kok 
Algemeen directeur 
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Bijlage 

Het orkest 
* Het Metropole Orkest wordt internationaal gezien als één van de beste orkesten voor jazz, pop, 

lichte en wereldmuziek. Het heeft sinds de oprichting in 1945 miljoenen harten geraakt, miljoenen 
oren gestreeld. De weg van het Metropole Orkest is gelauwerd met onderscheidingen: filmmuziek 
(Oscar), kleinkunst, Eurovisiesongfestival (met de begeleiding van het orkest is dit festival maar 
liefst 5 keer gewonnen), Grammy's (9 nominaties, 4 gewonnen), etc. etc. 

* Het Metropole Orkest is een waar ambassadeur voor Nederland in het buitenland. Het stelt 
Nederland in een positief daglicht en draagt daardoor bij aan een optimale handelsverhouding met 
vele landen, bijvoorbeeld in de opkomende economieën (Brazilië, Rusland, India, China). 

* Het Metropole Orkest is de top van de piramide: door de aanwezigheid van het Metropole Orkest 
en de rol die vele musici spelen als docent aan conservatoria, inspireert en stimuleert het een 
nieuwe generatie musici in de lichte muziek. Het is het "Koninklijk Concertgebouworkest van de 
lichte muziek”. 

* Het Metropole Orkest heeft een ontegenzeggelijke economische impact door het creëren van 
directe werkgelegenheid in het orkest, maar ook in vele (toeleverende) sectoren (geluid, licht, 
zalen). Het Metropole Orkest draagt zorg voor een optimaal vestigingsklimaat (bedrijven, 
hoogopgeleiden), draagt bij aan het bestedingen van bezoekers in horeca en hotels. 

* Het Metropole Orkest heeft een geheel eigen en complementaire taak in het Nederlandse 
cultuurbestel: het is ambassadeur van Nederland, het activeert en stimuleert het kunstvakonderwijs 
in de lichte muziek, het verzorgt de filmmuziek voor de Nederlandse speelfilmproductie, het speelt, 
vernieuwt en houdt het rijke erfgoed in de lichte muziek levend. Maar bovenal enthousiasmeert, 
ontroert en verbindt het Metropole Orkest mensen. En daarbij bereikt het dagelijks bijna iedereen in 
Nederland, ook de mensen die door de gesubsidieerde cultuur niet of nauwelijks worden bediend. 
De “Return-On-Investment” van de subsidie van het Metropole Orkest is ongekend: met iedere 
subsidie-euro worden meer mensen bereikt en wordt meer impact gegenereerd dan wie ook! 

Missie en taak van het Metropole Orkest 

“Het Metropole Orkest wordt gezien als één van de beste jazz- pop- wereld- en lichte-muziekorkesten 
ter wereld. De muziek van het Metropole Orkest raakt, ontroert, inspireert en verbindt mensen. Er is 
geen cultuurinstelling die meer Nederlanders bereikt. Als ambassadeur van ons land staat het in het 
buitenland in hoog aanzien. Als top van de piramide stimuleert het actief het conservatorium-onderwijs 
en inspireert het nieuwe generaties musici in de lichte muziek. Het Metropole Orkest vernieuwt de 
lichte muziek en houdt haar rijke erfgoed levend.” 

Uit de sectoranalyse podiumkunsten Raad voor Cultuur: 
“Het Muziek Centrum voor de Omroep (MCO) is geen onderdeel van de huidige Basisinfrastructuur, 
maar wordt gefinancierd vanuit de mediabegroting. In de praktijk is het MCO echter sterk verweven 
met het muziekleven. Onder dit centrum vallen het Radio Filharmonisch Orkest, de Radio Kamer 
Filharmonie, het Groot Omroepkoor, het Metropole Orkest en een omvangrijke muziekbibliotheek. 
Verderop wordt nader op deze anomalie ingegaan.” 

“De Raad vindt het, in het licht van de taakstelling waar het hele departement mee te maken heeft, 
onbegrijpelijk dat deze bezuinigingsopdrachten gescheiden worden behandeld. Een integrale 
afweging is voor zowel de Raad als voor het MCO zelf niet mogelijk.” 

“Zowel in het advies over het orkestenbestel als in het advies over het meerjarenbeleidsplan van het 
MCO heeft de Raad zich uitgesproken over de betekenis en de rol van het MCO in het muziekleven. 
Een integrale afweging zou moeten gaan over zowel het centrum als geheel als over de afzonderlijke 
onderdelen. Er zijn verschillende vraagstukken die in het brede perspectief bekeken zouden moeten 
worden: de positie van de orkesten in het orkestenbestel, waarde komende jaren veel te gebeuren 
staat; de positie van het Groot Omroepkoor, dat specifiek repertoire in Nederland mogelijk maakt, 
maar dat zich ook verhoudt tot andere (semi)professionele koren en bijvoorbeeld ook een rol vervult in 
talentontwikkeling voor de koorzang (zie ook eerdere aanbeveling voor nader advies); de positie van 
de bibliotheek, die niet alleen een uitleenfunctie heeft maar ook een rol voor het muzikaal erfgoed 
vervult; en de unieke mogelijkheden en repertoire van het Metropole Orkest.



De Raad constateert dat de huidige constructie voor aansturing en financiering belemmeringen 

opwerpt voor het functioneren van het bestel als geheel. Het gaat dan om de flexibiliteit en daarmee 

de effectiviteit van de MCO-ensembles, de ruimte in de omroepprogrammering voor andere 

gezelschappen en een gelijke concurrentiepositie ten opzichte van andere orkesten. 

De Raad acht het de hoogste tijd om voor de aanstaande Cultuurnotaperiode de al jarenlang 

bestaande schotten in zowel financiering als beleidsmatige sturing te door breken en te komen tot een 

heldere positionering van het MCO en haar ensembles in relatie tot het podiumkunsten



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer A. Kok 
Stichting Muziekcentrum van de Omroep 
Postbus 125 
1200 AC Hilversum 

Kenmerk: 201200567 Den Haag, 17 oktober 2012 

Geachte heer Kok, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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2500 EA 'S-GRAVENHAGE 

doorkiesnummer 
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betreft ons kenmerk datum 

Definitieve inzet gemeenten BB/U201201593 15 oktober 2012 

kabinetsformatie 

Geachte heer Bos, 

Veel van de ambitles die u nu bij de onderhandelingen formuleert, zuilen door of samen met de 

gemeenten moeten worden waargemaakt. Immers, de gemeenten zijn op veel terreinen de werkvloer 

van de overheid. 

Wij als gemeenten hebben de afgelopen tijd gewerkt aan een visie op de komende periode, die is 

uitgewerkt in het bijgaande stuk ‘Samen sterker uit de crisis’. 

Het stuk is afgelopen vrijdag 12 oktober door onze Algemene Ledenvergadering vastgesteld en kent 

daarmee een groot draagvlak in onze lokale bestuurslaag. 

Wij bevelen u de inhoud van het stuk van harte aan, en zijn vanzelfsprekend gaarne bereid 

toelichtingen of uitwerkingen te verstrekken. 

In de Code Interbestuurlijke Verhoudingen is de bepaling opgenomen dat de kabinets(in)formateur de 

provincies en gemeenten behoort te consulteren wanneer de bestuurlijke en financiële verhoudingen 

onderwerp van gesprek zijn. Wij zien vanzelfsprekend uit naar deze consultatie. 

Hoogachtend, 

Vereniging van Nederlandse Gemeenten 

vak 

mr. R.J.J.M. Pans 

voorzitter directieraad 

VNG Postbus 30435, 2500 GK Den Haag Tel 070-373 83 93 www.vng.nl 05
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Samen sterker uit de crisis 

1 De cruciale rol van gemeenten 

Nederland staat voor grote opgaven. Zowel financieei-economisch als op het gebied van 

zorg, wonen en velligheid is behoefte aan nieuwe perspectieven. Die kunnen alleen worden 

geboden als de kracht van de samenleving zelf wordt benut. De lokale overheid is daarbij 

cruciaal. De gemeenten staan het dichtst bij de burgers, bedrijven en maatschappelljke instel- 

lingen. Gemeenten pakken concrete problemen aan, bedenken oplossingen en voeren die 

ook uit. Het zijn de gemeenten die relevante partners, de marktpartijen en maatschappelijke 

instellingen, kunnen mobiliseren en verbinden omwille van de bovenliggende doelen ats 

concurrentiekracht en werkgelegenheid. Zij stimuleren innovatieve oplossingen om tot een 

duurzame economie te komen. Aan de andere kant zetten gemeenten zich in om een schild 

te zijn voor de zwakkeren en ervoor te zorgen dat mensen niet tussen de wal en het schip 

vallen. 

Organisatorisch zijn de gemeenten vaak de verbindende schakei tussen de horizontale sa- 

menwerking met en tussen maatschappelijke instellingen, inwoners en bedrijven en de ver- 

ticale samenwerking tussen de diverse overheden en de verschiliende overheidslagen (iokaai, 

provinciaal, nationaal en Europees). 

De verdere Europese ontwikkeling tot een concurrerende, duurzame en sociale markteco- 

nomie vindt uiteindelijk plaats op lokaal niveau: in de gemeenten van de EU en de regio's 

waarin deze gemeenten samenwerken. 

2 Perspectief op een nieuwe aanpak 

Dit stuk geeft op een aantal cruciale punten invulling aan de gedachte van het benutten van 

de kracht van inwoners en hun verbanden en een nieuw partnerschap binnen die ene over- 

heid van Rijk, provincies, gemeenten en waterschappen. Op deze terreinen doen wij het aan- 

bod om vernieuwende, daadkrachtige afspraken te maken. Om van dit pakket aan voorstel- 

len een succes te maken, is een aantal concrete afspraken van Rijk, provincies, waterschappen 

en gemeenten nodig om het werk van de overheid dichter bij de burgers te organiseren; ai 

dan niet in de vorm van een bestuursakkoord. 

Het dragende perspectief van deze visie van de gemeenten op de nieuwe kabinetsperiode is 

nieuw partnerschap tussen overheden, en het putten uit de eigen kracht van de samenleving. 

Er kan optimaal gebruik worden gemaakt van de kracht en potentie van de samenieving en 

de mogelijkheden van de overheid. Inhoudelijk, maar ook organisatorisch is een omslag no- 

dig. Een omslag van systeemdenken naar het denken vanuit burgers, hun maatschappelijke 

verbanden en het bedrijfsleven zelf. Zo ontstaat de innovatieve kracht die we nodig hebben.



Vanuit deze gedachte zijn thema’s geïdentificeerd waarop gemeenten het verschil kunnen maken, mits het Rijk 
op zijn beurt de randvoorwaarden daarvoor biedt. De volgende hoofdthema's geven uiting aan dat nieuwe part- 
nerschap: 

e Participatie en zelfredzaamheid 

* Kwaliteit in de stedelijke omgeving en het landelijk gebied 

© Veiligheid voor onze inwoners 

* Financiën en belastingen die aansluiten bij de lokale situatie 

¢ Kwaliteit van dienstverlening 

© Effectief Bestuur 

. Een sterke publieke sector 

De manier waarop nu het sociale domein is georganiseerd moet stukken beter. Dichtbij de mensen zelf kan meer 
worden bereikt, op maat, en tegen lagere kosten. Gemeenten hebben dat laten zien bij de bijstand en onder- 
steuning. 

In de afgelopen periode is een beweging ingezet om nog meer taken in het sociale domein naar gemeenten over 
te brengen: bij Werk, Zorg en Jeugd. Wij hebben onze steun daarvoor uitgesproken en willen deze bewegingen 
vasthouden. De huidige plannen tot decentralisatie gaan echter nog uit van de oorspronkelijke, verkokerde wet- 
en regelgeving, organisaties en geldstromen. Wij willen dat er wordt gedacht vanuit de burgers zelf. 

Waar het om gaat is de ruimte te geven aan de eigen kracht van burgers met een logische ondersteuning door 
professionals. Daar moeten ruimte en mogelijkheden komen om maatwerk te kunnen leveren. Deze nieuwe 
benadering, dicht bij en samen met burgers met nieuwe vormen en instrumenten, vereist een ingrijpende omslag 
binnen gemeenten en betrokken instellingen. En het vraagt een omslag in het denken bij het Rijk. Concreet wil- 
len we dat de beweging naar meer taken en verantwoordelijkheden voor gemeenten in het sociale domein wordt 
doorgezet. Sturing en organisatie kunnen veel beter dan nu. In deze aanpak zijn in ieder geval Werk, jeugdzorg 
en begeleiding geïntegreerd, en is een goede samenhang met passend onderwijs. We vragen van een nieuw 
kabinet om binnen drie maanden na installatie met gemeenten tot afspraken te komen over randvoorwaarden 
die gelden voor alle decentralisaties naar gemeenten, waarin bovengenoemde uitgangspunten worden bekrach- 
tigd. 

De lokale overheid speelt een cruciale rol in het economische domein. Goed functionerende steden en stedelijke 
regio's spelen een belangrijke rol in het weer op gang brengen van de economie. Met de ontwikkelkracht, het 
innovatievermogen en de bestuurskracht kunnen stedelijke regio's een belangrijke bijdrage leveren aan het uit- 
voeren van de grote opgaven voor werk, wonen en in het sociale domein. 

In het ruimtelijk domein staat de dramatische situatie op de woningmarkt voorop. Die vraagt om een oplossing 
die meerjarige zekerheid biedt, de investeringscapaciteit van woningcorporaties op peil houdt en de budgetten 
voor de stedelijke vernieuwing intact houdt. Het kabinet zal nu fundamentele keuzes moeten maken. Om de 
uitdagingen aan te gaan, is een gezamenlijke aanpak van alle overheden en andere partijen geboden. 
Het is van belang om blijvend te kunnen investeren in Wijken en buurten. De kwaliteit van de leefomgeving in 
buurten en wijken hangt deels samen met de inzet door woningcorporaties. De verbinding met en het toezicht 
op de corporaties moet daarom worden geïntensiveerd. 
Een punt uit het vorige regeerakkoord staat bij ons nog op de agenda: de uitname van 100 miljoen uit het Ge- 
meentefonds voor de Regionale uitvoeringsdiensten. De schaalvoordelen van deze Rud's lopen lang niet op tot 
dit bedrag. Om van deze kwaliteitsverbetering een succes te maken moet deze uitname daarom worden terug- 
gedraaid. 

Onze inwoners willen zich veilig voelen in de eigen leefomgeving. De overheid is aan zet om hiervoor zorg te 
dragen. Gemeenten hebben de regie over de lokale situatie en zullen in samenwerking met relevante partners 
optimale veiligheidszorg bieden aan hun inwoners. De burgemeester moet dan wel over voldoende doorzettings- 
macht beschikken om partners, indien noodzakelijk, naleving van de gemaakte afspraken te kunnen afdwingen. 
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De komst van de nationale politie mag niet betekenen dat de politie zich alleen op de justitiële keten richt. De 

politie moet zichtbaar aanwezig zijn In de wijken en zich te richten op openbare orde, veiligheid en leefbaarheid. 

Daarbij kan ook de kracht van de samenleving worden benut. 

De financiën en de belastingen zijn onderwerp van veel onderling gesteggel bìnnen de overheid. De overheid 

als geheel wordt daar niet beter van, laat staan de burger. De overheidsfinanciën en belastingen kunnen beter 

aansluiten op de plaats en mogelijkheden van de verschillende overheden. 

Het verplicht op te leggen schatkistbankieren levert de overheid als geheel - en daarmee de maatschappij - een 

grote schadepost op. Een ander voorbeeld is de Wet Hof, die zo eenzijdig vanuit de Rijkssystemen is geschreven 

dat gemeenten gepaard geld toch niet mogen uitgeven. Wij gaan graag in gesprek over alternatieven voor deze 

contraproductieve wetten. De belastingen vormen een terrein waarop de verhouding tussen Rijk en gemeenten is 

scheefgegroeid. Mensen moeten zelf onderling kunnen uitmaken hoeveel geld zij over hebben voor de publieke 

voorzieningen. Dat geldt voor het landelijke niveau evengoed als voor de lokale overheid. Daarom moet het 

belastinggebied van lokale overheden worden verruimd ten koste van die van het Rijk. 

Voor een effectievere en transparantere dienstverlening stellen we voor om gezamenlijk op te trekken in het ont- 

wikkelen van standaarden in de dienstverlening aan burgers en bedrijven. Een ander belangrijk en actueel punt is 

de veiligheid van digitale dienstverlening. Cybercrime is niet meer weg te denken uit onze maatschappij. Veilige 

bedrijfsvoering is een cruciale randvoorwaarde voor het vertrouwen van burgers en bedrijven in de overheid en 

specifiek gemeenten als meest nabije overheid. Gemeenten investeren in de beveiliging van software en systemen 

informatiebeveiliging en nemen daarin hun aandeel, maar dit maakt daarnaast ook een intensief partnerschap 

dwars door overheden heen noodzakelijk. 

Op dit moment loopt de werkloosheid op en snijden we in onze ambtelijke apparaten. Voor de toekomst moeten 

we zorgen dat we een aantrekkelijke werkgever blijven, voor huidige, maar ook voor toekomstige ambtenaren. 

Daarvoor willen we de ruimte om te investeren in vernieuwing van arbeidsrelaties door middel van een toekomst- 

bestendig arbeidsvoorwaardenbeleid. 

De optimale bestuurlijke schaal bestaat niet. Een bestuurlijke organisatie die zich flexibel toespitst op de burgers 

en bedrijven en schaalgrootte van de problemen wel. Gemeenten kiezen daarom zelf de wijze waarop wij dat 

vormgeven; via meer en intensievere samenwerking en/of samenvoeging. We willen daarvoor met het Rijk tot 

afspraken komen over nieuwe vormen van intensieve regionale samenwerking en de wijze waarop we dat vorm 

kunnen geven. 

3 Concrete uitwerking per thema 

1 Participatie en zelfredzaamheid 

1.1 _ De beweging naar meer taken en verantwoordelijkheden voor gemeenten in het sociale domein (zorg, 

werk, onderwijs) moet worden doorgezet. Sturing en organisatie kunnen veel beter dan nu. 

1.2 _ Voorwaarden om decentralisatie goed vorm te geven zijn: 

¢ Beperking en stroomiljning van toezicht en regelgeving; 

e Ontschotting van financleringsstromen; 

e Zorgvuldige planning in de tijd; 

e Een toereikende financiering voor gemeenten op een wijze die het inhoudelijke oogmerk ondersteunt. 

1.3 Gemeenten moeten activerend en innoverend zijn door samen met maatschappelijke instellingen en bur- 

ger initiatieven nieuwe aanpakken te ontwikkelen die uitgaan van de kracht van de burger zelf en diens 

sociale omgeving. 
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De individuele problemen van onze inwoners, maar zeker ook hun elgen mogelijkheden en hun kracht 
In hun (sociale) omgeving zijn vertrekpunten. Daarbij zijn de professionals die een directe band hebben 
met de mensen om wie het gaat essentieel; zij moeten handelingsvrijheid krijgen om maatwerk te kun- 
nen leveren. De ring van Instellingen, regeilngen en geldstromen daaromheen wordt — onder regie van 
gemeenten ~ daaraan dienstbaar. Teneinde hierbij belemmerende verkokerde wet- en regeigeving op te 
heffen wordt het nieuwe kabinet gevraagd een dereguleringsprogramma te starten. 

Werkgevers moeten In staat worden gesteld om in te spelen op de grotere (arbeids)participatie en zelf- 
“redzaamheid van inwoners als gevolg van de nieuwe aanpak. Hiervoor moeten zij vroegtijdig worden 
betrokken bij de ontwikkeling van landelijk en lokaal beleid. 

Met deze uitgangspunten kan een aanpak worden ontwikkeld die zowel effectief ais financieel duurzaam 
Is. Vertrekken vanuit de kracht van de burger Is mogelijk voor zowel werk, jeugdzorg, begeleiding en ook 
bij passend onderwijs. Dat vereist dat het Rijk niet komt met verkokerde wetsvoorstellen. 

Meer partnerschap, en vertrouwen In elkaars capaciteiten tussen gemeenten en Rijk is daarbij nodig. 
Gemeenten vragen medewerking van het Rijk door zonder vertraging, verdere bezuinigingen, gedetail- 
leerde regelgeving en extra Informatiearrangementen de afzonderlijke wetten, regels en geldstromen in 
te richten ten behoeve van lokale samenhang in het sociaal domein. Kabinet en gemeenten zullen binnen 
drie maanden na installatie afspraken maken over deze uitgangspunten, die vervolgens wettelijk veran- 
kerd moeten worden. 

Meer kwaliteit in de stedelijke omgeving en het landelijk gebied 

Goed functionerende steden en sterke regio's zijn de motoren van de Nederlandse economie. Zij zijn 
essentieel voor het economisch herstel. Het kabinet wordt verzocht het topsectorenbeleid In overleg met 
stedelijke regio’s en gemeenten voort te zetten. 

Een aantrekkelijk woon- en leefkilmaat en goede voorzieningen zijn belangrijke voorwaarden voor het 
aantrekken en behouden van bewoners en bedrijven. Mede vanwege het nationale betang is investeren 
in de steden een verantwoordelijkheid van alle overheden gezamenlijk. 

Niet-stedelijke gebieden hebben vooral buiten de Randstad te maken met de gevolgen van de economi- 
sche concentratie in steden. Hun bevolking neemt af en verandert van samenstelling. Hier is een kwalita- 
tieve transitie nodig om de leefbaarheid en economische vitaliteit te waarborgen. 

Gemeenten worden beperkt in hun woonbeleid omdat de woningmarkt volkomen vast is gelopen. Boven: 
dien gaat het hier om een groot maatschappelijk probleem. De tijd is er nu rijp voor dat het Rijk knopen 
gaat doorhakken. De oplossing zit hem In een meer neutrale behandeling van de koop- en huursector, 
het stimuleren van de woningbouwproductie en het ondersteunen van mensen met lagere inkomens. 

Nadat het Investeringsbudget Stedelijke Vernieuwing in 2014 afloopt, komen essentiële maar onrenda- 
bele investeringen geheel voor rekening van de gemeente. Zeker na het wegvallen van de inkomsten uit 
de grondexploitatie biedt de gemeentebegroting daarvoor geen ruimte. Hier heeft ook het Rijk een blij- 
vende verantwoordelijkheid. Gemeenten willen dat er € 220 miljoen per jaar in de Rijksbegroting wordt 
gereserveerd voor noodzakelijke onrendabele investeringen in wijken en buurten.



2.6 investeringen van woningcorporaties in woningbouw, stedelijke vernieuwing en leefbaarheid zijn voor 

gemeenten van enorm belang. Die Investeringscapaciteit moet op niveau blijven, maar staat nu onder 

grote druk. Het kan niet zo zijn dat vermogen van de corporaties structureel wordt aangewend om gaten 

in de rijksbegroting te dichten. Daarnaast moet het toezicht op woningcorporaties worden verbeterd. 

Onverantwoordelijke risico's voor huurders en de overheid moeten onmogelijk worden gemaakt. Alleen 

wanneer voldoende toezicht waarborgt dat de sector de eigen risico's kan beheersen en opvangen kun- 

nen gemeente en corporatie op lokaal niveau afspraken maken over een toegankelijke woningmarkt en 

een prettige leefomgeving. 

2.7 Ais ruimtelijke ontwikkelingspiannen worden gerealiseerd, is iedereen gebaat bij een hoog tempo en 

overzichtelijke procedures. Knelpunten in het omgevingsrecht moeten daarom voortvarend worden aan- 

gepakt. Uitgangspunt zou moeten zijn dat alle ruimtelijke procedures maximaal een jaar mogen duren en 

dat de rechterlijke toetsing aanzienlijk zal moeten worden versneld. Het primaat in de ruimtelijke ontwik- 

kelingen ligt op lokaal niveau. 

2.8 De stedelijke gebieden vormen de economische motoren van ons land. Een goede bereikbaarheid van 

deze gebieden is van essentieel belang voor de economische groel in ons land. Gemeenten hebben de 

ambitie om via gebiedsgerichte samenwerking een impuis te geven aan de economische groel door te 

investeren in een betere en duurzame bereikbaarheid. Gemeenten willen met het Rijk tot afspraken ko- 

men dat vormen van intensieve intergemeentelijke samenwerking op het gebied van mobiliteit mogelijk 

blijven. De wettelijke verkeer- en vervoertaken en de bijbehorende BDU-middelen dienen op dit interge- 

meentelijk schaalniveau beschikbaar te blijven. 

2.9 _ Samen met het bedrijfsleven en de rijksoverheid zorgen gemeenten voor een transitie van het afvalbeleid 

In de richting van een circulaire economie. Gemeenten willen hun aandeel leveren om van afval weer 

nieuwe grondstoffen te maken. Het bedrijfsleven heeft een grote verantwoordelijkheid voor het voorko- 

men van onnodige en milieubelastende producten en verpakkingen en het hergebruik van grondstoffen. 

Deze ambitie moet krachtig worden gestimuleerd. 

2.10 De vormgeving en inrichting van de Regionale uitvoeringsdiensten wordt regionaal bepaald. De schaal- 

voordelen van deze Rud’s lopen lang niet op tot het bedrag van € 100 miljoen dat structureel uit het 

gemeentefonds wordt genomen. Om van deze kwaliteitsverbetering een succes te maken moet deze 

uitname daarom worden teruggedraaid. 

2.41 Economisch herstef en verduurzaming moeten en kunnen hand in hand gaan. Een voorbeeld is de onder- 

linge benutting van restenergle van bedrijven in een gemeente of regio. Gemeenten nemen initiatieven 

en ondersteunen plannen voor de verduurzaming van anderen. Samen met het nieuwe kabinet geven de 

gemeenten daaraan een krachtige impuls. 

2.12 Gemeenten zetten in op lokale opwekking van schone energie. De energiebelasting zet hier echter een 

rem op. Door de energiebelasting voor duurzame opwekking van energie af te schaffen worden gemeen- 

ten In staat gesteld om te investeren in duurzaamheid. 

2.13 Cultuur draagt bij aan de kwaliteit van leven en de economie. Juist in de culturele infrastructuur was de- 

cennialang sprake van een partnerschap; overheden zagen hierin een gezamenlijke verantwoordelijkheid. 

Die gezamenlijke verantwoordelijkheid moet in de komende periode weer door alle betrokken overhe- 

den worden waargemaakt. 
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Veiligheid voor onze inwoners 

Een gevoel van veiligheid is van groot belang. Dagelijks werken gemeenten preventief en repressief aan 
een zo optimale veiligheid. De beschikbaarheid van voldoende handhavingscapacitett Is daarbij van groot 
belang. De komst van de nationale politie mag niet betekenen dat de politie zich louter en alleen op de 
Justitiële keten richt. De politie dient voldoende tijd te hebben om zichtbaar aanwezig zijn in de wijken 
en zich te richten op taken die gericht zijn op openbare orde, veiligheid en leefbaarheid. 

‘Naast de overheid zijn er de mensen zèlf. Sociale zelfredzaamheid en sociale controle zijn van groot be- 
lang. Door sociale controle neemt de gelegenheid voor het plegen van criminaliteit af. Tevens is gebleken 
dat burgerbetrokkenheid een positief effect heeft op de velligheidsbeleving. 

Velligheidsopgaven lenen zich niet voor een eenduidige oplossing. Maatwerk is vereist. Dat vereist een 
samenhangende aanpak van de verschillende disciplines binnen het velligheldsdomein, zonder dat schaal- 
verschillen daarbij In de weg zitten. Niet de gerechtelijke kaart moet de maat der dingen worden, maar 

de concrete velligheidsvraagstukken. 

‘om het velligheidsbeleld te kunnen laten slagen, moet samenwerkingsvermogen worden georganiseerd 
tussen alle relevante veitigheidspartners, Zolang zij dienstbaar zijn aan de multidisciplinaire aanpak van 
de problemen leiden hulpstructuren ais velligheidshuizen en veiligheidsregio’s tot betere resultaten in de 
bestrijding van de criminaliteit en het verhogen van de velligheid in de woonomgeving. De burgemees- 
ter moet dan wel over voldoende doorzettingsmacht beschikken om bij partners, Indien noodzakelijk, 
naleving van de gemaakte afspraken te kunnen afdwingen. De schaal van de velligheldsregio’s staat niet 
ter discussie. 

De wietpas wordt niet definitief ingevoerd dan nadat de lokale overheden daarmee hebben ingestemd. 
Rekening wordt gehouden met de ervaringen die in het zuiden van het land zijn opgedaan. 

Het beheer van de nationale politie wordt ondergebracht bij het ministerie van Binnenlandse Zaken en 
Koninkrijksrelaties. 

Naar financiën en belastingen die aansluiten bij de lokale situatie 

Financiën en belastingen kunnen beter aansluiten bij de positie die de overheden, in casu gemeenten in- 
nemen. 

Onze visie op het gemeentelijk belastinggebied bestaat uit de volgende gekoppelde elementen: 
Het gemeentelijk belastinggebied wordt uitgebreid door een keuze te maken uit de beschikbare alterna- 
tieven. 

Tegelijkertijd wordt een aantal ‘kleinere’ belastingen opgeheven. 

De totale belastingdruk stijgt niet door een navenante verlaging van de rijksbelastingen. 

Deze verlaging wordt mogelijk doordat een groter belastinggebied gekoppeld is aan een kleiner gemeen- 
tefonds. 

Een centrale inning van die nieuwe belasting door de Belastingdienst moet helpen om de efficiëntie en 
klantgerichtheid te verhogen.
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VERENIGING VAN NEDERLANDSE GEMEENTEN 

Het wetsvoorstel Houdbare Overheldsfinanciën en het schatkistbankieren belemmeren regionale en lokale 

investeringen en maken het besteden van spaargeld onmogelijk. Dat is onverantwoord in een tijd waarin 

ledere kans om de economle een Impuls te geven moet worden aangegrepen. Bovendien treden deze 

voorstellen in de autonomie van de decentrale overheden. Gemeenten zijn dan ook zowel tegen het wets- 

voorstel Houdbare Overheidsfinanciën als tegen het schatkistbankieren. Gemeenten zijn bereld construc- 

tlef mee te denken over oplossingen van de financiële problematiek. 

Gemeenten delen In evenredigheid mee in de plussen en minnen op de rijksbegroting, via de geiljk de 

trap op, trap af systematiek. 

Om te voorkomen dat overheden elkaar over en weer bezig houden met discussies over de uitleg van 

gemaakte afspraken moet er zo spoedig mogelijk een instituut komen dat interpretatieverschillen over 

financiële afspraken tussen het Rijk en gemeenten beslecht. 

Naar een eenduidige kwaliteit van dienstverlening 

Gemeenten willen samen met de Rijksoverheld komen tot een geactualiseerd overheidsbreed dlenstverle- 

ningsconcept, waarbij nadrukkelijk kansen van Innovatle worden benut. Hiervoor vragen gemeenten bij 

het Rijk om één aanspreekpunt en mandaat. Op hun beurt standaardiseren de gemeenten hun dienstver- 

lening aan burgers en bedrijven zodanig dat deze effectiever en transparanter wordt. 

Specifieke aandacht is nodig voor de kwetsbaarheid van de, voor een goede dienstverlening noodzake- 

lijke, digitale gegevenshuishouding. Cybercrime is niet meer weg te denken uit onze maatschappij. Vellige 

bedrijfsvoering Is een cruciale randvoorwaarde voor het vertrouwen van burgers en bedrijven In de over- 

heid. Gemeenten investeren in de bevelliging van software en systemen Informatiebeveiliging en nemen 

daarin hun aandeel, maar dit maakt daarnaast ook een intensief partnerschap dwars door overheden 

heen noodzakelijk. Ook hier is een gezamenlijke aanpak van Rijk en gemeenten geboden. 

Naar effectief Bestuur 

De optimale bestuurlijke schaal bestaat niet. Een organisatie die zich flexibel toespitst op de burgers en 

bedrijven en schaalgrootte van de problemen wel. Gemeenten kiezen zelf de wijze waarop zij dat vorm- 

geven; vla meer en intensievere sarnenwerking en/of samenvoeging. 

Gemeenten moeten de vrijheld krijgen om hun samenwerking zelf vorm te geven. Dat kan onder meer 

door gebruik te maken van WGR en WGR-plus regelingen. Belemmeringen voor grensoverschrijdende sa- 

menwerking moeten worden weggenomen. Ook nieuwe vormen van intensieve regionale samenwerking, 

zoals in de metropoolregio Rotterdam - Den Haag, moeten worden toegelaten en gefaciliteerd. 

Gemeenten verbeteren de kwaliteit van hun elgen regelgeving en willen met het kabinet afspraken ma- 

ken over verbetering van de rijkswetgeving, waar in de praktijk de meeste last van wordt ondervonden. 

Europese regels en ambities vormen steeds meer het kader waarbinnen Nederland haar aanpak kan kie- 

zen. Betrokkenheid van gemeenten en de VNG bij Europese ontwikkelingen Is onontbeerlijk. Gemeenten 

willen met het Rijk tot afspraken komen om nog nauwer met de VNG te gaan samenwerken als het gaat 

om de besluitvorming in Brussel en de voorbereiding van de Nederlandse standpunten hlervan in Den 

Haag 



7 Naar een sterke publieke sector 

7.1. Gemeenten willen gezamenlijk met het Rijk investeren in de kwaliteit van de publieke sector middels 

gerichte scholing en opleiding voor de ambtenaren in de publieke sector. 

7.2 Op korte termijn zullen als gevolg van bezuinigingen en reorganisaties duizenden mensen bij gemeen- 

ten herplaatst moeten worden. Op lange termijn zal als gevolg van de “grote uittocht” een tekort aan 

werknemersaanbod kunnen worden verwacht. Partnerschap tussen de werkgevers in de publieke sector 

biedt hierbij een kans om mensen aan het werk te houden door een open arbeidsmarkt te creëren. Dat 

kan onder meer met regionale arbeldsmarktverbanden en het creëren van een open arbeidsmarkt voor 

de pubileke sector. 

7.3 Gemeenten willen de ruimte om te investeren in vernieuwing van arbeidsrelaties middels een toekomst- 

bestendig arbeidsvoorwaardenbeleid om zo als sector een aantrekkelijke werkgever te blijven voor 

huidige en toekomstige ambtenaren. 

VERENIGING VAN NEDERLANDSE GEMEENTEN 



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer mr. R.J.J.M. Pans 
Vereniging van Nederlandse Gemeenten 
Postbus 30435 
2500 GK Den Haag 

Kenmerk: 201200569 Den Haag, 17 oktober 2012 

Geachte heer Pans, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos
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VINCE MENDOZA 

Mevrouw J.M. van Bijsterveldt-Vliegenthart 

Ministerie van Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen 

Postbus 16375 

2500 BJ Den Haag 

Sep 30, 2012 

Hooggeachte mevrouw Van Bijsterveldt, 

Ik ben dankbaar dat ik sinds 1995 als dirigent aan het Metropole Orkest ben verbonden, sinds 2005 
als chef dirigent en artistiek leider. Ik weet dat de beslissingen rond het voortbestaan van het orkest 
moeilijk zijn geweest voor u en ik dank u voor het nogmaals heroverwegen van onze plaats in de 
culturele traditie van Nederland. 

Als ik terugkijk op de gebeurtenissen van het vorige seizoen ben ik blij te kunnen zeggen dat er 
schitterend werk door het orkest is verricht, zelfs onder zeer moeilijke omstandigheden. 
En kijken we terug op de afgelopen s jaar dan is er alle reden om te geloven dat het Metropole 
Orkest de dromen en verwachtingen van Dolf van der Linden uit 1945 heeft overtroffen: CD- 
opnames, Grammy awards, tv-uitzendingen, festivals, tournces, Cleo awards, tot drie keer toe een 
platina plaat en, vooral: honderdduizenden toeschouwers. 

Ik maak graag van deze gelegenheid gebruik om u te vertellen welke richting we volgens mij met het 
orkest zouden moeten inslaan. Natuurlijk heeft ieder van ons persoonlijke redenen waarom we 
hopen op het overleven van het orkest. Zoals alle andere Nederlanders moeten ook wij de besluiten 
die voor ons worden genomen het hoofd bieden. Echter het einde van het orkest zou een grote 
tragedie zijn: Dolf’s droom en de impact van het orkest op het Nederlandse cultuurlandschap in de 
afgelopen 65 jaar. Of ik de dirigent ben of niet, het voortbestaan van het Metropole Orkest in haar 
huidige vorm hangt af van het handhaven van de krachtige merknaam die gedurende zoveel 
seizoenen zo zorgvuldig is opgebouwd. 

Naar mijn mening betekent een uitnodiging (of in dit geval een verplichting) aan het orkest om 
alleen te overleven ‘in de markt’, niets anders dan een recept voor uitsterven. In praktijk kan geen 
orkest ter wereld overleven als het voor 100% afhankelijk is van de markt, en het is naïef om iets 
anders te denken. Het American Model’ voor kunstfinanciering is misleidend. Het bestaat niet. 
Maar het heeft wel een andere naam: ‘You're on your own’ (je staat er alleen voor). Alleen een 
businessplan voor een kunst-organisatie waarin ook een vorm van gemeenschapssubsidie is 
opgenomen is een valide plan. Het gaat in geen geval gebeuren binnen de korte tijdspanne die nu van 
ons wordt gevraagd. Hoe lang heeft het Concertgebouw Orkest erover gedaan om zich in dit opzicht 
te organiseren? Wij behoeven een organisatiestructuur zoals die nog nooit heeft kunnen bestaan in 
ons ‘omroep-leven’. Wat wij nodig hebben is adequaat management, fondsenwerving (of 
development), marketing, boekhouding, promotie. 

PO Box 1687 Pacific Palisades CA 90272 www.vincemendoza.n



Ook hebben we artistieke leiding nodig op basis van de profiel-pijlers die onze artistieke commissie 7 
jaar geleden heeft vastgesteld: jazz, pop, tv/film, Nederlandse muziek, Wereld muziek en onderwijs, 
waarmee wij een culturele dienst verlenen aan allg mogelijke gemeenschappen in Nederland. 
Hoeveel kunstorganisaties in Nederland kunnen dat van zichzelf zeggen? Ons scala aan 
mogelijkheden is breder dan waar een klassiek orkest ooit van zou kunnen dromen, alleen al in 
termen van omvang van onze projecten. Dit gebeurt alleen in Nederland, met het Metropole Orkest. 
Wij spelen geen opera, en we zijn geen klassiek orkest. Maar wie anders kan in de tijdsspanne van 
één maand J-Dilla, Al Jarreau, Juan Esquivel, Anthony and the Johnsons, een programma voor 
kinderen en de partituur voor een videogame spelen? 

De mensen in deze nieuwe organisatiestructuur zouden moeten worden geworven uit zowel de 
kunsten als de zakelijke wereld, en bekend moeten zijn met wat dit orkest specifiek nodig heeft. 
We zijn immers geen klassiek orkest noch een bedrijf. Naar mijn mening is het Metropole Orkest 
haar rol in het omroepbestel ontgroeid en heeft het zich ontwikkeld tot een parel in de kroon van de 
Nederlandse cultuur. Maar in feite worden we uit het ene bestel gegooid zonder toegang tot het 
andere. In plaats daarvan wordt ons de uitgang gewezen. Ik vind het moeilijk te begrijpen dat er geen 
onmiddellijke oplossing voor structurele subsidie is aangeboden door uw departement of door de 
Tweede Kamer. Ik zou denken dat 67 jaar trouwe dienst aan het Nederlandse én internationale 
publiek, voldoende reden is om dat wel te doen. 

Behalve een organisatiestructuur hebben wij behoud van het ‘brand’ (merk) nodig. Het idee om het 
Metropole Orkest te verkleinen heb ik altijd beschouwd als ‘nagel aan de doodskist’ voor de 
naamsbekendheid van het orkest. Daarom hebben we deze verkleining ook niet doorgevoerd tijdens 
de laatste herstructurering periode in 2005. Het is niet omdat ik zo graag met meer mensen op het 

podium sta. Maar wanneer je de groep kleiner en minder onderscheidend maakt wordt ze minder 
concurrerend en minder aantrekkelijk voor sponsors. Zo werkt het in de zakenwereld: je krijgt geen 
sponsorgeld voor een groep die nooit zichtbaar is en geen product kan verkopen, want waar zit dan 
de aantrekkingskracht? Op dit moment kunnen wij iets wat geen ander orkest kan, in dit land of in 
welk ander land ook. Het verkleinen van het Metropole Orkest tot een mini-ensemble zal de kansen 
om financiering aan te trekken ruïneren. Het is simpelweg het verkeerde recept. 

Zo ook het plan om een 4 la Carte’ of ‘Project’-orkest samen te stellen, oproepbaar wanneer nodig. 
Donateurs en sponsors zijn niet geinteresseerd in zo’n concept van een gelegenheidsorkest dat komt 
spelen in diverse ad-hoc verschijningsvormen. Om hun investering lonend te maken, willen zij een 
stabiel orkest met een vast publiek en een visie waaraan ze hun naam kunnen verbinden. Een . 
project-orkest is niets meer dan een ‘kaartenbak orkest’, dat in elke hoek van het land kan worden 
gekopieerd en dat niets waard is. Ik heb veel orkesten in de Verenigde Staten die dit model hebben 
geprobeerd zien komen; ik heb ze ook zien gaan. 

Naar mijn mening was de enige levensvatbare oplossing om de operationele begroting van het 
Metropole Orkest te verminderen, het reduceren van het aantal jaarlijkse diensten voor het orkest, 
ik denk dan aan misschien 30 in plaats van so concerten per jaar. Daarbij zijn nodig het behoud en 
wellicht het stimuleren van ‘development’, marketing en promotie-elementen van de organisatie om 
onze mogelijkheden te maximaliseren, het stimuleren van profiel en cashflow van het orkest, en niet 
te vergeten het vinden van een onderkomen waarvoor we geen huur hoeven te betalen. 
Ik weet niet zeker hoe ons huidige hoger management over dit plan denkt.



De lokale en nationale overheid moet zich realiseren wat de waarde kan zijn voor hun gemeenschap 
_ van een reeds lang gevestigd juweel als het Metropole Orkest, een waarde die reikt tot ver inde 

toekomst, In feite gaat het om de indringende vraag: wat acht het Nederlandse volk belangrijk voor 
de eigen culturele identiteit in de 21e eeuw? 

Voor zover ik weet hebben we u voorzien van ten minste één, misschien twee business plannen. Naar 
mijn mening zal alleen met de strategie zoals ik die hierboven heb geschetst ons geliefde ensemble 
kunnen worden behouden, alles minder dan dat betekent het einde van het orkest. Ik ben ervan 
overtuigd dat 2 miljoen euro per seizoen misschien een 25-koppig orkest en personeel voor een korte 
periode in stand houdt voor een handvol concerten, maar uiteindelijk zal het moeilijk zijn om de 
financiële interesse van andere partijen in een dergelijk probeersel vast te houden. 

En voor de goede orde, elk document of plan dat de verkleining van het Metropole Orkest 
aanbeveelt, was en zal nooit door mij worden goedgekeurd, ongeacht wat er op uw bureau is hd 
verschenen. 

Tenslotte denk ik dat er onmiddellijke aandacht moet zijn voor de structurele subsidie en de 
organisatie voor volgend seizoen, anders ziet het ernaar uit dat we in juli 2013 - na 67 jaar - afscheid 
moeten nemen. Helaas blijk ik op dit moment weinig tot geen inbreng te hebben in de manier _ 
waarop de nieuwe structuur van het Metropole Orkest wordt gemaakt. Het lijkt curieus dat ik, met 
al mijn ervaring, nooit ben gevraagd om u te ontmoeten of u van informatie te voorzien. Op dit 
moment zie ik niet dat er een structuur wordt gevormd om het orkest voort te zetten, noch een 
adequate planning voor de financiering voor het volgende seizoen. Moeten we dit als een signaal 
opvatten? Is de Nederlandse regering bereid om het Metropole Orkest op te offeren? 

Ik heb grote waardering voor uw geduld en welwillendheid mijn openhartige brief te lezen. Zoals de 
zaken er nu voorstaan, geven we weldra onze laatste concerten als Metropole Orkest. Ik wil niet dat 
dit onze slotzin wordt: “Wat hadden we geweldig kunnen zijn”. 
Ik hoop dat u ons kunt helpen. 

Mag ik van u horen? 

Met vriendelijke groeten, 
hoogachtend, 

Vince Mendoza - . 
Artistiek Leider en Chef Dirigent 
Metropole Orkest 

ec: H. Zijlstra 
H.G.J. Kamp 

v WJ. Bos



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer V. Mendoza 

P.O. Box 1687 

Pacific Palisades 

California 90272 

U.S.A. 

Kenmerk: 201200571 Den Haag, 17 oktober 2012 

Geachte heer Mendoza, 

In goede orde ontvingen wij een afschrift van uw brief die u aan de minister van 

Onderwijs, Cultuur en Wetenschap, mevrouw J.M. van Bijsterveldt-Vliegenthart, deed 

toekomen. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos
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PER SOOULYUK 

Brieven aan de (in)formateur(s), 
de heer H.G.J. Kamp en de heer drs. W.J. Bos 
p/a Tweede Kamer 
Postbus 20018 
2500 EA Den Haag 

Den Haag, 15 oktober 2012 

Contactpersoon: 

J.A. Ringelberg (voorzitter PRO), Doorklesnummer: 070 - 3335256 

Kenmerk: PRO12001 E-mail: jringelberg@minszw.nl 

Betreft: Positie Rijksambtenaren en kwaliteit van de Rijksdienst 

Geachte heer Kamp, geachte heer Bos, 

Het Platform Rijks Ondernemingsraden is een informeel platform waarin de 
ondernemingsraden van alle departementen — en alle Hoge Colleges van Staat -— zijn 
vertegenwoordigd; net zoals het Secretarissen Generaal Overleg een informeel platform 
is. 

_ Met deze brief richt het PRO zich tot u beiden, om aandacht te vragen voor de positie van 
Rijksambtenaren en de kwaliteit van de Rijksdienst. 

In een tweetal door het PRO georganiseerde bijeenkomsten in De Witte in Den Haag is de 
situatie van Rijksambtenaren aan de orde gekomen. In de eerste bijeenkomst van 25 
juni jl. heeft de heer Kamp al te kennen gegeven dat het niet verstandig zou zijn de 
positie van de Rijksambtenaren nog verder te verzwakken. Tijdens de tweede 
bijeenkomst waren vertegenwoordigers van 8 politieke partijen aanwezig. Voor de 
aanwezige ambtenaren was het schokkend om te horen hoe achteloos aan de kwaliteit 
van het ambtelijk apparaat en de belangen van de Rijksambtenaren voorbij werd gegaan. 
Iedere partij had in kritiekloze navolging van het CPB een besparing van € 1,0 - 1,2 mld. 
opgenomen in hun programma, maar de meeste Partijvertegenwoordigers hadden geen 
flauw besef hoe deze besparing gerealiseerd moest worden. Dit was voor de aanwezigen 
een teleurstellende, beschamende en schokkende ervaring. 

Wij hoeven u niet te wijzen op het feit dat het Nederlandse ambtenarenapparaat in 
vergelijking met onze Europese buren al relatief klein is en hoogwaardig van kwaliteit. 
Daarnaast staat het bekend om de grote loyaliteit aan “hun” Minister. Veel, zo niet alles, 
wordt gedaan om met minder geld en minder mensen steeds meer te realiseren van 
tenminste dezelfde hoge kwaliteit. Maar, zoals de heer Kamp in juni al opmerkte, is de 
rek er nu wel uit. Het punt is nu nabij dat — door de steeds terugkerende 
Taakstellingen — de kennis en kwaliteit niet langer geborgd kunnen worden en dat wij — 
de Rijksambtenaren/ de Rijksdiensten — niet langer een kundig en betrouwbaar 
gesprekspartner en opdrachtgever kunnen zijn. Nu al is het zo dat organisaties hun 
takenpakket niet meer kunnen uitvoeren zonder de inzet van externe inhuur. Nog los van 
het feit dat dit frustrerend is voor de Rijksambtenaar, is dit een ongewenste situatie voor 
wat betreft de uitvoering van werken, het verrichten van inspecties en het vertalen van 
politieke besluiten in beleid. Daarnaast merken wij op dat de ervaringen leren dat het 
uitbesteden van taken naar “de Markt” ook niet een zaligmakende oplossing is. De Markt 
is niet per definitie goedkoper, kan niet alles beter en efficiënter en is zeker niet zo 
toegewijd.



Graag reiken wij u daarom enkele bouwstenen aan, om te betrekken bij het 

informatieproces van VVD en PvdA: 

e Geen nieuwe Taakstellingen voordat de Taakstellingen van het Kabinet Rutte- 

Verhagen zijn gerealiseerd (eind 2015). De invulling daarvan binnen de ministeries is 

al een grote operatie. Verdere verzwaring leidt tot onrust en mogelijk vertraging. 

e Taakstellingen kunnen niet meer worden gerealiseerd met “de kaasschaaf”. Zij zullen 

moeten worden gerealiseerd door afstoten of het merkbaar minder uitvoeren van 

taken. En de politiek dient hier voorbeeldgedrag in te tonen en de 

verantwoordelljkheid voor te nemen. Het kan niet meer zo zijn dat de politiek iets 

besluit en vervolgens de hete aardappel doorschuift naar de departementen. 

e Geen nieuwe departementale herindelingen en/of fusies van onderdelen meer. De 

stof van de laatste herindelingen is nog maar nauwelijks neergedaald, geef nu 

iedereen de gelegenheid om aan de nieuwe situatie te wennen. 

e Aandacht voor het imago van ambtenaar én werkgever, zeker in een tijd van 

vergrijzing waarin het noodzaak is om nieuwe werknemers aan te trekken moet de 

Rijksdienst weer een aantrekkelijk werkgever worden. 

e Zorg voor een duidelijke onderbouwing vooraf van zowel de kosten als de 

opbrengsten bij een verschuiving van taken bijvoorbeeld naar de markt. De Markt is 

namelijk niet altijd goedkoper. 
e Een nieuw en modern Sociaal Flankerend Beleid is nodig om gewenste veranderingen 

te bewerkstelligen. Het uitonderhandelde, maar niet ondertekende Van Werk Naar 

Werk voldoet hier volgens bonden, medezeggenschap en SGO prima aan. 

Medezeggenschap en vakbonden hechten veel waarde aan zo’n nieuw SFB. 

U zult hebben opgemerkt dat wij vooral uw aandacht vragen voor de (bedreiging van de) 

kwaliteit van de Rijksdienst. 

Vanzelfsprekend vestigen wij ook uw aandacht op het feit dat de langdurige 0-lijn (vanaf 

januari 2011) voor ambtenaren nu al leidt tot een koopkrachtverlies van ca 7%. En dit 

lijkt te gaan duren tot minstens eind 2015. Niet alleen treft dit de huidige 

Rijksambtenaren, maar het draagt ook niet bij aan het imago van een aantrekkelijke 

Rijksdienst “waar je als jongere graag zou willen werken” (hoe schitterend het werk daar 

ook kan zijn). En met de komende uitstroom van baby-boomers voor de deur is dat een 

groot risico. 

Door de huidige Rijksambtenaren wordt de 0-lijn flink gevoeld, zeker in combinatie met 

een aanhoudende werkdruk door zowel de vele beleidswijzigingen (vanwege de 

economische crisis en de kabinetswisselingen) als de taakstellingen uit de voorgaande 

kabinetten. 

Wij vertrouwen er op dat u onze bezorgdheid op een juiste waarde weet te schatten en 

dat u er rekening mee zult houden. Uiteraard zijn wij — indien u dit wenst — bereid onze 

punten mondeling aan u toe te lichten. 

Wij wensen u veel sterkte, energie en plezier bij uw missie. 

Hoogachtend, 

namens het PRO, 

geleg _— 
J.A. Ringelberg (voorzitter PRO) 

p/a Ministerie van SZW, Postbus 90801, 2509 LV Den Haag



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer J.A. Ringelberg 
Voorzitter PRO 

Ministerie van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid 
Postbus 90801 
2509 LV Den Haag 

Kenmerk: 201200573 Den Haag, 17 oktober 2012 

Geachte heer Ringelberg, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos
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Secretariaat Ministerraad 
8 Ministerie van Algemene Zaken 

> Retouradres Postbus 20001 2500 EA Den Haag 

Kabinet Minister-President 

Aan de informateurs Binnenhof 19 

H.G.J. Kamp en W.J. Bos 2513 AA Den Haag 
Postbus 20001 

Postbus 20018 2500 EA Den Haag 

2500 EA DEN HAAG www.rijksoverheid.nl 

Onze referentie 

3116708 

Datum 15 oktober 2012 
Betreft Beantwoording IenM (201200496) 

Geachte heren Kamp en Bos, 

Bijgaand treft u aan de beantwoording van de staatssecretaris van IenM, de heer 

Atsma, op uw verzoek d.d. 11 oktober 2012 (kenmerk 201200496). 

MINISTER-PRESID 
inister van Algemene Zaken 

wet ee. 

Mark Rutte ne eneen ennn eneen mennen 
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Ministerie van Infrastructuur en Milieu 

> Retouradres Postbus 20901 2500 EX Den Haag 

De Minister-President 
Ministerte van 

Minister van Aigemene Zaken Infrastructuur en Milieu 
Binnenhof 20 

Plesmanweg 1-6 
2597 JG Den Haag 2513 AA DEN HAAG 
Postbus 20901 

' 
2500 EX Den Haag 

T 070-456 0000 
F 070-456 1111 

Ons ken merk 

TenM/8SK-2012/208305 

Bijlage(n) 

Datum 15 oktober 2012 

Betreft Beantwoording vragen over waterschappen 

Geachte heer Rutte, 

Hierbij doe ik u toekomen de antwoorden op de vragen die u mij gesteld heeft per 
brief van 11 oktober 2012. 

1. Stand van zaken rond het wetsvoorstel indirecte verkiezingen. 

Het wetsvoorstel is op 26 juni 2012 bij nota van wijziging (TK 33 097, nr 15) op 
verzoek van de TK gewijzigd in een wetsvoorstel dat verlenging van de 
zittingsduur van de huidige besturen tot 1 januari 2015 regelt. Daarmee worden 
ook de verkiezingen van de nieuwe waterschapsbesturen uitgesteld tot eind 2014. 
De systematiek, directe verkiezingen met behulp van briefstemmen, is 
gehandhaafd. In de parlementaire behandeling heeft de TK op 02-07-2012 
aangegeven dit uitstel te wensen om de TK in 2013 de tijd te geven voor een 
breed gedragen politiek besluit over de toekomst van de waterschapsverkiezingen. 
De gedachten van een meerderheid van de Kamer gingen daarbij uit naar een 
combinatie van de waterschapsverkiezingen met de gemeenteraadsverkiezingen in 
het voorjaar van 2014. 
Het gewijzigde wetsvoorstel is door beide Kamers aanvaard en per 14 september 
2012 in werking getreden. 
Een wijziging van de verkiezingssystematiek (bijvoorbeeld stembusstemmen in 
plaats van het huidige briefstemmen, aanpassing van de verkiezingsdatum) vraagt 
een nieuwe beslissing en ook nieuwe wetgeving, 

2. Fusie van de ambtelijke diensten van waterschappen met provincies 
met handhaving van de bestuurlijke verantwoordelijkheden. 

Fusie van ambtelijke uitvoeringsdiensten met behoud van bestuurlijke 
verantwoordelijkheden tussen twee overheidslagen is in algemene zin mogelijk 
binnen de kaders van de Grondwet en de huidige organieke wetten (Provinciewet, 
Gemeentewet, Waterschapswet). Het is mogelijk dat ook waterschappen en 
provincies vrijwillig hun uitvoering bundelen in één organisatie. Indien men dit wil 
afdwingen dan zal dit wetswijziging vergen. 
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Bij een samenvoeging kunnen niettemin een aantal kanttekeningen worden Ministerie van 

geplaatst. Zowel de gezamenlijke waterschappen als de gezamenlijke provincles Infrastructuur en Milleu 

hebben een personeelbestand van ongeveer 10.000 medewerkers. Bij het 

waterschap betreft dit uitvoering en uitvoeringsgericht beleid (bv. het maken van 

beheersplannen) op het gebied van waterbeheer en afvalwaterzuivering. Bij de 

provincie gaat het zowel om beleid als uitvoering, en over een breed scala aan 

onderwerpen. De uitvoeringstaken van de provincie die raken aan de taken van 

het waterschap, vormen daar slechts een beperkt onderdeel van. Het betreft met 

name taken op het gebied van grondwater, zwemwater en vaarwegbeheer. Het 

samenvoegen van de uitvoeringsorganisaties leidt dus tot een nieuwe organisatie, 

waarin het overgrote deel zal bestaan uit medewerkers afkomstig van de 

waterschappen. 

Ons kenmerk 
IenM/BSK-2012/208305 

Van een volledige integratie van de gehele ambtelijke diensten van provincies en 

waterschappen (dus niet alleen de uitvoering) zijn geen grote synergievoordelen 

te verwachten. De taken van de provincie raken slechts op de genoemde 

specifieke onderdelen aan die van het waterschap, waardoor een hybride ambtelijk 

apparaat zou ontstaan. 

Een volledige samenvoeging leidt daarentegen mogelijk wel tot wettelijke fricties 

of op zijn minst tot lastige situaties, De provincie en het waterschap staan immers 

in hiërarchische verhouding tot elkaar, op grond van artikel 133 Grondwet. Zo 

heeft de provincie de taak tot het houden van toezicht op de waterschappen. Het 

is ongewenst om deze taken onder te brengen In een gezamenlijke ambtelijke 

organisatie van waterschap en provincie, zelfs al blijven de bestuurlijke 

bevoegdheden gescheiden. 

Ook in het licht van scheiding tussen beleid (kaderstelling) en uitvoering, een van 

de pijlers van de huidige bestuurlijke organisatie en wetgeving, kunnen problemen 

ontstaan bij onderbrenging van de provinciale kaderstellende taken en de - 

uitvoeringstaken van het waterschap in een gezamenlijke ambtelijke dienst. 

Het is de vraag wat integratie betekent voor de rechtsposities van de ambtenaren. 

Op dit moment zijn de rechtsposities van de provincieambtenaren en 

waterschapsambtenaren verschillend. Als gekozen wordt voor volledige integratie 

van het ambtelijk apparaat zal nagedacht moeten worden welke rechtspositie deze 

nieuwe organisatie krijgt. Bij de recente overdracht van de 

muskusrattenbestrijding van de provincie naar de waterschappen was dit een 

belangrijk punt in de parlementaire behandeling. 

Indien de gezamenlijke uitvoeringsorganisatie ingedeeld wordt naar provinciale 

grenzen, zal de behoefte aan bestuurlijk en ambtelijk overleg over de uitvoering 

van het watersysteembeheer toenemen. Het ambtelijk apparaat zal dan de 

provincietaken moeten behartigen en mogelijk de taken van delen van 1, 2 of 3 

waterschappen. De waterschappen zijn nu veelal ingedeeld naar 

stroomgebiedsgrenzen, hetgeen het beheer vereenvoudigt. Provinciale grenzen 

zijn niet gekozen naar stroomgebieden. 

Indien vooral wordt gezocht naar het bereiken van efficiency zou kunnen worden 

overwogen de provinciale uitvoeringstaken op het gebied van water onder te 

brengen bij de waterschappen. Daarmee blijft de gebiedsindeling gebaseerd op 

stroomgebiedsgrenzen gehandhaafd, en is minder verschuiving noodzakelijk. 

Bovendien wordt ook nu al in sommige delen van het land op vrijwillige basis het 

vaarwegbeheer als provinciale taak uitgevoerd door de waterschappen. 
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Dit zou dan verder doorgezet worden. 
Het is ook in lijn met de recente overheveling van de muskusrattenbestrijding van de provincie naar de waterschappen. 

3. Mogelijkheld tot schrapping van de verkiezingen voor de 
vertegenwoordigers van de ingezetenen in het algemeen bestuur van het 
waterschap. 

De waterschapsbesturen bestaan uit minimaal 18 en maximaal 30 leden. Daarvan 
zijn 7 tot 9 zetels gereserveerd voor de specifieke belangengroepen (bedrijven, 
eigenaren ongebouwd, en eigenaren natuurterreinen). Het merendeel van de 
zetels is dus gereserveerd voor de vertegenwoordigers van de ingezetenen, die via 
directe verkiezingen gekozen worden. 
Het schrappen van de verkiezing van de ingezetenen raakt de legitimatie van meer 
dan de helft van de bestuursleden en ontneemt daarmee de basis aan het 
waterschapsbestuur en aan het waterschap als zelfstandig bestuursorgaan. Zonder 
het regelen van een alternatief zou dit feltelijk het opheffen van de waterschappen 
impliceren en dat is strijdig met de Grondwet. 

Indien het gewenst zou zijn om de verkiezing voor de ingezetenen te schrappen, is 
er dus behoefte aan een alternatief. Vanwege het adagium “no taxation without 
representation” is het gewenst de ingezetenen in het bestuur vertegenwoordigd te 
houden. Ingezetenen betalen immers zuiveringsheffing als lozer van huishoudelijk 
afvalwater , watersysteemheffing en eventueel ook als huiseigenaar. 

Het is in theorie denkbaar dat de categorie ingezetenen in het bestuur vervangen 
wordt door verschiliende (geborgde) belangengroepen: huiseigenaren, lozers van 
huishoudelijk afvalwater, gebruikers van het gebied van het waterschap. Per 
belangengroep zou dan een vertegenwoordigende Instantie aangewezen moeten 
worden, die verkiezingen of benoemingen binnen zijn eigen achterban organiseert. 
Het wordt een erg ingewikkelde operatie om de belangengroepen goed af te 
bakenen, en bij ieder belang een organisatie te vinden die de achterban voldoende 
kan vertegenwoordigen. Het wordt voor de burger ondoorzichtig via welke weg hij 
zijn vertegenwoordigers kan kiezen of benoemen en voor welk belang. 
Daar komt bij dat het twijfelachtig is of hiermee voidaan wordt aan de 
Grondwettelijke vereisten. Bij de parlementaire behandeling van de Wet 
modernisering waterschapsbestel, in 2007, heeft namelijk in de Eerste Kamer een 
uitgebreide discussie plaatsgevonden over de vraag of benoeming van de 
vertegenwoordigers voor de specifieke categorieën niet strijdig zou zijn met 
artikel 4 van de Grondwet. Daarbij bleek dat in wetenschappelijke publicaties het 
algemeen kiesrecht in ieder geval voor ingezetenen noodzakelijk wordt geacht. 

Een ander alternatief voor de directe verkiezingen door ingezetenen zou het 
indirecte verkiezen via de gemeenteraad zijn. Daarmee wordt voldaan aan de 
wens om de burger niet lastig te vallen met verkiezingen zonder de democratische 
legitimatie van het bestuur aan te tasten. Een wetsvoorstel hiertoe is echter dit 

. voorjaar op politieke weerstand gestuit. 

Ministerie van 

Infrastructuur en Milieu 

Ons kenmerk 
TenM/BSK-2012/208305 
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Ten overvioede: Mintsterle van 

Het is de bedoeling dat binnen enkele weken het wetsvoorstel naar de TK gaat dat Infrastructuur en Milieu 

regeit dat de waterschappen 50% van de kosten van het 

Hoogwaterbeschermingsprogramma gaan betalen. De waterschappen bekostigen 

deze kosten via de watersysteemheffing. Het adagium “no taxation without 

representation” wordt met dit wetsvoorstel juist weer benadrukt. Discussie nu 

over dit principe zal tot vertraging leiden en de 50% bijdrage (vanaf 2015 

structureei 180 min. per jaar) in gevaar brengen. Daarnaast zai discussie over het 

bestaansrecht van waterschappen zeker ook effect hebben op de in het 

Bestuursakkoord Water toegezegde efficiéntie-bijdrage van 750 miljoen tot 2020 

in de watersector. 

Ons kenmerk 
TenM/BSK-2012/208305 

Hoogachtend, 

DE STAATSSECRETARIS STRUCTUUR EN MILIEU, 

Joop Atsma 
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GDF svez 
Tee 

Postbus 10087, 8000 GB Zwolle Directie 
Grote Voort 291 
8041 BL Zwolle 
Tel. 088 769 29 00 - Fax 088 769 29 06 

De informateurs 

Drs. W.J. Bos en H.G.J. Kamp 

Postbus 20018 

2500 EA Den Haag 

uw referentie onze referentie datum 
E-32 RB/AvO 16 oktober 2012 

contact e-mail telefoon 
R.E.J. Bos . ruud.bos@gdfsuez.nl 088 769 29 19 

Geachte informateurs, 

Energie is van levensbelang voor ons welzijn en onze veiligheid en is de motor van onze economie. Een 
betrouwbare en duurzame energievoorziening vraagt om een visionaire benadering met oog voor heden en 
toekomst. Daarom wil GDF SUEZ Energie Nederland (hierna GDF SUEZ) graag enkele punten onder uw 
aandacht brengen, die naar onze mening onderdeel moeten zijn van toekomstig duurzaam energiebeleid. 
Dit In aanvulling op de brief van de Vereniging Energie Nederland d.d. 24-9-2012 en de gezamenlijke brief 
van EON Benelux, RWE en ondergetekende d.d. 21-9-2012. 

Hanteer Emissions Trading System (hierna ETS) ais enig stimuleringskader voor transitie 
- Om de energietransitie op snelle en kostenefficiënte manier vorm te geven stellen wij voor om zo 

spoedig mogelijk, doch uiterlijk vanaf 2020, het ETS als enig stimuleringskader te hanteren. Om de CO,- 
prijs op voldoende niveau te krijgen pleiten wij voor een permanente verlaging van het aanbod van CO, 
rechten in Europa, zodanig dat de CO, - prijs rond de 50 euro/ton gaat bedragen. Na 2020 zijn naar onze 
mening geen aparte doelstellingen voor CO, energie efficiency en duurzame energie noodzakelijk. In de 
periode tot aan 2020 zal — zo lang de CO; prijs te laag is — tijdelijk subsidie nodig zijn om de 
doelstellingen op het gebied van duurzame energie te halen. Wij adviseren u te kiezen voor de meest 
kostenefficiënte manier (Stimulering Duurzame Energieproductie + of Hybride Leveranciersverplichting) 
en wel zodanig dat marktpartijen vrij zijn in de keuze van technologie. 

Verbeter de marktwerking op de consumentenmarkt 
- De handelsmarkt heeft zich de afgelopen jaren ontwikkeld tot een goed functionerende Centraal West 

Europese (CWE) markt. De eindgebruikermarkt is echter nog steeds een nationale markt. Een aantal 
jaren geleden is door de overheid wettelijk bepaald dat net- en leveringsactiviteiten gesplitst dienen te 
worden. De meeste distributiebedrijven hebben deze splitsing inmiddels doorgevoerd. Door een uitspraak 
van het Hof in Den Haag is de wettelijke noodzaak om te splitsen echter (voorlopig) verdwenen, terwijl 
alle argumenten om wel te splitsen nog steeds valide zijn. 
Na de uitspraak van het Hof is een zaak aangespannen bij de Hoge Raad die inmiddels prejudicieel 
advies heeft gevraagd aan het Europese Hof van Justitie. 

Www.gdfsuez.nl 
GDF SUEZ Energie Nederland Holding B.V., Grote Voort 291, 8041 BL Zwole 
Handelsregister Zwolle 30156471 - BTW-nr. NLBOB013269601 - Bank ING Bank 68.13.23.655 - 
IBAN NLS7 INGB 0681 3236 55 - BIC INGENL2A nes aande dine oe 

ie 
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Naar verwachting zal een ultspraak van de Hoge Raad nog geruime tijd op zich laten wachten. Echter, zo 

lang deze situatie bestaat hebben niet gesplitste bedrijven nog een oneerlijke voorsprong op hun 

concurrenten (zoals de mogelijkheid tegen gunstigere voorwaarden kapitaal aan te trekken op basis van 

het eigendom van distributienetten). Wij verzoeken u aan deze situatie zo spoedig mogelijk een einde te 

maken door het introduceren van flankerend beleid, zoals een extra belasting per geleverde MWh voor 

niet gesplitste bedrijven, of de invoering van een zogenaamd Texaans reguleringsmodel. 

Verbeter het Investeringsklimaat 

- Deafgelopen jaren is door energiebedrijven fors geïnvesteerd In nieuwe centrales in Nederland. De 

komende jaren zullen extra investeringen nodig zijn om de energietransitie op gang te houden en 

wellicht zelfs te versnellen. Het is voor ondernemingen belangrijk dat het Investeringsklimaat redelijk 

stabiel is, zodat ze met een bepaalde mate van zekerheid een rendement op hun investeringen kunnen 

maken. Dit is in Nederland helaas niet het geval. De elektriciteltsproductiesector in Nederland heeft het 

erg moeilijk. Dit wordt deels veroorzaakt door ontwikkelingen op de CWE markt. De Nederlandse 

overheid doet daar echter nog een forse schep bovenop. Wij wijzen op de kolentax, de mogelijke 

herintroductie van het LUP (Landelijk Uniform Producententarief) en de meestook verplichting van 

biomassa. Dit zijn extra kosten die niet doorbelast kunnen worden aan de klant en het bedrijfsresultaat 

direct negatief beïnvloeden. Bovendien zijn dit soort maatregelen geïntroduceerd nadat forse 

investeringsbesluiten al waren genomen. Daarom pleiten wij tegen stapeling van beleidsmaatregelen, 

maar voor maatregelen die het ‘level playing field’ in Europa bevorderen en voor maatregelen waarvan 

de kosten redelijkerwijs in de markt kunnen worden terugverdiend. 

- Inde CWE markt wordt in snel tempo nieuw vermogen van zon- en windenergie opgesteld. Dit heeft als 

gevolg dat gas- en kolengestookte centrales pas ingezet worden wanneer er onvoldoende zon en wind Is. 

Dat is immers de enige manier om de elektriciteitsvoorziening te borgen. Het aantal draaiuren van gas- 

en kolengestookte centrales zal op termijn zeer beperkt zijn, waardoor het de vraag is of er voldoende 

prikkels In de markt zullen zijn om bestaande centrales open te houden of tijdig te investeren in nieuw 

productievermogen. GDF SUEZ is van mening dat als onderdeel van de discussie over transitie ook dit 

vraagstuk moet worden bekeken. In ons omringende landen worden immers ook al de eerste 

beleidsmaatregelen op dit punt genomen. Wij pleiten er daarom voor in deze kabinetsperiode te 

onderzoeken welk beleid noodzakelijk is om op de langere termijn investeringen In gas en kolen 

gestookte centrales — die onmisbaar blijven voor de betrouwbaarheid van de energievoorziening — te 

kunnen blijven verantwoorden. 

Bij het vormen van een coalitie kunnen wij u slechts sterkte en wijsheid toewensen. Wij verwachten met 

deze brief u in ieder geval ondersteuning te hebben geboden In het ontwikkelen van een duurzaam 

energiebeleid en zijn graag bereid tot nadere toelichting. 

Met vriendelijke groet, 



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 

Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer R.E.J. Bos 

GDF SUEZ 

Grote Voort 291 

8041 BL Zwolle 

Kenmerk: 201200576 Den Haag, 17 oktober 2012 

Geachte heer Bos, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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KENCES 
Kenniscentrum Studentenhuisvesting 

201200894 

Aan de informateurs, de heren H.G.J. Kamp en W.J. Bos 

p/a Brieven aan de informateurs 

Postbus 20008 

2500 EA DEN HAAG 

Utrecht, 16 oktober 2012 

Betreft: Studentenhuisvesting belangrijk in de formatiegesprekken over de 

kenniseconomie en de woningmarkt. 

Geachte heren Kamp en Bos, 

Op uw beider schouders rust de belangrijke taak om in deze economisch onzekere tijden 

een stabiel kabinet te formeren. Ongetwijfeld wordt er tijdens de formatie gesproken over de 

kenniseconomie en de woningmarkt. Onderwerpen waarover de twaalf in Kences verenigde 

sociale studentenhuisvesters een uitdrukkelijke mening hebben. In deze brief zetten we onze 

belangrijkste punten uiteen. Over de onderwerpen in deze brief is op verzoek uiteraard meer 

informatie beschikbaar. 

33.000 kamers nodig tot 2020 

Steden waar veel studenten wonen, zijn aantrekkelijk als vestigingsplaats voor 

onderzoeksinstituten en innovatieve bedrijven. Studenten leveren banen, economische 

meerwaarde en innovatie op. Studentenhuisvesting is daarbij een belangrijke faciliterende 

factor. Of zoals Sijbolt Noorda van de Vereniging van Universiteiten (VSNU) het zo treffend 

weet te zeggen: ‘Studentenhuisvesting is de accu van de motor van de kenniseconomie’. 

De wachttijden voor studentenkamers nemen de laatste jaren echter alleen maar toe. 

Wachttijden van 2 jaar of langer zijn geen uitzondering meer. Dit ieidt tot misstanden op de 

woningmarkt, zorgt voor suboptimale studiekeuzes en hindert de kenniseconomie. Het aantal 

studenten stijgt de komende jaren fors. Om die stijging op te kunnen vangen zijn er 33.000 

extra kamers nodig tot 2020, zo blijkt uit de nieuwe monitor studentenhuisvesting, die het 

afgelopen jaar samen met het ministerie van BZK is ontwikkeld (meer info op 

www.wonenalsstudent.nl).



KENCES, 
Kenniscentrum Studentenhuisvesting 

Scoren met studentenhuisvesting 

‘Het nieuwe kabinet kan scoren met studentenhuisvesting door samen met alle partners 

voortvarend het Landelijk Actieplan uit te voeren,’ zo stelt Thom de Graaf, voorzitter van de 
HBO raad. In 2011 ondertekende Kences met het vorige kabinet het Landelijk Actieplan 

Studentenhuisvesting (LAS). Naast Kences zijn ook de VSNU, HBO-raad, het netwerk van 

Kennissteden, de G4, Vastgoed Belang en de LSVb partners in het LAS. Wij rekenen erop 
dat het nieuwe kabinet voortvarend inzet op de uitvoering van alle gemaakte afspraken. 

Een voor ons zeer belangrijke afspraak gaat over het ontzien van studentenkamers bij de 

verhuurdersbelasting en andere heffingen. Wij gaan er vanuit dat bij de uitvoering van de wet 
Verhuurdersheffing deze afspraak wordt bewaakt en gestand gedaan. 

G4 

De vier grote steden, Amsterdam, Utrecht, Den Haag en Rotterdam hebben ingezet op 

realisatie van een fors aantal studentenwoningen, voor de periode 2010-2014. Freek Ossel, 

wethouder Wonen van Amsterdam dringt namens de G4 aan op “snelle uitvoering van het 

Landelijk Actieplan Studentenhuisvesting om de gemeenten het goede instrumentarium te 
bieden voor de bouw van de noodzakelijke nieuwe studentenwoningen. De eerste resultaten 

van de extra inspanningen van de vier grote steden tekenen zich af, in 2011 tot heden zijn 
ruim 5.000 studenteneenheden toegevoegd. Het meer toespitsen van landelijke regelgeving 

en het wegnemen van knelpunten kan de productie van nieuwe studentenwoningen een 

extra impuls geven.” 

Voorkom ongelijke behandeling kamerbewoners 

Een belangrijk punt is het opheffen van de ongelijkheid tussen zelfstandig en onzelfstandig 
wonen in wet- en regelgeving. De sociale studentenhuisvesters bieden woonruimte aan ruim 
70.000 studenten. Daarvan woont 70% in kamers met gedeelde voorzieningen, zoals 

keuken, toilet en douche. Bij deze kamers staat betaalbaarheid voorop. De student merkt 
daar in zijn eigen portemonnee helaas weinig van. Veel regelgeving in Nederland is namelijk 
niet toegesneden op de gemeenschappelijke wijze waarop de meeste studenten wonen. 
Hierdoor worden kamerhuurders benadeeld. Voorbeelden van knellende regels zijn de 

Afvalstoffenheffing, de Energiebelasting en de Warmtewet. Samen met het nieuwe kabinet 
trekken we deze scheefheid graag recht, zodat we deze voor studenten passende en 

betaalbare woonvorm kunnen blijven realiseren. 

2-4 



Kenniscentrum Studentenhuisvesting 

Ons aanbod: partner van een nieuw kabinet bij versterking van de kenniseconomie 

De deelnemers van Kences beloofden in het LAS om in de periode 2011-2016 zeker 16.000 

kamers te bouwen. Een investering van 1 miljard euro, die ook een bijdrage levert aan de 

bouwsector, de kenniseconomie en aan de schatkist (BTW en lokale leges). We zijn goed op 

weg naar ons einddoel, sinds 2011 zijn er ruim 4.000 kamers opgeleverd en momenteel 

2.600 kamers in aanbouw. De verdere voortgang van onze bouwprojecten is te volgen op 

www.dekenniseconomie.nl. 

Om de gestelde doelen te halen, is een krachtige uitvoering van het LAS essentieel. Wij 

treden als partner bij de versterking van de kenniseconomie graag op korte termijn in overleg 

met het nieuwe kabinet. 

Meer informatie? 

Voor meer informatie over de bovengenoemde onderwerpen, studentenhuisvesting in het 

algemeen of over deelnemers van Kences, kunt u contact opnemen met directeur Vincent 

Buitenhuis (vincent.buitenhuis@kences.nl, 06-11004207). 

Tot slot wensen wij u veel succes met het vervolg van de (in)formatiebesprekingen. 

Hoogachtend, 

Deze brief wordt ondersteund door: 

Vsnu 

Sijbolt Noorda, voorzitter Vereniging van Universiteiten VSNU 
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KENCES, 
Kenniscentrum Studentenhuisvesting a 

+ > HBO raad 

Thom de Graaf, voorzitter Vereniging van Hogescholen HBO Raad 

Henri Lenferink, burgemeester van Leiden en voorzitter van het Kennissteden netwerk NL. 

Bijlagen: 

- Politiek dossier Studentenhuisvesting 2012 

\ - Persbericht '33.000 extra kamers nodig in 2020’ (Kences, 27 september 2012) 

- Landelijk Actieplan Studentenhuisvesting 2011 - 2016 

- ‘Kennis als economische motor’, publieksversie (TNO 2009) 



Bijlage 1: Politiek dossier Studentenhuisvesting 2012 

Vraag naar studentenkamers stijgt 

- Aantal studenten groeit tot 2020 met 85.000. 

- Daarvoor zijn 33.000 nieuwe kamers nodig. 

- Over 16.000 zijn al afspraken gemaakt, een investering van 1 miljard euro. 

Gunstig voor de bouwsector, de kenniseconomie en de schatkist (BTW en lokale 

leges). 

Uitvoering Landelijk Actieplan Studentenhuisvesting 

- Doorpakken met het Landelijk Actieplan Studentenhuisvesting. 

- Geen verhuurdersbelasting (of andere heffingen) voor studentenkamers. 

- Bestuurlijk overieg met nieuwe minister. 

Voorkom ongelijke behandeling kamerbewoners 

- Aanpassing van regelgeving die nadelig uitpakt voor kamerbewoners, zoals 

Afvalstoffenheffing, Energiebelasting en Warmtewet. 

Meten is weten 

- Doorgaan met de gezamenlijke monitor studentenhuisvesting. 

- De monitor vormt de basis voor beleid, zowel landelijk als lokaal. 

Studentenhuisvesting, de accu van de kenniseconomie 

- Kences als gesprekspartner van het kabinet bij versterking van de 

kenniseconomie. 



Bijlage 2: Persbericht 33.000 extra kamers nodig In 2020’ (Kences, 27-09-2012) 

KENCES 
Kenniscentrum Studestenhuisvesting 

PERSBERICHT 

33.000 EXTRA KAMERS NODIG IN 2020 

Utrecht, 27 september 2012 

Het aantal studenten in het hoger onderwijs tot 2020 groeit met 85.000. Daardoor stijgt de vraag 
naar kamers In de studentensteden met 33.000. De helft van de kamers moet bestaan uit 
kamers met eigen douche, toilet en eventueel een keuken. Dat blijkt uit de eerste landelijke 
monitor studentenhuisvesting. De jaarlijks terugkerende monitor is een initiatief van Kences, 
de brancheorganisatie voor studentenhuisvesting en mede mogelijk gemaakt door het 
ministerie van BZK. De monitor Is onderdeel van het Landelijk Actiepian Studentenhulsvesting, 
dat In 2011 ondertekend is. Landelijke uitkomsten van de monitor zijn vanaf vandaag te vinden 
op de website www.wonenalsstudent.ni. 

Lokale rapportages over 29 studentensteden 
De monitor biedt ook lokale rapportages over 29 studentensteden. Daarmee hebben 
studentenhuisvesters, beleidsmakers en marktpartijen vanaf nu een krachtig instrument in handen om 
op lokaal niveau te zorgen voor de juiste kamers op de Juiste plek. De rapportages bieden inzicht in 
studentenaantallen en woonwensen per stad. Vanaf 1 november zijn de lokale rapporten gratis te 
downloaden op www.wonenalsstudent.nl. 

Hoe wonen studenten nu? 

Om goed inzicht te krijgen in de huidige woonsituatie en de woonwensen van studenten, deed Kences 
onderzoek onder ruim 35.000 studenten. Daaruit blijkt dat bijna 2/3° deel van alle uitwonende 
studenten op kamers woont met gedeelde voorzieningen (toilet, keuken, douche) voor rond de 300 
euro per maand. Zo'n 15% van de studenten woont op kamers met eigen douche, toilet en soms ook 
een keuken. Zij betalen meer dan 300 euro. De resterende 20% woont zelfstandig in een ‘gewone 
woning’ en betaalt grotendeels meer dan 400 euro per maand. 

Hoe willen studenten wonen? 

Als je kijkt naar het huidige aanbod van studentenkamers, dan geven studenten nadrukkelijk aan meer 
behoefte te hebben aan woonruimte met eigen voorzieningen (douche, toilet en eventueel keuken). 
Ook is er een redelijk grote groep studenten die graag een volledig zelfstandige woning wil huren. In 
de huidige marktomstandigheden zijn de kleine kamers zonder eigen voorzieningen populair onder 
studenten, vanwege de prijs en de beschikbaarheid. Liever woont men meer ‘op zichzelf’. Uiteraard 
verschilt het beeld per stad. 

Diepere analyse mogelijk voor fijnproevers 
Naast de landelijke monitor en de lokale rapportages, bestaat vanaf dit najaar ook de mogelijkheid tot 
het (laten) uitvoeren van diepere (lokale) analyses. Voor de echte fijnproevers is vanaf 1 november 
een online programma beschikbaar, waarmee eigen analyses kunnen worden gemaakt van specifieke 
onderwerpen. Hiervoor moet een licentie worden aangeschaft waaraan kosten zijn verbonden. Meer 
informatie treft u aan op www.wonenalsstudent.nl. 



Bijlage 3: Het Landelijk Actieplan Studentenhuisvesting 2011 — 2016 

Landelijk Actieplan Studentenhuisvesting 2011 tot 2016 

Vooraf 
De vraag naar studentenhuisvesting zal ook in de toekomst aan blijven houden. De komende jaren ligt 

er daarom nog steeds een opgave voor meer woonruimte voor studenten. Tijdens de 
begrotingsbehandeling van het ministerie van Binnentandse Zaken en Koninkrijksrelaties (BZK) op 2 
december 2010 is toegezegd een onderzoek te zullen laten uitvoeren naar de knelpunten die de 
realisatie van (nieuwe) projecten studentenhuisvesting in de weg staan. De 7 puntenbrief van de G4 is 
hiervoor de basis geweest en hiermee is een eerste stap gezet door de volgende knelpunten te 

onderzoeken. 
1. Heffing voor verhuurders 
2. Bouwregelgeving 
3. Huuropbrengsten 
4. Tijdelijke ruimtelijke ontheffingen 
5. Tijdelijke huisvesting van internationale studenten en PhD's. 

De invulling van het opheffen van deze knelpunten via wet- en regelgeving is benoemd in de brief van 
13 juli 2011 1 aan de Tweede Kamer. Hierop volgend is gestart met het opstellen van een actieplan 
studentenhuisvesting en zal een nadere uitwerking van de 7 punten in 2012 in gezamenlijkheid 
plaatsvinden. Bij dit actieplan zijn betrokken Kences, de braricheorganisatie voor 
studentenhuisvesting, de VSNU, vereniging van universiteiten, de HBO-raad overkoepelende 
vereniging van HBO-instellingen, Vastgoedbelang, vereniging van particuliere beleggers in vastgoed, 
-de LSVb, belangenbehartiger van de Nederlandse studenten in het hoger onderwijs, alsmede de G4 
en de Kennissteden, waarin de steden Amsterdam, Delft, Den Haag, Eindhoven, Enschede, 
Groningen, Leiden, Maastricht, Nijmegen, Rotterdam, Tilburg, Utrecht en Wageningen 
vertegenwoordigd zijn. 

Het doel van dit actieplan is om enerzijds te komen tot de realisatie van extra studentenhuisvesting 
voor de periode 2011 — 2016. Anderzijds wordt een proces ingang gezet waarbij alle betrokken 
partijen op zowel landelijk als lokaal niveau directer met elkaar gaan samenwerken om tot een goede 
invulling van het tekort aan studentenhuisvesting te komen. In veel steden heeft studentenhuisvesting 
al een plek gekregen in de collegeakkoorden en wordt samengewerkt om tot realisatie van meer 
studentenhuisvesting te komen. Sommige andere steden zijn nog niet zo ver. Dit actieplan moet er 
voor zorgen dat er continu aandacht zal zijn voor studentenhuisvesting bij de betrokken partijen. opdat 
de woningmarkt voor studenten in de komende jaren meer in balans komt. De ondertekenaars van dit 
actieplan onderschrijven de analyse en de voorgestelde oplossingen en committeren zich aan de in dit 

stuk omschreven eigen inzet. 

1. Inlelding 
Met het Landelijk Actieplan Studentenhuisvesting wordt een verbreding gegeven aan de aandacht en 
inzet voor studentenhuisvesting die de afgelopen jaren heeft plaatsgevonden. Het eerste actieplan 
studentenhuisvesting dateert van 2003 en heeft geleid tot betere samenwerking tussen de betrokken 
lokale partijen, zoals gemeenten, studentenhuisvesters en andere woningcorporaties, universiteiten 
en hogescholen en studentenorganisaties/-vakbonden. In de periode 2003-2010 zijn er hierdoor 
19.000 extra studenteneenheden gerealiseerd 

Het onderzoek “Contrasten in de kamermarkt” uit 2010 heeft aangetoond dat het voorgaande 
actieplan heeft gewerkt. Het woningaanbod voor studenten is vergroot en lokaal is ervaring opgedaan 
met specifieke maatregelen voor studentenhuisvesting, zoals bijvoorbeeld campuscontracten, die een 
betere doorstroming kunnen genereren. Het onderzoek laat ook zien, dat de vraag naar 
studentenhuisvesting nu en in de komende jaren aanwezig blijft. Het is hierbij belangrijk te 
constateren dat de vraag naar studentenhuisvesting lokaal sterk verschilt. In sommige gemeenten is 
voor studenten nag steeds sprake van een gespannen woningmarkt, in andere steden is dat minder of 
is sprake van een kwalitatief tekort. Verder blijkt dat een groot deel van de studenten woont in de 
particuliere sector en dat er in deze sector in de bestaande voorraad nog capaciteit aanwezig is om 

1 Tweede Kamer, vergaderjaar 2010-2011, 32 500 VII, nr. 111 
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Effect op | | 

Studenten kunnen als inwoners van een stad een positieve bijdrage hebben op de levendigheid van 
de stad. Door studenten aan te trekken halen steden jonge, ambitieuze mensen naar zich toe. Dat is 
goed voor de ontwikkeling van het culturele leven en de versteviging van de soclale cohesle in een 
stad of een wijk. Studenten vragen om en participeren in allerlei culturele initiatieven. Ze richten 
verspreid over de stad allerlei kleine bedrijfjes op. Ook kunnen ze in hun wijk meedoen aan 
initiatieven om achterstand te verkleinen en inburgering te stimuleren. Studenten kunnen door hun 
algemene en specifieke kennis inspirerende voorbeelden zijn voor kinderen die zonder studenten niet 
in aanraking zouden komen met moderne ontwikkelingen op het gebied van wetenschap en 
onderzoek. Dat kan heel eenvoudig georganiseerd worden, bijvoorbeeld in de vorm van 
huiswerkbegeleiding. Universiteiten, hogescholen en hun studenten kunnen daarom voor bedrijven en 
inwoners een academie voor hun stad vormen. 

3. Verantwoordelljkheden en Inzet 
Studentenhuisvesting is niet de verantwoordelijkheid van één partij. Het zijn meerdere partijen die 
hierbij een belang en een rol hebben. Om studentenhulsvesting lokaal een goede invulling te geven is 
het belangrijk dat alle betrokken partijen hun ambities en mogelijkheden met elkaar delen om van 
daaruit naar een gericht lokaal plan van aanpak toe te werken. Zo heeft de ambitie van een 
universiteit die veel buitenlandse studenten wil aantrekken een relatie met de zorg voor voldoende 
specifieke huisvesting. Ook verschilt lokaal het belang dat aan studentenhuisvesting wordt toegekend. 
De ene gemeente heeft studenten wel als een prioritaire groep benoemd en de andere kiest voor 
andere doelgroepen. Lokaal zullen daarom alle betrokken partijen zich moeten inzetten om 
gezamenlijk tot een goede invulling van studentenhuisvesting te komen. 

Gemeenten kunnen met studentenhuisvesters, woningcorporaties en marktpartijen 
(prestatie )afspraken maken over het gewenste aanbod voor studentenhuisvesting. Wijziging van het 
omzettingsbeleid kan voorwaarden scheppen voor vergroting van het aanbad. Aanpassingen van de 
(regionale) huisvestingsverordening kan o.a. ruimte maken voor groepswonen door studenten. 
Samenwerking met andere betrokken partijen is essentieel en de gemeente kan daarbij de regierol 
nemen. 

Door deze aanpak kan een lokaal plan van aanpak tot stand komen, dat er, gelet op de lokaal 
verschillende omstandigheden, per gemeente anders uit kan zien. Het ministerie van BZK heeft hierbij 
een stimulerende en faciliterende rol door onder andere knelpunten in landelijke wet- en regelgeving 
weg te nemen. In de grote steden wordt al geruime tijd samengewerkt aan ambitieuze programma's 
en worden problemen regionaal opgepakt. Lokale partijen hebben hierbij een voortrekkersrol, waar 
nodig kunnen zij in de gebieden waar de problemen het grootst zijn lokale aanjaagteams vormen. 
Desgewenst kan daaraan ook het Rijk deelnemen, ter stimulering van agendering en realisatie van 
studentenhuisvesting. 

Landelijke afspraken en overl tructuur 
Om het lokale proces tot realisatie van meer studentenkamers te optimaliseren, maken de 
ondertekenaars van dit actieplan een aantal landelijke afspraken voor een betere afstemming van de 
inzet. Daarnaast bundelen partijen hun krachten door de komende jaren samen te werken en te 
overleggen middels de volgende overlegorganen: 

Landelijk Platform Studentenhuisvesting, dit platform komt enkele malen per jaar bijeen om met 
landelijk betrokken partijen de realisatie van de studentenhuisvesting te bespreken en nieuwe 
initiatieven op te pakken. 

Lokaal Platform studentenhuisvesting, dit platform komt zo vaak als nodig bijeen om met lokaal 
betrokken partijen de realisatie van de studentenhuisvesting te bespreken en nieuwe initiatieven op te 
pakken. Waar nodig zullen deze lokale platforms aanjaagteams inzetten om op korte termijn het 
woningaanbod voor studenten te vergroten. 

Bestuurlijk Overleg, de landelijke voortgang en eventuele nieuwe inzet van initiatieven wordt jaarlijks 
besproken in een bestuurlijk overleg met de minister van BZK 
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Daar waar mogelijk worden belemmeringen dle voortkomen uit gemeentelijk beleid zo veel 

mogelijk weggenomen. Voorbeelden zijn beleidsregels voor nieuwbouw, kamerverhuur en 

parkeren waarbij een parkeernorm van 0 tot maximaal 0,1 parkeerplek reëel is. 

Indien de gemeente grond uitgeeft ten behoeve van studentenhuisvesting wordt daarvoor een 

soclale grondprijs gerekend. 

Gemeenten zetten de mogelijkheden uit het wetsvoorstel “permanent maken Crisis- en 

Herstelwet en quick wins” in om waar nodig en mogelijk tijdelijke vrijstellingen op het 

bestemmingsplan te verlenen. 

Gemeenten betrekken alle partijen (zowel toegelaten instellingen als marktpartijen) bij het 

realiseren van studentenhuisvesting en maken serieuze prestatieafspraken over nieuwbouw 

en/of herbouwprojecten voor studentenhuisvesting voor de langere termijn. 

Lokaal kunnen, ter stimulering van agendering en realisatie van studentenhuisvesting 

aanjaagteams worden gevormd waaraan ook het Rijk kan deelnemen 

Hoger Onderwiisinstellingen 
Hoger Onderwijsinstellingen zoeken naar locaties voor studentenhuisvesting op eigen 

grondgebied en binnen het eigen vastgoed. Ze zoeken naar slimme combinaties van 

onderwijs- en studentenhuisvesting. 

Als de locatie-eigenaar een Hoger Onderwijsinstelling is hanteert zij -wanneer mogelijk- een 

sociale grondprijs. 

Hoger Onderwijsinstellingen verstrekken aan de studentenhuisvesters vroegtijdig informatie 

over de vooraanmeldingen, feitelijke inschrijvingen en studentenprognoses. 

De huisvesting van internationale studenten is voor de Hoger Onderwijsinstellingen van groot 

belang. Daarom zijn zij bereid om met de verhuurder afspraken over het leveren van een 

bijdrage in de reserverings- en leegstandskosten van de Shortstay-kamers. 

Hoger Onderwijsinstellingen voorkomen de overlap van semesters voor internationale 

studenten mede om de overlap in de huisvestingsvraag te voorkomen. 

Studentenhuisv verenigd in Kences 
De studentenhuisvesters verenigd in Kences zetten zich langjarig in voor de beschikbaarheid 

van betaalbare woonruimte voor studenten. 

Zij zorgen voor de bouw van 16.000 nieuwe eenheden studentenhuisvesting tot 2016, dit 

impliceert een investering van ruim €1 miljard. 

Het eerder genoemde investeringsfonds heeft als doel om het investeringsvolume te 

verdubbelen middels investeringen van buiten de sector. 

Met de bouw van meer studentenhuisvesting vergroten zij hun marktaandeel, hetgeen 

resulteert in een lagere gemiddelde huurprijs voor studenten. 

Studentenhuisvesters zoeken actief naar collegiale financiering binnen de sector. 

Waar mogelijk en wenselijk zetten de woningcorporaties reguliere woningen om naar 

studentenhuisvesting, zowel bij eigen bezit als bij bezit van andere corporaties. 

Kences en haar deelnemers blijven zich de komende jaren in zetten voor de vergroting van 

kennis en kunde t.b.v. studentenhuisvestingbranche, door het doen van onderzoek en het 

ontwikkelen van vernieuwende instrumenten. Voorbeeld hiervan is de monitor 

studentenhuisvesting, waarin Kences de komende jaren samen met BZK blijft investeren. 

Particuliere verhuurders/studentenhuisvesters (verenigd in Vastgoed Belang) 

Particuliere verhuurders bieden zich voor de betrokken gemeenten aan als serieuze partij bij 

nieuwbouw of herbouwprojecten voor studentenhuisvesting voor de langere termijn. 

Deze verhuurders zetten zich lokaal actief in om bij te dragen aan het vergroten van het 

woningaanbod voor studenten en het ontplooien van nieuwe initiatieven hiervoor. 

Particuliere verhuurders vullen marktleemtes op door woonruimte aan te bieden die nog niet 

(voldoende) wordt aangeboden. Uiteraard binnen de grenzen van de bestaande 

huurregelgeving en gemeentelijke regelgeving. 

Vastgoedbelang zet zich in om eigenaren van leegstaande kantoren te matchen met 

investeerders en beheerders om zo meer studentenhuisvesting te realiseren. 

Vastgoedbelang zet zich in om haar leden mee te laten doen in een investeringsfonds met als 

doel het investeringsvolume voor studentenhuisvesting te verdubbelen. 

Vastgoedbelang gaat door met het stimuleren van de (SKW-)certificering van bonafide 

verhuurders als deugdelijke kamerverhuurders en vraagt hier de ondersteuning van de 

gemeenten bij. 
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kennisontwikkeling op het terrein van de studentenhuisvesting. Op lokaal niveau is dit instrument een 
krachtig hulpmiddel om te komen tot beleidskeuzes ten aanzien van studentenhulsvesting. De eerste 
resultaten van de monitor Apollo2011, met daarin kwantitatieve resultaten van het prognosemodel 
worden eind 2011 gepresenteerd. In 2012 volgen de kwalitatieve resultaten. 

Stimuler: lgen van resultat 
Om bovenstaande acties te stimuleren en de uitkomsten te volgen zal er naast een monitor naar de 
vraag- en aanbodontwikkeling van studentenhuisvesting ook een monitor gericht op de gerealiseerde 
doelen, maatregelen en projecten komen. De inzet Is hierbij gericht op het daadwerkelijk halen van de 
in dit Nationaal Actieplan Studentenhuisvesting opgenomen ambities. De resultaten worden 
besproken in het te vormen landelijke platform. Verder zal er vanuit dat platform vooral een focus 
liggen op die steden waar de vraag het hoogst is. Vanuit het Rijk zal hiervoor waarnodig extra inzet 
zijn om lokaal tot invulling van de projecten te komen. 

6. Lokale Invulling 
In veel steden heeft studentenhuisvesting al een plek gekregen in het collegeakkoord en wordt 
samengewerkt om tot realisatie van meer studentenhuisvesting te komen, daarbij wordt ook gewerkt 
met lokale aanjaagteams. Sommige steden zijn nog niet zo ver. Met dit actieplan wordt beoogd dat 
daar waar nodig lokaal plannen van aanpak voor realisering van studentenhuisvesting worden 
opgesteld. Daar waar het tekort op studentenhuisvesting het grootste is, zullen lokale partijen haast 
moeten maken met het opstellen van een dergelijk plan. Het landelijk platform kan ter ondersteuning 
hierbij betrokken worden en monitort de opstelling daarvan bij die gemeenten. 

De huidige inzet vanuit de G4 is als volgt: 
Amsterdam 
Voor de huidige bestuursperiode 2010-2014 heeft Amsterdam het plan om 9.000 studenteneenheden 
toe te voegen, met als indicatieve verdeling : 5.000 in de nieuwbouw inclusief transformatie van 
(kantoor)gebouwen en 4.000 in de bestaande woningvoorraad door labelen en tijdelijke verhuur. 
In bepaalde projecten is het mogelijk om naast studenten ook jongeren te huisvesten. Borging van het 
jongerencontract vergroot en verstevigt die kansen. 
De gemeente levert maatwerk voor realisatie van projecten met betrekking tot: 
-  toepassing regelgeving en beleid; 
-  begeleiding en ondersteuning; 
-_stimuleringsmaatregelen 
De opgave van 9.000 loopt in de pas met de behoefte aan 8.700 studenteneenheden. Daarna groeit 
de behoefte door met in 2015 nog eens 1.600 eenheden. In totaal gaat het in zes jaar tijd (2010- 
2015) om 10.300 eenheden. 

Den Haag 
Voor de huidige bestuursperiode 2010-2014 heeft Den Haag de ambitie om 1.500 kamers te 
realiseren. In de planning staat 2.000 kamers en dit aantal wordt ook gerealiseerd. Voor 2015-2020 
is de ambitie wederom 1.500 kamers. 

Utrecht 
De ambitie van het college is voor de huidige bestuursperiode 2010-2014 (met een doorkijk naar acht 
jaar) een substantieel groter aantal woningen voor studenten en starters te realiseren. Concreet gaat 
het in ieder geval om 500 extra eenheden voor studenten op de Uithof (op te leveren uiterlijk in 2014) 
oplopend tot 2.200 eenheden in de jaren daarna . Naar alle waarschijnlijkheid worden er op de Uithof 
650 eenheden voor studenten opgeleverd in 2015. 
Daarnaast lopen er concrete projecten t.b.v. het realiseren van 850 eenheden voor tijdelijke 
studentenhuisvesting en komen daar wellicht binnenkort nog 400 tot 800 eenheden bij. Ook zijn er de 
afgelopen jaren per jaar rond de 1.500 plankwoningen (voor tijdelijke bewoning) van corporaties 
ingezet in de tijdelijke verhuur t.b.v. studentenhuisvesting; in de loop van de tijd worden steeds meer 
corporatiewoningen gerenoveerd, waardoor het aantal plankwoningen zal teruglopen. De nieuwe 
prestatieafspraken zullen tot 2015 lopen. 
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7. Ondertekenaars 
De ondertekenaars van dit Landelijk Actieplan Studentenhuisvesting vinden het voor de 
(kennis)economie van Nederland noodzakelijk dat er snel meer studentenhuisvesting wordt 
gerealiseerd om de kamernood een halt toe te roepen. We streven ernaar deze opgave, kwalitatief en 
kwantitatief, daadkrachtig op te pakken. We treffen allen stimulerende maatregelen door aanpassing 
van bouwregels en huurregels, woonlastenondersteuning en flankerend beleid. Opdat de woningmarkt 
voor studenten in de komende jaren meer in balans komt. 

Het Landelijk Actieplan Studentenhuisvesting wordt gedragen door onderstaande partijen, 
vertegenwoordigd door de genoemde personen. 

Namens de Universiteiten | 

Namens de Hogescholen 
Mevr. G. ter Horgt, voorzitter HBO-raad 

re 
Namens de Ke: nissteden 
Dhr. P.G.A. Noordanus, burgemeester van Tilburg 

La 

Namens de G4 
Dhr. G. Isabella, wethoud 

Namens de sociale studentenhuisvesters 
Dhr. T. Jochems, voorzitter Kences en dhr. J. Benschop, bestuurslid Kence 

erciéle studentenhuisvesters 

ns de studenten 
Dhr. P. ten Have, voorzitter LSVb 

Namens de Rijksoverheid 
Dhr. J.P.H. Donner, minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties 

Delft, 17 november 2011 
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Bijlage 4: Onderzoeksrapport ‘Kennis als economische motor’ (TNO, 2009)
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ONDERZOEK NAAR HET RUIMTELUK-ECONOMISCH 

EFFECT VAN HOGER ONDERWUS 

Kenniscentrum Studentenhuisvesting 



STUDENTENSTEDEN IN NEDERL AND 



BETER ECONOMISCH KLIMAAT ROND KNAPPE KOPPEN 

Het hoger onderwijs is vooral bedoeld om studenten te laten studeren en om fundamenteel 

onderzoek te doen. Het belang van hoger onderwijs in de studentensteden is echter veel 

omvangrijker. Vraag dat maar eens na bij een willekeurige burgemeester in één van die steden. Ze 

zullen volmondig beamen dat de levendigheid, welvaart en werkgelegenheid in hun steden voor een 

belangrijk deel te danken zijn aan de aanwezigheid van het hoger onderwijs. 

Maar hoe groot is de economische impact van hoger onderwijs nu eigenlijk in de steden? Kences, het 

kenniscentrum studentenhuisvesting, heeft dat laten meten. Om aan te tonen dat het van groot 

belang is voor de regionale economie om te blijven investeren in hoger onderwijs. Een investering in 

het hoger onderwijs is een investering in de regionale economie, Het levert banen, economische 

meerwaarde en innovatie op. En de student speelt daarin ook zijn rol. Een rekensom van TNO laat 

zien dat elke student € 25.000,- per jaar bijdraagt aan de regionale economie. Dit onderzoek maakt 

de ruimtelijk-economische effecten van hoger onderwijs inzichtelijk in dertien studentensteden. 

Het zijn de universiteitssteden aangevuld met Den Haag. Daarmee heeft het onderzoek een hoge 

dekkingsgraad. De uitkomsten zijn dan ook goed bruikbaar in andere studentensteden. 

Studentenhuisvesting blijkt een belangrijke faciliterende factor bij het versterken van een plaatselijke 

of regionale economie. Uit het TNO-onderzoek leren we dat steden met hoger onderwijsinstellingen 

waar veel studenten wonen, aantrekkelijk zijn als vestigingsplaats voor onderzoeksinstituten en 

innovatieve bedrijven. Zij hebben en houden al die knappe koppen graag binnen handbereik. De 

studenten van vandaag zijn immers de kenniswerkers van morgen. Dit onderzoek sluit daarmee goed 

aan op het rapport dat de Onderwijsraad en de VROM raad in 2007 uitbrachten over de meerwaarde 

van zogenoemde ‘leerwerklandschappen’, gebieden waar leren, werken en andere functies worden 

gecombineerd. Deze landschappen leiden volgens de adviesraden tot een betere afstemming tussen 

onderwijs en bedrijfsleven. Ook bevorderen ze inspirerende en aantrekkelijke leer- en 

werkomgevingen voor studenten, docenten en werknemers. 

Kortom, een stad die kansen creëert door kennisclustering en ruimte biedt voor goede huisvesting 

van studenten en afgestudeerden, werkt zo aan een betere economische ontwikkeling voor alle 

inwoners. Het moet in deze moeilijke economische tijden voor hogescholen, universiteiten, 

universitair medische centra, gemeenten en het bedrijfsleven een aanlokkelijk perspectief zijn om 

samen met de studentenhuiggesters de handen ineen te slaan en zo nog meer rendement te halen uit 

kennis als economische motor. 

Vincent Buitenhuis, directeur Kences. 



KENNIS ALS ECONOMISCHE MOTO 

Universiteiten, hogescholen, universitaire medische centra en onderzoeksinstituten zijn van groot belang voor de regio. 
De organisaties, het personeel en studenten geven samen veel geld uit. De kennissector organiseert congressen, symposia en 
internationale uitwisselingen. De gebouwen moeten geschilderd, de kantines bevoorraad en syllabi gedrukt. Bovendien werken 
kenniscentra als een magneet op innovatieve bedrijven die zich ook maar al te graag in de buurt van hoger opgeleiden vestigen. 
Het belang van de kennissector voor de regionale economie is onomstreden. Maar hoe groot is dat belang nu eigenlijk? 

BANEN 

Nederland is een kenniseconomie. Bijna vier procent van de Nederlandse beroepsbevolking werkt in de kennissector. Dat 
betekent ruim 288.000 mensen die er dagelijks hun brood verdienen. Ter vergelijking: in de voeding- en genotmiddelenindustrie 
(qua werkgelegenheid in Nederland de grootste industriële bedrijfstak) werkt ‘slechts’ 1,7 procent van de beroepsbevolking. 

Grafiek 1: 

Direct en indirect effect werkgelegenheid van de kennissector als percentage van de totale werkgelegenheid per stad voor de dertien steden, , totaal steden en Nederland. 
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Ruim 210.000 kenniswerkers zijn werkzaam in de dertien steden waar de Nederlandse universiteiten 
zijn gevestigd. Zo werken er in Amsterdam maar liefst 36.000 mensen in de kennissector. Utrecht is 
goede tweede met 28.000 banen. Wageningen telt als kleine universiteitsstad iets meer dan 8.000 
kenniswerkers, maar dat is ruim de helft van de beroepsbevolking! In grote steden als Rotterdam en 
Amsterdam gaat het om ongeveer acht procent van de beroepsbevolking. 

In de dertien steden is gemiddeld ruim tien procent van de beroepsbevolking werkzaam in het hoger onderwijs. 

Grafiek 2: 

Hoger opgeleiden als percentage van de beroepsbevolking in de dertien steden, het stedelijk gemiddelde en Nederland, 2005. 
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ECONOMISCHE MEERWAARDE 

Het belang van de kennissector voor de dertien steden kunnen we ook in geld uitdrukken. In 2005 

leverde de sector een bijdrage van 14,5 miljard euro aan de Nederlandse economie. Dat is omgerekend 

zo'n € 25.000,- per student. Bijna elf miljard euro kwam in de dertien steden terecht. 

In Amsterdam draagt de kennissector 1,9 miljard euro bij aan de stedelijke economie. ; 

In Groningen, Nijmegen, Rotterdam en Utrecht gaat het om bedragen tussen de één en anderhalf miljard euro. In Wageningen 

daalt een kleine 400 miljoen euro neer dankzij de aanwezigheid van de kennissector. Dat is in Wageningen een economische 

bijdrage van bijna veertig procent. In Leiden, Nijmegen, Groningen, Maastricht, Delft en Utrecht zit de bijdrage aan de stedelijke 

economie tussen de tien en twintig procent. In de dertien onderzochte steden is gemiddeld 8,3 procent van ‘de omzet’ een gevolg 

van de aanwezigheid van heger onderwijs. Landelijk ligt dit percentage op iets meer dan twee procent. 

Tabel 1: 

Toegevoegde waarde (miljoen euro) in het Hoger onderwijs (HBO + WO/UMC’s) en Research & Development (Zelfstandig! 

intern), totaal en als aandeel van het stedelijk totaal voor 13 universiteitssteden en Nederland, 2005. 

HBO WO R&D Totaal Totaal sectoren 

JUMC’s (zelfstandig/ 

intern} 

(Miljoen Euro) Ma 

Amsterdam 1.420 450 1.870 31181 6,0 
Delft _ 380 459 3179 Md 
Den Haag 65 185 249 16.723 15 

Eindhoven 288 550 839 9-354 9,0 

Enschede — 229 “159 388 4.586 85 

Groningen 941 126 1.068 7.564 14,1 

Leiden 644 7 | 742 4.002 18,5 

Maastricht 496 158 654 4.602 14,2 

Nijmegen 831 195 , 1.026 5.889 17,4 

Rotterdam 1.103 , 344 1.447 “92,381 6,5 

Tilburg 204 "Too 304 6.962 44 

Utrecht 1.112 367 1.479 13.664 10,8 

Wageningen 151 238 ; 388 1.037 ; ; 37.5 

Totaal sieden 7.303 3.109 10.912 131.125 8.3 

Nederland 8,807 5.671 14.478 456.182 3,2



Loonsom 

In de kennissector zijn de salarissen heel behoorlijk. Dit blijkt als we kijken naar het aandeel van de sector in de totale loonsom 
in de steden. In Wageningen wordt maar liefst 67 procent van ‘alle lonen’ overgemaakt aan kenniswerkers (416 miljoen) en 
studenten (4,7 miljoen). In Delft, Leiden, Groningen, Maastricht en Nijmegen gaat het om percentages van rond de dertig 
procent. In alle dertien onderzochte steden ligt het gemiddelde op zestien procent, terwijl dit landelijk zes procent is. 

Tabel 2: 

Loonsom werkgelegenheid HBO, WO/UMC’s en R&D (zelfstandig + intern), bestedingen studenten, totaal bestedingen en als percentage 
van loonsom stedelijk totaal, voor dertien universiteitssteden en Nederland, 2005 

Loonsom WO, HBO Bestedingen Totaal Als % loonsom 
en R&D studenten stad 

(direct en indirect) 

TOT (Miljoen Euro) TENT 

Amsterdam ; 19143 647 1979 Ir Delt Bh a ee POET en 

Den Haag CO 267,3 23 289 
Eindhoven 000 899,9 7 19,3 arg Ob TTE 
Enschede SSS 416,5 En 16,0 432 6 4 
Groningen a 1.075,2 38,4 1114 39. O ee 
Leiden = 74943 “16,7 766 32 ee ~ 7 
Maastricht mn 668,4 13,3 T 682 TT 28 En 
Nijmegen 1.039,8 24,6 1064 29 TE 
Rotterdam 1.472,1 40,8 1513 13 OTT 
Tilburg ~ 326,5 19,3 346 8 _ ~ _ 
Utrecht 1.525,6 48,8 574 20 eee 
Wageningen 416,6 47 42 7 . . 
Totaal steden 11.264 341,4 11.605 16 
Nederland 15.087,2 573,3 15.661 6 

INDIRECT EFFECT: 

Voor de eerdergenoemde becijferingen is alleen gekeken naar de directe bestedingseffecten. Natuurlijk hebben deze bestedin- 
gen ook indirecte effecten op de lokale economie. De plaatselijke schilder, bakker, boekhandel en aannemer varen ook wel bij 
de aanwezigheid van de kennisbranche. Dus het werkelijke belang van de kennisindustrie voor de dertien steden is groter. Op 
basis van kengetallen gaat het in de onderzochte steden om 4,7 miljard euro meer dan de genoemde 11 miljard (6,5 miljard 
voor heel Nederland). Gerekend in banen gaat het om 48.000 meer banen dan de genoemde 210.000 (69.000 banen voor heel 
Nederland). 

Meer informatie over alle becijferingen is te vinden in het 

onderliggende onderzoeksrapport ‘Kennis als economische 

motor, het ruimtelijk-economisch effect van hoger 

onderwijs op de Nederlandse grote steden’, dat in opdracht 

van Kences is uitgevoerd door dr. W. Manshanden van TNO 

Innovatie en Ruimte. 
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SCOREN VOOR OPEN DOEL 

Het is helder. Studentensteden zouden een stuk armer en saaier geweest zijn zonder hoger onderwijs. En echt niet alleen 
vanwege het uitbundigere uitgaansleven. Maar vooral omdat hoger onderwijs - en met name de universiteiten - als een magneet 
werkt op innovatieve bedrijven en op publiek en privaat gefinancierde onderzoeksinstituten. De gebundelde aanwezigheid van 
professoren, wetenschappers, studenten, onderzoeksinstellingen en bedrijven maakt het gemakkelijk om mensen en kennis 
uit te wisselen. De clustering veroorzaakt een spin-off met een aantoonbare meerwaarde. Het effect van deze spin-off wordt 
structureel als afgestudeerden blijven wonen en werken in de regio. Feit is dat kennisclusters fungeren als krachtige 
economische motor voor een regio. Goede studentenhuisvesting is bij de ontwikkeling van dergelijke kennisclusters een 
onmisbare faciliterende factor. 

Het is nu aan de gemeenten, ontwikkelaars, financiers, studentenhuisvesters en onderwijsinstellingen om de handen ineen te 
slaan en te scoren voor open doel. Investeren in het hoger onderwijs en de clustering van kennis in steden loont. Het is een 
investering die de regionale economische motor beter laat draaien. Daarvan plukken alle inwoners in de regio hun vruchten. 

En weet dat de aanwezigheid van studenten en afgestudeerden een stad & streek gemiddeld slimmer, jonger en vitaler houdt! 
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KENCES, KENNISCENTRUM STUDENTENHUISVESTING 

Kences is het samenwerkingsverband van acht professionele sociale studentenhuisvesters in Nederland: DUWO, Idealis, 

Lefier, SSH, SSHN, Stadswonen, WonenBreburg en Woonbedrijf/Vestide. 

Kences organiseert structurele kennisuitwisseling tussen de aangesloten deelnemers, werkt aan innovaties op het vlak van 

studentenhuisvesting en behartigt hun specifieke belangen. 

Kences werkt aan goed en betaalbaar wonen in vrijwel alle studentensteden. De aangesloten organisaties huisvesten in de 

Nederlandse studentensteden ruim 60.000 studenten, een kwart van de markt. 

Studentenhuisvesting is een ‘aparte tak van sport’ en vergt specifieke kennis en een op maat gesneden aanpak. 

MEER WETEN? 

Een afspraak maken kan rechtstreeks met Vincent Buitenhuis, directeur van Kences. 

Hij is bereikbaar via vincent, buitenhuis@kences.nl of telefonisch via 030-2525777. 

DUWO _ lefier 4 | stadswonen 

sshn 
de studentenhulsvester in Nijmegen 

oO 
Qesmpe HE WonenBreburg 
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DEFINITIES 

hoger onderwijs (coals gebruikt in bovenstaande onderzoeksresultaten): 

hoger beroeps onderwijs. wetenschappelijk onderwijs. 

ume's en research & development. 
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H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer T. Jochems 
Kences 
Kenniscentrum Studentenhuisvesting 
Postbus 85085 
3508 AB Utrecht 

Kenmerk: 201200578 Den Haag, 17 oktober 2012 

Geachte heer Jochems, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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POs 
Aan de informateurs, dhr. Henk Kamp en dhr. Wouter Bos 
Ministerie van Algemene Zaken L OBO 
Postbus 20001 Onderatson shennan arent 
2500 EA Den Haag Nederlandse oudervereniging 

… Katholiek 
Onderwijs 

Utrecht, 16 oktober 2012 

®®@® vereniging 
@@@ openbaar 
@@@ Onderwijs 

Geachte heren Kamp en Bos, 

Namens de ouders en de scholen in het primair onderwijs, willen wij u het volgende onder de 
aandacht brengen, als inbreng voor uw te sluiten regeerakkoord: 

Allen die betrokken zijn bij het primair onderwijs (leraren, schoolleiders, schoolbesturen en 
ouders) werken hard om de kwaliteitsverbetering, die de afgelopen jaren is ingezet, een 
duurzaam karakter te geven. Continuering van die kwaliteitsverbetering vraagt om 
vertrouwen om te werken aan hogere onderwijsopbrengsten in brede zin, zodat elk kind 
zichzelf maximaal kan ontplooien. 

Wat is daarvoor nodig? 
- Goede contacten tussen ouders, school en leerlingen komen de leerprestaties en de 

maatschappelijke ontwikkeling van leerlingen ten goede en werken door in de 
kwaliteit van de school. Van de politiek vragen wij om heldere en duidelijke kaders om 
dit partnerschap (en medezeggenschap) vorm te kunnen geven zonder verdere 
juridisering. 

- Om kinderen en hun ouders in de toekomst goede kwalitatieve voorzieningen te 
kunnen blijven bieden, vormt het ontwikkelen van brede kindcentra een goed 
perspectief. Om de samenwerking tussen de verschillende sectoren (kinderopvang, 
peuterspeelzaalwerk, jeugdzorg, bibliotheek, sportvoorzieningen, etc.) te stimuleren, 
vragen wij de politiek de schotten tussen de stelsels van opvang en onderwijs op te 
heffen om zo de samenwerking te bevorderen . 

Toelichting 
Goed onderwijs zou een geschenk moeten zijn van de samenleving aan de kinderen. Maar zij 
is ook de belangrijkste investering van een samenleving in haar eigen toekomst. Onderwijs 
ontwikkelt de talenten van kinderen op terreinen van hoofd, hart en handen. Leren is voor 
elk kind van het grootste belang voor het functioneren in de samenleving. Niet alleen het 
leren van de basisvaardigheden taal en rekenen, maar ook sociale vaardigheden, de 
emotionele ontwikkeling en burgerschap. Onderwijs opent deuren, toont de mogelijkheden 
en leert kinderen de onbegrensde mogelijkheden achter hun horizon te zien. ‘Perspectief 
bieden’ en ‘positieve levensverwachting’ zijn daarin sleutelbegrippen. 

De tendens van het onderwijsbeleid in de laatste jaren is dat de ruimte voor scholen om 
hieraan invulling te geven beperkter wordt. De eenzijdige economische benadering van het 
onderwijs en de noodzaak tot efficiëntie hebben het risico dat het systeem schoolbesturen, 
schoolleiders, leraren en ouders verkrampt. Een systeem waarin voor de kinderen de deuren 
dichtgaan en schotten worden gezet.



De PO-Raad en de ouderorganisaties LOBO, NKO, OUDERS & COO en VOO verwachten dat 

een nieuwe minister de deuren naar de toekomst opent, meer nadruk legt op de vormende 

taak van het onderwijs en investeert in effectieve samenwerking tussen ouders en school. 

Hoogachtend, 

em 

Mevrouw mr. drs. C. Kervezee 
Voorzitter PO-Raad 

-— 
Mevrouw drs. R. Postma 

Directeur LOBO 

Mevrouw drs. L. Barbosa-Biesbroeck 
Directeur NKO 

De heer mr. W. van Katwijk 
Directeur/bestuurder Ouders & COO 

De heer B. Kollmer 
Directeur/bestuurder VOO



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

PO-Raad, LOBO, NKO, 

Ouders & Coo, VOO 

T.a.v. mevrouw mr.drs. C. Kervezee 

Varrolaan 60 

3584 BW Utrecht 

Kenmerk: 201200580 Den Haag, 17 oktober 2012 

Geachte mevrouw Kervezee, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

(SAT 
H.G.J. Kamp W.J. Bos
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Hendrik-Ido-Ambacht 

B zWijfidrecht GEMEENTE Lansingerland 

Ss 4 

Hendrik-ido-Ambacht, 11-10-2012 

Aan: 

Formateurs H.G.J. Kamp en W.J. Bos 

Postbus 20008 

2500 EA Den Haag 

Onderwerp: stagnatie woningbouw en financiële positie VINEX-gemeenten 

Geachte heren Kamp en Bos, 

Al een aantal jaar hebben we in Nederland te maken met een economische crisis, deze crisis 

zorgt voor een grote stagnatie in de woningbouw. Dat geldt met name voor de aan- en verkoop 

van bestaande woningen alsook de productie van nieuwbouwwoningen. Op dat laatste 

probleem willen wij graag inzoomen. 

Het Rijk heeft in de Vierde Nota Ruimtelijke Ordening Extra in 1991 de realisatie van Vinex- 

wijken geïnitieerd, om zo te kunnen voldoen aan de woningbehoefte in ons land en te 

coördineren waar deze woningen gebouwd zouden worden. De gemeenten die een Vinex- 

locatie binnen hun gemeente realiseren, hebben hierover afspraken gemaakt met Rijk en 

provincie. Als partners zijn we op basis van convenanten aan de slag gegaan met de realisatie 

van de woonwijken. Gronden zijn verworven, afspraken zijn gemaakt met 

projectontwikkelaars/aannemers/corporaties/beleggers om te komen tot realisatie van 

woningen, infrastructuur en voorzieningen. Wet- en regelgeving zijn gehanteerd om te komen 

tot goede resultaten hierbij. Gemeenten die verantwoordelijk zijn voor de uitvoering van de 

plannen, hebben voor het realiseren van woningbouw forse financiële risico's genomen. Anders 

was en is deze woningbouwproductie niet mogelijk. 

De huidige crisis is zeer langdurig van karakter: reeds vier jaar. Een crisis die met name 

voelbaar is op het terrein van de woningbouw. Een aantal, vaak kleine gemeenten, dreigt 

hiervan de dupe te worden. Reeds vier jaar lang worden woningbouwplannen aangepast aan 

de maatschappelijke vraag, worden herontwikkelingsplannen opgesteld en wordt geanticipeerd 

op de financiële veranderingen. Financiële planningen worden aangepast, forse bedragen uit de 

eigen gemeentelijke algemene middelen worden ingezet om het proces van 

woningbouwproductie niet verder te laten stagneren en om stimulansen te creëren. Hetgeen 

vaak ten koste gaat van andere (noodzakelijke) gemeentelijke maatregelen en voorzieningen 

binnen deze gemeente. 

Voor een aantal gemeenten is de grens van de financiële inspanningen op dit terrein bereikt: 

alie gemeentelijke financiële speelruimte verdwijnt in de VINEX-locaties. Steeds meer 

gemeenten komen nu of binnen afzienbare termijn in financiële moeilijkheden. Deze 

problematiek is ook geschetst in de rapporten van deskundigen op dit gebied, zoals Deloitte In 

' Deloitte: Financiële effecten crisis bij gemeentelijke grondbedrijven



De langdurige financiële en economische crisis heeft effecten, die té groot zijn voor deze kleine 
gemeenten. 

Wij vragen nadrukkelijk aandacht van de Rijksoverheid voor deze situatie. De VINEX-operatie is 
immers een gemeenschappelijke verantwoordelijkheid van alle overheden. De gemeenten zijn 
van mening dat, ook in moeilijke tijden, deze gemeenschappelijke verantwoordelijkheid tot 
uitdrukking gebracht moet worden. Op welke wijze dit zou moeten gebeuren, willen wij graag 
met u in een nader overleg bespreken. 

We hopen dat ons probleem voor u helder is en u hieraan aandacht wilt besteden. Mocht u een 
nadere inhoudelijke of financiële onderbouwing wensen dan zijn wij vanzelfsprekend bereid om 
die te leveren. 

Met een vriendelijke groet, 

a 

1 

drs. ing. Ad Eijkenaar y 7 Ewald van Vliet 
Secretaris Burgemeester 

ter en wethouders van Lansingerland a ) 

Burgemeester en wethouders van Zwijnd 

CE 
A.T. Kamsteeg 

Wethouder 

Burgemeester en wethouders van Hendrik-ldo-Ambacht 

Ae A 
A.J.M. Martens J. Heijkoop 
Secretaris Burgemeester 

Correspondentieadressen: 

Gemeente Hendrik-ldo-Ambacht Gemeente Lansingerland Gemeente Zwijndrecht 
Postbus 34 Postbus 1 Postbus 15 
3340 AA Hendrik-ldo-Ambacht 2650 AA Berkel en Rodenrijs 3330 AA Zwijndrecht



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

Kenmerk: 201200582 

Geachte heer Van Vliet, 

Aan Burgemeester en Wethouders van de 

gemeenten Lansingerland, Zwijndrecht 
en Hendrik-Ido-Ambacht 
T.a.v. Burgemeester E. van Vliet 
Postbus | 
2650 AA Berkel en Rodenrijs 

Den Haag, 17 oktober 2012 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp 



2ZOI2Roos 82 

Bernard KINDEROPVANG 
FOUNDATION KIES::.; VOORKINDEREN 
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Lange Houtstraat 2 

2511 CW Den Haag 

T:070 — 3312200 

E: info@bvleerf.nl 
Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Drs. M. Rutte en Ir. D.M. Samson 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

Den Haag, 16 oktober 2012 

Betreft: Kinderopvang 

Geachte heren, 

Bijgaand treft u een tekstvoorstel voor het regeerakkoord. Het betreft plannen voor de verbetering 

van de kinderopvang in Nederland. Zodat het beleid voor de komende jaren in het teken staat van 

belangrijke vooruitgang voor jonge kinderen en hun ouders. 

Kort samengevat bepleiten wij de volgende tekst: “De regering streeft verdere harmonisatie van 

voorzieningen voor jonge kinderen na. Tussen voorzieningen voor kinderopvang en onderwijs wordt 

grotere samenhang aangebracht. Dit maakt het mogelijk dat alle kinderen, of hun ouders werken of 

niet, toegang krijgen tot kwalitatief goede voorzieningen.” 

Bijgaande voorstellen hebben niet alleen de steun van de initiatiefnemers, de onafhankelijke 

organisaties de Bernard van Leer Foundation en Het Kinderopvangfonds en hun campagne ‘Kies nu 

voor Kinderen’. De VNG en de ‘kopgroep wethouders’ hebben intensief meegedacht over de 

plannen. De plannen sluiten aan bij de richting die ook de PO-raad, de brancheorganisaties, de 

belangenvereniging voor ouders (BOinK) en de vakbonden voorstaan. Wetenschappers en 

individuele ondernemers / bestuurders uit het veld zijn nauw betrokken geweest bij de 

ontwikkeling van de voorstellen. Ze hebben dus een breed draagvlak. 

Bij uitvoering van deze plannen hoeft het budgettaire beslag de komende jaren niet toe te nemen. 

Dit blijkt uit een analyse van SEO die wij hebben laten verrichten (zie cijferbijlage bijgaand). 

Overigens geven recente cijfers aan dat het teruglopend gebruik en dus de besparingen voor 2012 

en 2013 veel groter zijn dan eerder voorzien. Ons ijkpunt en dat van SEO is het budget voor 2012. 

Ten opzichte van het voorziene budget voor 2012 na bezuinigingen leiden onze voorstellen 

(integratie van voorzieningen) tot zowel kwaliteitsverbetering, een grotere toegankelijkheid (voor 

alle kinderen vanaf 2-jarige leeftijd) als tot een kostenbesparing voor de ouders. 
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Het is aan het nieuwe kabinet en de Tweede Kamer om aan de hand van de feitelijke 

ontwikkelingen in 2012 en 2013 om de budgettaire kaders te bepalen. In alle gevallen leiden onze 

voorstellen tot verbeteringen zonder dat de kosten toenemen. 

Wij bevelen ze daarom van harte in uw aandacht aan. 

Hoogachtend, 
wert 

Jeanet van de Korput 

Bernard van Leer Foundation 

T: 06 — 51054772 
T: 06 - 53816714 

Het Kinderopvangfonds 

Bijlagen: Tekstvoorstel regeerakkoord 

SEO tabellen 

cc: De heer H.G.J. Kamp 

De heer Drs. W.J. Bos 

Bernard KINDERGPVANG 
FOUNDATION



Tabel 2.1 Bezuinigingen in 20 (3 in totaal € 660 miljoen 

2012 2013 

Bezuinigingen 2012 

Koppeling uren incl. uitvoeringskosten 70 70 

Niet indexeren uurprijs 60 60 

Aanpassing eerste en volgende kindtabel 270 325 

Bezuinigingen 2013 

Verhoging eigen bijdrage 8 105 

Afbouw vaste voet 5 100 

413 660 Ex-ante besparing 2013 tov 201 1 

Bron: Brief KO'201 19502 dd 8 juni 201! 'Kinderapvangtoeslag vanaf 2012 

Tabel 2.2 Bezuinigingen leiden tot minder gebruik van kinderenopvang tcijfers in min euro's} 

on steagenk “Mostert, 
urenkoppeling bezuinigingen bezuinigingen 

Werkgevers gtt -70 841 

Overheid 2.256 -70 -590 -124 1472 

Ouders 1.174 -26 +590 -134 1.601 

Totaal 4.338 -96 0 -328 3.914 

Tabel 3.1 Partiële effecten terugdraaien bezuiniging 2013 

Ouders Overheid Totaal 

terugdraaien bezuiniging 205 — 205 0 

toename kosten formete kinderopvang - 75 - 75 

toename kinderopvangtoeslag 48 ~48 0 

afname kosten informele opvang 22 22 

loon 143 143 

belasting - 29 29 0 

uitkeringen -6 6 0 

Totaal materieel 309 - 219 90 

minder vrije tijd -73 -73 

Totaal 236 - 219 17 

Bron: SEC Economisch Onderzoek 

Toelichting: + :s baten. — is kisten. bedragen in milivenen euro's per jaar 

SEO tabellen behorende bij brief Rutte-Samson 16 oktober 2012



Tabel 3.2 Partiéle effecten vergroten toegankelijkheid kinderopvang voor niet-werkende ouders 

Kind Ouders Overheid Totaal 

toename kinderopvangtoeslag 
56 - 56 0 

uitvoeringskosten 
1 1 

toename kosten formele kinderopvang 
TT 

-17 

afname kosten informele opvang 
23 

23 

loon 
+PM 

+PM 

Totaal materieel 
+PM 2 - 55 - §3+PM 

meer vrije tijd 
16 0 15 

Totaal 
+PM 17 -65 -38+PM 

Bron, SEO Economisch nderzoek 

Toehchting. +15 bate. — 15 Kosten, hedragen in Mitvenen euro $ per jaar 

Tabel 3.3 Partiele effecten verlaging ieidsterkind ratio 

. buitenschoolse F 
kind opvang overheid Totaal 

kosten 
244 0 244 

overdracht naar overheid 
-244 244 0 

loon 
-PM 

-PM 

Totaal 
-PM 0 244 244-PM 

Bran SEO Economisch: nderzoek 

Toetichting. + 1s Baten — se, kosten, bedragen in Miljoenen eure s Det raar 

Tabel 3.4 Partiële effecten integratie WVE in kinderopvangvoorzieningen 

Kinderdagverblijven Peuterspeelzalen _ Totaal 

subsidie VVE 
300 - 300 

kosten VVE 
-300 300 

Totaal 
0 0 

Bron. SEC: Ecoromisch nerzoek 

Toelichting: + 1e baten. — is kosten bedragen nm mipenen eure s DE raar 

SEO tabellen behorende bij brief Rutte-Samson 16 oktober 2012



Tabel 3.5 Partiële effecten integratie peuterspeelzalen in kinderopvangvoorzieningen 

Ouders Kinderdagverblijven Peuterspeelzalen overheid Totaal 

kosten peuterspeelzaal 306 306 

betaling peuterspeelzaal 70 -306 236 0 

kosten kinderdagverblijf -242 -242 

betaling kinderdagverblijf -242 242 0 

kinderopvangtoeslag 172 -172 0 

Totaal 0 0 0 64 64 

Bron: SEO Economisch Onderzoek 

Toelichting: + 1s baten. — is kasten bedragen in miloenen euros per jaar 

Tabel 3.6 Partiële effecten verminderen toegang tot gastouderopvang 

Ouders VEE. gastouder. overheid Totaal 
BSO opvang 

kinderen naar KDV en BSO. 20 203 “36 
minder gebruik opvang door hogere 8 8 
prijs KDV en BSO 

betaling kinderopvang -28 231 -203 0 

meer kinderapvangtoeslag 19 -19 0 

hogere kosten informele opvang -2 -2 

minder loon -18 -18 

minder belasting en meer uitkeringen 4 4 0 

Totaal materieel -25 0 0 -23 48 

vrije tijd 9 9 

Totaal -16 0 0 -23 -39 

Bron: SEC Economisch Onderzoek 

Toelichting: + 15 baten. — is kosten, bedragen in mijoener euro's per vaar 

SEO tabellen behorende bij brief Rutte-Samson 16 oktober 2012



Tabel 4. | Programma ‘kies nu voor Kinderen’ levert per saldo € 248 miljoen op. exciusief 

kwanteitseffecten 

Totaal materiële vrije tijd Totaal 

Terugdraaien bezuinigingen 2013 90 -13 17 

Vergroten toegankelijkheid kinderopvang voor niet 53+PM 15 -494+PM 

werkende ouders 

Leidster/kind ratio van 1 op 10 naar 1 op 15 244-PM 244-PM 

Integratie VVE in KDV en BSO 0 0 

integratie peuterspeelzaal in KDV en BSO 64 
64 

Verminderen gastouderopvang 
-48 9 -39 

Totaal 
297+/-PM 49 248+/-PM 

Brun SED Econcavach onderzoek 

Toelehting +5 mater — 1s kasten bedragen if. Miljmenen euros per aat 

Tabel 4.2 Baten van programma Kies nu voor Kinderen’ komen terecht bij ouders 

Kind Ouders overheid Totaal 

Terugdraaien bezuinigingen 2013 
236 -219 17 

Vergroten toegankelijkheid kinderopvang voor niet +PM 17 55 38+PM 

werkende ouders 

Leidster/kind-ratio van 1 op 10 naar 1 op 15 -PM 0 244 244-PM 

Integratie VVE in KDV en BSO 
0 0 0 

Integratie peuterspeelzaal in KDV en BSO 0 64 64 

verminderen gastouderopvang 
-16 -23 -39 

Totaal 
+/-PM 237 it 248+/-PM 

Bran SE Econanvsch cindeizoek 

Thetichting + baten - 6 kosten, hedragen in miljoenen Eure > DE AA 

SEO tabellen behorende bij brief Rutte-Samson 16 oktober 2012
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TEKSTVOORSTEL REGEERAKKOORD 2012 -2016 

Geef alle kinderen kansen 

De regering streeft naar een verbetering van de kwaliteit van de kinderopvang 

en naar meer samenhang bij de inzet van de middelen voor kinderopvang. 

Daarom richt de regering zich onder andere op een versterking van de 

werking van de motie Van Aartsen / Bos uit 2005. 

Daartoe stimuleert zij enerzijds de samenwerking tussen kinderopvang en 

primair onderwijs om te komen tot brede dagarrangementen (met 

doorgaande ontwikkellijnen voor kinderen van 0-12). De gemeenten krijgen 

een belangrijke regierol om te komen tot kindcentra met goede pedagogische 

kwaliteit. 

Anderzijds wil de regering komen tot een harmonisatie van de middelen en de 

regelgeving van voorzieningen op het gebied van kinderopvang, 

peuterspeelzalen en VVE. In samenhang hiermee wil zij op den duur alle 

kinderen tussen eerst 2 en later 1 en 4 jaar recht geven op minimaal vier 

dagdelen kinderopvang conform de Wet Kinderopvang en alle kinderen 

tussen 4 en 12 jaar recht op minimaal twee dagdelen BSO. 

Goede voorzieningen voor jonge kinderen dragen namelijk bij aan een betere 

toekomst voor Nederland. Integrale voorzieningen voor kinderopvang, 

educatie en gezinsondersteuning bieden de beste voorwaarden voor sociale 

inclusie en respect voor diversiteit. De inzet op kwaliteit moet generiek zijn en 

dus alle voorzieningen betreffen. Om alle kinderen gelijke kansen te kunnen 

bieden moet binnen een breed ontwikkelingsgericht aanbod speciaal 

en ee ee sne ete wen se so en os me se ee ven seen ee ve en ne twee ne ets ome sen: oe ven ee ne ven ve ven ve en ven Or ee een sen sen es
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aandacht worden besteed aan taalontwikkeling. De kwaliteit van 

voorzieningen kan voortdurend worden verbeterd door te investeren in de 

— opleiding van — pedagogisch medewerkers. Door de ouders te stimuleren 

minstens vier dezelfde dagdelen kinderopvang te benutten en twee dezelfde 

dagdelen buitenschoolse opvang, wordt de stabiliteit van de groep 

bevorderd. Dat komt de opvoedingsmogelijkheden, inclusief taalvaardigheid, 

ten goede. Voor de arbeidsmarktkansen en perspectieven van ouders van 

jonge kinderen zijn toegankelijke, flexibele en hoogwaardige kindcentra van 

het grootste belang. Kwalitatief goede gastouderopvang kan een welkome 

aanvulling op het aanbod en de keuzemogelijkheden van ouders zijn. 

Daarom streeft de regering in de komende kabinetsperiode naar: 

1. Stimulering van de samenwerking tussen kinderopvang (KDV en BSO) en 

basisonderwijs om te komen tot brede dagarrangementen met 

doorlopende ontwikkelingslijnen voor kinderen (kindcentra voor kinderen 

van 0-12); 

2. Harmonisatie van de regelgeving van de voorzieningen voor kinderen van 

0-4 (kinderopvang (KDV), peuterspeelzalen en programma’s voor vroeg- 

en voorschoolse educatie), inclusief de financiële tegemoetkoming aan de 

ouders; 

3. Het vergroten van de regierol van de gemeenten om te komen tot 

kindcentra met goede pedagogische kwaliteit, uit te werken in het 

Bestuursakkoord met de VNG; 

4. Het toegankelijk maken van kinderopvangvoorzieningen voor alle 

kinderen vanaf hun tweede jaar; alle ouders (werkende en niet-werkende) 

krijgen recht op kinderopvangtoeslag voor minimaal vier dagdelen 

ae ee dl ee en ter een te eee 

Bernard 
HO AES 

Bernard KINDER GO YANG 
FOUNDATION
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kinderopvang tussen 2 en 4 jaar en voor minimaal twee dagdelen 

kinderopvang tussen 4 en 12 jaar. 

Om te komen tot goede, pedagogisch verantwoorde gastouderopvang kan 

deze alleen nog worden verzorgd vanuit de formele 

kinderopvangorganisaties. Daardoor wordt de gastouderopvang 

teruggebracht tot 10% van het kinderopvangbudget en worden 

maatregelen genomen om ongewenst gebruik (opa en oma vergoeding) 

tegen te gaan. 

Bernard KINDEROPVANG 
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2511 CW Den Haag 

Kenmerk: 201200584 Den Haag, 17 oktober 2012 

Geachte mevrouw Van de Korput, 

Geachte heer Van Rozendaal, 

In goede orde ontvingen wij een afschrift van uw brief die u aan de heren Rutte en 

Samsom deed toekomen. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos 
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T.a.v. de heren Informateurs 

Leusden 16 oktober 2012 

Betreft: Is de ABNAMRO weer de oplossing? 

Geachte heren, 

Al enige tijd loop ik met het Idee rond u een brief te schrijven met een aantal gedachtes en ideeén of 

stellingen. Ik heb daarbij niet de illusie dat ze een daadwerkelijke bijdrage in uw huidige discussie 

zouden kunnen vormen. In het maximale geval zijn het suggesties, die u mogelijk zouden kunnen 

helpen bij het zoeken en vinden van lange termijn oplossingen voor vraagstukken die voorliggen. Ik 

vond het in ieder geval de moeite waard dit op te schrijven, in de hoop en de verwachting dat u deze 

brief in ieder geval minimaal zult lezen. U wordt op dit moment gesteld voor vraagstukken die 

allemaal structureel en fundamenteel en dus zeer ingrijpend zijn. Daarover heen komt nog het 

gegeven dat wij zoals afgesproken aan forse begrotingseisen moeten voldoen. (Even tussendoor, dit 

soort normen is niet nieuw! Want hadden wij niet ooit de zgn. Zijlstra-of Zalm-norm?) Maar het 

voldoen aan deze normen stelt ons voor grote uitdagingen. En hierbij wringt mi. de schoen| De 

factor tijd veroorzaakt druk, op zichzelf. 

Een opmerking vooraf. Mijn eigen politieke kleur wil ik hierbij proberen te elimineren. Ik ben blij met 

de uitslag van de verkiezingen. Er zijn nu door de klezer duidelijk twee blokken gekozen. U moet het 

nu samen doen. Persoonlijk had ik nog liever gezien dat er een dusdanige verkiezingsuitslag 

uitgekomen zou zijn dat er sprake zou kunnen zijn van of een links of een rechts kabinet. Ik hou niet 

van het compromismodel. Dit wordt m.n. veroorzaakt door het enorm versnipperde politieke 

landschap in Nederland, maar dat is op dit moment een gegeven, een randvoorwaarde. 

Even terug in de tijd. in de afgelopen 10 jaar hebben wij volgens mij 5 kabinetten gehad| Oorzaak het 

politieke landschap. Dus de politieke levensduur van een kabinet is kort. De maatregelen die 

genomen moeten worden zijn allemaal fundamenteel en dus voor de lange termijn. Een 

tegenstrijdigheid! Volgens mij zei mevr. Sap nog niet zolang geleden in een dergelijk kader: “De 

regering moet maatregelen nemen met een effect over de normale zittingsperiode heen.” Een grote 

waarheid, maar daarbij ging zij nog uit van een periode van normaliter 4 jaar. 

Ik noem een aantal van de problemen die op afzienbare termijn in ieder geval een politieke keuze 

behoeven: 

- Het begrotingstekort moet teruggebracht worden binnen de afgesproken normen. 

- Er moeten maatregelen genomen worden die de economische groei stimuleren. Ook het IMF 

begint zich hierin te roeren, En laten we in deze ook de multiplierwerking niet vergeten. Te 

veel bezuinigen zorgt eerder voor een sterkere krimp dan groei 

- De problematiek van de bevoegdheden binnen Europa o.a. In verband met het in stand 

houden van de Euro. 

- Saneren in de kosten van de diverse (semi)overheden door het doorvoeren van proces-resp. 

systeemwijzigingen. Minder provincies, waterschappen etc.



- Hervorming van het pensioenstelsel 
- Het op gang brengen van de huizenmarkt 
- De flexibilisering van de arbeidsmarkt 
- Het onder controle houden van de kosten van de zorg 
- De bezuinigingen bij defensle 
- Ontwikkelingshulp 
- De probiematiek van de klimaatbeheersing en de energievoorziening 
- Envele andere. 

Het is mijn overtuiging dat de huidige mondiale crisis in eerste aanleg ontstaan is vanuit de 
bankencrisis. In die tijd heeft de toenmalige minister van financiën Bos zich terecht genoodzaakt 
gezien de ABNAMRO te redden en daarmee het financiële stelsel in stand te houden, voor in totaal 
bijna € 31 miljard. Ooit zal deze bank weer geprivatiseerd worden. 
Onze pensioenfondsen hebben enorme reserves. 

Nu mijn suggestie: 

Laat de staat de aandelen ABNAMRO, al dan niet tijdelijk, onderbrengen bij de Nederlandse 
pensioenfondsen tegen de nominale waarde of de historische koopprijs. Desnoods met een 
terugkoopverklaring op termijn. Hiermee wordt voldaan aan de eisen van de EU en tegelijkertijd tijd 
gekocht om breed gedragen en structurele oplossingen voor de geschetste problemen te vinden. 

Stel een, politiek onafhankelijk, adviesorgaan samen dat een lange termijn, ofwel strategie, voor de 
NV Nederland zou moeten gaan opstellen. Dit orgaan zal met aanbevelingen moeten komen om te 
komen tot een degelijke economische groei. Welk aanbod zullen wij op welke markten moeten gaan 
richten. Daarna moet de politiek keuzes maken. 

Versterk in dit verband de rol van het Ministerie van Economische zaken, in het vertalen van de 
strategle van de NV Nederland naar internationale activiteiten. Immers de economische groei zal in 
ons geval toch voor een belangrijk deel uit het buitenland moeten komen. 

Probeer de goede kanten van het Poldermodel nieuw leven in te blazen. Niet in de laatste plaats 
omdat dit ook voor politieke continuiteit kan/ zal zorgen. Dat is in ons aller belang en heeft ons 
destijds een goede concurrentiepositie en dus economische groei gebracht. 

Formeer een onafhankelijk adviesorgaan dat een advies moet gaan uitbrengen met betrekking tot de 
rol van Europa. Welke bevoegdheden gaan we in welk tempo, onder welke voorwaarden, 
overhevelen. Uiteindelijk is dit onvermijdelijk, en niet alleen in verband met de Euro. 

De schuldenlast in bepaalde Zuid-Europese landen is fors en bezuinigingen zijn daar zeker 
noodzakelijk en dienen uiteraard gekoppeld te worden aan structurele hervormingen. Echter de 
maatregelen op zichzelf zorgen voor een enorme burgerlijke ongehoorzaamheid en protest. En 
vormen op zichzelf wederom een economische rem. Deze vormt ook mondiaal een bedreiging. Geef 
dit soort landen een ander tijdschema, niet in de laatste plaats voor politieke rust in die landen. Laat 
Europa komen met maatwerk per land. Te vergelijken met het regiobeleid las bijvoorbeeld De 
Reeschaven. Geef het IMF een grotere rol in deze. Maak een Marshal plan Il. Daarbij zal een sanering 
in de schulden uiteindelijk onvermijdelijk zijn. Oproep: Wees duidelijk en vooral eerlijk in de stappen 
die daarin gezet moeten of gaan worden. 

Bekijk de bezuinigingen op defensie ook in Europees verband. 



Tot slot. 
Al schrijvende merk ik enerzijds dat er nog tal van ideeën bij mij opkomen en anderzijds toch een rust 

bij mij binnenkomt vanwege het felt dat ik u dit heb geschreven. Daarom zal ik het hierbij voorlopig 

laten. 

Veel sterkte in het huidige formatieproces. 

Met vriendelijke groet, 

Jos van Koelen 

Hohorstlaan 18 

3833 BC Leusden 

033-4323516 
06-10222019
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Kenmerk: 201200586 Den Haag, 17 oktober 2012 

Geachte heer Van Koelen, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota's en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos
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Aan de onderhandelaars namens VVD en PvdA, 

de heren Mark Rutte en Diederik Samsom 

Postbus 20008 

2500 EA Den Haag 

12DB.B006 Amsterdam, 11 oktober 2012 

Geachte heer Rutte en Samsom, 

Met de taak om een nieuw regeringsbeleid voor de komende vier jaar vorm te geven rust op uw 

schouders een zware verantwoordelijkheid. Ruim twee weken onderhandeten heeft u er nu opzitten. 

Veel aandacht is daarbij uitgegaan naar financiëte onderwerpen, om Nederland de crisis uit te 

loodsen. Niet ten onrechte, vindt ook FNV KIEM. Het is immers van groot belang om de 

staatsfinanciën op orde te brengen en te investeren in duurzame economische groei. 

Toch zijn er ook andere belangrijke keuzes met elkaar te maken in de Stadhouderskamer. Zoals over 

de toekomst van de culturele en creatieve sector in Nederland. Een sector die niet alleen een grote 

economische en maatschappelijke waarde vertegenwoordigt, maar ook kleur geeft aan de reputatie 

van Nederland in de wereld. Een sector die zware tijden doormaakt, maar tegelijk bomvol talent en 

potentie zit om Nederland versterkt en vernieuwd uit de crisis te laten komen. 

Om dat potentieel aan te boren is slim kabinetsbeleid nodig. Beleid dat kritisch kijkt naar elke uit te 

geven euro, om vervolgens keuzes te maken die zich op langere termijn dubbel en dwars 

terugverdienen: in economische kracht, in innovatie, in internationale reputatie. Wij helpen u graag de 

voorwaarden te schetsen die nodig zijn om dat beleid te laten floreren. 

Geef talent weer een kans 

Je zal maar behept zijn met creatief talent, anno 2012. De academies en productiehuizen zijn 

grotendeels wegbezuinigd. Een startersregeling om je talent te ontplooien is er niet meer, evenmin als 

beurzen en stipendia. Ook instellingen waar je je werk kan presenteren zijn gesloten. 

Zonder talentontwikkeling schiet Nederland zichzelf echter in de voet. Onze toonaangevende 

internationale positie is te danken aan investering in talent. Als we niet continu blijven investeren in de 

basis hebben we over tien jaar geen top meer. Draai dus de te ver doorgevoerde bezuinigingen op de 

ontwikkeling van onze creatieve talenten terug. 

FMV KIEM 
Jan Tooropstraat 1 Posibus 935d T 0300 383 5d 36 (lokaal tarief) waw tr-kiem.nl 
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Stimuleer creatief ondernemerschap 
Cultureel ondernemerschap, dat verwacht de overheid sinds enige jaren van kunstenaars en creatieven. Financieel zelfstandig en zelfbewust zaken doen op de culturele markt. Op zich een aantrekkelijke gedachte, die helaas echter niet geschraagd wordt door huidig of voorgenomen overheidsbeleid. Het ontbreekt aan positieve prikkels om ondernemerschap in de sector te stimuleren. Focus het topsectorenprogramma van het ministerie van LEI bijvoorbeeld meer op de start-ups en zelfstandigen binnen de “creatieve industrie”. Die zorgen voor veel meer creatieve dynamiek binnen de sector dan de nu omarmde grootbedrijven. Zet de invoering van de vernieuwde Thuiskopieregeling - die vanaf 2013 musici en auteurs eindelijk een redelijke vergoeding voor hun werk belooft te gaan geven — onverkort door. Stimuleer particuliere investeringen in de vaderlandse filmindustrie, door een taxshelter in te voeren zoals ons omringende landen al lang kennen. Een voorziening waarmee veel (top)talent voor de Nederlandse filmindustrie te behouden is. 

En — niet in de laatste plaats — leer creatief talent hoe te ondernemen. Zorg dat ze gebruik kunnen maken van scholing en begeleiding, via het Besluit bijstandsverlening voor zelfstandigheden (Bbz). Met het wegvallen van de startersregeling WWIK is dat de geëigende en hoogstnoodzakelijke steun in de rug die creatief talent nodig heeft om cultureel ondernemer te worden. 

Bescherm de positie van zelfstandigen 
Met een meerderheidsaandeel van 55% vormen zelfstandigen de kurk waar de creatieve sector op drijft. Voor een groot deel zijn dat creatieve Professionals, die bewust gekozen hebben voor het zelfstandig ondernemerschap. Ze lopen ondernemersrisico's, waarbij resultaten nooit gegarandeerd zijn: een creatief proces leidt immers niet standaard tot een te gelde te maken product. De uren- inspanning moet dus centraal staan bij beoordeling van het ondernemerschap en niet de gemaakte winst. Invoeren van een winstcriterium voor zelfstandigen gaat alleen werken bij massaproductie, grootverdieners en snelle groeiers. Behoudt dus vooral het bestaande fiscale urencriterium en pas dat zo aan dat de ureneis ook haalbaar is voor starters en parttimers. Dat voorkomt voor veel creatieve zzp'ers, die winst maken doorgaans niet voorop stellen, dat ze er duizenden euro's op achter uit gaan. 

En dan nog zo’n dreigende financiële strop voor zzp'ers: het afschaffen van de arbeidskorting. Dat kost een doorsnee zelfstandige zo'n 600 A 800 euro per jaar. In een markt waarin de marges uiterst klein zijn en veel zelfstandigen nu al niet eens geld hebben voor een arbeidsongeschiktheids- en pensioenvoorziening is dat een onverantwoorde aderlating. 

Oog voor schrijnende effecten van bezuinigingen 
De cultuurbezuinigingen hebben velen in de sector hard getroffen. Juist ook komende maanden zal menig musicus, theatermedewerker, danser, muziekleraar of omroepmedewerker op straat komen te staan. Voor hen moet een nieuw perspectief komen. Omscholing dus, waarvoor geld maar ook een ontheffing van de sollicitatieplicht nodig is. Een nieuw kabinet moet dit mogelijk maken. Een verantwoordelijke overheid is immers bereid om de pijnlijke gevolgen van de eigen beslissingen onder ogen te zien en op te vangen. 



Onder de gezelschappen en instellingen die hun deuren moeten gaan sluiten zijn er ook die wel 

degelijk positief beoordeeld zijn door het Fonds Podiumkunsten. Ze moeten opdoeken omdat de 

geldpot leeg is, ondanks hun kennelijk belangrijke bijdrage aan de cultuur in Nederland. 

Dat onlogische bijeffect van de bezuiniging moet gerepareerd worden. Dat kan al met een bedrag van 

15 miljoen euro. 

Even schrijnend is de positie van de medewerkers van muziekscholen en centra voor de kunsten die 

de zogenaamde ‘B3-status’ hebben. Bij ontslag — en dat is voor velen een reëel vooruitzicht - dreigen 

zij tussen wal en schip te geraken. De werkgever mocht nooit subsidiegeld reserveren om 

ontslaguitkeringen mee te kunnen bekostigen en het UWV betaalt niet omdat de B3-instelling nooit 

premie betaald heeft. Een nieuw kabinet moet mogelijk maken dat deze instellingen toch kunnen 

overstappen naar het UWV, zonder dat er extra kosten in rekening worden gebracht. 

Kortom, geachte heer Rutte en Samsom, het is tijd om de vraag op de onderhandelingstafel te leggen 

wat Nederland wil met cultuur en met zijn ontluikende creatieve sector. Is cultuur slechts een 

kostenpost? Moet creatief talent het maar zelf uitzoeken? Of kiest het nieuwe kabinet er uit 

welbegrepen eigenbelang voor om met slimme investeringen de kracht van de culturele en creatieve 

sector optimaal te benutten. Om economisch te groeien, ons innovatief te ontwikkelen, 

maatschappelijk te binden en internationaal aan de top te blijven. 

Aan u de keuze. Wij wensen u alle sterkte en wijsheid toe. 

Namens de 35.000 leden van FNV KIEM, 

met vriendelijk groet 

Edwin Bouwers 

Voorzitter FNV KIEM 

Cc: de informateurs, de heren Henk Kamp en Wouter Bos



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer E. Bouwers 

FNV KIEM 

Postbus 9354 

1006 AJ Amsterdam 

Kenmerk: 201200588 Den Haag, 17 oktober 2012 

Geachte heer Bouwers, 

In goede orde ontvingen wij een afschrift van uw brief die u aan de onderhandelaars 

namens VVD en PvdA deed toekomen. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos 
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Paukenstr. 33 

5402 HH Uden 

Dhr. We Bos 

Ex-Minister 
p/a Tweede Kamer PvdA 
P. 20018 
2500 EA Den Haag Uden, 16-10-'12 

Zeer Geachte Heer Bas, 

Even ter herinnering: tijdens uw Ministerschap stuur- 

de ik U nagwel eens het een en ander betr, onze onderzoeken op allerei ge- 

bied , daar wij werken ter opbouw van een werkelijk levende Mij. 

Bij: uw afscheid als Minister stuurde ik U die kaart met de rode roos, 

Waarop: uw antwoord,wat ik ter bewaring heb, het gaf ook aan waar de PvdA x 

voor staat. 

In verband met de verkiezingen zond ik bijgaande rapporteringen van een 

uitgebreid onderzoek naar de Tweede Kamerfracties. Maar hélaas door toe- 

doen v.d. huidige slechte postbestelling kwam het ongestempeld dgn later 

weer retour en ontvingen de politici het pas in de Tweede Kamer toen zij 

op. verkiezingstour waren. 

Daar ik het in haast op papier zette, daarbij reuma etc. is het een slor- 

dig geheel geworden en had ik het liever in een mooie rapportering met 

meer ruimte tuasen de onderwerpen gezonden. 

Nu de inhoud ervan: 

Ik hoorde U een tijdje geleden via’de TV zeggen$ dat men buiten landsgrens 

misschien wel minder ziektekosten premie betaalt, maar dat men veel ex- 

tra's moet betalen. 
Heer Bos ma.ar indien zij niet ziekzijn hebben zij dan ook niets extra te 

betalen. 
Heer Bos dam ik er zelf mee te maken heb gehad en ik daar uitgebreid werd 

voorgelicht is het daar op: verlei gebied v.d. gezondheidskosten veel goed 

koper. Vooral voor Staatskas ook, 

Dan nog dat de Medische Reguliere Geneeskunde vele tientallen jaren achter 

loopt bij de omliggende landen tot in Amerika toe. Dagelijks hoor je de 

verbazing over „ederland. 

Bij een a_lgemeen onderzoek verwondde mij een Arts in het ziekenhuis hier. 

Het werd ontkent. Bij herhaalde melding de volgende dag ved. gevolgen werd 

het ontkent. De volgende dag 's nachts met medewerking van een andere Arts 

werd met spoed de operatiekamer in het Btl ziekenhuis klaar gemaakt, ander 

had ik U nu niet meer kunnen schrijven en niet zoveel kiezers voor de PvdA 

na ar de stembus gekregen 

Dagelijks werneem ik ernstige fouten van allerlei ziekenhuizen, 

Het is za jammer dat Politici tijdens de verkiezingen uitgingen ved. Re- 

kenkamer, die enkel berekenen dat ouderen kanger in leven blijven en er 

daarom meer ziektekosten zullen zijn, ook vele scootmobiels en allerleí 

abdere middelen. En dat is niet za die komen er door de onvolledige Me- 

dische studie. Vanuit Amerika de zelfde roep dan wij híer’ Te stoppen met 

het woord vergrijzing alsof het een sukkelend tijdperk is. 

Een nwe levenephase met meer rust en tijd voor fijne dingen en kun je qua 

het lichamelijke zelfs gezonder worden. 

Zoals ik in bijgaande rapportering ook aanhaal, wanneer er in medische en 

andere opleiding enkel menegerchte. studenten warden aangenomen. 

Heer Bos lees voord daain de fraude,fout } alt 
bons aan de huisartsen gemeld. a ‚fouten worden door Specialisten niet
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Ik zou U honderden ernstige gevallen op. kunnen noemen op elk gebied. 

Overal in Hederland betref fend. 

Hier wordt het volgend jaar een nw. ziekenhuis geopend Bernhoven een ga- 
mengaan al eerder met het ziekenhuis in Veghel en Oss. De neuwste snufjes 
stellen zij ten toon, betr. gespreksgroepen voor klienten eerder, spart 
vanuit het ziekenhuis geregeld en zelfs een vriendenclub vanuit de samen- 
leving met als voorzitter de vroegere directeur v.d. Amerikaanse fabriek 
de Emi. Ik belde hem kortgeleden ofdat heg op. de hoogte was van hetgeen 
daar bánnea in het ziekenhuis plaatsvindt en de dagelijkse ernstige klach- 
ten van mensen die Je overal wort in dé samenleving het gesprek ved. dag 
omdat er ook onnodig over ens mee te maken hebben. 

Ik prabeer al vanaf voorjaar een geval bij de Directie te behandelen en- 
kel een exuus, zij onttrekken zich er steeds aan. 

Heer Bos ik wens U in de formatie veel succes en sterkte ik bid ervoor, 
Ik zeg doorlopend in de sa menleving waar gewoonlijk in Nederland nega- 
tief gesproken wordt, dat ik zo graag een ommkkeer naar het positieve zou 
zien o,a, hoe of we meedenken en doen ter oplossing v.d Staatsschuld. 
En afdat zij weten dat de gro vs teooukostenkost betr de ggondheid is on- 
ze Nederlandse Burgers die al velé faten interna thongs au $8 nr1 op die 
lijst stamwaarvan de burgers het slechtst thuiszijn in de gezondheidszor; 
van zichzelf en zich het slechtst onderhouden, 

Heer Bos hartelijk gegroet er was geen rozenkaart voorradig in de winkel. 
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SPOED, geziem dat U in de verkiezingstijd zit, 

Adry de Jong-dansen. —— 
Euro v. Maatsch, Diemstverlening Gezien. 2 slepende 
Paukenstr. 33 vingers en de haast 
5402 HH Uden waarmee, geziem 12 

sept.jseen. zeer slor- 
Bractidesoorzitters en alle Leden dig geheel, excuses. 
Tweede Kamer 
P 20018 
2500 EA Den: Haag, 

Omderwerp: Gezomihetidszoarg 
Werkelijke oarzaak. 
Verkelijieapliass ing; Uden, 1@-08-"12 

Geacltte Dames en Heren, 

Allereerst mijn functioneren: van. waaruit: 
Het vanmit de ander denkend, vanniit. de volledige acceptatie v. ieder amder 
alis mens zonder hevooroardeling, zonder utitzondering, dit ter kontréle v. 
je eiigem wa_arnemiing. Wa ut vanuit de enkel verstandelijke redenering wordt 
mookt de jat „earzaak. zichtbaar, dws ook niet de juiste oplossing, 

x 
Keel wordt er i ‘de media, zoals ook bij U, gesproken aver bezwiniging betr. 
“~ gezendieidskostem die onnodig schrikbarend hoog zijn. Buitem slechts 1 

d.. Speciialiist. slaat üedereem, ook U allen, de plamk volledig mis. 

Qok U mw. Pia Dijkstra, in de Tweede Kamer gekomem vanuit de T¥-ziiekentnzis- 
programs. Waarin ik weel. fowten komstateerde en 3 ziekemhuizem en 1 verpleeg- 
tehutis waarvan de Directie me kortgeleden bedankte met de mededeling daar- 
bij, dat de verandering direct in zou gaame. 
Mw. Dijkstra, U zei kortgeledem in Wiewvsuur tegenover een andere Politica 
dat ouderem zouden maeten gaam sparem om ved, nieuwste. apperatuur gebruik 
te kummem gaan maken, Het gebruik daarvan is geheel niet nodig, lees mijm 
gplhele verdere verslag wat voaral preventie inhoud, SGaxtaxbijdrage kan dam 

in het gesel Hordwi [ens ee zeker sterk werminderd. 7 
Wat moet er gebeurems 
Dit betr. de CEN Medische-werpl egende-em verdere zorgopileiidimgen, wer- 
pleeg-en. ouderentehuiizem, ziiekenimizem, zorghotels, schoonmaakbedriijven; em 
miet te vergetem de pharm,— en: Farm.Industriie, Maatschap apmel ijkwerke Verzek, 
De Burgers: img, Supermarkten. 

All wele tientallen jaren behoort Nederland Internationaal tot de negatieve 
l==denlijst waarop zij als nr. 1 staat. Waarvan de Burgers het slechtst 
t dszijjm in de gezondheidszorg van zichzelf en zichzelf iim deze danook het 
slechts t werzorgem, 
Ik ging op onderzoek uit op allerlei plaatsen ook. in winkels, 
In eem goed kantact ket beste resultaat, doordat mem niiet weet dat het eem 
onderzoek betreft, soms vroeg ik iemand om raad, 
Het. Wag schrikbarend in het ringste niet thuis. Ook: antwoordem als" Daar 
zijn w urgers toch niet in erate af '" De Overheid moet iin deze maar 
voor oms zergen",. Deze antwoorden ook wanmeer je hen attendeerde op: voor- 
lichtingen jim deze. 

Pypiisclh,hoe hoger het IQ hae slechter erim thmiis. Hoe hoger het imkomem hoe 
ninder doargaams oak met ziekzijm te makem, Yaderlamdsliefiie: Gemietem v. luxe, 
lat moet grin deze ebeurens etaling v. meer &.K, Premie? 

e op school en daarbwiten doar de GED, en het appeltje: 
>» school, ait alles wat heel veel geld kost, zet geen zoden: aan de dijk, 
in vand ichtingen onthreekt het belangrijkere. 
iem Lesprogram vooral op de Basiissc ‚maet er plaats gaan vindem. En dam 
fet door een leerkracht diie wat opsomt uit een boekje, maar gaed thuis iis 
lm de gezondheidszorg van z_jichzelf. 
imi niet zeuren Leerkra, chtem geziiem zich al te howden “4 ebben aan: zoveel Wet— 
selijke regels, Wamt deze les bevordert een goed functioneren vod, leerlin- 
sen, sfeerswa ardoor tijdwinst, Leerkeachtem behoren memsgericht te zijn, 
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want anders is er geen komtact met de leerlingen en komt het oak niet goed ower. Lage cijfers omtstaan nogal eens door de Leerkrachtem die dit miet 
zelf in de gaten hebben, 
Maar zoook het omtstaa.n wan gezondheiidsklachten: bij kinderen en daardoor 
oak ziektekgs. ten. voor ouders en Staatkase. 
Em wordt bet kind ten onrechte met een soort AD bestempeld en deren zekostem 
De budsarts het ook nief im zijm opleiding. en” bifscholing gehes te kebben, 
schrijft een medicijm voor, Ex zo wordt de hersenheschadiging gebaren. 
Er moet im deze een Wet tot stand komen, dat men miet met de opleiding op 
de Pabe kam starten oak niet Universitair wanneer niet mensgericht te zijn. 
Want kinderen en jamgeren kunnem hiier niet de dupe van worden. de treft ze 
da_ardoor andersylater nogal eens in verkeerde studies en beroepemaan. 
De Medische leiding: 
Stap) met he t gereed dat wij de beste medische Geneeskunde zouden. hebben, 
meen: de slechtste, kuiten onze La ndagrenzem tat ini Amerika toe, is men 
ower de achterstand en het gekmoei hier, verbaasd, 
Allerleü uitvindingen wil men tot stand krengen om te. verhelpen: hetgeem men, 
doar gebrek aan preventie im de opleiding, in de vernieling had gebracht, 
Het lic is intuss pn niet gezond meer door al het achtergebleven chemt- 
sche afval. Wat weer vele behandelingen met zich mee gat brengen. Staatskas. 
Het jis daarom intens triestdat als een Universiteit. hier sinds 2010 in 04 r zem im de me che opleiding heeft aangebracht, ova. niet geslaagd alg’ 

De ruzig nw im het Radboud-ziekenhwis voor de zoveelste keer, daar zouden 6 patientem niet onder lijden, dat gelooft U toch niet. Wat zit daar eigen— 
lijk voer een Directie, ik hoop dat de Mimister gauw im zal grijpen, Wet 
mensen bea nestigd, het vernemen v. die berichten en miiet in behandeling dur- ven te. gaan of met’ vrees. Em dit bewerkstelligt vele kasten voor Staafskask, 
Niet mensgerichte Art ms - 
Schrijven. rekeningen zonder behandelingen. 
heten memsen onnodig: terugkomen, want van elke afdeling ora. de bloedafname ontvangt de Specialist financien, … 
Jarengeledem wroeg men: voor een uitdraai als de patient zijm gezondheid me- 
de wilde bijhouden £.120,00. Wij lieten Den Haag. dit weten toen artsen niet gevoelig ervoor waren hiervan af te stappen, Dus voortaan een gratis wiit- 
dra ai, meem, De Arts laet de baliie-medewerkster zeggen dat de Arts het zal 
a@ reiken, Einnen, gekomen krijgt. de reeds lang genezen patient dubbel ge~ 
Louwen: de witdred overreikt,met de mededeling daarbij dat het dubbelgevou= 
wen briefje aam de binnenz jijde aan de ziektekostemwerzekering EL kan warden, Na vertrek leest de Batient het, EB 143,00 en dat voer geen behande- ling. De Arts madüen. verstikt zich üm een eugem. De ziektek, verzekering 
waar een bevriende: relatie im de Directie de Arts ook weer de hand baven het 
hoofd hawdt. Vervolgens hetzelfde bij; het Tuchtcollege, en in Beroep een op= zettelijke besmeuring in. leugens v.d, naam ved. Patient die daar geen weer= woord meer op; mag geven. Wia de Media hoor je de veelvuldigheiid waarmee diit gebeurd* Em wij vernemem dit ook vam patienten, 

erichte Artsen. werzwiüjgem ernstige fowten. Bij mailing aan de 
Sook schriftelijk worden ze er bewust jim weggelaten, vooral. betr. ouderen, Em komt nadiien een kliient bij de hudisarts met, een klacht, dat die in. het ziekenhuis erbij iis opgelopem, zegt. de Arts dietniet op: zijm laptop 

ziet staak," ma akt U ziich: maar geen zorgen”, En zo komen velen üm het martu- arium terecht, Waarbij velem met eerst weer vele dure medische behandelin en: voor Artspartemannaiïe, ten koste ved. Patten 
Oarzaak vanoverlijden gaat in de doofpot en afgelopen jaar zijm v.d. 2000 overlijdens er nog geen 300 bij Den Haag verihelid. Wam een paar duistere ge- vallen ga ik het onderzoeken, Want families lijden eronder, waardoar ook weer ziektekosten voor patient de Verzek. en Staatskas. 

Dergelijke Medische Specidtisten dulden oak geen tegenspraak en dat kost staatskas ook veel, tot ziekteverzuiia tae, de WW. ZW. 
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Ik hoop dat. de Minister de gemaakte afspraak met, hem dat zij niet omder de 
giekenhwisdirectis gaan beharen, direct ongedaan zal maken, Tot vreugde: aal 
Ved. verpleegkundigen, waarvan 1 wat jarengeleden me zei:" Dem Haag zou 
eens moetem weten watof hier onnodig wordt verricht ten koste van ons alle: 
portemannaiie.’ Zogok de ambulance veelvuldig onnodig heem en weer. Mensen 
met gemaakte fouten naar huis sturen,met de mededeling nadien, de oorzaak v, 
d, nwe klacht,thuiis te hebben zou opgelopen. Ook behandelingen im 2 keer 
die in een keer kunnen. Attendeerde kortgeleden een jonge vrouw daarop, dan 
een afwijkend antwoord erom. 
Woeding het tekort im de medische studie: 
daren ervoar gestreden om het erim te krijgen. Maar wat zegt een medisch 
student nadiem:" Het: haalt nüets uüt,de Universiteit heeft er slechtst 14 
dgn. voor uütgetrakken", En heden misschien niets meer. 
Voeding het te mediciijm voor de mens: 
Maar he la, ‚as Wanwege koamcurentie teveel verschüllende stoffen in voeding, 
die de werking vain medicijmen volledig kunmen uitschakelen. Zoook door de 
vele chemische stoffen. Met a_lsgevolg:de Arts er niet in thuis, gaat er 
vanuit, het lichaam als oorzaak v.d, uitschakeling, 
De een na de andere behandeling volgt, waarbij weer de nodige antibiotica 

enlijke chemische afval in het lichaam, gaat de patient Em door die geza J 
er onnodig op achteruit, 
Slotsom:"We hebbem het geprobeerd"zegt de Arts" er. bij ouderen," Ze zauden 
tersleten zijn“. 

“ Stop Nederland", zegt Amerika," Vergrijzing een nw. leven",' Geem aftake- 
limgsproces", Em die onnodige langdurige behandelingen}ten koste v.d. pa- 
tient, de Verzek, em Statskas. 
Voeding betr, weer een. ander ziekenhuiis: Prostaatkanker daarop valigend darm- 
amer. Prostag kerr succesval geopereerd niets meer zichtbaar, Half jaar- 

lijkse kantrÔle zonder tussentijdse voorschriften, mach v. voeding terwijl 
het lichaam toch vele bestralingen te verduren heeft Eehad, noch wenkem op 
amder gebied.'m Melding wan darmverstoppinge komt. tot mij. Smel zeg ik, want 
met, kan een poliep zijm en die moet er direct uit, want gaat die ontsteken 
wordt het Rarmkanker, Te laat het was reeds darmkanker. Een gtoma, gsregeld 
chemokuren, dagelijks een verpleegkundige, ten koste v. patient, Verz,S taat 
Eem krachtige 85j. Weduwnaar, die zelf zijn beds omderhiield, oweral bij was, lange fietstochten makend, Nu wel een diieet maar niet voldoende voorlichting 
en andere wenken. da bij gekregem, Je werbaast je dagelijks im Nederland. 

Kmiesheup-ete: operaties: gmaerdom komt niet met ebrekem het is een kwestie 
Vs preventie. Het wordt noch doar de memsem noch doar de Artsen preventief 
cangepaki. Preventie aig ook niet im hun studie opgesloten. Daarbij wordt 

> liever geopereerd en. het brengt zoook financieel meer Op voor hen. Em U 
heef en vernemem dat. er daardoor afgelopen jaar 20 Specialisten hier 
uit de Artsenst. zijm omtheven, 
Buiten, gebaren met een handicap, een angeval of medische fout heeft niemand, 

Sen rolleter of scootmobiel nodig ganneer je terloops aan een ouders vraagt 
limeof hij het maakt,steevast. het antwoord:" Wat stijfjes maar dat hoort bij 
de leeftijd? Om mijn antwoord dat het er niet bijhoort, wil men er meer wan 1 
wetem en wordt de rollater en zelfs de mobiel voorkomem, of beide zelfs 
weer Lag eleverd, Maar U Tweede Kamer helpt mensen v.d. wal in de slook inr 
deze kortgeleden,Ik heb zelfs kortgeleden waargenomen dat cen mensgerichte 
Arts die een kliient naar binnen gedragen vanuit een scootmobie reeg, ma. 
G weken: weer lopende kree doar de juüste voeding en verdere preventie en 
vVoedingssupplementen ter ondersteuning daar bij. 
Tweede Kamer U werkt onbewust de hedendaagse gemaktucht za fn de hand, Ver= 
ander Win de verkiezingstijd njet het zelfmedelijden bij, mensen im de hand 
werken. en attendeer ze hoeof zij op: de negatieve landenlijst staan en waar- 
om, maak Nederland mede weer gezond. 
Als broodjes over de toanbank worden die apparaten bij; de Gemeenten ver- | 
strekt, De huig arts enkel de vraag*wat kunt U bewegen"maar niet wat doet 
U ter preventiie en.dan 'm briefje vadr de Gemeente, die wel het een en af 
der vraagt ter vera trekicing ervan, maar gezien de Indernationale negatiewe 



Bl. Y behorend bij Schrijven dd. 18-Q8-"12 v. Adry de Jong-Jansen. landenliijst,ook niet voldoende kennis hiervoor in huis hebben, Maar treuri, is dan, dat. nu Gemeenten de taak betr. heap en zorg veh. CAK hebben over. gedragen gekregen, dat zij dan de kosten of liever gezegd de gelden voor die apparaten verkrijgen, door onterechte inkorting v. uren aan h.hulp. big anderen. En zo deze mensen gehandicaper gaan worden. Is dat geen in-effi- cent werken, Ten koste v, Staatskas, 

Opleiding tot Verplee kund ze Ook hierin een groot tekart 8 betr. mensgerichtheid, Een voorbeeld Vedevelen: Een dame van ruim 80j. alles nog zele kunnen en Tange fiets- 

ied. Dat de pijm na het ontwaken was ontstaan, doordat de spieren ongebruiik die nacht, de artrose belasten. Na de sym weer vlot van beweging zonder pi: Maar dit dagelijks te ondernemen want je bent geen 20 meer, Daarbij heel veel water dagelijks en de voeding dis biijj je bekoort. De schootmobiel weer 
Tweede Kamer zorg nw eens voor de volgende Wet betr, trappen: Na herstel van een ongeval of ontste gh advies van Artsen niet meer trappen te gaan lopen en niet meer op de fiets, dist wel want het beam zijn de gymoefeningen voor de kniiegewrichten,. Bij verslijting geen pijnstiller want dat im max sorgt voor een chemische opslag, maar een vaedingssupplemeni die het gewricht weer gezondherstelt, gebruiken: Nu die Wet: Treden behoren korter op elkaar en breder, af liever gezegd die- per te zijm. Dat dat nu veelal niet üs,kan het gewricht niet goed functione: n wat pijnlijk is en slijt. He doorsnee ziet niet,ook de Arts niet,dat dat de oorza_ak is. Mensen worden geadviseerd telneg en gelijkvloers te gaan: wonen tot verdriet vamhen en zie Je ouderen zoals™ses bejaarden-en andere te huïzen,na een tijdje voort schuüfekem. Nii mand hoeft zo te lopen, Ek geloaf dat het te Culemborg iis waar dergelijke trappen vandaan komen. Wij “3bben: die en na een lange zit, heerlijk om even op. en neer te gaan en alles -3 weer las. 10.000 keer dagelijks,behoren voeten te bewegen, Kleiner te gaan wonen: ook nog in werkeerde adviseräng , een zware belasting vaor Staats kas, 

gtehuiizen kunnen voor meer dan de helft leeg: eft men geen verwijskaart,geen nwe patienten aannemen als duidex lijk zichtbaar lis, da t het is ontstaan oor nalatiene in prevéntie doar patient en Aarts. Het Is te gek dat door nalatigheid de verpleegkundigen em verzorgenden het Zo zwaar hebben, “Ieder mens heeft het recht om te leven hoeaf hij het wil, maar niet ten kos- „te van een ander en Staatska s. Eem ax afvallingspraject geeft een jo-J@ effect bij eens in de week enkel vloeiba ar te gebruiken. Het geef t ontladin, Dig; pezen, spieren en. gewrichten en alles functioneert prima. 
Niet ten koste vale... geldt ook betr. het roken: Het is te gek dat mensen ‘langer in een zieken uLS moeten vertoeven ar, hetgeen opgelopen door de: „rokersadem v.d, verpleegkundigen en zelfs oak Artsen. Sams sterven. Kinderen. op scholen die dardoor bronchitus oplopen v.d. leerkrachten bijeen. in de rokerspauge en na dien naast het kind, Ook asma, Ouderen geregeld ziek. thuis en zelfs longontsteking door de rokersademi v. 

en. maak. dan een. Wetshet vereiste) geen toelating in me- en verg_orgende beroepen? alsook niet in anderwijs bij rokerzijjnde. Als U spreekt We ouderen hebben de Mij. opgebouw doe dan Bolt tots ree 
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Zorginstellingen die h‚hulp en/of zarg aan Burgers verstrekkem, 

Belastend voor hen geziien. de ombolledige oplieiding waarvan zij die leer— 

Tingem ontvangen. En. daardoor worden burgers, Waaraan die hulp verstrekt, zie 

Q.A. niet im die opileiiding betr. sliechte bacteriien: Gromdenz en andere za- 

kem die nagespoeld moeten worden, anders wordt direct de E-callie-en Asper- 

gechilles- bacterie gekweekt, waardoor kinderen en vooral ouderen. asma-bron- 

chitus en longontsteking ontvangen. 

Maag- en darminfectiies doardat men met bevuijde handen deurkmoppem en im 

eukens wan alles aanraakt, zomder even zeep. gebruikt te hebben. 

Qak niiet op de hoogte van de preventieve verzorging van zichzelf em za on- 

verzorgd ziek: aankomend op) het hulpadres, mensen die bij hun handicap miet 

extra ziek moeten warden, ziek warden. En de hulp zelf ook nogal eens im de 

ziektewet, Staatskas wordt hierdoor doorlopend belast. 

Jongerem vw. die opleïdingem benaderdem mij met vragen. Hum amtwoord:" Dit 

zijm belamgrijke zaken za niet de belangrijkste, 14 dgm vooraf a/m examen. 

geen leerkracht, die hier les in heeft gegeven”. Ik ga de Directie bezoeken. 

Even: U attenderend op de Gemeentem gezien de verstrekte uren miervoor: Gezie 

het willem toekomem met de fimancien gaat dit ten kaste v.d, gezondheid v. 

woaral ouderen. Zij hanteren het schema v. schoonmaakbedrijven, Het resul- 

taat, veel ziiekteklachten. maar vooral het verdriet daaräoar,vuile huizen. 

“choonmaakbedrijiven: functionerend waar danook, het grat hem alleen om hun 

igen finamciem en nüet om het algemeen belang, onze huidige Mij. 

Het beste amderzoek een v. ans daar voor enkele dagen/wren te laten sollici- 

teren, O.A. in ket Zorghotel: ma vertrek Wed. herstellende patient maet de 

slaap en badkamer + bed im 9 min schoongemaakt worden en komt de volgende 

im eem: schoomlijkende maar zeer milieuvervasilende kamer/badkamer terecht. 

Dan. nog ket belastende: voar de werkneemster, ook nog veel tegelijk ver- 

pliiicht zeer zwaar te moeten: beuren, niets rijdens. Niet te durven klagem alie 

alleenstaande: jange moeder, want je zult. je baan maar verliezen. 

Voor beide onderwerpen hier hebben. we de Inspectie erop afgestuurd, Want hile 

werd Staatskas dubbel en dwars belast. 

De schalen: Weel ommodiige zieke kinderen en Leerkrachtem. Opdracht v.d.Ploeg 

Teiders a/d schoanmaaksters ( zaoak: bij bedrijven MT mim. voor een vertrek, 

ewen vlekkem wegpoetsen niet naspoelen. dame, geen tijd voor,opdracht ved. 

baas", Dam nog de giftige werking v.d. verschillende opemstaande poetsmiddel 

flessen. Daarbij moet vamwege beveiliging. direct na het poetsen de scholem 

hermetiisch gesloten worden. Bh z@ kamer kinderen en Leerkrachten és margens 

im een. schoonlijkend, maar milieuvervuilend gebouw, Staatskas belastend, 

Nw mijm advies heeft een school het sckoanmaakbedrijf afgeschaft en. eem am- 

ar schoommaakbedrijf hetermpoetsend en tevens natuurmidde aangeschert. 

Tweede Kamer hier past een nwe Wet, verplicht natgurlijke poets— 

middelem, soholen_ziekenhuizen-verpleeg/werzorgingstehwizen.
 Help Staatskas! ! 

Pak de Pharm- en Barm.imdustrie stevig an: dier tunctiomeert men ook enkel 

voor eigen partemonnaïe, Het gevaar 1 “ernstige mate voor gezondheid v. mens 

gem. Dan nog hun angst voor de betere opkomende gezondheidszorg. Hun streek: 

in sgmenwerking met. de Groothandel en de opdracht aan de Apotheken: Wenmeer 

patienten vanwege ernstige allergie geen chemische medicijnen mogen gebrui 

ken en dus na_tuurlijke mediicijmem maar ook verplichtend voedingssupp Lemen 

tem, die voar 3 uur besteld door de apotheek de volgende dag er kunmen zijn 

moet de apotheek verplichtend a/ d klienten mededelen; dat die producten ma 

44 dgn er pas zouden zijn, Mensen die dan nüet ermee kummen wachten nemem 

dan iets anders, waardoar ernstige gevolgem, En dit terwijl de Groothandel 

EEn die bedrijven kan bellem. In ziekenhuizen. oak. tegenwerking van niet 

Wee 
— 

ichte Artsen, met. alle gevolgen vandien, Buiten Landsgrens imdeze volka- 

men: samenwerking, apatheek-patient-ziekenhuis. 

Tem slotte: Patienten verplicite gebruikers in deze, bezoeken daardoar zel- 

den af geen Specialisten. alsook geen. therapeuten, preventie. Heel triest 

dat dan die producten medisch voorgeschreven niet worden vergoed, Maar wel 

warden vergoed vele chemische medicijmen: aan Burgers die zich volkomen ver 

waarlazen en vele bekandelingen daardoor plaatsvinden. Mensen werkend aan ge: 
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zond Nederland worden inplaats van beloond gestraft. 

Eweede Kamer snoer nw eens, die eenzijdiga werkende Wetenschappers, die ge- Tegeld roepén:" Wetenahappelijk niet. bewezen!', de momd. Hum eengijë denken heeft de gezondheiidszorg en de mens al zoweel schade toegebracht. Tevens 
zijn zij een belasting voor de mensgerichte Arts, 
Het moet eens tot hen door gam dringen,dat een hoog IQ met wat voor bijko- 
mende titels danoak, doorgaans nog geen wijdhetd inhouden, 
Besluiten door U Tweede Kamer als gem.groenten daar schrikt men aan de ba- Sis van, war gaan we naar toe. 

Psychiatrigen Maatsch.werk. etc. op allerlei terrein: 

Doorgaans met niet mensgerichte hulpverleners, waardoor hulpvragenden te lamg in de hulpverlening zitten en da prdoor niet werkelijk op de benen 
kamen af in het geheel niet, Vergaderingen, vele langdurige bes rekingen: betr. de hulpvragenden, die je bij aanvang ved. hulp erlening al op de 
been lad kunnen. zetten. Staatskas, Staatskas,Staatskas,. 
Geen mededeling aan de hulpvragende dat moeilijkheden ervoor dienen om je- zelf te leren ontdekken. Hoe naar ook esi lijkend, het wan pas komt. Dus 
van moeilijkheden geen prableem te maken. Leren te relativeren, de vraag~ 
stelling aan jezelfi hoe ga ik ermee om: en de nadiem blij kunt zijn het te 
hebben meegemaakt. Het is daazém jammer, dat men via de TV steeds te horem } “det, dat je de ellende het gehele leven als ellende met je meedraagt. aw zie je dat mensen uit concentr.kampen ne 70 jaar nog begeleiding nodig 
hebben. En anderen: daarin nog erger hebben verkeerd en nadiem geen begelei~ 
ding nodig hadden en zelfs hun beul. probeerden te vinden nadien, om hem te 
vragen. hoeof hij tot zoüets iis gekomem, vanuit welke opvoeding. Uit dankbaar reid wel een goede opvaeding gehad te hebbem en nú iets voor de ander te km 
kumnen betekenen, Sliachtoffer—dader waarin de vindingrijkheid op eiigem be- men verder te gaan. Het ligt in ieders vermogem, maar de niet EE mensge- 
tichte hulpverlener moet oak niet aangenomen warden. in die opileiding,want hij kan dat niüet overbrengen. Vandaar dat ik dit onderwerp U zo uitgebreid 
vertel, Mensen worden door gestuurd gar de psychiatrie die er niet horen, 
het iis te gemakkelijk. gemaakt het doorsturen. De Minister wil het terug- voeren naar de huisarts, maab de niet mensgerichte kan dat niet, enkel vrien. delijke woordjes helpen niet, daarbij heeft hij, het niet in zijn opleiding gehad. De mensgerichte Arts voelt het van zichzelf aan, 
Nu. ervar ik dat vele mensen onder de huidarts lijden, niet kijken naar wat eventueel de oorzaak van de klacht ka n zijm, snel, smel. Niet voldoende voorbecrting te krijgen ook, totaal geen preventie, Vele, vele ernstige woorbeelden} Femamd krijgt 6 
7 de vingen, die niet geneest, Ik zie de geheel grijze gezichtskleur v.d. Pasùent Bex stuur hem naar de Specialist, uitslag leukemie nog 4 weken. 

steek laen, denkend dat. ze geen wilskracht hebhen: en juist wel. Er zijn andere middelen inplaats van anti-deprassiva zoals een goede vit, B, 
kezondere middelen, Anti-depressiva werkt 

i nog die luie ziektek, Verzekerin 
aan te porren betr. schri Jk 1 Ly 
aan bepaalde leeftijden, Want vele voorlichtingen op TV, en elders worden door mensen gemist. Ik heb ziektekosten. verzeke- 
ringen gezegd mensgerichter te zijm, dus klientgericg, dat ze anders niets 
voorstellensen dan wel op een vriendelijke,maar doordringende wijze, 
Beste mensen ik kan deze slordigheid niet overdaen, het helpt niet want die 
2 vingers schieten toch steeds er tussen. Pijm uit landsbelang, niet erg, 
Breng in de verkiezings, tijd over, waarom zij op:de negatieve landenlijst 
staam, niet tegen elkaar schoppen’, maar samen denken. Links en echts- be- 
woordingen afschaffen, mensen die verschil van mening kunnen hebbe®, iu 
sneller en kost danook minder, Juetes de, kh. aegreeb x7 

¥# 



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

Mevrouw A. de Jong-Jansen 
Paukenstraat 33 

5402 HH Uden 

Kenmerk: 201200590 Den Haag, 17 oktober 2012 

Geachte mevrouw De Jong, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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Tweede Kamer der Staten Generaal 
T.a.v. de heer W. J. Bos en de heer H.G.J. Kamp, informateurs 
Postbus 20018 
2500 EA “S-GRAVENHAGE 

Europeesk Buro foar Lytse Talen EBLT 
p.a. Fryske Akademy 
Postbus 54 
8900 AB Ljouwert/Leeuwarden 

Ljouwert/Leeuwarden, 17 oktober 2012 

Betreft: Bescherming van het Fries en Nedersaksisch 

Geachte heren Bos en Kamp, 

Met veel belangstelling volgen wij uw vorderingen bij het vormen van een stabiele regering, die dit 
land weer vooruit kan helpen. Wij wensen u daarbij veel succes. Vooruitgang is ook precies datgene 
dat het Europeeske Buro foar Lytse Talen EBLT nastreeft, als het gaat om de positie van de door het 
Rijk erkende minderheidstalen in Nederland. Het EBLT is het platform van organisaties die opkomen 
voor de erkende minderheidstalen Fries en Nedersaksisch. 

Zoals u ongetwijfeld weet heeft Nederland voor de talen Fries en Nedersaksisch het Handvest voor 
regionale en minderheidstalen van de Raad van Europa geratificeerd, waarbij overigens wel sprake is 
van een zeker niveauverschil. Doel van dit Handvest is om de minderheidstalen te beschermen en te 
bevorderen. Nederland schiet daarin, volgens rapportages van diezelfde Raad van Europa, helaas nog 
steeds te kort. Ten opzichte van het Fries is te weinig vooruitgang geboekt, voor het Nedersaksisch 
heeft de Rijksoverheid zich, ondanks de ratificatie van het Handvest niet tot nauwelijks ingespannen. 
Goede intenties blijven hangen in Haagse stroperigheid en in tegenstellingen tussen het Rijk en de 
betrokken provincies. Een dialoog met organisaties van sprekers van de talen is er niet of nauwelijks. 

Een nieuwe regering en een nieuwe regeerperiode lijkt ons het moment om aan deze nogal 
ongelukkige toestand een positieve wending te geven. Wij zijn in ieder geval graag bereid om de 
dialoog aan te gaan met de nieuwe coördinerend bewindspersoon, doorgaans de minister van 
Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties, en het parlement. Wij roepen u daarom op om in de 
regeringsverklaring op te nemen dat er een dialoog dient te komen tussen Rijk, organisaties van 
sprekers van minderheidstalen en de besturen van de betrokken provincies teneinde de bescherming 
van de minderheidstalen Fries en Nedersaksisch beter te regelen, volgens de letter en de geest van het 
Handvest. 

Op dit moment spelen er ten aanzien van de Friese taal de volgende zaken: De bestuursafspraak Friese 
taal is verlopen en dient te worden vernieuwd. Het wetsvoorstel ‘Gebruik Friese taal’ van voormalig 
minister Donner bevat positieve elementen, maar is nog te beperkt. De wet regelt alleen het recht van 
Friezen om hun eigen taal te gebruiken bij overheid en rechtbank, maar bevat geen regelgeving op het 
gebied van onderwijs en media. De wet regelt evenmin het gebruik van het Fries door de overheid zelf 

Europeesk Buro foar Lytse Talen (EBLT) - p/a Fryske Akademy - Doelestrjitte 8 - Postbus 54 - 8900 AB Ljouwert/Leeuwarden 
T 0031(0) 58 233 6929- W www.ebit.nl - E eblt@fryske-akademy.nl



en kent ook geen financiële paragraaf om de geformuleerde doelen te implementeren. Kortom; de wet 
is ons inziens een stapje in de goede richting, maar meer een tussenstap en een beginpunt voor verdere 
dialoog dan een definitieve regeling voor de Friese taal. 

In de Nedersaksische provincies en gemeenten is de allergrootste, al langer dan vijftien jaar 
uitgedragen wens om het Nedersaksisch onder de werking van deel III van het bovengenoemd 
Handvest te brengen. De regionale overheden hebben dit verzoek zeer goed onderbouwd. Desondanks 
heeft minister Spies het verzoek - op basis van een onjuist ambtelijk advies - niet ingewilligd. Ons 
verzoek is om het Nedersaksisch nu eindelijk de status van deel III van het Handvest te geven. 

Met vriendelijke groet, 

Onno Falkena K.A.H. (Annet) Westerdijk 
Voorzitter EBLT Vice-voorzitter SONT 

Europeesk Buro foar Lytse Talen (EBLT) - p/a Fryske Akademy - Doelestrjitte 8 - Postbus 54 - 8900 AB Ljouwert/Leeuwarden 
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H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer O. Falkena 

Europeesk Buro foar Lytse Talen EBLT 
p/a Fryske Akademy 
Postbus 54 

. 8900 AB Leeuwarden 

Kenmerk: 201200593 Den Haag, 19 oktober 2012 

Geachte heer Falkena, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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TOMA 
COLLECTION SOLUTIONS 

Aan de onderhandelaar namens PvdA 

De heer Diederik Samsom 

Postbus 20008 

2500 EA Den Haag 

Cc: de informateur, de heer Wouter Bos 

Apeldoorn, 17 oktober 2012 

Betreft: mogelijke afschaffing statiegeld 

Geachte heer Samsom, 

Vlak voor de zomer ondertekenden het verpakkende bedrijfsleven en (demissionair) staatssecretaris Joop 

Atsma de zogenaamde ‘Raamovereenkomst verpakkingen’, waarin onder andere de toekomst van het 

statiegeldsysteem in Nederland wordt bepaald. De derde betrokken partij - de Vereniging van Nederlandse 

Gemeenten - heeft ondertekening echter vooralsnog geweigerd, omdat zij het oneens is met de mogelijke 

afschaffing van het statiegeld op de grote PET-flessen. 

Als wereldwijd marktleider op het gebied van zowel inname-apparatuur voor (statiegeld)verpakkingen als 

sorteer- en nascheidingsinstallaties, hebben wij de vrijheid genomen om enkele feiten rondom het 

statiegeldsysteem voor u op een rijtje te zetten in de bijgevoegde ‘factsheet statiegeld’. We hopen dat dit 

document een helder overzicht biedt in de ingewikkelde en langdurige discussie, die telkens vertroebeld is 

door discutabel onderzoek waarin de macht van het verpakkende bedrijfsleven duidelijk naar voren komt. 

De uiteindelijke beslissing over de eventuele afschaffing van statiegeld heeft verregaande gevolgen. Wij willen 

u daarom verzoeken om in de onderhandelingen krachtig achter uw standpunt tegen afschaffing en vóór 

uitbreiding van het statiegeldsysteem te blijven staan, omdat het systeem brede steun vindt in de 

maatschappij en tevens een financieel aantrekkelijke inzameloplossing biedt met de hoogste milieuwaarde. 

Uiteraard zijn wij graag bereid om u indien gewenst van aanvullende informatie te voorzien. Wellicht is het 

zelfs interessant om in de demoruimte van onze organisatie in Apeldoorn eens van gedachten te wisselen over 

de inzameling van grondstoffen. Tegelijkertijd kunnen wij dan de uitgebreide (en voor velen nog onbekende) 

mogelijkheden van onze gehele infrastructuur van ruim 4.200 emballageautomaten tonen. Zo zijn de systemen 

al geschikt voor de inname van kleine PET-flesjes / blikjes en is zelfs uitbreiding naar Tetra-pak mogelijk. Dit 

kan de zwerfafvalproblematiek door kleine drankverpakkingen direct oplossen tegen lage kosten. 

Nu de PvdA mee gaat regeren, is dit een uitgelezen kans om de situatie wellicht ten goede te keren. 

Wij wensen u veel succes! 

B.M 

Algemeen Directeur Tomra Systems B.V. 

Tomra Systems B.V. 

Paramariboweg 77, Postbus 90, NL-7300 AB Apeldoorn, tel: +31 55 599 88 44, fax: +31 55 599 88 80, info@tomra.nl, www.tomra.nl



FACTSHEET STATIEGELD 
DE FEITEN OP EEN RIJ 

HOOGSTE INZAMELINGSPERCENTAGE 
Met statiegeld wordt een inzamelingspercentage 
van 95-98% bereikt. Bij gemengde inzamel- 
systemen, zoals Plastic Heroes, ligt dit percentage 
rond de 40%. 

HOOGWAARDIGE RECYCLING 
Statiegeld levert een schone stroom PET (98% 
hoogwaardig hergebruik), terwijl die bij 
gemengde inzameling wordt vervuild (voornamelijk 
laagwaardig hergebruik). Alleen het statiegeldsys- 
teem levert voldoende zuiver materiaal op voor de 
productie van nieuwe flessen (bottle-to-bottle). 

INFRASTRUCTUUR / UITBREIDING STATIEGELD 
In Nederland zijn ruim 4.200 emballage- 
automaten geïnstalleerd. Deze zijn op dit moment 
al geschikt voor de uitbreiding van statiegeld naar 
kleine PET-flesjes en blikjes, waar er in Nederland 
jaarlijks twee miljard van in omloop zijn. 

BREDE STEUN IN MAATSCHAPPIJ 
Naast vijf politieke partijen, verschillende univer- 
siteiten, recycling-/ afvalbedrijven en milieu-/ na- 
tuurorganisaties geeft ook 71% van de Nederlandse 
bevolking aan uitbreiding van statiegeld te steunen 
en ditzelfde geldt voor 94% van de gemeenten. 

BIJDRAGE IN STRIJD TEGEN PLASTIC SOEP 
50-80% van het afval op zee bestaat uit plastic. In 
het noordelijke gedeelte van de Stille Oceaan 
beslaat de plastic soep al een gebied dat twee keer 
zo groot is als de VS. Doordat de financiële prikkel 
goed werkt, is statiegeld een belangrijk wapen in de 
strijd tegen deze vorm van vervuiling. 

KOSTEN ZWERFAFVAL 

Het opruimen van zwerfafval kost gemeenten 

jaarlijks 200 miljoen euro. Drankverpakkingen zijn 
verantwoordelijk voor de helft van de gemaakte 
kosten. Door statiegeld af te schaffen stijgen deze 
kosten wat leidt tot een hogere afvalstoffenheffing 

voor de burger, 

ERGERNIS DRANKVERPAKKINGEN 
Uitgedrukt in volume bestaat 50% van het zwerf- 
afval uit drankverpakkingen: een top-3 ergernis van 
de Nederlandse bevolking. 

KLIMAATVOORDEEL 

Het statiegeldsysteem voor de grote PET-flessen 
zorgt voor ongeveer 30% van het klimaatvoordeel 
ondanks het relatief kleine volume. Dit komt door 
een hoog inzamelpercentage, weinig uitval in de 
verwerking, volledige toepassing als monostroom 
en een laag energiegebruik voor sortering en 
verwerking ten opzichte van de concurrerende 

systemen. Toevoeging van kleine PET-flesjes aan het 
statiegeldsysteem zorgt voor 11-14% toename van 
het milieuvoordeel. 

KOSTEN VAN HET SYSTEEM 
Het huidige statiegeldsysteem is niet kosten- 
efficiënt ingericht. Het is mogelijk om miljoenen 
euro's over te houden aan het statiegeldsysteem. 
Deze opbrengst kan terugvloeien naar de kas van 
de supermarkt, zodat zij vergoed worden voor hun 
investeringen. Als het statiegeld uitgebreid wordt 
met kleine PET-flessen en blikjes zullen deze 
opbrengsten nog verder toenemen, door schaal- 
voordelen en extra materiaalopbrengsten. 



ALDI EN LIDL 

Supermarktketens Aldi en Lidl zijn openlijk voor- 

stander van statiegeld en weten het systeem 

bedrijfseconomisch positief in te vullen doordat zij 

een gesloten flessenstroom hebben. Dit kan voor 

alle supermarkten gelden. 

GOEDE DOELEN 

Goede doelen lopen door het verdwijnen van statie- 

geld op PET-flessen mettertijd miljoenen euro's mis. 

Momenteel wordt bij emballageautomaten zeker 1,3 

miljoen euro per jaar opgehaald voor hulporganisa- 

ties als KiKa, War Child, Unicef en nog vele andere. 

STATIEGELD BIERFLESSEN EN -KRATTEN BLIJFT 

Doordat het statiegeld op bierflessen en -kratten 

gehandhaafd blijft, zal de emballageautomaat een 

belangrijk onderdeel van de supermarkt blijven voor 

een efficiënte inname en correcte uitbetaling. Van 

de beoogde kostenreductie is in dat geval geen 

sprake voor de supermarkten. 

EXTRA PLASTIC HEROES 

In aanvulling op de automaat worden er bij alle 

supermarkten Plastic Heroes inzamelbakken 

geplaatst voor de PET-flessen. Dat kan flink wat 

overlast gaan veroorzaken, want deze ‘oranje bollen’ 

dienen in totaal 650.000 keer per jaar geleegd te 

worden. Daarnaast wordt de plek van deze bakken 

vaak als algemene stortplaats gebruikt en hebben 

de bakken een aanzuigende werking op vandalisme 

en ongedierte. 

STATIEGELD IN HET BUITENLAND 

25% van de Europeanen en 30% van de Noord- 

Amerikanen hebben een statiegeidsysteem voor 

frisdrank- en waterflessen. Vaak zit er ook statiegeld 

op kleine flesjes en blikjes, bijvoorbeeld doordat 

het statiegeldsysteem de laatste jaren is uitgebreid 

(zoals in Duitsland, de staat New York en Canada). 

In Scandinavische landen krijgen supermarkten een 

vergoeding voor de inname van emballage, waar- 

door het systeem daar zelfs winstgevend is. 

Bronnen: 

Milieu Centraal, 2010 Bottlebill.org 

Container Recycling Institute (CRI), 2010 Deloitte, 2010 

Barnes et al., 2009 Universiteit Utrecht, 2010 

UNEP, 2009 TNS Nipo, 2011 

VNG, 2012 CE Delft LCA rapport 2011 

OVER TOMRA 
Tomra Systems B.V. 

Tomra Systems is in 1972 begonnen met het ontwerpen, produceren en verkopen van Postbus 90 

emballageautomaten voor de inname van gebruikte drankverpakkingen. Gedurende ons 7300 AB Apeldoorn 

bestaan is de Tomra Groep sterk gegroeid en inmiddels beschikken wij over een breed Tel: +31 (0)55 599 88 44 

assortiment producten voor het herkennen, sorteren, verzamelen en verwerken van 

verschillende materialen. 

Fax: +31 (0)55 599 88 80 

info@tomra.nl 

Elk jaar opnieuw helpen de geautomatiseerde oplossingen van Tomra om tientallen www.tomra.nl 

reduceren. Wij zijn trots op onze bijdrage aan de maatschappij en zien met spanning 

uit naar de toekomst om een nog grotere impact te kunnen hebben op een schoner 

miljarden wegwerpverpakkingen te recyclen en de CO?-emissies aanzienlijk te ij Cj 

milieu en een duurzamere wereld. 



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer A.B.M. Klumper 
Tomra Systems B.V. 
Postbus 90 
7300 AB Apeldoorn 

Kenmerk: 201200595 Den Haag, 19 oktober 2012 

Geachte heer Klumper, 

In goede orde ontvingen wij een afschrift van uw brief die u aan de onderhandelaar van 

de PvdA deed toekomen. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos
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Nederlandse Vereniging van Leveranciers van Bouwgrondstoffen 
Postbus 1331 
2130 EK Hoofddorp 
Bijlmermeerstraat 10a 

2131 HG Hoofddorp 
tel +31 (0) 23 540 35 35 
fax +31 (0) 23 533 58 94 
e-mail i 
website www.nvib.nl en 

WWW. 

K-v.K. 34181876 . . 
ING Bank 68.63.71.607 Brief aan de informateurs 

H.G.J. Kamp en Drs. W.J. Bos 
p/a Tweede Kamer 
Postbus 20018 

2500 EA Den Haag 

ons kenmerk: NVLB/CvP/12.0942 

datum: 16 oktober 2012 

Betreft: De economische motor in de problemen. 

Geachte heren Kamp en Bos, 

Dat het met de bouwsector, een van de belangrijkste economische motoren van ons land, niet 

goed gaat is bekend. Dat laten de cijfers wel zien. Maar het is een feit dat deze motor 

binnenkort niet meer in staat is om de economie voort te stuwen. 

De financiéle én emotionele schade van deze stagnatie onder werkgevers, personeel, maar ook 

de opdrachtgevers, is groot. Het zijn niet alleen de kleine aannemers die onderuit gaan. Steeds 

vaker gaan grote bedrijven met meer dan honderd man personeel failliet. Niet alleen in de 

woning en utiliteitsbouw gaat het slecht, maar ook de grond-, weg- en waterbouwsector krijgt 

het nog zwaar te verduren. Van oudsher is de productie van bouwproducten en halffabricaten 

voor woning- en utiliteitsbouw en voor de infrastructuur de drijvende factor van de 

Nederlandse economie. De negatieve trends in de productie en groothandel van 

bulkgrondstoffen, aan het begin van de bouwketen, laten vooralsnog geen tekenen van herstel 

zien en wij verwachten dan ook dat in de laat-cyclische bouwsector, het volle effect van de 

economische tegenwind pas over een aantal jaren goed zichtbaar zal zijn, als er nu geen 

maatregelen worden genomen. 

Wij vinden dat de bouwsector, in het belang van het stimuleren van de werkgelegenheid en de 

economie, steun van het kabinet kan gebruiken en daarom een belangrijk aandachtspunt bij de 

kabinetsformatie zou moeten zijn. 

Deze steun zou naar onze mening kunnen bestaan uit implementeren van het Nationaal 

Stimuleringspakket Woningmarkt zoals dat door vijftien partijen uit de bouw- en 

woningmarktsector aan u is voorgelegd. Met dat hulppakket moet een eind gemaakt worden 

aan de malaise in de bouwwereld. Volgens Neprom, IVBN, Vastgoedpro, 

Vastgoedmanagement Nederland, VvE Belang, NVB, BNA, Aannemersfederatie Nederland, 

Bouwend Nederland, NLingenieurs, Fosag-Noa (schilders, onderhoud, glas), Hibin 

(bouwmaterialenhandel), NVTB (toeleveranciers), CNV Vakmensen en FNV Bouw zijn de 

maatregelen hard nodig. Drieënveertigduizend mensen verloren hun baan al in de bouw. Eén 

op de zes bedrijven die failliet ging, was een bouwbedrijf. Op korte termijn zouden nog eens 

dertigduizend banen verloren kunnen gaan.



De bedenkers van het Nationaal Stimuleringspakket Woningmarkt, zoals het plan heet, willen 
onder meer dat kopers van energiezuinige nieuwbouwwoningen een premie krijgen. Verder 
moeten starters financieel tegemoetgekomen worden. De besluiten uit het begrotingsakkoord 
die het verstrekken van hypotheken belemmeren, moeten verdwijnen. 

Over de grond-, weg- en waterbouwsector merken wij op dat deze sector, naast de 
rijksoverheid, voor ongeveer 70 % afhankelijk is van de financiering van lagere overheden als 
provincies, waterschappen en gemeenten. Nu deze organisaties onder druk van de eerste serie 
landelijke bezuinigingen, al dit jaar en ook de komende jaren op de uitgaven in de gww-sector 
voor de inrichting van de openbare ruimte en de infrastructuur en het onderhoud daarvan, gaan 
bezuinigen, zullen veel banen ook in deze sector verloren gaan. 

De arbeidsmarkt in de bouwsector wordt door de bezuinigen negatief beïnvloed en wij zijn van 
mening dat het kabinet niet meer arbeidsplaatsen verloren moet laten gaan. Daarnaast vinden 
wij dat een nieuw kabinet aan de maatschappij verplicht is de nodige investeringen in de 
bouwsector te verrichten, te stimuleren en waar nodig te faciliteren. Dit kan alleen als de 
bouwsector steun van het kabinet krijgt en een belangrijk aandachtspunt bij de 
kabinetsformatie is. 

Wij verzoeken u te bevorderen dat de bouwsector op de beleidsagenda van het nieuwe kabinet 
komt te staan. 

Hoogachtend, 

Nederlandse Vereniging van Leveranciers 
van Bouwgrondstoffen 

ing. C. van Putten 
Directeur



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 

Informateurs 

Postbus 20018 
2500 EA DEN HAAG 

De heer ing. C. van Putten 

Nederlandse Vereniging van Leveranciers 

van Bouwgrondstoffen 

Postbus 1331 

2130 EK Hoofddorp 

Kenmerk: 201200597 Den Haag, 19 oktober 2012 

Geachte heer Van Putten, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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Aan de informateurs, de heren Kamp en Bos de Koggen Postbus 20018 
2500 EA Den Haag 

GZ - psychologen in de eerste lijn 
Mw. Drs. M.E. Bakker Amsterdam, 16 oktober 2012 
Mw. Drs. C.J.H. v. Hensbergen Betreft: 

Eigen bijdrage GGZ Kerkstraat 36 b 9 erag 
1687 AR Wognum 
tel. 0229-574 216/573 949 
fax. 0229-578 445 

Kvigpadth Aldfhateurs en leden van de Vaste Kamercommissie, 

Klaarblijkelijk is de eigen bijdrage voor de GGZ van de baan. Helaas niet voor de gehele GGZ. 

Terwijl de toegang tot de huisarts uiteraard (nog) zonder drempels is (gevrijwaard van eigen risico en geen eigen bijdrage) is de toegang tot de eerstelijnspsycholoog verhoogd met drempels. (valt onder eigen risico en heeft als enige in de GGZ zorg een eigen bijdrage) 

De specialist van de GGZ is dus makkelijker financieel toegankelijk dan de eerstelijn/generalistische GGZ. Dat is zoiets als de huisarts laten vallen in eigen risico en eigen bijdrage, en de specialist niet. 

Anders gezegd: De duurdere specialistische GGZ wordt voor de patiént het goedkoopst en daarmee dus het bereikbare en toegankelijke alternatief. Hiermee wordt de cliéntenstroom de verkeerde kant opgestuurd. 

Uit onderzoek is gebleken dat er geen doeltreffender en doelmatiger vorm van eerstelijns GGZ-hulp dan eerstelijnspsychologische zorg. De cijfers spreken voor zich: 
* Ruim 30 % van alle GGZ-cliënten tegen ca. 3% totale GGZ-kosten (volgens de verzekeraars) * Gemiddeld 7 zittingen binnen range van 12 (al jaren, voor en na de Zorgverzekeringswetl) * 75% geholpen binnen 8 zittingen 
* 90% binnen 12 zittingen 
* _ Weinig afgebroken behandelingen 
*_5% doorverwijzing, waarvan 8% naar 2° lijn 
* _ Waardering cliënten: 8,5 
* _ Goedkoop en doeltreffend: gemiddeld 80 euro per zitting all in, incl. eigen bijdrage van 20 € 

— Ik verwijs ook naar het onlangs verschenen advies van het College voor Zorgverzekeringen om de eerstelijnspsychologische zorg om reden van de bewezen doeltreffendheid en doelmatigheid juist weer terug te brengen naar 8 zittingen en de aanspraak nog eens goed te bezien. 

Niemand schiet iets met de voortdurende, feitelijke ongelijkheid op: de (potentiële) cliënten niet, de plannen voor de GGZ zoals neergelegd in het Bestuurlijk Akkoord GGZ van juni jl. niet en tot slot ook de staatskas niet. 

Wij verzoeken u dan ook dringend om de eerstelijnspsychologische zorg, de toekomstige generalistische GGZ als onderdeel van de eerstelijns gezondheidszorg, een duidelijk plaats te geven in het gehele pakket en de ongelijkheid voor eens en altijd op te heffen! 

met vriendelijke groet, 

Ttw 
Rina van Hensbergen. 

Aangesloten bij het Nederlands Instituut van Psychologen (NIP) en het Regionaal Orgaan Eerstelijns Psychologen (ROEP) West Friesland 



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 
Postbus 20018 
2500 EA DEN HAAG 

Mevrouw drs. C.J.H. van Hensbergen 
De Koggen GZ — psychologen in de eerste 
lijn 
Kerkstraat 36 b 
1687 AR Wognum 

Kenmerk: 201200599 Den Haag, 19 oktober 2012 

Geachte mevrouw Van Hensbergen, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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ART ers TONE Mutts 

Federatieve Onafhankelijke Partijen Gelderland 
Beemdkroon 32 4007 SN TIEL 

Arnhem, 24 september 2012 

ZIENSWIJZE 
Onderwerp: INFORMATIERONDE 2012-2017 

Aan de informateurs, 
dhr. H.G.J. Kamp en drs. W.J. Bos 
p/a Tweede Kamer der Staten-Generaal 
Postbus 20018 
2500 EA 'S-GRAVENHAGE 

Behandelend ambtenaar: Uw brief van: Uw kenmerk: Aantal bijlagen: 

Geachte heren Kamp en Bos, 

De Federatieve Onafhankelijke Partijen Gelderland vragen uw aandacht voor een drietal zaken bij 
de formatie. 

De FOPG is tegenstander van het voorstel om het aantal raadsleden in te krimpen. Op ons 
initiatief is in verschillende gemeenten over dit onderwerp gesproken (bijlage 1a en 1b). Eerder 
hebben wij een brief aan Minister Spies over dit onderwerp gezonden, waarin wij aangeven dat 
een inkrimping de pluriformiteit van de volksvertegenwoordiging aantast. Ook hebben wij eerder al 
steun betuigd aan het standpunt van Provinciale Staten tegen een verdere inkrimping van het 
aantal Statenleden. 

In de verkiezingstijd is D66-Kamerlid Schouw met een notitie gekomen over binnenlands bestuur. 
Gerard Schouw bepleitte een schaalvergroting; d.w.z. vermindering van het aantal gemeenten en 
provincies. Gelderland en Overijssel zouden samen moeten gaan. In onze optiek - overigens 
onderschreven door GS en PS - werken deze twee provincies prima samen en is schaalvergroting 
niet nodig. VVD-gedeputeerde Markink heeft dit in de Kamer nader toegelicht. 

Tenslotte willen wij bepleiten dat de lagere overheden zelf over de besteding van hun reserves 
kunnen beslissen. De provincie Gelderland is eerst door de energiesplitsingswet gedwongen om 
Nuon te verkopen en nu zou de provincie niet zelf meet kunnen besluiten hoe zij dit geld 
spendeert. Het idee om de reserves af te romen is in onze visie een aanslag op de subsidiariteit 
van ons staatsbestel. 

De Federatieve Onafhankelijke Partijen Gelderland hebben bij de behandeling van de 
Provinciebegroting een notitie uitgebracht waarin we op enkele provinciale thema's uitgebreid 
ingaan. We voegen deze hier ter informatie bij (bijlage 2). 

Wij verzoeken u om goede nota te nemen van bovenstaande en deze brief tevens aan de Minister 
en Kamercommissie van BZK over te maken. Wij zien uw reactie in vertrouwen tegemoet. 

Met vriendelijke groeten, … 
FEDERATIEVE er PARTIJEN GELDERLAND, 

BE JAN Sieegers, voorzitter 

Site: www.fopgelderland.weblog.nl = Mail: fopgld@gmail.com » KvK: 52512894



Motle “Geen Inkrimping aantal volksvertegenwoordigers” 

Agendapunt “Consultatie Inkrimping aantal volksvertegenwoordigers” 

De Raad van de Gemeente Nijmegen In vergadering bljeen op woensdag 21 maart 2012, 

Overwegende dat: 
In het regeerakkoord Is opgenomen dat het kabinet komt met voorstellen tot vermindering van 

het aantal bestuurders en volksvertegenwoordigers, zowel voor gemeenten, provincies als 

waterschappen en dat dit voor de gemeenten een bezuiniging van ongeveer € 70 miljoen 

moet opleveren, een bedrag waarvoor zij ook gekort worden; 

- het kabinet de gemeenten naast die bezuiniging nog een extra te realiseren 

bezulnigingstaakstelling van circa 40 miljoen euro oplegt, bljvoorbeeld In de vorm van 

vermindering van ambtelijke ondersteuning van de raad; 

Spreekt uit dat: 
- het kabinet geen degelijke onderbouwing geeft voor de aangekondigde bezuinigingen; 

- bij doorzetten van dergelijke bezuinigingen de positie van de gemeenteraad In gevaar komt; 

- de werkdruk van raadsleden In de afgelopen jaren enorm verhoogd Is, omdat gemeenteraden 

meer verantwoordelijkheden en taken hebben gekregen; 

- fracties voldoende In staat moeten kunnen zijn ook hun volksvertegenwoordigende rol 

invuiling te geven; 

- een vermindering van het aantal raadsleden de democratische pluriformiteit onder druk zet, 

omdat huidige kleinere partijen bij een kleinere omvang van de raad de kiesdeler mogelijk niet 

zullen halen; 
- een bezuiniging op de ambtelijke ondersteuning van de gemeenteraad in de vorm van 

Inkrimping van de griffie niet wenselijk Is; 

- de Nijmeegse raad geen voorstander Is van het terugbrengen van het aantal raadsleden. 

En verzoekt de voorzitter van de gemeenteraad: 

1. een brief te sturen aan de minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties met daarin de 

boodschap dat de gemeenteraad Nijmegen geen voorstander is van het inkrimpen van het aantal 

raadsleden. 

Stadspartij Nijmegen NUI D66 

Ben van Hees Rob Jetten 
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Gemeente Druten 

Vereniging van Nederlandse Gemeenten 
Postbus 30435 

2500 GK Den Haag 

uw brief van: uw kenmerk: ons kenmerk: datum: 
- - griffier 2 mai 2012 

onderwerp: bijlagen: verzonden: 
Standpunt raad Druten inzake vermindering - 2 mei 2012 
aantal volksvertegenwoordigers CC’= 

Geachte heer, mevrouw, 

In december 2011 heeft toenmalig minister Donner het IPO, de UW en de VNG 
geconsulteerd inzake het voorstel tot vermindering van het aantal volksvertegen- 
woordigers. Uw organisatie heeft in een brief van 20 februari uw standpunt aan 
(inmiddels demissionair) minister Spies kenbaar gemaakt. U geeft daarin aan dat aan de hand van een tussenpeiling de meerderheid van de gemeenten zich niet kan 
vinden in het voorstel tot vermindering van het aantal volksvertegenwoordigers. 

Ondanks het verstrijken van de consultatietermijn wil de gemeenteraad van Druten ook zijn standpunt in deze graag met u delen. De raad van Druten is van mening dat het aantal raadsleden niet omlaag mag, omdat hiermee de democratische veel- 
vormigheid bijzonder zwaar onder druk komt te staan. De veelvormigheid van de 
samenleving dient naar onze mening ook in de samenstelling van de gemeenteraad 
tot uitdrukking te komen. Verder nemen door de decentralisaties de verantwoordelijk- heden en de werkzaamheden voor raadsleden alleen maar toe. Het verminderen van het aantal volksvertegenwoordigers en in het bijzonder het aantal raadsleden, staat hiermee op gespannen voet. De raad kan zich dan ook achter de meerderheid van de eerder genoemde gemeenten scharen en sluit zich aan bij de schriftelijke reactie van 
de VNG van 20 februari. 

Voor vragen of opmerkingen t.a.v. deze brief kunt u contact opnemen met de griffier, 
mw. J. Meerbeek (tel: 14 0487 en jmeerbeek@druten.nl). 

Met vriendelijke groet, 

namens de raad vén de gemeente Druten, 
“ 

Bezoekadres Postadres Telefoon 14 0487 Bank BNG 28.50.02.112 BIC BNGHNL2G mls, Heuvel 1 Postbus 1 Fax 0487-580199 IBAN NL73BNGH0285002112 E-mail info@druten.nl =e 6651 DA Druten 6650AA Druten KvKnr. 30279480 BTW nummers NL001100415B03 / Website www.druton.nl 
NL001100415502 5 
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INBRENG BIJ PROVINCIALE BEGROTING 2012 

Provinciebegroting Gelderland 
Vereniging van Federatieve Onafhankelijke Partijen in Gelderland 
Amhem, oktober 2011 
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Federatieve Onaf hankelijke Partijen Gelderland 

Pak maar mijn hand 

Kijk maar naar de huizen om je heen 
Ze zouden nooit gebouwd zijn zonder steen. 
En zitten er geen vleugels aan een vogel En 
Vliegt het toch nooit ergens heen. NICK EA SIMON 
Ook al krijg je nog zo vele kansen 
Er gaat er altijd eentie mis. 
En door dat je mijn gezang kunt horen 
Weet je ook wat stilte is. 

Want het een kan niet zonder het ander. 

Pak maar mijn hand 
Stel niet te veel vragen 
Je kunt niet als enige de wereld dragen 
Pak nou maar mijn hand 
Laat mij de weg wijzen 
Het is geen probleem 
Als je keer op keer jezelf wilt bewijzen 
Maar je kunt het niet alleen 

Als je weer een wedstrijd hebt verloren 
En je voelt je niet zo fijn 
Weet dan dat je extra goed moet zaaien 
Wil de oogst wat beter zijn 
Maar je vind de hulp zo overbodig 
Want je weet het zelf zo goed 
Toch heb je je naaste mensen nodig 
Die vertellen hoe het moet 

Want het een kan niet zonder het ander. 

Dus pak maar mijn hand 
Stel niet te veel vragen 
Je kunt niet als enige de wereld dragen 
Pak nou maar mijn hand 
Laat mij de weg wijzen 
Het is geen probleem 
Als je keer op keer jezelf wilt bewijzen 
Maar je kunt het niet alleen 

Ik reik je m'n hand 
Dus grijp deze kans 
Want ik bied graag m'n hulp aan jou 
Ik hoop dat jij mijn handen vertrouwt 

Pak maar mijn hand 
Stel niet te veel vragen 
Je kunt niet als enige de wereld dragen 
Pak nou maar mijn hand 
Laat mij de weg wijzen 
Het is geen probleem 
Als je keer op keer jezelf wilt bewijzen 
Maar je kunt het niet alleen



Federatleve Onafhankelljke Partijen Gelderland 

Inleiding 

De. Federatieve Onafhankelijke Partijen Gelderland (FOPG) reageren op de 

voorliggende Provinciebegroting voor 2012 (PS2011-831) en de Lange Termijn 

Visies (PS2011-644) die GS nu gepresenteerd hebben en die Provinciale Staten op 

9 november 2011 plenair bespreken en vaststellen. Deze beide documenten komen 

na het Coalitieakkoord (PS2011-266), de Startnotitie (PS2011-320), de Koersnotitie 

(PS2011-361), de Uitvoeringsagenda van GS (PS2011-419) en Voorjaarsnota 

(PS2011-379). Bij de Uitvoeringsagenda hebben wij ook onze teleurstelling laten 

blijken over de benadering van het College richting onze organisatie. De FOPG wil 

graag een partner zijn van de provincie. Helaas krijgen wij geen contact met GS. 

In deze notitie blikken we in de cursieve teksten terug op wat we al eerder 

geschreven hebben. 

In het najaar — bij de begroting 2012 — komt het College met zes beleidsuitwerkingen 

(lange termijnvisie economie, evenementenbeleid, herijking EHS, landbouwbeleid, 

stad en regio en sociaal profiel). De FOPG bepleit een korte inspraakronde voor 

iedereen, zodat er breed draagviak kan ontstaan voor deze uitwerkingen. 

Helaas kiest u hier niet voor. 

1. Economie, werk en innovatie 

Er zal een nieuw Gelders Economisch Plan (GEP) vastgesteld moeten worden. Het 

komt er nu op aan om samen met de regio's en gemeenten nieuw aansprekend 

beleid te maken. Niet alleen binnen de provincie, maar ook naar Brabant en 

Overijssel toe. Ook grensoverschrijdend werken — Duitsland — kan kansen opleveren. 

Brabant en Overijssel lijken economisch in het zicht te zijn gekomen. Met Enschede 

en Eindhoven gaat Nijmegen aan de slag op het gebied van Health en Technology. 

Dat is grensoverschrijdend werken, zoals wij ook voorstelden. Dat moet op meer 

vlakken kunnen. : 

Nieuwe bedrijventerreinen zijn onnodig om te creéren, volgens het Centraal Plan 

Bureau, maar herstructurering van terreinen is afdoende. We zien uit naar de 

discussie hierover naar aanleiding van het Structuurplan en de Regionale Plannen 

voor Bedrijventerreinen. 

Ruimte voor innovatie wordt wel ingeruimd. Op de Winkelsteeg in Nijmegen wordt 

hier aan gewerkt (NTC). 

Het arbeidsmarktbeleid wordt stopgezet. We bepleiten een blijvende aandacht voor 

de aansluiting tussen onderwijs en onderneming. De POA’s blijven hiervoor in stand. 

We zien aandacht voor de maakindustrie wat ons verheugt. 

Cultuur en cultuurhistorie is een taak van de provincie, net als de provinciale media. 

Zowel Meer verbindingen als Belvoir-3 loopt in deze Statenperiode af en verdient in 

2012 een opvolging, om de cultuur in onze provincie op de kaart te houden. Het 

cultureel beleid zal meer in andere portefeuilles moeten gaan landen als economie, 

innovatie, stedenontwikkeling en onderwijs. De culturele sector moet ondememender 

worden.
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We zien een integrale wijze van werken denkend vanuit de economische kracht van Gelderland. De linkse lokale partijen zullen dit gevaarlijk vinden, want het moet niet zo zijn dat als iets op het gebied van sport, cultuur of ruimte geen economisch rendement oplevert het geschrapt wordt. De rechtse lokaio zal hier minder moeite 
mee hebben. 

Het Gelders Milieuplan (GMP5) zal per 1 januari 2013 van kracht moeten gaan. Per 2012 zal er ook een nieuw Gelders Klimaatplan (GKP2) moeten zijn. Gemeenten kennen eigen milieu-, klimaat- en duurzaamheidsbeleid wat door het GMP5 en GKP2 zal worden ondersteund. We zien hier de clusterende functie van de provincie als bestuurslaag. Ook de Structuurvisie zal een bijdrage leveren aan een beter milieu. We zien een sterke inzet op energietechnologie. Arnhem wil energiestad worden. Wethouder Van Gastel-Schaffner heeft hier inmiddels steun voor vanuit haar gemeente Arnhem en vanuit de Stadsregio Arnhem Nijmegen. Naast Health en Food kan Energy de derde Valley worden. Leuke bijkomstigheid is het dat er ook milieuvoordelen mee worden gehaald. 
We zien geen plannen om een nieuw Gelders Klimaatplan per 1-1-2012 op te stellen, wat wij betreuren. 

2. Dynamische steden en vitale regio's 

Het Gelders Steden Ontwikkelingsbeleid, het Regionaal Samenwerkingsplan en het Regiocontract voorziet in een lokale behoefte. Het GSO is met name in de wijken van belang waar het gaat om een leefbare omgeving op het fysiek, sociaal, economisch en veiligheidsdomein. Wij bepleiten een nieuwe periode waarbij de gemeenten en de wijkcomités nog beter betrokken worden bij de invulling van het GSO/KSO en RSP. De Regioverkenning zoals in het Kansenboek beschreven en de debatten rond de RSA kunnen een bouwsteen bij de regiocontracten en het opstellen van de Structuurvisie zijn. 
Onze pleidooien zijn overgenomen waar wij content mee zijn. Wij gaan deze processen scherp volgen in de regio's en steden. 

3. Zorg en Welzijn 

Na 2013 zullen diverse sociale domeinen naar de gemeenten worden overgeheveld. Wij concluderen dat het volledige sociale domein naar de Regiocontracten gaat. Het is hiermee geen pijler meer in het beleid. 
Alleen op het gebied van jeugdzorg lijkt de provincie nog taken uit te willen voeren, afgezien van de RSP/RSA-trajecten. Wij betreuren dit, omdat wij vrezen dat niet iedere gemeente deze taken volwaardig kan invullen zal aankloppen bij centrumgemeenten als goede buur. 

4. Mobiliteit 

Er zal deze periode ook een nieuw PVVP moeten verschijnen met een nieuwe Netwerkanalyse. Ook hier geldt dat gemeenten eigen Gemeentelijke Verkeers- en Vervoersplannen zullen hebben die naar onze mening een basis kunnen vormen. En 
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ook hier zou een centrale plaats waar al deze documenten van de 56 gemeenten 

terug te vinden zijn een goede zet zijn, zodat integraal vervoersbeleid mogelijk is. Wij 

zouden graag op korte termijn een Fietsvisie willen bepleiten om de ambities op dat 

vlak helder te krijgen. 

We bepleiten een ronde van inspraak op de visie Transport in balans 2012-2015 en 

rekenen op een inspraakronde door Minister Schultz van Haegen waar het gaat om 

de wijze en routering van transport door Noordoost-Nederland. Blij zijn we dat u ons 

pleidooi voor een Fietsvisie overneemt. Het PVVP zal opgaan in de Structuurvisie 

Gelderland, begrijpen wij, wat een slimme bundeling is. 

5. Ruimtelijke ordening 

Het belangrijkste item op het gebied van ruimtelijke inrichting in deze Statenperiode 

zal het vaststellen van het nieuwe Streekplan worden. Deze Provinciale 

Structuurvisie zal de fysiek-ruimtelijke toekomst inrichten van de provincie. Het 

Gelders College benadrukt dat zij als provinciale overheid de ‘gebiedsregisseur is 

geworden. 
In de Ruimtelijke ordening is de huizenbouw een belangrijk item. Afgezien van het 

feit dat een huis een van de eerste levensbehoeften is, is het waar en hoe wat 

bouwen een belangrijk ruimtelijk vraagstuk. Adequate antwoorden moeten provincie 

en regio's samen met Rijk en gemeenten/woningcorporaties leveren. In de KWP-3 

moeten antwoorden gegeven worden. Het ISV is al uitgeput tot 2014 en wordt niet 

meer gevuld. 
Het Streekplan wordt vervangen door een Structuurvisie. Wij zullen — mede op basis 

van ons discussiedocument en de inspraak op de Rijksstructuurvisie — hier een 

inbreng bij leveren. Wij zien uit naar een eerste versie van dit document. 

6. Natuur en landschap 

Het PMJP loopt in 2015 af en zal een andere invulling krijgen. Dit kabinet wil stoppen 

met de Ecologische Hoofdstructuur. Wij denken dat een Gelders Natuurbeheersplan 

noodzakelijk is om eigen natuurbeheerbeleid te kunnen voeren. 

De EHS en WILG komen terug in de Structuurvisie. Uitvoering van natuurbeleid zal 

zeer uitgekleed zijn, wat voor sommige gemeenten een domper zal zijn. Het groene 

karakter van Gelderland wordt hiermee aangetast. 

7. Bestuur en financiën 

De provincie werkt op vele terreinen samen met de diverse partners. Ook staat de 

provincie in sommige gevallen boven de andere overheid in de toezichthoudende en 

controlerende zin. Gemeentebegrotingen en jaarrekeningen worden aan de provincie 

voorgelegd. Ook kunnen burgemeesters en burgers raadsbesluiten voordragen ter 

vernietiging door de Kroon. De Commissaris van de Koningin maakte tot nu toe 

jaarlijks een burgerjaarverslag. Wij bepleiten dat hij ook over 2011 en verder een 

Bestuurlijk Jaarverslag maakt om de vinger aan de pols te houden op deze terreinen. 

Wij zien geen nieuwe ontwikkeling op dit thema, wat wij zeer betreuren.
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Tenslotte 

De Federatieve Onafhankelijke Partijen in Gelderland uiten hier nogmaals onze 
teleurstelling over het feit dat wij geen uitnodiging ontvingen voor de Cinemec- 
bijeenkomst van 1 juni en vraagt opnieuw om actief geïnformeerd te worden bij 
momenten waarop inspraak mogelijk is. Naast de formele wegen van inspraak 
denken wij graag ook informeel mee. 
Uit protest wijzen wij de Provinciebegroting om principiële redenen af en zullen wij 
bezien of wij overgaan tot het zettén van juridische stappen tegen deze begroting. 

ny 

Drs. RH. Sleegers, 
Voorzitter FOP Gelderland 

De Vereniging voor Federatieve Onafhankelijke Partijen in Gelderland Is 
opgericht op 10 maart 2011 en zetelt In Amhem. De vereniging zlet zichzelf als 
opvolger van GelderlandLokaal en heeft als doel lokale partijen te informeren 
over het werk van de provinclale volksvertegenwoordiging. Ook kunnen lokale 
partijen samen mlddels de vereniging lokale punten richting provincie 
aandragen. 

http://www.fopgelderland. weblog.nl 
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De heer drs. R.H.J.J. Sleegers 

Federatieve Onafhankelijke Partijen 

Gelderland 

Beemdkroon 32 

4007 SN Tiel 

Kenmerk: 201200601 Den Haag, 19 oktober 2012 

Geachte heer Sleegers, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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Den Haag, 15 oktober 2012 

Geachte Informateurs, 

Allereerst willen we u beiden nog feliciteren met uw aanstelling als informateur na de 
verkiezingsuitslag van 12 september jl. 

Het informatieproces is inmiddels in volle gang. Desalniettemin hopen wij dat u het onderwerp van 
inclusie van mensen met een handicap in ontwikkelingssamenwerking als basis mensenrecht mee zal 
nemen in de besprekingen. 

De verkiezingsprogramma’s laten zien dat de VVD en PvdA zeer verschillend denken over een aantal 
belangrijke zaken zoals de financiering van ontwikkelingssamenwerking en ook de ratificatie van het 
VN Verdrag inzake de Rechten van Personen met een Handicap (VRPH). Toch kun je zowel vanuit een 
liberaal, als vanuit een sociaal standpunt de basisrechten van de mens verdedigen. Daar horen 
uiteraard ook die van mensen met een handicap toe, die, als ze zowel economisch als op andere 
gebieden deelnemen aan de samenleving, een waardevolle bijdrage kunnen leveren. Nu voorlopig 
besloten is tot het handhaven van het budget voor ontwikkelingssamenwerking, lijkt ons het meer 
dan vanzelfsprekend om in de uitvoering van het ontwikkelingsbeleid de inclusie van en toegang voor 
mensen met een handicap te vergroten. Immers, dit zal een daadwerkelijke bijdrage leveren aan 
armoedebestrijding aangezien deze groep tot de allerarmsten in ontwikkelingslanden behoort en 
deze allerarmsten nog niet worden bereikt door ontwikkelingsprojecten’. 

Inclusie van mensen met een handicap wordt dan ook een steeds belangrijker thema op de 
internationale ontwikkelingsagenda. Inmiddels hebben 124 landen het VN verdrag inzake de rechten 
van mensen met een handicap geratificeerd, waaronder 11 van de 15 partnerlanden? van Nederland. 

2 www.padev.ni/other_output/Kazimlerczuk_2010.pdf 
2 http://www.un.org/disabilities. 11 van de 15 partnerlanden van Nederland hebben het VN verdrag geratificeerd: Bangladesh, Benin, Ethiopië, Ghana, Indonesië, Jemen, Kenia, Mali, Mozambique, Oeganda en Rwanda. 

DCDD Dutch Coalition on Disabllity and Development 



Nederland zelf heeft zich helaas nog recentelijk tijdens de plenaire sessie van de United Nations 

Human Rights Council moeten verantwoorden waarom zij het verdrag nog niet heeft geratificeerd. 

De Europese Unie heeft het verdrag eind 2010 geratificeerd. Misschien is u bekend dat de Europese 

Commissie op dit moment stappen zet om ‘disability’, net als ooit bij ‘gender’ is gebeurd, te 

‘mainstreamen’. Dit is zowel relevant voor NGO's die subsidieaanvragen indienen bij de EU, ais voor 

de Nederlandse afstemming met Europa. 

Nederland mag en kan niet langer wachten met het respecteren van de rechten van mensen met een 

beperking, in Nederland en daarbuiten. Nu, tijdens het formatieproces, is het moment om ratificatie 

van het verdrag in Nederland op de agenda te zetten en inclusie mogelijk te maken. Mocht u van ons 

nadere informatie en ondersteuning wensen, dan zijn wij daar uiteraard graag toe bereid. 

Wij wensen u een succesvol verloop van het informatieproces toe. 

Met vriendelijke groet, 

Harriet de Jong NM, oO 

Coordinator DCDD 

Namens de Dutch Coalition on Disability and Development 

Liliane 
Fonds 
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Informateurs 
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Mevrouw H. de Jong 
Dutch Coalition on Disability and 
Development 
Postbus 13054 

3507 LB Utrecht 

Kenmerk: 201200603 Den Haag, 19 oktober 2012 

Geachte mevrouw De Jong, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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Aan de informateurs W. Bos en H. Kamp 

p/a Tweede Kamer 
Postbus 20018 
2500 EA Den Haag 

Maastricht, 17 oktober 2012 

Geachte heren Bos en Kamp, 

Hierbij vragen wij uw aandacht voor de positie van Zuid-Limburg in de totstandkoming van het nieuwe 
regeerakkoord. Verder investeren in groei en innovatie staat voorop in Zuid Oost Nederland. Hier 
werken bedrijfsleven, kennisinstellingen en overheid eendrachtig samen volgens het zogenaamde 
triple helix-principe in een bottom up aanpak, die de basis vindt in een sterke maakindustrie. 

De leidraad is de Brainport 2020-agenda. Innovatie is het middel. De bijdrage van Zuid Oost- 
Nederland aan het bruto nationaal product neemt toe met 40 miljard tot 136 miljard euro per jaar in 
2020. Het innovatieve MKB speelt hierin een belangrijke rol met een gepland aandeel in de omzet uit 
innovatie van 11% nu naar 20% in 2020. 

Zuid-Limburg is met o.a. de Chemelot Campus in Sittard-Geleen en de Maastricht Health Campus een 
belangrijke pijler van Brainport Zuid Oost Nederland. De kracht van Zuid-Limburg zal groeien als deze 
- dwars door de 220 kilometer lange grens - verbonden wordt met de Euregio. 

Graag zouden we deze positie terug willen zien in het tot stand te komen regeerakkoord: 

Als onderdeel van Brainport Zuid Oost Nederland, moet Zuid-Limburg duurzame, economische 
meerwaarde creëren uit de samenwerking met de regio's Aken en Leuven/Hasselt in de topsectoren 
Chemie en Life Sciences. De status van ‘Europese pilotregio’ is een belangrijk middel om hiervoor de 
voorwaarden te scheppen, onder andere in de vorm van Euregionaal openbaar vervoer, Euregionale 
technische opleidingen, Euregionale fiscale- en pensioengelijkheid ten behoeve van een Euregionale 

arbeidsmarkt.” 

Deze tekst is door ons, via de partijlijnen, ingestoken bij de PvdA en VVD. En in de aanloop naar de 
verkiezingen is de positie van Zuid Limburg uitgebreid met de politieke partijen besproken. De 
aanwezige kandidaat-Tweede Kamerleden hebben aangegeven deze inzet te steunen. Opname in het 
regeerakkoord is voor onze regio essentieel om de komende jaren de Haagse steun te krijgen die 
nodig is om onze doelstellingen te realiseren. 

Graag treden we in overleg om de acties en investeringen die nodig zijn om bovenstaande ambitie 
mogelijk te maken, te bespreken. 

Vertrouwende op uw medewerking! 

Mede namens mijn collega's van Sittard-Geleen en Heerlen 

O. Hoes 
Burgemeester van Maastricht
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T.a.v. De heer O. Hoes 

Burgemeester van Maastricht 
Postbus 1992 

6201 BZ Maastricht 

Kenmerk: 201200605 Den Haag, 19 oktober 2012 

Geachte heer Hoes, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos
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Aan de (in)formateur(s) 

P/a Bureau Kabinetsformatie 

Postbus 20008 

2500 EA Den Haag 

Datum : 15 oktober 2012 

Oproep voor Rijksimpuls integrale gebiedsontwikkeling en monumenten 

Geachte (In)formateur(s), 

Aan het nieuwe Kabinet doen wij de oproep om het volgende te agenderen. 

1. De overheden moeten de duurzame gebiedsontwikkeling in stedelijke gebieden stimuleren waarbij herbestemming 

van monumentale gebouwen en complexen een cruciale rol speelt. Op deze wijze investeren in het erfgoed draagt 

aantoonbaar bij aan de duurzame economische groei van de steden. 

2. Voor instandhouding van met name gemeentelijke monumenten houdt na het huidige Investeringsbudget Stedelijke 

Vernleuwing (ISV 3) een belangrijke geldstroom voor de steden op. Er is behoefte aan een structurele financiële 

impuls voor de instandhouding van deze categorie monumenten, ook na 2014. 

Het gaat In beide gevallen om de langdurige instandhouding van belangrijke omgevingskwaliteiten van de steden. 

De economische kansen én belangen zijn bijzonder groot. 

Dit is een oproep voor een gezamenlijke inspanning van ministeries, provincies en gemeenten om samen met 

marktpartijen mogelijkheden voor financiële stimulansen verder te onderzoeken. 

Wij hopen dat u deze oproep wilt betrekken bij uw nadere uitwerking van het nieuwe Kabinetsbeleid, in het bijzonder bij de 

opstelling van de Begroting 2015 en de jaren daarna. In de bijlage lichten wij onze oproep toe. 

Over dit initiatief heb ik in eerste instantie overleg gevoerd met de coltega-portefeuillehouders van enkele grote steden en 

zij stemmen in met deze koers. Het initiatief krijgt een vervolg met de genoemde nadere onderbouwing van de behoefte 

van de toekomstige impuls binnen de 56 steden, die zijn aangesloten bij de Federatie Grote Monumentengemeenten. 

Namens het college van burgemeester en wethouders, 

Wethouder Mr. H.C. van Olden, gemeente ‘s-Hertogenbosch 

Portefeuille o.m. Cultuurhistorie, De Groene Vesting, Maatschappelijk Vastgoed 

Correspondentie-adres: Postbus 12345 

5200 GZ ‘s-Hertogenbosch 

KvK nr 17278704



Bijlage 

Het gaat hier om een nieuwe economische impuls voor duurzame gebiedsontwikkeling in stedetijke gebieden, uitgaande van bestaande en te versterken omgevingskwaliteiten. Het aanwezige gebouwde erfgoed speelt daarin een centrale rol. Deze oproep is het resultaat van een initiatief binnen enkele grote gemeenten. Ons Initiatief ligt in de lijn met het gestelde in de brief van 28 september jl. van het “H-Team” aan uw (in)formateurs onder de titel “Trendbreuk in de ruimtelijke ordening vraagt offensief kabinetsbeleid”. Zoals de brief van het ”H-Team” al aangeeft is het juist nu essentieel dat de overheden, dus ook het Rijk, de verantwoordelijkheid nemen, ook financieel. 
Deze oproep bevat bouwstenen voor de nadere uitwerking en voorwaarden van de overheidsimpuls, die we op korte 
termijn samen met marktpartijen, organisaties en overheden verder willen ontwikkelen. 

Erfgoed is karakter, aantrekkingskracht en vitaliteit 
Deze oproep is geïnitieerd door een aantal grote steden waar het cultuurhistorisch erfgoed in zeer belangrijke mate 
bijdraagt aan de Identiteit en aantrekkelijkheid van de stad. Die kwaliteiten vertalen zich aantoonbaar door in economische 
zin en geldt voor vrijwel alle steden waar vergelijkbare stedelijke programma’s worden ontwikkeld. De ervaringen binnen 
deze steden tonen aan dat het cultuurhistorische karakter en het kwalitatief aanzien van een stad bepalend is voor haar 
aantrekkingskracht en economische vitaliteit. Deze ervaringen vormen een fundament voor ons pleidooi voor een 
gezamenlijk gedragen investeringsagenda die zowel rijk, provincies en de gemeente binnen hun verantwoordelijkheid 
moeten dragen in nauwe samenwerking met de marktpartijen. 

Wij roepen het nieuwe Kabinet daarom op dit initiatief te betrekken bij de nadere uitwerking van voorstellen voor de finan- 
ciering van de stedelijke vernieuwing en specifiek van het gebouwde erfgoed. Aanleiding is mede onze visie in het verband 
van het onlangs uitgekomen rapport genaamd “Het project Toekomst Stedelijke Vernieuwing na 2014”. Daarin stond onder meer de vraag centraal hoe het verder moet met de stedelijke vernieuwing als het iSV na 2014 ophoudt. Alleen als 
gemeenten, provincies, rijk en marktpartijen samenwerken aan het structureel investeren in cultureel erfgoed en ervoor 
zorgen dat er — net zoals bij de rijksmonumenten — ook structurele financiële middelen en instrumenten beschikbaar zijn om ook de gemeentelijke monumenten te restaureren en waar nodig te herbestemmen, dan worden effectief mogelijkheden 
geboden voor economische en ruimtelijke ontwikkeling vanuit de kracht van bestaande gebieden binnen gemeenten. Wij 
doelen hier met name op ontwikkelingen die niet zonder financiële ondersteuning haalbaar zijn maar juist wel enorme 
kansen bieden voor herbestemming van historische gebouwen die dan als vliegwiel, katalysator en broedplaats voor 
ontwikkeling van gebieden fungeren. 

Kracht van de stad 

Grote steden met een historische binnenstad hebben duidelijk een voorsprong als het Baat om aantrekkingskracht voor 
bedrijven, onder andere in de commerciële dienstverlening, voor instellingen en organisaties, bewoners en toeristen. Die 
voorsprong kan nog veel verder worden benut, ook als het gaat om Nederlandse steden verder te promoten in een 
internationaal perspectief bij het versterken van hun concurrentiekracht. De combinatie van overwegend goed 
functionerende binnensteden met een grote diversiteit aan voorzieningen en bijzondere ruimtelijke historische kwaliteiten, 
met een eigen identiteit en met een grote gelaagdheid door een eeuwenoud “Behoud door ontwikkeling”-proces, maken 
de Nederlandse binnensteden uniek. De stad Inspireert en stimuleert creativiteit, ondernemerschap en ontwikkeling. Het 
Centraal Planbureau erkent deze katalyserende rol in het rapport 'Stad en Land’. De stad is terug op de planologische 
agenda als banenmotor en als habitat voor de creatieve klasse en kenniswerkers: aanjagers van ontwikkeling en 
economische groei. 

Juist buiten de historische binnensteden zijn grote kansen in gebieden die enerzijds grenzen aan de historische binnensteden en anderzijds aan woongebieden, het zijn veelal voormalige industrie- en spoorzones. in deze gebieden vinden we volop kansen voor herontwikkeling, met als kenmerken potentiële economische structuurversterking, ruimte bieden voor de topsectoren van de economie, broedplaatsen van cultuur en innovatie, kansen op het terrein van groene energie en duurzaamheid, eigen identiteit door aanwezige historische bebouwing en mogelijkheden voor waardecreatie in de stad. De wijze van ontwikkelen is in een ‘nieuwe stijl’, zeer integraal tot en met inrichting openbare ruimte en groen, met veel aandacht voor aanwezige en te creëren omgevingskwaliteiten. 



Doeistellingen 

Duurzame stedelijke ontwikkeling en instandhouding en herbestemming van monumentale gebouwen in specifieke stedelij- 

ke gebieden staan in veel gemeenten hoog op de agenda. Daar liggen grote kansen en melden zich veel initiatiefnemers. 

Gemeenten willen de gebiedsontwikkeling op verschillende manieren faciliteren met op het ruimtelijke vlak als doelen: 

e Bijdragen aan een duurzame herontwikkeling van bestaande stedelijke gebieden. Elke stad kent die gebieden: in 

‘s-Hertogenbosch gaat het bijvoorbeeld om het zeer omvangrijke, ruim vijf hectare grote GZG-gebied binnen de 

historische binnenstad (voormalig ziekenhuis) met een negental monumenten en om de direct aan de binnenstad 

grenzende herontwikkeling van voormalige industriële monumentale gebouwen op de locatie Kop van ‘t Zand. Het 

gaat in alle gevallen om herbestemming van bestaande gebouwen, mede als drager en vliegwiel voor de gebieds- 

ontwikkeling en zelfs als sleute! tot het succes. 

e _ integrale gebledsaanpak, met aandacht voor de economische ontwikkeling, nieuwe functies, verbeteren van de leef- 

omgeving, restauratie en hergebruik van belangrijke monumentale gebouwen, verbeteren van de openbare ruimte en 

stedelijke groenstructuren. 

e _ Inzet op duurzame herontwikkeling met het oog op milieudoelstellingen op het gebled van energie besparen, productie 

van hernieuwbare energie en terugdringen van CO2-uitstoot. 

e Op peil houden van de staat van monumentale bebouwing, waaronder een kwaliteitsimpuls voor bijzondere woning- 

bouwcomplexen, niet primair voor rijksmonumenten (waarvoor reguliere rijksmiddelen als het BRIM beschikbaar zijn), 

maar juist cok voor gemeentelijke monumenten en andere bijzondere bebouwing. Het ISV is t/m 2014 nog een be- 

jangrijke rijksimpuls voor integrale aanpak, herbestemming en instandhouding van onder meer gemeentelijke 

monumenten. Vanaf 2015 is voortzetting van een noodzakelijke rijksimpuls essentieel bij integrale gebiedsaanpak, 

naast het rijk mede gefaciliteerd voor de provincies, gemeenten en marktpartijen. 

Samen investeren 

De gemeenten willen niet alleen samen met andere partijen investeren in de verbetering van de stedelijke omgeving, maar 

ook doelen bereiken op het gebied van milieu en economie. Juist door bestaande gebieden te herontwikkelen en tevens op 

aanzienlijke schaaf hergebruik te stimuleren kunnen de doelen worden bereikt. De bestaande initiatieven, onder meer uit de 

bouwsector, moeten gefaciliteerd worden. En particuliere investeringen moeten weer getriggerd worden. Voorwaarde is 

dan wel dat rijk in samenwerking met de provincies en gemeenten voorziet in een nader te concretiseren impuls en hiervoor 

ook EU-gelden verder worden ingezet. 

Argumentatie 

Naast het verbeteren van de ruimtelijke omgeving is hier vooral sprake van een economisch belang. De Nederlandse steden 

met een bijzondere historische kern scoren niet voor niets hoog in de onlangs uitgebrachte “Atlas Nederlandse Gemeenten 

2012”. Op grond van de ervaringen in deze steden komen wij voor onze oproep voor de financiële impuls op de volgende 

argumentatie: 

e _ investeren in de instandhouding en het functioneren van de historische binnensteden vertaalt zich In een uitstekend, 

aantrekkelijk vestigingsklimaat voor bedrijven en bewoners. Investeren komt ten goede aan de bouwsector (met als 

neveneffect instandhouding van ambachtelijke kennis en kunde), maar ook aan de dienstverlening, horeca en vele 

andere branches. Investeren in restauratie en herbestemming van monumenten heeft een aantoonbaar 

terugverdieneffect voor de overheid — al decennia lang fevert subsidiëring en financiering meer op dan dat het kost (!); 

het multipliereffect door particuliere investeringen is daarbij aanzienlijk. Inzet van middelen kan door middel van 

revolverende fondsen, maar ook door subsidiëring (revolverende fondsen zijn niet altijd geschikt voor elke finan- 

ciering) en nieuwe vormen van ondersteuning. Het gaat daarbij primair om het investeren in de gemeentelijke 

monumenten. 

e _ Herbestemming is niet een opgave op zich, maar ook een groot economisch belang in de verdere ontwikkeling van de 

(historische) steden. 

e Op het gebied van duurzaamheid zijn er vele kansen voor terugdringen van CO2-uitstoot door vooral her te bestem- 

men en niet uit te gaan van sloop en nieuwbouw. Dit is met name ook het moment om te investeren in energiebe- 

sparing en om hernieuwbare energie te ontwikkelen, ook in en bij monumenten en historische wijken/gebieden, 

waaronder de binnensteden.



* Inde kabinetsreactie op de “Actieagenda Bouwteam” wordt ten aanzien van de “Routekaart Renovatie, transformatie 
en herbestemming” aangegeven dat het initiatief bij de bedrijven, provincies en gemeenten ligt. Ook wordt aangege- 
ven dat overheden steeds minder middelen hebben om in stedelijke vernieuwing te investeren en dat gewerkt wordt 
aan een nieuwe, meer faciliterende aanpak in nauwe samenwerking met tal van initiatiefnemers. Eveneens wordt in de 
reactie van het voormalige Kabinet aangegeven dat zij de noodzaak om te komen tot nieuwe financierings- en verdien- 
modellen in de vastgoedsector (waar het monumentaal erfgoed ook deel van uitmaakt) onderkent en dat dit een uitda- 
ging voor banken en beleggers moet worden. Uiteraard onderschrijven wij een aanpak die gericht is op het zo laag- 
drempelig mogelijk maken voor initiatiefnemers om te investeren in erfgoed/vastgoed en hen daarin zodanig te fa- 
ciliteren dat initiatieven zo min mogelijk belemmerd worden door regelgeving, zonder dat dit ten koste gaat van 
relevante cultuurhistorische waarden: dit is ook één van de doelstellingen van de landelijke Modernisering van de 
Monumentenzorg. De noodzaak tot het effectief invulling geven aan deze investeringsagenda mag echter niet geheel 
afhankelijk worden van de bereidheid van banken en beleggers om te investeren. De haalbaarheid voor een structurele 
investeringsagenda in samenwerking met de marktpartijen is juist mede afhankelijk van de bereldheid van de 
overheden om ook financiële middelen en instrumenten beschikbaar te stellen. Voor rijksmonumenten is er al een 
samenwerking, vooral met provincies. Met name voor gemeentelijke monumenten is dat ten aanzien van het Rijk na 
het eindigen van het ISV in 2014 niet meer het geval en vervalt een impuls, waar de noodzaak blijft bestaan om het 
gebouwde erfgoed op peil te houden en een actieve en functionele rol te laten vervullen binnen het Nederlandse 
cultuurhistorische landschap. 

* Het achterwege blijven van investeren in de instandhouding van historische gebieden leidt aantoonbaar tot achter- 
uitgang, vervolgschade en maakt dure renovaties en restauraties in de toekomst nodig. De restauratieachterstand bij 
gemeentelijke monumenten, zo blijkt uit recent landelijk onderzoek door het Nationaal Restauratiefonds, bedraagt 
meer dan 18% van de voorraad gemeentelijke monumenten. Daar bovenop komen nog de vele honderden beeldbepa- 
lende panden binnen de beschermde stads- en dorpsgezichten. Om te kunnen voldoen aan de landelijke taakstelling 
om de fysieke kwaliteit van rijksmonumenten en gemeentelijke monumenten beheersbaar te houden is door het Rijk 
bepaald dat een overschrijding van 10% restauratieachterstand van de aanwezige monumenten ongewenst is. 

e _Afstoting van grote monumenten door het rijk aan de markt en aan lagere overheden vereisen extra middelen voor de 
instandhouding van deze kostenintensieve gebouwen, om een beslag op de beperkte bestaande middelen voor de 
overige monumenten te voorkomen. 

Continue ontwikkelen 
Duurzame stedelijke ontwikkeling en behoud van cultuurhistorisch erfgoed is prioriteit op de planologische agenda. 
Gebiedsontwikkeling met een integrale benadering waarbij met de technologie van vandaag en morgen het erfgoed wordt 
behouden. Overheden en ondernemers investeren al jaren in historie en ook het Rijk heeft middels ISV-geld t/m 2014 (voor 
onder meer gemeentelijke monumenten) en de BRIM-regeling (voor rijksmonumenten) erfgoed ondersteund. Erfgoed heeft 
echter continue investeringen nodig, ook voor gemeentelijke monumenten en dit is een gezamenlijke opgave, ook na 2014! 
Komend jaar zullen wij bij veel grote gemeenten hun investeringsbehoeften onderzoeken waarin de geplande investeringen 
van gemeenten, provincies en de behoefte aan investeringen van rijkswege duidelijk worden. 

Over dit initiatief heb ik in eerste instantie overleg gevoerd met de collega-portefeuillehouders van enkele grote steden en 
zij stemmen in met deze koers. Het initiatief krijgt een vervolg met de genoemde nadere onderbouwing van de behoefte 
van de toekomstige impuls binnen de 56 steden, die zijn aangesloten bij de Federatie Grote Monumentengemeenten.
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Geachte heer Van Olden, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp



2.01200 boek 

{SORE MEP IE IN PP EN 

Koepel van Nederlandse: 
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Aan Tweede Kamer der Staten-Generaal 
Ter attentie van de informateurs de heren H. Kamp en W. Bos 
Postbus 20018 

2500 EA Den Haag 

Utrecht, 21 oktober 2012 

Betreft: belangen gepensioneerden en belastingvoorstellen 

Geachte informateurs, 

Bij het uitzetten van het regeringsbeleid voor de komende jaren zullen ingrijpende 
maatregelen op veel verschillende gebieden aan de orde moeten komen. 
Onvermijdelijk zullen daarbij ook belangen en verwachtingen van gepensioneerden 
in het geding komen. 

De Koepel van Nederlandse Verenigingen van Gepensioneerden (KNVG) signaleert 
een reeks van beleidsvoornemens, die leiden tot eenzijdige stapeling van 
maatregelen, die buitenproportioneel is en de draagkracht van veel 
gepensioneerden ver te boven gaat. 

De KNVG verzoekt de formateurs en onderhandelaars voor het nieuw te vormen 
kabinet rekening te houden met deze ontwikkeling. 

In de publieke en politieke discussie is het afgelopen jaar het zwaar vertekend beeld 
ontstaan, dat Nederlandse gepensioneerden relatief rijk zijn en daarom een boven 
proportionele bijdrage aan de gezondmaking van de Nederlandse financiën kunnen 
leveren. 

Daarbij wordt voorbij gegaan aan het feit, dat veel gepensioneerden met een 
aanvullend pensioen al geconfronteerd werden met koopkrachtdalingen tot 10% in 
de periode 2006-2013. 

Gepensioneerden krijgen volgens de thans voorliggende plannen al te maken met 
hervorming van het pensioenstelsel, het jarenlang achterwege blijven van 

Adres: Arthur van Schendelstraat 850, 3511 ML Utrecht



indexering, afstempeling van nominale pensioenrechten en maatregelen voor 

zorgkostenbeheersing. 

Bij het volgen van de voorstellen voor belastinghervorming van de commissie Van 

Dijkhuizen komen daarbij ook nog: fiscalisering van de AOW en het schrappen van 

de ouderenkortingen, terwijl algemene voorstellen zoals de verdere verhoging van 

de BTW en beperking van de hypotheekrenteaftrek voor bestaande gevallen veel 

gepensioneerden ook raken. 

De KNVG waarschuwt dat met fiscalisering van de AOW een einde komt aan de 

AOW als volksverzekering met een premiebetaling voor een recht op een 

ouderdomspensioen. De maximering van de aftrek van de pensioenpremie is 

bovendien een principiële inbreuk op de omkeerregel met vergaande negatieve 

gevolgen voor het pensioensparen en voor het draagvlak van ons 

Pensioenstelsel dat al zo onder druk staat. Wij kunnen ons niet aan de indruk 

onttrekken dat met de loongrens van € 62.000 het sparen voor een aanvullend 

pensioen op middelloonbasis boven 35.000 tot 40.000 euro wordt ontmoedigd. 

De Koepel beseft dat hervormingen lang niet altijd zonder pijn kunnen verlopen. 

Daarom is een eerlijke en voor iedereen begrijpelijke verdeling van lasten van groot 

belang. Wij erkennen dat ook gepensioneerden kunnen bijdragen aan het gezond 

maken van de overheidsfinancién, maar een evenwichtige belangenafweging op 

basis van realiteitszin is daarbij geboden. 

De Koepel van Nederlandse Verenigingen van Gepensioneerden (KNVG) is 

opgericht om vanuit het belang van gepensioneerden met een aanvullend pensioen 

op constructieve wijze mee te discussiéren over de aanpassingen die in Nederland 

de komende jaren moeten worden doorgevoerd om het hoofd te bieden aan de 

financiéle crisis. 

De KNVG denkt en werkt graag met u mee aan realistische plannen voor gezonde 

en houdbare overheidsfinancién. 

Met vriendelijke groet, 

Drs. Martin van Rooijen 

Voorzitter 

Ce: 

- Fractievoorzitters Tweede Kamer 

- Commissie Financiën 

- Commissie SZW 

Adres: Arthur van Schendelstraat 850, 3512 ML Utrecht
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Geachte heer Van Rooijen, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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Dossier Bijiage(n) 

Geachte heren Bos en Kamp, 

Hierbij vragen wij uw aandacht voor het belang van een goed werkende sociale 
werkvoorziening en de visie van Abvakabo FNV daarop. 

Abvakabo FNV is blij dat de Wet Werken naar Vermogen (WWVN), net op de valreep, werd 
tegengehouden. Dat neemt niet weg dat wij erkennen dat er op het terrein van 
arbeidstoeleiding van arbeidsgehandicapten en anderen met een afstand tot de 
arbeidsmarkt nog veel te verbeteren valt. Verbeteren in resultaat, maar ook verbetering in de 

-~ efficiency van het proces dat tot vergroting van de opnamecapaciteit van de reguliere 
arbeidsmarkt leidt. Een nieuwe regeling en nieuw systeem moeten dan wel daadwerkelijk 
bijdragen aan een grotere deelname van mensen met een arbeidsbeperking aan het 
arbeidsproces. Daarbij moeten we succesfactoren in het huidige systeem niet overboord 
gooien. Een cruciaal uitgangspunt daarbij is dat SW-medewerkers zich niet onderscheiden 
van andere werknemers, zij het dat zij aangepaste arbeid en begeleiding nodig hebben om 

hun werk te kunnen verrichten. 

Hoewel al jaren de wens bestaat om meer mensen met een arbeidsbeperking regulier te 
laten werken, is de realiteit dat de Sociale Werkvoorziening nog steeds de belangrijkste 
werkgever voor werk onder aangepaste omstandigheden is. Daar vinden 100.000 mensen 
werk en ontwikkeling. Luisterend naar de experts op arbeidsmarktgebied zal daar niet snel 

verandering in komen. 

In plaats van een nieuw systeem te bedenken dat hetgeen dat nu werkt marginaliseert, 
verdient het aanbeveling om daar juist op voort te bouwen. Ons doel is daarbij het bieden 
van een passende werkomgeving voor mensen met een arbeidsbeperking, van waaruit zij 
zich kunnen ontwikkelen en (indien mogelijk) uitstromen naar reguliere arbeid. Uitgangspunt 
is daarbij dat mensen een economisch zelfstandig bestaan op kunnen bouwen, zonder 
aanvullende financiële maatregelen. Dat wil zeggen een inkomen op minimaal WML niveau. 

Andere cruciale onderdelen van deze werkomgeving zijn begeleiding en maatwerk. De 
Sociale Werkvoorziening beschikt over de expertise om arbeidsgehandicapten te begeleiden 
naar en tijdens regulier werk. Het ondersteunen van werkgevers in het bieden van werk aan 
arbeidsgehandicapten, bijvoorbeeld door banen en arbeidsprocessen aan te passen,



behoort ook tot de core business van SW bedrijven. Zoals bekend is goede begeleiding van 
mensen met een arbeidsbeperking en het ontzorgen van werkgevers van doorslaggevend 
belang voor arbeidsparticipatie van mensen met een arbeidsbeperking. 
Niet afbreken wat (al) werkt dus, maar kijken waar verbeteringen mogelijk zijn en daarop 
verder bouwen. 

De visie van Abvakabo FNV is neergelegd in ons alternatief op de WWVN, ” De beste weg 
naar werk”. Samengevat komt dit neer op het volgende: 

> Samenvoeging SW, WWB (WIJ) en Wajong tot 1 regeling 

Abvakabo FNV is voorstander van 1 regeling. Voorwaarde is hierbij wel dat onderscheid 
wordt gemaakt in de aard van de afstand tot de arbeidsmarkt (arbeidsgehandicapt / 
structureel functioneel beperkt, versus redeneren als geen / te weinig werkervaring of 
opleiding). 

Daarbij moet rekening worden gehouden met de mogelijke effecten van bezuinigingen. 
in de praktijk moet de uitvoerder kiezen welke mensen naar werk worden bemiddeld en 
welke niet. Belangrijk is daarom dat het systeem geen prikkels bevat die het voor de 
uitvoerder aantrekkelijk maakt om makkelijk bemiddelbaren te verkiezen boven minder 
makkelijk bemiddelbaren. De ervaring leert dat mensen met een structurele beperking 
dan aan het kortste eind trekken. 

> Uitvoering door gemeenten 

Abvakabo FNV gaat uit van uitvoering door de gemeenten. Hier zijn wel voorwaarden 
aan verbonden. Om te voorkomen dat er 415 varianten van de wet worden uitgevoerd 
en betrokkenen de dupe kunnen worden van gemeentelijke willekeur, vindt Abvakabo 
FNV een bepaalde mate van landelijke kaderstelling essentieel. Onderdelen hiervan zijn 
controle op de uitvoering en indicatiestelling door een landelijke onafhankelijke 
organisatie. Het geheel van rechten en plichten moet met elkaar in evenwicht zijn. 
Mensen met een functionele beperking moeten het recht op ondersteuning kunnen 
opeisen. Daartegenover staat dat van hen verlangd wordt dat zij meedoen naar 
vermogen. 

> Geen beperking toegang SW 

De SW is de grootste werkgever van mensen met een arbeidsbeperking. Zolang voor 
deze groep nog nauwelijks duurzame banen op de reguliere arbeidsmarkt beschikbaar 
zijn, is het contraproductief om het aantal SW plekken terug te dringen. Het leidt tot 
minder mensen aan het werk in plaats van meer. Dit geldt bij voorbeeld ook voor het 
plan van de wethouders van de G4. Volgens hen zou de SW alleen moeten openstaan 
voor mensen die in staat zijn minimaal 50 procent van het minimumloon te verdienen. 
Hiermee dreigt een grote groep mensen voor de rest van hun leven aan de “zijkant” van 
de samenleving te worden geplaatst. De G4 gaat hiermee immers volledig voorbij aan 
de bedoeling van beschut werk: het bieden van arbeid voor mensen die slechts onder 
aangepaste omstandigheden tot regelmatige arbeid in staat zijn. Juist die mensen die de 
G4 wil uitsluiten van de SW zijn over het algemeen aangewezen op beschut werk 
waarbij regelmaat, goede begeleiding en continuïteit belangrijk zijn. Ook lijken de vier 
grote steden geen oog te hebben voor de functie van een baan: persoonlijke 
ontwikkeling, zingeving en werknemerschap. Kortom, meedraaien in de maatschappij 
met de capaciteiten die je hebt. 
Veel beter is het om meer in te zetten op detachering (meer hierover onder het kopje 
“Werkgeversaanpak"). 

Overigens wil Abvakabo FNV u ook in dit verband wijzen op de desastreuze gevolgen 
voor de positie van het pensioenfonds PWRI, indien besloten zou worden de toegang tot 
de SW substantieel te beperken. 
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> Inkomen 
Uitgangspunt van Abvakabo FNV voor de mensen die in de Sociale Werkvoorziening 

werkzaam zijn (en zullen zijn), is een volwaardige cao met een bijbehorend 

functiewaarderingsysteem en pensioenregeling. Dat betekent ook dat de gemeenten 

financiële ruimte nodig hebben om cao onderhandelingen te voeren. Abvakabo FNV is 

overigens bereid fundamenteel te kijken naar hoe die cao eruit moet zien, om maximaal 
in te kunnen zetten op doorstroom naar regulier werk 
Voor de mensen die niet werkzaam zijn in de Sociale Werkvoorziening, maar wel onder 

de toekomstige regeling vallen, geldt dat werk daadwerkelijk moet lonen. Dat betekent 

geen beloning die lager ligt dan het wettelijk minimumloon. Abvakabo FNV is daarbij 

voorstander van loonkostensubsidie. Dit instrument komt tegemoet aan de wens van 

werkgevers om gecompenseerd te worden en biedt de voor arbeidsgehandicapten 

belangrijke werknemersstatus. Om die reden zijn wij fel gekant tegen loondispensatie. 

Gelukkig lijkt vriend en vijand aan de hand van de pilots Werken naar vermogen van 

mening dat dit instrument niet werkt. 

> Werkgeversaanpak 

De achilleshiel van de Wet werken naar vermogen is de ontbrekende 

werkgeversaanpak. Een nieuwe wet zal alleen kans van slagen hebben als er een 

adequate werkgeversaanpak in zit verweven. Abvakabo FNV ziet daarvoor meerdere 

mogelijkheden. 

Het ontzorgen van de werkgevers is een van de belangrijkste voorwaarden. Het moet 

voor werkgevers financieel niet uitmaken of het werk wordt uitgevoerd door een 

arbeidsgehandicapte die begeleiding nodig heeft en minder productief is of door een 

werknemer waarbij dat niet aan de orde is. Ook op het gebied van begeleiding dient de 

werkgever te worden ondersteund. Het stimuleren van detachering is en blijft in dit 

verband van belang, evenals de ontwikkeling van de SW bedrijven naar mens- 

ontwikkelbedrijven. 

Abvakabo FNV is voorstander van invoering van premie, die werkgevers stimuleert om 

mensen met een arbeidsbeperking in dienst te nemen. Werkgevers die dat in voldoende 

mate doen, betalen niets. Werkgevers die daar beneden zitten, betalen een 

standaardpremie over de loonsom. Daarnaast dient bij aanbestedingsprocessen van de 

overheid (Rijk, Provincie en gemeenten) een quotum voor werknemers met een 

arbeidsbeperking als voorwaarde te worden opgenomen. 

Ten slotte: Abvakabo FNV realiseert zich dat de financiële consequenties van een eventueel 

toekomstige regeling in het huidige economisch klimaat belangrijker zijn dan ooit. De 2 

miljard bezuiniging als onderdeel van de WWVN was echter volstrekt niet realistisch en 

haalbaar. Wel zien we dat daar waar gemeenten vooruit lopen op die wet, de SW-bedrijven 

ten onder (dreigen te) gaan. 

Wij dringen er bij u op aan om in deze discussie het belang van werk voor mensen met een 

arbeidsbeperking te laten prevaleren boven bezuinigingsdoelstellingen. Ons plan "De beste 

weg naar werk” biedt iedereen met een arbeidsbeperking werk en leidt naar onze 

overtuiging bovendien tot wel tot haalbare besparingen. 

Hoogachtend, 

Corrie van Brenk Jo Vaessen 

Bondsvoorzitter voorzitter Sectorbestuur WSW
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Kenmerk: 201200611 Den Haag, 23 oktober 2012 

Geachte mevrouw Van Brenk, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp



2ZOll2 eat 

A.H. Casteleijn 

Markt 40 e-mail: hans.casteleijn@gmali.com 

2631 ED Nootdorp telefoon: 015-2155599 

Aan: 

Formateurs Henk Kamp en Wouter Bos 
Binnenhof 6 
2513 AA Den Haag 

Nootdorp, 21 oktober 2012 

Betreft : Het ministerie van Infrastructuur & Milieu 

Geachte heren Kamp en Bos, 

Graag vraag ik naar aanleiding van bijgaande brief uw aandacht bij de formatie voor het 
Ministerie van Infrastructuur en Milieu. 

Ik ben van mening dat bij de vorming van dit ministerie twee jaar geleden er veel relevante 
kennis en deskundigheid verloren is gegaan Van enige vorm van samenhangend beleid op de 
terreinen van milieu, duurzaamheid, mobiliteit, natuur en economische revitalisering is 

volstrekt geen sprake meer. 

Ik vertrouw op uw wijsheid en zakelijk inzicht. 

ans Casteleijn 
Verkeerskundige en betrokken burger



Voor de exploitatie van het OV is geen geld meer. Wie als passagier in een stadsbus in 
Utrecht stapt, schrikt zich beroerd. Het is net een stad op de Balkan. De bussen zijn vuil, 
slecht onderhouden, het personeel is gedemotiveerd. Een derde van het personeel bestaat uit 
ongemotiveerde uitzendkrachten. Het mag u niet onbekend zijn dat de directie van het 
GVU/Connexxion het personeel intimideert om de zwartboeken niet openbaar te maken. 
Het wagenpark van het GVU blijkt zelfs niet eens te voldoen aan de gewone APK- 
keuringseisen !! In de afgelopen maanden ging het om afgebroken stuurstangen, lekkende 
remleidingen, een ontploft koelwatercircuit (dat haalde de krant) waardoor hete stoom de bus 
binnenkwam, weigerende deuren, etcetera. Het Utrechtse college slaapt rustig verder in hun 
stadhuis. Wat er in de stad gebeurt, lijkt bestuurders niet meer te interesseren. De 
burgemeester holt van blinder naar het volgende incident. Hopelijk wordt het nu het GVU. 
Oplossing: iedereen moet maar met de auto gaan, daar leggen we 14 banen asfalt voor aan. 

3. Spoorwegbeleid / HSL 

Als het niet zo immens triest was hoe hier miljarden aan belastinggeld zijn verspild, dan zou 
je er hard om kunnen lachen. Eerst is er voor heel veel geld een onnodige tunnel onder het 
Groene Hart door aangelegd. Inderdaad onnodig, want bij een nuttige commerciële snelheid 
van 170 km/uur was een tunnel niet nodig geweest. 300 km/uur is een fictie voor het traject 
Rotterdam-Schiphol, dat door slapende ambtenaren achter een bureau is bedacht. Pure 
energieverkwisting voor die korte afstand. 

Een belangrijke doelstelling van het HSL net was om Europese hoofdsteden met elkaar te 
verbinden. Nou is toevallig in Nederland Den Haag onze internationale regeringsstad. 
Jammer, maar door een verkeerde tracé- en beleidskeuze valt die stad buiten de boot. 

Zelfs in de exploitatie weet men geen oplossing te vinden, wat een gotspe is. 

U als minister kleedt de internationale spoorverbindingen totaal uit, verkwist miljarden aan 
overheidsinvesteringen en verhoogt de tarieven tot een niveau waarop de klanten weglopen. 
De Fyra en NS HiSpeed zijn een totale mislukking en al lang commercieel failliet. Waarom 
deze idioterie doorzetten ? Zorg voor goede en betrouwbare spoorverbindingen. 

In Breda wordt een groot en prestigieus station gebouwd. Helaas voor een belangrijk deel 
voor de kat zijn viool !! Voorzien was om hier een modern overstapstation te bouwen met 
snelle aansluitingen vanuit Brabant naar Brussel en Parijs. Ooit zat ook in de planning om de 
spoorlijn Utrecht — Breda aan te leggen, waardoor dit zielige, volgebouwde land een tweede 
aansluiting op het HSL-net zou krijgen. Inmiddels is er zelfs geen geld meer voor de 
exploitatie van een normale spoorverbinding met Brussel en Antwerpen. 

Met interesse zie ik hierop uw antwoord tegemoet. Verder kan ik slechts hopen op een 
formatie waarbij het gezond verstand en zakelijke inzicht mogen leiden tot ministeries waar 
betrokkenheid bij de maatschappelijke interesse weer de toon zullen bepalen. 

Met vriendelijke gre€ 

Aa



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer A.H. Casteleijn 
Markt 40 
2631 ED Nootdorp 

Kenmerk: 201200613 Den Haag, 23 oktober 2012 

Geachte heer Casteleijn, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp



Aan de heer H.G.J. Kamp 

en de heer drs. W.J. Bos 

Binnenhof 1A 

2513 AA Den Haag 

Maasdijk, 18-10-2012 

Onderwerp: Verloedering Duurzame glastuinbouw in het Westland en Nieuwe Westelijke 
Oeververbinding. 

Geachte heren Kamp en Bos, 

Mijn naam is Jos Kester, in ben een Westlandse glastuinder en ik vertegenwoordig een groep van 
verontruste duurzame glastuinders in het Westland met een gezamenlijke opperviakte van 2.500 ha, 
ongeveer 25 % van het Nederlands potentieel. 

Wij hebben ons verbonden in een groep omdat we ons zorgen maken. Grote zorgen! Wij zijn bezorgd 
over de toekomstige leefbaarheid van het Westland en het Midden-Delfland gebied. Ik vrees voor 
een tanende concurrentiekracht van het glastuinbouwgebied die toonaangevend was in de wereld 
en ben verontrust over de te grote economische achteruitgang van het Westlandse tuinbouwgebied, 
die ten koste lijkt te gaan van het belang van de Rotterdamse haven. 

Wat het meest knaagt is de laconieke houding van de politiek en de bestuurders over de toekomstige 
ontwikkeling van dit tuinbouwgebied in relatie tot de Nieuwe Westelijke Oeververbinding (hierna: 
NWO). Als nu de verkeerde beslissingen worden genomen leidt dit tot: 

¢ Verlies toppositie duurzame glastuinbouw in de wereld 

« Verlies banen door teruglopende concurrentiekracht 

¢ Afnemende kwaliteit leefbaarheid van het Westland en het Midden-Delfland gebied 

Dit dossier is van groot belang voor het kabinet dat aanstaande is en daarmee ook voor uw 
werkzaamheden als informateurs. 

Wat is er aan de hand? 

Het Westland is al decennia lang koploper op het gebied van duurzame glastuinbouw in de wereld. 
Anders gezegd: het Westland is hét tuinbouwgebied van de wereld en dankzij miljardeninvesteringen 
de onbetwiste lijstaanvoerder op het gebied van innovatieve glastuinbouw en kennis. Het Westland 
is de derde economische motor van Nederland en daar plukt de hele wereld dáárdoor letterlijk de 
vruchten van, van deze Hollandse tuin, dat zich dankzij innovaties nog steeds profileert. 



Het Westland zou gekoesterd moeten worden! De waarheid is dat er zeer laconiek wordt 

omgesprongen met dit gebied. De “dwaze” woningbouw van zowel Den Haag als voor Rotterdam de 

haven — die het Westland en Midden-Delfland als een soort stadspark beschouwen - rukt op. De 

politiek verkwanseld het gebied en rekent met oude modules, of laat de oren hangen naar het belang 

van de ‘Haven’ en ‘huizen’ maar kijkt niet verder. Het gevolg: Vele honderden hectares glastuinbouw 

zijn afgebroken om plaats te maken voor luxe woningen en villa’s. Sinds 2008 is maar een klein deel 

inderdaad met woningen bebouwd. De kaalslag is schrijnend. 

Grote bedreiging voor het Westland is de aanleg van de NWO indien deze verkeerd wordt 

uitgevoerd, Wij juichen de vooruitgang toe en zien in dat voor de bereikbaarheid van de Rotterdamse 

Haven en de Maasvlaktes een prijs betaald moet worden. 

Het kabinet staat voor een belangrijke keuze. De discussie hierover willen we graag richting geven 

door u te informeren over ons standpunt, zonder dat dit schadelijke gevolgen heeft voor de 

leefbaarheid van het Westland en het Midden-Delfland gebied. En ook zonder dat de 

concurrentiekracht van het Westland wordt verlamd en dit ten koste gaat van het verlies aan banen. 

e Wij begrijpen dat er een NOW tussen de A15 (Mainport Rotterdam en de A 4 (Westland/Den 

Haag) moet komen. De aanleg van de Blankenburgtunnel is ons inziens desastreus. Niet 

alleen is deze tunnel niets meer dan een bypass voor de Beneluxtunnel, maar erger is dat de 

verkeersdrukte verplaatst wordt naar de A20, A4-Noord en ook het Ketelplein blokkeert. 

e De aanleg van de Blankenburgtunnel tast de natuur onherstelbaar aan en heeft grote impact 

op de leefbaarheid van het Westland/Midden-Delfland. 

Aanleg Oranjetunnel met maar één afslag! 

Verkeerskundig is de aanleg van de Oranjetunnel (OT) en de A54 een beter alternatief, zo blijkt uit 

onderzoek van diverse verkeersdeskundigen, voor de haven, de gemeenten Rotterdam en Den Haag. 

Wij willen u er op wijzen dat er ook op provinciaal niveau een plan loopt (‘Project 3 in 1’ genaamd). 

Dit project kan hier niet los van worden gezien. De voordelen er daardoor van zijn: 

e De glastuinbouw hoeft niet te wijken voor wegenbouw — en of huizenbouw 

e Het Westland veranderd niet in een grote parkeerplaats voor toeleveranciers voor de 

Tweede Maasvlakte door OT + A54 aan te leggen 

e Deconcurrentiepositie van het Westland blijft op niveau en Nederland blijft in de eredivisie 

van de glastuinbouw opereren 

e De banen blijven behouden 

e De leefbaarheid van de regio en de Westlandse identiteit blijft behouden 

Wij verzoeken het kabinet een duurzame keuze te maken, die de leefbaarheid van het Westland en 

Midden-Delfland ten goede komt en vooral het economisch belang van het Westland als innovatief, 

concurrerende en duurzaam tuinbouwgebied onderschrijft.



Met vriendelijke groet 

Jos Kester 

Namens de Groep van Verontruste Duurzame Glastuinders Westland 

P.S. Wij zullen van deze brief ook een kopie aan de fractievoorzitters van de politieke partijen in de 
Tweede Kamer sturen. Verder plaatsen wij deze brief op de site van onze groep, 

www.hetwestlandwordtvermoord.nl 



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer J. Kester 

Blauwhek 2 

2676 NB Maasdijk 

Kenmerk: 201200615 Den Haag, 23 oktober 2012 

Geachte heer Kester, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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GROENLINKS 
ZIN IN DE TOEKOMST 

Aan de Kabinetsinformateurs de heren H.G.J. Kamp en W.J. Bos 

Postbus 20008, 

2500 EA Den Haag 

Betreft: Heroverweging verhoging maximumsnelheid A10, A12, A13 en A20. 

Rotterdam, 18 oktober 2012 

Geachte heren Kamp en Bos, 

Op de snelwegen A10, A12 en A13 is de maximumsnelheid in juli dit jaar in stedelijk gebied verhoogd 

van 80 naar 100 kilometer per uur. Op de A20 door Rotterdam geldt een flexibele snelheid (soms 80, 

soms 100), afhankelijk van het verkeersaanbod en het tijdstip. Melanie Schuitz van Haegen, de 

demissionair minister voor Infrastructuur en Milieu, heeft daarbij toegezegd dat de gevolgen voor de 

bewoners minimaal zullen zijn en dat de snelheidsverhoging niet leidt tot overschrijding van normen 

voor schone lucht en geluid. 

Met deze brief willen wij uw aandacht vestigen op de incorrecte onderbouwing die ten grondslag 

heeft gelegen aan het besluit van het demissionaire kabinet. Begin oktober is aan het licht gekomen 

dat Rijkswaterstaat bij het berekenen van de effecten van de snelheidsverhogingen namelijk grove 

fouten heeft gemaakt. De dienst heeft bij het berekenen van de te verwachten luchtkwaliteit vele 

duizenden voertuigen, waaronder zo’n 8.000 vrachtauto’s, niet meegerekend die in werkelijkheid wel 

op de A13 rijden. Bij het berekenen van de extra geluidsbelasting zijn ter hoogte van Overschie 

16.000 auto's verdwenen in het verkeersmodel zonder dat er een afslag is. De fouten zijn vastgesteld 

door de milieudienst DCMR. 

Het is relevant om te vermelden dat Rijkswaterstaat aan de gemeente Rotterdam geen inzage heeft 

willen geven in de invoergegevens die zijn gebruikt om de effecten van de maatregel te berekenen. 

Door gebruik te maken van de Wet openbaarheid van bestuur (Wob) zijn de gegevens in augustus 

jongstleden alsnog verstrekt. Milieudefensie heeft daarnaast een adviesbureau ingehuurd om de 

berekeningen voor de A10 bij Amsterdam over te doen. Uit die exercitie blijkt dat Rijkswaterstaat 

gebruik heeft gemaakt van een model dat uitgaat van een rijksweg in open weidelandschap. 

Naast modelberekeningen bestaan er harde meetgegevens. Uit een evaluatie van TNO blijkt dat sinds 

de verlaging van de snelheid op de A13 in Overschie de uitstoot van stikstofdioxide met 30 procent 

naar beneden is gegaan, van fijn stof met negen procent en dat op dit wegvak 54 procent minder 

ongevallen zijn gebeurd. De lokale fractie van GroenLinks in Rotterdam meet sinds vier maanden zelf 

op vier plekken langs de A13 bij Overschie de luchtkwaliteit. Dat gebeurt met zogenoemde Palmes- 

buisjes die in het laboratorium van milieutechnisch ingenieursbureau Blauw uit Wageningen worden 

geanalyseerd. De partij meet op straat- en woonniveau op maximaal 15 meter van de weg. De 

Milieudienst DCMR heeft daarnaast een permanente paal staan die op 20 meter vanaf de snelweg de 

luchtkwaliteit meet.



Uit zowel de meetgegevens van de DCMR als van GroenLinks blijkt dat de Europese normen voor 

stikstofdioxide langs de A13 worden overschreden. Na invoering van de snelheidsverhoging, was 

sprake van een toename van stikstofdioxide met ongeveer een kwart, waarmee de Europese normen 

voor luchtkwaliteit bijna twee keer worden overschreden. Ook bij inachtneming van de maximale 

foutenmarge van de meetmethodiek is sprake van een ontoelaatbare overschrijding. De resultaten 

van de metingen van GroenLinks ziet u in de bijlagen bij deze brief. 

Uit een andere meting van bureau Witteveen & Bos, in opdracht van het ministerie van 

Infrastructuur en Milieu, blijkt dat de lucht langs de A20 tot bijna vijf procent vuiler is geworden door 

invoering van dynamische snelheden (soms 80, soms 100). Ook daar is sprake van een overschrijding 

van de Europese normen waaraan Nederland vanaf 2015 gehouden is. 

Demissionair minister Schultz van Haegen heeft het standpunt ingenomen dat zij de milieuruimte die 

zou bestaan, wil invullen door de snelheid te verhogen. Uit de fysieke metingen langs de A13 blijkt 

echter geen sprake te zijn van enige milieuruimte. Op grond van de overtuigende metingen langs 

zowel de A13 als de A20 durven wij de conclusie te trekken dat de snelheidsverhoging op snelwegen 

door stedelijk gebied in strijd is met de Europese normen voor luchtkwaliteit. Ik wil u daarom met 

klem verzoeken om, in het belang van de gezondheid van duizenden omwonenden, over te gaan tot 

het terugdraaien van de snelheidsverhoging op de stedelijke snelwegen. 

Tot slot wens ik u graag succesvolle coalitieonderhandelingen toe. Ik zie uit naar de inhoud van het 

aanstaande akkoord. 

Hoogachtend, 

Arno Bonte 

Fractievoorzitter GroenLinks Rotterdam
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blauw EN nn 
onderzoek en advies 

Analyse certificaat 

blad 1 van 2 certificaatnummer : 2012N-148 

projectnummer : 6287 

Aanvrager: Groenlinks Rotterdam 

Nicolaas Beetsstraat B1 

3027 AN Rotterdam 

Onderzocht: Hoeveelheid stikstofdioxide uit de omgevingslucht bemonsterd op 12 
diffusiebuisjes geprepareerd met TEA (50%Triethanolamine, 50% Aceton). 

Identificatie: De buisjes zijn uniek gecodeerd middels een setnummer en volgnummer 

Methodiek & meetcondities: Het onderzoek Is uitgevoerd volgens een methode, beschreven in 

werkvoorschrift LLW-01. De prestatiekenmerken van deze methode 
voldoen aan de elsen beschreven in NEN-EN-13528 (1,2 en 3). De 
analysemethode is gebaseerd op absorptie- spectrofotometrie. 

Datum ontvangst monsters: 1 oktober 2012 

Datum analyse monsters: 2 oktober 2012 

Plaats van uitgifte: Wageningen 

Datum van uitgifte: 3 oktober 2012 

Mt An M 

S.M. Geersing-Moorhoff 

Laborant Luchtonderzoek 

Rapportage: Uit de totale hoeveetheid stikstofdioxide aangetroffen op de diffustebuisjes en de door de opdrachtgever aangeleverde gegevens 
over de monsterduur wordt m.b.v. de Eerste wet van Fick, de gemiddelde stikstofdioxideconcentratie In de omgevingslucht 

berekend. De toegepaste monsternemingsmethode valt niet onder de accreditatie van het laboratorium. De gerapporteerde 

stikstofdioxtdeconcentraties vallen derhalve niet onder accreditatie. 

De resuitaten hebben ultstuitend betrekking op de aan het laboratorium aangeboden monsters. 

Reproductie van het volledige certificaat is toegestaan. Gedeslten van het certificaat mogen slechts worden 
gereproduceerd na verkregen schriftelijke toestemming. 

Buro Blauw B.V. is niet aansprakelijk voor schade die voortvloeit uit de toepassing of het gebruik van het resuitaat van de 

analyses, 

Buro Blauw B.V. Nude 54, 6702 DN Wageningen 
Telefoon: (0317) 466699, Telefax: (0317) 426111, E-mail: info@buroblauw.nl 

Postbank nr.: 4004002, K.v.K. 09064003 Arnhem, BTW-nummer NL91.91.033.B01



= 

blad 2 van 2 certificaatnummer : 2012N-148 

Resultaat 

Gegevens door de opdrachtgever Resuitaten 

Blauw = [Omschrijving Start Start Eind Eind Totaal NO, Concentratie 

code datum tjd datum tijd [no] Q* {ug.m'7} 

148-BL. [148-BLANCO 84 30-08-12 | 18:30 | 28-09-12 | 20:00 0,0 <1 

148-5 |[148-5-BLANCO 134 31-08-12 | 18:45 | 28-09-12 | 19:30 0,0 1 

148-8 148-8 BLANCO K 31-08-12 | 19:30 | 28-09-12 | 20:30 0,0 1 

148-11 [148-11 BLANCO A13 31-08-12 | 19:15 | 28-09-12 | 17:45 0,0 1 

148-1 |146-1 134 31-08-12 | 18:45 | 28-09-12 | 19:30 1,6 45 

148-2 |148-2 134 31-08-12 | 18:45 | 28-09-12 | 19:30 1,6 “4 

148-3 [148-3 84 30-08-12 | 18:30 | 28-09-12 | 20:00 1,7 46 

148-4 1148-484 30-08-12 | 18:30 | 28-09-12 | 20:00 0,6 17e 

148-6 1148-6 K 31-08-12 | 19:30 | 28-09-12 | 20:30 2,1 58 

148-7. 1148-7 31-08-12 | 19:30 | 28-09-12 | 20:30 2,2 61 

148-9 |148-9 A13 31-08-12 | 19:15 | 28-09-12 | 17:45 4,2 >72 

148-10 [149-10 A13 31-08-12 | 19:15 | 28-09-12 | 17:45 45 >72 

* Q = resuttaten vatten onder accreditatie 

hd vocht In buisje 

Paraaf opsteller: yi 

Buro Blauw B.V. Nude 54, 6702 DN Wageningen 
Telefoon: (0317) 466699, Telefax: (0317) 426111, E-mail: info@buroblauw.nl 

Postbank nr.: 4004002, K.v.K. 09064003 Amhem, BTW-nummer NL91.91.033.B01 



blauw 
chthygiëne 

onderzoek en advies 

Notitienummer: 
Auteur: 

Datum: 

Opdrachtgever: 

BL.2012.6787.02 
S.M. Geersing-Moorhoff 

3 oktober 2012 

GroenLinks Rotterdam 

Buro Blauw b.v. 
Nude 54 
6702 DN Wageningen 

Tel. 

Fax 
0317-466699 

: 0317-426111 
E-mail: info@buroblauw.ni 

Addendum 

Geachte heer Rodermans, 

Hierbij de geëxtrapoleerde concentraties van de twee buisjes met een NO2-concentratie 

>72. Houd er rekening mee dat deze waardes slechts een indicatie zijn van de werkelijke 

Waardes omdat de gemeten concentraties bulten het linaire gebied van de gebruikte 

ijklijn vallen. 

Blauw | Omschrijving | Startdatum | Starttijd | Einddatum ; Eindtijd | Geëxtrapoleerde concentratie NO, 

code [ug.m°] 
148-9 |148-9 A13 | 31-8-2012 | 19:15 |28-9-2012| 17:45 117 

148-10 | 148-10 A13 | 31-8-2012 | 19:15 | 28-9-2012| 17:45 126 

Met vriendelijke groet, 

Sonja Geersing-Moorhoff 

Laborant 

E: sonja.moorhoff@buroblauw.nl 

Buro Blauw b.v. Nude 54a, NL - 6702 DN Wageningen 

T: +31 317 466699, F: +31 317 426111, E: info@buroblauw.nl, 1: www.buroblauw.nl 

Postbank nr.: 4004002, K.v.K. 09064003 Arnhem, BTW-nummer NL91.91.033.B01 

Algemene leveringsvoorwaarden gedeponeerd bij Kamer van Koophandel Arnhem 
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_ luchthygiëne AVAL 400 
onderzoeken advies 

Analyse certificaat 

blad 1 van 2 certificaatnummer : 2012N-141 

projectnummer : 6287 

Aanvrager: GroenLinks Rotterdam 

Nicolaas Beetsstraat 81 

3027 AN Rotterdam 

Onderzocht: Hoeveelheid stikstofdioxide uit de omgevingslucht bemonsterd op 6 

diffusiebuisjes geprepareerd met TEA (SO%Triethanolamine, 50% Aceton). 

Identificatie: De buisjes zijn uniek gecodeerd middels een setnummer en volgnummer 

Methodiek & meetcondities: Het onderzoek is uitgevoerd volgens een methode, beschreven in 
werkvoorschrift LLW-01. De prestatiekenmerken van deze methode 
voldoen aan de eisen beschreven in NEN-EN-13528 (1,2 en 3). De 

analysemethode is gebaseerd op absorptie- spectrofotometrie. 

Datum ontvangst monsters: 4 september 2012 

Datum anaiyse monsters: 5 september 2012 

Plaats van uitgifte: Wageningen 

Datum van ultgifte: 10 september 2012 

NMrov rdf 
S.M. Geersing-Moorhoff 

Laborant Luchtonderzoek 

Rapportage: Uit de totale hoeveelheid stikstofdioxide aangetroffen op de diffusiebuisjes en de door de opdrachtgever aangeleverde gegevens 
over de monsterduur wordt m.b.v. de Eerste wet van Fick, de gemiddelde stlicstofdioxideconcentratie In de omgevingslucht 

berekend. De toegepaste monsternemingsmethode valt niet onder de accreditatie van het laboratortum. De gerapporteerde 

stikstofdioxideconcentraties vallen derhaive niet onder accreditatie. 

De resultaten hebben uitsluitend betrekking op de aan het laboratorium aangeboden monsters. 

Reproductie van het voliedige certificaat is toegestaan. Gedeelten van het certificaat mogen slechts worden 

gereproduceerd na verkregen schriftelijke toestemming. 

Buro Blauw B.V. is niet aansprakelijk voor schade die voortvloeit ult de toepassing of het gebruik van het resultaat van de 

analyses. 

Buro Blauw B.V. Nude 54, 6702 DN Wageningen 

Telefoon: (0317) 466699, Telefax: (0317) 426111, E-mail: info@buroblauw.nl 

Postbank nr.: 4004002, K.v.K. 09064003 Arnhem, BTW-nummer NL91.91.033.B01



~~ 

blad 2 van 2 certificaatnummer : 2012N-141 

Resultaat 

Gegevens aangeleverd door de opdrachtgever [Resuttaten 
Blauw _ Omschrijving Start Start Elnd Eind Totaal NO: c N 

code datum tijd datum tijd wg) Q* (ug.m"?) 

141 BL. J141-Blanca 134 17-08-12 | 19:00 | 31-08-12 | 18:30 0,0 i 

141 BL. 4141-B-4 K 16-08-12 | 13:00 | 31-08-12 | 19:15 0,0 3 

i4a-1 42-1 0 A13 16-08-12 | 14:00 | 30-08-12 | 18:45 23 125 

141-3 141-3 64 17-08-12 | 18:30 | 30-06-12 | 18:30 0,9 54 

141-6 [141-6 134 17-06-12 | 19:00 | 31-08-12 | 18:30 1,0 55 

141-8 fi4i-8 K 16-08-12 | 13:00 | 31-08-12 | 19:15 13 65 
«x Q = resultaten vallen onder accreditatie 

Paraaf opsteller: i] 

Buro Blauw B.V. Nude 54, 6702 DN Wageningen 
Telefoon: (0317) 466699, Telefax: (0317) 426111, E-mail: info@buroblauw.nl 

Postbank nr.: 4004002, K.v.K. 09064003 Amhem, BTW-nummer NL91.91.033.B01 



blauw 
luchthygiene 

onderzoek en advies 

blad 1 van 2 

Aanvrager: 

Onderzocht: 

Identificatie: 

Methodiek & meetcondities: 

Datum ontvangst monsters: 

Datum analyse monsters: 

Plaats van uitgifte: 

Datum van uitgifte: 

EN N 
TESTING 
AvA | 400 Raad voor Accreditatie 

Analyse certificaat 

certificaatnummer : 2012N-141-I 

projectnummer : 6287 

GroenLinks Rotterdam 

Nicolaas Beetsstraat 81 

3027 AN Rotterdam 

Hoeveelheid stikstofdioxide uit de omgevingslucht bemonsterd op 6 

diffusiebuisjes geprepareerd met TEA (50% Triethanolamine, 50% Aceton). 

De bulsjes zijn uniek gecodeerd middels een setnummer en voignummer 

Het onderzoek is uitgevoerd volgens een methode, beschreven in 
werkvoorschrift LLW-01. De prestatiekenmerken van deze methode 
voldoen aan de eisen beschreven in NEN-EN-13528 (1,2 en 3). De 

analysemethode is gebaseerd op absorptie- spectrofotometrie. 

8 september 2012 

13 september 2012 

Wageningen 

13 september 2012 

Pesch) 

S.M. Geersing-Moorhoff 

Laborant Luchtonderzoek 

Rapportage: Uit de totale hoeveelheid stikstofdioxide aangetroffen op de diffusiebuisjes en de door de opdrachtgever aangeleverde gegevens 

over de monsterduur wordt m.b.v. de Eerste wet van Fick, de gemiddelde stikstofdioxid tratie in de omgevingslucht 

berekend. De toegepaste monsternemingsmethode valt niet onder de accreditatie van het laboratorium. De gerapporteerde 

stikstofdioxideconcentraties vallen derhalve nlet onder accreditatie. 

De resultaten hebben uitsluitend betrekking op de aan het laboratorium aangeboden monsters. 

Reproductie van het volledige certificaat Is toegestaan. Gedeeiten van het certificaat mogen slechts worden 

gereproduceerd na verkregen schriftelijke toestemming. 

Buro Blauw B.V. Is niet aansprakelijk voor schade die voortvloeit uit de toepassing of het gebruik van het resultaat van de 

analyses. 

Buro Blauw B.V. Nude 54, 6702 DN Wageningen 
Telefoon: (0317) 466699, Telefax: (0317) 42611 1, E-mail: info@buroblauw.nl 

Postbank nr.: 4004002, K.v.K. 09064003 Amhem, BTW-nummer NL91.91.033.B01



a 

blad 2 van 2 certificaatnummer : 2012N-141-1 

Resultaat 

Gegevens aangeleverd door de ver JResuttat 

Blauw [Omsechrijving Start Start Eind Eind Totaal NO, Concentratie NO, 

code datum uid datum tijd {yg} Q* [pg.m”*] 

141 BL. 9141-8-1 A13 16-08-12 | 14:00 | 30-08-12 | 18:45 0,0 3 

141 BL.4141-B-2 84 17-08-12 | 18:30 | 30-08-12 | 18:30 0,1 4 

141-2 141-2 A13 16-08-12 | 14:00 { 30-08-12 | 18:45 2,4 135 

141-4 141-4 84 17-08-12 | 18:30 | 30-08-12 | 18:30 0,9 57 

141-5 [141-5 134 17-08-12 | 19:00 | 31-08-12 | 18:30 1,0 53 

141-7 141-727 OK 16-08-12 | 13:00 | 31-08-12 | 19:15 1,3 67 

« Q = resultaten vallen onder accreditatie 

Paraaf opsteller: A 

Buro Blauw B.V. Nude 54, 6702 DN Wageningen 
Telefoon: (0317) 466699, Telefax: (0317) 426111, E-mail: info@burobiauw.nl 

Postbank nr.: 4004002, K.v.K. 09064003 Amhem, BTW-nummer NL91.91.033.B01 



|e 
blauw 

luchthygiéne — 

onderzoek en advies 

blad 1 van 2 

Aanvrager: 

Onderzocht: 

Identificatie: 

Methodiek & meetcondities: 

Datum ontvangst monsters: 

Datum analyse monsters: 

Plaats van uitgifte: 

Datum van uitgifte: 

EN 
TESTING 
AvA L 400 Raad voor Accreditatie 

Analyse certificaat 

certificaatnummer : 2012N-108 

projectnummer : 6287 

GroenLinks Rotterdam 

Nicolaas Beetsstraat 81 

3027 AN Rotterdam 

Hoeveelheid stikstofdioxide uit de omgevingslucht bemonsterd op 9 
diffusiebuisjes geprepareerd met TEA (50%Triethanolamine, 50% Aceton). 

De buisjes zijn uniek gecodeerd middels een setnummer en volgnummer 

Het onderzoek is uitgevoerd voigens een methode, beschreven in 

werkvoorschrift LLW-01. De prestatiekenmerken van deze methode 

voidoen aan de eisen beschreven In NEN-EN-13528 (1,2 en 3). De 
analysemethode is gebaseerd op absorptie- spectrofotometrie. 

7 augustus 2012 

10 augustus 2012 

Wageningen 
13 augustus 2012 

gedi 
S.M. Geersing-Moorhoff 

Laborant Luchtonderzoek 

Rapportage: Uit de totale hoeveelheid stikstofdioxide aangetroffen op de diffusiebuisjes en de door de opdrachtgever aangeleverde gegevens 
over de monsterduur wordt m.b.v. de Eerste wet van Fick, de gemiddeide stikstofdioxldeconcentratie In de omgevingslucht 

berekend. De toegepaste monsternemingsmethode valt niet onder de accreditatie van het laboratorium. De gerapporteerde 

stikstofdioxideconcentraties vallen derhalve niet onder accreditatie. 

De resultaten hebben uitsluitend betrekking op de aan het laboratorium aangeboden monsters. 

Reproductie van het volledige certificaat is toegestaan. Gedeelten van het certificaat magen slechts worden 

gereproduceerd na verkregen schriftelijke toestemming. 

Buro Blauw B.V. Is niet aansprakelijk voor schade die voortvloeit uit de toepassing of het gebruik van het resultaat van de 

analyses. 

Buro Blauw B.V. Nude 54, 6702 DN Wageningen 
Telefoon: (0317) 466699, Telefax: (0317) 426111, E-mail: info@buroblauw.nl 

Postbank ar: 4004002, K.v.K. 09064003 Amhem, BTW-nummer NL91.91.033.B01



blad 2 van 2 certificaatnummer : 2012N-108 

Resultaat 

| ge geleverd door de opdrachtgever [Resuttaten 
jBiauw Omschrijving Start Start Eind Eind Totaal NO, Concentratie NO, 
code datum tijd datum tijd (wol Q* (vo.m"*} 

108 BL. #108 BLANCO 1 A13 02-07-12 | 12:00 | 02-08-12 | 16:25 0,0 1 

108 BL. 410880. 2 134 02-07-12 | 18:45 | 02-08-12 | 18:35 0,0 1 

108 BL. 3108 BL.3 84 02-07-12 | 19:15 | 02-08-12 | 19:10 0,0 1 

108-1 [108-1 A13 02-07-12 | 12:00 | 02-08-12 | 18:25 4,0 >63 ° 

108-2. [108-2 A13 02-07-12 | 12:00 | 02-08-12 | 18:25 4,1 >63 - 

108-3 [108-3 134 02-07-12 | 18:45 | 02-08-12 | 18:35 15 39 

108-4 4108-4 134 02-07-12 | 18:45 | 02-08-12 | 18:35 14 36 
108-6 f108-5 64 02-07-12 | 19:15 | 02-08-12 | 19:10 1,8 46 

108-6 4108-6 64 02-07-12 | 19:15 | 02-08-12 | 19:10 17 43 
* Q = resuktaten vallen onder accreditatie 

Paraaf opstelier: AY 

Buro Blauw B.V. Nude 54, 6702 DN Wageningen 
Telefoon: (0317) 466699, Telefax: (0317) 426111, E-mail: info@buroblauw.nl 

Postbank nr.: 4004002, K.v.K. 09064003 Amhem, BTW-nummer NL9}.91.033.B01 



a 
blauw 

hichthygiéne 
onderzoek en advies 

blad 1 van 2 

Aanvrager: 

Onderzocht: 

Identificatie: 

Methodiek & meetcondities: 

Datum ontvangst monsters: 

Datum analyse monsters: 

Plaats van uitgifte: 

Datum van uitgifte: 

EN 
TESTING 
RvA L 400 Raad voor Accreditatie 

Analyse certificaat 

certificaatnummer : 2012N-110 

projectnummer : 6287 

GroenLinks Rotterdam 

Nicolaas Beetsstraat 81 

3027 AN Rotterdam 

Hoeveelheid stikstofdioxide uit de omgevingslucht bemonsterd op 3 

diffusiebuisjes geprepareerd met TEA (50%Triethanoiamine, 50% Aceton). 

De buisjes zijn uniek gecodeerd middels een setnummer en volgnummer 

Het onderzoek is uitgevoerd volgens een methode, beschreven in 

werkvoorschrift LLW-01. De prestatiekenmerken van deze methode 

voldoen aan de eisen beschreven in NEN-EN-13528 (1,2 en 3). De 

analysemethode is gebaseerd op absorptie- spectrofotometrie. 

7 augustus 2012 

10 augustus 2012 

Wageningen 

13 augustus 2012 

S.M. Geersirig-Moorhoff 

Laborant Luchtonderzoek 

Rapportage: Uit de totale hoeveelheid stikstofdioxide aangetroffen op de diffuslebulsjes en de door de opdrachtgever aangeleverde gegevens 

over de monsterduur wordt m.b.v. de Eerste wet van Fick, de gemiddelde stikstofdioxideconcentratie in de omgevingslucht 

berekend. De toegepaste monstememingsmethode valt nlet onder de accreditatie van het laboratorium. De gerapporteerde 

stikstofdioxideconcentraties vailen derhalve niet onder accreditatie. 

De resuitaten hebben uitsluitend betrekking op de aan het laboratorium aangeboden monsters. 

Reproductie van het volledige certificaat is toegestaan. Gedeelten van het certificaat mogen slechts worden 

gereproduceerd na verkregen schriftelijke toestemming. 

Buro Blauw BV. Is niet aansprakelijk voor schade die voortvloeit uit de toepassing of het gebruik van het resultaat van de 

analyses. 

Buro Blauw B.V, Nude 54, 6702 DN Wageningen 

Telefoon: (0317) 466699, Telefax: (0317) 426111, E-mail: info@buroblauw.nl 

Postbank nr,: 4004002, K.v.K. 09064003 Amhem, BTW-nummer NL91.91.033.B01



a 
blad 2 van 2 certificaatnummer : 2012N-110 

Resultaat 

Gegevens aangeleverd door d e opdrachtgever __ [Resukaten 

|Btaww [omschrijving Start Start Elnd Bind Totaal NO, N 

code datum tijd datum tijd [rol Q* (uig.m"*) 

110 BL. [110 BLANCO K 12-07-12 | 20:45 | 04-08-12 | 20:15 0,0 2 

110-1 |110-1 K 12-07-12 | 20:45 | 04-08-12 | 20:15 1,5 51 

110-2 _|110-2 K 12-07-12 | 20:45 | 04-08-12 | 20:15 1,6 53 

* Q = resuitaten vallen onder accreditatie 

Paraaf opstster ff 

Buro Blauw B.V. Nude 54, 6702 DN Wageningen 
Telefoon: (0317) 466699, Telefax: (0317) 426111, E-mail: info@buroblauw.ol 

Postbank nr: 4004002, K.v.K. 09064003 Amhem, BTW-nummer NL91.91.033.B01 



Buro Blauw b.v. 
Nude 54a, 
6702 DN Wageningen 

Tel. 0317-466699 
Fax : 0317-426111 
E-mail: Info@buroblauw.nl 

blauw 
onderzoek en advies 

Addendum 

Notitienummer: BL.2012.6287.01 

Auteur: S.M. Geersing-Moorhoff 

Datum: 14 augustus 2012 

Opdrachtgever: GroenLinks Rotterdam 

Geachte heer Rodermans, 

Hierbij de geëxtrapoleerde concentraties van de twee buisjes met een NO2-concentratie 

>63. Houd er rekening mee dat deze waardes slechts een indicatie zijn van de werkelijke 

waardes omdat de gemeten concentraties buiten het lineaire gebied van de gebruikte 

ijklijn vallen. 

Blauw | Omschrijving | Startdatum | Starttijd } Einddatum Eindtijd | Concentratie NO2 | geéxtrapoleerde concentratie NO» 

code [mg.m®] [ug.m*} 

108-1 [108-1 A13| 2-7-2012 | 12:00 | 2-8-2012 | 18:25 >63 101 

108-2 |108-2 A13{ 2-7-2012 | 12:00 | 2-8-2012 | 18:25 >63 103 

Met vriendelijke groet, 

Sonja Geersing-Moorhoff 

Laborant 

E: sonja.moorhoff@buroblauw.nl 

Buro Blauw b.v. Nude 54a, NL - 6702 DN Wageningen 

T: +31 317 466699, F: +31 317 426111, E: info@buroblauw.nl, I: www. buroblauw.nl 

Postbank nr.: 4004002, K.v.K. 09064003 Arnhem, BTW-nummer NL91.91.033.B01 

Algemene leveringsvoorwaarden gedeponeerd bij Kamer van Koophandel Arnhem 



LAS 

blauw EN 
luchthygiëne RvA | 400 Raad voor Accreditatie 

onderzoek en advies 

Analyse certificaat 

blad 1 van 2 certificaatnummer : 2012N-87 

projectnummer : 6287 

Aanvrager: GroenLinks Rotterdam 

Nicolaas Beetsstraat 81 

3027 AN Rotterdam 

Onderzocht: Hoeveelheid stikstofdioxide uit de omgevingslucht bemonsterd op 5 
diffusiebuisjes geprepareerd met TEA (SO%Triethanolamine, 50% Aceton). 

Identificatie; De buisjes zijn uniek gecodeerd middels een setnummer en volgnummer 

Methodiek & meetcondities: Het onderzoek Is uitgevoerd volgens een methode, beschreven in 
werkvoorschrift LLW-01. De prestatiekenmerken van deze methode 
voldoen aan de eisen beschreven in NEN-EN-13528 (1,2 en 3). De 
analysemethode is gebaseerd op absorptie- spectrofotometrie. 

Datum ontvangst monsters: 27 juni 2012 

Datum analyse monsters: 28 juni 2012 

Plaats van uitgifte: Wageningen 

Datum van uitgifte: 29 juni 2012 

Ain vathe)Â 
S.M. Geersing“Moorhoff 

Laborant Luchtonderzoek 

Rapportage: Uit de totale hoeveelheid stikstofdioxide aangetroffen op de diffusiebuisjes en de door de opdrachtgever aangeleverde gegevens 
over de monsterduur wordt m.b.v. de Eerste wet van Fick, de gemiddelde stikstofdioxideconcentratie in de omgevingslucht 
berekend. De toegep monsternemingsmethode valt niet onder de accreditatie van het laboratorium. De gerapporteerde 
stikstofdloxideconcentraties vallen derhalve niet onder accreditatie. 

De resultaten hebben uitsluitend betrekking op de aan het lab ium geboden « Ss. 

Reproductie van het volledige certificaat is toegestaan. Gedeelten van het certificaat mogen slechts worden 
gereproduceerd na verkregen schriftelijke toestemming. 

Buro Blauw B.V, ls niet aansprakelijk voor schade die voortvioeit uit de toapassing of het gebruik van het resultaat van de 
analyses. 

Buro Blauw B.V, Nude 54, 6702 DN Wageningen 

Telefoon: (0317) 466699, Telefax: (0317) 426111, E-mail: info@buroblauw.nl 
Postbank nr.: 4004002, K.v.K. 09064003 Amhem, BTW-nummer NL91.91.033.B01



~~ 

blad 2 van 2 certificaatnummer : 2012N-87 

Resultaat 

Gegevens zangeleverd door de opdrachtgever [resuitaten 

Blauw [Omschrijving Start Start Eind Eind Totaat NO, NO) 

code datum tijd datum tijd [wo] Q* (pg.m*) 

87-1 $7-1 134 05-06-12 | 18:30 | 22-06-12 | 18:00 0,7 33 

87-2 87-2 134 05-06-12 | 18:30 | 22-06-12 | 18:00 0,9 43 

87-3 87-3 84 06-06-12 | 20:45 | 22-06-12 | 9:15 0,9 48 

87-4 87-4 84 06-06-12 | 20:45 | 22-06-12 | 9:15 0,9 46 

87-5 87-5 (B) 134 05-06-12 | 18:30 | 22-06-12 | 18:00 0,0 2 

* Q = resuitaten vallen onder accreditatie 

Paraaf opsteller: wy) 

Buro Blauw B.V. Nude 54, 6702 DN Wageningen 
Telefoon: (0317) 466699, Telefax: (0317) 426111, E-mail: info@buroblauw.nl 

Pastbank nr.: 4004002, K.v.K. 09064003 Amhem, BTW-nummer NL91.91.033.B01 



Nae GN ~ 
Ww N 

dauw TESTING 
. — nen Raad voor Accreditatie 

onderzoek en advies 

Analyse certificaat 

blad 1 van 2 certificaatnummer : 2012N-90 

projectnummer : 6287 

Aanvrager: GroenLinks Rotterdam 

Nicolaas Beetsstraat 81 

3027 AN Rotterdam 

Onderzocht: Hoeveelheid stikstofdioxide uit de omgevingslucht bemonsterd op 5 

diffustebuisjes geprepareerd met TEA (50%Triethanolamine, 50% Aceton). 

Identificatie: De buisjes zijn uniek gecodeerd middels een setnummer en volgnummer 

Methodiek & meetcondities: Het onderzoek Is uitgevoerd volgens een methode, beschreven in 

werkvoorschrift LLW-01. De prestatiekenmerken van deze methode 

voldoen aan de eisen beschreven in NEN-EN-13528 (1,2 en 3). De 

analysemethode is gebaseerd op absorptie- spectrofotometrie. 

Datum ontvangst monsters: 27 juni 2012 

Datum analyse monsters: 28 juni 2012 

Plaats van uitgifte: Wageningen 

Datum van uitgifte: 29 juni 2012 

ny) 
Nr are} 

S.M. Geersing-Moorhoff 
Laborant Luchtonderzoek 

Rapportage: Uit de totale hoeveelheid stikstofdioxide aangetroffen op de dlffuslebuisjes en de door de opdrachtgever aangeleverde gegevens 
over de monsterduur wordt m.b.v. de Eerste wet van Fick, de gemiddelde stikstofdioxideconcentratie in de omgevingslucht 

berekend. De toegepaste monsternemingsmethode valt niet onder de accreditatie van het laboratorium. De gerapporteerde 
stikstofdioxideconcentraties vallen derhalve niet onder accreditatie. 

De resultaten hebben uitsluitend betrekking op de aan het laboratorium aangeboden monsters. 

Reproductie van het volledige certificaat is toegestaan. Gedeelten van het certificaat mogen slechts worden 
gereproduceerd na verkregen schriftelijke toestemming. 

Buro Blauw B.V. Is niet aansprakelijk voor schade dle voortvloeit uit de toepassing of het gebruik van het resuftaat van de 

analyses. 

Buro Blauw B.V. Nude 54, 6702 DN Wageningen 

Telefoon: (0317) 466699, Telefax: (0317) 426111, E-mail: info@burobtauw.nl 

Postbank nr.: 4004002, K.v.K. 09064003 Arnhem, BTW-nummer NL91.91.033.B01



hen add 

blad 2 van 2 certificaatnummer : 2012N-90 

Resuitaat 

Gegevens aangeleverd door de opdrachtgever Resultaten 

Blauw _ [Omschrijving Start Start Eind Eind Totaal NO, Concentratie NO, 

code datum tijd datum tijd (po) Q* (y9.m"7] 

90 BLANCO A13 03-06-12 | 16:00 | 22-06-12 | 18:15 0,0 1 

90-1 0-1 K 03-06-12 | 14:30 | 22-06-12 | 9:30 1,3 56 

90-2 90-2 K 03-06-12 | 14:30 | 22-06-12 | 9:30 1,3 57 

90-3 90-3 A13 03-06-12 | 16:00 | 22-06-12 | 18:15 2,3 94 

90-4 90-4 A13 03-06-12 | 16:00 | 22-06-12 | 18:15 23 95 

* Q = resultaten valten onder accreditatie 

1 

Paraaf opsteller: | 

Buro Blauw B.V. Nude 54, 6702 DN Wageningen 
Telefoon: (0317) 466699, Telefax: (0317) 426111, E-mail: info@buroblauw.nl 

Postbank nr.: 4004002, K.v.K. 09064003 Arnhem, BTW-nummer NL91.91.033.B01 



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer A. Bonte 

Fractievoorzitter GroenLinks Rotterdam 

Coolsingel 40 
3011 AD Rotterdam 

Kenmerk: 201200617 Den Haag, 23 oktober 2012 

Geachte heer Bonte, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp



VNO NCW 

mr. B.E.M. Wientjes 

voorzitter 

Aan informateurs 
De heren drs. W.J. Bos en H.G.J. Kamp 
Postbus 20008 

2500 EA DEN HAAG 

Briefnummer Den Haag 

12/11.624/CO/SV 18 oktober 2012 

Geachte heren, 

Hierbij breng ik onder uw aandacht een inbreng van een aantal grote 

ondernemingen met betrekking tot pensioenvraagstukken. 

Met vriendelijke groet, 

DE VERENIGING VNO-NCW IS LID VAN BUSINESSEUROPE EN ICG 

ZOl2oobig 

Adres 

‘Malietoren’ 

Bezuidenhoutseweg 12 

Den Haag 

Postadres 

Postbus 93002 

2509 AA Den Haag 

Telefoon 

070 349 03 79 

Telefax 

070 349 03 78



Toekomst pensioenstelsel — Inbreng grote ondernemingen in informatie 

1. 

pagina 1 van 3 

Duidelijkheid gevraagd. 

Geef nu duidelijkheid m.b.t. de slepende veranderingen in het pensioenstelsel en het 
toezichtkader. Keuzes moeten ook door ondernemingen en hun werknemers snel 
gemaakt kunnen worden. Eenvoud van de pensioenregeling is hierbij van groot 
belang. 

Vergroot de aantrekkelijkheid van Individuele DC-regelingen: geen 
verplichte annuïteit op pensioendatum. 

De voordelen van een DC regeling worden in toenemende mate onderkend. Een 
beschikbare premie regeling brengt medewerkers in een positie waarbij zij beschikken 
over een eigen pensioenbelegging, het verdelingsvraagstuk over generaties speelt 
hierbij niet. Bovendien kunnen deelnemers keuzes maken over de wijze waarop 
ingelegde premies worden aangewend, zowel t.a.v. de opbouw als bij de 
uitkeringsfase van ‘hun’ pensioen. Dat versterkt de appreciatie van de kostbaarste 
secundaire arbeidsvoorwaarde ‘pensioen’. 

Er zijn verschillende mogelijkheden om een beschikbare premie regeling vorm te 
geven. Die keuzevrijheid wordt ervaren als positief en moet behouden blijven. 
Sommige keuzes worden nu echter onnodig bemoeilijkt door de wetgeving. 

Als gekozen wordt voor een ‘klassieke’ individuele DC regeling met een einddatum op 
pensioenleeftijd, moet het gehele opgebouwde kapitaal op pensioendatum verplicht 
worden omgezet in een annuïteit. Dit betekent dat de beleggingshorizon van de 
deelnemer wordt beperkt tot de pensioenleeftijd. Deelnemers zullen dan via de ‘Life 
cycle” op een relatief vroege leeftijd risico gaan terugbrengen. In de vergelijking met 
DB regelingen, waar een belangrijk deel van de uitkering bestaat uit 
beleggingsrendement behaald na de pensioendatum, zijn de resultaten van deze 
vorm van DC daardoor lager. Daarnaast is er een onvoldoende ontwikkelde c.q. 
competitieve markt voor de annuïteit die op pensioendatum moet worden ingekocht in 
Nederland. Het is bijvoorbeeld op dit moment niet mogelijk om bij verzekeraars een 
reéle annuïteit die wordt verhoogd met prijsinflatie in te kopen. Dit betekent dat het 
aanbod alleen bestaat uit nominale annuïteiten waarbij een risicovrije belegging het 
uitgangspunt is. Het creëren van een opener internationale markt kan bijdragen aan 
het verbeteren van deze DC variant. 

Een individueel beschikbare premie regeling kan voldoende aantrekkelijk gemaakt 
worden door het bieden van de mogelijkheid tot een directe inkoop van een collectieve 
conditionele annuïteit. In deze optie hoeft het beleggingsrisico niet ruim voor de 
pensioendatum te worden afgebouwd. Deze vorm wordt echter niet aangeboden door 
verzekeraars, en dat betekent dat hiervoor gebruik moet worden gemaakt van een 
pensioenfonds constructie. Doordat het uitgangspunt van DC is dat de 
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beleggingsrisico's niet worden gedragen door een werkgever (deze zegt de premie 

toe) gaat het dan om een pensioenfonds zonder werkgeversgarantie, wat kan 

betekenen dat hiervoor door een werkgever een volledig nieuw pensioenfonds moet 

worden opgezet. Het spreekt voor zich dat deze variant niet in iedere situatie haalbaar 

is. 

Introduceer de mogelijkheid om het opgebouwde DC kapitaal niet in een vaste 

annuïteit om te zetten op de pensioendatum, waardoor de deelnemer (binnen 

prudente grenzen) pensioenuitkeringen kan genieten uit het eigen pensioenkapitaal. 

3. Onnodig hoge kosten voor pensioen moeten vermeden worden. 

a. Het in de wet vastgestelde zekerheidsniveau is en blijft een hard uitgangspunt. Bij 

de wijze waarop daaraan invulling gegeven wordt moet meer ruimte komen voor 

maatwerk. Bovendien moet een stapeling van zekerheden worden voorkomen: én 

hogere buffers, én hogere premies (geen verwachte rendementen meer) waarbij 

bij vaststelling van de premie géén rekening mag worden gehouden met 

buffervrijval, én beperking van indexatie bij dekkingsgraden onder de 

normdekkingsgraad. 

In individuele gevallen moet op verzoek van de onderneming (in het kader van de 

uitvoeringsovereenkomst in samenspraak met de uitvoerder van de 

pensioenregeling) ruimte komen voor flexibiliteit, zodat andere elementen dan 

premie en buffers (bijvoorbeeld een bijstortingsverplichting van een onderneming) 

mee kunnen wegen in de vaststelling van het zekerheidsniveau. Voorkomen moet 

worden dat het zekerheidsniveau in de praktijk op een hoger niveau wordt gelegd 

dan de wettelijke norm van 97,5%. Maatwerk met oog op maatregelen in 

samenhang moet niet leiden tot een extra stapeling van zekerheden. 

b. Bij wijzigingen in het wettelijk systeem moeten overgangsmaatregelen voorkomen 

worden, zodat uitstelgedrag en een grote druk op de loonruimte vermeden kunnen 

worden. Voor ondernemingsspecifieke maatregelen moet wel ruimte blijven. 

c. Het opnemen van LAM in zowel het nominale als het reële kader. Het moet op 

regelingsniveau wel mogelijk blijven om van de hoofdregel af te wijken en geen 

gebruik te maken van het LAM. 

De hoofdlijnennotitie maakt het voor pensioenfondsen mogelijk om het LAM toe te 

passen. De overheid zou echter de verantwoordelijkheid moet nemen om de 

juridische complicaties rond het invaren van oude rechten die hiermee gepaard zullen 

gaan op te lossen en niet terug te leggen op de CAO tafel. Dan wordt toepassen van 

het LAM de hoofdregel uit de wet. 
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4. Werkgevers behouden hun invloed in de pensioenfondsbesturen 

Werkgevers moeten invloed houden op besturen van pensioenfondsen waarbij de 
hoofdregel een 50-50 paritaire samenstelling blijft. Bij een risicoverschuiving richting 
deelnemers kan op regelingniveau van deze hoofdregel afgeweken worden, maar dat 
moet dan een eigen keuze van de onderneming zijn. 

5. Administratieve lastenverlichting en mogelijkheden tot flexibiliteit zijn 
noodzakelijk. 

a. Het minder complex maken van het pensioenstelsel. Ten gevolge van voortdurend 
nieuwe regels is pensioen complex geworden. Ook het toezicht is complex 
geworden en steeds formeler/legalistisch van aard geworden. Het voorstel is om 
rule based regelgeving en stapeling van regels te beperken om te voorkomen dat 
de complexiteit alles onbeheersbaar maakt. 

b. Meer flexibiliteit bij de financiële huishouding. Kosten van pensioenen zijn hoog. 
Naast maatregelen gericht op herstel van de financiële soliditeit is versobering van 
de regelingen via een verlaging van de ambitie en een verhoging van de 
pensioenleeftijd noodzakelijk. Daarnaast zijn aanvullend maatregelen nodig die 
bijdragen aan een stabiele en betaalbare premie. Hierbij is, binnen een 
verantwoord kader, enige keuzevrijheid noodzakelijk. 

c. Maatregelen moeten niet steeds herzien worden en moeten gebaseerd zijn op 
langere termijnontwikkelingen. De toezichthouder beperkt nu de beleidsruimte van 
fondsen en dwingt fondsen tot bepaalde (korte termijn gedreven) 
oplossingsrichtingen. Fondsen moeten meer eigen beleid kunnen voeren en meer 
een evenwichtige belangenbehartiging kunnen toepassen. 

SD.RKrJ121011¢.docxs223031¢—finaH{3}. docx 
- 171012 



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer mr. B.E.M. Wientjes 
VNO NCW 
Postbus 93002 
2509 AA Den Haag 

Kenmerk: 201200619 Den Haag, 23 oktober 2012 

Geachte heer Wientjes, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp



201200626 
ees a wy 

NEI Provincie J GEMEENTE VELSEN 
Noord-Holland 

gemeente LG tcemsterk 

Aan de formateurs en partijleiders van het nieuwe kabinet 
Ter attentie van: De heer WJ. Bos 
P/a Ministerie van Algemene Zaken 

Postbus 20001 

2500 EA Den Haag 

Betreft: Milieuproblematiek in de IJmond 

Geachte heer Bos, 

U bent bezig een kabinetsakkoord te formuleren dat Nederland sterker 
uit de crisis brengt en met een stabiel beleid de kwaliteit van de 
Nederlandse samenleving zal verhogen. 

De IJmond is een bijzonder gebied dat een hoge woondichtheid kent en 
het kruispunt vormt van een druk wegennet, een intensief gebruikte 
vaarweg en veel (zware) Industrie. Hier wordt gewoond en gewerkt en 
daarmee levert deze regio een belangrijke bijdrage aan de economie 
van Nederland en dat willen we graag blijven doen. 
De bedrijven en overheden in de regio investeren continu om de milieu- 
emissies te minimaliseren. Dat de mond, ondanks alle inspanningen 
tot nu toe, een grote milieubelasting kent, moge duidelijk zijn. De 
concentratie fijn stof ligt al jaren rond het maximaal toelaatbare en op 
enkele plekken is er een overschrijding van de norm. 
Wij roepen u dan ook op om in uw regeerakkoord aandacht te geven 
aan de relatie tussen volksgezondheid en economie. Bij de uitwerking 
van uw regeerakkoord verwachten wij dan ook dat de IJmond als 
prioritair gebied als eerste in aanmerking komt. 

Fijn stof 

In juni 2011 diende Nederland te voldoen aan de normen voor de Postbus 3007 
beheersing van het fijn stof-probleem, veroorzaakt door industrie, 2001 DA Haarlem 
scheepvaart en autoverkeer. Er is door heel Nederland hard gewerkt om Telefoon (023) 514 3143 
knelpunten op te lossen, via het Nationaal Samenwerkingsprogramma Fax (023) 514 3030 
Luchtkwaliteit (NSL). Maar na het verstrijken van de deadline, kent 

Ceylonpoort 5-25 

Haarlem [2037 AA] 

www.noord-holland.nl 
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Nederland nog steeds twee gebieden waar niet wordt voldaan aan de 

norm. Deze hardnekkige knelpunten bevinden zich in Brabant, een 

regio met veel veehouderijen, en In de regio IJmond, een regio met veel 

industrie. 

De IJmond blijft achter 

De decentrale overheden en het bedrijfsleven in de IJmond spannen zich 

gezamenlijk In om de situatie te verbeteren, via wettelijke maatregelen 

in vergunningverlening, onderzoek en aanvullende maatregelen. 

Desondanks zijn er nog enkele hardnekkige knelpunten in de regio. 

Volgens de kaarten van de laatste NSL-rapportage is er op verschillende 

plaatsen, zoals in Wijk aan Zee, een overschrijding van de fijn stof 

norm. Op deze locaties zijn woningen gelegen. 

Er is dit jaar € 1 miljoen aan aanvullende Rijkssubsidie bestemd voor de 

IJmond ten behoeve van luchtkwaliteitsmaatregelen. De kosten van 

mogelijke maatregelen zoals walstroom voor de scheepvaart en 

bovenwettelijke maatregelen bij de hoogovens van Tata Steel bedragen 

echter het veelvoudige. Kortom er moet in de IJmond nog wat gebeuren! 

Oplossing ligt in samenwerking 

Dit majeure probleem kan niet enkel door de decentrale overheden in 

de regio worden opgelost. Zeker niet aangezien de economische 

concurrentiepositie van het Noordzeekanaalgebied afhangt van zijn 

toegangspoort: de Ijmond. De gemeenten uit de IJmond en de provincie 

Noord-Holland hebben de handen ineen geslagen om te komen tot een 

gebiedsgerichte aanpak voor het Umondgebied. De opgave is om de 

balans te zoeken tussen het leefbaar houden van het gebied (door in 

ieder geval aan de milieunormen te voldoen) en het mogelijk blijven 

maken van economische ontwikkeling. Daartoe zal rond de 

jaarwisseling een bestuurlijke dialoog worden georganiseerd, waar de 

gemeente Amsterdam (Haven Amsterdam), de provincie Noord-Holland, 

de IJmondgemeenten, Tata Steel en Rijkswaterstaat Noord-Holland 

zullen spreken over de milieuproblematiek, gewenste (economische) 

ontwikkelingen en mogelijke milieumaatregelen en de financiering 

daarvan. 

Bij die bestuurlijke dialoog kan de Rijksoverheid als partner niet 

ontbreken. Wij zijn daarom blij dat het ministerie van Infrastructuur en 

Milieu ambtelijk vertegenwoordigd is in de voorbereiding.
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Alle partijen die aan de aanpak deelnemen zijn bereid hun steentje bij 
te dragen om de balans tussen economische ontwikkeling en 
leefbaarheid weer In evenwicht te krijgen. Wij doen hierbij een 
dringende oproep aan u om de problematiek In uw regeerakkoord op te 
nemen, in de uitwerking van dit regeerakkoord te beginnen bij de 
Umond en hiervoor ook de nodige middelen te reserveren. 

Hoogachtend, 

Namens het college Namens het platform 
van Gedeputeerde Staten van wethouders Milieu en 
van Noord-Holland Gezondheid IJmond 

T. Talsma A.V. Baerveldt 
Gedeputeerde Voorzitter 
Ruimtelijke Ordening en Milieu



Provincie 
Noord-Holland 

POSTBUS 3007 2001 DA HAARLEM 

Aan de fractievoorzitters in de Tweede Kamer 

Betreft: Milieuproblematiek in de IJmond 

Geachte heer/mevrouw, 

Bijgevoegd vindt u een afschrift van een brief verstuurd aan de 

formateurs van het toekomstige kabinet, met als onderwerp 

‘Milieuproblematiek in de jmond’. 

Hoogachtend, 

Namens het college Namens het platform 

van Gedeputeerde Staten van wethouders Milieu en 

van Noord-Holland Gezondheid IJmond 

T. Talsma A.V. Baerveldt 

Gedeputeerde Voorzitter 

Ruimtelijke Ordening en Milieu 

NHooo1 

Postbus 3007 

2001 DA Haarlem 

Telefoon (023) 514 3143 

Fax (023) 514 3030 

Ceylonpoort 5-25 

Haarlem (2037 AA] 

www.noord-holland.nl
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NEE Provincie ar GEMEENTE VELSEN 

Noord-Holland 

[Ey 

gemeente ZG Heemskerk 

Aan de formateurs en partijleiders van het nieuwe kabinet 
De heer Kamp 

De heer Bos 

De heer Rutte 

De heer Samsom 

Betreft: Mitieuproblematiek in de IJmond 

Mijne heren, 

U bent bezig een kabinetsakkoord te formuleren dat Nederland sterker 
uit de crisis brengt en met een stabiel beleid de kwaliteit van de 
Nederlandse samenleving zal verhogen. 

De IJmond is een bijzonder gebied dat een hoge woondichtheid kent en 
het kruispunt vormt van een druk wegennet, een Intensief gebruikte 
vaarweg en veel (zware) industrie. Hier wordt gewoond en gewerkt en 
daarmee levert deze regio een belangrijke bijdrage aan de economie 
van Nederland en dat willen we graag blijven doen. 
De bedrijven en overheden in de regio investeren continu om de milieu- 
emissies te minimaliseren. Dat de Umond, ondanks alle inspanningen 
tot nu toe, een grote milieubelasting kent, moge duidelijk zijn. De 
concentratie fijn stof ligt al Jaren rond het maximaal toelaatbare en op 
enkele plekken is er een overschrijding van de norm. 
Wij roepen u dan ook op om in uw regeerakkoord aandacht te geven 
aan de relatie tussen volksgezondheid en economie. Bij de uitwerking 
van uw regeerakkoord verwachten wij dan ook dat de IJmond als 
prioritair gebied als eerste in aanmerking komt. 

Fijn stof 

In juni 2011 diende Nederland te voldoen aan de normen voor de Postbus 3007 beheersing van het fijn stof-probleem, veroorzaakt door industrie, 2001 DA Haarlem scheepvaart en autoverkeer. Er is door heel Nederland hard gewerkt om Telefoon (023) 514 3143 knelpunten op te lossen, via het Nationaal Samenwerkingsprogramma Fax (023) 514 3030 Luchtkwaliteit (NSL). Maar na het verstrijken van de deadline, kent 

Ceylonpoort 5-25 

Haarlem [2037 AA] 

Www.noord-holland.nl 
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Alle partijen die aan de aanpak deelnemen zijn bereid hun steentje bij 

te dragen om de balans tussen economische ontwikkeling en 

leefbaarheid weer in evenwicht te krijgen. Wij doen hierbij een 

dringende oproep aan u om de problematiek in uw regeerakkoord op te 

nemen, in de uitwerking van dit regeerakkoord te beginnen bij de 

Umond en hiervoor ook de nodige middelen te reserveren. 

Hoogachtend, 

Namens het college Namens het platform 

van Gedeputeerde Staten van wethouders Milieu en 

van Noord-Holland Gezondheid {mond 

T. Talsma A.V. Baerveldt 
Gedeputeerde Voorzitter 
Ruimtelijke Ordening en Milieu 

Provincie 
Noord-Holland



Tweede Kamer 

Tweede Kamer der Staten-Generaal 

Postbus 20018 

2500 EA Den Haag 

Ter attentie van: 

De heer S. van Haersma Buma 

De heer H.C.M. Krol 

De heer A. van Ojik 

De heer A. Pechtold 

De heer E.G.M. Roemer 

De heer M. Rutte 

De heer D.M. Samsom 

De heer C.G. van der Staaij 

Mevrouw M.L. Thieme 

De heer G. Wilders 



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 

Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer T. Talsma 

College van Gedeputeerde Staten 

van Noord-Holland 

Postbus 3007 
2001 DA Haarlem 

Kenmerk: 201200621 Den Haag, 24 oktober 2012 

Geachte heer Talsma, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp



201200 622 

HOLLANDS E 

WATERLINIE 
NATIONAAL PROJECT 

Posthus 406, 3500 AK Utrecht 

TELEFSON 030 239 90 20 

De Kabinetsinformateurs EMAIL Info@hollandsewaterlinie.nl T.a.v. de heer drs. W.J. Bos INTERNET wwew.hollandsewaterlinte.nl 
p/a Tweede Kamer der Staten Generaal 
Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

Datum: 18 oktober 2012 

Betreft. Borging continuïteit nationaal project Nieuwe Hollandse 
Waterlinie 

Ons kenmerk: U201200105/nhw/pb 

Geachte heer Bos, Beste Wouter, 

Het nationaal project Nieuwe Hollandse Waterlinie (NHW) levert inmiddels een vitale 
bijdrage aan de ontwikkeling van (midden) Nederland: cultuurhistorie is daarbij mede 
drager van urgente, bovenregionale ontwikkeling. De uitwerking van onze 
dubbeldoelstelling is inmiddels volop operationeel: maatwerk in de realisatie van een solide 
economische structuur onder gelijktijdige versterking van een duurzame leefomgeving. 

In de bijgevoegde factsheet licht ik dat kort toe. Het breed samenwerkend project draagt 
substantieel bij tot herstel in deze tijd van crisis. Ik vraag uw aandacht voor een 
noodzakelijk continueren, initiëren en borgen van (Rijks-)betrokkenheid bij dit project. 
De kaders van de lopende decentralisatie laten dit zeker toe. Tevens verzoek ik u om de 
bovenregionale meerwaarde van de Waterlinie in de onderhandeling bij uw formatie van 
een nieuw Kabinet -waar u dat past- een productieve plek te geven. 

Ik stel met voldoening vast dat het project Waterlinie te midden van een hoge, 
maatschappelijke dynamiek, bezuinigingen en actuele herzieningen nog steeds in prima 
conditie verkeert. De linie kan tegen een stootje. Hoewel bestuurlijke verhoudingen af en 
toe behoorlijk op scherp worden gezet, verloopt het proces van decentralisatie naar wens. 
De druk daartoe is op initiatief van het vorig Kabinet zeker verhoogd en inmiddels groeit de 
participatie van de markt. Provincies voeren inmiddels regie over integratie en afweging 
van ruimtelijke opgaven van bovenregionaal belang en vervullen daarmee zowel een 
sectoroverstijgende als bindende rol. Maandelijks worden deelprojecten -groot en klein- 
afgeleverd. Inmiddels prijkt de Waterlinie op de (voorlopige) lijst van UNESCO- 
werelderfgoed met bijpassende internationale verplichtingen en de status van nationaal 
monument. Het wordt een schitterend linielandschap op weg naar 2020 (einddatum). 



HOLLANDSE 

wiATERLINGE 
NATIONAAL PROJECT 

Stap voor stap verwerft de Waterlinie op die manier een steeds aantrekkelijker 

vestigingsklimaat. 

Samen Sterk. Er is in korte tijd al veel bereikt. 

Het Rijk heeft de Waterlinie onlangs, samen met de Stelling van Amsterdam, als 

cultuurhistorisch ruimtelijk concept aangewezen in de Structuurvisie Infrastructuur en 

Ruimte. Dat onderstreept het belang op nationaal niveau. Door het rijk is voor de periode 

tot 2015 € 35 miljoen bijgedragen (FES-middelen) aan NHW-uitvoeringsprojecten; de regio 

verbindt zich aan een zelfde inzet. De rijksmiddelen staan op de EL&l-begroting, waarbij is 

aangegeven dat er vooralsnog geen ruimte is voor verdere bijdragen. EL&I vormt nog 

steeds het boegbeeld in coördinatie van de NHW. Voor de komende Kabinetsperiode stel ik 

mij voor, gezien de decentralisatiebeweging in het spoor van natuur en landschap en het 

lopende akkoord met provincies, dat er van rijkswege geleidelijk een zwaarder accent van 

OCW in de herontwikkeling van de NHW in de rede ligt (enige verschuiving is een optie). 

Op projectniveau (milieu, infra en water) blijft I&M de komende jaren zeker operationeel 

betrokken bij de Waterlinie (Ring van Utrecht, A27, A1, Ruimte vd Rivier, verbreding 

Lekkanaal, etc.) 

Het Rijk komt meer op afstand; decentralisatie krijgt vorm. Maar willen we ambities de 

komende jaren blijven realiseren, dan blijft voor de Waterlinie enige samenbindende 

rijksbetrokkenheid in de transitiefase naar 2015 zeer noodzakelijk. Het loopt immers goed 

zolang de borging van de continuïteit in de overgangsfase gehandhaafd kan blijven. 

Bovendien is het juist nu van groot belang om snel uitvoeringsresultaat te (blijven) boeken. 

Concreet vragen wij dat het Kabinet de komende periode opdrachtgever blijft voor het 

interbestuurlijk samenwerkingsverband, in elk geval tot 2015 (het jaar waarin de NHW 200 

jaar bestaat). De Dienst Landelijk Gebied (DLG, uitvoerend en ressorterend onder EL&I) kan 

hierbij in opdracht van rijk en provincies ondersteunende diensten (blijven) verlenen. 

Een drietal actuele prioriteiten vergt daarbij extra/liniebrede inzet en aandacht: 

4. uitvoeren van decentralisatieopdracht door participatie van marktpartijen (inclusief 

borging van duurzaam beheer en exploitatie / herijking van bestuursovereenkomst); 

2. vervolg van uitvoeringsprogramma en concretisering van innovaties naar duurzame 

vormen van hergebruik (aansluitend op bereikbaarheid, toerisme, landbouw, 

deltaprogramma etc.); 

3. versterken van liniebrede bovenregionale ambities, mede door verbetering van de 

netto betalingspositie met steun van EU-gelden (in elk geval tot 2015).



HOLLANDSE 
WATERLINE 
NATIONAAL PROJECT 

Ik hoop dat de Waterlinie niet wordt vergeten door het nieuwe Kabinet en wens u veel 
succes bij de formatie. Wanneer de eigenschappen van onze forten -tw. rust, veilig en 
discreet- te pas zouden komen tijdens uw formatiebesprekingen, dan bied ik u die 
accommodatie gaarne aan. 

Met vriendelijke groet, 

SED 
477 

Mr. E.M. d’Hondt 

Voorzitter Nationaal Project Nieuwe Hollandse Waterlinie 

Cc. : Fractievoorzitters van de Tweede Kamer 
Leden Liniecommissie 
Dagelijks Bestuur Nieuwe Hollandse Waterlinie 
Directeur Stichting Liniebreed Ondernemen 

Bijlagen: Factsheet 

Icoonbeelden NHW 

Uitvoeringsprogramma ‘Linie in Bedrijf’ 



Factsheet: 

De Watertinic in bedrijf 
Samen sterk in de uitvoering met een aantrekkelijk vestigingsklimaat 

nationaal project Nieuwe Hollandse Waterlinie 

KOLLAEBSE ’ 

unieke erfenis, nieuwe waarden 
Ruim 50.908 hectare Nationaal project Nieuwe HoHandse Waterlinie kronkelt zich beloftevol rond Utrecht, van 

Pampus tot de Biesbosch. Het is sinds 1815 een excellente, ruimtelijke structuur van open inundatievelden, talloze 

shuizen en dijken en een kralensnoer van 50 indrukwekkende forten. De heofdverdedigingstijn bepaalt de 

ruimtelijke herkenbaarheid. De Linie vormde destijds een megasingel rondem de vesting Holland om deze te 

verdedigen. Eeuwenlang stend het landschap ten dienste van militairen; nu staat dit militaire landschap in dienst 

van een eigentijdse, duurzame ontwikkeling. 

nationaal menument met allure van werelderfgoed 

Zowel de historische als teekemstwaarde van deze oude militaire structuur is recent bevestigd bij de herziening van 

de (voortepige) Hist werelderfgoed. De Nederlandse regering heeft de Waterlinie daartoe op de menumentenlijst 

van de UNESCO voorgedragen en heeft het nationaal belang van de Linie nader ingevuld in de Structuurvisie 

Infrastructuur en Ruimte (maart 2012). De Waterlinie is daarmeg, samen met de Stelling van Amsterdam, onderdeel 

van onze ruimtelijke hoofdstructuur. Zo helt het nationaal project Nieuwe Mellandse Waterlinie mee aan de 

instandhouding van unieke cultuurhisterische waarden en creëert gelijktijdig een groet, duurzaam en beloftevol 

recreatienetwerk in centraal Nederland. Maar de Waterlinie schept veoral lokaal een gezonde, concurrerende en 

ondernemende leafemgeving. Honderden projecten zijn de afgelopen jaren gereed gekomen; ca. 75% van de 

objecten zijn inmiddels gerestaureerd. 

innovatieve kans: maatschappelijk ondernemen 

‘Behoud doer ontwikkeling’ ts het devies. De regio is volop aan de slag, ieder vanuit zijn eigen verantweerdelijkheid. 

Het gaat om ondernemers, vrijwilligers, bestuurders, bezoekers, bewoners, adviseurs en andere belanghebbenden. 

Het Is de bedoeling dat de Waterlinie zich nestelt in de hoefden en harten van iedereen die ermee te maken heeft. 

Begin dit jaar is een Stichting Liniebreed Ondernemen ingericht die een nieuwe schakel vormt tussen overheid, markt 

en andere belangen. De kunst is om nog meer gebruikers en ondernemers een duurzame plek te geven door de 

attractieve waarden van deze unieke militaire erfenis maatschappelijk beter te benutten. Participatie in het 

Europese programma Collaber8 helpt met impulskapitaal om optimaal te kunnen profiteren van de unieke 

eigenschappen van het linielandschap. 

En last but not least: er wordt hard gewerkt om de kwaliteit te handhaven, publieke bekendheid te laten groeien en 

het liniebrede bedrijfsrendement te verbeteren. 

wat gaat er in de Linie om? 
In dit meerjarig nationaal project werken private partijen, 3 waterschappen, 25 gemeenten, 5 provincies en het Rijk 

al sinds 2000 samen. Provincies voeren de regie. De investeringsopgave tot 2029 bedraagt ca. 350 min. euro. 

Daarvan is de financiering tot 2015 voor een groet deel geregeld (156 miljoen), maar dat neemt niet weg dat er nog 

steeds een serieuze financiëte inspanning nodig is. In de komende 4 jaar moet nog naar extra dekking worden 

gezocht van rond de 60 min. Daartoe wordt gemikt op een herziening van Het Pact van Rijnauwen in 2013. 

Hoe verder? 
Een bijstelling van het vigerende bestuursakkoord ligt voor de hand. Vroeger is de Waterlinie steeds aangepast aan 

nieuwe krijgstechnieken; met de actuele opgaven zal zij flexibel anticiperen op veranderende maatschappelijke en 

actuele econemische randvoorwaarden. Een effectief beheermodel-staat al in de steigers. Duurzaamheid is troef. En 

voor de actualisatie van het Pact wordt actief gezecht naar een vernieuwende insteek van overheden, marktpartijen 

en belanghebbenden. Ook op dat punt is de Waterlinie te zien ais een innovatieve proeftuin. De herontwikkeling 

van de Waterlinie krijgt vorm in een dynamische context; vernieuwing vraagt een slagvaardig bestuur. 

Decentralisatie is versneld ingezet en een selectievere inzet van het Rijksbeleid krijgt duidelijk richting. 

Nadrukkelijk onder voortouw van de Provincies blijft echter tot 2015 een stevige rijksrol nodig, vooral om de 

continuïteit van dit schitterende bovenregionale project te blijven borgen.
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H.G.J. Kamp en W.J. Bos 

Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer mr. E.M. d’Hondt 

Nationaal Project Nieuwe Hollandse 

Waterlinie 

Postbus 406 

3500 AK Utrecht 

Kenmerk: 201200623 Den Haag, 24 oktober 2012 

Geachte heer d’ Hondt, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp
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A 
CHIPSHOL 

URGENT EN VERTROUWELIJK 
Aan de Kabinetsinformateurs/ Onderhandelaars 
De heren Drs. W.J. Bos en H.G.J. Kamp/ Drs. M. Rutte en Ir. D.M. Samsom 
p/a Tweede Kamer 
Postbus 20018 
2500 EA DEN HAAG 

Schiphol-Rijk, 22 oktober 2012 
Ref.: 14805/P/e 

Mijne heren, 

Betreft: Oplossing Chipshol-dossier 

Bijgaand sturen wij u een kopie van onze brief met bijlagen d.d. 5 oktober jl. 
aan de Nationale Ombudsman (bijlage 1). De strekking van de inhoud van 

de brief spreekt voor zich. Kern is dat de Nederlandse staat grote 
internationale reputatie- en financiële schade dreigt op te lopen indien niet 
een oplossing wordt geboden voor het Chipsholdossier, dat zich als volgt 
laat karakteriseren. 

Er is sprake van onrechtmatig overheidshandelen gedurende ruim 20 jaar. 
Ook nu worden er nog hindernissen opgeworpen voor de ontwikkeling van 
onze Airport city en bedrijvenparken zoals Chipshol Park-Rijk fase II en het 
Groenenbergterrein. Chipshol heeft via internationale kanalen een mega 
(miljarden) claim in voorbereiding. Om internationale reputatieschade en 

financiële gevolgen te voorkomen is Chipshol bereid via bindende afspraken 
met de rijksoverheid de zaak alsnog te regelen. Naast een redelijke financiële 
compensatie van de geleden schade door onrechtmatig overheidshandelen 
zouden in overleg afspraken gemaakt kunnen worden over de voorwaarden 
waaronder de aanvankelijke plannen van Chipshol, met name het 
ontwikkelen van Airport City bij Badhoevedorp, mogelijk worden gemaakt. 

Het gaat om meer dan het belang van Chipshol. Op het spel staat ook de 
internationale reputatie van Nederland, nog los van de voor de overheid 
nauwelijks overzienbare financiële gevolgen en consequenties voor de 
werkgelegenheid. 

Het gaat hier niet om een positie die Chipshol kiest op basis van eigen 
opvattingen. In januari 2009 verscheen het advies van De Commissie 
Ruimtelijke Ontwikkeling Luchthaven (bijlage 2). Deze commissie was 
ingesteld door de ministers Eurlings en Cramer en stond onder 
voorzitterschap van Ir. C.J. (Kees) Vriesman. 

Chipshol Holding BV, Boeingavenue 250, 1119 PZ Schiphol-Rijk 
Telefoon: 020 - 653 5599, fax: 020 - 653 2786 
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Het navolgende citaat van het gestelde onder punt 4 van de samenvatting 

van het Vriesman-rapport (naar aanleiding van de vraag van de 

opdrachtgevende ministers over de juridisering van de verhoudingen tussen 

de luchthaven en overige actoren) is glashelder en geeft weer wat er speelde 

en nog steeds speelt: 

” Achter de notie ‘juridisering’ rond Schiphol gaan feitelijk verstoorde verhoudingen 

weer tussen Chipshol aan de ene kant en Schiphol, LVNL en betrokken overheden 

aan de andere kant. Die hebben geleid tot een slepende reeks rechtszaken en 

onvoorstelbaar hoge claims. De gemeente Haarlemmermeer en de Provincie Noord- 

Holland hebben inmiddels schikkingen getroffen met Chipshol. De nog lopende 

rechtszaken zijn tussen Chipshol en Schiphol, de LVNL en het Rijk. 

Bij de opdrachtverlening aan de Commissie heeft de Minister van V&W verzocht — 

conform ook zijn uitspraken in de Tweede Kamer — geen uitspraken te doen over het 

Groenenberg- terrein, het onderwerp van veel rechtszaken, omdat hierover nog 

gerechtelijke procedures lopen. Gezien de vragen van de Ministers aan de Commissie 

(samenwerking tussen luchthaven en particuliere partijen, juridisering) heeft de 

Commissie wel kennis genomen van stukken over het Groenenbergterrein. Chipshol 

is immers de grootste particuliere grondeigenaar in het gebied en de term 

‘“wuridisering’ is uitsluitend verbonden met de relatie tussen Chipshol en Schiphol. 

Mede naar aanleiding van gesprekken met andere ontwikkelaars is de gedachte bij de 

Commissie opgekomen dat de affaire ‘Groenenbergterrein’ een uiting is van een 

vraagstuk met een veel bredere lading. Meerdere gesprekspartners spraken hun zorg 

en ergernis uit over de wijze waarop Schiphol omgaat met actoren in zijn omgeving. 

Die kan betrekking hebben op de toepassing van de criteria voor 

Schipholgebondenheid; zo is het mogelijk dat een bedrijf door de SADC op basis van 

deze criteria wordt afgewezen, terwijl het bij toetsing door Schiphol wel welkom is 

op het luchtvaartterrein. Ook zijn er voorbeelden dat Schiphol op basis van 

argumenten in de sfeer van veiligheid de activiteiten van een concurrent hee 

trachten te belemmeren. En met zijn grote netwerk kan Schiphol besluiten van 

V&W en LVNL over plannen van concurrenten van SRE proberen te beinvloeden. 

Dat andere ontwikkelaars niet naar de rechter zijn gestapt, is helaas geen teken dat 

zij altijd vrede hebben met de werkwijze van Schiphol.” 

Van belang is dat deze vaststellingen door de commissie niet zijn gebaseerd 

op input van Chipshol, maar schrijft dat zij tot die conclusies is gekomen 

“mede naar aanleiding van gesprekken met andere ontwikkelaars” etc. etc. 

In dezelfde tijd heeft op verzoek van de ministers Prof. Dr. Annemieke J.M. 

Roobeek ten departemente een presentatie gegeven onder de titel: From lost 

illusions to Future Perspectives, ofwel: een elegante uitweg voor een 

slopend conflict (bijlage 3) Aanleiding was de beschikbaarheid van 

internationale (mega-) investeerders die de noodzakelijke miljarden voor de 

ontwikkeling van de Airport City konden leveren, maar dat die 

investeerders niet instapten omdat er een slepend conflict met 

miljardenrisico speelde (en dus nog steeds speelt).
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Wij hebben met die presentatie geen enkele bemoeienis gehad en kenden 
zelfs het bestaan ervan niet totdat wij via onze relaties het stuk achteraf in 
handen kregen. Naar ons toen is gemeld zou er op hoog ambtelijk niveau 
positief zijn gereageerd op de suggestie om via een deal met buitenlandse 
investeerders een einde te maken aan het conflict en de rem op de 
ontwikkelingen van de nationale luchthaven maar dat vervolgens minister 
Eurlings persoonlijk daar een stokje voor gestoken heeft. De argumentatie 
van de minister is ons niet bekend geworden. Het is ons overigens ook niet 
gebleken dat in die fase minister Eurlings al bezig was zijn toekomst in de 
luchtvaart voor te bereiden. 

Hoe die feiten ook liggen er is toen een unieke kans op een oplossing, 
geadviseerd door onafhankelijke autoriteiten die de ministers zelf hadden 
gevraagd, niet benut. Nederland heeft hierdoor een financieel- economisch 
nadeel geleden, met een omvang die zijn weerga niet kent. 

Vervolgens heeft Chipshol via civiele getuigenverhoren en via het 
onderzoek in de strafzaak tegen twee voormalig vicepresidenten van de 
Haagse rechtbank de verwevenheid tussen bestuurlijke autoriteiten en de 
rechterlijke macht glashelder gemaakt. En dat die verwevenheid gericht is 
ingezet om Chipshol uit de vastgoedmarkt rond Schiphol te werken. De in 
2009 al bestaande miljardenclaim is daardoor nog goudgerander geworden, 
hetgeen blijkt uit de internationale belangstelling om in deze mega claim te 
kunnen participeren. 

Wij zijn in vergaande staat van voorbereiding om die claim over te dragen 
aan een litigation fund. De zaak is dan uit onze handen en niet langer 
beheersbaar. Wij zouden die stap betreuren vanwege het negatieve effect op 
de nationale belangen, maar zullen na een strijd van ruim 20 jaar niet 
schromen deze stap te zetten. 

Op sheet 9 van haar presentatie (Bottom Line) stelde prof. Roobeek al in 
2009: 
* “Nederland gaat deze claims verliezen blijkt uit uitgebreid internationaal 

juridisch onderzoek 
* De imagoschade kan groot zijn voor de BV NL 
* Er ts een uitweg voor de overheid die kansen bied voor de BV NL.” 

Het nieuwe kabinet doet er dus goed aan zich te realiseren dat de keuze is 
het alsnog bereiken van een constructieve oplossing, dan wel een toevoeging 
van meerdere miljarden aan het overheidstekort en een fors internationaal 
gezichtsverlies, 

Wij doen een ultiem aanbod om een uitweg te vinden voor de overheid die 
kansen biedt voor de BV NL. Dan kan de nationale luchthaven uiteindelijk 
weer de motor worden van de Nederlandse economische groei met name 
door zich te concentreren op het aantrekken van high tech bedrijven met niet 
alleen hoge werkgelegenheid maar tevens hoge belastingopbrengsten zowel 
vennootschaps- als inkomstenbelasting. 
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Wij vernemen graag of u bereid bent ter gelegenheid van de 
kabinetsformatie afspraken te maken waarbinnen een voor alle partijen 
aanvaarbare oplossing kan worden bereikt. 

Een afschrift van dit schrijven gaat aan Hare Majesteit de Koningin. 

Hoogachtend, 
Chipshol Holding BV 

E_4 

Drs. J. Poot, oprichter 

CSece.) 

s. Pf. Poot, direefeur 

Bijlagen: 
1. Brief aan NO d.d. 5 oktober 2012 
2. Rapport van de Cie. Vriesman van januari 2009 
3, Presentatie van Prof.Dr. Annemieke J.M. Roobeek 2009
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CHIPSHOL 

De Nationale Ombudsman 
De heer Dr. A.F.M. Brenninkmeijer 
Postbus 93122 
2509 AC DEN HAAG 

Schiphol-Rijk, 5 oktober 2012 
Ref.: 14800/ p/ e 

Geachte heer Brenninkmeijer, 

Betreft: Chipshol/Nederlandse Staat 

Bij brief van 3 juli jl., kenmerk 14770/P/e is aan u uiteengezet hoe wij de 
afgelopen 20 jaar zijn benadeeld door onrechtmatig overheidshandelen. Wij 
hebben inmiddels op 11 juli en 13 september-(toen ook in aanwezigheid van 
mijn vader), met elkaar gesproken. U heeft daarbij de grenzen aangegeven die 
verband houden met uw wettelijke positie als Nationale Ombudsman en van 
onze kant hebben wij een nadere toelichting op de misstanden bij de overheid 
en de rechterlijke macht kunnen geven. Wij hebben dat bijzonder gewaardeerd 
en zijn ons ervan bewust dat in een zo langslepende en ingewikkelde zaak als 
deze de rol van de Nationale Ombudsman per definitie zijn grenzen kent. Zoals 
uitstekend verwoord in de samenvatting van ons gesprek van 13 september jl. 
willen wij u verzoeken de overheid aan te spreken met het doel te komen tot 
een constructieve houding van de overheid, gericht op een oplossing van de 
problemen. 

Chipshol vindt dat de Nationale Ombudsman daarin een rol kan spelen vanuit 
zijn gezag. Er is sprake van onrechtmatig overheidshandelen gedurende 20 
jaar. Ook nu worden er nog hindernissen opgeworpen voor de ontwikkeling 
van Airport City, Chipshol Park Fase II en het Groenenbergterrein. Chipshol - 
heeft via internationale kanalen o.a. een mega (miljarden-) claim in 
voorbereiding. Naast een redelijke financiële compensatie van de geleden 
schade door onrechtmatig overheidshandelen zouden in overleg afspraken 
gemaakt kunnen worden met de overheid om de aanvankelijke plannen van 
Chipshol, vooral het ontwikkelen van Airport City bij Badhoevedorp, alsnog 
mogelijk te maken. 

Het gaat om meer dan het belang van Chipshol. Op het spel staat ook de 
internationale reputatie van Nederland, nog los van de voor de overheid 
nauwelijks overzienbare financiële consequenties. In het laatste overleg heeft u 
Chipshol gevraagd om beknopt op papier te zetten wat onze klachten over het 
optreden van de overheid zijn. U gaf daarbij aan die klachten niet te gaan 

Chipshol Holding BV, Boeingavenue 250, 1119 PZ Schiphol-Rijk 
Telefoon: 020 - 653 5599, fax: 020 - 653 2786 
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onderzoeken, maar ze te zullen gebruiken om te bekijken of dit een 
aanknopingspunt biedt om de minister-president (Chefsache) om een reactie te 
vragen. 

Zoals via vele publiek beschikbare bronnen (bijv. www.schipholwanbeleid.nl) 
is te lezen worden wij gedurende ruim 20 jaar tegengewerkt door staatsbedrijf 
Schiphol, de betrokken ministeries, Luchtverkeersleiding Nederland, de 
provincie Noord-Holland en de gemeente Haarlemmermeer. Daarnaast is er 
vanuit het bestuur grip op de rechtsprekende macht, waarbij duidelijk is dat 
ook daar wordt gehandeld in strijd met het recht en ten faveure van de 
nationale luchthaven. 

Wellicht meer overtuigend is niet telkens onze opvatting als benadeelde partij 
naar voren brengen, maar aan te sluiten bij externe bronnen die in dit kader 

_ relevant zijn. Zo verscheen januari 2009 het advies van de Commissie 
Ruimtelijke Ontwikkeling Luchthaven, Deze commissie was ingesteld door de 
ministers Eurlings en Cramer en stond onder voorzitterschap van Ir. C.J. (Cees) 
Vriesman. 

Wie het hiernavolgende citaat van punt 4 van de samenvatting van het rapport 
leest, weet wat er speelde en nog steeds speelt. 

Citaat naar aanleiding van de vraag van de opdracht gevende ministers over de 
juridisering van de verhoudingen tussen de luchthaven en overige actoren: 

“Achter de notie ‘juridisering’ rond Schiphol gaan feitelijk verstoorde verhoudingen 
weer tussen Chipshol aan de ene kant en Schiphol, LVNL en betrokken overheden aan 
de andere kant. Die hebben geleid tot een slepende reeks rechtszaken en onvoorstelbaar 
hoge claims. De gemeente Haarlemmermeer en de Provincie Noord-Holland hebben 
inmiddels schikkingen getroffen met Chipshol. De nog lopende rechtszaken zijn tussen 
Chipshol en Schiphol, de LVNL en het Rijk. 

Bij de opdrachtverlening aan de Commissie heeft de Minister van V&W verzocht — 
conform ook zijn uitspraken in de Tweede Kamer — geen uitspraken te doen over het 
Groenenberg- terrein, het onderwerp van veel rechtszaken, omdat hierover nog 
gerechtelijke procedures lopen. Gezien de vragen van de Ministers aan de Commissie 
(samenwerking tussen luchthaven en particuliere partijen, juridisering) heeft de 
Commissie wel kennis genomen van stukken over het Groenenbergterrein. Chipshol is 
immers de grootste particuliere grondeigenaar in het gebied en de term ‘juridisering’ is 
uitsluitend verbonden met de relatie tussen Chipshol en Schiphol. 

Mede naar aanleiding van gesprekken met andere ontwikkelaars is de gedachte bij de 
Commissie opgekomen dat de affaire ‘Groenenbergterrein’ een uiting is van een 
vraagstuk met een veel bredere lading. Meerdere gesprekspartners spraken hun zorg en 
ergernis uit over de wijze waarop Schiphol omgaat met actoren in zijn omgeving. Die 

kan betrekking hebben op de toepassing van de criteria voor Schipholgebondenheid; zo is 
het mogelijk dat een bedrijf door de SADC op basis van deze criteria wordt afgewezen, 
terwijl het bij toetsing door Schiphol wel welkom is op het luchtvaartterrein. Ook zijn er 
voorbeelden dat Schiphol op basis van argumenten in de sfeer van veiligheid de 
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activiteiten van een concurr eft trachten te belemmeren. En met zijn grote netwerk 
kan Schiphol besluiten van V&W en LVNL over plannen van concurrenten van SRE 

roberen te beïnvloeden. Dat andere ontwikkelaars niet naar de rechter zijn gestapt, is 
helaas geen teken dat zij altijd vrede hebben met de werkwijze van Schiphol.” 

Van belang is dat deze vaststelling door de commissie niet wordt gebaseerd op 
input van Chipshol, maar schrijft dat zij “mede naar aanleiding van gesprekken 
met andere ontwikkelaars” etc.etc. Helaas moeten wij vaststellen dat dit 
rapport het snelheidsrecord heeft gebroken als het gaat om archivering onder 
in de lade. Wij hebben in ieder geval als met name genoemde partij nimmer 
enige ministeriele reactie mogen vernemen. 

In dezelfde tijd heeft op verzoek van de ministers Prof. Dr. Annemieke J.M. 
Roobeek ten departemente een presentatie gegeven onder de titel: From lost 
illusions to Future Perspectives, ofwel: een elegante uitweg voor een slopend 
conflict. Aanleiding was de beschikbaarheid van internationale (mega-) 
investeerders die de noodzakelijke miljarden voor de ontwikkeling van de 
Airport City konden leveren, maar dat die investeerders niet instapten omdat 
er een slepend conflict met miljardenrisico speelde (en dus nog steeds speelt). 

Wij hebben met die presentatie geen enkele bemoeienis gehad en kenden zelfs 
het bestaan ervan niet totdat wij via onze relaties het stuk achteraf in handen 
kregen. Naar ons toen is gemeld zou er op hoog ambtelijk niveau positief zijn 
gereageerd op de suggestie om via een deal met buitenlandse investeerders een 
einde te maken aan het conflict en de rem op de ontwikkelingen van de 
nationale luchthaven maar dat vervolgens minister Eurlings persoonlijk daar 
een stokje voor gestoken heeft. De argumentatie van de minister is ons niet 
bekend geworden. Het is ons overigens ook niet gebleken dat in die fase 
minister Eurlings al bezig was zijn toekomst in de luchtvaart voor te bereiden. 

Hoe die feiten ook liggen er is toen een unieke kans op een oplossing, 
geadviseerd door onafhankelijke autoriteiten die de ministers zelf hadden 
gevraagd, niet benut. Nederland heeft hierdoor een financieel- economisch 
nadeel geleden, met een omvang die zijn weerga niet kent. 

Inmiddels heeft Chipshol via civiele getuigenverhoren en via het onderzoek in 
de strafzaak tegen twee voormalig vicepresidenten van de Haagse rechtbank de 
verwevenheid tussen bestuurlijke autoriteiten en de rechterlijke macht 
glashelder gemaakt. En dat die verwevenheid gericht is ingezet om Chipshol 
uit de vastgoedmarkt rond Schiphol te werken. De in 2009 al bestaande 
miljardenclaim is daardoor nog meer spijkerhard geworden, hetgeen blijkt uit 
de internationale belangstelling om in deze mega claim te kunnen participeren. 
Wij zijn in vergaande staat van voorbereiding van die internationaal gedragen 
claim die ten koste zal gaan van de reputatie en de financiële positie van 
Nederland. 
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Op sheet 9 (Bottom Line) stelde Prof. Roobeek al in 2009: 

o “Nederland gaat deze claims verliezen blijkt uit uitgebreid internationaal juridisch 
onderzoek : 

o De imagoschade kan groot zijn voor de BV NL 
o Er is een uitweg voor de overheid die kansen bied voor de BV NL.“ 

Het nieuwe kabinet doet er dus goed aan zich te realiseren dat de keuze is het 
bereiken van een constructieve oplossing, dan wel een toevoeging van 
meerdere miljarden aan het overheidstekort en een fors internationaal 
gezichtsverlies. 

Wij vernemen graag of u bereid bent in deze zaak tot verdere actie over te gaan. 

Met gevoelens van hoge achting, 
Namens Chipshol Holding BV 

/ 

Drs J. Foot, oppthter Drs\P/. Poot eigemeen directeur 
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CHIPSHOL 

URGENT EN VERTROUWELIJK 
Aan de Kabinetsinformateurs/ Onderhandelaars 
De heren Drs. W.J. Bos en H.GJ. Kamp/ Drs. M. Rutte en Ir. D.M. Samsom 
p/a Tweede Kamer 
Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

Schiphol-Rijk, 22 oktober 2012 
Ref.: 14805/P/e 

Mijne heren, 

Betreft: Oplossing Chipshol-dossier 

Bijgaand sturen wij u een kopie van onze brief met bijlagen d.d. 5 oktober jl. 
aan de Nationale Ombudsman (bijlage 1). De strekking van de inhoud van 
de brief spreekt voor zich. Kern is dat de Nederlandse staat grote 
internationale reputatie- en financiële schade dreigt op te lopen indien niet 
een oplossing wordt geboden voor het Chipsholdossier, dat zich als volgt 
laat karakteriseren. 

Er is sprake van onrechtmatig overheidshandelen gedurende ruim 20 jaar. 
Ook nu worden er nog hindernissen opgeworpen voor de ontwikkeling van 
onze Airport city en bedrijvenparken zoals Chipshol Park-Rijk fase II en het 
Groenenbergterrein. Chipshol heeft via internationale kanalen een mega 
(miljarden) claim in voorbereiding. Om internationale reputatieschade en 
financiële gevolgen te voorkomen is Chipshol bereid via bindende afspraken 
met de rijksoverheid de zaak alsnog te regelen. Naast een redelijke financiële 
compensatie van de geleden schade door onrechtmatig overheidshandelen 
zouden in overleg afspraken gemaakt kunnen worden over de voorwaarden 
waaronder de aanvankelijke plannen van Chipshol, met name het 
ontwikkelen van Airport City bij Badhoevedorp, mogelijk worden gemaakt. 

Het gaat om meer dan het belang van Chipshol. Op het spel staat ook de 
internationale reputatie van Nederland, nog los van de voor de overheid 
nauwelijks overzienbare financiële gevolgen en consequenties voor de 
werkgelegenheid. 

Het gaat hier niet om een positie die Chipshol kiest op basis van eigen 
opvattingen. In januari 2009 verscheen het advies van De Commissie 
Ruimtelijke Ontwikkeling Luchthaven (bijlage 2). Deze commissie was 
ingesteld door de ministers Eurlings en Cramer en stond onder 
voorzitterschap van Ir. C.J. (Kees) Vriesman. 

Chipshol Holding BV, Boeingavenue 250, 1119 PZ Schiphol-Rijk 
Telefoon: 020 - 653 5599, fax: 020 - 653 2786 

KvK voor Amsterdam nummer 34095034 Statutair gevestigd te gemeente Haarlemmermeer



A. 

Het navolgende citaat van het gestelde onder punt 4 van de samenvatting 
van het Vriesman-rapport (naar aanleiding van de vraag van de 
opdrachtgevende ministers over de juridisering van de verhoudingen tussen 
de luchthaven en overige actoren) is glashelder en geeft weer wat er speelde 
en nog steeds speelt: 

“Achter de notie ‘juridisering’ rond Schiphol gaan feitelijk verstoorde verhoudingen 
weer tussen Chipshol aan de ene kant en Schiphol, LVNL en betrokken overheden 
aan de andere kant. Die hebben geleid tot een slepende reeks rechtszaken en 
onvoorstelbaar hoge claims. De gemeente Haarlemmermeer en de Provincie Noord- 
Holland hebben inmiddels schikkingen getroffen met Chipshol. De nog lopende 
rechtszaken zijn tussen Chipshol en Schiphol, de LVNL en het Rijk. 

Bij de opdrachtverlening aan de Commissie heeft de Minister van V&W verzocht — 
conform ook zijn uitspraken in de Tweede Kamer — geen uitspraken te doen over het 
Groenenberg- terrein, het onderwerp van veel rechtszaken, omdat hierover nog 
gerechtelijke procedures lopen. Gezien de vragen van de Ministers aan de Commissie 
(samenwerking tussen luchthaven en particuliere partijen, juridisering) heeft de 
Commissie wel kennis genomen van stukken over het Groenenbergterrein. Chipshol 
is immers de grootste particuliere grondeigenaar in het gebied en de term 
‘juridisering’ is uitsluitend verbonden met de relatie tussen Chipshol en Schiphol. 

Mede naar aanleiding van gesprekken met andere ontwikkelaars is de gedachte bij de 

Commissie opgekomen dat de affaire ‘Groenenbergterrein’ een uiting is van een 

vraagstuk met een veel bredere lading. Meerdere gesprekspartners spraken hun zorg 

en ergernis uit over de wijze waarop Schiphol omgaat met actoren in zijn omgeving. 
Die kan betrekking hebben op de toepassing van de criteria voor 

Schipholgebondenheid: zo is het mogelijk dat een bedrijf door de SADC op basis van 

deze criteria wordt afgewezen, terwijl het bij toetsing door Schiphol wel welkom is 

op het luchtvaartterrein. Ook zijn er voorbeelden dat Schiphol op basis van 

argumenten in de sfeer van veiligheid de activiteiten van een concurrent heeft 

trachten te belemmeren. En met zijn grote netwerk kan Schiphol besluiten van 

V&W en LVNL over plannen van concurrenten van SRE proberen te beinvloeden. 

Dat andere ontwikkelaars niet naar de rechter zijn gestapt, is helaas geen teken dat 

zij altijd vrede hebben met de werkwijze van Schiphol.” 

Van belang is dat deze vaststellingen door de commissie niet zijn gebaseerd 
op input van Chipshol, maar schrijft dat zij tot die conclusies is gekomen 
"mede naar aanleiding van gesprekken met andere ontwikkelaars” etc. etc. 

In dezelfde tijd heeft op verzoek van de ministers Prof. Dr. Annemieke J.M. 
Roobeek ten departemente een presentatie gegeven onder de titel: From lost 
illusions to Future Perspectives, ofwel: een elegante uitweg voor een 
slopend conflict (bijlage 3) Aanleiding was de beschikbaarheid van 
internationale (mega-) investeerders die de noodzakelijke miljarden voor de 
ontwikkeling van de Airport City konden leveren, maar dat die 
investeerders niet instapten omdat er een slepend conflict met 
miljardenrisico speelde (en dus nog steeds speelt).



A. 

Wij hebben met die presentatie geen enkele bemoeienis gehad en kenden 
zelfs het bestaan ervan niet totdat wij via onze relaties het stuk achteraf in 
handen kregen. Naar ons toen is gemeld zou er op hoog ambtelijk niveau 
positief zijn gereageerd op de suggestie om via een deal met buitenlandse 
investeerders een einde te maken aan het conflict en de rem op de 
ontwikkelingen van de nationale luchthaven maar dat vervolgens minister 
Eurlings persoonlijk daar een stokje voor gestoken heeft. De argumentatie 
van de minister is ons niet bekend geworden. Het is ons overigens ook niet 
gebleken dat in die fase minister Eurlings al bezig was zijn toekomst in de 
luchtvaart voor te bereiden. 

Hoe die feiten ook liggen er is toen een unieke kans op een oplossing, 
geadviseerd door onafhankelijke autoriteiten die de ministers zelf hadden 
gevraagd, niet benut. Nederland heeft hierdoor een financieel- economisch 
nadeel geleden, met een omvang die zijn weerga niet kent. 

Vervolgens heeft Chipshol via civiele getuigenverhoren en via het 
onderzoek in de strafzaak tegen twee voormalig vicepresidenten van de 
Haagse rechtbank de verwevenheid tussen bestuurlijke autoriteiten en de 
rechterlijke macht glashelder gemaakt. En dat die verwevenheid gericht is 
ingezet om Chipshol uit de vastgoedmarkt rond Schiphol te werken. De in 
2009 al bestaande miljardenclaim is daardoor nog goudgerander geworden, 
hetgeen blijkt uit de internationale belangstelling om in deze mega claim te 
kunnen participeren. 

Wij zijn in vergaande staat van voorbereiding om die claim over te dragen 
aan een litigation fund. De zaak is dan uit onze handen en niet langer 
beheersbaar. Wij zouden die stap betreuren vanwege het negatieve effect op 
de nationale belangen, maar zullen na een strijd van ruim 20 jaar niet 
schromen deze stap te zetten. 

Op sheet 9 van haar presentatie (Bottom Line) stelde prof. Roobeek al in 
2009: 
* “Nederland gaat deze claims verliezen blijkt uit uitgebreid internationaal 

juridisch onderzoek 
* De imagoschade kan groot zijn voor de BV NL 
* Er is een uitweg voor de overheid die kansen bied voor de BV NL.” 

Het nieuwe kabinet doet er dus goed aan zich te realiseren dat de keuze is 
het alsnog bereiken van een constructieve oplossing, dan wel een toevoeging 
van meerdere miljarden aan het overheidstekort en een fors internationaal 
gezichtsverlies. 

Wij doen een ultiem aanbod om een uitweg te vinden voor de overheid die 
kansen biedt voor de BV NL. Dan kan de nationale luchthaven uiteindelijk 
weer de motor worden van de Nederlandse economische groei met name 
door zich te concentreren op het aantrekken van high tech bedrijven met niet 
alleen hoge werkgelegenheid maar tevens hoge belastingopbrengsten zowel 
vennootschaps- als inkomstenbelasting.



A 

Wij vernemen graag of u bereid bent ter gelegenheid van de 

kabinetsformatie afspraken te maken waarbinnen een voor alle partijen 
aanvaarbare oplossing kan worden bereikt. 

Een afschrift van dit schrijven gaat aan Hare Majesteit de Koningin. 

Hoogachtend, 
Chipshol Holding BV 

L 

Drs. J. Poot, oprichter 

CSece.) 

s. P.J. Poot, direefeur 

Bijlagen: 
1. Brief aan NO d.d. 5 oktober 2012 
2. Rapport van de Cie. Vriesman van januari 2009 
3. Presentatie van Prof.Dr. Annemieke J.M. Roobeek 2009
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Luchtvaart, luchthavens en de ruimtelijke economie 
van de regio in samenhang bezien 

SORA cabin ome 
Rl EN eeen eta” ene



u3i7ag 
Bue 

aluouola 



5 
1 DZ LEONA 

uojopo) 
uazoupuIg 

°s 
JnMeJarr 

y 
erssiwwog 

ap 
UEA 3UdeIpdo 

ui vaozsepug 
‘€ 

aISSIWWOD 
ap 

UBA 
sJaupedsyardsag 

z 

unysaqsBuyjaysul 
yay 

"1 

ig 
uessoj 

a} do 
Buyayyinquospaigab 

ua 
weenyon) 

uen 
yejAyeRs 

yey 
do 

sansemy 
uauebio 

axfiynnysaq 
ajauuoy 

yseeu 
ua 

uaay 
sneeniujeeyrs 

s9A0 
uayew 

yfijebow 
Jay 

aip 
uaqquewabueve 

t
o
p
 ug 

-BungqousGersso\dg 
zy 

uveBuipnotpen 
ewezieow 

‘yarz 100A 
sepa} 

‘ONSOMY 
sy 

Duiglamuawes 
‘p 

Pueqson 
ul 1eexje 

Jaw 
ualgsed 

ue 
buibemye 

ap 
ui verse, 

ua 
uaysn} 

Bueug 
ve 

pjaauayyoery 
1
8
b
n
y
s
i
m
u
e
r
a
 

uaa 
19981) 

‘Bungousfiesssordg 
ze 

tS 
ua}se} 

us 
uarsny 

UeA 
Buijopsan 

ep 
ur preyjeeyas 

ue 
‘uelgsed 

uessm 
Buijepsenjou 

OJEGSIAMY 
-ONSOMy 

pS 

Le 
ueppeur 

UBA 
YaIweuÂp 

ap 
HNUEA 

Yuap 
ua 

“episue, 
ue 

„apispuej, 
JooA 

piejaq 
puiqsen 

Bungousfuissordo 
zz 

oe 
PIBAMNIQ 

7 
ppedag 

6} use 
ul JseA 

iz 
ue 

Puaddiusian 
'eeI03des 

st plajog 
censemy 

17 
nea 

es 

FRRRSS 

U3 
peu 

va 
prajag 

“7 
62 

pieaq 
pueneAuewes 

uaz 
91 

8 
Buyeyquospeiqag 

5 
En 

9 
UaAeIYIN] 

uee 
Jew 

so16a, 
:,apispue}, 

$'1 
m
e
e
 

& 
SUOAEUIYIN| 

op 
:„apispuer, 

ua 
,epise, 

UeA 
u
N
d
s
i
n
z
y
 

Jay 
do 

Ft 
En 

ww 
.Spisue, 

op 
uee 

verweuAg 
Z| 

tz 
uayemjau 

ua SNEGNUIEEUIS 
11 

SPP 
UEA 

(]x8}U09 
ag 

4 

91 
uaBuyeasquey 

a 
os 

2 
vt 

envefan 
e
e
d
 

J 
zt 

3Xa]UOD 
auepalg 

ag 
a
a
 

: 
SISsiWWwO) 

ep ube 
vobein 

sor og 

18z[imsea7 
: 

Be 
a
t
s
S
U
W
O
g
 

op UEAYEdUEBeg 
C
S
:
 

E
n
 



L107 
LUOdWIVA 

OU 
LUOdHIVA 

1 
9 

sersnj 
02 

op 
Jop 

SIP 
SUBABYRYInY 

opeuordes 
Bp 

do 

arupou 
op 

38y iqueag 
suaroyuony 

epeuo; ber puas Bug 
-
O
R
A
G
L
O
 
e
x
p
e
n
 

do 
veabobut 

varvord 
essaarp 

do 

spam 
phuuexkieber 

joydiyag 
puos 

vabugengauso 
ayy 

Q
I
U
 
J
O
B
U
 UN 
JYINPURE 

QISOBUI 
Bp 286 

S
H
A
P
E
 Up 

UI 

‘
u
e
p
e
x
s
p
i
n
m
e
d
 

ap 
UEA 

Dees 

e
p
u
a
y
e
n
e
g
 

OP 
UEA 

BUIDITPUGE 
ues 

38U 
fOYNI 

UBB 
JOOP 

uessbabues 
pyepuwyog 

veperspumeg 
op 

uaa 
uadeun 

ap 
ven 

‘puea. 
B s
a
i
a
p
e
 

yp 
UEA 

mnogdo 
op 

ueqqoy 
sig 

‘used 
payos 

vanwistes.n 

BIDDEN 
WOUA 

U8 
MDA 

UBA 
UOPDIESPUMMEG 

Bp 
UBA 

UODRIA 
SOZ 

OP 
JOIYIE 

LEP 
BPIGOPN{IUOD 

OISSNINLUO) 
OQ 

‘
p
a
g
e
s
 

yoss 
ue 

Bp 
4 

nf 

sirenuers 
do 

uotspunysop 
jou 

varswemvoeke) 

SYGBI 
UBB 

Ul 
SBISTYIUVOI 

BONÍOJJOOA 
UEA 

UES1001 
JOH 

o 

‘UBTOAPE 
pb 

6u 
us 

epbi 
Buea 

MLI 
I
B
}
 o 

‘puspuayng 
Joy 

ut 
Bin 

je 
UB 

dd, 
IGA 

sodA) 
esapue 

‘sueaBipyony 
seuoies zoyduas 

o
e
s
 

ap 
do 

1y9ue6 
‘
v
e
y
s
o
z
e
p
u
o
 

GLIOY 
$408) 

UBT 
o 

2100 
sou 

OZ 
JEEP 

U
O
U
E
O
.
L
E
G
 

uee’ 
soy 

uz 
270UD 

op 
use 

vabesn 
Sez 

op 
puos 

UBOPJOOA 
YO 

BIP 
SeSOMY 

ep 
UIT 

1m 
Deeirusey 

se 
1eus 

UOUOYJONDG 
j
e
e
 

10010 
USG 

JBL! 
SMBIAFEMIJ 

o 

swazeyed 
wodders 

sars you 
ozfnupram 

woe 
Joon 

srsspumne) 
op 

joey 
puorlsonpde 

erop 
vole, 

cusalgg 
epyensy 

onuesse 

ut 
B0U 

eu 
Bou 

fOUdrI 
IS 

Vodueu 
Bp 

s8A0 
uersya) 

LEP 

284 
URY 

BOI 
UZ 

USLOYELSG 
VANUIT 

NOZ 
WyetuHT 

ep 

JRM 
UD 

"UOJDPJMILIO 
UOUUNY 

JSWOYGO) 
BP 

UI 
YIIZ 

BP 

eoy 
‘wopJarsury 

00a1 
op 

UI 
UBSOJIGS 

BYISTWOUOIG 
a
s
e
p
u
e
 

us 
joydiuy9S 

uessnj 
vepurq 

op 
UEA 

sos 

ufz sosseeyIs 
Joep 

v
e
p
u
e
u
o
m
w
o
 hq wEperospimed 

ue 
(“378 

‘uablgs 
va 

uapue; 
ven 

azim) 
eunbanseenuan 

Jey 
UBA 

pise 
“
V
P
R
A
U
Y
I
N
G
 ep 

UEA 
Bueawo 

uessm 
Buoy 

-UOUBS 
BP 

JOAO 
JOA 
U
E
I
S
T
Y
U
I
N
D
O
G
 

UT 
13 

"UO 
W
O
O
 

,0:BaJ 
op 

Ut 
Bugexpnmiuo 

s
y
z
s
i
w
o
u
o
s
e
-
-
x
y
e
n
u
m
n
 op 

“uargoub 
B 

Ys8IS 
BUUAIOP 

BPUBUIOY 
UG 

SUGABYIYINN 
UESSM 

B
E
G
 

B 
1BAO 

SEM 
JER 

HYISOT 

Op 
we 

UBWOY 
Bunpseune® 

UI „SIOPNJ 
UEA 

f9JBL 
OP 

UEA 
fesuajeul 

Bruiem 
PUOSSELIGA 

10 
JOD 

JEG 
AUS 

Ty 

TIE 
pOALIT Guralugosuoyen, 

JOBY 
woa sopoy loy ur wp 

(rz B
o
p
 

vanoozropue 
35 uedern 

o;auersippe 
wo 

Hum 
oIssnuog 

op 20ers 1OH 

esnonemmoej 
puos 

UO wen B
u
g
e
m
p
a
a
m
o
 

op va engel 
u B

u
s
a
s
a
m
s
e
a
p
u
a
:
f
 

wo vonsodpuorf 
ep ui senumsutsprayteno opueipnjassen op men nopeupboonegskuijspeay Ho worfot op uitz vem 

Usosajmasoj 
dj tooarsep 

uli 

CYANO 
onjom 

‘ef 
OZ 

we 
‘woneHanoe 

o
p
s
o
o
w
i
e
s
e
B
u
e
r
e
n
m
o
n
;
 

so 
uopuogeBwoacg 

gon 
vasen 

uoxeu 
6) ptogassopuo 

SHOART 
OR] 

Peo! 
porqes 

joy 
wen 

Buysonyano 
op 

lg 
wo 

Jonurz 
Jey 

sj 

duessoj 
en do vorggosoli 

etemuerg 
wo 

sermpeoord 
oyosipinf 

ven 
wepegrinedou 

asopes 
so 

wij? 
GO 

Buisapwerorjos 
ozop 

UA 
…… 

enonbosuoo 
veo 

Ba1072® 
afliseno 

wo 
suorstpgon, 

BOSSY 
wabuipnogien 

op 
tea 

Buuosypimnl 
uee 

sj 

ger 
wenwoserg 

preysoro 
op 

nuon 
fauperog 

oxjoM 
UD 

zOOAIeR) 
vewrsen 

vouopasioemog 
ONTO 

‘ef 
az 

uo 
‘waan 

qalz 
do 

seejonmimosper 
gol 

wea 
jos 

op 
soe 

spoars 
stoacugoni 

sop 
jeg 

wdory 
E) 

tsucraumon) 
peo 

BOBerA 
GEO 

anlfapurns 
wo 

well 
Joy syo pjobaro8 

‘suaaemgon; 
op 

1opuoreem 
‘uelnsed 

erwaurd 
so 

vepayrend 
wosem 

Burysemtourus 
ef 

S1 
GOH 

gsuaneguoe, puas Baypopnmmospoigol op uj suonamaony vojeds os oxtom, 

"zaardel;sem 
sopwesery 

uliz 
orstrannc) 

op 
wee 

uobesn 
507 

of 

Bode 
uBnue! 

62 
do 

vepeijspumeg 

ep 
uee 

vepogebuee 
$
1
3
8
}
 7 

def 
son; 

P
O
M
 

BISSHIIO 
Op 

UBA 
SHADE 

181) 
TYEUWEL 

puexeq 
(10H) 

SUBARIRI 
INT) Buyaymnnug 

exfyonuiny 
OSSIUNLIOJ 

ep 
ven 
O
u
i
g
a
r
s
u
r
 

ep 
QOGZ juni 

CL UBA u
n
s
e
q
 Lod 

gra buy 
yooy 

J
e
e
)
 

Jerstuty 
eBeyOD 

uz 
vous veweS 

bi 
ue 

uz 
q 

ur 
Dujey 

OYISIUIOUOIS 
UB 

BYÍJOWEN 
Bp 

UB 
SUGARYLYINJ 

UOSSN 

B
I
B
 

BP 
JOAO 

UOIBSUPE 
NOZ 

OIEHUNIOI 
exyayueIyeuO 

uee 
jep 

Bu:B8eze0) 
ep 

301 1
e
q
a
p
 ey 

ven 
p
u
r
e
 

joy 
uee 

Jajsnutut 
Bp 1YDRIG 

BISSNISIP 
BQ 

TOUSÛHYJ 
JO DODRMIUO 

ue 
soeuediepuasd 

aseimansed 
ep 

ue 
UEPBY!BAD 

'UBARY 

-Jyany 
op 

uessm 
u
e
t
u
r
u
u
e
d
s
 

s00A 
3
s
0
8
m
a
 st Buspisjune 

i
p
 
‘ureieBequeueesy 

18y 
JBA0 

1BWDY 
apseMmy 

OD 

p 
9002 venuel eZ 

dQ 
aide 

| 
py 

Oproer 

assssunuog 
op 

uer 
yeduee 

aq 



61 
DZ LHOdNIVN 

OT 1YOGNIYW 
1 8 

‘eunuesBosdsGuiacntin 
jo 

ers 
epues 

eweep 
ue 

‘UI 
YY 

IN 
JOY 

UEA 
10BfONYI 

sje 

35788 
Jun 

IG 
LJe Kam 

Uliz ~ 
puny 

Sje 
pyan| 

S78 jas 
ejauogipen 

op J
e
w
 - 

OZ yprasg 
joydiyas 

“suaA 
“eu 

yInf 
avepue 

ut veburwewsep 
ue 

viaue, 

NBA 
Jepuoz 

veAagemuI 
asso] 

UBA 
uitz wosjerdo 

u
e
 

49 vewoy 
puosd 

op 
ven 

1498 
yal 

49 
veparged 

op 
ur ueBureppmiuo 

ep yep zuayeieg 
ug 

wepsarsuny 

Jay 
vaung 

Buyappmwopechisea 
va benasamsenpuosd 

(ANg vodary sjoydnias) 
wesenteeruany 

voy do 

WY 
op 

ui 
uujeeyos 

a
s
e
B
o
y
 

do 
ue 

(joy 

d
a
s
 SEPINZ. Joptu03 

3soopinz 
joydiyas 

ue Gy-GV-vy 

Bumjeyumjuopeobjsen 
ue 

uwevauaavinyan 
zy 

do 
e
m
 

“wo 
Jeu 

Jepuo 
Jay 

web 
vogeing-uou, 

ig 
M
I
G
I
A
G
-
U
O
U
,
 

URS 
&// 

UOGBIG, 
V
E
R
 

ya 
91 

30} 
jwexnsasenevordxe 

BY 
UBA 

KEZ 
SEM 

LOT 
Ul 

",UOGBIAD 
-UOU, 

jn 
verswoyur 

do 
s
e
e
 
Spears 

UB 
‘uBARYIYIN| 

VEUOREU 
op 

,UONBIAG, 
y
n
 

yur 
do 

Jepunu 
spaays 

weesp 
joydiyag 

Z 
ue 

| ueGesA 
do 

pioomue 
Jey 

B17 

vet masmwdsorg p
r
o
q
e
s
o
 

ap wuoon 
Buypnog 

oyjem 
ve zooasorg 

veersog 
u
e
g
e
p
e
r
B
a
a
m
e
g
 

oxjam 
‘el oz 

ue 
‘wewau 

@
 

: 

qorz do meefopgmgmospergef 
uea 

jos op 
soot 

spears 
soonemuyos 

sep vou 
sdory 

‘vanewyony 
ep 

uea 
Buren: 

Bp 
UBA 

SO; 
Gye 

Jey 
ur zeeijs 

s
u
a
a
o
g
o
n
 

ep 
w
o
p
u
o
 
18e! 

ap 
ui B

u
n
p
a
m
u
a
u
e
s
 

s
e
p
u
n
y
s
p
i
N
a
é
 

yor Duedeq 
Bou 

GuiaeGwo 
ve 

verey 
-tyany 

uassm 
Bepenc 

st sueagynyany 
ejeu0lGe: 

puog 

Bly 
uensipyon 

ap zep 
jadsueb 

d 
1oy 

ue yea’ 
Ougnau 

gez 
vegas 

uhz 
joydiy25 

doseem 

Jetugw 
op 

(TUS 
‘
O
L
S
 
JOY 

joudiyag) 
vzagpuosd 

vere 
tey 

Joop 
enrsod 

asers 
uee 

yaar 
joydiyag 

YD" 
100A 

Jepet 
s
u
a
 
jam 

Bou 
jay 

st ue 
eu 

uebuejaq 
vebre 

uny 
SQUEISWN 

BISIFO 
ur uelued 

uaaegs 
(apes, 

BugIeuuog 

wepsejsuy verd 384 puw 
ve (JVS) Auedwo] jet 

-doranag 
e
e
r
 
joydiyog 

ep proegoonlig) 
‘ulz preyseno 

ue 
pyeu 

uessm 
48 

p
u
t
s
 

+ 
f 

ad 

TBuvastpunl 
seno 

p Begin 
yoo 

212} 
S&llUBjsunIeRAUINj 

ua 
joYdnyIS 

JePu9bIopuoIb 
ep 

us Joysdr/ 
seeveiepuasB 

aseynonied 
ersoaub 

ep 

vassn 
verarguog 

ep Joop pseunuejog 
uebunerym;uo 

uepsom 
toydnyos puos 

obas 
ep uj ‘Buyexymquo 

exl 
-@1UANS 

ep Ut Jar98y 
Bjeranua 

uee plaje st yzagpuorg 

yeoysup) 
soydiyag 

puos 
orbes 

sp 
100A 

apjeb 
ug 

‘ayesds 
uesf 

sje peob 
oz st 

‘aisia 
ajesBaysy 

oyfipvauezed 

uae 
uea 

bu; 
un 

op fiq bun. 
BABISUGUI 

400p 
p
4
e
w
u
e
 

yeh 
Buyeyymquosperges 

sje1bers 
ven 

isusneuuon, 
puos woBejrongmuio 

enfsrapnrns 
wo 

veel 
you 

spe 
proBoroB 

‘stien 
@
 

-RIpyon) 
op 

sopuoseem 
‘welned 

aeand 
ue. 

vapeyoao 
vessm 

Bunpomuewes 
op 

s1 204 

‘uasapuesen 
uasel apuewoy 

ap 

jpuIg ‘persdye}) 
sJeraord 

ayeus 
opBooeg 

ep hq 
wer 

up 
veews 

1
8
9
8
A
4
 IN) 

ven 
zunddooug 

ven 
jos 

epou 
-onipen 

ap 
Bou 

je100A 
veqqgey 

yayany 
efeuoiGey 

sopii07 
vodiny 

ue 
Aug 

vodimy 
sje 

uerdequo 
ur oop 

— puey 

“UBUNG 
JOU 

UI EBA 
YOO 

— 
UAYUINY 

UEyOI 
aMNBIU 

jenBIas 
820g 

‘suereuyujany 
ezep 

puos 
orbes 

op 
ur Buijeyyimuo 

eyastwouoge-yfijeutns 
ep 

SuaAetpYyan] 
ejau0rbet 

ven 

Jneuebia 
(epeus) 

sye joydiyas 
speopueg 

y
o
 
w
e
p
s
e
s
 

-tury 
01besf0odanep 

ap 
ui lied 

e
p
u
e
w
e
u
e
n
 
buejeg 

ur vee 
ua Joydujas 

puos aeup 
oibes ap ui puewpoob 

“ISA 
Ue 

-puoub 
ap 

do 1eyeds 
w
e
u
r
w
o
p
 

uaa 
‘urorsar 

~UBABYRYIN] 
JOY 

UBA 
J
B
B
I
G
P
I
M
 UO 
a
l
e
 

op 
St oYdIYaS ©

 
op 

UI suaaeqmong 
vajods 

jos Ayan 

W
o
r
f
e
s
 

jin 
opo 

op 
wee 

sussen 
Beesd 

oz 
sip 

sonsamy 
ojssuowepun; 

1ezwee 
woo 

de 
umsod 

orsspenweg 
op 

si 
vebem 

op 
do 

zepsoomsue 
op 

zen 
Suipiojues 

zen 
vetes 

saz 

azep 
do 

orssnnaog 
op 

ven 
of:2001 

op yx190 
jon 

op 
wasory 

p5oyelsooa 
woBesa 

soz 
(1049) 

susaegam 
S
a
r
f
o
y
s
s
m
s
u
g
 

onfijevanmy 
osssrunweg 

op 
wagon 

WOUA 
UO WEEIEIGHEM 

He s
e
O
s
o
,
 

ven 
ssorsterpg 

Og 

unnjeseyy 
abueno 

epdooydpeesel 
Jernog 

p eBeilig 
“veyoddersyeozsepuo 

ep 
ven 

pnayur 
ep 100A 

xhjepsoomiueseA 
ulz snaine 

ap 
Jeeu 

“
I
Q
 YD 

op 1e1n 
w
e
e
w
e
d
 
ynsqe6 

uesjeesd 
esepseaw 

do 
seape 

Jey 
ut 

1049 
op Haay 

ueyeozsepuo 
ep 

un 
‘seiape 

Up 
hq 

w
o
r
 

“0 
use 

do 
reesbeu 

uliz 
seÖswodd: 

-Jepuo 
aq 

‘ueaebeb 
yaay 

syseupdo 
70H) 

op Bouteem 
ueysoziepuo 

ep 
UBA 

Buuauyaseg 
uae 

reaeg £ 
abeiig 

“
U
A
P
J
O
M
 

UEY 
1y9e198B 

PURQIBA 
ui 

jeenpiAipUT 
L
A
Y
 

Jou 
S@IAPE 

Joy 
UBA 

3Syo3 
op 

Jep Jepuoz 
‘ssounsedsyards 

-86 
ep 

ven 
preyBqueyuede 

ep 
ver 

praeposdeB 
e
e
u
 

ebay 
ur yeoy 

seuape 
zap 

‘uarswoyueerig 
o1opaug 

ven 
WHOA 

op 
ut Jo |eBsajeg 

Heey 
veyordseb 

erssuuwog 
op 

BIM 
JOU 

UBSUBW 
BP 

UBA 
321Z18A0 

UBB 
}eAaq 

Z ebEllig 

7 
Op 

UEA 
Unjseqsbuijaisuy 

jay 
s1 

1 sboyhg 
<uaberlig 

1ern 
gaay 

Seiape 
zen 

(eouwarma0l) 
Bargeemuowes 

y 
yerspjooy; 

o 

{
s
o
n
n
i
n
s
u
i
)
 

uas0;2e 
wer 

uojtoy 
:c 

pmspjoop 
« 

D
E
U
 

UO 
Piofog 

7 ANISPJOOH 
0 

sufiz vepsom 
vuemaln 

serueur 
ezep 

do ap 
sewer; 

eup 
eg 

‘ueersJen 
uersow 

ua 
UauUNY 

JeEYe 
ue 

Uliz 
uayjnz 

Gipou 
ueuly 

epseq 
yep 

si xn19 
8g 

‘uajuewebueue 
~eaueussa6 

ue 
sonmusuy 

do 
vayene6 

esepue 
ut 

‘fuer 
-UBLINASUI-)plejeg 

do 
swos 

yarz 
v
a
n
a
 
vebujsnoquge 

eq 
'uebereb 

Heey 
1y2epuee 

Biuiam 
jonejes 

uepey 
do 

301 
ordes 

ep 
ut Guyexyimquo 

ayasiuoueza-ylyepuins 
óp 

us 
SuaABInYon] 

Uessny 
onze! 

ep yep 
anealasqo 

ap 
tea 

BuyaBaidsiaem 
sje puesepuebe 

yoo 
yeen 

Jeeur 
4 

swos 
ulz 

ueBuyeaequee 
aig 

‘vep 
ua 

vajeop 
eyenygnd 

ver 
buib1og 

oJeraq 
voe 

30) 
vewoy 

6} 
„S8USBM, 

Bp HNURA 
wo 

1491186 
dose 

uitz erg 
w
e
b
u
 

“SABQUEB 
Bp 

YMSpjooYy 
ye 

Ur 
vabjon 

„Sansen, 
ap 

eN 

{eveuserol) 
veebwo 

seeye 
jew 

ves0}968 
erp 

doseem 
azfim 

ap 
ua 

(senninsuI) 
ues0198 

ueyyonEg 
ven 

B
e
s
p
a
b
 ay 

uitz 
sensemy, 

Joon 
puejedag 

‘sents 
J, 

4 
I
S
I
 

U
E
A
 

yINIG 
tu) 

U
B
A
 

q 

sey 
‘preybipynaôsoz 

4 
u
e
 pieyeeg 

‘enesoowep 
‘Buipsoomauesen uebboye 

wea 
ozfim 

pray 
‘pleyuedo 

ue 
enuesedsuey 

-innyseq Bip;naB. 
wo 

jay 
1e@6 

vep 
Brespiayseno 

fig 
-uay 

jeep 

izueareem 
soba: 

op 
ven 

ue 
UBAsInYON] 

ap 
weennon) 

8p 
uen 

Guyeyymguo 
(ewezinnp) 

do 
ulz 3youeB 

ueuuny 
uejeop 

eysyqng 
‘vepseem 

ue 
vejeop 

eyaygnd 
- wey 

aJepue 
ap 

uee 
- ue 

plejeqspieysaao 
ven 

doseep 
paojaul 

5p 
Ua 

('238 
‘awouEre 

exlyeruins 
‘peBANINj 

400A} 
UaP 

ew 
UBA 

UBJeUORIUNY 
Jay 

- JURY 
Bua 

oP 
UBB 

- vas 
-$m 

3881869 
Buluueds 

u
e
 

16 18BUUEM 
JOOA 

9
1
 
ugop 

SeRSEMY 
PWBOUBY 

,SEnSAMy, 
9J0YUG 

18188 
LEPIOM 

SE&way} 
ALP 

JO0A 
“SBIAPE 

Jey 
UBA 

R
Y
 

JOY 
YaneAEG 

PZ 
AAISPIOOH 

p
r
o
m
 
pisashgueed 

suareyusany 
puas 

Bugoyymjuo 
ayfyauums 

ep 
veAatBem 

puosbseuyde 
op 

ueber 
youn 

-BUAp 
eyJsmuou0se 

ve 
oxleddeyoseeus 

ap jsieyos 

b -ymsppooy 

‘preajueseidel 

SOIAPE 
184 

UEA 
B
u
m
s
a
u
o
w
e
s
 

op 15168 
IpsOM 

BuIBIK 



LL 
1 DZ LUGGNIVA 

QC LUCENIWA 
1 OL 

‘uaqqey 
psoep 

preyaqpuosb 
j
a
y
 pn 

uea 
zezw 

exhjebowr 
ap 

uinipers 
Baosa 

Jeez 
uaa 

UI uefa 

ed-VIYHO 
ep jep 

epaamy 
vey 30vS 

ep ut sweeueop 

tea 
poyduyog 

(
m
u
s
s
 

‘vapnoyeb 
u
e
g
g
e
y
 

pueg 
-Jamueues s eyengnd Jay vayng gez 

(poydiyas 
ve 

yeeysaauaysoy 
pleequoonlq 

ueA 
vet 

ual 
J90UN 

U
B
U
U
N
Y
 Oy 

sJentzegpuaub 
aseynagued 

do 
paojaui 1eeb 

wose 
yey 

fqueem 
‘prayeqpuosB 

puasayyio8} 
JOOA 

verveungsut 

sjeuene 
‘uapuos6 

ven 
Duirsemsen 

ap 
do 16m 

ynupeu 
op 

fq. 
npYaSEq 

UNY 
30} plofegpuoud 

Jense 
ver 

t
p
 

uaqgay 
uEpeyseAg 

ye 
J
y
 ur 

Gutjexyuquo 
axlyepeys 

hq 
vep 

ufiz ssepue 
yiyuersa 

Jeu 
SuaAeYYN] 

puo! 
UEpeleao 

J00A 
uepayylgebour 

ep 1ep 
uapsom 

p
e
e
7
e
1
s
u
0
 

Ie 
Jeow 

steed 
18168 

op 
Uf 

{SBBARIDAY 
puos 

ue wea 
Barrenpimino 

ep vor enejes 
ui 

Gerasamsenpuouf 
wo yenodpuoss 

op 
w 

zen 
©
 

-wersursprouysono BpUO||OSIOA op UEA OD 
~eypGoonagqsinjepuey 

uo woos 
op ullz em 

‘uayeneg 
or vee 

yeduee 
ayljabsep 

uae 
st 

wayany 
efeuorbes 

JOOA 
YOR 

” 

besoodanep 
a
p
 ua 

joydiyas 
wopuos 

o
r
b
s
 

ep 
Joan 

sorsisnmionas) 
weners 

8 
do 

ap 
ut ufiz asedobiy 

Joout 
81g 

‘uaalupeg 
v
e
n
 6 

yo 
ue 

Viupeq 
uer 

negaIu 
yoy 

do 
veduee 

epsaoruguoeBrgreu 
vee 

do 
ver 

“387 
a} U! WO 

JOOA 
BISSIUWO 

BP 3615 
BÖLBAO 

JOY 
JOOA 

‘BurGasea 
ven 

uliz 
sayaz 

Joour 
preybtlupeg 

vepuogeB 

P 
4 

wagons 
op 

uefmsed 
eyonqnd 

op 
iep a1ss00 voy 

‘do wend 
eam; 

anos 
vet 

j~oydiYDS 

zow 
Buryilabsan 

ut 
— UEHBA 

(y 
T
Y
W
O
)
 

a1owny pershieT 
uodiy 

A
d
d
e
y
o
s
e
e
w
s
b
u
n
e
r
w
a
u
g
 
emneu 

ep 
Iig 

zoyduyas 
pus 

Guy 
-eyyUMIUO 

eyfijeuins 
ep 

do 
veuajsoyn 

veuuNY 
JO 
v
a
m
 

yeey 
peojaut piejegpues6 jence 

BIA xing yey zep d
y
 

HNIBEM 
JeEqyyISeg 

aneuLOjUT 
UEEB 

st IJ 
‘enIsod 

JOD: 

818 
UOB 

JERU 
UBABJS 

(JOYdIYIS 
S1PUGAG 

‘wepJarsuny 
UB 

J
O
O
U
U
I
B
U
U
B
L
I
E
 CL 

'PULIIOH-PJOON) 
Uaseuebre 

op 
s
e
e
 

‘pyewpuos6 
ap 

do seeds 
ueprsyoseq 

uae 
st IGWS 

90 

‘ulz puewpuas6 
op 

do 
valued 

aweunwop 
op joysdiyg 

ue 
F
Y
S
 

ep 
‘oydiyas 
p
u
o
s
 

yep 
do 

ID 
UEA 

JOH 

“veyuvewn.nsuI 

&zep 
JeA0 

Gunpyiyaseq 
ep 

vla 
jay 

ue 
sarauwrnord 

YOO 
ue} 

-ugaweé 
jseeu 

veqqey 
AIM 

emnail 
ep 

ues 
pjeddoyeg 

werd 
ue 

yon; 
veayry 

vealupag 
ejanpiaip 

ueA 
Bursto0 

UBA 
1psOM 

1desebje 
sjeepue}0s6 

UUeEA 

4004 
waalsds 

sonewsaye 
Uae 

AJS 
BISSIUWOJ 

eG 

‘st bipou 
yeduee 

o
m
n
e
 

vee 
Jep 

Burueur 

UEA 
uliz velnted 

verxoneq 
a
y
 
Viseu 

ve 
prejeq 

ur 

uebuneyymauo 
fig vee 

jew 
veyn}s 

ez 
ue Jeeqzen 

bapn 

16}18j0A 
J00A 

ufiz 
B
u
o
n
 

ag 
‘pecs jeu 

weeuonduny 
‘Yap 

-Jom 
peepso0eg 

joydiy 
Ss 

puas 
so do, 

Ônsen 
U
B
M
 

youz 
eip 

vaal! 
DrAIDUI 

UBA 
ae 

‘preyvepuogebjoydiyIs 
400A 

BUBILID 
UEA 

JOS{als Jo 

{Basajnuno 
9) zO0ASvEP 

olrz 
21107129 

Broom 
‘el oz 

ue 
‘uaa 

AIEE epraorejasafaon 
: 

-ctpgoay 
Uo uepuogefuaenonj 

vessn; 
vox 

©
 

«gu 
9} 

ptayosaapuo. 
S
U
I
A
G
U
H
 

IR) 
peor 

parqad 

veg ve 
Öeijanstansuo 

ap 
Iq wo 

joamz 
van sj 

‘piejaqpuos6 
ue (oum) 

Burwepso 
eyfyoqunns 

yin 
voreunnsur 

emnetu 
uA 

Bussedeo} 

{e 
ua 

jasurbegilyosd 
Buissedeor 

(p 
‘uayossp! 

aJepjey 
(2 

w
e
u
a
n
e
e
n
g
a
n
f
 

Jay 
venng ppewpaofijsen 

ue 
-puosô 

ep 
do ‚prey 

BuiÂejd 
jones, 

(q 
“yernbeesp 

Jeeu 

48802 
UB 

BHE 
HUN 

WI WOI 
BIA 

U
a
m
n
a
m
e
A
 
Buipopuo 

UBB 
UayIAM 

(B 
UI (U8191JU0I 

UEA 
uepliuLten 

Jay 
ua) 

Sunsamuewes 
epaol 

30} jones 
ep if 

veewelje 
yey 

uf 
‘uep 

yyoneq 
uepsig 

p 
fiqseem 

yeduee 
18030 

uee jo 
s0}8Ipst 

UBB 
UBA 

djnyaq 
jew 

jo 
‘joydiyag 

ven 
1neysenp-zuopiseid 

amnalu 
ep 

uen sonegiul 
vee 

Joop 
pjeaquooa 

hq 
‘yeduee 

enanencuut 
vee 

wo 
Geesa 

velgied 
aem) 

ozep 
UOSSN} 

uaGulpnoyseA 
apsOOjSsaA 

ep 
UBA 

UBOISIOY 
JOH 

m 
‘uelgsedyy 

“uebuesq 
1814262 

ep JOOA 
SuBARIRYON] 

Jew 
U8}I1jU09 

Jeyen 
speess 

ualaied 
seau 

spaejs 
jep 

puai 
ube 

UBA 

ayesds 
uaeb 

Yiyony 
asepue 

ua 
joydiyas 

puos 
st JJ 

duassoy 
a} do 

uejjjgosoB 
efjemuoae 

wo 
sainpeaort 

auyosipianf 
vep 

uopoyy{yjafiow 
esepue 

se 
uitz 

ue 
Bugopuesoajos 

ezep 
wea 

onuenbesuoo 
©
)
 

wee uaso 
oe efjsoao ua susAengonj 

Assn) 
uebuipnoyzea 

ep 
uer 

buuesipunl 
uee 

si 

‘utasJen 
P
A
I
N
)
 

J8y 

uejmng 
jeu 

viasseiuvenlupeg 
usa 

ven 
Buyeyyimiuo 

op 
fq 

ueyyonag 
ez 

uliz j
e
e
z
u
e
p
t
 

aug 
vepuimy 

do 
Yyorz 3eenueI 

“409 
Butnebwo 

ep 
zout 

aneyes 
uny 

IeejerymiuospergeB 

. 
6, 

opueje. 
UEP 

UEPBOJAUIBG 
B} 

UBABY 

-Y9Nj 
ep 

puos 
ue 

do 
yJeuiferwaru0 

uve-puorb 
op 

ver 

ueseuonguny 
Joy 

wo 
1G 

Been 
e1z 

‘euiewosbuibgsen 

ue 
Guissedao; 

‘ysempeu 
‘siuuey 

uro) 
vepeusijebow 

Jeew 
JOAO 

SJBUIUN 
fOYdIYIS 

LyIYISeg 
JOopJeeG 

‘jos vaa 

40482 
(€-{ 

UeBBIA 
BIZ) ;OYdIYIS 

ver 
UBIO 

8jg1aleuut0I 

ue 
eyeyqnd 

v
e
n
 

eneuig 
ap 

yeeds 
joydiyas 

u
e
 

toysdiyg 
uassm 

vebuipnouysen 
epJoo3ssen 

ep 300A 
uA 

~ULIEPLI8A 
UEA 

xefdui0d 
Jey 

Uy 
‘UaSJaYyIS 

83 veulij 
81016 

ut vaafje 
SAApR 

zp 
ui woteep 

st joydiyaS 
UBA 

valor 

apJepugsaa 
ap 

ueA 
si enuenbesuog 

uee 
„Buwvesipuni, 

ep jo 
vapanspuimeg 

ep 
ueA 

been 
ep 

do 
proomiue 

Joy 

‘uelnsed 
eJepue 

op 
ue 

joysdiy) 
vessny 

zundjyased 

yosipun! 
aysyluBuejeq 

sey 
uresserbsog 

9, 

ansamy 
op Jeno 

uayeids 
a} yn Jeu 

ueyeZs{yIe1 

apuedo; 
Gou 

ver 
mon 

sey 
ur y

o
r
z
 PB 

6 
mM 

40) 
ptaosGebyn 

zer 
(Bou) 

uliz 
suaneyyyony 

ejeuoiBey 

“py 
Gipseenjon 

S78 
veals0on 

sje0z seeu! 
Jon 

Ue 
v8UIGUIBOP 

UEY 

„JNGSIAPe 
p
r
e
e
a
y
e
m
o
b
,
 

sie 
j
o
y
d
i
y
a
s
 

top 
uejoysaq 

y
a
y
 

oydiyas 
ig 184 

:do 
Buuop 

uee 
s1 388g 

‘Vays 
UBA 

aReUIquIOD 
Bip 

do 
wauejeoun 

versim 
veqgey 

paojaul 
Uapayseno 

Jep 
vab 

usjeubis 
veel 

veyyesdsef 
ap1eoAef 

ep 
un 

geey 
aissiw 

“
W
O
 

eg 
‘veAeiYyon; 

vaÔ1e 
op 

varinq HupagpeoÔisen 

ue 
-puoub 

paaioseunuod 
30) 

‘podurew 
ue 

vergingen 

Sie yeoy 
[iz aip 

yee) 
aylyenam 

ep 
ueA 

puasgUeA 
'uefjot 

apualiyossen 
Jetuew 

azap 
do veeurgwoa 

joydiyas 

‘uapias 
stetBessed 

1eeus 
30) 

vauuny 

„UoneIAB-uOU, 
ua 

‘vebip, 
JBA 

UB J8BXIAN 
UBA JOISIUIW 

BP JOOP 
St BISSIIUIOG 

Eg 

‘uawoyab 
joysdnyg 

yew 
veyeidsye 

302 

op 
ut 

wyant 
ep 

ueA 
Öuipteigun 

u
e
y
 

uzeqnuoss 
:ufiz 

uauuny 
uauepal 

alepuy 
‘BWA 

ep 
Jew 

uayerdsjejeiter 

uee 
st uepuogeé 

jaep-‚vonesne, 
tay 

100A 
fiz unser 

‘uasasado 
f
e
d
y
s
e
w
 
ajpiaseunuod 

vee 
sje 

Bipeyor 

syeppuuur ufiz pueyoy-pscoyy 
Btouinozd op ue 

-wepeey 
a
w
e
e
w
e
s
 
ag 

‘yinyos 
uabuipnoysen 

apsoals 

JBA 
voed ua yers}498) 

eip 
sa1yoy 

‘olBes 
joydiyag 

ap 

ul 
1p 

ynonted 
6 ep 

foysduyg 
ua 

‘uaqgey 
e
e
n
y
a
n
 

ep 
ut jos 

vee 
arp 

uelniedspreysero 

{tures) 
ua 

joydiyas 
uassm 

vayezsyyjoes 
syoos 

eBuey 

ep 
do 

uaseon 
8} 6ns8) 

st, Guuesipun{, 
ueA 

enou 
Bq 

„UONBIAB-UOU, 
UEA 

3
9
8
 

op 
Ul foydiyIg 

UEY 
UEIpUBADg 

V
e
e
n
w
I
n
 

ven 
peigef 

jay 
do 

erp 
vep 

sapuenehjsum 

}98A 
uliz v
e
g
e
n
 

de 
„voneIne-uOU, 

eg 
‘plee 

ajgioueUYy 

uea 
jaap 

yluÖuejeg 
uaa 

Joon 
uitz JOonsery 

veuape 
ag 

fsepinz 

ep sersnjoui) 
ueynqueep 

Insedpaoôjsen 
ua 

-puos6 sje 



EL 
1 02 I8OANIVN 

QZ IHOANINN 
1 21 

uewewebugsse 
‘yejbeeip 

‘valor 
(egueusenof) 

Buppemuawes 

Aus 
uodse 

"BZUid 

ureuay 
UBABYIYING 

persÂta1 
pieaBerjn 
jout 

obey 

e
s
o
 y 

uaaoyput3 
pyaaBarja 

jat 
olbay 

ne 
EN 

wepsajsumg 
(PresaMm 

0159: 
puepsapon) 

-joodonaty 
“prispuey 

wepiayoy 
pranBaryja 
you 

o1fey 

Buraaôwojea, 
leew 

|ysbuibysan 
‘ueenyon, 

y
a
n
j
a
u
 

sBueqnaues 

repo 

Puesissepuo 
u 

preberdsseam 
som 

ulpjuep 
ezog 

Buzor 
mAqLOSporgeÛ 

wen 
o
y
s
r
d
s
 

$1 ‘vorssjee 
63 Ouwyvowes 

oxfsepnoa 
wo 
u
o
r
s
o
m
u
o
u
r
e
s
 

yigcxampeep 
uolnied 

Sd 
Hf, 

6) 
veel 

JB 
8y}8 

Jou! 
87 

da1eem 
e7fuA 

op 
ue 

uefped 
ven 

vapos 
ulz 

B
u
n
p
e
m
u
o
w
e
s
 

aip 
hg 

Tyeu 
ve 

pieysanc 
‘uefgied 

v
e
y
y
o
n
e
g
 

ep 
uessn 

Bunuamvewes 
ep 

UBA 
ufz 

e
w
e
?
 

Jo 
suodfoaran 

zoow 
Buryuewes 

oyffepnoyu 
og 

‘PIBYIBAD 
ap 

ue 
esta 

ejeibern 
vee 

wo 
3Bewan 

yg 
Buwnobwayeer, 

ue 
seeunpysBuliases 

yosiwouose 
UBA 

vorser 
ur buy 

-OprwaLo 
do 

Dunryaneg 
yosy 

ue zeepsnosp;nged 
uep 

JODIOA 
(OBA 

DIGI „OPIEDUDI, 
UJ 

'OWOU 
JRRNUGI 

use 
WONGSU 

JOU 
UEA 

HEIYEMY 
OP 

[84004 
81 

U8 
poydiy35 

do 

‘
s
n
e
e
a
n
s
o
e
y
d
s
 

essboy 
do 

soes 
do 

Burpyaneg 
opspuay 

+ 
OP 

YOY 
U
B
L
O
T
L
B
 

RARITY 
JOY 

UBA 
U
O
Y
Y
O
U
 

ep 
VONG 

UEYENNIEJ 
azap 

UBA 
yinrgel 

veyeus 
vez 

do 
zeyon 

vergonp 
(EUR 

JOY UEP 
J
e
e
u
:
 

jee 
‚opsse, 

n kassen 
UORIS 

UBIHOU 
NOZ 

plofyegspiayseAo 
UI j

o
e
n
 I BueYy 

-USWES 
AIP 

JOP 
‘UÍZ 1

O
P
J
G
 

JOUI 
UOPUOGIGA 

MNBU 
OZ 

‘ueDbj 
veppenBona 

wunem 
s,01bes ap un Buwerpayuo 

BYISKUOUOIB-YYORUNTL 
OP UB LIEBAT{IN] jamyo 

“opis 
“PUR), 

UB , OPISJ10, 
JED $1 S

M
P
 

JOU UGA 
GFSNIIUOIUIDY 

‘
3
0
s
 

UBA 
O
O
A
D
 

OUISNUOLOIG 

„fgarusmu 
ep 

uea 
feopsepuo 

Joaw 
spaajs 

u
s
a
 

W
I
N
 

OP 
HIGA 

HUEY 
BIOPUR 

OP 
ee 
V
R
R
A
L
Y
I
N
 

Bp 
UEA 

PJO1BM 
OP 

51 UBARYRYIN] 
OP 

UGA 
JURY 

BUG 
OQ‘, 

OPISPUDL, 
UB 

, O
P
I
S
H
E
,
 

UBA 
YEAYER! 

J
o
y
 

do 
16H 

yan] 
6
g
 

UOLIBISÁS 
BjBUOGELIEI 

UO p
U
R
E
p
E
N
 

UvA 
SuBDIOAIGA 

Ue 
parspuey 

op 
uea 

yn 
jeepJepuo 

uneq 
1eey 

do 
onbe, 

oodaney 
ep 

mevur opoysuuy UI 
pershia 

(PIOABORA) 

BinpBaga 
Jepuor 

{/8004 
-ajou 

opuaureueor 
UF 
U
B
)
 

YOO 
weM 

‘UZ 
aBUs 

UT IERAHJINJ 
Ep 

LBA 
PjosOM 

ep s6Ty 
TOA 

BAA 
“UBDUIA 

Ui 
y
o
n
 

yey 
do 

U
B
I
O
I
U
B
Y
 

BP 
UB 

SjajOij 
OP 

‘BTB 
J
O
Y
Ï
R
I
I
G
 

AM 
J
E
M
 

‘ejoquossue5 
op 

UEA 
e
y
 

alepue 
ap 

UEG 
j
e
u
)
 

nyozep 
do 

unbag„opsspusy, 
eg 

1nmannseur 
o1y2e7 

U8 
epsey 

VOPYOGIEN 
BaUUBEp 

1981p 
Bp 

UO L
e
R
A
I
N
]
 

SD 
:FORUOISULIE 

Bp 
10/98 

pjoJEM 
ep 

St eprsve 
Bg 

OPISPURL, 
OP 

UB 
opeens, 

op 
ueasm 

osje) 
op 

SI s
a
p
s
 

18y 
ul peep 

Epos 
U
e
 
Jepey 

Joperq 
uee 

UI wosvep 
uepeijspuwmeg 

ep 
uen 

velesn 
op 

zsjeefd 
SHADE 

UG 

v
e
e
 

8} sop 
vassyyord 

ueuumy 
sarge 

ver 
Joew 

wepsersuny 
orbas 

-toodonepy 
8p 

ueA 
e
1
u
0
u
0
 3e 

ep 
ua 

vaneiggant 
Bp 

URA 
erurovooe 

ap Jo Dagi 
Bp J

E
W
 

‘weergard 
jeeweuspuny 

tee 
p
i
o
e
d
e
g
 

zor 
vouLon 

verringony 
ep puas 

uarlupeg 
ua 

8J8ulny 
2103 DOREN 

YOK 
BIP 

“wet 
v oib 

C
I
E
 

OP 
UEA 

jeepsepuo 
JaBM 

$1 
odes 

opuezusIb 
toydrjos 

vee 
aig 

voudig 
ven 

versoopinz 
ver perged 

zou us (foudryas-sepmz 
Jopusoo 

op uaa Ouwerwanuo 
Sp 

XU 
610181 

UI 
pou) 

6V-SV-Wy 
1e0yeup 

op :uopeqeB 
GBM] 

JBAWO 
BIG 

'UBPIOM 
UBUUNY 

NOZ 
JO 

S1 
UBPUOGIBA 

UBRALYINY 
OP 

JOU 
YTS 

/8]9BA 
NWIOUOIG 

Bp 
UBAIEEM 

o
i
b
 

use 
161 

poydryag 
ven us 

aan) 
yey 

puog 
be 

Bias 
iach 

hed 

uma 
Bouejsar 

op hq preyuepuogetyoydejas 
ver eva 

sp 
Yon 

‘ueebwo 
serype 

zow 
p
o
y
d
i
y
a
s
 

ue 
Busbwo 

op 
UI 
J
e
e
p
 

suB_naqued 
91510010 

op 
acy 

Uetz 
am 

S18 
weejgosd 

00/8 
use 

jam 
Je 

sy 
Jeet 

‘oyards 
voed 

,Suuesipunl, 
e20uB 

ven gezyar do yosig oz wer 
Enyas 

uEyyMmsBeesn 
a1opasg 

W
O
U
A
 

Ue 1eerssejenm 
UD 

1003/0) 
UBA 
U
O
P
S
I
J
E
D
U
I
M
E
G
 

OP 
UBA 

UeBBIA 
sez 

op 

AGRIC 
LEP 

oISNjIUOI 
op 

za) fOUS 
JP WEMY 

oisstuw0) 
Eg 



5 11 
02 1HOGNIVA 

OZ LWOUNIYA 
| hl 

‘yeyabeeip 
ve 

Bunpemusues 
ver 

Bueroq 
zeuy 

ue 
ego! 

uessm 
vebun: 

-ueds 
‘oes 

op 
ut 

Supe yyunuo 
OU 

ISNLOUOI0-NNGLTU 

UG 
UBABYAIN] 

UeRA{IN] 
UBSSTY 

BLAPUTTIBA 
BD 

JOOA 

[R100A 
1pt96 

leg 
vepsom 

p1e9;80 
snsed 

Joda 
IS 

ep 

UEA 
JOOA 

UBY 
WOIBRG 

T
O
U
Ï
N
I
I
S
 

PUOJ 
STB 

UBOPIOOA 
LOY 

S
D
E
 IA 
a
s
e
q
y
i
y
e
b
s
a
n
 

— 
L
O
U
W
 

28707 
UES 

UB 
JOUYIE 

aueurepy 
do 

— 
yor 

usynz 
SUBAGYH 

IN 
sjeuOriel 

op 
PUOY 

 Gayrenimswospoigan 

“warpged 
a2 

uee 
pordn/os 

puas 
sores 

op 
un 

vornpusbeasn 
opfubuoreg 

UBI 
ane 

vee 
jew 

WO 
Bipou 

puey 
oz vais: 

piusoyyaben “pyedkubeg 
s1 Lease 

or 
aguedin 

usa 
Joors) 

poeped 
use 

Je) 
:,UII7 

JOOA 
JOP 

l, 

{894 
yoo} 

Jey 
st 

'uebBejsero 
seoyje 

Jou: 
vofgsed 

szop 

UUBEM 
BJO) 

SBA 
OP 

SXUCPUD 
1OCGHJNZ 

SyyemneU 
f
u
o
d
w
e
w
 

Buorn 
perged) 

vauiee, 
oyfubuey 

do 
$1 

why 
var 

“ores 
oep 

u 
ueuoss 

ap 
ven 

use 
roudnjos 

URA 
UOIzUGE 

ua) 
Jonenur 

Oraam 
Loor 

Joou 
wbenood 

ORB 
BP 

UEA 
jor 

ap 
81 

weplatsiry 
‘uedsamdo 

GELUID 
B
u
e
r
s
m
a
u
o
s
p
e
r
g
e
l
 

ues 
messi0al 

se 
yee 

on 
Bou 

UIT 
HOOI 

sett 
“SNBIUE 

SI 
PUBHOH-PsOON 

BIDUMOLY 
9 P
r
e
a
u
a
n
y
o
e
.
y
 

Jey 
U 

earsod 
aqueimuop 

use 
joy 

-
d
r
y
9
g
 

yooy 
jedsueiay 

use youqed 
up Haen 

UBdie 
4000] 

1963024 
sy8 

uig 
Ugg 

do 
yrOrs 

OZ 
JeoU 

OH 
V
E
T
 

WD) 
us Foudrjos 

“
B
u
n
e
w
u
o
s
p
e
r
g
s
d
 

sp 
Leuren 

sep us joysdng) 
‘usasynory 

ap puc) 1e8uslrepuor 
asognaqued 

a3s30015 
ep 

Jew 
sen 

ver 
hq 

uebesp 

VIBOUIRWOI 
FOYNIIS 

DID 
LORD! 

OBA 
OG 

UOUDMPIEA 
$1 

981 
Bosman 

9951 
UI UOMZ 

JOP 
UBA 

OISSNLWIO.) 
OP 

UBA 
roudnyas, 

voddes 
zey zep ues 

Jap, 

pena 
ovorand sudden 

02 
Bren 

ezad 
vr dejorsan at: 

poe 
sigeoweral 

d
u
e
e
r
s
s
a
n
 

jeewstjdo 
soos 

ordes 
ep 

ver 
erwou0Ie 

op 
ue joydiyag 

uen 
81 

op 
veuUny 

| 
ui g
o
r
b
e
n
o
o
d
o
n
e
u
 

ap 
ueA 

UESUGN 
Of 

IStw0u0 
Ie 

ep 

HN 
B
J
R
U
I
D
E
R
U
S
 

JOU 
BM 

USHI 
1095 

30] 
"USDJOM 

JuNdyeUy 
U
B
S
 

prelpeRqyaseg 
Op 
Y
O
O
 

[BZ 
‘us. 

6 £90484 

zoow 
spoers 

loudyos 
puar 

ua 
do 

senoun; 
omnew 

op 

w
e
p
u
r
o
 

UZ 
BV-Sv- 

xe0ydup 
op 

UB 
SEpiNZ-joyOH}IS 

sop0a 
ep 

ut 
Dumerprmuuo 

eyfyenunns 
oyrbarn 

Sp 
sano 

weeussd 
uz 

usyesdsjye 
voed 

Bou 
1e 

Jepwo 
pj 

snwouor0 
ap st plarexfyebe 

*2/p019 
0} opel, 

Ue Pray 
“WEEZINNP 

WOPUCS 
SIEJSNJI 

VOUJBMN 
INMINAS 

s
u
s
 

-uoy 
WO 

Jen B Joy 
“yens}6o) 

Ue 
BANgLISIP 

OBUOMPEN 
WO 

Jeeu 
yoru 

Buey 
jt 

yey 
weed 

W
E
L
G
T
I
E
B
A
N
I
N
Y
 

yey 
vayNg 

ug 
veut 

UI 
(LV 

ppeeqsooag) ure 
‚Riad 

u
a
n
g
 
Buonpaaurosperge8 

u 
— uzoqpuos6 

wea 
sisoq 

do 
peu 

— ~ 304 
v
O
 

IRIED 
UJ “wayenyae) 

osepue 
ue 

UONBJ 
WO 

IB 
TOEN 

‘Si 
uRA 

weseuroyfuen 
voe 

-vepiomel 
Ary 

voday 
op 

ueA 
Jecjet 

M
B
O
 

O/B: 
Op 

JOO 
Ut 

YOY 
JOY 

UBA 

u
e
e
 

ep 
uauurg 

(Cous; 
y 

s1 p
o
u
d
i
y
a
s
 

vonsiboj 
ue 

ennqursip 
J00A 

wnddoouy 
jweUOREU 

uee 
vaars 

Jeeu 

Joru 
Buy 

je 
poudeyag 

81 
OZ 

“uasopen 
sued 

UIT 
UBA 

[EBA 

‘uevecyossepury 
ep 

ui 
Bou 

years Busemmguosporgof 

eg 
vorseford 

epseorosiel 
wer 

s: 
wosjardo 

vee 
nu 

permeb 
Jay 

ven B
u
y
o
r
n
a
r
u
o
 

sp 
Iepwo 

“ynup 
19PU0 

ens 
weUpEMy 

GERBEN 
eg 

76075 
8
1
/
9
0
0
0
 

ua 
Bimoy 

-
w
g
u
o
s
p
e
n
 eb 

wanen 
O
y
f
s
e
i
u
n
n
:
 

UBA vetise 
UI ‘VED 

-10M 
}euued 

uesinry 
Jo 

jep 
weyareg 

ersin oxfjuowezol 

yooy 
1d 

durew 
Joy 

jour 
vopuogsen 

yioreursoy 
“VO 

‘pusyennquisig 
puspepeyy, 

uizdeys ag 
Owsrobuo 

ep 
ut 

axnOUI9 
Bp 

UB 
SuBARYnYON) 

puos 
yoRueUAD 

op 
uee 
j
s
e
d
e
b
u
e
g
 

jor 
}de2u02 

jay 
IBB 

PrBYIBAO 
op 

dBW 
joudiyjas puos Bunpramuourgs 

ep ui 1y981q UejS 
JEP pesysaaseoone 

use 
sem 

JH9IU0I 
HOTUIEW 

JOH 

use 
(UBA B

u
y
e
s
n
e
J
2
U
0
3
 

GP) 
UEA 

UOIANPUO 
ISH 

VORM 
B
 

uepnoz 
valued 

sje versfyonueimuo 
eeuoneueny 

ep 
do 

Booy 
oz 

yeu 
Buoy 

2807s 
o
r
B
a
n
o
o
d
o
n
e
n
 eg 

OYISKHOUOIG 
Bp 

ue joudiyag 
wan 

eequanod 
syssauou 

~090 
BP 

JOYTIYIS 
UB 

PTY 
JOGA D

U
B
U
I
E
R
A
I
Y
I
T
Y
 

Bp 
do 

v
e
s
s
n
o
e
d
s
s
e
d
 

op 
uessm 

preipiyeyuryyje 
esphizepom 

BPUMLISUBO 
UBB 

UBA 
Si 

OYeITS 
JO 

Jep 
St 

Wey 
8g 

',01601 

op 
ven 

BRUOLOIN 
Bp 

“oor 
Brpou 

s1 
poudiyag 

un 
19038, 

uo 
J
o
p
o
w
e
e
g
 
poydnIS, 

Sje 
sene 

Inshus 
UI LENGA 

en 
eeu; 

zons 
0fBas 

op 
UB 
J
I
S
 

vaSSM 
SANBI 

Gyyasm0u0ae 
ep 

ufz puortien;se 
azep 

vale, 
uiz 

wea 
vorg 

eyksbuejeg 
w
o
e
 

joydiyjaS 
Joon 

uey 

18q 
HELADEDIJ 

UO 
SUUOY 

19) 
do 

19008 
se8W 

spears 
‘oiBanoodoneyy 

ep 
URA 

Ley 
Joy 

Wapleisuny 
UBA 

“UepwA 
vargow 

do 

pjoomjue 
USD 

sep 
va 

sonuenbesuoa 
ep 

jew 
LvEpnoij 

uezeour 
Buieyes 

proroq 
yasiwouore- 

y
l
a
p
n
s
 
uny 

ur erp 
‘uepeiypsno 

e
x
t
g
e
p
u
e
y
 

us 
ojeuorbes 

100A 
sIeujd 

epoam 
ep ui 

yer 
poujdiyas 

ue 
WT 

op 100A 
siterd 

eis 
00 

op 
uy 

Jwewsos 
ven 

Buibepyn 
ues 

Jep 
st uefddeyos 

“IBBUNLUBAIYONY US UOEAKJIN 
UBA DJEW 

GBLODELIGI 
ep 

do 
n
u
e
y
n
g
m
m
y
 

elkaays 
ep 

ueizeg 
u
e
p
J
o
m
 

uy 
(Ps) 

-QJ8A 
URS 

JRuj) UEPNOYEO 
SEA 

GTUUO IS 
Epuautoy 

ap 
zebesp 

sie 
WJ 

op Jou 
senuonbes; 

ue 
vebuspurgsen 

fewuee) K
a
m
e
n
 

Jou 
UBA 

H
E
E
M
 

ep JO I
E
C
 

'UBIGLID 

JROU! 
OYdIYIS 

Jo y
o
r
u
 $1 

801 
OP 
J
O
A
 Gt 

¥ oq 

‘types 
preg 

of: Bapvemuowes 
daam 

we 
Sereyuoures 

seogy 
py2;mo8 

wen 
Jouw 

veole 

Spars 
o
q
z
s
p
m
e
u
s
c
e
 

obsprny 
OP 

LOOP 
BOUMA 

BJ 
S
O
E
 

BOPUOGIOA 
AEE 

ED 
OEÍIFVEEEM 

fet 

w
e
 

HOO 
uayods 

VOFUIT 
OPUOPENGIEA 

SE 
EBARENEIN 

Of 
poms 

OP ISPUEL 
GO 

eprtie, UEA 
FELLER 

JN 
6) 



LL 
4 DZ 1HOUNIVAN 

O71YOGNIVW 
1 9 

“uebknyen 
aj 

uersuwm 
epioueuy 

Uhuuer 
eu0y 

do 
vepeupyhjeBow: 

seeu 
uejsop 

zoduteus 
uinuser 

abut} 
op 

ven 
yinyIsser 

S190; 
op 

Jep 
OIsu 

Jay 
st supeg 

Jay 
veuwg 

‘soosu 
yoo 

undboo 
yeqqnd 

ynuer 
way 

Jeew 
{
U
P
A
Q
 

19u 
JOOA 

uejepI0OA 
Y
a
a
 
“UpBLIAUEBALYONY 

Jay 
vering Jeejorymuo 

paofijsen 
ue 

-puoub 
30) 

‘ANZ 

wodiny, 
sunddoouy 

Jey 
ven 

seejorymwo 
op 

vin und 
-doouwseennjany 

184 
JOOA 

oyfifopsoomiuesen 
xhyonem 

UBA 
PUBIBUBA 

VOYOIYIS 
UEA 

Yayo! 
UEA 

BREUIQWOI 
ag 

fendsgos wea worronsednen 
ve 

ofpsasoumwea 
op versn 

zoluivaeds 
op Jopenuion 

‘fsuuey jo 
preyweezinnp 

pjeagsoorhg) 
uaqundiaeds 

e
x
f
i
e
p
n
o
y
u
r
 

ue 
Bur 

{9 
'uofop 

ME 
-auojbbe 

ven 
perqeë 

jay 
do 

vesuaa 
uny 

do 
uejeds 

ay 

Ur Joop 
uang ans 

op 
wopuos 

0
1
6
8
1
 

ep 
ur 

-fupaq 
do 

ueBpsan 
a; yar 

wo 
verlupeg 

ven veplajien 
vey 

do 
siajens 

ayyastwouoss 
ue 

ersispergeb 
efesbazur 

8p HNURA 
YIIZ HIL 

JOOdS 
epsamy 

zen 
“vepsom 

veuuny 

pôaseaed 
yoo 

1eap 
(,vepuoqebuuopeyd jo 

-ueenyon,) 
uapuoqed 

ufiz u
a
n
g
Y
o
N
]
 

ep zeur ylyeyewsoyuo 
yaisl 

Sip 
usaluped 

1ep 
jeepuese6 

Joods 
ajs100 zap 

preyeq 

4
0
u
 

P
E
 

6 
ep hq 

vep 
‘
w
e
p
r
e
r
s
u
r
y
 fh 
vobbor 

aj Hewud 
proust 

-OPSOOMUIBIBA 
AP 

N
E
G
A
K
I
 hy 

6 do 
seyos1bor 

vou St souduyas 
sie sfupaq 10036 ylyofisep 

uoe hg 

‘ezneyeuisod 
uabie 

ue 
axlwepinp 

uee 
ue yunp 

Bran 
Burssedaor 

seeu 
‘saisuia 

“0d 
UBA JO) BABNIE 

UBB JOOA 
VOWRADUeY 

pact 
P
o
 

Prejoqpuosb 
us om 

ver 
umuemsun.nsut 

emmen 
Jen 

erbajens 
gz 

uoduew, 
uaa 

Jeu 
spie 

Jep Yuasg 
bueb 

do 
sazaid 

uea 
yep Zz 

use 
« 

ugraueuty 
iq 

PuapNpssepnoysespuee 
UBA 

s1eejd 
ui poYdIYyaS 

ua 
UBPALIN] 

100A 
UB}EOP 

axfyepnoyut 
do 

SNI0j 
UBe 

o 

weplelswy 
o1Baxocdoney 

ep us ylysuiewioon 
Buyorpmwuospemeb 

SQ 
W
A
U
A
 

ver 
Jos sopseequjazuss 

« 
toyduyas 

veAaRipysn; 
op 

ven 
vayos 

ap 
UBA 

UOIZURE 
UBI M

B
A
 

UBA 
Gupnoy 

JOYISTINY 
UBB 

6 

: 
wo 

wees 
ug 

“SUBARIYINY 
arepue 

Ue 
joydiyas 

puor 
Bunenpmwuo 

op 
ur 

ueyeds 
fo: uee 

Boy2esy 
Jeo 

Jonaejes 
zoow: 

vins 19H 
; 

vend 
vee 

Sonyaam 
jorsoe 

yoo 
wep 

seep 
va 

jes 
notes 

op 
ven 

ds 
uee 

Joop 
uap 

uebuensen 
uey 

pets 
-uapuoqebjoydiyas, 

uny 
do 1sje0ja6 

uepsom 
uenlupeg 

ayanpipur 
iiqueem 

prejegsûuiBnsen 
ven 

weersAs 
Jen 

wealupoq wea Deuaysn;a 
wo 

zewseusjmoalupeg 
wea 

Busjoryim;uo 
opsooeip 

490208 
op [rq 

rem 
op 

wea 
vosnam 

op 
do 

ui 
anys 

loods ‘noligsea worm 
wearguyon soo peas jo do you 

oop 
wealupag 

ajenpiarpus 
van 

Barssoo; 
teostjeunenpg 

uabluy 
yaepueg 

sexfyayynip 
i 

6 uassm 
ue 

vauurg 
uaqzeyasbuyepsen 

u
a
e
o
u
 
uauuesd 

obgswoyoor 
ap ig 

‘vapedbeya 
epjepunqes 

ven 
proyylyebow 

ep 
ue 

‘uaueg 
Bbgswoyso} 

eyamueAs 
J00A 

uabuwenrese1 
op 

‘uaueg 
epbipoueg 

jewes 
joy pjeequooahg 

Henan 
32g 

“vapnoy 
ar 

Jy IN 184 
veler 

sonuanbesuog 
eyssiwouore 

-yhpauuins 
81036 you! 

uaundsbuebyn 
sfouonspen uepief 

80UQ 
VEN 

EQ 
'OEOZ 

EU 
yoo 

‘voyeur 
8} 
e
e
N
 
jeBNUOI 

48e 
703 „opispuey, 

Ua„eptshe, 
ven 

aneiBegur 
op 

wo 
suey 

ap 
ylhy voy 

vaneb 
uodurew 

ep 
soon 

Bunoyviaasouergy 
W
a
m
 
e
r
s
t
a
i
n
m
I
N
 As 

ua 
M
o
u
L
e
e
A
U
O
N
]
 
oPuOWOY 

ag 

3991] 304 
wales 

sajund 
“sSuafiunsp;arog 

ssoworspen 
paog 

ue ‚sptspue,, 
so 

“uepuom 
Dytemabjn 

Bueyueutes 
ut veaBynysny 

op 
ven 

B
u
n
e
y
y
m
w
o
 

ep 
ua 

(ure opeug 
uij epispusy, 

{ure 
apaug 

ui} ,episse, 
uuiem 

‘uewoy 
sersuspoiqeb 

oxfijvowezef 
1e zep 1004 

eisstww0g 
op 91s 

‘wepsanoy 

fiebow 
ue 

veroypurg ‘peyshjo7 
sepuaziq yey ur ‘uapjon 

~Bayja 
ejeuoiber 

219306 
ap 

wopuos 
$0188, 

ep 
1000 

yoqg 

LIV 
saisnyouny 

ISOOPINZ 
JOYÔIIS 

518 6V-GV-p/ 
YeOYeLIp 

ap 
jamoz 

s00A 

-OpIsure,} 
v
a
n
e
 IN 

op 
vey 

Boy 
:uhz v

e
e
n
 

eykubuer 
-8g 

‘Ui 
1p 

jayeyrs 
sje 

Yiyon 
ep 

ue 
01ber 

Op 
Ua vEBANINY 

ap 
uaa 

prayyljeyuEyse 
e
y
I
s
w
u
o
u
0
 Ie 

aspliziepem 
ep 

wo 
Jeew 

‘uaxysers1en 
ej UaARYRYoN| 

Bip 
wo 

vepeyylijebow 
wo 

ue 
‘ueariyyony 

ap 
ueA 

Siuayajeq 
yhjasuem 

asia 
op 

usa 
vel 

un 
uliz 

neenrujegty 
4060; 

uee 
dq 

‘ulz pjaddoys6 
uasseloid 

eyosiberens 
UBA 

B1]INBjO1I00 
UBB 

Jeour 
BISIA 

op 
Ley 

'uapJOM 
DIEM 

-ebun 
uwen, 

ueuuny 
arbeyens 

gz 
vodureur, 

emnetu 
ep 

uen 
uerzadse 

eylijerwins 
ag 

uepsom 
SISHAININGS 

eueyjodoneur 
uaa 

UEp 
je0U! 

yp;OM 
pUEeMaAb 

uee 
nu 

488M 
'ISAINMINAS 

syyojueaweb 
aq 

vaweu 
s
e
n
e
n
 

dey 
wepseisury 

ejuaeweb 
ep 

uey 
aoUeeg 

weptersuny 
o18asjoodonayy 

ap 
soa 

sjegjd 
ays80 

ep ut p
e
i
 
jeg 

‘Sueaeinyony 
puos 

OumerpmutaspergeB 
soor 

ueu0y 
seisi 

ueGespeb 
veliwed 

ueyyoneq 
aye 

soop 
uojeow 

13 

Sorsin 
uoBespos 

sour 
wars 

Berjenrinospe:gol 
uee 

vesjndw 
joog 

‘oulgey 
apuabjon 

yay 
ver 

Prooyye199860 
jay 

ur vepsom 
vewouebdo 

jeow 
uiey 

eq 
‘fsepuoseny 

aproq 
812) 

BrstnuanBnydny 
ue 

ersIA 
8ysstwouoas-ylijejuns 

b
u
e
m
o
d
o
n
e
w
 

ep veur 
vepsom 

PuOGJen 
J90W 

216 
„07 

vodurgui, 
ayos: 

aq 
‘oibe1 

ap yn 
uelgsed 

ven 
anyPog 

vee jo 
uuopeden 

-BAQUUT 
Jay 

“UBYBZ 
aYISKUOUDII 

UBA 
BLBISIUIN 

184 
S/8 

ualqsed Joon 
uoAanenyut 

100A 
uesuey 

vabb 
101) 

werg 
velmed 

vervonag 
aye 

zep 
ses01d 

vee 
us uefay 

“yimiuo 
yoiz 1eeus 

‘pjaiseido 
vepsom 

,ueuuew 
azhm 

UBA 
BISSHWOD, 

u
e
 
JOOP 

Jaru va0ws 
erberens 

o
m
n
e
 

ag 

“
S
O
U
P
E
 

JIP 
J00A 

joog 
yoo 

aib, 
eyos 

Ys; 
ep 

wo 
(ueeyfe) 1982 

oz zaru nu Joy 3806 
SBIAPE Jep ut Vep s1epuy 

‘erwouoze 
do Buryyanog 

AT 
vodureu, 

yooy 
9961 

In 
vemz 

Jop 
YEA 

erssrurui0) 
ep uen 

sanpe 
jeu ur sie zen 

„epispuej, 
ue „opisug, 

ue 
uebuijeysmjuo 

ap uen 
si sebesp 

ep 
erwsouo ze 

vep 
ptnspeueg 

prom 
Jdesuoo 

up 
ey 

‚oz 
voduiew, 

sorborens 
ayIsIw0u0IE 

amnetu 
azep 

ueweou 
aM 

toydiuyas 
ue 

sepinz 
op 

‘wauaneess 
491 

‘siuuoy) 
wepseisuly 

pals 
ap 

UauON 
eyEuOneUsOLU 

sje Jow 
‘wepsersun 

o
b
e
o
o
d
o
n
e
p
y
 

ep 
ul eewijysfiuiBnsen 

yey 
ven 

Guyeyyimyuo 
age 

t9edwt 
ayfyaywins 

010,098 
SP88JS 

UBB 
JOU 

JaRayYMnIUO 
,uOReIAG-UOU, 

UBB 
307 

ueastnYon] 
Uae 

UBA 
joydiyag 

UeA 
BuyayyINquO 

ag 
« 

O
M
I
B
U
L
E
B
A
Y
I
N
]
 

Jay 
UEA 

HeljEMY 
OQ 

« 

‘uassny 
vapoyylyayueqe 

ayostwouose 
eBuypepuo 

ep 
ven 

ved 
-aipun 

yey 
s1 arberens 

yodulew 
amnew 

ep 
uen 

xn19 
aq 

‘Sewer 
apuasedeoyseao 

uliz yewyemy 
ve 

prey 
1g 

188ueB100A 
seey 

ver 
ayyoizdo 

var 
uliz 

Puemneiusen 
hz a

o
w
 
seaosd 

ue 
pnoyur 

eng 
‘uayluey 

8} 
06: 

duiew 
ap 

wo 
NAPE 

BISSIWUIO) 
BQ 

erberens 
gz 

uodupou, SROJBKOUG) 
BOD JOYYIMIUG 

W
O
U
O
I
8
 
amnelu 

ues 
Iseeu 

QZ 
Hoduigw, 

51 woseeg 
ID 

(BYPYIS 
sje 

wyant 
ap 

ue 
‘
o
r
b
s
 ue 

veerman; 
vassng 

Buipurgsan 
ap 

‘solape 
yp 

ver 
eweun 

Jey 
ven 

Burin 
ew 

ap 
SI IaH 

's, 
yeupqow 

ue 
ayfjesunns 

op 
ur (sepury-1e016 

Buiyorsjeopseqgnp 
ep 

usBy 
ep 

ui deau02 
zJodureus, 

eBipiny 
yey 

vap 
su 

~8Y8)8q 
a19PaIQ 

OBA 
UBB 

UIz 
BIP 

ut H
e
y
 

OZ 
UOduEy, 

ZueBinerssen 
8] UAABYIYIN] 

ap 
ueA 

Bunwezinnpsen 
ua 

entsodysemzeu 
ap 

wo 
ueop 

o
e
s
 

ap 
uey 

18M 
Uz z01ba1 

op 
uen 

B
u
n
e
y
y
m
u
o
 
eyasnuouo[a 

-ylyjauuins 
op 

uee 
vebeiphig 

jeewndo 
|, epispuel, 

ve 

‚eprspuej, 
ua „opistie, 

uessny pds sje ‘suerneymjan) 
« 

uaAeINYIN; 
uee 

Jew 
o
e
s
 

ap 
ut 

Oujoyyimiuo 
eyosiwouose-yijanwiny 

« 

UeBAYON] 
« 

ssnaenujeeyas 
aye 

do 
‘veures1ersprejeq 

aup 
uessnj 

ueput 
yd Bumoy 

w
o
w
 

wiz 
Bye 

uy 

Projeg 
s
e
g
a
 

vappeur 
ven yarweuAp 

ap znven 
yuap 

Ua ,apisile, ua apispuel, 1oon 
prajaq puraran, 

woel o
y
o
s
s
b
a
r
e
n
s
 

ap 
vin 

vorged 
6 

HEE 
S
é
n
t
e
n
u
y
 

STOP 
WO 

Hojf8ISJOOR 
Joop 

O}SSTUNI0g 
Bg 



G1 
OZ LHOUKIVA 

zuaseerd 

uepuouB 
ven 

pirupn kqseem 
zeyyed 

uyatoôspergef 
use 

40 
J07@spou! 

UB 
UIA JOZUI 

Bp 
POUÍHJIS 

UEA 
MejIENP 

-weprsard 
BANG 

OP 
UEA 

JOTEDUI 
VOB 

JOOP 
YEEKHOOP 

ueo 
vig 

vebumyaurusg 
v
e
p
s
o
m
 

uey 
PBipingeg 

UOYETNYIOI 
UGA 

BLES 
B
T
O
N
Y
R
T
U
N
 

ap 
us 

‘ysopedo 

epsom 
yeduerie ao) 

upg 
Ui poydiyas 

UO joysdKT) 
uassny 

sassenoquos 
e
D
u
e
y
u
e
r
s
!
 

op 
iqueem 

Burssojdo 

UBO 
EBL 

UBAGRS 
B} 

SOON 
IJGS 

GISSHUMLOD 
O0} 

ISOOPINZ 

Joydiyg 
ur 

ve 
‘diopeasoupeg 

UBA 
vepinz 

UO 
GY -SY-F 

yeoyeup 
ap 

U 
sepuoziig 

yey 
UI “UBABYAY 

IN| 
Bp 

PUG 

'UBUIBU J
O
G
E
N
N
N
 

JOY 
BOLCEP 

UO 
PURHOH 

-PIOON 
HIJWADI 

ag 
'UEEDTO 

UI 
JOVS 

D
R
Y
D
E
N
 

uae 
usy 

J9eg 
‘uapaiqed 

epuezuaibuue 
ap 

ue 
j
o
n
a
s
 

ueasipyony 
op 

ven 
ores 

ep Joon jlupegpuos® 
yiyuewer 

-06 
uee 

yhyulnyosueem 
Si HIEUGA 

aseyfusuey 
veg 

Porn 

ep 
s1 ueBuesqui 

v
e
y
 
puosÓ 

Uny 
‘
9
5
8
 

UI 
10] 

JS 
WwI0u 

TZ MOANIVA 
1 BL 

t
t
e
w
e
n
 

wen 
‘vekped sg 

enannsuor 
oyfjesuem 

vee 

yosnesoeun 
5) 

yea 
wepversun 

o
d
a
s
o
o
d
o
n
e
p
y
 

op 
do 

818A 
op 

tepuo 
1ep 

porgoDpuasd 
8/8201 

164 
100A 

YUIG 
-puar 

oki 
6 u
e
z
 

“st 
jonJeye 

ue 
Jor yes 

e
e
u
!
 

zey 
egesuelio 

oyfyobsep 
vee 

neanujesy2s 
yam 

do 
s1 

B
e
e
r
 ap 

'
s
e
i
s
m
s
p
o
r
q
e
l
 

UBA 
enesyees 

op 
2
0
0
A
 Ap 

„zoon 
oyksbuujeg 

uae 
8) 

fupaqpuass 
yfjveuszod 

vez 
Hapegpuer 

rewasSes 
yorqnd 

voe 
seep 

sort;asporgel 
sneqsiopeg 

‘
v
a
n
s
y
s
f
u
p
e
q
 

Joy 
UB 

sseuOMmed 
WEIJUOOWSE 

‘award 
veyyoneg 

op 
fq 

vebbey 
Jooruvop 

preyyhy 

-
B
P
J
O
O
M
I
U
R
I
G
A
 

BP 
HM 

DISSHINIO) 
OG 

WI 
UeARIBYINY 

op 
uueem 

0:Da) 
asepalg 

op 
UBA 

ÖUFOYRMIUO 
ep 

US 

p
p
e
u
e
e
n
y
o
n
y
 

ejuu0sbe 
ep 

do 
Orsi 

UBB 
ui 

UEpJOM 
peqebur 

joow 
wepseyoy 

yhyebour 
us 

veAcYpUTz 

P
o
i
s
A
f
o
]
 

$j8 
SUOABUYNIIN 

UBA 
PUIG 

ayers apBoosg 
OQ 

yew 
oreworBe: 

ap 
us 

weiqued 
opesorda: 

op 
van 

zevz 
zoo 

Hemtsd 
soon 

~Sapyony 
ofeworba: 

pur 
B
u
y
e
y
e
m
m
e
r
p
e
r
g
e
d
 

zeen 

‘uaWwoY 
UeuUNy 

u
e
r
s
t
i
j
b
u
e
s
 

oeUOn 
ELTON! 

aueaejes 
uny 

2004 
ep 

do 
yiyebow 

Booty 
oz 

w
g
n
 

2641 
voreinyany 

aip 
uijem 

orla 
Bp 

UB 
UBABYIYDN 

ep 
uessnj 

1epuozhg 
Jeu 

UI 
GPISPURI, 

UB 
„BPISHB, 

JOOA 

piejeq 
ue 

BBISIA 
UBA 

oijpIDenH 
ep 

ueR 
Uepsom 

prencso8 

B
e
s
p
f
i
g
 

ues 
uey, 

6, 
BA 

ueuly 
BBA) 

BIA 

0 uageus 
yhjafious jay erp uaywawabuene 

janyimjug 

1o0zsapuo 
ywerpsea 

‘st x
k
j
e
b
o
u
s
 

eu 
Bou 

nu 
Bip 

‘enonasuos 
U,OZ 

‘st ueegbesy 
OZ 

ep 
JOOA 

DintBAIGSBI 

ep p
y
e
s
q
i
o
o
a
l
g
 

Brpou 
soy 

yfyepinp 
1p10M 

ua 
jam 

Jep 
unegeB 

Buuierseses 
op 100A 

uaye7aq 
vey; 

el poydHjaS 

400g 
‘pusy 

upp 
ur zor 

(uelgied esepus Joop 
buyer 

~yenquospeiged 
do was 

op) 
ualssy 

Ue (HEINFJXBI 
O18 

apnoyog 
joudiyas) 

versn 
op uebBq 

‘uewoy 
100 

48 
82 

JO 

up 
pers 

‘ordes 
acy 

verenpmyuo 
orbejans 

Uae 
219;00s 

-woxy 
op 

neaaw 
arsBooy 

jay 
do 

LUGEM 
‘soUn[D 

VOdTy 

pue 
Ang 

‘uotbey 
wapsersiry 

1PQOrg, 
USB 

UEA 
Gopi 

JOU 

zsed p
r
e
w
o
a
 

azep 
uj 
S
U
B
A
M
R
U
I
N
Y
 

Wopuas 
Pjalem 

960 

-yaeemau 
ep 

hq 
vassed 

sip 
ubz 

veul 
yp 

rsin{ 
kwaa) 

‘
u
e
j
u
n
d
i
v
e
z
 

up 
uta 

joydiyas 
puoy 

sanuerpe 
owezinnp 

ue 
Bur 

sim 
oyfijeddeu 

8 ‘ONE 
M
I
U
O
I
 

yeubeeip 
‘usssesoid 

do 
ynpeu 

op bq 
vauewebues 

Je 
Oxkjebsep 

Ul 
VEUSIP 

PIBGYIOOA 
Spe 

S1ApTY 
UEA 

FOJBL 
Op 

URG 
JOH 

'OYIEGIOY, 
UEA 

SIN 
Joy 

ISOOU 
T
e
e
 

vejueureduere 
ejewsojui 

Jeet 
UeA 

Uk] 
epeam) 

BG 

wejbeeip 

Jay 
ue 

mepeegjesi 
op serv 

vapiom 
ueyoysd 

pool 

yeou 
fiqrany wewormnespsrgeb 

uae si prauykyobow 
uexoozsepuo 

aj 
BJEPUL 

UB 
U
E
P
S
I
E
P
J
O
O
M
I
U
D
J
E
A
 

ueite 
ep 

uee 
geel 

Cusynaut 
fig 

JOY 
UIEBAA 

'UGEIS 
JORAN 

-U82 
SHAPE 

ND 
Ul 

BP 
S
U
S
A
B
Y
H
/
I
N
J
 

HOW 
#,01D8 

BP 
SOA 

yeduee 
UBB 

Jesu 
vepsom 

PJBEIIBA 
UEY 

W
O
I
)
 
PEISPURY 

Bosdsylny 
son 

us 
uepeuypd, 

BJOULIOJ 
UBOIS 

JEBINUG 
'BYIOQIOUL 

UBA 
SIN 

JOY 
VOL 

-uiq 
v
e
j
u
e
w
e
 

BuG IIB 
BABUPAOUUI 

LAWO 
Uly 

978180 
BG 

1
1
0
 

UEALBEM 
FOUI 

IS 
200A 

UBURG 
Banat 

ayy 

-9bous 
JO0A 

s
u
e
s
 

UeA 
UeBuiverseses 

ebuejuasel 
op 

hq 

M
O
N
 

HOMO 
JOE 

FOOE 
JOBZPOOU 

BJ 
JOORNEM 

‘weweg 
ves 

Buvorrose) 
simples; 

op 
1004 

BOIMOE 

warn, 
os 

poydyytg 
mo 
p
r
o
y
r
i
;
j
o
k
e
u
 

op 
ze0ziopug 

‘saquenbasuoo 
eyfjeBour 

uny 
JOOA 

Boo 
your 

vepuaswerd 
sondo 

ezep 
uessm 

Burbemye 
epeot 

voo 

J
o
 

4 
puo 

J
O
Y
 u 

uspsom 
p
u
d
y
a
q
g
e
l
j
e
 

Japou 
JyS 

H
u
p
e
q
r
e
p
n
m
w
u
o
 

us 
-puouB 

jey 
ven 

enisod ua 
uspeYy 

~yiyepsoomjusien 
op 

baseem 
‘sande 

opuoprjIs10n 

u
f
z
 13 ‘uealupeg 

esennansed 
row 

‚prey 
BurAoyd ones, 

U
8
 
JOOA 

U8ÖIOZ 
A} 

UIBLOHJGBAUIIN 
ey 

UAUNG 
DIOW 

-peotysen 
ue 

-pucs8 
ep 

do 
(q 

ue 
ueAlyg 

8} 
pyasam 

op 
ut 

seddar 
episiie, 

eneqeyjemy 
UBB 

UBABRS 
JOY 

do 
V
E
N
I
 

a1 
Hewmd 

poydnyjag 
JOOA 

sjeyyud 
(8 

wo 
Jeruour 

01590 
op 

seuu 
UBOP 

B} YeOZ/EPUO 
WO 

UBB 
HOBABG 

OYSSIWWOD 
OQ 

‘
B
u
n
e
m
u
e
w
e
s
 

do 3580 
Byspeu 

vee 

Heey 
ue 

0186s 
op 

ut v
e
m
n
o
n
u
a
m
 
B
u
y
e
p
u
o
 

yoy 
uee 

fig 

B
e
e
p
 
ze 

p
s
o
m
 
phiespeq 

suvepayppaquo 
BleijNI 

Jed 

‘
e
1
o
p
u
g
 

ow 
,pjely 

BunAoyd 
Foro, 

184 
HEp 

ODISL 
IBY 

Si 

uarrtgyanj 
op 

puot 
m
e
w
p
e
o
l
i
s
s
n
 

ue 
-puod 

ep 
dQ 



10 
1 02 B

O
N
A
 

“BANE 
ep 

sayeyD 
ul 

vajapuee 
abeweoed 

yljeb 
uoo 

vew 
sewewaep 

aspuejuaung 
Jaxyed 

uliz 
toudiyos 

ipaaiquen 
plnsayhraBar 

‘vaasomuen 
yaoy 

ua} 
~SPUE 

ap 
UEA 

%8 
sueJ 

op 
sbodorgy 

aplamoUabsmag 
BSUBIJ 

Jay 
Nu 

‘Uapaipano 
aspueyapay 

UBA 
vapuey 

ui BipaqOA 
saaw 

za1u 
HOY 

Spurs 
SI HZ 

joydiyos 
“jouydiyas 

J00A 
snp 

ua 
W
I
 

8p 
J00A 

uaqqey 
veBjoaa8 

epuadiuBui 
viuwer 

do 
yep 

uey 
validd e

y
o
s
y
e
e
u
n
i
e
e
a
q
y
a
n
;
 

Jepuo 
yun 

eerd 
aap 

Buuaues 
ap 

ueA 
3Y91| 

8Y 
UI 40482 

W
T
 

@9ues4 
Iny 

Buipjoy 
ep 

ven 
faapsepuo 

Iddeyssyeew 
“HEBAYIN] 

Sp 
WLOA 

Nu 
‘suo, 

UeA 
J8680sA 

WIN 
ap 

SeAA 
-vawouabam, 

346}S 
U910}98 

UBxyONEG 
leauge 

Jay 
si BaUULEP 

UJ 
Jaow 

spears 
YaauIWOp 

aisuauip 
efeuoneweuI 

op 
JBEW 

‘Yeez 
SPBUONBU 

uaa 
WOOU 

Sem 
JEEAMIM) 

“Lalo 
30 

jos 
NY 

vas0J IE 
Ban 

uajeds 
U
a
e
m
j
a
u
 

ap 
uy 

‘UBSINN 
JEEKf9 

sneoAuJEEUIS 
a1oboY 

UD 
asabe) 

I
D
E
M
 
‘UBYaNgeU 

UBA 
pfeJaM 

U8 
L
A
U
S
 
UBUICA 

319 
“Uat0199 

UaxyO.NEg 
LA 

uappeur 
BYDSIWOUTTE 

UEA 
100 

JeEW 
‘uasapooB 

ua 
vesuaw 

UBA 
Ja0AIaA 

100A 
uebuipuigsen 

wea 
versamsen 

s
e
e
d
 

8je.nuag 
uaa 

voyamjau 
zde2u09 

Jey 
WeIpPIIA 

SUBABLAYIN] 
puoJ 

Ua 
do 

waBurjasmmvauo 
ap 

UBA 
asAjeue 

uaa 
ui 

‘Ágmaeg 
Jo 

|euOg 
189049 

uoo 
1aA0 

8m 
Ue Uap 

UJ 
sepmz 

op 
JOR o

n
s
y
m
 

yorz 
ep 

’, JOPLI0) 
Lodsny 

uaa 
ueA 

je teydiuas 
»eeuds 

nn 
422 

do 
vaxanbarjn 

Jepuoz 
s1ex0zog 

do 
Wo 

ueB 
jaap 

JoxluBuejag 
spears 

uaa 
100A 

‘Aug 
vodany 

uae 
10) 

placsGaikin 
‘pjesom 

ap 
ui SUSABLAYIN| 

6)018 
auapue 

[aaa 
sje zou 

‘joudiyos 
si 

uauel 
ued 

-OjaBje 
op 

uj 
‘VOLE 

UE 
JO 

vangouuen 
BimBarjA 

sed 
vesuew 

seem 
WaARIAYIN| 

Use 
Puaynrsyn 

Bue] 
sem 

poudiyos 
“UBNYSOUSA 

JEBKJB 
YoU 

— 
UBUOA 

apuajgssim 
spaars 

ul — Ue 
uayyoN3q 

Pinraylyaber 
sneaAujeeyss 

asopseaw 
uliz 

SuBABWYIN] 
puos 

Buijessiwauo 
axhjayunry 

aip 
uy 

“38 
‘Inmonaseu 

op 
‘erwovoas 

axfijawns 
op 

‘uiz epesq 
ul zeewipyse) 

ay 
:pinjaB 

uep 
Jeaw 

jaaa do yay 
Bunpranag 

anp 
eptspue,, 

ep 
sje 

‘uaaeunyon) 
ep 

UeA 
taas6 

ap vep 
ulz sexluBugjaq 

vounnaejes 
ua wameu 

Joy 
UEA HaNfem) 

op 
hqseum 

’ apisuie, 
ap 

jamoz 
p96 

18g 
‘si adoas 

a19pauq 
[8A 

uaa 
Jaw 

yms 
“Bees 

uae 
suaagipyan) 

puos 
Bujexswauo 

axfijemuins 
ap vep 

Guivew 
wea si eissiwwos 

ag 

“U9PrOM 
NOZ 

paonaf 
seam 

wa180I5 
Bew 

plase 
yao3 

yhyapusayn 
Pydiyas, 

yep 
Bunyjoreg 

ap 
Japuo 

vemnonuem 
38y 

sje 
‘uoseepdo 

jaus 
480M 

Inna 
Jay 

ver 
Yaor 

“st panied 
Jem 

salApE 
suapTy 

Yay 
lizquep 

sip 
‘ye 

onry 
aysygnd 

esuazu 
uae 

vase! 
je e

e
n
s
 

arssnasrp 
ag 

BuinoBwo 
SP 

UI veAJBEP 
Japuny 

op 
ue 

oydtyas 
wea 

19006 
ep 

uassm 
suereg 

op 
Joop 

psaanwopab 
uasel 

uadojabye 
8p 

si veenuon, 
op 

Jaao 
aissnasmp 

ag 

UayldAydu 
Ua 

Buravyauospargad 
10} J

e
e
n
 

WN 
WER IXAIUOD aq)



EZ 
1 DZ JHOUNIVA 

“uadoy 

[WM uaronposd 
jo 

uersuaip 
urearuanegyany 

vay 
do 

— one 
jo 

snq 
‘UIA. 

BIA 
staJJ0op 

do 
yalU 

Uep 

1e — 
ap 

ualqued 
ajaa 

do 
yorz 

wou 
Aug 

o
d
y
,
 

aq 
'
„
B
u
u
e
m
a
s
v
a
n
r
e
 

my, 
uae 

do 
wouab 

anisod 

-wo3 
abipunymnoquapays 

ugg 
vauuIg 

Uajje 
‘Uspay[I9e} 

eJapue 
ua 

enuaIJapebsaA 
‘uasouer 

‘sjaquim 
UswoY 

JZ 
y
f
p
a
b
o
w
 
uefgsed 

asapue 
Joop 

Burpansimauopaofysen 
p
e
e
w
 

ua 
paobysea 

paz 

Heptwauo 
“puoub 

ap 
yaxyxwquo 

joydiyas 
Yunddoouy 

ylapars 
vaa 

10) WaaNjoAs 
UAAEWWYINE 

9g 

stasroquaneyyon) 
aabra 

joy 
do 

seEjoyXIMGUO 
„oprspoej, 

UEA 
jos 9g 

wouab 
ssabizias 

do 
puaynjsyin 

jam 
uliz 

seew 
‘yeaqway 

ap 
UBA 

B
u
n
y
e
y
e
 

ayss9a 
ap 

UBPULIOA 
SJJUIM 

99Jj-XE} 

apueeysaq 
Bue) 

je 
aq 

“pjasam 
ap 

ui UgsiwOUIe 
aJapue 

Jaw 
IPJOM 

uapuogsan 
a1WOU0Ia 

espuepapan 
ap 

JOOpseem 
JOJOW 

s
e
u
a
g
 

sje 
WIX 

ap 
Jew 

‘saquenbay 
ua 

uaburpuiquer 

UPA 
YOMYAU 

Jay 
J
O
Y
 IS 

UA 
aQuassa 

ap 
SI yfnapureun 

‘(sJarbessedsayjsuen 
%G/ 

UEAIBEM) 

suaGizias 
ua 

ualiddeyosyeeuqieerqy 
any 

UBA 
alsualp 

Ua} Jee}s 
SNN 

INNINsesUIUaAeIAYIN| 
ap 

UBA 
usjepsepuo 

axfubuejaq 
uliz 

‘
u
a
u
r
s
e
r
s
a
s
s
e
d
 

'ssebuey 
ap 

‘uaueg 
ap 

‘eUIWIa} 
ag 

‘UAAEY 

-Wony 
ep 

UeA 
Yemgeenuon) 

ap 
ul 

pbajabisea 
‘Burjarsjaop 

ayfyjanam 
ep 

ueA 
Guyinaui 

ap 
sig 

ONIENJ-,UONEIAE, 
JO „OPISIIG, 

op 
YIN] 

ap 100P 
490As0a 

JOOA 
zunddooey 

exyorsA} tog 
UEA 

SCBJONNIMGHO 
Ha 

Jepsaeyag 
op 

UBA 
jos ojouompen 

eq 

“uap 

-18y9s18pu0 
U
a
p
[
a
A
p
 

am 
ji 

[ERWIUIW 
JOYdIYIS 

JOOA 
aM 

vauunY 
07‘, 

SUBAELAYIN| 
— swapow 

*a10J6 
|2s00A — UEA 

page 
ep 

do 
peyab 

paojaul 
92026 

uaqqay 
weeriyan| 

ap 
ul vabuuspueJaa 

aq 

SUAAEYIYIN| 
ap : apispuel, 

ua 
apisiie, 

ven 
yundsinyx 

yay 
dQ 

EF] 

‘uayaadsesapuiy 

ejguonmpe.n 
ap 

uep 
Hoos 

esapue 
jaay 

Uae 
ueA 

uabuibepyn 
apsearejeJabnauw 

uliz yoy 
“aya 

‘uawarsÁsodsuen 
eaageaouuI 

‘uaay 
wore 

ueuIaaUeAltpaq 
„
a
p
e
 

0} a[pesa, 
‘uaaeunYony 

sfenneu-Z0g 
use 

: prayweezinnp, 
J00A 

uarsop 
uliwsey-abuej 

Jepuo 
uajjen 

ueAseep 
ajar 

je 
UapjaABaya 

ue 
veeamon) 

ap 
do vebfurbepun 

ayfyapnoyur 
eranetu 

Je 
U_WOY 

Ise3j 
JOU 

INQ 
3Se) 

"uabteupeq 
3} ‘Jeeysenuaysuen 

Jey 
[e100A 

Ud 
'USAEWIN) 

AP 
UBA 

WaMyau 
Jay 

UEA 
HANIEND 

ep 
saweep 

ug 
“uebeijn 

ey Buiwwersegpuie 
ep 

do 
y
e
p
 

uaburpuIqaA 
JuI0d-03-3U10d, 

BIA 
ua 

ueJassed 
2) ny, 

sje 
(poydiyIs 

wo 
uasuey 

veliddeyosyeeugseeA3yYIN) 
UaAaB 

UaI0) 
Ie} 

azap 
IV 

OE LEOANINN 
1 22 

“SA 
ep 

vew 
uebeupJea 

nd 
Joop 

uebespsaa 
ayeseyeyig 

ueA 
buibueAsar 

ep 
ua 

‘ISEMYLON 
US 

B19 
UEA 

sISNy 
ap 

‘1eqng 
UEA 

UBAeLPYIN| 
auapoweJ}N 

‘81016 
ep 

UEA 

AANOg 
ap 

sje 
ueBbuipaxsivauo 

Joop 
ynup 

Jepuo 
zeers 

JoydiyaS 
qny 

ap 
UeA 

anisodenuesunguoa 
ep 

Jeew 
“edosng 

uea 
UaAeIYIN| 

e3seq 
0) 

UIZOXIAA 
[OYTIYIS 

Ja[janesy 
ssauISNg 

sJaBIzIeJUajez 

JOOA 
pejg 

Jay 
ULA 

s19za| 
S
g
 

USO 
JeEM 

BOOZ 
Jaquaydes 

UI Jeeg 
Je 

‘snq 
ep 

UN 
sueAeN 

YIN) 

aysaq 
ap 

UEA 
uaa 

JO 
a1saq 

ap 
sje 

UeJel 
je UaHUNyhjaBsen 

ajeuoneueyut 
(iq ywoy 

joydiyss 

“epsom 
ueuuny 

JUNdaIssNasip 
use 

JOM 
W
a
a
 

UaARLYIN; 
Jey 

vang 
PjewpaoBiseA 

ue 
-pucaf 

ap 
do 

usyeyANQIe 
ejgiosaWWED 

US 

UaBulUaIZJOOA 
BANU 

sjeuoneu 
ap 

UEA 
BeEUIqWOD 

ap 
noz 

joydiyaS 
veuUIG 

"vebUIwwawepuo 

auede 
je uliz (joydiyas) 

uaBuruamzsoonyemgsu 
ap 

ue 
(PV) 

oodsJaoaren 
aq 

“Heeauon) 
espuey 

-Japen 
ep 

ui 
apse 

ap 
uee 

zeiu 
BousjeJooa 

st ‘swifies 
HHM 

epslia yay 
‘Buisaijds 

sapnoyjaapuee 

apsearouebsanag 
vee 

yI0) 
sued 

ap 
LodoJay 

UI joydyas 
Haay 

Hox 
spurs 

Jeeyy 
‘Buissedaor 

UEA 
Jalu 

joydiyaS 
UeA 

Buebssnag 
ap 

ueA 
uazegje 

19u 
eu 

499) 
‘buuesneAud 

‘ounbes 
apseIn 

uaI 

“peesbesed 
apuabyo 

ar) 
dnoug 

joydiyos 
ep 

ueA 
eoUeWOLed 

ajsIsueuIs 

ep 
ul ‘(puej 

suo 
UeA 

YIN 
ep 

Joop 
pteyseegeJeg 

ap 
JO0A 

uefisoz) 
endunysiseq 

ep 
uee 

uliz 
Uap 

-UOMAA 
39a.Ip 

JaIU 
dtp 

‘uaa 
HADIE 

„opispuej, 
UEA 

(espuee 
apuareoub 

yey 
yn 

1ylijg 
o
u
d
s
 

uveA 

Buuesije19Jewwoo 
aq 

“suaAeupyan) 
do 

vebuuapuesea 
ui Joop 

suaBjoAraA 
U
I
 

WeeAYyoN] 
ap 

ut spuau 
ueA 

OYA 
aq 

{uueues 
ap 

uanspseao 
veliddeyasjeeunseeniuyony 

ayjaM 
‘uarsouB 

peen 

-yanr 
ap 

rez 
odwar 

yjam 
ui 

:ulruser 
abue) 

ug 
ay0y 

do 
pieysayezuo 

JOOA 
ap 

16J0z 
1y91ZINJ00A 

zey 
Ut 

SISUD 
aYXIStWOLUOI 

UI 
Jaw 

‘NU 
JeYOZ 

‘psapJOANG 
wers 

enueNJU0I 
ap 

Uaqqay 
BIG 

‘Buuasiyeuogewsarur 
ua 

Buuasiesagij 
vee 

tsaameb 
braewysepuo 

jes00A 
st (NVT 

ap 
piaagsooalig 

saar) 
veeayon 

aq 
“Buuasyyeuoneurayui 

ua 
Buuasijersewwoa 

‘Buuesijesegnj 
:sueaenyInt 

do 
Bunpyenaq 

HHM 
ep 

suabjoA 
UaQqay 

verseep 
aug 

|, ‚nman.nsesjuI 
UB 

UaJONJBU 
JOOA 

vabuuepuesen 
apuadiubu; 

ven 
saunas 

sha 
ypreyosiapuo 

HHM 
eq 

“ueepabsoon 
veBuuepueJan 

ayfuBbuejag 
917 

veggey 
‘uayja) 

syljamneu 
uazuesb 

ua 
‘neealujeeyIs 

ajespuow 
Ua 

ajeuoneU 

vey 
ua 

8/240] 
ay 

wassni 
p
o
m
 

pjayeyIsaB 
UIEEM 

‘pjaJaMueenyIn) 
ayVeMyeUsA 

ep 
uy 

AMISHE, 
ap uee KalweuÂg 

7’ 

dezeBur 
vepsom 

vawewnnsut 
399M 

ua 
Je 3Baam 

aim 
:suaAeipYyan| 

puou 
Buijaysivauo 

axlnerwens 
ap 

fig „souewsA0b, 
seeu 

do 
Beesa 

ap 
1daos 

uq 
“essaA 

991A 
Ud 

‘uolmedppew 
sjeoz 

‘valnsed 
asapue 

uaa 
us 

Jeeya 
UEA 

yljayUEWeE 
ayew 

apuswWauad) 
Ur 

Ullz UapaysaAg 
‘UapayeAd 

uea 
uapayyyabowsburms 

ap 
Joon 

senuanbesuoa 
a}0J6 

yaay 
yeq 

“uapaypbaoAag 
sjawoy 

ua 
e
o
a
)
 

apjalsahisea 
uee 

alu 
yoIz 

vepnoy 
SUAeIPYIN| 

Ua 
WeeAJYIN| 

puod 
UayyMIsHeesA 



57 
1 DZ LUOJNIVA 

OE IDARINN 
+ #2 

ueptaysseg 
ayss98 

vaqgey 
wepsanoy 

ua veA0UPUI 
WeEAYYIN| 

J00A zunddoouY 
UeA 

jou sjeuon 
“pen 

ep do 
jesooa 

80} nu 101 YoIz 
UAJeNUEIUOD 

pUBLApAR 
UI SUEABYAYIN| 

e/eUOIBa) 
2161015 

8g 

“yeedeq 
sefsew 

ua 
uazlud 

gez 
snp 

ue 
Tredpuew 

agiszewuios 
usa 

sje 
ueeIedo 

toudiyas 
J8eM 

‘veUS}ANIE 
UOnBE-uOU, 

ep 
Jaru 

IptoB 
EWN 

ep 
UEAIYIIZ003 

JOH 
"UBABep 

uayieuuey 
aydsnstjodouow 

ep 
UEA 

1YD4 
194 

UI ‘UEWETARIE 
„VONEIAG, 

ap 
200A 

SeBseUNSUIM 
ue 

UOASUG] 
JOAO 

UBye/dsye 
BAIN 

op 
UB 

foYdiYIg 
verew 

veuuigseeg 
(9002 

1ewey 
epeam]) 

weassÁs 
‚pm jenp, 

epweeueBoz 
ray 

zow 
UexeW 

ar HOO 
Heey 

[oydIYDS 
UEA 

pleeg 
e
j
g
l
a
v
e
u
y
 ug 

suonedimwed 
%8'6 

[A 
9 

23 M
E
I
N
 

%0'0L 
Ip 

ub 
B1e153 

[Rey 
%6'Sy 

ve 
9z 

SsauINSUO?) 
u 

Er 
HONEAE-LEN 

H
E
E
 

Ez 
is 

wonelay 
xe} 

aye 
J
e
e
y
n
s
a
y
e
n
e
n
o
x
a
 

yaTwWo 
SJasse 

Jeu 
LO 

WINJEI 
[ELO 

UEA 
% 

3/10} 
ap 

UEA 
4, 

L002 

“leger 
ep 

eIz ‘sJeyeugsUIM 
810, 

ep 
3eAaq 

ua 
eo} 

sers 
zweeu 

‘senouny 
aBueao 

ep 
uaa 

Buijepung 
ap 

*UORBIAE-UOU, 
eg 

“je 
Beezsof 

ueJel 
je qweeu 

‘peayiom 
aysuee 

efsuompen 
ey 

‘uogeAg, 
jeapuee 

19H 
“pieBardssaem 

v
e
B
u
n
e
x
y
i
a
u
o
 

ezep 
am 

verz 
dnozg 

joydiyas 
ap 

uaa 
uaBajsien 

ejqloueuy 
ep 

uy 

“puosB 
ep 

do 
Burjeswwo 

exfiyeawmu 
ep 

prajeq 
,episure, 

Joy 
yeedeg 

Je1g 
‘vanlupeg 

ua 
ueBuruom 

ueA 
mnog 

ep 
100 

vopje 
uabunpedeq 

varuigseBam 
UeJNOWOS 

OW 
EUPEN 

UI Yo! 
u
e
J
E
 aA 

pleuBijtA 
ewagxe 

UB 
sarsstwe 

‘pinjaB 
Joon 

veuuousprey;eag 
“woe 

o1Bas 
ep 

ui 
aywins 

UBA 
ors1eeyIS 

veR 
soaopreassworp 

ofeuorrusorij 
ven 

Jos og 
hq 

- praualepsoomauesea 
axlijanem 

Jeey 
UEA 

jastoojam 
sig 

uaaawgwyony 
vee 

W
e
u
p
 

jeeuon 
peur 

01501 op vj woburpedog 
oxlijsras 

203 spre) voedun-norun 

“vepue) 
eJapue 

Jeeu 
1de9u09 

AND 
vodary, 

1oy 
UB 

fapowueaewuany 
ay 

Heewodxe 
loydiyas 

“uaeywoJe 
otBes 

ap 
snp 

ue 
suaAsyyany 

aIp 
eA 

Buijaxsanuo 
op 

loydiyas 
wpaojaureq 

UBAOYPULZ 
ue 

PeysAje] 
‘wepJanoy 

UEA 
SUSARLRYDN| 

ep 
WEA 

JeeuoBIe{epew) 
Sly 

“uepteygsJepuo 
S
u
B
A
G
E
T
I
N
]
 

9} 
BuO; 

Bas 
ver 

s
e
e
u
o
0
;
o
(
e
p
 

ow) 
UEA 

101 
eg 

Sanejal 
epueBroa 

ep 
uauuny 

om 
‘L.epispue}, 

ep} 
suaAeyYON| 

puos 
UapergaB 

ep 
ui Buijeyswauo 

B
y
a
s
w
o
u
0
 Ie 

UB 
oxfgerurns 

op 
Jo0A 

veBjoAoB 
veggey 

'‚aptspuey, 
ap 

se 
,aprsule, 

op 
uee 

|eMOz 
“UOIBIQWe 

83 JeBFBMIANLUOSPergeB 
“U@ABIYN| 

UEA 
POJ ePUBIOPUEJEA 

Bp 
UB „eprsste, 

ap uee 
spuan 

veAargdsag 
JO0AUSIU 

8g 
ejesÔejuI 

vee 
UBA 

jo) 
op 

zatu 
J
S
 

op 
zly 

Bousjes00A, 
‘Sepinz 

ap 
ueA 

Burjexyuquo 
ap 

hq 
very 

-Aonaq 
YOO 

sl JUS 
8
 

‘IEA9D 
yay 

plays 
zom 

si up 
sew 

‘(euluwE) 
aAANaIU 

Uee 
‘ueGDEEK 

97 
uge) 

UaABLAYINY 
ep 

UBA 
vebuipresmin 

eBnswoyen 
UeA 

BAsoYag 
UR 

pjeaqsoonlig 
‘anounqueeaqysn| 

autewud 
ep 

Jew 
vepuogJan 

3ys 
uaa 

vedoyueepuauB 
op 

uitz swos 
toydiuyas 

Írqeu 
vepergeB 

“Burpiesqun 
esepseA 

200A 
veuuerd 

Je 
uliz 

ued 
B
u
y
y
e
x
p
q
u
o
 

ua 
B
u
i
r
e
m
u
e
a
 

ap 
ul 

ueIz 
p
o
o
g
 

tp 
u
e
B
u
w
a
w
e
p
u
o
e
 
sJepue 

ua 
‘toysdiyg 

ua 
preykqeu 

e33eJm 
ep 

ui 
premwauo 

peokysen 
si susAeguyony 

epieg 
lig ‘JOOAIGA 

JeequadO 
Jeu 

eudiyag 
puo. 

Iuedpyew 
8)p12Jewwo 

exs300J6 
op 

jew 
JeebueR 

enuezngu0og 
ep 

Jeep 
JYS 

wus 
yunddoouy 

pach 
usa 

19e1muo 
x00 

‘uavew 
9) Iyebow 

z00d 
MOgetAe-uoU, 

abiaays 
use 

WO 
ep 

BIA 
|OYdIYIS 

Jepwo 
‘jas 

amneIu 
jaqquewepUNY 

veg 
“UU 

USARINYIN| 
Jay 

L
E
N
 

peobisea 
Byeyosuiapy 

ay Bou 
sueaeypysn) 

ezap 
kg 

„Loner, 
ap 

si 
uaaye 

1eIN 
“uayerds 

a) A
y
 

yodiry, 
YOPMIUO 

ue 
vepuoud 

1dooy 
‘dnosg 

joyudaog 
op 

ueA 
jeepsapuO 

‘(qYS) 
e1EISy 

teey 
poydiyas 

uee 
UBA 

wo 
BeosA 

a) Bou 
s1 zou 

Je0w 
‘suaBizies-y81U 

J00A 
Buruepansueip 

yew 
e
z
e
 

Uaddeys 
p
o
r
g
e
ö
w
o
n
s
g
g
o
n
j
 

Joy 
go3ng 

sesjoysimswopooljsen 
wo 

sevjopueypuorb 
aen jor 

eq 



LZ 
1 

02 LHOUNIYAN 
DZ LBDANINN 

1 92 

|yoshWwoUNIA-yfe}WH 
UB 

UBEATY 
IN] 

UBA 
Yo|AyeR! 

Jay 
do 

UebuiBapyn 
91016 

ep 
wo 

aywiry 

yljaGow 
yep 

ypaiq 
‘Uewoyes 

si 
sayemuesa 

saBQsns 
ui sepuly-1e0/§ 

ymsBeesa 
Jey 

19A0 
arssnosip 

ep 
ON 

'SalApe 
pp 

Ul 
w
e
 

jeeQUGI 
Usa 

st 
(UUGEp 

uvarunddooug 
ep 

ue 
v
e
H
e
r
g
e
u
j
o
d
s
u
e
n
 

‘
B
u
r
a
g
o
 
o
y
I
s
i
w
o
u
0
 Is 

‘ajWINJ 
UEA 

SHRIOIN/),oprsperey, 
19 op;se, 

LESSNI 
OnBJO 

Og 

perspuay 
oxlgopsoon 

ep 
veA 

wemgau 
slepers 

yay 
UBA 

feepaepuo 
n
e
g
 
uz 

do 
zuwoa 

oiBeroodonew 
eq 

‘pEIsAye7 
(praAbeijA) 

ue 
ese wry 

10) 

vensun 
Y
o
 

aip 
‘wepsaysury 

ovbasoodo.nery 
ep 

UBA 
yn 

jaap 
189M 

verew 
vepeneb 

ezep 
ny 

sl 
Jajads 

efe1ans5 
vee 

wapserswy 
eweewel 

ep 

ep 
w
e
e
r
e
g
 

zeg 
‘IoudiyIs 

vo 
sepinz 

uessm 
Burpsom-ul-sopus02 

ep 
sl 

olbas 
edhy 

apsap 
8
3
 

‘sJejeds 
aysyfubuejeq 

ap 
eplizspieyseao 

ueg 
uliz 1aawwewwepeen 

aweawab 
ep 

ue 
pus|joy-puoon 

819 
word 

aq 
‘9qvs 

ep 
ue 

oysdiug 
jlupeq 

asaynoqued 

yy 
“(3YS) 

roudryIs 
e
A
 
vapuey 

UI 
jeep 

yluBuejeq 
ueB 

100A 
(PseumpaoBisen 

eranuerod 
ap 

snp 
ue} 

ppewpuouB 
ap 

si uepemed 
ezep 

uj 
‘UeABLYIN] 

ep 
UBA 

uazsoopinz 
Us) 

paqa’ 
yoy 

ue 
GY 

ue 
Gy 

‘yy 
ep 

vessra 
seoyeup 

ep 
wo 

je100a 
zeeB 

Jep 
“
Y
O
U
U
 
YotweuÂp 

vebre 

uny 
ve 

veaegyan) 
ep 

yew 
uliz 

vepuogsen 
y
e
p
 
Jepuw 

ep 
'100A 

veuueyd 
18 

uitz Jo 
‘ploy 

-Bialupeq 
jeeA 

Je 
st YOQ 

“uaqqey 
UaAeLAYIN| 

ep 
Jew 

pueg 
a1JaJIp 

asapug 
UBS 

JO 
UBILOAIGA 

toudiyaS 
em 

uesepeoB 
ap 

vealupag 
[ee 

ue 
jBuIUWS) 

67 
UB 

UG 
VEURQ 

eÔRSWOYa0I 

eyfiye 
Bow 

soon 
veBuusassse, 

op 
yew 

UapemeB 
ep 

am 
Uepum 

UUeRG 
‘uliz 

Jon IE 
UeI0}98 

BI9A 

ugeem 
ue 

pinpeBuee 
y
o
m
,
 

oGes-joydiyas, 
yaw 

jam 
yep 

peiqe8 
jay 

Bq 
veeg 

woreeg 

“eptspuej, 
ep 

uee 
190) 

Joy 
URE 

Insed 
obue 

sje 
;OYdIYIS 

ue 
„eptssie, 

op 
JOOA 

uepem 

ejeuoneY 
UBA 

jasjaqs 
uable 

Jow 
pjaiem 

use 
‘jez 

via LVBIUBABINYINY 
Jay 

Si Buu 
BYSUBUUK] 

OG] 
° 

:sngeatujeeyIs 
epuedojdo 

‘apueiiyosien 
do 

uaqqey 

Bunpyanag 
vey 

oar 
way 

oq 
2810 

oIp yeeySEq 
yfjUEBIe 

JeEw 
‘IGE, 

„ep, 
JaAD 

[Ber 
uegerds 

ay 

“uaaye 
vervedse 

exfjaywms 
do 

yeiu 
snp 

ua 
cies 

ap 
ut Buijeyywquo 

ayssauouosa 

-ylneawen. 
do 28) yrupeu 

ep ,aprspusy, 
op 

hq serape 
yp 

ui yep yylI}q senejes 
UBA IYIIZIBA0 

Yp UN) 

“
U
B
A
B
U
W
 

IN) 
ep 

JOOA 
UAyLE]y 

BBW 
JOOA 

15107 

e
t
w
o
u
o
 Ie 

ajeu0lBal 
e
p
u
a
s
s
u
c
n
 

uM 
peo 

Le 
“veAEUW 

IN) 
Ep 

100A 
UeASQoedsied 

ep 
ober 

ep 

ut Bugoyrwauo 
eysstwouode 

op 
1paopnueg 

ploseslyoboy 
‘westasag 

veuwny 
6) puejuayng 

Joy 
UI 

ueburwwersag 
yous 

WO 
sseWaInZaM 

100A 
plausfyebow 

ap 
ue 

‘uesepeof 
ueA 

J80A1SA 
JOY 

Yow! 

sug 
ezaeurp 

‘(prayliqeu 
ssveyjo 

ueA 
vesepgord 

oz zepwo 
do 

Jee 
ye 

veys0z 
UBATUPEQ) 

vejepsooA 

-
a
n
e
s
a
w
o
6
B
e
 

:uasasedo 
vegim 

3) 
L
E
A
R
Y
 IN] 

uee 
Iq 

s
t
p
 

Wo 
vegqeU 

pel 
epuadojveayn 

uauuny 
ueafupeg 

‘uaalupag 
(ejeuoneuseui) 

JOOA 
ze ewipgsbuibnsea 

yay 
vee 

[iq 
sow 

eyfufue] 

-6q 
ui oz Beeup 

Ua 
offal 

op 
ul B.QUEd 

BYSSIWOLIODS 
B
I
E
 

ap 
UEA 

UBB 
SI 

UBABWRUIM 
OC 

oerbos op a) Burjoryimwo 
oyosnmoue ze 

op 
wea 

vfijenwenpe si wp B
p
o
w
 Io 

syewe:ol 
op 

200A 
10y00pKjeejdsburdijsen 

uee 
s1 joudrjos 

“uepeojuteq 
uepelgeB 

esepue 
ut Burjeysimuo 

ejguoibes 
ep 

— 
veBuijjersjeopsjlupeg 

uabie 

SP 
JMUBA 

— UEABLKYIN) 
Op 

[ez 
‘ueAEWJIN 

Op 
UBA 

pueysje 
do 

paobyseA 
uea 

1eeropmuofepew) 

eBnswoxeor 
ue 

JeeueBIepu0sB 
sje 

ua 
suaaeipyan| 

ejeu0iBes 
uaa J

E
E
U
G
B
I
e
(
E
P
 

ew} 
sjy 

Swearpyon 
sjecoiBes pues Barenemioo 

oxfijamein: op jpeojaujeq jogdiyss 

“uanjanugs 
s1848070q 

EjX8 
UOLUNY 

SJOXYULM 
BP 

YOO 
UB 

'1081BAYIBM-LOOM 
B.AXd 

200A 
U3BI0Z 

‘ul 
pgseraf 

wiener 

-uegAlyon) 
3ey 

puo. 
jo 

do 
sip 

ueAlupeq 
ueA 

s
s
s
w
e
u
y
e
r
 
Jeuuebem 

epueBBiwo 
yey 

do 
yup 

ep 
usa 

BunouBsea 
uee 

40} 
1pte) 

v
e
r
g
u
n
)
 

OP 
UBA 

BJ-,LVORSIAB-UOU, 
Bp 

UBA 
Buuearsuerui 

oq 

Je0AIBA 
Jeequado 

ua 
Bem 

100A 
anman.nseuju 

,ebiplizpue), 
ap 

ver 
vinsgef 

ueqqey 
puegepen 

ut Burwwersegpue 
jo 

-uiBeq 
uny 

eip 
sJelbessed 

veyew 
'sJeibessed1ejsuan 

103 
Benyjersuebay 

ui 

w
e
n
e
n
 on) 

ep poos 
saben 

op do yng 

“uese91dwog 
veuunY 

Uapnoz 
USB 

ep 
UA 

Bajuee 
ep 

yfjepuieyn 
eip 

uepsom 

vewousepuo 
vera 

HAnde 
useb 

vebow 
perqaB 

yfneBsep 
uae 

uy 
“uezfimuee 

vepeiqeBsbuuersesen 

uepauysaao 
UBUUNY 

'ueyew 
2} yfpoBowuo 

zetu 
josjersueueg 

Jay 
UBA 

UeBUIpiasqIN 
BjaNquaAe 

WO 

FELIONOOE 
OP UJ W

O
A
B
Y
I
I
E
I
 

op 
UEA Burplerqia 

on/tjeBout 
soon 

opens 
wer wolujoAsosoy 



62 
1 OZ 1HOdNIVA 

vauewsfuene 
‘yepaBeesp 

‘vero: 
(
e
o
u
e
u
i
s
a
c
§
!
 
f
u
r
p
a
m
u
e
w
e
s
 

Aya 
podue 

pereayey 
Zed 

ks 
ouds, 

PiaaBena 
urauey 

-USAEGH 
SE) 

wepseiswg 
esfai 

-joudaaay 

wepsaueg 
H
E
V
A
R
2
I
D
 

plesiara 

a 
stuur 

La 
weep y 

ta 
01bay 

Susadwojzaa! 
w
e
e
w
j
g
s
b
u
t
B
n
s
a
a
 
H
e
e
n
a
n
)
 
y
a
n
u
s
u
 

Bueguawes 

“Burfoyywauospergaf 
J00A 

uaJoreoIpwwey 
sje 

Bunpeawewes 
ve 

Gueyuewes 
ua 

‘oad 
vas 

wi 
enuad 

eys1wou0Ie 
auapue 

UA 
UEpjaABaIjA 

‘0168, 
uaa 

JOOA 
sneamujgeyds 

epuewwipgdo 
’‚apispuej, 

va 
„episare, 

:0z 
uvewox 

Jeewa 
fig 

„ewaygs 
puBerssepu 

uy zanabuewes 
uli 

yraspjooy 
up 

zn 
veivewejepjooy 

eq 

pjaaq 
puamenvauses 

uaz 
gq” 

“u81033e 
uassm 

Bunpamuewes 
ue 

Sueyuawes 
axlpepnoyui 

ueA 
si 

exsuds 
jo 

uliz 
snp 

jez 
‘Burjasywauo 

-spaiqa6 
uea 

si 
exeuds 

ora 
uea 

ui Jo 
Beesa 

ap 
(iq 

savape 
yp 

ul Jaye] 
vearssia0r 

ayluBuejaq 
vez 

“vaBurjemtwauorgelosd 
ueA 

wosjerdo 
Uae 

10) 
Buijaxgwguosparge® 

weepsubep 
uelqed 

uassny 
B
u
p
p
a
m
u
a
w
e
s
 

eastsuarui 
ue 

exhjexyvampeep 
Japuoz 

‘valued 
Uessny 

u
a
m
n
a
n
s
s
n
 

ue 
J
e
e
n
 

UAs 
UBA 

pieybizemuee 
ep 

‘Suluayeqyespaiqad 
eyljepinp 

uae 
‘ars 

apjeepeb 
uee 

e
w
 

Jepuo 
uli 

ues0yaejsaaong 
{918 

‘eneuIpsg0g 
‘UayBUdsye) 

uazery 
(iz amp 

Buppamuewes 
JOOA 

v
a
w
e
w
a
b
u
e
n
e
 

wo 
sje 

(939 
‘Buualsueuy 

‘puos6) 
v
a
n
e
z
w
 
hqseep 

ez 
aip 

vearveumnsu 
ap 

OE 1WOGHIVN 
1 BZ 

UB 
‘uas0}9e 

varjoneg 
exfpepuozje 

ven 
Uapayyl|apsooNyUeJaA 

ue 
UBIO! 

‘sentsodQyoew) 
ap 

Wo 
[emoz 

Joy 
3888 

Âunpemuewes 
lig 

‘valued 
vepyaneg 

vessn 
Bunisemuawes 

uBA 
UBULOA 

ejewndo 
Jeeu 

ueya0z 
Jey 

S! 
puessewuer 

YOR 
Verpgow 

ve 
elwouoIe 

eewpgaa) 
‘puoub 

‘ezwin; 
sje 

vedseavepuo 
Bueyuowes 

ep 
ypje6 

B
u
g
o
p
i
m
u
o
s
p
e
n
 ab hg 

‘Suvapeuag 
ej81bezur 

use 
ueA 

Guejag 
yay 

uedenssepuo 
vepeusleyueyse 

ejeuonouny 
ue 

exlijepnoyu 
spans 

“BurueneseA 
Usa 

veYew 
83 YINUQeB 

Igseep 
ue 

‘uesasijee) 
8} 

alsa 
9pjarsaBdo 

jeJOoA 
Uae 

oz 
wo 

'pareB 
use 

ul vadeBur 
ayljaquin: 

apuebuey 
-uewes 

Buizepuo 
UEA 

vebejd 
ey 

wo 
Bunesyiwguosperge8 

hq 
yey 

1eeb 
way 

ep 
Uj”, 

„Burana 
-wospetge, 

\deou09 
yljeywins 

yoy 
UeA 

varew 
vinuqaB 

BjoAser 
yey 

ui am 
uajmz 

’,epispue), 
ap 

ues 
Jepuozlig 

ey 
ui ‘‚suereywon) 

BuyeyyiMquO 
eylieswins, 

dsaasepuo 
Jey 

UBA 
asÂjgue 

op 
lig 

“(pine 
vep 

san 
-venbesuos 

axfgerwin. 
asapue 

Jew) 
AuES 

YIN 
J2JOOA 

1SE 
AAO 

1eeIseq 
ue 

‘(eIBIASEEN) 
Je 

pers 
BP 

UEA 
JapsaA 

spears 
UBARY 

ap 
4
8
0
 

AN-spleuseno 
uee 

Hoy 
spurs 

sad 
slupequereH 

184 
si 

youeB 
gez 

sseyinsqe6 
ap 

do 
jesoon 

ueAey 
ep 

puou 
pieyilupag 

ep 
si 

07 
“ueniyIssen 

eyluBue) 
-8q 

400 
Je 

ullz ‘wepsonoy 
UEA 

veney 
ap 

‘voduieur 
erepue 

ep 
ew 

verswoyussser0 
ene 

fig uy 
“SUONES-SN 

puos 
Uapaigaé 

ueA 
B
u
e
n
o
 

ap 
jo sepjodserdpinz 

ap 
sje 

1oelosd 
use 

— pleeg 
-100Alig 

— uea 
Joudiuag 

puos 
vefurjeyaimauo 

ep 
ypieyossepuo 

u
e
I
0
I
 ey ezep 

UEA 
aNeUIqWO 

ag 

‘veburjeg 
ajgioueuy 

e016 
yew 

presam 
sjevonewserur 

vas 
ui oUdIUIS 

AN 
8481/9Nd 

ep 
UEA 

pleybizemure 
ap 

si valun 
Jeew 

Jepuoz 
‘Boo 

wy 
ul uaBuuds 

uaBuipnoysen 
8Buiepuo 

ep 
UPA 

yermerdwoo 
ap 

Us 
jewee 

Jay 
Je ew 

JOOA 
saven 

1woy 
uajeds 

jo 
use 

uebuejeg 
apuadojueeyn 

zow 
uelnsed 

jean 
Je 

eq 
‘waren 

Jeexje 
((eeypuow 

103 
[e2YO) 

UEA) 
wrngeds 

yey 
do 

uajssayin 
Jep 

jam 
y
e
n
 

zet 
st 

UENEAWO 
UB}EYIS 

BIepseaw 
UaxyMSBRBA 

jeg 
'anepeu6 

UBA 
BN SEMy 

UBB 
jejaaA 

Joy 
st [iqueeg 

e
e
y
 

ve zewuer 
eyerun 

sjaYus 
vepergeB 

epuebbijwo 
wr Bunjeyawauo 

ep joudiyag 
venewuony 

ap 
ueA 

preuBizemuee 
ep Joop 

astnf 
yep 

st yleping 

Gurasppuanospargag 
G | 

opispuey 
ope 

uapayan 

“epispue), 
Bugyou 

yinyosdo 
uejtos 

amnaiu 
ep 

Joop 
eip 

‘„epispue), 
Ua 

‚episJie, 
vassnj 

jayeyas 
|p 

greep 
si veneinyonj 

eq 
‘uajjers 

& 
apJo 

ep 
uee 

Bugasmuuo 



16 
1 07 TUOANIVA “ueBuereg 

(SuaAeyYon) 
ap 

ueA 
JeeusbIa{epew) 

sje) 
JoYdiyIS 

ue 
inmanaseijul 

ul 
vebuu 

-BYSBAU! 
o
u
d
 IS 

puas 
3sepaA0 

Jepumw) 
yy 

voy 
100 

UAqqaY 
IUEY 

BJAPUE 
ap 

UEY 
"UBA 

SO] 
FEW 

SJEPUIW 
JO seew 

ut YOO 
UTIYIIZdO 

(Bea 
ut Jeep 

UEBIS 
JEEW 

‘UBAGLRIIN, 
op 

URA 
je 

sjeap 
UaBUEY 

31g 
“uevestewndo 

ay 
ores 

uny 
ui 

BuwmeBwajeer 
Ua 

H
E
B
A
L
B
M
 

ep 
WO 

UAPSIPeAd 
a/240/ 

Ue 
afeU 

-oiba 
UeA 

Yee) 
op 

Sy 
SI Wey 

aua 
SP 

UBY 
'(SJSPIY 

UEA 
pojeL) 

weprenoy 
yIgabow 

'ueaoypurg 

ue 
pessÂjej 

WO 
je10oA 

zou 3eeB 
hqueeg 

ualsoub 
vejnz 

Giers 
erp JeauUEM 

1849z 
‘SUBABLAY 

IN| 

Bip 
pus 

vepemef 
ui uawoy 

epuabe 
ap 

do 
vebuibemge 

ebna0na6 
Je 

(ley 
yep 

UI 
„uli 

vesods 

uaplayssab 
feavogmnsus 

ue 
yhepnoyul 

je‚aaa 
B
u
r
e
n
 

eysstwouoIe-yfijezwinu 
ejeuoIbe 

JOOA 
prejeq 

Jey 
ue 

UAABLAYIN 
Bp 

JOOA 
playeq 

Jeu 
gep 

1pa 
suaAeLQYIN| 

ajeuOIbe 
ap 

100A 
100 

‘(gBuipuesg 
eqny 

{6ueawo 
zproys 

eequiasag) 
UBABLAYIN] 

ep 
do 

(suaifid 
aydsIWOUCIS 

Sje 
YeWANEeJD 

UA 
S\UUaY 

‘wepJersung 
OlBesoodogay 

“sOpuso9) 
alwouose 

BjeuoiGas 
ap 

ul veBbuyaxxMquo 
ep 

UeAIedWI 
ap 

UBA 
asÂjgue 

eykjvewezed 

uee 
veggey 

uelgsed 
-yoo 

ypja6 
spsaeyaBuo 

19H 
Ieeuquo 

snesatuyeeyIs 
apual/iyISi9A 

do 
sanuenbasuoa 

eyIsiwouoIs-yhjerwins 
ap 

Jeeu 
Buyeversoop 

ayijuawezab 
usa 

400 
ep 

yasidioy 
oy 

Si 
(1p 

seeuGeved 
aiz) 

poydiy9s 
ueA 

Buyesmauo 
eBnswoyeor 

ap 
do 

yarweuAp 

ajevogewezu! 
ep 

UBA 
yedw! 

ap 
ueA 

SI 
esÂjeue 

uebeupeb 
uelnsed 

aje 
Joop 

used 
Je 

e
p
W
O
 

“(weprenoy 
:pyaeqiooa) 

bij 
Geyspuos6 

ver 
veeg 

vobuejag 
apieqg 

ueA 
buibamye 

ejeubarw 
uee 

Jeep 
yep 

Japuoz 
'uBAELNYIN) 

Usa 
UBA 

190,6 
aylyeGow 

07 vewwajeg 

ue 
UAJNOUOI 

ep 
UEA 

Pues 
ep 

UBE 
10) do 

yn 
Bunyltpeperssea 

ap 
JOOA 

WWOY 
epseevabwo 

rey 
YOO 

“(peisAjay 
ylqaGow 

‘ueAoypurg 
'wepsenoy) 

susAeywn) 
ajeuoIGa, 

91910J6 
100A 

YOO 
JeeW 

'jouydiyIS 
JOOA 

ypjaB 

ug 
‘Gam 

ap 
do 

Jeaxsaa 
e.nxe 

JOA 
yBs0z 

ua 
zee wijds, 

JY 
IPAO|ALNAg 

‘
G
I
N
 

VER 
BISJBEUIS 

uegaua 
WeeAyIN| 

ap 
a
y
o
 

‘pucsh 
op 

do 
Qu, 

op 
[ejaBA 

HIN, 
ap 

UI OY, 
ap 

yeedaq 
yinyeWd 

ap 

uy 
‘peojaul 

eBumepuo 
asequuew 

[eea 
Japuoz 

‘ssepusoAaria, 
epueglyIssaA 

vaggey 
a7 

‘s}eejd 

189419 
UEA 

SO} 
SUBEBIOOp 

IpUNA 
(,epIspuR],) 

B1WOUDTE 
UB 

Varpgow 
‘Buruenuo 

eyferwins 

(arexoj 
ua 

ajeuorbes 
'ajeuonsu) 

ue 
(,eptsae,) 

plepeqpseeAwony 
(|eeuoneU) 

Jao 
Buruuoaunjseg 

proddoxwo 
vena 

uliz 
sp/izsepue 

weppoabesA 
jou 

50501 
Ui 

PWOUGI 
BE 

MEJORGSLIJG 

S
u
j
p
e
p
p
a
u
e
c
 
e
x
f
e
p
e
n
 

we 
splizieus 

weppesielja 
BO 

LIVSANIM 
POAD 

UOIIISOH 

Berno 
Wada 

ar Wer 
ULYSBA 

HZ Wa 
pladdiusian 

288 
St plajag a

 é 

T
I
E
N



CE 
1 02 LUOJNIVA {wos-pa 

az) UNsUOD MINA Joop 104 
op UBA SABOYEG 

ver ysozZJepUO UN Bnswoe 
si LeEy 

“pwersodje 
pueqiaa 

Bursapuo 
ui zont uopsom 

Buwepmuounmonnseuu 
wa 

Bupestwauoyemisu 
Bugentwauo 

oxkropers 
“
B
u
u
e
r
g
u
g
u
y
 

200A 
aberans 

opwarsefije 
use 

$11] 
‘dremguo 

Bypunsmnoquepers 
jeesBow 

use 
URE 
D
O
 

os quO 
Jep 

“Vaps! 
Yor 

vaag) 
Buweddrussoa 

azep 
ven 

vebjoaef 
ag 

‘Gaalen 
anar 

uaa 
38 doo, 

wewour 
Up 

do) 
puenseB 

spaans 
aa 

nu 30) uhz 
BisjAsperga6 

ejgsberur 
voe 

103 vewOY 
& 

wo 
vebuiBog 

pyedaq 
si BueByoca 

aq 
-pwersebje 

UepJom 
U
a
u
U
E
 

aye 
UUeEM 

wnso; 
uaeB 

$149 
TOusdarg 

ue 
verd 

Aug 
L
o
d
r
y
 zu 
measqwe 

oz 
1eordwor 

Wu 
vauuerd 

uee 
19yed 

10y 
$1 suoBuoag 

‘opeascypeg 
equeoweB 

sp 
us 

eroujmord 
ep “xlr 19u ‘oudruos 

Joop veewel 
uitz 

vevuerd 
eg 

toydyos 
Joon 

jeumwue 
omnoru 

oxfyoBow 
vee 

do 
“Inmonnseujw 

do 
‘Bunty 

-epeissoa 
do 

Bunpyejeq 
veggey 

07 
TyeewWed 

vekwed 
SPURT 

FYDSJ9A 
JOOP 

uvoUUGd 
epaa 

Ufiz 
‘oiBeu 

ap 
ua 

youdiyos 
ueA 

Bugoyywauo 
op 

JO0A 
188191U9 

‘Gy-Sy-by 
pargoB 

1ey 
200, 

B
u
r
n
y
 

-wospeiged 
snp 

ue 
Buiuworuesd 

ui Buweddiussoa 
ap 

ea 
[seq 

woo 
e
a
 

vernomen 
WaBy 

9g 

OC IEONINN 
1 ZE 

“Ueeuable 
sje 

joydiyas 
zow 

‘pasAjey 
UBABINY IN) 

{Jaz 
VEA 

UIN) 
ep 

ueA 
Buiyox{mvauo 

ep 
ue 

(yTyWO 
‘uepauysono 

oup 
UeA 

auoudy 
pasAjay 

uodiry 
hddeyosneew 

-sBuijestaug 
ep) 

UeAEIAYON| 
ep 

puou 
BuneswauopeoËasen 

ap 
soon 

vesods 
uaprayoseb 

Ja 
uliz 

peysAje7 
fig 

‘puepabursue] 
ve 

syjodouyse) 
‘ueAoyuensez 

Booy 
‘ue aAarUIS 

‘(uejdsarse 
wm) 

82 
UBABLLYDN| 

op 
JCA 

e
E
W
A
B
 

veuLErd 
verdolen 

exlepvozje 
BIA 

uERJOM 
uodary 

w
e
p
a
n
o
y
 

puoy 
‘BunessiwguospergeB 

ejeuBaqui 
uea 

oyerds 
veob 

$1 s
u
g
A
8
R
W
 IN 

BjeuoIBas 
ap 

puos 
¥OQ 

“uayoneBuee 
zelu 

up 
yaay 

etsstwwor 
op 

sueyye 
‘uejd 

shpeywins 
ue 

Bipunymnoquepays 
puajedaoyeno 

uaa 
Jepuoz 

‘uaUn|saqieap 
ua 

vaBuyexyiiuojeap 
uea 

wosjerdo 
ep 

un 
oz 

zeezsaq 
porqaB 

uaa 
UeA 

Busjesywauo 
ag 

“uausoyssuapury 
op 

UI 
Bou 

Buyey 
-xtmauosporgeb 

,24499, 
zeers 

‘sepinZ-joydiyag 
Burprom-ui-JopyI0a 

ep 
uee 

xuop 
‘wepselswy 

oibesjoodonep 
ep 

veuuig 
neanujgeuas 

Jobou 
do 

%00 
„(soopinz 

joydiyas) 
arbes 

yo 
dsaanuo 

puejedeoysano 
Japuoz 

‘uenegeniui 
apugerssoj 

UBA 
s1 

wosjeido 
Uae 

30 
(6V-5V-#y 

190yaup) 
Wwox 

peouB 
ap 

ueA 
var 

39 
oUdiyas 

wopuos 
a
a
n
p
 

s,01Ba) 
ejgronso 

ul 
Buyjayyuquospaiqes 

exlijuawezaf 
yep 

p
w
a
a
a
 

yetu 
yay 

si 
‘st 

PjexyouquaA 
oz 

Bou 
Burwo0Adisia 

exfnuawezeB 
J
e
e
 mA 

‘(ty 
JeesBesed 

orz) 
volgsed 

uexyo.goq 
ep 

uea 
pioaq 

oyfipuewezeB 
uaa 

ui 
vewoyeBuewes 

yoru 
Bou 

uliz 
bip Jeeu 

jeBw 
op 

ur 
serstaunn 

ons 
uliz 

us 
BuiepiwavospergaB 

do 
seisia 

assor 
Buijewezsen 

az0uB 
uaa 

UEA 
ayaids 

si nesaIu 
ajeuoiBes 

epuaBBijuessm 
yey 

dg 
“uouwerd(sBuiwwsarseg) 

ven 
uayepuadde] 

use 
Je 

si Neaatu 
[Beo 

dQ 
‘Nesawagoensge 

Booy 
slower 

vaa 
do 

yp 
vaop 

Jeeu 
‘SUBAEWWIN) 

puos 
s,01Ba, 

ur 
Buryaxsmauo 

ep 
ube 

19e 
PUBER 

Uoparseq 
OPOZ 

peispuey 
BISIAINMINNS 

ep 
ue 

aWINY 
BION 

op 
sje 

smousylty 

éSUBABIAYIN| 
wopuos 

s,oras 
ep 

UI UEA 
exeds 

seep 
si axsaaaoy 

Ul 
‘(Gj 

JeeJbesed 
917) 

UaIO}e 
vassm 

Bupyemuowes 
ue 

(ersiA 
uaa 

UF 
Puautoy 

Bunpynspun 
203) 

Bueyuawes 
oylepnoyur 

uea 
Yeez 

ueo 
18100 

s1 
Buljaxyuvquospaiqay 

wensogossapan 
op 

ut 
hou 

yours 
wopjenbe,jn 

puas 
s 0:80 

w 
Guttoyximsaospe:ges 

ojushe;y 9



GE 
1 07 LUOUNIVA 

st xijeyezpoou 
joudiyos 

uea 
taouB 

yep 
waibepe 

opnoje 
yoy 

UI sehunayas 
100A 

uefsoz 
veuuny 

„epispuel, 
ap 

sje 
„episute, 

ep 
jamoz 

uee 
ueBupensmug 

manae 
ays[Z 

op 
UEA 

uideg 
194 

UeE 
J99w 

zeru 
zeop 

joa 
Weouospodurew 

yq 
“(uerjers 

veuuny 
190,6 

ojp 
ver 

vozuauf 
vardeganalw 

BAD 

-eBeu 
op 

fiqueem) 
uaraos6 

snp 
yeow 

ue 
pue) 

suo 
200A 

vfubuegag 
bse 

yostwouoss 
st oydiyss 

sl 
UB 

SBM 
Way 

8g 
“UeAIZEP 

sJaBueBs0oa 
op 

JO 
SYWINY 

BION 
BP 

UEA 
Dilys 

zelu 
UBZOM 

UI OPOZ 

peqspuey 
atstAunmonng 

ap 
ul 

oydiyos 
woduiew 

ep 
1aA0 

seasbesed 
ap 

yep 
puapeAdo 

st 1aH 

“ga 
‘oibes 

eswepserswy 

ep 
Ul 

Ua 
u
i
e
w
e
r
u
e
e
a
u
I
n
g
 

Jey 
do 

eIwOLUDIS 
ap 

UBA 
Buijeysiauo 

ep 
'‚,UORBIAG, 

UBA 
fuejeq 

epueweuje 
jageje 

394 
‘onueunguod 

ejeuopewerut 
vewouebeor 

vers 
op 

:pBizimab 
ways 

sjeppiwur 
ulz 

u
e
p
e
y
B
w
p
u
e
r
s
w
o
 

ep 
e
e
m
 

“epplaj 
Ua}IefOId 

gyas9uI09 
103 

US 
epsaeardsui 

uefnsed 

vep 
degu0a 

poasegons 
use 

yey 
sem 

Buaruaser 
", yensiBo] 

ue 
podsuey 

uos0yges 
op 

Jaw 
us 

„puejenngtasig 
puepepen, 

Jew 
vepuogsea 

wijeyewsopuo 
si 

da 3u0g-zodurew 
e
j
e
u
o
m
p
e
.
n
 

18H 

“peyeB 
uasindus 

emneiu 

sxlnemneu 
uaJel 

aysyee] 
op 

yoey 
engjes 

aygstwouode 
eBrplizesan 

ep 
BAO 

UAYUGP 
Jay 

JEEN) 

“RSUBA 
991A 

UG 
BIWOUNIE 

B{eUONEU 
Ua 

afeuDIBaN 
op 

JOOA 
Buejeq 

20018 
ueA 

st joydnyas 
supaq 

8} 
‘e6e)e.Qs 

vOdwew 
ep 

UBA 
zejfid 

epaany 
op 

PUBPApaN 
UBA 

BIWOUOIE 
Bp 

JOOA 
foydiyas 

usa 

Buejeg 
zey 

Si BuAeBwojea| 
ep 

VEA 
HEUIEM 

UB 
WeeAIYIN| 

ap 
UBA 

190I5 
UASsNy 

Sue|eq 
AP 

ISEEN 

woerd 
exywers 

oud:00s 
[iq 

woorsen o
d
a
j
e
n
i
,
 

wesue? 
Ien 

“uafgsed 
asepue 

ueA 
ueryorzul 

ep 
JOU 

VBPUOQUBA 
WJIB 

JOIU 
BISIA 

uz 
yeoy 

enesiuefue 
op 

Jeew 
'ueA 

pjeeq 
e1seq 

Jey 
ez 

Jeep 
I0UdIUIS 

Yoay 
sueuedsyoidseb 

essearp 
SUBBIOA 

‘URED 
ueraow 

JAAD 
A
P
I
S
,
 

BP 
48A0 

BISSNISIP 
ep 

NOZ 
Jerq 

“929 
‘uSjLOm 

g
e
w
 

‘OBEY 
op 

USA 
swoY 

op 
‘sUBAEIAYN| 

asuEsy 
op 

jew 
Bunpemuawes 

ep 
“eqng 

UBA 
U
B
A
E
L
A
Y
 IN} 

gmnelu 
ep 

ueA 
1edwi 

ep 
‘slueg 

ul 18189 
BUtOY, 

op 
J8A0 

UOYN|Seq 
Yeoy 

UBxeW 
a} UBBUUEp 

-uasad 
eyluBuejeg 

Jew 
speers 

joudiyas 
USAeLNYONy 

e
p
e
u
o
g
e
w
e
n
n
 

op 
jep 

J
e
A
o
U
a
a
}
 
JERS 

J
E
E
 

“pierseb 
p
a
m
 
doJ00A 

e
M
j
a
u
 

Jay 
UBA 

18}/BMy 

ep 
seew 

UAARLNYON| 
op 

UEA 
12026 

ap 
yoru 

Jep 
SEM 

S
L
I
M
 

830,8 
Jey 

j|aMeOY 
‘emIpe.n 

ezOP 
UI ysed 

‘se204d 
oBipynaBsoz 

yay 
wo 

pweosef 
w981en 

‘s1opry 
UEA 

[0J8) 
BP 

UBA 
SBIAPG 

JOY 
HOO 

'POUGIU 

yor 
etssnasip 

op 
enyadag 

Bug] 
eiuusIeG) 

“uepsepurysd 
jejuee 

Joy 
UB 

USWYONIA 
/eWed 

yoy 
LAS 

-sm 
sugjeq 

ep 
wo 

sueeBsoop 
zeeb 

Jay 
:
p
u
N
e
}
 86 

jeeuogeu 
yeIs 

SI 
joydIyag 

Jono 
BISsNISH 

ag 

S
Í
/
J
S
M
R
E
T
 

LOPUEIGA 
OISTRISIPSPIOJDG 

espuepepey 
op 

sever 
‘piesa 

O[BUODLNO) 
OYISIMEUÁP 

seer 
vee 

wt reeds 
wee 

51 
(O¥C 

TIS 

GE LHOGKIVA 
| 

Heg 
SSauisng 

19130 
SRD 

dS 
(PRSIPIUIEIA 

“(wos-pa 
912) weBeze.ns 

Joop 
1049 

ep 
ueA 

sAeoysq 
wer YeOZepUO 

In 
Bnswosye 

si HEE 

“pwejsefje 
uopJom 

veuugyd 

eye 
uueom 

winsoy VEE 
sj 13 dremquo 

Bipumpanoguepens 
jo verd 

puejedeoyseao 
uses 

si 13 

“(LOZN) 
snmonnseugul 

ejeuorbes 
op 

ul vebursseduer 
ue 

(hy 
ey 

Joop 
ueegbesy 

67 
Buyearssol) 

poydiyos 
ven 

Bumrasqan 
syhjaGow 

'xfny 
joudmyas 

18018 
‘ousdrsg/utesarbsequeveaug 

JV) 

ueureueuBAlupeg 
UBA 

w
a
s
s
e
r
 

zou 
do 

vebuiesmauo 
ep 

1700728} 
JOUdIYIS 

UEA 
LEzSOOPINZ 

ua) 
perqeB 

zey 
wen 

Buiexywauo 
ep 

ui 
BuweddmsJaa 

op 
yeberdsseam 

1opuosery 
HEEN 

OQ 

HE 



1610 
1 1UDANIVN 

‘uaBomabaaw 
ulz 

vaBuejag 
uny 

yep 
onueseB 

aysaq 
ap 

Afjapureun 
(93a 

‘uaalupag 
‘Bunyronag) 

ualqued 
aye 

yaab 
yedueesBurbanye 

aq 
‘aimouoza 

ep 
30 

playseegmasag 
nuqabazwiry 

yay 
wo 

yeeB 
nu 

yep 
Jo 16luy 

„aptspuer, 
ap 

ueA 
uazeyoIp 

SPISUIE, 
op 

Yep 
0z JIU 

st ay 
JeeW 

‘Uapsom 
Giplzuee 

sapuiw 
jez 

puosb 
ap 

do 
Burraxtiwauo 

axl 
~aqwins 

ap 
do 

,apisuie, 
ap 
A
0
 

uayIN|Saq 
ueA 

paojAui 
ag 

‘uaBuiBamye 
axarjgnd 

ul 
uapsom 

uey 
770.089 

uapseeM 
Ua 

uajdop 
aqUeAa|—I 

aje 
UaUUNY 

‘wabuesg 
a 

1eENI9 
liq 

uaulipuap 
azep 

300g 

‘Wey 
alapue 

ap 
uee 

ora, 
ap 

ui 
vaBurentmuo 

ayostwouors 
~yhyaywimu 

ua 
quey 

aua 
ap 

vee 
vewarsÂs- 

ua 
U
s
y
p
a
m
a
u
p
e
e
A
y
 any 
vessm 

yydsieesp 
ap 

uaAey 
a
n
r
 

ap 
st 

uabuLauapas 
apiag 

ur yoo 
vep 

soH 
E
M
@
M
I
B
U
U
E
B
A
Y
 IN 

Jay 
UEA 

HANEND 
ap 

UEE 
uaBespliq 

jeewndo 
oie, 

ap 
ui 

Burjayyquo 
oystwouoe-yfyerwins 

op 
UBY 

BOY 
:UF 

ZuapJOM 
Pusasqewiunwaé 

(39 
‘uaueg 

u
e
e
 

‘pinjab 
ven 

Buiprasds 
snsaaa 

anenuaauoo) 
Buiyassimauo 

„APIS1e, 
op 

UEA 
uardays 

aylyaquNN 
aAanebeu 

ap 
vauuny 

soy 
4BEQ{Uap 

varveeA 
00 

UllZ 13 

doia 
ap 

100A 
aibayens 

ayIsiwouesa-yijaywins 
apewndo 

Uda 
UEA 

UAAELRYIN 
ap 

ua 
HEEAWON) 

ap 
do 

uaraaye 
ap 

uliz em 
episate, 

Jeeu 
„epispuel, 

uea3dooj 
ulinguep 

apaany 
ag 

CUEBAIYIN| 
ap 

UEA 
USJ2Op 

ap 
ynueA 

aIBayeNs 
spewndo 

uaa 
UeA 

Uargegs 
ayIstwouoa-hipepwins 

ap 
ullz Jem 

: optspuey, 
seeU 

„SpISJtg, 
UBA 

1dooy 
ulijguap 

ersJoe 
90 

Japuoiaiy 
ewrayos 

yay 
ur sl 

pjaaquan 
aip 

‘uaulipuap 
sema 

zow 
Buuapeuag 

uaa 
wo 

B
e
e
n
 
ug 

“„epispuel, 
ua 

,apisse, 
ven 

yejAlus 
yey 

do 
261 

‘Pupaqpaobisen 
ua 

-puou 
seey 

wey 
asopue 

ap 
ua 

engunyss1a0AIA 
esrewud 

JeeY 
e
y
 
au 

op 
vee 

Jaw 
‘uaaeuYon) 

ag 
‘inmon.nserur 

sjeoz) 
uaredaq 

yep 
aip 

uaioqoe) 
ap 

ua 
Jeewipgear 

ue 
-sBuIBgsaa 

Jay 
— 
sneaniujeeyos 

epuadojdo 
do 

— y
e
p
 
,apispuez, 

“UBARIAY 
ON] 

UB 
UBA 

jee) 
oxlijanam 

ap 
yaw 

Bueyuowes 
e
M
 

Safie 
ua 
w
a
m
s
e
u
v
s
e
e
A
 

Inr 
yay 

do 
Bunpjaneg 

BOBY 
optsary, 

“„rapury-uaanoguog-uveryonsa, 
vazax 

ap 
UEP 

Japsan 
[99A 31e 

prousltreyueyje 
aspliziapem 

aig 
‘uawau 

uersow 
zunduers 

sle 
„ap!spue), 

ud 
,apisue, 

uassm 
playyfjaquewe 

aspliziapam 
ep 

uapnoz 
uabby 

hz 
useem 

S,01Ba 
ap 

ua 
suaneupyany 

puos 
uafuibamye 

ayayqng 

sexe 
[iq woberbamyse Bwosg vo Gerjoy;msmo 

oyasnaoaose-yfjjezunu 
eyzuorbas 

soon 0 
SESAR 

100A 
profog 

ufjwiep- 0D ue, 
Boss) 

zonoyIs 
op 

youNKgI00g 

Valge 
UPA 

yanweuAp 
ap 

ALA 
quap 

Ua apispuei, va ApISHIE, 
„oo 

prajay 
purpan 

sushuissoilg 
zz 

QZ 1UOUNIVW 
1 SE 

‘Plajaq 
yaqWins 

ayyouaG 
Buyjapquo 

do 
‘auapow 

jay 
hq 

sapuiw 
Spaays 

piejaqsbunejaoy 
y{jeyunns 

ueA 
won 

azap 
wed 

Jos 
Joy 

‘, 
Uaned 

vauuny 
GinyGaya 

yay 
[aus 

uep 
JexluÔuejaq 

uerepsoonenesawojfbe 
abuipapuo 

uliz 
uaalupag 

[29A 
JOO 

‘}az 
UaAlupag 

UEA 
euaUosBuIBasan 

ayfieyay 
ap 

yaw 
uaqqay 

anes, 
Bruram 

ualpuenog 
auayospiajaq 

op 
yep 

Vlug 
80zsapuo 

zn 
‘UaAeyS 

or yfaow 
seanpagord 

@yssiGojoueld 
u; 

ua 
puasaujwuasip 

syljam 
“neu 

uitz 
* sayyesey 

ajeuoneuwazu, 
yay 

Pizaquooaliq 
‘euayus 

aq 
“‚, Buipuiqjoydiyag 

Joon 
euaqua 

UA 
[aSjars 

opueeIsaq 
ay 

Jew 
spasAUO 

eEYSaq 
valnsedseu 

fig 
sje 

ssauwed-jqvs 
ha 

|eM0z 

‘U_J0U 
SINR 

Urae}UaAaLAYON) 
ay 

do 
jeENUaD 

330S0J9IW 
ue 

ostwap 
‘291607 

ven 
uesozuey 

zep 
UABGa] 

ox zn 
Safnemneu 

euazuosbuipuig 
uayoudsabje 

ylyuawezaB 
ap 

ynuea 
st yay 

seew 
‘joydiyos 

uen 
Buejaq 

yosiBayens 
33y 

liq 
uassed 

ap 
a0} 

uenlupag 
ulaueTeeryon| 

uabia 
yay 

do 
Veel 

JUS 
aq‘, 

Isedoor 
yljayram 

waarsÂs 
Jay 

a
v
s
 

ap 
Uaajje 

zep 
vaarg 

anenjena 
uaa 

vn 
‘variueeweB 

veyHonag 
ue 

(34S) 
72189 

reay 
joydiyas 

‘{ssapnoyoapuee 
sje 

joydiyos 
ua 

PUBIIOH-PJOON 
JaauWaUWwaLeEy 

‘wepsarswy 
Jou 

‘gavs) 
Auedwog 

wawdojanag 
podiy 

foydiyas 
ap 

sfigepsoomsuesan 
uliz Bursaonnn 

ap 
00, 

“UBARLAYIN] 
op 

UEA 
BYsoYyaqa}WINY 

aBASWOYaO} 
ap 

ua 
piayBian 

‘playseequiasagq 
a
b
i
p
l
i
z
p
u
g
l
 

00 
uajaop 

ajauoneu 
uea 

qundGoo 
vay 

un 
Ôuejaq 

ueA 
jesjars 

yay 
SI (uaunqoy 

BION 
‘o3wing 

BION) 
xlr 

za 
JOOA 

“uanewgyony 
ap 

aU 
ylupaq 

yey 
veA 

Buipuig 
ver 

ayew 
ep 

J00A 
e112}U9 

Jas 
uaa 

do 
3p10M1S)90)a6 

ip 
vauarput 

o
w
 

BeesAUeE 
vaa 

UlaUa}UaAeLAYIN] 
Jay 

puos 
jo 

do 
uaBigsaa 

jim 
yoiz 

yep 
jlupaq 

uaa 
Jep 

UL PNOY 
9H 

“Plajaq 
yay 

uI prsyuEIaA 
(2097 

“SA3U) 
OlBasjoydiyas 

erst 
SyosiwoUld-yljaywiny 

ap 
va 

UE\dyaang 
ajeroutAoud 

Jay 
e1A 

w
e
e
p
 

ua 
‘praaonpoquiaé 

seousyhy 
ut uapajaB 

seel 
GL 

zaanabuo 
st playuapuogaBjoydiyas 

id 
239H 

P
i
o
f
e
q
 

Jog 
ue 

vargseu 
ur veBuronyimiao 

(iq ven 
Jen Ynys 

vaalupeg 
ejenpraspur 

wen 
Burszoos op soon 

umuserua 
sje „MoguspuogeBjoydiyas, 

“preuslnesueuze 
aspiiziapam 

ap 
uanabab 

‘Burjeyyimguo 
ayosiwouoza 

areuoibas 
op 

(iq 
uaynjsuee 

noz 
asaq 

Jay 
uaARpYyon| 

SP 
UEA 

Buyapimquo 
ayjam 

si Geeun 
ajeronia 

ag 
‘pueysbag] 

uay 
ylry 

joydiyos 
UulasJejuaalupag 

38H 
'uowauje 

(Jorgeyszeerdsbuibnsaa 
sje 

joydiyas) 
uaayasplayuabajabyiam 

ayoanpul 
ap 

UEA 
dip 

sje 
“apisile, 

ap 
UEA 

Ua} QayasplayuabajabyaM 
819 

uIP 
ap 

;aatoz 
Jep 

uajeubis 
Uepwaou 

yeads 
alssimwoy 

ap 
aip 

uawou0l3 
‘WEPJaJsWY 

[21004 
‘BulaaBwo 

ap 
UeA 

arwou0Ie 
ap 

100A 



GE 
1 02 LEONI uezsow 

piqeyljeba, 
e
r
o
m
 

ve 
slud 

ern verew 
3] Vay JOOA 

aflijaptenuee 
Bou 

joydiyIS 
si 

BuiBepun 
op 

‘Hoz 
uBAeipyon) 

ap 
do 

epseem 
epbeonaBeor 

uasasaueB 
ue 
H
e
m
 

JOY 
UEA 

yowemy 
Bp 

JOOA 
joaquesse 

ullz ssalBessedsoysues) 
“Mp 

JAPUO 
188IS 

WEY 
,LONGIAG, 

of) 
« 

Jaaw 
Jepuo 

aiBeyegs 
ayrsiwouese 

emnoiu 
ep 

UEA 
VezURIpeJbUI 

UlizZ ppeMebUN 
Japser 

“S@IAPE 
JIP 

UEA 
B
W
O
 
819P8I 

JEP 
300A 

jooguAAS 
00 

eiBsyens 
ayssiwou0se 

emnelu 
uee 

e
e
u
 
PZ 

Hoduiew, 
st woseeg 

„eptspuej, 
ue 

,episule, 
vessm 

Butpuiquaa 
ep 

‘selape 

UP 
UeA 

e
w
a
 

Jey 
UBA 

Bunn 
eysquessew 

ep 
si IBY 

‘s,eIousperrow 
Ue 

exfijeywinu 
ep 

ul (1Opury 

-t8045 
Bugjarsjeopjeqgnp 

ep 
wey 

ep 
ui} e

a
u
o
o
 
odurew, 

abipmy 
yey 

uep 
siueyejeq 

esepolg 

[994 
uaa 

uIz 
OP 

ut a
a
y
 

‚OZ 
H
o
d
u
l
e
 yy, ‘weAgguyany 

ep 
ue 

ole! 
ap 

‘ueeAWIN) 
ap 

:ewayISs 

puegisusaau 
JIN 

vepjeA 
OUP 

ep 
snp 

elberens 
‚07 

Hoduiew, 
ep 

1puiqs aA 
sIWOUDIB 

Eweg 
yoy 

dQ 

“uado| 

usjeow 
aibayegs 

aaanalu 
ep 

Joop 
peep 

epo. 
sje 

pleyweezinnp 
jez 10 

‘uessnueep 
jayeyas 

SI 
UaARIPYIN] 

ep 
ue 

016 
ap 

US 
HEEAWIN) 

ep 
UBA 

PleiplmayUe ye 
e
y
S
R
U
O
L
O
I
 

eSplizIepem 
ep 

wo 
Jeew 

'uaxJeys18A 
a} UBABINYDN] 

oIP 
WO 

UEpeuwkhjebow 
wo 

ue 
‘LeAe 

YIN) 
Bp 

UBA 
slueHEI8Y 

@yISIWOU0Ia 
ap 

WO 
(uaajje) 

1887 
OZ 

JOO 
33u 

nu 
Jay 

1886 
seIApe 

yep 
fiq 

vep 
sJepury 

‘alWOLOIE 

do 
Bunpra.neq 

„02 
Lodurew, 

yaar 
9861 

UI 
UBMZ 

Jep 
UEA 

BISSIWWO 
Bp 

UBA 
selAPE 

Jey 
UI Sje 

JON 
“„opispugi, 

ue 
„optsuie, 

uee 
ueburjensIALO 

ep 
UEA 

Si JeBeup 
ep 

eIwouoIe 
Iep 

1ynpeueg 

IPsOM 
1d83U09 

UP 
B
W
 
O
Z
 
VOdUIEW, 

:aiBayens 
o
t
y
I
s
1
w
o
u
0
 IE 

2AANStU 
Z
E
P
 
U
B
W
S
C
U
 
EM 

‘oudiyas 
ue 

sepmz 
‘wepserswy 

peysdo) 
sje 

veuoII 
Ue 

“938 
‘Innyna 

191 
‘sjuUeY 

:UEAIGEP 

egeiuguo 
sjevoneweIuIi 

ep 
JetsnjguI 

‘OIGe 
ap 

ut UaJOYIaS 
apueppyIsJaA 

UBA 
Bunertimuo 

eg 
« 

E
d
w
!
 

eyfyerwins 
aserouB 

spears 
uae 

yaw 
'188 

1811 IWAUG 
„LORBIAB-UOU, 

JO} 
UBABYWIN 

UB 
UEA 

FOUDIIIS 
UEA 

BuROMIMIUO 
3G 

« 

H
O
M
I
B
U
I
E
B
A
N
I
N
 

LOY 
UEA 

H
A
I
S
M
A
 

« 

‘ueA 
vepapkrexuegs 

ebusJapuo 
ep 

UEA 
v
e
d
a
n
 
zy 

st elbare.ns Hodurew 
amnelu 

ap 
UEA 

wax 
9g 

“gez 
joydiyas 

uea 
uejjos 

epuaJepugsen 
ua 

orBau 
ep 

ui 
joUdIYIS 

UEA 
JO 

apussepUBIOA 

ap 
'uebunenmwauo 

ejlUOUEUIAUI 
JOOA 

S,OUBUGIS 
BJGpJE8W 

JowW 
UEPJOM 

UEPnoYeb 
Burueas 

o
w
 

Iqpeeg 
Y
e
e
u
n
n
 

jeepsepuo 
fiz UeAJeeM 

OfBau 
ap 

UBA 
alwOU0IE 

ap 
Ue 

ueaeipyany 
ap 

usa 

alwouose 
ap 

UEA 
Buipaojauieg 

aspliziepam 
sjeundo 

ues 
JEBU 

148072 
e1Q 

‘olGajeqs 
WoduIEW 

BANAT 
|BaWaWEPUN) 

UBB 
JOOP 

UB~IOM 
U
a
B
u
g
 

ars A UBIBOW 
PUBjeQNquysig 

pueyepaN, 

1de3L03 
joy 

Us 
‚016 as 

ap 
UEA 

81WOLOI8 
ap 

100A 
paoB 

si 
foydiyss 

UEA 
19046, 

e
Q
u
e
w
 
apnoje 

9g 

solqued 
caxyoneg 

ofje 
seop 

zebanmel 
‘s/Bnens 

07 
podujem 

use 
s00p 

vopsom 
weSuease 

joow 
joydiyrs 

soon a
S
e
j
e
r
s
o
d
u
i
e
w
 

etipiag 
og 

QC LWDGHIVA 
1 SE 

“USPJOM 
uejeow 

USPUOGAA 
JeEYje JOW 

SBISIA 
azep 

JEP 
SI BWAYIS 

Jay 
UBA 

xM9 
aq 

“o1Bas 
op 

ur B
u
e
n
 

~Wospaiqad 
ue 
o
u
d
a
 

Uessm 
seem 

UB 
19A0 

B
R
E
D
U
N
W
O
D
 

ap 
100A 

JYDepUee 
g[el9eds 

Jaw 

‘wepsaisuny 
olBaspoodone pw 

ep 
Joon 

eism{anmonns) 
vee 

Joow 
Jepuo 

sed 
B
u
s
y
 

wquospaiqeB 

awezinnp, 
Jepug 

*, ewwes6ord 
yey 

do 
wodulew 

ep 
J00A 

Buijoysamuouergpyny 
eisvunmonas 

Ud 
B
J
O
W
e
B
A
J
I
N
 
epuewox 

ep 
uerIs 

VAINYON] 
eweZNNp, 

us 
V
e
e
A
Y
N
]
 

eWEZINNP, 
100A 

“eweyas 
up 

uee 
Uepiom 

pjeddoyeB 
veuuny 

Jepuosery 
vebuijeAequee 

axeyioads 
Joow 

aq 

uajeop 
a
y
a
t
q
n
d
 

yinuea 

u
a
b
u
i
f
a
m
y
y
 

jus 

w
i
n
 

uaueq 

jeewtjpgsburbijssn 

ua 
e1w0U0I8 

yiomyeu 

wayyonja 
jejuee 

JEL 
Y23| 

a
s
b
o
j
o
u
g
s
e
r
 

/ 
sazno1 

(sneaatujeeyas)} 

aptspuel 
apisate 

30328) 
apuep 

-UIQJAA 
5e 

UBAGINYIN| 
ep 

US 
Buieyywauospeneb 

eyosiwouess-yljajwins 
ep 

‘Yeeryon| 
op 

do 

UayYyIU 
Jiewud 

Jeam 
Yoiz 

‘SeISIA zow 
veuuIbeg 

8) ‘waburpemyN 
veuunY 

ders 
apuaBjoA 

uea 
u



te 
1 87 1HOUKIVA 

S
a
n
e
o
o
s
{
u
p
a
g
 

JOOA 
H
A
U
P
A
 

siaBizias 

JOOA 
HayeEMy 

„ap:spuer | 

ited 
04 

quod 
pue 

a
y
o
d
s
/
q
n
y
 

u
a
i
a
p
s
0
6
/
s
e
i
B
e
s
s
e
d
 

0-0 
ua 

Suajsuery 

HIA 
AAFBU 

V
E
N
E
M
A
 

„episue, 
poyudiyag 

“ruodsuen 
ved 

ueuejssn 
uejsuerp 

ap 
12101928 

uaysemag 
ua 

UGIGOAIGA 
UaapaoB 

weeuoreuidsu Annyjn3 
‘Gws1za0r 

“HaHAne319 
‘SIuLIy 

‘aneyodoy 

SIOWIU 
AIM 

ajargow 
Jaaz 

jBEUOREUAIUE 
u
n
u
a
9
 

law 
1193079398 

vanenordoy 

juawahebug 
jeInijod 

« 
99uarsadxg 

pesmyng 
e 

a
h
u
e
y
o
x
g
 

u
o
y
e
u
s
o
j
u
l
 

e 
j
e
d
e
 

u
R
W
N
Y
 

» 
A
U
A
I
I
Y
 

Sssauisng 
e 

Weplaysuy 
wolbay 

/ 
Ag 

yeqo]9 
Hyshuiiysay 

QT 1WOGNIVA 
1 OF 

“ueyeozeg 
6} o1Beu 

ep 
uabep 

seed 
uae 

ueplepen 
veuuny 

sselBessed 
4
0
)
S
U
G
d
)
 

Jep 
[BZ 

P
O
M
 

„Aunstoj, 
UB 

INTYND 
JOOA 

WNQUED 
ejeUORBWEIUI 

Ley 
wepsarswy 

siy 
“sJefines 

Jeew 
yep uexerpg 

‘uaBgseA 
wepuersuy 

puos 
yoIz 

uenlupeg 
opseeuguoef 

jeeuog 
“
W
J
M
!
 

Sty 
“UAGGEY 

EZ 
UBAIG 

foudtYyas 
fjord 

Ja0w 
Boy 

'o1Bas 
ap 

uaa 
omisodenuaunIuos 

ep 
Jexeys 

Boy 
:prooyoBwo 

UJ 
“19 

WaWAgeeJd 
ua 

SHUEY 
'1yj 

vesoraes 
epueseoul 

wers 
ep 

‘sepinz 
ep 

-Jeaw 
J
a
a
a
 Jo 
U
l
Z
 Je 1eew 

“si Jesse, 
oxluBugjeq 

op 
UA 

voo 
‘Arg 

wodany 
ap 

sje 
o
m
j
a
u
 

jay 
UEA HANJEMO 

Op 1BMOZ 
‘OUdHIS 

Yep 
UAying 

jez wepJarsuy 
odsspoodaneyg 

ap 
do zsudsoBeoy 

“SlePUELBENG 
200A 

UI 
BSS 

EJB 
BIP 

UEUOD! 
{
A
I
M
 

Sp 
UB 

VEYOMKOUENBULIOJUI 
ejeipuow 

ui sjed 
op 
u
e
 

spuejueung 
JOA 

peys 
use 

UEA 
enIunpoeubew 

ap 
yoo 

Jeers 
jeeque) 

“nngannsesjur 
US 
S
U
 

Weungers 
ovensd 

sje 
vasoroeymeerdsBuBnsoa 

ojeuonpen 
ep 

wo 
ueeyje 

yoru 
286 

zo 
‘pjosem 

op 
ur myeew 

puosasdsuge 
(oibeu 

40} 
peis 

UES 
J
M
 

UBA 
eneadseru 

ewepow 
uae 

vEAAB 
VAIO 

VeoIpUI 
BI 

„vermgsuisyaoziepuo 
ve 

Aayjog 
uBtasoy 

ueA 
yeozsepuo 

uee 
ur snq 

op 
WN 

Ez Jewumu 
sje 

wepsersuny 
w
e
r
 

Aug 
19019, 

uaa 
JOOA 

UeOIEIIpUI 
JHA 

UEA 
siseq 

do 
‘uawoueli 

jundyeys 
sje 

st olBesycodonew 
ep 

uen 
yeeunpsBuriasea 

yey 
Jeew 

‘joy 
~dIU9S 

19IN 
“‘Plaequen 

aiBeyeNs 
97 

YoduIEW, 
ap 

ueA 
BuljesBeRIA 

ap 
si 

eulBad 
epuaBroa 

ep 
do 

“wepsejsung 
o
e
u
j
o
o
d
a
n
a
y
 

ep 
ui veel 

oy vee 
saquele 

wo 
yeezpoou 

ap 
S1J3 

‘olBau 
ep 

ul 
equed 

aysyflubuejeg 
op 

EA 
uae 

Jeew 
‘yaiz 

do 
w
n
n
u
e
 

uee 
yoru 

$1 joydiyas 
« 

LtuewersÁs 
“SJOAIGA 

OABNBAOUUI 
100A 

UBSUGY 
ep 

UÍZ 
B
M
 
a 

UaRJOM 
pJaspuesebeB 

‘veAgwpuon) 
op 

UBA 
S90) 

opuebrzíim 
ep 

JOOP 
URES 

ey IWOY 
sup 

Jepuo 
JeoW 

sip 
‘playswaqyieseq 

op 
Ley 

BOH 
» 

tPuej 
sy 

ue 
olBeu 

ep 
ur eIWOLOIE 

ey{yswwiTy 
ap 

ur H0-uids 
exiyeBow 

30046 
oz 

Use foudiyss 
yay 

ezfim axjam 
do 

ue vapnoy 
a 

pums 
UI oudnyaS 

veA weremopgemueu 
op 

uadjeu 
Leven 

“RIE 
OYISWOLOIS 

OfjaM 
:jamyg 

"ueBuIBepynpreyweezinnp 
„sAAnrsod, 

op 
ua 

(ueuAgesIa 
“SIUUBY 

‘19 
UEA 

vAHBMGEU} 
ores 

ep 
ui UBUNCJeads 

Le 
s1aIsnjd 

a
y
a
s
I
w
o
u
0
 Ie 

ep 
ue 

UaARYLYSN] 
op 

UEA 
'BupurJg, 

op 
‘1ereses 

voy 
vessm 

UIrgw 
aySeq 

op 
JeeU 

WI0PIB07 
8g 

« 
“U8 |apLAQUO 

83 3B008g 
UsAgY 

-anf 
op 

wopuos 
peys 

vepuogeb 
weeawson) 

op 
ueg 

as 
Jed 

JIU 
voe 

— WowepUTY 
sje 

„LONBIAS, 
ep 

z8w 
— ep 

Supeq 
uee 

Jeew 
‘sjayuIm 

eauj-xe) 
Jew 

UAAEIDYIN] 
Use 

Jaow 
Jeru 

si 
joydwyos 

© 
18m 

veaemyon) 
op 

vueem 
o
e
 

ep 
ur zeewijjsBuiBgsaA 

y
o
s
i
w
o
u
0
 38 

Jey 
Jaw 

YUN) 
axluBUE}Ag 

uee 
161] Jai 

“uaafsg 
en ores 

ap 
ut pla 

asoBuej 
Jo 

alaOY 
wo 

UepIOM 
plegen 

sueiBessed 
saow



Chet 
02 1UOUNIVA 

QT LUOUNIVAN 
1 Ze 

Stoz rouduas 
verdsBurornmoug 

w
e
n
n
 

vorg 
~ 

4
 

sepmz-touhyas 
JOpUI0) 

Jay) 
apisure, 

vessng 
enejau 

ep 
do 

ueeBul 
yaqoedsied 

yfiyegwiru 
ynueA 

ze0w 
aISIA 

eq 
‘orBanood 

~ 
GION 

— 
mreprersury 

— 
joydiyIS 

enejes 
op 

soon 
jqoepuue 

ejeiseds 
jew 

weptojstny 
orbetjood 

O
E
H
 

op 
3004 

Bipou 
eisi{anmonns) 

uae 
SI equabin 

eyIstwou0de 
UB 

Syl 
q}WITU 

ep 
ueIzeE 

Bij 
vueep 

eip 
vaAeipyony 

ep 
ue 

oibas 
uee 

uvessm 
enejas 

ep 
do 

y9Leb 
Jepuoziig 

yay 
ui 

yfyesuem 
sersiManmonas) 

efesberut 
UeA 

vepersdo 
zey 

SI 
sneealujeeyIs 

eup 
dQ 

w
a
n
o
g
p
e
g
 we 

PpersAje 
wopuos 

so18e1 
ue 

wepsrges 
velejss 

joudryos 
poos 

speyue 
wepersuy 

o
s
b
a
r
j
o
e
d
a
n
o
p
 

op 
1004 

eprspuw,-„oprsija, 
e
f
e
f
e
s
 

op 
sejsnjou] 

'
S
o
r
s
i
a
s
p
 

orgel 
JON 

Mja 

“enewoysjauIgen 
9puewoy 

ep 
suapín 

MeyeBsoop 
uepsom 

vedouy 
veuuny 

JenoJeeg 
“velundjyISaB 

ajemuars 
18A0 

38u10 
EN 

yey 
uee 

veseyodde) 
Us}e; 

8 
[qed 

eyfjayueyeuO 
uee 

ue 
uejjersdo 

ure) 
ay joyesed 

ugerberens 

SUP 
ep 

Joop 
uapJoA 

yIeseq 
LEY 

HO 
“(Jepuosely 

817) 
MARA 

UBA 
SLUSISHUIN 

Joy 
UEA 

HOduiew 
ep 

eA 
Burjestwauoueneguarm 

eisvunmanas 
ep 

do 
ve 

wepseysuy 
o1besjoodonapw 

ep 
JO0A 

eisin 
~INMOINAS 

eYISIWOLOIE-yffjSIWINJ 
ep 

Jew 
vepsom 

pwerseBje 
Je0w 

aibaye.ns 
oz 

vOduriew, 
eq 

‘uayez 
veuuny 

Bueb 
ui 

seaoad 
uee 

vewes 
Uepnoz 

UEASSJfLPeG 
81016 

wy 
Ue 

wepsersuny 
ewweeweB 

ap 
‘oydryas 

‘ueperq 
ueuunsy 

s
w
o
r
n
 

yeduee 
syltjexnsqeBuo 

vee 
noz 

vep 
‘vengeddo 

zeru 
jeq 

op 
verwweweuedep 

ep 
UBW 

OW 
“wuopejdeneaouuj 

yey 
uee 

veapsom 
UEUUNY 

pjeddoyeB 
peoB 

sesosd 
oz 

wodurew, 
JOY 

noz 
YOO 

“ue1eYazI9A 
8} 

E
w
e
 

Edep 
vny 

veA 
zezui 

ap 
ue 

07 
WOdUIEW, 

UeA 
s}yDepeb 

ep 
Jew 

uepuigsen 
yfjuoossed 

oz 
YoIZ 

veuuny 
sJerstuiw 

varoneg 
3G 

(
M
R
A
 

US 
WOUA 

10u 
Bunpemwewes 

ul 73) 
vasgoiu! 

8} B1s1A 
amnelu 

ues 
Bunysu 

zoelen 
yoy 

wo 
xlny 

Jay 
JOOA 

SUBY 
uee 

Je 
189 

‘s! Bizemuee 
jueuiwop 

Bvefeg 
jeeuogeu 

yay 
endunpsodurew 

ap 
ha 

isin 
zepwg 

“uelnsed 
essaAip 

ep 
UBA 

ugeept 
ep 

vessm 
vAYEW 

8} Buipuig1eA 
epueggeybezeb 

vee 
wore 

yeeB 
ze H 

“UOPJOM 
9} Lap 

-uoaeByin 
aneiudo 

jeewejey 
3eru 

yoo 
yeoy 

jet 
18} 

“uelgsad 
veroneg 

isaow 
ap 

JOOP 
1pJOM 

uaBeuped 
yep 

seooid 
use 

uep 
yfyexya.quee 

Jopurw 
aeA 

st 
uaziim, 

de0J6 
uaa 

UEA 
setape 

u9J 
“uBe3s 

dos0oa 
pleyuasoneg 

Ue 
ye\ABeeup 

UUeeM 
Sed0Jd 

weredsuen 
vas 

uee 
BYysoyaq 

SI 13 

“ueae8 
a} sjndwt 

emAneIu 
uae 

UaABLAYaN 
ep 

puos 
ueja Jey 

uedjey 
veuuny 

Iep 
noz 

‘uepuig 
UajjIm 

UBB 
Y
O
 

1e 
uelgsed 

versonag 
ope 

Sje 
[BIOOA 

ue 
D
N
 

JeY 
sje 

JeRYy 
“sn 

eBip 
-noAuse 

use 
si 

eiBeze.ns 
wodurew 

eyosiwouode 
easisuayo 

ayli}abvap 
uee 

ueA 
uejjersdo 

Ie H



Stil 
C LUOANIVN 

"aje 
‘(uaAoYpurJ) 

eqojg 
‘
B
e
a
g
 

jeeuorbay 
satsstwwoy 

amnaty 
ep 

:ueqqay 
eRINSU0I 

epuay 
-[{9S18A 

UBS 
JEP 

UBY 
UAAeLAYIN| 

Ja 
pmnoqgefido 

ipiom 
yejAbeeup 

yepoz 
‘segoud 

yoy 
UI uesed 

-taned 
uefnsed 

vaygoneg 
aye 

yep 
jeeransd 

sl 194 
v
a
a
n
 
a
f
n
m
e
u
 

ap 
aldutAgY 

op 
SI JeeQ 

s
u
a
m
a
b
 

satsiasperqef 
ajesbarur 

ven 
Buijeysmguo 

ap swearyyony 
ejeuordes 

puds 
S| onojsua, 

“ugAab 
8) wJ0A 

3e81IU0I 
Bunpamuawes 

feus 
wo 

3Buesq 
soya 

joysdiug 
ve 

J
a
s
 

‘ouduyas 
‘erauinosg 

op 
sje 

uefnsed 
jep 

seaoud 
Use 

400A 
uabJ0z 

8} wo 
Jeeur 

‘uvarey 
ay JOOP 

vadouY 
ylgepnoyur 

wo 
Jeez 

OZ alu 
W
e
e
U
 
J
a
n
e
 

ey 
wing 

zou 
zep 

st zonewaye 
veg 

‘puey 
ep 

J00A 
[nied 

axftjepsoomguesen 
sje 

etuthoud 
ep 

161 
Hew 

-8iptsqns 
ueA 

yundBoo 
za 

ynuen 
“Yeduee 

ajg1berui 
Usa 

Wo 
„UAMNaaJUIS, 

uepeigab 
azap 

isin 

“Joydiydg 
uea 

uaysoopinz 
var 

parqaf 
Jay 

JOOA 
ylgesuam 

eIstaspargef 
ejesberui 

uaa 
si epeemy 

uay 
„ployweezinnp, 

e
w
a
 

voy 
pjaaq 

~Jooalg 
puos 

ageraueb 
apaamy 

ap 
ue 

Aug 
wodsny 

uee 
JOOp 

uaAvamuan 
8] 

weej 
ajevoneusaIuI 

wo 
suey 

ap 
sary 

364) 
‘{(ueosB 

syftpaaaneu 
ue 

UsyeR|I9e) 
„oanstoy, 

Biurem 
janejes 

‘uss0\Uey 
do 

xrupeu 
uaa 

Jaw) 
st aqevauab 

ays4ae 
ep 

UeA 
joydiyag 

UeA 
AND 

Y
o
d
y
 

abtpiny 
ep 

Sjy 
‘{joysdiyD 

“JOVS 
‘JUS 

12400A) 
paiqeb 

yey 
ul uaseuabtepuoub 

ap 
uassm 

Bunyamuewes 
ap 

ur yeesquoop 
uae 

do 
sl v

e
n
y
g
e
m
 

Jay 
Jeeu 

'uauuerd 
uea 

auorsiy 
ebuej 

voe 
z
a
 

Gul|apiMqUOSspaiqas 
UeA 

peesals 
afgnuarod 

ug 
sepinz-jodiyas 

JOpLUOD 
ap 

UeA 
Burjasyimiuo 

JOOA 
veuuerd 

10) 
ness 

ut oo 
‘dropenaouypeg 

UEA 
uapinz 

uar 
6V-GV-yV 

Yeoyeup 
ap 

sjeeld 
oysuse 

ap 
UI yanaq 

UQ 
1ogdeos 

wopwor 
vopargebjoep 

soon 
sarsia 

ejerBezur 
uen 

Buraman 
ap 

3u0A 
dersbjoAssn 

ua3 

“uaaars;fupag 
Jay 

ven 
prayuaponeg 

ap 
st jeetorug 

‘olbesoodonaw 
ep 

us 
joydiyos 

uassny 
aneja 

ap 
uee 

vanaf 
a 

wuoa 
Janse 

wo 
wepaarswy 

JOOA 
SUEY 

9p 
si ug 

19ze6 
Bunuau 

erp 
ut uaddeys 

je nu 
uapiom 

yfjeweg 
‘aisiunmonng 

aueyjodonaw 
Use 

30) veraoabijn 
zaow 

“prom 
pyamab 

uee 
nu 

seem 
‘aisiunnonas 

aylijajuaawab 
aq 

7610q 
uazuseuraf 

verjonag 
aye 

ven 
Bunpamapaw 

ap 
yep 

‘ue;dsasod 
uae 

zslesan 
Jig 

“Ullz 
ewer 

jeenUad 
uaa 

ole 
-toodonapy 

- joydiyas 
anejed 

ap 
gow 

uueeg 
“uapJom 

vauuny 
pôajaf 

wepJasuy 
eweewef 

ap 
hq 

wepzerswy 
otbasjoodonapy 

atsiAinmonas 
ap 

J00A 
janentul 

jay 
noz 

apuabenye 
sayy 

“uapsom 
uexonag 

Jarsuays! 
JAM 

JEAAÛ 
sja UI J90w 

aIJLIA0IJ 
ag 

‘uaUUNG 
Jo. eIp 

BtIWIA0Ld 
ap 

Uelnsed 
asapue 

jo Geesa 
ap 

si vetpuerog 
IpluyIsseno 

arutaoud 
ap 

wea 
vozuaub 

ep 
otbasjoodonepy 

ap zep 
deoipuey 

ap way 
puejloH-PJOON 

atouIA0Id 
ap 

UeA 
[oJ epuayYan 

U9J 

“uaplaf 
uey 

uaxeIqsoop 
101 Jep 

uasasiuebuo 
a1 sadoud 

uaa 
Vaaubers 

Guay 
je Burjaswaudspargaf 

seem 

QC 1BOANIVN 
| tt 

uepatqaf 
ui wo 

uawau 
veuuny 

zenerurray 
(ARA 

J0/ua} 
WOHA 

noz 
oz 

‘Baewsegosd 
yoo 

seew 
‘ultz 4{y@pnoyui 

28487 
uE 

[OJ 
Iq 

‘UasNO}UOD 
puos 

pteraq 
apuaaoupln 

Ua 
apsaapperepab 

Jeez 
yay 

do 
uabBa)3ee6 

ynupeu 
ap 

sapuw 
ua 

Butjaxyuquospaigab 
ap 

fig 
uajads 

yeeB 
[01 

(eAendajas 
Jay 

hz) 
axequyaiz 

zoow 
vaa 

WOHA 
sie 

ullz 
toow 

noz zap 
yeab 

Buijnaur 
yoo 

Jeep 
Ua 

O1BesjoodoNay 
ep 

ur 
Burjoxtwwauosporga® 

{tq 
si 

jos 
uz 

vem 
yaabuee 

saxfepinp 
— vebuejaq 

uabia 
ap 

ynuea 
— 

any 
zou 

yep 
Buejaq 

100,6 
ueA 

ay 
st (2AA 

“uaqgey 
varaow 

Jenemur 
ay 

velnsed 
sjeuoIbe 

snp 
ue 

zee6 
Buijaxyuquo 

ajeuoibau 
wo 

sewud 
ay 

yepwo 
‘ando 

aylyayyaquee 
isaaw 

ap 
31u 

BISIA 
-Annonassyfng 

uaa 
st 90} 

“wepueysuny 
ua 

aIJUIA0 
ap 

UEA 
Pjaaquooaliq 

‘uliz Buiprasaquooa 
ul 

neaatujeeyos 
JaBe] 

do 
ap 

saisvunmanqs 
ap 

100A 
anesBayul 

303 
jepprw 

vaa 
sje 

uauatp 
yoo 

uex 
alsMUNMINAssyly 

ua 
‘jads 

yay 
w 

Uabuejaq 
ejeuoneu 

axfuBuejaq 
uliz 

paigeb 
ay 

Uy 

“weple}swy 
oibesjoodonerg 

ap 
ver 

JaBeup 
sje 

‘wepsayswy 
« 

‘PUBIIOH-PJOON 
atoutAdId 

« 

‘MBA 
19w 

Bunpemuawes 
BANEU 

UI 
WOHA 

« 
281SIA 

azap 
UBA 

deuyossexen 
18y 

JOOA 
sando 

aup 
uliz 13 

‘youdiyag-sepinz 
Jopuuso3 

ap 
do 

uaqyou 
2} 

vabuwersarur 
puey 

ap 
100A 

w
e
p
s
a
r
s
w
y
 
o
r
f
a
s
j
o
o
d
o
n
a
y
 
aiswunnyanas 

ap 
hq 

184 
oz 

“uapsom 
pyaddoyab 

uayselosd 
ayastbayens 

ven 
ayinajayod 

uaa 
yaow 

aISIA 
ap 

UEY 

‘“Inmarujseujur 
us 

UabuyayyimquOspaiqab 
uassny 

Bueyuawes 
aq 

« 

“uajuaaweb 
aJapue 

ue 
wepJerswy 

UA 
alWwOUOde 

sy[yaqWITY 
ap 

10) 
anejaa 

ui ‘Bly 
w
o
a
 

UAaLa} 
uaAeuIny 

Jay 
uang 

Yoo 
arp 

ste 
Jaxez 

‘AND 
zodany 

ap 
wen 

Buiprarqun 
ue 

Buijeysimuuo 
aq 

« 
“oudryos-septnz 

J
o
p
w
o
 

ap 
ueA 

Burapnaauo 
ap 

101 
aneja. 

ui yoo 
‘By-GV-vy 

1eoysug 
ap 

sjeoz 
‘oydiyIS 

wOpuos 
UepeiqaB 

UeA 
Burerivauo 

aq 
« 

duaqgey 
vey 

aydensbunganvee 
ajeuonewazu 

21046 
uae 

saneaojdoy 
ueA 

onp 
uaa 

sje ysin{ seew 
‘uase1N9U0d 

188702 
Ja1U 

SEpINZ 
op 

Ua 
toydryos 

8p 
Joorse 

am 
uabs0z 

aop 
voudias 

Ua 
sepinz 

sageaordor 
ap 

UassNy 
Burpnowsan 

ag 
« 

duaneUGIN) 
ap 

ueA 
Burwezinnpser 

ua 
vere 

uong 
ap 

UEA 
anisodyam 

“JOU 
ap 

1seq 
Jay 

3unayssepuo 
oIBas 

ap 
ven 

Buyaysiaauo 
exlyazwins 

axjam 
:uq 

#Buraswauo 
aueyjodonaw 

ep 
vee 

uabesplig 
jeewndo 

(„apispuel, 
ug 

„epis.ne,} 
uaAeUgyon] 

op 
uey 

20H 
« 

culiz 
uapnoz 

aisiunmandys 
ep 

ul 
vadsamuapug 

“UBB 
OZ JERYIA 

LANA 
oibesjoodonepy 

ap 
do 

aisia 
axftperwans 

ap 
ua 

alBayens 
oz 

voduiew, 
ayssiwou0se 

amnatu 
ag 

“UBSSNVLEP 
[aYLYIS 

sje 
v
a
n
e
 IN) 

ap 
UPA 

jou 
ap 

ua 
„epispuel, 

ua 
(aMEULeRATYIN] 



{hi 
DZ ISDANVK 

ez 
uee 

JOOA 
siseq 

em 
do 

sty 
“vaBuup 

3) 
Baar 

ysepaaospinjeB 
ep 

wo 
uitz 

veuuny 
noz 

gopptw 

w
a
r
e
 

uee 
1ay 

Jep 
sl veegbeey 

eZ 
LES 

UBA 
Bajuee 

op 
JOOA 

JUaWNBuE 
epueyeudsuee 

Iseew 

ep 
“ulz 

veueg 
Jepurw 

yew 
vapjerboIjA 

ez0uB 
esopue 

1e 
uaIzeb 

yoo 
‘ueueg 

aAANGIU 
JOOA 

(913 

‘pum 
‘preweegmnoneg) 

vajuewnbse 
ver 

zuyse.n 
op 

[tq vapjers 
3) UBBeUA 

sa 
uliz 

apsem 
Ua] 

“ulruuey 
afue) 

ap 
do 

yoo 
‘uliz 

jez Brpou 
jam 

vepuouB 
exsomquemy 

do 
veueg 

jejUee 
Jay 

vEA 
Burpiaagim 

(UaAogsery 

az) 
s,ougueIsppew 

apreasiamoeed 
asopreew 

ue 
Buissedeor 

hq 
jo 

Gees 
awansbo) 

use 
sl 

Joy 
uy 

“veweuaag 
[eZ Jetu 

OZHZ 
303 

yeASE 
ya 

UI UAWYSNIA 
|EUE 

Jay 
ep 

JUSYaIEq 
PUONye 

SIOPTY 

1e 
“uaueq 

BMNalU 
Bp 

vee 
3YSOYaq 

398J1p 
veIU 

eyIeded 
UBA 

JUNdBOO 
Jey 

zn 
SI ajss00 

UO) 

suayhy 
9] 

seeu 
peob 

say 
wo 

Buiprejueg 
$1 13 

“UayeAreA 
UaUUNY 

1eyeq 
UaBUUaAIesa 

ep 
vapnoz 

p
a
o
m
 

pyee 
WEG 

Japjay 
zeru 

Yeezpoou 
ep 

veipui 
snp 

‘uarseje 

eaeneBeu 
veggey 

vebuuoArese. 
aq 

‘
U
a
e
 
2X9 

J99W 
JO 

Ugg 
UBA 

Bajues 
aBgswoys0) 

‘ajar 

-ugAg 
UGA 

JOOA 
pJesAueseueB 

jOYdIYyIS 
UEA 

LNNG 
ep 

ul 
puouB 

Leryms 
8306 

Use! 
je 

vanhig 
oz 

“SBIAPE 
HEP JOOA 

Buejaq 
UEA 

snp 
ue 

„epispuer, 
ap 

100A 
veggey 

uebjoAeB 
ayoJ6 

alp 
„episse, 

ep 
ynuea 

sediauud 
‘sadtouud 

apnoye 
jequee 

uae 
UEA 

Uapiom 
uvauung 

noz 
v
w
0
U
e
B
 

preyosys 

jo 
B
e
s
a
 

op 
veA 

B
u
u
a
p
u
a
s
e
 
Joon 

Guipiayuee 
epeob 

use 
yuL0A 

joydiyds 
e
s
t
a
 

Inns 
eq 

JOP 
VEA 

HRIOJOOIDOS 
JOU 

UEA 
OBOIEIJS 

HOE 
(OVOZ/OEDZ) 

¥{pure; 
OBWEL 

op 
do 

;pery 
S
N
N
 

oxsom 
we 

vopsom 
seasyebde 

1er0g yore 
Fondos 

[4 
wened 

snxe 
1000 

WeGuLeArEse! 
op 

mommy 
342i] 

oy 
weber 

mqundsSaeSyasprejeg 
B OWONLPEN 

JONÍINIS 
OFEIAEMIJDAAS 

OP 
UI 

PROH 

“PreumIEBAYIN} 
8JBLUOHEUIEUI 

Bp 
JOOA 

S,OUBUGIS 
BIIPJOEW 

puouBseryge 
ap 

do 
yew 

‘Buen 
Auo 

eyhperwms 
ve 

BurfipepersseA 
100A 

Sendo 
JeA0 

uvasuepeu 

way 
zow 

uveeb 
puey-ur-pueyyeow 

enI8Fal 
eze g 

‘
U
W
E
 

ebue, 
ep 

JOOA 
;OYdIYIS 

UEA 
ANP IOI 

eBipiny 
ep 

J00A 
uaAenewane 

awezInnp 
JeAO 

veyuap 
6) eu 

Wo 
Bipuerssaa 

yoy 
Si plasorhyebor 

“Burepsooeg 
ayssiwouose 

-yfrraawmu 
‘esopeug 

uae 
JO0A 

werdeB 
ypsom 

Jaly 
‘Uayedsespinjab 

Jeeu 
yn 

ueewebje 
yay 

vi 

1ee8 
1ygepuee 

op 
apteB 

Jer 
00 

‘sem 
Bipou 

yam 
ueBuifemvenosyerigedeg 

yn 
veeg 

apjha 
op 

jo 
Been 

op 
103 

Buipieyuee 
— p

u
a
n
f
n
y
d
n
u
e
r
 

— 
zeef 

Yayerb 
spuegbsoor 

eq 
‘(zepuosery 

00 
Iz) 

uepJom 
uex 

ueBuraaBdo 
wens 

anj 
(BIUBS 

eNJJEMUBA 
Joy 

LEURG 
JepUI 

Jew 
BOY 

UAPJOM 

uauuny 
suad 

[aM 
noz 

Burbepyn 
ap 

‘Bou 
1ey1erg 

“vannueg 
a 

jeewNdo 
'uoueg 

B.Qxs 
JapUdZ 

‘aneooy 
eBipiny 

ep 
do 

uepeyylyjeBow 
ep 

wo 
BuiBepyn 

uee 
yey 

Si puosbvaryge 
ezop 

veer 

CZ LUON 
+ OF 

GE 
OE 

SEK 
EEK 

EEK 
DEL 

CHE 
BEL 

LUNE 
OOR 

MOL 
OEE 

LE 
SEE 

EE 
VEE 

CER 
DEE 

LS 
ON 

‘uewsu 
6) deoy 

ep 
Jepuo 

suae 
Bou 

uabuljedsiooa 
ap 

wo 
uliz 

Buiprejueg 
veuuny 

P
E
W
 

ep 
vn 

vejgubis 
voos 

yg 
ZjInyIs 

1eyI8 
vaBuuepuesea 

ejammonns 
1e 

ULES 
Jo 

puan 
ayfjepin 

ued 
Jay 

sj 
“uesezerdsegui 

vezaow 

Buijextwauo 
ezep 

am 
BOY 

sl 
BeBJA 

aq 
‘sisuneIpe.y 

op 
JOOA 

SEM 
Jep 

UI“ 
, (JepuoserY 

ewByIS 

Jey 
B12) 

sl plepugJea 
swfijemneu 

opjes 
Jed 

1002 
spuis 

u
e
b
u
i
b
e
m
s
n
y
I
n
 A 

jeqwee 
safipeel 

you 

JSP 
pusxeJeg 

sl J0JBUIPJJOINOFS 
op 

ve 
jOYdiyIS 

UBA 
sJojli9 

URA 
siseq 

dQ 
‘veysAsU 

Wiod 

-03-Ww0d, 
ua 

(14983 
SJOydIYIS) 

,axOds-pue-qny, 
vessm 

vedopen 
jez 

plas, 
ep 

eoy 
si Bega 

eylubugjeg 
vee 

ueA 
pjeeqgI0oA 

ueg 
“uawox 

A
A
T
 

vern? 
oudiyIg 

UBA 
19046 

JOOA 
UasindwI 

queyBeesa 
ep 

ueA 
Jep 

yeez 
epyeowebyn 

useb 
Bou 

yoy 
si e

w
p
y
a
i
a
m
 

ap 
do 

yolweuAp 
ep 

ueizef 

J
E
E
 
Weeryony 

ep 
UBA 

18016 
epusalyq 

UBA 
yin 

veeb 
soueUads 

ulIwse3-eBUE 
sseow 

og 

“‘uabimBeqa 
ui vgelborouyder 

amnatu 
ua 

yeloud 
„HVSIS 

Na 

18y 
ur IPLOM 

ppamebun 
zep 

Buipieyssaeqenqyon) 
ue 

SayNOJ 
JOOA 

wearsÁs 
eMNalU 

jay 
Ue 

USP 

cuayew 
yljeaBow 

zoo 
u
l
e
,
 

do 
yep 

ves 
eibopouuysa; 

‘uapnoy 
a} 

sea 
yoo 

U9zZUaI6 
ep 

wo 
UdAlIq 

ueuepeu 
3sepeao 

ua 
y
u
m
 

BsueeYoS 
UB}NZ 

UllUvS, 
aiaBuE) 

Bp 
dQ 

‘joydiyIS 
UeA 

Buipanywauo 

ap 
uee 

yays 
B
u
w
a
B
w
o
j
e
a
)
 

ep 
UEA 

Hare 
NOL 

ep 
op 

uezuaIB 
ap 

UeA 
G
u
l
U
U
e
 

xe 
UBB 

(ssOPry 
UBA 

jeje} 
venoypurg 

ue 
persÂjen 

ui 
v
o
n
g
e
d
e
s
 
epuepdeb 

enxe 
op 

si 
ultwser 

eBuepeppiw 
ep 

100A 

GepfeaBejja 
puos 

Up 
JOOA 

sef220] 
Joon 

do 
OIÖGIENS 

e
y
o
s
p
w
o
N
e
c
e
-
y
y
f
i
j
e
x
u
j
a
l
 

OpIO00 
008 

“pyre 
‘ofpmses-0Buuj 

Dee 
JORIS 

OfSAIINJIRGSG 
Op 

WO 
VIOUIEUAITT 

OP 
U 

MOON



Ot: 
DZ LUDJNIVA 

“uayyou 
en uly] apesan 

ap do 
;RIO0A YOO 

yoiz uasauidsut 
uazaow 

SUaAe 
YON] 

ejeuorias 
vapnoz 

‘yeduee 
aAaneWaYe 

Use 
UBA 

LEsNO|UOD 
apueESsUaADG 

Ud 
‘joyd:y9g 

puos 
venlupeg 

ajanpiaipuy 
ven 

Buisieay 
eyaygnd 

ap yew 
opasAuo 

epuowauso 
aq 

‘(saneo0p00 
“Wey 

Us 
vaurasavanlupeg 

wopeid) 
BXaQe[Y 

apuemsaq 
ry 

zou 
phare 

puoM 
angie) 

ap 
yoo 

{quem 
‘uapsom 

ppamabun 
Japeu 

zow 
falsuc0A 

HQ 
‘BIS 

aygstwouoge-yfijevwms 
sjeuoIBes 

uee 
ui 

uepsom 
pagabul 

vejaow 
veuuerd 

2129003 
ap 

3UGM 
‘NeaAIMeeyoS 

JeBoy 
ves 

do 
Buums 

waxyareg 
Buwepeuag 

azaq 
‘uajeyaq 

vauuny 
slud 

ep 
Yhpnmeu 

oz 
syw 

‘uayye.quee 
venlupeg 

„isuemaB, 
op fiz yep 

ulz 
wjoueBuI 

oz 
erp 

uerasmimuo 
veurauezugAfupeg 

veuwny 
uepeyserg 

‘preyweezjnnp 
em 

uasorgoud 
ars 

yorz 
verm 

vealupeg 
eJepuy 

2enng 
ap 

UI yEIA 
uaalupaq 

Jal 
UBOP 

8} 
UaxeZ 

UB 
U
A
W
O
A
 

a} 
SURIBy 

WO 
playyhjabow 

ap 
‘uajapucoAaneJeworbbe 

ver 
30} 

apseem 
e30JB 

uauuax 
UaAlupeg 

jaa 
P
e
w
 

ap 
UI uasuemsjeerdsÔuibnsea 

ua 
seIweuÂp 

ap 
UBA 

vegew 
23 1msqaB 

seruvew 
awwijs 

Uae 
do 

ue 
vaalupaq 

sjanpiAIpU 
UeA 

Buiszaor 
UeA 

vedders 
a 

je 
wo 

vaBBaz 
31 

JOOA 
[aaa 

Jo 
51 

abLBA0 
Jay 

100A 
‘UabQseA 

veuunY 
vereow 

u
r
a
s
s
e
r
u
a
A
e
 

wy 
In 

yay 
do 

yoo 
yoiz 

‘(aya 
'ueBinBerA 

pnoyapuo 
‘Buuares 

‘sueBuey) 
uliz uapuoquaa 

usaewyan| 
uee 

Jew 
ylyayewsojuo 

vatsAs 
aIp 

‘vanauAnde 
„
u
e
p
u
o
g
a
f
p
s
e
e
m
 

yon, 
yo 

-uopeld, 
ep 

si Jayaz 

“uajaBau 
uauuny 

noz 
gez 

ppew 
ap 

JeM 
vasseeyag 

81 
beam 

aydsnasoneang 
BIA JOOP 

49 
UANsOM 

ay LY D
e
w
 

ap 
uaBer, 

oop 
49 

Iq 
ueers 

op 
Ul azY9IZ 

waersÁs 
J8y 

zep 
Je2q 

“USD 
4847 

si 00 
UJ 

uemsaq 
LAAT 

enerardserut 
U! v

a
p
y
I
s
J
a
A
 Ja Yep 

30046 
s1 sUBY 

ap 
J
E
E
 

“veulen 
vo 

ueJBI80J8A 
ay BUILD 

op 
JOOP 

uassoj 
8) do 

Buipurg-roudiyos 
Joon 

euaquosbuibn 
“SBA 

UBA 
waarsÁs 

Jay 
UI 

vajundjau 
aBipiny 

ap 
wo 

aysepaf 
apuabbi 

puey 
ep 

JOOA 
Usa 

SI Ja} 

(wejopsoon 
-oneseao;8be 

'sfiud) 
omsparyoounysem 

joy 
wea 

Buiaveg 
sepica 

ud (S/4150/9 
WoejeLe) 

=waafupoe) 
nesasepeeyos 

seboq 
de 

Buyeys 
(¢ we (250 ‘ssebuoy 

‘Bajs0342) 
voRnees 

proylique 
SOND 

Op 
UJ 

NOIZ 
BUUR 

DeAhuped 
DEpEOgsaA 

LERALYIA 
op 

woe 
y/1;eyxeuTO]NO 

(© 
zrorted 

OOM 
JOU 
'
S
H
O
M
B
Y
I
O
)
 

pees 
DBAÏLIDOG 

ava BoIEnTSr 
op 

5OOA 
pejeg 

Maoru 
wee 

jeUMIED 

OZ LBONIVW 
1 Ih 

“uliwsey 
aBue| 

ap 
do 

uepedBayja 
ajeapi 

ep 
ueA 

Buyedaq 
ap 

J00A 
veuuoa 

siseq 
ayfyapnoyur 

ep 
uejeow 

aiBeyens 
ayhjaywiny 

uapuogian 
SOUIBED 

ap 
ua 

aialens 
vOdurew 

amnaty 
apjayseBJo0A 

sorape 
yp 

ui eq 
‘“ousBEAUINT 

op 
ul uasepuabe 

93 
e
w
a
u
n
 yp 
prem 

eyaow 
op 

si jay 
Jeew 

‘ulpquep 
e61ja0A86 

zssern 
yanyod 

use 
HP 

st 
puayaidspazueg 

‘varanenu 
ayljaddeyssyeew 

amnait 
JOOA 

zeeIstuo 
eqwins 

yhpnnBby 
va 

yhueno] 
Joopseem 

‘uauuny 
Buyjay 

ap 
do 

jaap 
sluBueraq 

uae 
J00A 

noz 
vaBungredag 

ayfyequwins 
UEA 

[8sjeJSUIJNO 
LOI 

JAH 
,, VAWBUBO} 

nOz 
Uae! 

ap 
uEA 

doof 
ep 

UI JsepeaospinjaB 
ap 

sje 
zeru 

yoo 
‘uaBery 

uauuny 
leeme 

JeA0 
zolu 

syedoy 
yep 

pnoyeqsooA 
ey 

Jaw 
Vado 

Wa 
aj SUBBPOAIAA 

ez 
wo 

‘do 
uaBuruom 

ap 
3dooy 

prayseno 
ap 

59 
“sseu0mag 

ap 
100A 

Buipeobsaa 
abipayjoa 

yaw 
‘uapsom 

3do0jsaB 
Bipou 

oz 
uauuny 

„s1opuuoa 
asiou, 

ap 
ul vaBuiuoyy 

‘uayNnqueep 
Jepuiw 

jean 
UB 

,SJ0PU09 
asiou, 

ui 
Uliz 

eeMe/GiMBeyA 
jan 

Ja 
noz 

l
e
e
g
 

“ugJoyeq 
ugeB 

vapeurhjebow 
SYOSIUYIE) 

ap 
10} 

Jane 
wee 

IuBSSoJEUI 
JAZ 

I
e
r
s
 

USE 
LEY 

(SALADE 
sJoprv) 

ozog 
eu 

epoued 
ap 

Joop 
‘perqaf 

2810/6 
joan 

voe 
ul IsepaA0 

(8saputw 
18M) 

303 YOO 
pla] 

JeEW 
‘prob 

jaan 
UBAI[E 

81u 
Isoy 

Jeq 
‘anejos 

ela 
UBJABQIW 

JO 
Uayedeq 

e1 ‘pJaaanpoadaB 
ypsom 

pinjaB 
aysaaw 

JOY 
Jeem 

‘oudiyas 
h
a
r
p
 
3sepaaospinjeB 

wo 
ueop 

ar yAjaBow 
[@8A0z 

wo 
st zundsBbuelun 

Isepaaospinjaf 
ueA 

Buiptesds 
oyfpezwans 

op 
pje6 

edrouud 
ueJepuabe 

a) 
apaamy 

uaa 

“uep!ej 
UBUUNY 

swrejgapeygs 
303 ze1u 

eip 
‘Uapnoyaquooa 

snp 
vep 

vaneneg 
Us}2e.qU09 

“uapfeB 
playsimnes 

ep 
JOOA 

Jou 
az 

ep 
Buu 

“@{enueY 
alapjayse|6 

ap 
yew 

veepab 
veBuueIsoAUI 

Us 
UaWoUEB 

uaynjsaq 
uapsom 

piejeq 
jan, 

-depe 
fig 

-ufz 
a) uaylyq 

Bipow 
yoru 

veryossiw 
Jey81y9e 

onp 
(vejed 

do 
197K 

ep 
uee 

Yuap) 
vayew 

uajso 
eBoy 

jo 
uajjarsun 

spears 
veuntseq 

nu 
eM 

gep 
uepiar 

20} 18u 
Je 

BOW 
prejaq 

Bnaswoyaoy 
AfyeBow 

ue 
“vabnew 

veburenrsses 
ven 

vobjonad 
eBrepeu 

ap 
piejeg 

jandepe, 
uex 

Japsen 
‘vepuosery 

arz} y
e
y
q
r
a
y
 

op 
soon 

uajereq 
uere, 

81 (Buuaasesas 
ap 

URA 
USJNPYOOA 

32 
UBA 

ssanlardeq 
esepue 

ua} 
|oudiyas 

wo 
vaBemueno 

81 
ey 

st ylijg 
pug3s 

ui Buuaasasal 
ap 

Buejoz 

“oudiyos 
eisianman.ns 

ep 
ui 600z 

pure 
pBipuoyaBbuee 

Jano 
“Jely 

UN|Saq 
Uae 

YaeYy 
M
P
A
 
“UEPsOM 

UY 
pBIpurgeq 

BuUeeses 
ap 

soopseem 
‘uaueq 

amnalu 
UBA 

Bajuee 
ap 

s2A0 
Uawau 

6) yInjseg 
JeqlUyap 

uee 
jeus 

wo 
UaaUINBse 

jeewaye 
ulizjay 

(epuozery 
012) 

-ulz 
vepnoz 

Bipou 
uaueg 

sapuiw 
JEEW 

JAW 
Lalu 

JOOPIEEM 
‘UaseyueY 

9} SeyNOJyANIAA 
UB 

-JSWOYUEE 
BpseanueIuvOIe6 

1997 
wo 

uayew 
yfjaBow 

yay 
UgaiGojouyoey 

B
a
n
a
 
UILEN 

e7aBuey 
zem 

ap 
do 

uapnoz 
apsap 

va) 

“ueAandedsJed 
ayosiwouoga-yhjeyuins 

ayueS 
~S8J8jU! 

400 
UP 

UBEISIO 
HuAeBwojaa| 

ap 
do 

uersaye 
eaanisod 

ep 
ISEEN 

‘Uaue 
spuBe}sag 

saaw 
JO 

Up 
UBA 

UsAaBdo 
joy 

uee 
Ulz 

vereow 
pjaddoyeB 

yp 
noz 

‘u8z0496 
prom 

veegbeey 

ol



15 
1 DZ LODANIVN 

ul SBM 
BGZ 

UI 
SJapNoyjeapuee 

ap 
vee 

oane 
puelpw 

| UeA 
puapiarpsedns, 

uee 
UeA 

Buuanm 
eq 

“UBTINA 
ea Jsnpeyos 

ajeuONeU 
ap 

Wo 
UEpaty!jaBow 

do 
ynupau 

uee 
jsed 

1apnoyseep 

-UBE 
SIB 

[03 
ap 

UBA 
aNessdiajiN 

Bus 
Use 

[ig 
“pjsemMuarng 

ep 
UBA 

912 
Joy 

VEX 
SjeopuE}OsB 

Yor 
w
e
m
u
o
 

foydiyas 
UeA 

Jepnoyjeepuee 
(}00JB) 

sje 
UgIJUEUIJ 

UBA 
AUOISTUIN 

381 
UBA 

jo 
8G 

“1e8 QUI 
ZUO 

sje 
paoB 

oz 
o
a
x
y
o
o
d
a
n
a
y
 

ep 
ve 

joydiyIs 
puos 

st 1de3u09-Hodurew 
yey 

ueA 
BuuaIue) 

ap 

JOW 
SEM 

U
A
P
L
O
C
J
 BA AANBU 

BIP 
SEUGISIUIW 

BP 
UBA 

USS 
490} 

'Z3 
Yeedeg 

eiBezens 
v
i
e
 

Bug) 

ap 
epaw 

ua 
(jayeq sJappy 

ep 
Syeoz) 

wBuaag 
1eexje 

liq velnsed 
yaoBuee 

ssapey 
ip 

prayusao 

uee 
‘pleyseaosxlig 

SABNIE 
UAB 

UBA 
YeBzpOOU 

ap 
do 

uazim 
velnsed 

ape 
;amtua 

jliuer 
vep 

UI 

“suanegauyong 
puos 

Buijayituosperge8 
aesBequi 

ul 
jos 

vee 
syfigemneu 

s1ouuedsyerdseB 
jaaa 

uea 
uaBo 

ap 
ut — preuBijraA 

auzayxa 
Ua 

JapulY 
UEA 

wears) 
ze 

10) 
Burjporsuaber 

ui 
— Heads 

WOYA 

“uapoygs 
able 

uliz snp 
e
y
 
ez 

auerstuIU 
Ja} 

© UaAeLAYyoN| 
ap 

JOOA 
ua UEA 

uardegesverprgow 
ap J00A 

UaqgeY 
a} Boo 

pao6 
sepuoz 

veuverd 
swos 

Hap 
AL0 

MARA 
UBA voodanmangseuI 

aq} 1oUdiuIS 
UeA 

prayeeqytareg 
abiplizpue 

ap 100A 
snp 

ve 
180n1eA 

serquedo 
ue 

Bam 
BiA 1nngon.nseujui JOA 

euarstuiw 
yhiapsooAuBseA 

SuGIUIAS 
SI MARA 

Baj 
Bam 

ap 
UI 

peeigons 
u
a
e
 
uspapanoe 

„vonems-uou, 
apis0J6aB 

a
r
s
 

ap 
UBA 

velzuge 

ua 
joydiyas 

AAGA 
IVP 

YNUpul 
op 

1e8353U0 
‘pueorab 

yoay 
etssiwwo) 

op 
aip 

vaneidseB 
ap 

UN 

“UaJIIIINB) 
aq JEIVSWERAWYIN] 

BP 
UBA 

UBSUAM 
Jp 

UBEWabye 
Lay 

UI AARA 
DIN 

JOPIOA 
‘sJoPry 

UBA 
[88] 

OP 
LER 

pAAnAsaALO) 
Bern 

azep 
auaysiuiy) 

Jay 
Heey 

joydiyos 
puoy 

web 
pueedeB 

eauweep 
Bip 

sepumyspinfe6 
ap 

ue 
‘uepsaabaenjA 

ep 
J9A0 

Buyapsaa 
ap 

jorsnjou 
‘LEEAIYIN) 

ap 
UBA 

19016 
ap 

u
e
s
s
m
 
sugjeq 

op 
do 

yyoueb 
[gJOOA 

UEBAIYIN) 
AP 

JOOA 
a
y
{
O
P
J
O
O
M
N
U
B
I
A
A
 

SIB 
SI 

MARA 

“UBPJOM 
PIA 

PIMIUO 
18EYja 

UBA 
SOf 

UBUIAEISplajaq 
SPpUSAIYISJA 

1ep 
opo 

op 

uee 
Bnewyebas 

wemY 
smaiasaqul 

ep 
uy 

38 
JBABYpUEY 

UA 
s9PpnowwITzeor 

‘reAaBjeben 
$s! MARA 

“uodusews 
ep 

ver 
bumneyymauo 

ap 
do 

73 
va 

WOHA 
tepnoyjeepuvee 

sje 
veBuereq 

op 
do 

yor 
Wou 

ugioueUuly 
“UsfsOp 

8YSIGNd 
SfELONBU 

UBA 
UIYBMBG 

Jel 
JOOA 

yi p1OOMIUEJOA 
UAYBOYSJBAUI 

epuapyIs1ea 
unuea 

si ying 3aH 
Buarag 

jeevogeu 
jeBIINJI 

UBA 
St 

JOUÏIJIS 
UBA 

Burpassirquo 
8g 

4BEM 
Pool 

yon 
plopyfijeprcompansea 

op 
preem 

seem 
WOBGEIDG 

HO 
wejeep 

sxej/qad 
O/PEODEN 

DP 
100A 

FOPBOH 
1OOUIOI 

$1 Yiny ISH 



65 
1 02 LUOdNIVN 

*,uauanaydo 
uaburuueds 

yoo 
yagoadsuad 

yayjqnd 
jeeuoneu 

ynuer 
ageuiquios 

aip 
uey 

yoo] 
“pugjuaying 

ey 
ui S

U
B
A
R
L
A
Y
 

SN] 
hq 

JeeEqYDIZ 
400 

S$! Ua 
vanewyony 

ap 
J00A 

Ua|apsOOA 
yesy 

uerjos 
ven 

Buibuew 
210 

‘
u
r
a
u
a
l
v
e
e
w
 

an] Jay 
UayINg 

sje 
do 

jamoz 
‘jo! 

apUa|axyAQUO 
ararssewwor 

uaa 
ua 

‘Od 
-Urew 

UB 
WEEAIYIN] 

UEA 
18139) 

Jay 
do 

vaer 
UaAaIYISABs00A 

glijanam 
UeA 

aneuigwog 
ap 

UI 
Bunpyrupun 

yo) 
uawoy 

joydiysg 
veA 

„vejjos 
ajaqqnp, 

ag 
‘Buiuepso 

ayfjaqwiry 
ueA 

ulajsay 
jay 

do 
uapaypbeoneq 

ajauuioy 
veel 

veneuwonj 
ap 

yay 
‘si 30016 

vauuerdsburwwarsag 
do 

uaAe 
INI 

ap 
UEA 

paojaut 
ajawJojui 

ap 
jameoy 

“ssapue 
joydiuos 

liq vep 
By 

‘ua|jou 
(Buiyapmauopeobjsen 

‘piejaqpuoub 
jane) 

epuereprmuo 
ap 

ue 
(-239 

‘vauuerdanog 
‘uauuerdsburwwersag) 

apuasjays 
~Japey 

ap 
UEA 

aneuigwoa 
ap 

do 
veggey 

Bunpjeneg 
veruveewaf 

fig ‚varjos 
ajaqqnp, 

ap 
(haus) 

“„StJepnoyjeepuee 
-epaw 

auaq 
Bou 

joydiyss 
UEAIEEM 

‘QOYS 
ep 

3ew 
400 

(104 
JOA 

303 
[AaB 

ya 
ul) — Baouab 

ylueaawdo 
— ua 

uaBurwawapuo 
avaynoqed 

jaw 
yaaunau02 

HS 
“Ulauaqueenyany 

uabra 
vey 

vering 
WYS 

Hupagpaobysea 
ua 

-puouf 
yay 

wea 
uawenagde 

ap 
Joon 

saaw 
ar sap 

pjeB 
ug 

“uajjnAsen 
UaUUNY 

YOO 
atp 

pey 
[sedppew 

aapue 
Uae 

“UBAELAYIN] 
ep JOOA 

jos exfiyNMyeUu 
Uaab 

si yWQ ‘paobysea 
wea JeejaxyquO 

ua Jee|ayxxINQUO 
unddoouy 

10) pjexywquo 
yeewWeep 

uieueuseenmony 
UABla 

ay 
do 

yorz yaay 
veneuwoni 

aq 

“uaJapaof 
ua 

uasuaw 
UEA JBOAsan 

Jay JOOA 
YaMyau 

puaseunauoo 
|eeuonewayu! 

uae 
do K

u
b
 

anuasse 
ul uodurew 

ayariqnd 
afeuoneu 

ap 100A 
Alte psoomuuesen 

st jlup|q 
aop 

“vejpo. 
playjaaasoy 

epuEyyamyxnupUl 
uaa 

YaaUIqWOd 
joydiyas 

„Seovejeg pus syooND, Brusam ‘wabuejeg vo uajjos joan sjoudiag 

“uajeop 
exangnd 

uliwser 
aBuej 

10) pnousen 
yoiz 

„anjer 
SJapioyaseys, 

ajgiaueuy 
ap 

uea 
Buuepseem 

ap 
aoy 

Been 
ap 

si yfy 
vou 

Iig sje 
zon 

“Ioudiyos 
U
A
A
 IN 

op 
Ul WePIaHOY 

Ua 
wepJarsuy 

veA 
deyassapnoyjgepuee 

ay 
st arsuawip 

enxa 
uag 

‘pweysebje 
si Jeeyja 

do 
apuaopjoa 

ploye 
unayswauo 

afgiosewwoo 
ua 

verewrusuipuou 
UeA 

zezut 
ep 

‘sUaAeLRYON] 
UEA 

Buijayywauo 
ap 

J2A0 
er9uIA0Jd 

jo 
aquaewab 

uae 
veuuIg 

Buwwoayinisaq 
ap 

jo 
ug 

‘styeenb 
~ape 

pinje 
aquevedsuen 

aip 
jo 

uapsom 
pjajsab 

uey 
Been 

ag 
venwaibe) 

ve 
aquesedsuen 

UEA 
WUOA 

ap 
UI „sAILEIEG 

pue 
Sy¥2ay9, 

UBE 
IPJOM 

UEEPJoA 
syW 

ado 
UapaYaAd 

JOOP 
plejeqnuOJB 

yande 
ueA 

Bam 
ap 

jee) 
agipen 

aspueyapayy 
eq 

“ueusipsea 
pie 

— paobysea 
uen 

Butjayyimquo 
ue 

p
p
e
w
p
u
o
J
 

ap 
em 

— a7 
aauueeM 

UaaUAgIe 
uee 

Uayaddoy 
vase 

avengnd 
anp 

vapeuseno 

OC LWOUNIYA 
1 25 

S1apue 
ueA 

alp 
sje 

vepursgeejd 
vajsow 

uapuosf 
apyezap 

do 
noz 

'uejjoJ 
apueuenuar 

swos 
‘sjaggnp 

alp 
wea 

Öuijepsooag 
ag 

‘(glupagsôumersimauo 
ua 

-puosBj 
puereysuuo 

ua 
(pra 

uab 
-uuunbJea} 

puatjayssapey 
:uayjos 

ajaqqnp 
veggey 

suaaeumon) 
puos 

Uapalyano 
ajeuoib ar 

“wepiayswy 
orBasjoodonen, 

ep 
ut ue 

Joydiyas 
puos 

Burpangiaguosperga® 
uea 

snassiBas 
sje 

argurnosd 
ap 

100A 
si yejAbeeup 

SPUBOPIOA 
uepeuyseno 

eapue 
fig 19 

Jo 
vaBuey 

uaalng 
beesn 

op 
jam 

uayyaudsab 
syaai 

use 
eu 

st 
490} 

“Jou 
aaanoe 

wea 
Yaads 

ua 
joydiyss 

J00A 
E
Y
 
Haay 

Buruepag 
ayijaqwiny 

J00A 
yhyapsoom 

-WBJBA 
apsaayndapab 

aq 
‘ssaply 

UBA 
jaye) 

op 
uee 

Jaweujsap 
anenoe 

Uae 
SEM 

US 
plaxyivauo 

salsin 
apJearejeJeb-joudryos 

assenip 
Heey 

‘($4g) 
IoUdiyos 

wnsoysunmisag 
ua 

(Sug) 
foydiyas 

aiBay 
axfiunnysag 

veuebsobepano 
ajeuciBas 

ap 
JeA0 

aiBas 
9
0
4
 
PUBTIOH-PsOON 

a19UIAQIY 
ag 

‘uauUIqeep 
UaU0D! 

apuayasdsuee 
jeeuonewalU 

ap 
UEA 

Uda 
SI joydiyas 

ve 
wepJarswy 

oibasoodonep 
ap 

ven 
p
f
e
e
a
b
a
o
g
 

dey 
jam 

si 
wepsarswy 

see; 
joudiyas 

zow 
Bam 

ep 
uee 

Biurem 
wepsarsury 

v
e
w
w
a
 
yoo 

‘UaAeIYany 
ap 

ha 
(Jays 

ue 
loydiyas 

Jepnoyjeepuee) 
prayvayyonag 

ajauuoy 
eppadeg 

sydajs 
yooy 

seew 
‘Buppiyosaq 

Jay eevedde 
ylubueawo 

uae 
yooy 

wepreyswy 
ayucowab 

9Q 
‘pueyapay 

ver 
juiod 

Buijjes, 
yluBuejeg 

uae 
‘wepajswy 

ob asjoodonepy 
ep 

ue 
yey 

ray 
‘wepsarsuy 

xn 
roydiyas 

f
a
s
e
 

“ayuaaweb 
ap 

ven 
Bueawo 

ap 
liq ysed 

aebdo 
exfinmseg 

21016 
Biuepoz 

uee 
jo 

do 
Been 

ap 
dao, 

zap 
(°938 

‘uaulauayuaalupag) 
wey 

ayasiwouods 
ep 

sje 
(“19 

‘uauuerd 
-mnog 

‘veuuerdsbuiwwerseg} 
exfijeswins 

ap 
jamoz 

ypja6 
18q 

“UBARYIYIN] 
azap 

uee 
snpy 

aI0I5 
uaa 

auaawab 
ayou6jappiw 

azap 
yaay 

Bn 
Jeawsewwapeen 

auaaweb 
ap 

UI 
joudiyos 

yepwg 

vapeyseao 
ajeuolas 

wen 
woesybels 

oppedeg 

yarreqepuo 
oz liq 

UayayesBuyapsan 
assoy 

afebow 
ue 

vooned 
yay 

‘(-038 
‘ueBuirayywauo 

UeA 
ualzuee 

ua} 
vebunpadag 

yanjemyburn 
-ebwojaaf 

uee 
Sayan 

„opispuey, 
UEA 

Laws} 
ui} 

uersox 
ap 

wep 
3
2
1
3
 
(oib es 

ap 
ur orwouOJe 

‘sueibessed 
aspuejuaying 

‘uaneuyony 
ap} 

uasapue 
liq jejeen 

Jaryse 
uewoy 

(,apisie,) 
Bua 

yim 
“WOUVEEAYON] 

ap 
UEA 

Ud}eq 
3Q 

‘SVEN 
aslreddeyasyeew 

ui 
Uawoy 

Buryynspyin 
30) 

aIp 
sjeoz 

‘uar 
-eppasueenjoM 

apJaabaubbeaf 
do 

jesoon 
suanetpyan| 

Jao 
uayn|sag 

hq 
yoiz 

Heaseg 
yy 

18H 

“yaoyeq 
HEEAIN) 

ajeuoneu 
ebnswoxsor 

ap 
Joon 

sando 
ueA 

ayarzdo 
ver 

Burpnoy 
uado 

uaa 
SIP 

‘04 
apuayjaysuap 

“ABENUOOA 
BP 

JOU 
UEEIS 

UBUUNY 
NOz 

180A 
U
a
u
U
e
d
s
a
b
 

do 
Iny 

yay 
UEA 

josseeusbIe 
ap 

yo 
do 

G
e
a
A
 

ep 
a
o
s
 

yay 
“vebbigeen 

vauuerd 
sooweem 

‘playeeqyiazag 
uliz 

ue 
U
a
A
e
 

RY 
IN| 

ap 
UEA 

WeR|EMy 
ep 

uw vebuuersaul 
JOOA 

s1 JeeqyIyasaq 
va1u 

plaB 
Up 

yep 
SI 

aphzsaay 
ap 

‘saoons 
uaa 

Wyoizdo 
yep 



55 
1 

DZ LUOUNIVA 

“Joydiyds 
J00A 

piajequayagoajas 
yey 

UeA 
BjoaaB 

sje 

uataouf 
ueed 

wars 
vapjaaberjn 

seauuem 
‘uapsom 

asepuew 
Jeep 

yoo 
1
3
2
8
 

UeY 
Butuueds 

sig 

“UBEYS 
UBA 

SO] 
S|BBP 

Jeep 
Bip 

UajF0! 
B/HDIBWWOD 

UB 
UBIIOJUSAB 

URINE 
BJBUONIPEN 

UEA 

eneuKwog 
sp 

ues 
Buruueds 

efpnuerod 
ap 

varu 
Bou 

suaaetpyany 
apeuosdes 

verwar 
u
a
u
o
w
 

up 
do 

Ppewpaobysea 
us 

-puosb 
ap 

do 
verueungu0o 

ap 
100A 

pray 

BuiAejd 
foar, 

sje 
voduiew 

ap 
ueA 

uejeop 
uliuuer-abuej 

ap 
jeMAoz 

uaa 
wndBoo 

yay 
vn 

‘joydiyDS 
UBA 

UBAOI 
URA 

S
h
S
e
T
w
e
 

ap 
100A 

Uliz 
sBIUEIEG 

PUB 
SYJ2UI, 

B
p
U
B
O
P
|
O
A
 Je 

Jo 07 
S| BerIA 

aq 

“uabemeew 
jee) 

JeBMZ 
a} 

Buejeq 
alg19JewwoI 

Uabia 
Joy 

wien 
BIUsAB 

RYAN) 
IY 

do 
prayuep 

~vogaB-joydiyas 
UEA 

euswsasburbnsan 
uea 

Buissedaor 
ap 

fq 
poydiyas 

yep 
s1 corsu 

opsep 
v
a
 

“oysduug 
ue 

oydiyas 
vassm 

ueroIgv0d 
ap 

100A 
8BUWEPHAA 

Bp 
LBA 

uaa 
yfyaBow 

st UQ 
Been 

veg, 
Jeeu 

ueulij 
aaaanp 

geey 
roudiuas 

lupegsepeow 
yay 

uy 
vaqgey 

JIU 
s1eejsnpmauo 

eseljnonsed 
erp 

SEWJOjUI 
‘UAP3YJBAO 

JOU 
DYeMUSUES 

H
P
A
 

194 
UIEEM 

')OYS 
ap 

Ua 
. Sig 

Jey 
UES 

W
E
U
 

-eep 
Joop 

joudiyos 
vlug 

07 
uaseuabiepuosB 

asaynoqed 
vep 

(„iuBwox 
saiseud 

ueeqbaey 
87 

UBB 
NOZ 

BEM 
:pjsaqiooAlq) 

vaBunesyajLo 
eBnswoysor 

gUeAG|AI 
JAAD 

eHEULOGUI 
BOW 

Jeao 
BIUYSp 

Jad 
s1awwi 

DAYDSEq 
JYS 

supegpuoaf 
zap 

‚prey 
BuiÂejd 

jaaa), 
Use 

UBA 
SI ayeids 

epueopjoauo 
UBABIAYIN} 

Bp 
puas 

PUEWPaokysea 
ua 

-puosb 
ap 

do 
3a 

zep 
st 

oorsu 
opeemy 

Hog 

M
A
M
I
E
 

uUeea 

WIN} 
SY 

UBA 
HOYJEM 

op 
UEA 

UIZ 
ylijaxUeWye 

Hars 
USWSYAQIE 

„LORBIAG-UOU, 
9191212 

WW0I 
jean 

zepwo 
400 

Ua 
st ylijep+OONQUBIBA 

JOOA 
JIEWUT 

JEEP 
UAABWIN) 

Bp 
Jepwo 

‘uEEIS 
UAJSCW 

dosooa 
noz 

enounpuoduiew 
sjeLONeU 

aq 
“UEA 

Uap|a2G100A 
Jeep 

UaAeD 
sJauedsyasdsab 

jaa, 
"gUBAeLRUIN| 

UAB 
UBA 

SsauIsNg 
8109, 

ap 
Jaw 

vebueyvewes 
JalU 

ap 
V8ASROW 

UILLE-UOY 

„URJ-PUB-J{, 
VEE 

U
B
B
 
lyISaBJepuo 

sqJunpEdurew 
ajeUONeU 

ap 
ua 

( UOREIAE, 
*episue,} 

M
H
A
N
B
U
 

[BELONEUIBJUI 
UBA 

UAye} 
BYO 

Nd 
u
i
 

oI-abUE) 
(
a
x
l
e
n
a
m
)
 

op 
rep 

st oorsu 
aysse0 

HAZ 



15 
+ 07 HOUNIVA 

OT LUOKIVA 
1 96 

uaytonag 
ep 

Us 
uepJom 

Isjeejd1oA 
LOZN 

Bam 
sjguorbas 

ap 
z
o
w
 
1
0
 

‘uapsom 
ze0w 

W
o
o
s
e
B
 

ueranogef 
ep 

uea 
jaap 

use 
ep 

proyyfjeGow 
ep 

sJowwi 
1eeiseq 

Je 
:swos 

uaxgansen 
ve 

Bueainy 

uspsom 
eduanlupeg 

eBipmy 
ey 

ul ssepanny 
“ueegfeey 

ez 
ojemueAe 

Loe 
JaA0 

UNSeqsplayeAd 
uee 

do 
verydem 

uesel 
vajeow 

veuuerdanogmnen 
epuorder 

“jousdrus) 
uaa 

wfny 
roudiyos 

wed 
-uaalupag 

Jay 
st pfaaq100A 

Jaa19U09 
UE 

IMJ00A 
AAnpeyIs 

uliz diam 
BuuoAseses 

aBunpBug 
ue3 

“peigeB 
JaroJB 

uee 
Jeao 

ufiz 
plasdseB 

nu 
ezep 

JOOPJBEA 
‘
p
u
 

am 
sfjeBbowuo 

u
s
a
q
h
e
e
y
 
epueelseg 

ap 
Iq 

veursuer 
eyonstboj 

ven 
Buuer 

-snjo 
ex6}s 

uaa 
Jep 

prefab 
a0) 

epaw 
Je zeay 

BuuBA1oser 
oq 

‘„tewewsepuo 
u
a
l
 

poigeB 
yey 

Ut UBASNETIUI 
AMANSIU 

aIp 
UBAlUPEY 

ue 
s1eBng 

hq 36u 
faapeu 

39 
“Wargrxen 

UBA 
;aapsOOA 

ey 
toudiys 

yperq 
19H 

veegsuyIseg 
playe 

si JoOANE 
EQUATU 

op 
'uaxlijg 

Brpou 
zeru 

jo 
Jan 

nu 
vEuEG 

op 
40 

“uapJom 
uejjnz 

pbejaBuee 
az 

yo 
snp 

ue 
ulz 

Bipou 
ysuroxaog 

ep 
wy vaueg 

ezep 
Jo JexBZUO 

SI 
28H 

‘veegpinz-proou 
By 

uae 
UB 

((oydiyIS 
UEA 

uersoopinz 
uai) 

veaqBeeY 
ojjopjarad 

uee 
'veueg 

&MNBIU 
B
|
A
N
B
A
 

JOOA 
e}WINJ 

UBA 
VEBULBAIBS SJ 

BY IsIBo|OUR;d 
op 

Yenaqg 
pjeoqsooa 

Jepue 
U3 

‘sJeqqgeyeeg 
ep 

JOOp 
ua) 

“
@
s
u
a
d
w
o
g
 

9] 
v
a
p
u
s
e
p
u
o
 

(eapeu 
sip 

veuebep 
wo 

pínje 
zetu 

DIN 
Jey 

UZ 
“uoseAse 

UEA 
fgapeu 

Jo 

eip 
01Be 

ep 
ul 

voAlupag 
ue 

sseuoMaq 
ap 

uep 
Ualqied 

eJepue 
200A 

SI jBepJo0A 
Jay 

:uaIND 
LOI 

-spinjaB 
ap 

ufiz pjeeqsoon 
puayag 

weg 
“vewes 

Insed 
apyezap 

ha 
plaje 

za1u 
Bue] 

uewoy 
uarser 

ua 
uejsnj 

Jeew 
‘preowef 

'faarpueuy-zeru 
ue 

jesioueuw 
‘ueBuejaq 

azasf 
Uliz 

Heem 
yn) 

ap 
O
W
 

pyeepsea 
B
p
y
o
y
m
u
e
s
o
u
o
 

ufiz 
Kereg 

we 
worsoy 

‘sl Iqued-gqys 
uee 

jam ysin! joydiyas 
(fiwuas ‘yTYWO 

JupegsBunertuauo 
Jey 

using 
(Bousjes00A) 

pezsÂja) 
vanegmuon, 

ep ylijg oz ‘ult ssepunmseq 
uaa 

ezney 
eIsnmaq 

ue8 
Jey 

UBY 
100 

"vaqqay 
vewewN.gsuI 

epraddoyeB 
ueeeep 

ve 
uatjos Jepuiw 

Bemjedwis 
oz 1ep 

“uepnoy 
uazeB 

ep 
ul pao6 

ez 
sep 

si 
vepal 

U3 
“veggey 

elu 
anisodsyysew 

axfnoBsop 
vaa 

SuBABIpYoNy 
ayeuOIBaL 

yep 
st wWapIAZ 

uepeysaao 
ejexof 

JO 
Ua 

verew 
vapnoz 

yfieBouruo 
veeg 

amANeIL 
Uae 

UEA 
Gejuee 

abnswoyeor 

uee 
sip 

v
e
w
e
w
s
p
u
o
 

vene 
vage 

voeb 
vaseuaBrepuosb 

jo 
v
e
s
c
u
u
o
w
 
gez 

Jay 
180W 

'e1 
U
A
A
 

oP 
O
P
 

uefle3s100A 
e
p
e
m
e
B
n
 

peoB 
uapueqiaasbury 

usa 
vewoueBJea0 

yaay 
Buueasese) 

ep 
JOOA 

prauslteproorauesea 
ap 

sf 
zey 

NN 
“uopeyseAo 

-Jemuewes 
ws ep 

[qed 
uee 

yeeA 
(oydiuas 

st 07 
‘uabjoaaB 

saegeBeu 
usage 

za1u 
an:sodsyIew 

ua 
uaseyn 

qed 
usa 

veAajgeB 
vepuey 

UI p
u
s
 

ep 
st xinxesd 

ap 
ui 

‘veBnyseneg 
a 

vaueg 
ep 

Heey 
sueBusag 

yfny 
Jey 

praegsooalig 
UeA 

jadsuaBar 
uee 

yesqa6b 
vee 

sjeop 
y
9
2
4
 

vebie 
exe 

ejarqusag 
JOOA 

uvabuusAtasel 
axfijemwms 

ep 
wo 

zazeBut 
‘uapuosB 

wea 
dooyuee 

ap 
vebbez 

ep 
uee 

vaxuep 
2} sjaap 

SI 
anisodsyyoew 

eig 
‘
v
e
e
g
 IN) 

ep 
pros 

01Bes 
ep 

ut p
j
e
A
u
s
I
U
I
 

EIN 
jmaaep 

‘plejsqpu0sB 
yenoe 

UeA 
W
N
U
E
U
I
W
N
A
S
U
!
 

Jey 
JaIU 

v
a
p
s
a
A
0
 

vaqqgey 
PusYsQ 

JaAOZ 
JOOA 

©
)
 

yey 
ul 

si 
u
e
d
 
o
B
n
y
a
e
w
 

uee 
;OYdIYDS 

zep 
etsnjguoa 

ap 
1Bj0A 

verund 
apueersueAog 

HN 

“„ueBbj 
on uswoy 

noz weduaalupeg 
aBusnu 

jane 
nu ay 

Joop 
suemp 

Bam 
apwup 

op 
Iqseem 

Jepun 
eoa 

WBUEA 
UIB 

JOOA 
UaZON 

a) ue) 
v
e
e
g
d
e
 

ez 
oxfijeBow 

uae 
do 

Boo 
Jay 

Jaw 
ways) 

vapeyaA0 
SWOARIDHIN 

O
f
w
s
o
r
 

Bo 
pfOnnergdeny 

efend:Ger 
Jog 

ui inied 
eyueusmop 

wee 
$1 joRdiyIS 



65 
1 DZ WOUNIVN 

OZ ISOINIVN 
1 05 

a] 
uee 

playdsuapuo 
UBA 

WIOA 
Uda 

Jet 
1suamaB 

Jay 
S| 

UZUaPa) 
Baay 

WE 
‘UaTINQJeep 

JEEJBNNIA 

-quopaobisea 
ua 

-puoub 
ap 

(9 
ua 

‘uassedao) 
Jeow 

prayuapuogab-joydiyas 
J00A 

e
v
a
 

ap 
197 

dlp 
‘uioueweaegyony 

„optspuel, 
Jay 

UEA 
JeejayHMQuO 

afiua 
ap 

(q 
‘andunysI30A1aA 

V
O
R
A
,
 

eutewud 
ap 

2004 
supag 

yay 
(e 

wo 
yay 

zeeB 
joydiyds 

fig 
‘s,ooisu 

yoo 
yanzadsuad 

Japaiq 
WnueA 

Jeew 
‘Uaqqay 

UajapuooA 
jaan 

[qued 
erp J00A 

Jep 
ver 

yaay 
vapo 

epuadojuaaun 
Insed 

Us 
sy 

togdraos 
wea 
w
o
j
j
o
r
-
v
o
d
e
r
e
w
 

wo 
o/9;2sounwoo 

op 
vessn; 

u
e
S
u
j
u
n
e
d
s
 

op 
topstuLar 

“uvawoy 
vewes 

Jepnogem 
apyezep 

liq 
joydiyas 

ua 
ptejeg 

yhjaqwins 

UA 
saymejauod 

ap 
yep 

uliz 
jam 

noz 
spueeMIOOA 

J
e
a
u
e
w
w
e
u
e
e
n
 

vep 
JeeqyIYyssaq 

UajappIw 

Joaw 
yeey 

zeesedde 
Jay 

uy 
-oiGasjoodonay 

ap 
ua 

joydiyss 
UEA 

snesGawi 
ap 

vee 
uaBeupliq 

Oz 
39} 

‘PIeEM 
yaoziapuo 

uaa 
Je487 

S119} 
‘UapaypBaoregq 

Jeaw 
‘oIBasjoodonay 

ap 
UEA 

veyzey 
sje 

‘wepJarswy 
jaa 

‘janyg 
juabuesg 

a 
JeauwsewwepBEH 

LEA 
e
e
l
 

UI weprarswy 

Aepuo, 
joydiyas 

wo 
JOOA 

(9A 
JaIU 

Ja Ward 
:aapt 

UesSasaqUI 
vaa 

SI JOH 
“uaperg 

a} wolmuaber 

epuaopjoA 
ue 

v
a
a
s
 

a) 
uee 

janIape 
joydiyaS 

aoy 
BeeJA 

ap 
yaads 

neanu 
y
h
j
a
u
a
a
w
a
b
 

do 

“uaqqay 
saw 

BuueAss 
Brurem 

yanejas 
Bou 

az seem 
‘Buyay 

-
y
u
u
o
s
p
a
i
q
a
b
 

wea 
u
a
a
}
 ay 

do 
y
a
y
s
e
d
e
s
 

ua 
stuwey 

uny 
UI 

UaJa}SaAu! 
vareow 

Iz 
UalINZ 

YOO 

“uaquaWAsul 
aMnatu 

ap 
UBA 

UayeW 
uauuny 

yIrugef 
Jeruew 

sAandeyje 
ves 

do 
uajjnz 

‘UapUIG 

a) uayam 
veeseep 

velgied 
ayapue 

ue 
‘uazery 

2} [OJ 
exlijepinp 

Uae 
WO 

vaqqg ay 
paow 

ap 
aip 

sa19 

-UlAgud 
Uday 

261) 
seruiaosd 

ap 
fq 

preysfijepsooanuesen 
axjem 

uliz Japjay 
SNP 

190w 
32 

“play 

- 
ja ps0 onquesan 

15/0A 
praupbeoaag 

:st fqueep 
zundsfiuebun 

zap 
(-239 

amaneyoidxapuol6 

Wydessun@x0oA) 
prajaqpuols 

yey 
ua 

(uNsaqoelosd 
‘weuverdbuisseduyvauuerdsburwwerseg 

‘SOYSIAINNYIN.AS) 
CAA 

ap 
UI 
UaNU|Q 

UE}UaWNASLI 
aANnaTU 

fiqueep 
vauunY 

az 
‘HuNaxyIAQUO 

-SpaiqaB 
ap 

ul uajads 
jou 

apuapia) 
uaa 

salouiAcsd 
uauUNy 

vepjenberjA 
ejeuoibe. 

lig Jayez 

ezneyonisod 

e6ipuersuo5ie 
ue syfijapinp 

woo 
wo pnp son 

ueare 
w
e
n
n
u
e
g
 

joy seem 
‘wopory|abour 

Oxf 
-oyjequer 

sopoyseac 
ojencibas 

:peig 
piejeqpuass 

UO 
OIM 

UBA 
WNLIEWOWUAASE! 

BANOE 
JOH 

qundpueyssyauiqey 
uae 

veaugep 
Buip 

-lajuee 
JBeU 

UB 
JAWEY 

apaamj 
op 

UI BISSNISIp 
Ua 

JOA 
uliz d1amuepuo 

Jessalazul 
vaa 

Hp 
LEL 

‘s1apnoyjeapuee 
ep 

uee 
1bapooa 

usAeLpYON] 
ap 

vaunyseq 
sodA) 

ayjam 
Beer 

ap 
uee 

pjaddoyag 

y
e
w
 

(uewouabaoyp 
ny 

ssepnoyjsapuee 
vaxinugeb 

soy 
:,asuewWarcb 

ajes0ds09, 
wo 

Heep 
Bq 

“SUBAEYYIN] 
sjeuoIbaJ 

UI vaburwaujgep 
UeA 

alfayens 
ap 

do 
Yoo 

Jeew 

“fez 
UBABLBYIN] 

ap 
UEA 

UBIZUee 
UR 

prejeq 
do 

vepsom 
uex 

pinmseB 
uaajje 

yalu 
Yep 

Japsaa 
SI 

Buejeq 
ue, 

“uliz uvayaow 
1yryIsafisepuo 

ueeseep 
noz 

uabuusINpuaptaAIp 
ap 

UA 
Bueawo 

ag 

“uauaip 
wore 

o1beJ 
ep 

ue 
VEEAWIN) 

ap 
UBA 

Buejag 
uliwser 

abue] 
yay 

aip 
veaewouab 

vapsom 

uaunjseq 
yep 

uliz 
uozoow 

ueIgveUIJ 
Jepnoyjeapueezoouf 

UeA 
Jundsbuebn 

yay 
noz 

joydiyos 
fig 

puepiaip 
uljuse; 

e
y
y
 

do 
uep 

ojurouoae 
ue H

e
e
n
g
o
n
 

UEA 

aejoop 
ujsuro) eBuey 

do varnys uoyeous sour yliy yoy ROT Joydiyog 
ui Jopnoyjeopumezoosë sjy 

“Buruuoannyseg 
ui vewox 

Buppynupyn 
303 

Ja}aq 
SaneseuaG 

uassm 
ua 

anesauab 
ebipiny 

ep 
ueuuIg 

JEBAJBM 
UEA 

BuijepJ8A 
UEA 

U
I
2
I
9
]
 

394 
do 

Uejsop 
uveuuny 

07 
u
s
a
 

'uIIwua 
219bue) 

do 
prayweezinnp 

uee 
veberplig 

(q 
ua 

‘jeeuoneuauI 
Ua 

JEBUODEU 
‘UAIEG 

SJB 
US}SOY 

|BMOZ 
UEA 

Buryepsaa 
ap 

(e 
wea 

SesAjeue 
epeof 

uae 
uea 

siseq 
do 

apaw 
Jeew 

‘, 
U
a
w
a
u
 
uarsow 

Ss Y
I
N
 

Ue 
SHAW 

UEA 
siseq 

do 
UsaTje 

gelu 
SUBAEWRYIN) 

UEA 
Busyjayx!IMquo 

ap 
JaAc 

UAyN|Seq 
NOZ 

yy 
J9H 

‘ueef 
arwou0ge 

JBA 
JAYBA 

[39A 
O1bas 

ap 
ua 

JOYDIYIS 
uessm 

anejas 
ap 

JaAO 
Sats 

-snosip 
yep 

ueJepJonaq 
a} oz 

UJ 
‘UayYed 

2) do 
sHOdUEW 

J9A0 
uaxuap 

Jay 
UI [OJ 

apuangan 
Laa 

Jaam 
WO 

SUeY 
Bp 

ZJ 
UEA 

JUBWau 
dap 

Jay 
paiq 

aisiA-LOduIeW 
SAN 

AIU 
Uae 

UEA 
UaT]alsdo 

J
H
 

‘oibas 
ap 

uee 

JOA0 
[28A 

JapJeA 
jeej 

US 
velnsed 

puiqJea 
‘pnoyui 

pUIqsaA 
‘jaMyQ 

“uelnsed 
UBA 

sanuenje 
(opuares 

-SIM) 
UBA 

uaJepJ0Asg 
ey 

UB 
Burjeyywguospeigsf 

liq jos 
(BAangsjes) 

Uabia 
ap 

do 
uaYyou 

yeeb 

1aaw 
Y9IzZ 

Us 
VEINOJUOI 

puoJ 
HBM 

aza!9e/d 
1997 

Joy 
Ue 

Uaparsaq 
Jee 

ply sapull 
WOHA 

Jep 

Jooa 
div 

Je 
st 

ply 
aq 

“fy 
yey 

JOOA 
jou 

asequYydIZ 
JaaW 

uaa 
wo 

3
b
e
e
s
A
 yp 

yep 
Buejaq 

jeeuoneu 

ua 
neaaiujeeyIs 

Biuepsnp 
uee 

UEA 
uliz 

Wepiaysiny 
o1Basjoodonayy 

ap 
ut 

UaGuljayxyIMQUO 
aq 

“UBTINA 
2) UI 

Jaluew 
apuaBipasaag 

do 
joza1bes 

aip 
wo 

styeeys 
ul 

jam 
ylly 

zay 
JO 

pjalsaG 
Beesa 

ap 
yoo 

prom 

Plooylyabo, 
-uayew 

(4ueptM 
Jo) 

UaUUNY 
Jeu 

uelnsed 
axljsapuozje 

aip 
UazNay 

UEA 
uvarew 

194 

ua 
uaBuiBamye 

axfijepnoyur 
ven 

uabuasq 
Jeexjs 

[iq oy 
do 

varyIu 
uvazeow 

vep 
YII7 

NOZ 
aig 

“yfny 
yay 

ueA 
j0Ja1bes 

vaa 
100A 

UaOp 
warpess00A 

p
l
p
a
y
l
y
a
b
a
y
 

seew 
yy 

zou 
UEA 

[OJ 
op 

Jaro 

ulz 
yasquy 

IsJaun 
s
y
a
u
e
d
s
y
a
i
d
s
a
b
 

yep 
uas0A 

e
e
u
 
xopesed 

ap 
e
e
n
 
w
o
y
 
uayjerdsab 

ap 
UI 

ueaof 
uee 

Buiyynaur 

Jonas 
yoo 

wep 
Jeep 

uo 
jol woe 

op ven 
verzuoe 

ue) uezery euisod s
e
p
r
e
p
j
o
y
 

voot 
yIIg Jon 

pUEgian 
ur 1eeyja 

vaut 
valnsed 

wen 
Hulbanye 

ap 
vangen 

vabinuyomugaa 
vad 

198919 
umygustbussordg 

zE 



i910 
2 LUOGNIVW 

“Uap4OM 
ps99MI94935 

WoOOU 
yhaBow 

erp 
sando 

100A 
uaBuuaaiasas 

ueA 
jasjars 

yfyperuinu-yosip 
“unl ay 

ui 
e
e
d
 

ap 
ven 

Beesa 
asapag 

ap 
UeA 

4431] 
19y 

UI Ua 
vareg 

Bp 
UB 

uazsoy 
ap 

UI 
uabluy 

81 
WII 

Jaaw 
wo 

400 
‘Bipou 

si yaozapug 
Jaru 

Bou 
duewn.gsuI 

u‚oz 
Jee}saq 

JUaWOW 
zp 

do 

„
U
v
o
s
u
a
d
w
o
r
 

9} vapulAiapuo 
jaapeu 

alp 
uauabap 

wo 
S\WIN 

ze ESJUO 
sa 

UJ 
‘puey 

ugg 
ul (Jou) 

Woy 
Buibomye 

ap 
‘uajejaq 

z90w 
JooAse 

ey 
anp 

slud 
ep 

uabay 
vebemye 

jaz 
vang 

"1qII} 
UEA 

[9pI00A 
Jay 

VEY 
foYdIYdg 

‘ssaww 
‘BuyaAsosas 

uea 
UeA 

s1 yeezpooU 
ep 

ways 
soy 

uaxliyg 
(aus 

noz 
veg 

‘Buuaasosarueeg 
ap 

100A 
ttoferaq 

uae] 
23 jOYdiyas 

wo 
si 

uljjuep 
ayos 

“
w
o
u
o
 ga 
aq 

‘uasnp 
vasel 

ver 
anenys 

a1q 
anersauduaber 

sapuoz 
v
a
n
g
e
 

roydiuos 
36fuy 

“yaay 
uaaarsyfupag 

Jay 
100A 

uabjoaab 
abyapeu 

ueeqbeey 
az 

ap 
Joon 

Buuaruasal 
ap 

(muay 

‘uabBar 
a) [nsed 

ugg 
fq 

Jaaw 
vabuibamye 

wo 
SawWslueYJaW 

ua 
verse) 

ua 
ua}eq 

uea 
Buljapien 

ap 
uee 

uapaysag 
a) yoepuee 

4eeZ 
Jay 

s1 
‘(-9}a 

‘vaAlupaq 
aranpiapus 

‘vapuau 
~OMUIO) 

p
o
m
 

psooyaB 
apuaopjoa 

pinje 
191u 

ways 
ap 

aim 
UBA 

ufiz 
ualnsed 

Ja 
1
9
a
u
u
E
m
 
Jeyaz 

J
O
Y
 

WOAOG 
1880 

JOON 
UeALA 

YUEZPOOU 
op JoopseeM 

‘uourg 
won Beonsese: 

afiumpBee] 
op soon 

vejsiog 
verw) 93 joudiyog 

vepauireBour 
op xeoziepug 

OE 1HOGNIVW 
1 09 

‘,U8ewouay 
spuepapary 

yaisnjoxa 
uaa 

uliz 
suaneimyony 

apuaraysivauo 
1uem 

‘puejuaiing 
Jay 

UI 
vebugeAss 

ven 
Uapsom 

Pugaiyoudab 
yoo 

uey 
ya0z:apu0 

yay 
fig 

‘faapsoo 
yljayueueuo 

uaa 
ven 

vaBbesa 
yay 

ve 
siuuey 

uea 
Buiprauds 

asayaq 
‘anuesedsuen 

2193016 
‘uajfoJ 

UeA 
vapreyassapuo 

Jaxlijapinp 
yay 

uliz 
uauuny 

uaBuissordg 
‘suanewyony 

puos 
BuijaxsimauopaoBisen 

ua 
semrodpuoub 

‘suaaeuyon| 
J00A 

vajvawafueve 
ayhjabow 

do 
varyou 

yorz 
o
w
 
yaowapuo 

Jeg 
‘uayeudsye 

ua 
vaulinyou 

343p/3yf 
10} UaWOY 

a} 
wo 

y{asUaM 
st Yaoziapug 

“ueziu 
S
u
a
A
e
i
A
Y
 an] 

ayeuolBas 
puos 

yoo 
yf 

-aBou! 
swoya0) 

ap 
ul uauuny 

‘joudiyog 
ueA 

wayjos 
ueA 

BuiBuausar 
puos 

uabeun 
abnsey 

ag 

“ppewsBurjaxyauo 
ue 

-puosB 
ap 

do 
pray 

Burdejd 
jana), 

uaa 
ua 

anuesedsuen 
ua 

foydiyas 
s{upaq 

ray 
ea 

veBuejag 
u
l
a
,
 

aBuef 
ap 

100A 
sanuanbasuog 

uassny 
Buibemje 

uaa 
UBA 

siseq 
do 

‘meewaf 
uapsom 

yn 
aznay 

esapjay 
uaa 

Jany 
380 

eZOWJEEMYINT 
op 

Uy 

‘Days 
ap 

ul 
waadionsed 

909 
Jay 

ei 
suaBjonsan 

ap 
zep 

ua 
yy 

ay 
vee 

Weespsaro 
jo 

yuequi 
Jqys 

ep 
Ul 

UaAeULYaN| 
ap 

uennq 
vapuou 

Jeey 
3ys 

ap 
rep 

s13ueueA 
pueeBson 

Jepuiw 
Bou 

vag 
« 

‘uepan 
S38 

1ey 
ua 

O
G
Y
 

ap 
vn 

joydiyag 
uey 

doseep 
Buijnauee 

ul 
“uaynqueep 

vapaiga 
do 

30ys 
ap 

‘uravarveneipuony 
yoy 

do 
uaaye 

yorz 
a
u
 

3ys 
‘IOVS 

1ay 
vauuig 

Yeesdsje 
apno 

vaa 
Jeeu 

veeb 
ay Bray 

S| Jonewaye 
pueefiaa 

Jepurw 
uaz 

« 
“UlBLATUEeATYON] 

194 
UEA 

„apispuej, 
ap 

do 
YOO 

Jo 
viezer 

“VeeAIYON] 
Jay 

vaunq 
paiqab 

yay 
do 

uliz 
youaB 

uaaye 
uey 

supaq 
yeq 

fupaqsapaow 
yay 

UEA 
(siuuay 

‘jaa!dueUY) 
puersje 

a10J6 
do 

‘vapsom 
slupaq 

JaalssawWwos 
Yede 

vaa 
Uey 

3YS 
ag 

« 
“UapsOM 

Ud}a0W 
YIOZApUO 

paof 
amp 

seeqyuap 
senonnsuoa 

assaaip 
uliz 13 

“dnoig 
joudiyos 

ap 
ven 

anyoizdo 
vay 

JUS 
UEA 

anisod 
ap 

wo 
jeJ00A 

Weep 
Begin 

azag 

"W8499J9 
8} 

SIEELANIMIUO 
alapUe 

UEA 
aiyoizdo 

way 
pjeajaads 

Jayliyae 
uaa 

viauerseeAwony 
zau 

uaying 
wo 

apaam 
ual 

‘uajaop 
exang 

-nd 
ultuse) 

aBue 
ap 

do 
veryou 

an jes00n 
stond 

ap 
slupaq 

yay 
veuuig 

wo 
alsiaa 

ua 
‘uaBualg 



€9 
1 DZ LHOUNIVH 

“ueBjoa 
Bunpamyn 

eqyoueispaiqeb 
ues 

fqueep 
pm 

ve 
HOduIEW 

ep 
J00A 

Buljeyyunuousaeiayon] 
ersvunmanas 

use 
jew 

Bes 
ep 

uee 
si nj 

161] 
‘parqeB 

epyezjay 
Joao 

jaap 
yfuBueraquo 

yeu 
Use 

JOOA 
‘do 

BISMINMINAS 
488 

YOO 
YEIS 

PUEIFOH-PJOON 
BIJUIA0JJ 

9g 
“wepvarsuny 

oIBasjoodoQay 
ap 

UEA 

S@1SIA 
OP[axpLAIO 

GO) 
NU 

JA) 
ap 

UBA 
siseq 

do 
spew 

‘do 
siswunmonas 

vee 
w
e
p
s
a
s
w
y
 

Hars 
07 

‘uliz yeew 
ep 

ui joydiyss 
puos 

soiBau 
ap 

400A 
ua 

UI W
a
W
o
W
 

up 
do 

eip 
seisusnnjonns 

efen 
ep 

Joop 
peansnytaB 

ypsom 
Buuaddiussea 

exfipnnyseq 
aq 

“ueaeB 
ay sjndw 

uae 
poydiyas 

puos 
neeaiu 

jeeuciBes 
do 

BuipeyswauospeigeB 

Joop 
‘ueAlupeg 

ueA 
plejaqane so] 

UeA 
uelzuee 

uay 
Sense 

syayIeds 
ua 

NeaAU 
UEEYOdoQaW 

do 
saisia 

aysensqe 
uassm 

ueejs 
6) 180m 

Brug 
uee 

— J
e
b
u
e
B
s
o
o
n
 

Jeey 
Uep 

suapue 
— Iz 

vorpui 

UaiZJ00A 
aya0yeq 

oyluBuejeq 
vee 

UI [ez 
8Z0Q 

“UBIZIGOA 
UY 

UUEEP 
YullyasJaA 

YOYUBUUIG 
BID 

‘SAZU 
SpusasyemoeaB 

ep 
jo 

s1 Beesa 
eq 

‘eista 
eylijuewezeb 

ues 
Uy UaleojA 

UB}e] 
8) UBWeS 

oz 

wo 
peyab 

ueBouuaa 
yssibarens 

vay 
1e1u 

Bou 
uaqqay 

ua{qied 
ap 

Jaayy 
“/00Z 

Un 
|eBNa~APJOON 

ep 
UEA 

OPOZ 
PleeqsBuna 

ANG 
‘2002 Im 

uejdsBunergaaug 
sfyerweny 

s,oudiyIS 
‘ZO0Z Im 

Pua; 
-|0H-PJOON 

atoulAoad 
op 

UBA 
SAZY 

ap 
'„(6V-SV-pV 

Ye0YoUp) 
6861 

In 
diopersoupeg 

UEA 
uapinz 

ua} 
peiqeb 

yay 
ueA 

Busyesywauo 
ap 

J00a 
uejd 

sjousdigg 
:uelnsed 

ueA 
venezuee 

ebipuesuabie 

ueBbr 
3 

3sayrrew 
neeAU 

jeBUOIDe) 
do 

[eJOOA 
st 

BISIA 
oylijuvewezaf 

uaa 
uee 

yaJqeb 
zen 

‘|, BOUBWAAGB, 
UBA 

UOULJOA 
BAANGIU 

J8A0 

uaxuap 
3] 

eu 
wo 

st 
pla 

Joy 
Yep 

ua 
yeey 

epuoBe 
uebte 

uliz 
[qed 

avape: 
senuewi 

epaobB 
syuepuo 

Yep 
Buruew 

uea 
sl 

aurmpuopeg 
Jnarep-uepisasd 

epuepieyos 
sjoydiyss 

“pieapaf 
12e 

pine 

1elu 
vebumeado 

vapsom 
ua 

dosaon 
velnsed 

verxonag 
ep 

hq 
Buejeg 

uabie 
Jat 

ees 
vabbepero 

epe 
syuepug 

“uejensun 
Biuiem 

ez yep 
uaJ0A 

Jeeu 
pjeag 

Jay 
1wWOY 

vangerdsaB 
yn 

‘Buijensuewes 

apyezep 
sje 

peo6 
oz jaw 

suabuaao 
‘Sig 

18 
Le 

Syg 
op 

UI vewes 
UeyeM 

UopeuyreA0 
ejeuoibeg 

seBaosa 
uep 

Japurw 
woseep 

ualods 
(yfupeg 

Jeijnomed) 

W
x
 

ue 
(yfupegspreysaao} 

joydiyos 
‘(praysaao 

ejeuongu) 
yy 

Ssajedstuey 
ap 

UeA 
uejsog 

180qebur 
y
e
n
 

vee 
wars 

e
e
y
 

velnsed 
vessm 

10198; 
apuapung 

sje 
1da2u03 

vOduIEW 
Jey 

Jeno 
Ja9w 

Bruram 
s1 arbarens 

vodurew 
ap 

UBA 
auo0geB 

ap 
puos 

ueja-joydiyss 
yoy 

vEA 

erste 
opjoopel 

wael 
‘sus 

wool 
:jopdy 

os 
paas 

Benpemueures 

waÂurpnoysen 
gusezraou 

“YI? 
100: 

Japa) 

% 
B
m
a
n
 oan t

e
n
 

ee 



G9 
1 DZ LHOdNIVN 

“Buyjayiquospeiqes 
ap 

do 
Bunyemun 

eanebeu 
uaa 

wosgep 
uaqqey 

varonju0s 
ag 

“parqaé 
yay 

ut Inred 
ayfuGuejaq 

uee 
'wopuabiepuosB 

ulz 
ven 

BuiBBij 
ayosiBsyens 

ap 
Joop 

ua 
“UaABLAYyoN] 

ap 
ueA 

Buwrewo 
ezoeamp 

ap 
ul eeuabIapuoub 

eseijndnsed 
aysqoou6 

sje 
‘foysdiey 

Sl 
[BM 

‘uawO0Y8B 
wijz Jeryde1 

op 
100A 

olp 
Yaay 

vepeyseA0 
Ue 

UEARLYIN| 
ap 

OW 
LE}IIYWLOD 

erp 
“oysdiyg 

‘Iedyppew 
uaa 

1eeW 
st 13 

‘Foydiy9S 
wopuas 

o1bas 
ap 

ur 
epso 

ap 
uee 

zaru 
st ‘UBB 

-Bapooa 
a
d
a
 

ap 
UBB 

JaYeA 
spaans 

10)91YU09 
velnsed 

esepsaaw 
Iqseem 

Buiayyiwuo 
uee 

uea 
ug 

ep 
ut Buuesipunr, 

‘uewoy 
8} 

yn 
azfim 

ayfepes 
do 

Je 
uliz eers 

ui zer 
ue 

UBAMNONIAA 

apuaopgoA 
zeIu 

Jee 
ma 

valgsed 
uueem 

sanenys 
ui 

uitz 
Bamyyn 

uae 
UeY 

Je}y9a1 
op 

Jeeu 
Bam 

ag 

webipuiged 
8] 

UEINNGHOI 
wo 

IJSELMO 
HEN 

we 
TWOY 

GSOPGE 
OP 

EEE 
SORMOISUILIEEAIJ 

DE) 
UO 

MOPOEMAO 
JOGTINIS 

GO 
JULY 

ene 
Op 

NEE 
R
E
M
O
 

S
H
I
N
E
 

ugg 
vessm 

GEMROIJNEM 
[BIOOA 

peassni|! 
O60: 

OP 
a „Omsesspijng, 

‘st ugipesBur 
sfuBuejeg 

use 
s,ewwerp 

ezep 
1004 

Bulssojdo 
uaa 

uveem 
‘eg 

qVS 
1900 

epueeb 
uafuryasdsaq 

ap 
uhz 

wwewow 
up 

do 
‘weyjaGnaya 

yhawey 
agesiueBo 

ap 
st {joydiyas 

Japnoyjaepueeapaw 

UBA) 
JUS 

op 
vaw 

Uaa1INIUOD 
Ja0w 

UAIPUBADG 
UB 

yIYISeg 
eypnaJevodpuoub 

e;gquEYsqns 
uae 

JaA0 
39u 

JNYI9 
JOWS 

Buefoz 
uadeosab 

uaagy 
yay 

UI yueqnUOIB 
syfjuewezaB 

vee 
—jeeyos 

uaprayasaq 
do 

yey 
fiz — si Jays 

op 
y
y
 
Woesqabul 

ugiOUeUY 
va 

p
u
s
 

veggey 
‘wepsesuny 

ua 
JeeuuawwepeeH 

‘PUBIIOH-PJOON 
‘}OYydiyos 

‘QqyS 
ap 

UEA 
UaJeUahiIe 

aq 
‘vepuouB 

vEA 
vab 

-[yyyaa 
yay 

ua 
Buyapyquopaobysea 

‘puejueung 
yay 

ws ansinboe 
do 

jes00A 
yorz 

U
U
 
O
V
S
 

20 
‘S49 

Hey 
sje 

19u 
'uEMZ 

Jop 
UeA 

voddes 
Jey 

UeA 
Buipiejuee 

JeeU 
wouebdo 

SI J0VS 
aq 

sltspogpeesd 
woo 

sxfjamnes 
Bou 

$1 
JVS 

‘114d 
Boe 

s1 
poos8 

puos 
vopogsaan 

Beryromweues 

OE LEONINW 
1 #8 

“{pessjen) 
veneuguany 

ep 
puos 

Gurjayymjuopaobysea 
ap 

do 
uapnoy 

ey duG 
wo 

prejgpuaub 
Jende 

JOOA 
vagen 

8} vebupraJagsooa 
(q s0/ue 

(
I
N
 TX 

ep 
Jetsnjaut} 

vabuejeg 
vapuogseA 

joy 
-diy25 

Jaw 
ap 

ueA 
exyorzdo 

Us} 
veezs 

3} Je4ers 
(e 

wo 
Bunpamwawes 

ap 
vapayeao 

ajeor 
ua 

ejeuoibas 
uayaoz 

‘vaAoypuIJ 
ua 

peysAjay 
‘wepsenoy 

'suaAegyany 
ejeuoibas 

2193015 
ap 

puoy 

“„Bume6wo 
ep 

ur s
o
e
,
 

ap 
ue 

vaAeRGoN 
ep 

uessm 
engjeJ 

ep 
Joao 

uabBapaAo0 
joydiyss 

ua 
Uepeysaao 

asepue 
ua 

verweaweb 
venyoneg 

ep 
‘uangisyupag 

yoy 
uueem 

st veeBuo 
(jeewuoyui) 

ve ab 
1e 

ep 
pueyeAdo 

Joy 
si 07 

e
e
b
 

any 
Buipiajuee 

ysin{ 
seep 

joydiyos 
puas 

Buinabwo 
exajdwos 

ep 
(war 

‘eyaaqJou) 
UEA 

siny 
yoy 

uee 
HOO3S 

Jel 
YOIZ 

BIP 
UIIBMJEU 

UEA 
Pje1eM 

Uae 
UI 
U
A
A
 

UBUUNY 
Jeey]e 

JAW 
SANIeCd 

apuejes 
“SIM 

ul 
37 

BOY 
UB}axx1AQUO 

8} 
UQIBP! 

WO 
pjayyudeB 

apyacpjoauo 
Bou 

yoiz 
uaja0a 

velmed 

“plawaad 
Ua 

p
e
w
 
vassm 

B
u
N
p
a
m
U
a
W
e
S
 

uaa 
JOOA 

apseeMtOoA 
U
A
 

‘(uelnsed- 
Jo) 

Insedspiay 

-18A0 
apuasadtonsed 

Bipseemjoa 
ua 

axJers 
uaa 

st 
StU 

400 
JeAA 

Bij 
porgobpuou8 

s1aawewwar 
-JeeH 

do 
zep 

‘joydiyas 
Gugyou 

Brurem 
Jeneras 

seew 
‘wapJorsury 

olBesjoodonaly 
ep 

Bunyou 
un 

erByaua 
[aaa 

jam 
jee6 

wepserswy 
UeA 

ug 
uauuese 

Bula piMiospalgad 
liq Jepiej 

se 
azap 

uefnsed 
ape 

yep 
yoru pylijg 

SMatAJaqUI In JeeW 
'S4q 

ua 
SHG 

ejeu0Ibes 
op 

Ul 
jou 

ajenuaI 
Ue 

yaads 
ua 

senqwe 
yeey 

puejjoH-proon 
‘lupaq 

zy 
UeA 

U
N
 

aysuers 
yay 

yoIU 
st vauesjonag 

8J9pug 
JOW 

n
e
I
U
N
W
W
O
I
 
JEBW 

'sINY 
UI VANANJEM 

[BAA 
Yaa 

JOYd1UIS 
‘“aqueBn 

100A 
jaonaB 

ue 
wabouueasburaajur 

ew 
‘uebuieyywauosperge8 

apbooeg 
ap 

ur 3uoor 
deyassepia, 

pueBeup 
-oals 

Ue 
pualasidsut 

anp 
Insed 

ejeyue 
ueaf 

st 13 
‘(ot 

geeubesed) 
BuropymuospaneB 

100A 
ueJo}ejsaaans 

ajevORMASUI 
ep 

UEA 
uoIzÖnJag 

Biuram 
am 

gep 
puasse.u18A 

alu 
YOO 

UEP 
sl 19H 

“uaAgLRYIN) 
ap 

UBA 
uaIs0OpINz 

ua) 
peigef 

yay 
ul atu 

yoo 
— (19 

V} 
oper 

Bunaeuuog 
wepsorswy 

sie 
puayag 

HOY 
Spurs 

‘yy 
P
E
L
H
A
M
 

UBA 
Buu apuozyn 

yew 
— 

UB 
'[6Y-GV-#V} 

droparsoypeg 
UEA 

uepinz 
Ua) Yaoyeup 

ep 
UE 

punagaé 
zeiu 

yp 
st 

vesel 
vedojeBje 

ap 
ui vabuiBod 

ayaa 
syuepug 

‘joydiyas 
puos 

uapaiqab 
ap 

Ul 1
0
4
2
0
0
 

Syftjamneu 
‘uejentwau0 

8} pargaB 
ve 

wo 
UeYIaMUAWeS 

eIsIA 
axljuewezab 

vaa 
anuea 

valued 
liqueem 

‘
G
u
j
a
y
x
q
u
o
s
p
a
i
q
e
b
 

ojesberui 
yep 

am 
vepsaareisuor 

1°z 
JeesBesed 

ul 

Bomjornyimsuospesgel 
o
r
e
s
B
a
r
m
y
 

do 
39791108 

vowenebseus 
e089 

“(uajusaweb 
“ayQuIAcud 

“y{ry) 
Uapayero 

vassm 
YOO 

‘Uapsom 
pjaapeb 

ua 
uftz Grpinpuaa 

epuBOpIOA 
jam 

UAAeY 
-1Y9n| 

ep 
puod 

ua 
LBA 

Buipopyimauo 
ap 

100A 
uejeop 

ayanjgnd 
ep 

yo 
do 

Geesa 
ap 

1deos 
jajed 

31g 



£91 
DE 1UOGNIWA 

ulid 
yuly 

Jeep 
Ud 

Jory 
[ez BP 

UB 
Uezely 

JOOA 
W
I
 

Je 
uvelnsed 

vesonag 
zep 

si 
BPYBBAMUOOA 

U9I 

ébuibsiw 
ssepje 

yey 
seem 

uayyN] 
[aM 

O1Basjoodoney 
ep 

ue 
fOYdIYyIS 

puos 
Jay 

noz 
woJeem 

va 

‘pjaysaBs00a 
Jayea 

uliz segonsysuog 
exlijebJap 

a0; 
ap 

do 
Bees 

abgsey 
uae 

y6y 
plasaylyaboy 

“uvaweoueg 
UeUUNY 

SUBSsIWWOD 
vaa 

WaY/eey 
SUaWaU 

NOZ 
ARBA/NOHUA 

USA 
JOISIUIYY 

eq 
“38 

‘Bunylyepersea 
emneIu 

Innzongseuui 
ue 

H
a
r
r
o
w
 

‘uebuusAseserugeg 
:uliz 

uapjaequoo, 
‘Buejaq 

jeBuOGBU 
‘wliuge3-ebuej 

ynuaa 
uliz 

jeeranua 
oIp 

Jeew 
‘uaworpin 

jelu 
Ualqed 

sjanpiaipul 
seem 

ueyew 
usbuibemye 

ap 
yfjepulayn 

yaow 
yaruorne 

-speige® 
eq 

‘ueyeoziapuc 
aj} agangsuoodiny 

eylyeGsep 
ued 

si pseem 
syeow 

ap 
ay 

1ep 
20016 

oz 
uebuejaq 

ep 
uliz 

orfasjoodaqay 
ep 

ul 
ue 

joydiyas 
puoy 

UNjwesy 
puequersBunuely 

ue 
‘a9UBJY 

ap 
81) 

op 
‘AUOIANY 

UOPUOT 
1938815 

ep 
JBL 

PjseqJooAliq 
IPJOM 

UOZEAIEA 

‘pweoue8 
yawonespeigqeb 

usa 
uea 

endo 
ap 

yaeA 
si 

aIssIWWO] 
ep 

Jew 
uexHardseb 

ap 
Uy 

“BISIA 
axfyuawezab 

uae 
ueA 

siseq 

do 
‘suaaeiny 

sn) 
sjeuoiBe, 

ep 
puos 

ue 
‘wepuejsury 

oIBasjoodone; 
ep 

ue 
joydiyas 

Uessny 
Buey 

-uewes 
ap 

puoJ 
UkZ 

veuuny 
Jeeqsedac} 

yoo 
noz 

jepow 
yljaGap 

veg 
‘uabluy 

er pidasiees0B 

SIP 
wo 

JeB}s 
Je) 

op 
uee 

ylpapuozje 
Jape! 

eWeem 
‘Sseqique 

UeWeES 
uejedeg 

Jepanmseg 
jeeuai 

-6 
uee 

US 
Jepunmseqss{u 

ves 
:pjaequo0A 

peof 
use 

si zuebjn 
peyspuey 

‘vepayaao 
verIonsq 

eJepue 
jaw 

uawes 
plnseyleber 

ez 
uepem 

ue 
pleyshiepsoowyuesen 

uny 
uvepeysero 

ueweu 

kaseeg 
‘eyseqoy, 

ueA 
siny 

yoy 
vauuIG 

uvervewabuRIJE 
sASGeAOUUT 

JEAWO 
uli 

aySJ00 
a 

‘uOOYBq 
UEABRUIN) 

ap 
2OUEBM 

o1Bas 
ap 

ue 
veAewyon) 

ep 
uessm 

Jepuozfg 
vay 

Ul ',eprspuej, 
ue 

„apisaie, 
JOOA 

plareq 
ue 

SeISIA 

ug 
egeJbeju 

op 
use 

uepsom 
pseasjeb 

ebeuplig 
uae 

uey 
eoueWeaos, 

EA 
UaUlI 

eng 
BIA 

‘,, 
AB1oA 

anmseg 
‘dosooa 

sunnu, 

:PEeH 
WOUA 

op 
UBA 

uepJoom 
ap 

Uy 
“ynysBeesa 

yoy 
UA 

yll|ayUeLye 
‘UajassiM 

vauunY 
97 

UI 

“uejjryISJeA 
J
A
G
 

10) 
jEAGB 

wea 
fez 

‘si yeduBe 
ezsaq 

ap 
1
e
 

‘UBydeIe) 
„eIUBUISA0B, 

eJenued 

ueaB 
veerseg 

pjesem 
efqyudepeaqeu 

use 
wl 

Burjayywauo 
ayIstwoLOI8-shjarwinu 

ve 
V
E
R
K
I
)
 

UBA vepyee) 
Joy 

do 
uepseem 

ayerqnd 
ueA 

uebsoq 
ue 

wejsop 
aya_qnd 

UeA 
ueseseau 

yoy 
JOOA 

aoburpaogson 
SE OI0 

SA) 
0n 

wee 
BOOR 

Wyle! 
wejsou 

wewomebEELS 
exfiLaaseg 

u3ssot 
a} 

do 

Sal] 
Gaull { 

02 LEOANIVN 

‘joydiyas 
UBA 

A
Z
I
M
 

ep 
jew 

veggey 
epeJa 

pígje 
liz jep 

Ueyay 
UaeH 

seejey 
si dezseB 

uitz Jaryaen 
ep 

Jeeu 
jolu 

SIBB(SyYIMQUO 
BJapUR 

3e 
'Uepeojnureqg 

6} UsJeqOUd 
JHS 

UEA 
UBJUBLINIUOI 

UBA 
ueuued 

160 
INA] 

US 
ANRA 

UEA 
veuniseq 

joudt;os 
LEY 

a
M
y
a
U
 

a20uB 
uijz zow 

UJ 
'ueIewWwwWejeq 

83 
uaIY IEN 

Yeey 
JUALINIUOI 

UBE 
UBA 

UEHOHANIE 
ep 

pieybIJIGA 
UEA 

Joas 
ap 

UI 
veruvewnbIE 

usa 
siseq 

do 
joudiyos 

yep 
uepjeegsoon 

Je 
uliz og 

“uievenseeamuan 
Jey 

do 
si 
w
o
y
e
m
 

jam 
toudiyas 

zoop 
Buisyeor 

(iq yey 
liwuer 

‘uezemelje 
ipiom 

e
e
d
 

ezep 
UEA 

siseq 
do 

JOYS 
ep 

Joop 
jlupeq 

uee 
yep 

ylyeBow 
yoy 

si 
oz 

‘preyuepwoqebjoydwujas 
100A 

s
u
a
s
 

ap 
uaa 

Buissedeor 
ep 

do 
veggey 

Sunyenag 
ver 

eig 
futhebwo 

uliz 
ut veaorde 

you 
z88bWO 

joydiyas 
dosgem 

ozlim 
ep 

J8A0 
jn 

siwjeBae 
ue 

Boz 
uny 

ueyeids 
sseupedsvardsef 

asopseopy 
“Buipe 

asepeug 
joen 

uee 
Jow 

ymsbeesA 
use 

wea 
Ss! Gunn 

uee 
„uieverbsequeusosg, 

aueye 
ap 

yep 
uswoyebdo 

sissiw 
-utog 

ap 
[iq 

aqyoepes 
op 

sl 
sJeejenmuo 

eJepue 
Jew 

Ueyyxeldse6 
UBA 

Buipiajuee 
seeu 

apayy 

youdiyos 
ua 

jaysdiyg 
uassny 

anefes 
ep 

Jew 
vepuogsen 

puaynisyn 
si 

Buuastpunt, 
wer 

ep 
ue 

peigeB 
yey 

ui Jeeuebrepuasb 
asetjnansed 

e)s}00/6 
ap 

suawur 
si 

joysdiyy 
“ure 

erfivequeueosg 
yoy 

JeA0 
UBYNIs 

UEA 
U
I
W
O
U
E
 

sIUUOY 
jam 

sISSHUWOD 
ep 

yeey 
(Buuesipuní 

‘ualqued 
eseijnInsed 

Ue 
UEA 

-euuanj 
uessn 

Bunpemuawes) 
BISSIWWOD 

ap 
UBB 

SISISIUINY 
op 

UBA 
UABEJA 

ap 
ueIzeg 

"uedoy 
saunpazozd 

axlijeyd8saf 
Bou 

1eAoseN; 
Jepwo 

'ueyezsII8Û 
[98A 

UBA 
duamuepuo 

Joy 
‘uIeJE) 

-Bsequaueoug 
1ey 

19A0 
UBOp 

83 Ueyeuds}in 
Uae 

— JeweY 
epeam, 

ap 
UI 

veyerdsyn 
ufiz yoo 

ULIOJUOD 
— JYIOZIOA 

A
R
A
 

UEA 
JEISIUIN 

AP 
HE9Y 

olssiuwOg 
op 

vee 
Buivepeaiydespdo 

ep 
lig 

“fry 
Jey 

ve 
TNA 

ep 
‘loydiyss 

ua 
joysdiyg 

uessm 
uliz 

veyezsiyas 
epuadoj 

Bou 
eq 

joysdiyg 
Jew 

vegone5 

uaBuppiyos 
sjeppiwui 

Uaqqay 
PueIIOH-PJOON 

aI9UIAGIY 
op 

US 
JooUUOWWapeEY 

QUBBWEB 
ag 

“suneja 
eBoy 

JeegjezsJooAuo 
US 

WAYeZS1Y9e, 
saas 

opuedejs 
wee 

10) 
proje 

vaqgey 
aig 

Wer 

eJepue 
ep 

uee 
uapeysaa0 

vAO.NeG 
ua 

TNA] 
‘
o
u
d
s
 

LB 
Wey 

ue 
op 

ver 
(ousdry) 

vessm 
J
e
m
 
UaBUIPNnoYseA 

eps003sJeA 
ylijees 

UBEB 
joydiyas 

puos 
„Buuesipun(, 

enou 
ep 

J
e
u
I
y



68 
1 02 1UOGNIVN 

(
4
 

HEHE 
- 

*ua0p 
e018, 

sip 
vebuiwewepvo 

SJapue 
ue 

joysdiyg 
yoo 

Jeew 
‘pBipouaByn 

uspsom 
400A 

(TOYS 
'WOHA 

‘PUBIOH-PL0ON 
‘wepuarsuny) 

uepeupeao(tUeS) 
US ARE 

yoru 
Jeep 

sje 
uebimeb 

n
p
 

ueA 
nozI8H 

‘OUND? 
op 

10) 
Jone 

mu 
ey 

BIA 
ve f

u
 

wion 
ey 

vasasrunwwog 
JauBJedsuen 

ue 
188g 

‘‚ssoproyarers, 
8Jepve 

jaw 
egeawnwwoa 

UI IN 
JaIU 

u
g
 

JBBW 
’eptspuel, 

UA 
episita, 

UBA 
rds 

ap 
SI BISIA 

ua 
SIUUBY 

[BBA 
J8A0 

DIYISOG 
enesiUEBLO 

ultz 
“sinyliy 

sop 
toydiuyas 

war 
snerdanp-mueptserd 

BMNBIU 
Bp 

JOA 
SUBY 

uaYoJdsebn 
use 

461] Ja1H 
ZUBWEU 

UaUUNY 
BOLaIY 

JoRNIUI 
Jey 

NOZ 
BIM 

OZ LUOdNIV 
1 89 

“Bugepeuag 
eyIsnewwerbord 

vee 
BIA 

‘uaaef 
uauuny 

noz 
uee 

Buynaul 
seep 

(qued 
aya 

doseem 
Jeruew 

op 
JeAo 

uejew 
8} ueyerdsya 

JEWes 
U8 

1eByje 
Jew 

SUBELOABA 
WO 

‘orBereans 
syfjeywins 

eueyJodogeu 
ep 

jew 
angle 

op 
ua 

'desuo9 
7
 

Hodurew, 
yey 

do 
ueAMnoquUOOA 

va 
ur 

vepuin 
uezeow 

Y
o
 
vepnoz 

velnsed 
eq 

“UBZOIGA 
IPJOM 

UBABLAYIN] 
81S8q 

spjeJem 
s, Jo 

s,9doung 
30} yeeA 

Bou 
joudiy IS 

ue 
‘
p
o
m
 

01de, 
Jepuoasdsuee 

Bou 
jeevonewew 

use 
oiBasjoodo.nay 

ep 
'sanIg 

|2q0]9 
UEA 

Ishi 
ep 

do 
ywoy 

eBoy 
wepueysury 

J0opseem 
‘jo 

Bunpemwewes 
ue 

Bueyuewes 
UEA 

eibejens 
uee 

neaaw 
exsfiooy 

yay 
do 

ssajadsway 
ep 

uewwers 
vueeg 

“ueptoM 
veuuny 

noz 
pweouEd 

paunog 
vodiny 

pue 
Aug 

‘uorfey 
wepiersury 

yeqojg, 
UBB 

JEM 
100A 

veveip 
egeundsur 

se 
uey 

ydeou09 
1eq 

‘sjlounog 
diyspsemeagg 

yaw 
ueepafido 

BuieAse 
uauieuer 

jee 
do 

s} puejueyng 
yey 

ui 

“‚U8A0G, 
UBA 

Buemp 
ue 

„veuUEW 
ayels, 

UI 
VEP 

Buruoasym 
oyfyeddeyssveawaB 

ve 
„voneipew, 

ver 
4
9
2
 

op 
ul joojaB 

a
a
y
 

« 

“uaBluy 
Buejaq 

uee 
valued 

veyyonag 
ere 

vuEEM 
‘aquelje 

swezannp 
uee 

ueA 
uemnoqdo 

jay 
« 

uey2eloid 
81919009 

ow 
uoAseep 

Buipuiqsen 
ua 

1da3u09 
Jo 

BISIA 
exlyuewezeB 

uag 
« 

“uepaypBeonag 
ue 

uaimongs 
iseeu 

‘uajl0s 
ua 

ane aIUNWWOS 
‘YejaBeeip 

do 
A
P
E
N
 

« 
undpens 

sje 
anuebun 

ea 
jeoaaf 

pjoapab 
uag 

« 

-„UerugIpesbuI 
jewee 

use 
a 

uauuay 
veivewebuenE 

ayliyNMsag 
euyIueB 

Uassedod 
ue 

VaxeNqeu 
do 

[BJOOA 
‘sj 

uw0zuj 

‘Butwewsepuossaorsen 
ep 

ue 
H
d
 

‘WOH 
ep 

sjeoz 
‘wepsenoy 

‘yodurew 
aJepue 

ep 
puos 

varvewefuesse 
ajpuojur 

J00A 
400 

sueBuGA0 
pjeb1eg 

‘wepsaswy 
oiBesjoodonar 

-toudiyos 
a
y
o
 

Buipnousen 
uaaeinyon]-pels 

ap 
+00A 

UeIuewebueLE 
8/9 

0juUI JOOA 
Uliz 

uoJgeneardsu 
uae 

UEY 
SJOPpy 

UEA 
jaJ8L 

BP 
+
B
B
 

“UBULOY 
saisuGwIP 

Jae 
jan 

„Spispuej, 
ap 

18JOOA 
ue 

„apisJIe, 
ap 

vepwo 
‘sexejdwoo 

y
s
 

Use 
Bou 

hz 
‘uepsom 

ys]aYISEB 
SelApe 

194) 
up 

UI 
eip 

ueBuiBepyn 
og 

“uapuevomwo 
ap 

200A 
ysepaA0 

UB 
joydiyIS 

ueA 
190,6 

(eAenaajes) 
uassnj 

sugjeq 
ep 

J00A 
Burssojdo 

veBespeB 
uae 

103 
uawoy 

6) uated 
usssm 

varnonugm 
ey 

S{UEPUO 
ua 

uefej 
ajeurroy 

UeA 
so] 

wo 
pBeejsaf 

uue 
st 81g 

“s1epiy 
ueA 

jaye) 
ep 

s1 pjeegsoor 
toow 

ueJ 

pieuslyepoom 
-4uBJ8A 

op 
Ínsedspioyseno 

ugg 
xam 

1Beeup 
neaaw 

ep 
J00A 

'AeB 
jeeuolBau, 

UBB 
UEA 

st 
oyerds 

+8 
sje 

uajeds 
(01 

use 
Jepuozfiq 

yey 
ui 

vauunY 
verweweBueuE 

ayhieBrag 
“URES 

ayequoy) 
UBA 

SINY 
Jeu 

IS8eU 
sip 

vawewebuene 
exfijjnmseg 

eaageAouuI 
JIN 

zeerSOQ 
vlij 

BpaaMy 
ag 

“tewwomnespelgef 
uee 

Bugyoy 
sacoud 

uae 
ul (s}sarsturw 

uaroneg 
ep 

ueA 
| ders 

— 
uliwsar 

Buoy 
do 

— yejabeesp 
spuaopjoa 

ver 
ueBhuyen 

rey 
st 

woseeg 
‘us0p 



LL 
1 DZ JUOdNIVA 

“Ppewjartmuo 
us 

-puoub 

ep 
do 

pjay 
BuiAed 

jaaa, 
ude 

soa 
6102 

ua 
Buyaypyaquospaiqaé 

hq 
Buejaq 

uae 
yew 

ualqed 
aye 

ya.naq 
‘qed 

uaa 
hq 

vappos 
jaan) 

UeA 
aneuwqwoo 

ap 
p
l
a
a
 

:UaJastjewIUIW 
93 Buuasipuni 

do 

SUEY 
ap 

WO 
UaJaIUeW 

3J9PUY 
'UAWOYOOA 

a} U8xe7S}4991 
uvadjay 

UaUUNY 
jesuibagalijyord 

yay 

ueA 
Butssedan 

ue 
uappouspiey”eao 

aaapfeH 
“Buiyaysawospergeb 

ui uaxyed 
a3 uee 

‚sJapu 
say, 

uabuueiseaur 
ayaugnd 

UEA 
vajeuysar 

yay 
(iq wo 

3parq 
Uapsyyh|aGow 

ap 
yeManeyojdxepuosh 

BMNAIU 
ap 

JEP 
ua 

sl ylpepaoomauesen 
waargoud 

yyam 
JOOA 

Beejspieysero 
axjam 

JAA 
paIq 

Playepjay 
wnuemuewn.nsur 

-014A 
aMnatu 

yay 
yep 

Buejaq 
uea 

S| 
uajjeAa6 

ayaytoeds 
UeA 

SO] 

‘uliz 
vauuny 

vepeushjebowpn.oin 
100A 

siseq 
usa 

SepIeEeM 

-puos6 
uawouabany 

ep 
fiqueem 

‘ufiz 
uauuny 

uapaiqes 
apuayanag 

ap 
100A 

uauuerd 
ayesBaqu 

ues 
Bujappaauo 

ap 
noz 

jeg 
‘Guuapeuaq 

aysspewwesGoud 
uaa 

‘adoos 
ap 

ueA 
Bugoubsan 

si 

playyhjabow 
aysqeey 

ug 
‘Uaqqay 

UaUUNY 
3
3
8
 

JanIsod 
uaa 

JOJeIPaW, 
Use 

elA 
Buuapeusg 

uae 
noz 

ssapuy 
„uafJoz 

jez yeerquoop 
uaa 

JOOA 
joydiyos 

UeA 
Jnayaauip-}uepiseud 

amnatu 

ep 
yep 

joysdiys 
wea 

dooy 
ua 

suam 
ap 

st 
'ueuosJad 

wo 
H
e
e
p
 

;aaA07Z 
e
p
w
g
 

alu 
Bou 

h
y
 
au 

ue 
JNAT 

ep 
‘Joysdiyy 

Uassny 
“onjeb 

zep 
st 

pUeTOH-PUOON 
Ua 

J
e
e
w
e
w
w
e
g
e
e
n
 

va 
joysdiYyy 

uassnj 
‘uabipuigeg 

33 1984 
ugg 

UI ve 
paobs00A 

aNeENyS}IIyU0D 
ap 

vaqqey 
vezaow 

uvapnoz 

suam 
ap 

uelnsed 
aye 

yep 
yeers 

doJ00A 
‘6y-GY-#V 

Ye0yaup 
ap 

UEA 
Burpasyiwauo 

ap 
ui v

a
g
e
 

xhfebow 
Buyyeussar 

auuous 
waa 

pjaaquooAlq 
ua 

vauararaq 
YeeIQOOP 

uaa 
NOZ 

33H 
“UIWOY 

-JOOA 
31 UBYEZSIYI9J 

JBW 
WO 

W
a
d
a
 

ayS|q 
Jay 

S
I
E
 

“SEMejad 
UBA 

j9ISJAU 
yoy 

SI 
;aaquassy 

‘WOOpINZ 
joydiyss 

ua 
BY-Sy-py 

YeOyauIp 
ep 

[2J00A 
UI 

Jeg wijgsbuLsarsaAuI 
yay 

UEA 
zee 

a1soy 
Uy 

onp 
Gulfeysyin 

avepasg 
Use 

Yoo 
uaqqay 

eZ 
‘ueseaejdo 

YSULM 
3Y99 

velnsed 
ap 

UBA 
UAH 

100A 
yhyapurenn 

wayjNz 
yey 

asepue 
ap 

vee 

uapaysaao 
ua 

jOydiyss 
Ua 

3uey 
aus 

ap 
veg 

joysdiyg 
uvassm 

Us}I1IJU0D 
ayosipun! 

apuadats 
aq 

projoqpuasd seg 
86 OJM 

OP u! BOWTORINNSET 
BMNGIU 

op JOpIOA u
e
d
 

UE uelnsedieennony 
vo jOysdIED 

wessm 
vobeipaogsoa 

(oyssog Bipou seju 31 Bovesipin!, 
epjoojeq 

op wen 
Buuoliueson 

Hag 

“PUEIIOH-PJOON 
8I9UIA0IJ 

ap 
JOOA 

sue 
U3YOJds9BIN 

Uae 
361 

181 

‘uayaids 
veuuny 

3 
fupaqpuosb 

ayarqnd 
ajeuoiBa, 

yay 
ueA 

yhjayampeep 
wo 

varew 
Ua\ZowW 

Bejs 
asso) 

vaa 
Bou 

uapnoz 
az 

Jeew 
‘Bugyou 

ap 
ui y

s
l
 
ssopnoyssapuee 

op 
ueA 

B
u
u
e
p
p
a
r
a
g
 

-uaquy 
a
u
 

98) 
aq 

(Ze 
JeeJbeJed 

a1z) 
vebuesqui 

v
e
r
s
o
 
vapuoab 

seey 
YOO 

ZUS 
ap 

noz 
haseeg 

“fupaqpuosb 
axauqnd 

sfeuorbas 
yp 

303 
varaosbin 

vauuny 
zjez 

noz 
3QVS 

ap 
yo 

ueebdo 
uauuny 

gavs 
ep 

noz sfupegpuoub 
up 

uy ysoopinz 
joydiyag 

Ua 
(J0pus09 

SepINZ-joydiyds 
uaa 

303 aneja 

OE LHOUNIVA 
1 OL 

ul feamwuaas) 
6Y-SV-#y 

190yaup 
ap 

wo 
Jaew 

Japuo 
Jay 

zeef 
Niqualy 

‘waAeuyon) 
ap 

puos 

uapaiqaBs6urjayxyquo 
22046 

ap 
do 

youab 
yueqpuos 

uae 
si yueueA 

apueebsaa 
sapuiw 

Ua] 

“uaja0A 
100A 

1499 
Ja 

82 ep 
ueAabueE 

s1apinmsaq 
UIx40I3aq 

ap 
UAISOW 

SAB 
JOOA 

UI 

“uazuawebuesse 
ayfiynnysaq 

ue 
ayfjaywins 

'ayfneua Mm UEA 
jazuI 

apsaauIquosab 
uaa 

hiq yaay 
uebefs 

wea 
suey 

ueajje 
sip 

‘uz 
enesado 

exarun 
wa 

aunelew 
uaa 

Jay 
NOZ 

neaAIUEEUIS 

up 
dg 

“oiôas 
a1p 

Joon 
yueGpUOJB 

uae 
UBA 

aapi 
voy 

sed 
wepsarswy 

oifaujoodonayy 

aisiA 
ajesberul 

woa 
UEA 

anesijes 
op 

fg 
‘saisia 

ojguoibes 
hq 

paob 
oz slupaqpuolB 

jeeuoibas 

uae 
ueA 

Bunyaudo 
ap 

sed 
'Suippptimguospargef 

hq 
yaads 

jo 
ajevINIJ 

uae 
puouB 

vepwo 

ueBuasqur 
poos 

uny 
velnied 

verxoneg 
o
e
 
uiseem 

‘uewoy 
Jliypoqpuosb 

yougnd 
jeeuorber 

uee 
1e 

Jeou 
'He1BsIjEel 

3} 
S
U
A
A
B
I
Y
I
N
]
 
Jou 

vepergefì 
ui 

sorstaannzanss 
ejLu0Ibes 

ap 
wg 

“Buinabwo 
ap 

yaw 

senueijje 
Ue 

uajj0J 
UEA 

PlayJaainz 
‘plafeq 

UEA 
anp e1baIui 

UEA 
U
A
}
 

UI [BMAOZ 
'joydiy IS 

puos 

sansem 
ap 

un 
uay402326 

3psom 
Buus 

nesAtru 
yp 

do 
yep 

yeez 
jam 

SI J8H 
“UBB 

(
V
I
V
O
 

fiddeyos 

zeewsbujassAnuo) 
asawyy-peysAja7-pugjoaa|y 

ua 
(UaABWAYON| 

ap 
UEA 

p
o
m
 
JeeUaHla(apaw) 

49am 
a3uaawab 

ap 
yep 

SI 
UaAas) 

WeAJaNOY 
UEA 

ueAanen;ul 
ap 

uayaids 
vebuarg 

a} SUA 

-eyujony 
afeuoiBas 

puos 
ppaausyyoesy 

yey 
UI YDIMUAAS 

JaaW 
WE 

“JOYdIYIS 
UEA 

UAPJOM 
a) 

ylyayueuje 
Jopuiw 

ue 
uesssiuebso 

ay uauayyON}aq 
JOaNIP 

Jaw 
Saquelfe 

wo 
uliz 

IUI wab 
dole 

uaGuruuedsu 
suaaeuyony 

ajeuoibas 
aBiwwos 

puow 
yep 

yy9919y 
ua 

ylyadiiuBaq 
yoo 

vep 
SI 1844 

“samique 
ua 

uajaop 
uabta 

ap 
liq 

vessed 
aip 

uajayyIMquO 
UaULEId 

UB 
SaISIA 

5,01Bai 
uazaow 

‘JOYdIYdS 
JOOA 

ptefeq 
JenIejes 

use 
YIN WaO|ALOOA 

COOOL, 
ap 

(
h
a
a
 
“‘Burjapa 

-UO 
ayIsiwoUdsa-yhjaqwind 

uate 
ap 

ul sedaBu 
us 
P
R
E
W
H
E
E
A
 ING 

ayeuoiGa. 
abla, 

ap 
UEA 

Burjayyunyuo 
ap 

Joop 
uabluy 

usyaow 
Buiyynaur 

Yhre 
purayn 

jez susAeuYyony 
ajeuoiGau 

UEA 
19016 

epbooag 
eq 

'pez 
soley 

apuayjaneg 
ap 

EA 
Uapayyfijabow 

ua 
vabuejag 

ap 
vee 

uajeddoy 
a3 

albayens 
podse-njnw, 

sjeuoneu 
azap 

ueA 
verswoxn 

ap 
wo 

HuBepyn 
op 

si s,0Ibe 
azap 

100, 

“uaAouypuIg 
ue 

peysÂje 1 SUaABLAYON| 

ajeuoiBe, 
ap 

J00p 
uapsom 

ueyeow 
uebueaeBdo 

uapnoz 
w
a
r
n
 

000'0/ 
JaaAabug 

1eoruan 

-19E4A 
JOOP 

pôjoaaf 
‘ssaveys 

bez 
‘usyyon|a 

aunsiay, 
yaw 

yuibaq 
yg 

“suaAetAYyoN| 
sjeUOIb SJ 

Jeeu 
Buisyeetdyin 

J00A 
uawoy 

uapnoz 
Gunpawuee 

ui Isa 
yay 

UayYyan|A 
uadaql6 

apjeedag 
sa 

yep 
uaaebafuee 

sappy 
ueA 

jeje 
ep 

Haay 
‘JOYdIYIS 

JOOA 
WayANDeIaS 

UeA 
aap! 

jay 
WUE, 

Jogdigag 
wer 

ueers poojauy sopao 
Jopem 

ae 
vealupeg 

wo 
Buryjoaog 

jew 
Gunpemuoures 

ui so1ouiaold 
ue 

vernoowef 
yeyyoneg 

ep 
uea 

uliz yeez 
use 

sIeurnsd 
joow 

suaremgon; 
ejeuorBes 

puos 
Buyexyimjuospaiqey



EL 
1 07 LUDdNIVA 

y
e
 

” 
ap 

e
e
 

o
a
n
.
 

”
 

s
r
o
 

m
e
 

pte 
yqucm, 

$2 peen 
ap 

van 
Bayan 

Dep 
op 

vu 
Jap 

opsoan 
ap 

Ven 
Boelan 

en 
D
a
e
 

wi 19008 
WEEG 

WC 
4 
n
e
v
 

e
n
,
 
P
E
E
 

Wy 
WUE 

on 
en 

och 
Ub 

i
n
n
o
.
 

ordenen 
an a \otnahe 

an mans 
Aan 

bored ons 
mend 

tag 
one 

unDespeB 
ere 

‘sopsn 
h
a
e
r
 

e
s
p
 

op 
et 

pe 
‘omamane) 

ap 
van 

spam 
s
h
a
w
 

QZ HOGNIV 
1 ZL 

zengen 
weeg 

Loddes aeg 
ka reper 

werseg 
2) do 

emo 
apHMwES 

2g 
o
r
n
 

poor, 
Seqoley 

op 
waa 

ur 
op 

uy 
eens, 

pn 
ame) 

90) 
ind 

wepe, oBiono 
op 

eethennwuc 
anes 

UresquepBegesey, 
joy 

wea 
4 

xg 
vin 

prod 
do 

“e 
p
r
t
 van 

D
a
w
a
,
 

vor 
venosa 

fry 
von 

wan zouerp 
um mrmuorswn; 

ape 
S
N
E
S
 

op 
van 

ARETIODA 
OP 

BOG) 
rnrepgbenezeA 

ja; 
van “w Jepwe 

‘py 
Ene 

T 
paume 

wen peed 
do 

tT 
OHT 

WOON 
VBO 

Ob 
NG 

IJ 
U
L
 

MYO 
2p 

mmo 
2 

Sipequeg 
© 

AL 
VAA “AAT HY 

IP 
"JON 

00 
Op -g 

Sapjzeon 
manner 

‘poymeeddgy 
u 
w
e
a
r
 

173 
‘a 

EY 
app 

Hopa 
opesdjea 

ap 
wn 

weiseq 
MERUWOD 

20 
“4 

e
m
m
y
 

hu 
mt 

ie 
wen 

D
o
b
m
a
 

ap 
van 

Sayapparwe 
op 

hq 
wolsed 

azonged 
we 

mend 
van 

Daprenwsuses 
van 

taooed 
PY 

wo 
jat 

ap 
zona 

B
w
a
 

WON 
A
M
O
R
 

OP 
UB 
I
M
O
E
 

AN, 
UO 

IOEROA, 
IEA 

JIISTENNG 
Op 

WO 
KUN 

357 
1904 

SRRTNWIT) 
9g 

LA i
i
d
 

o
m
w
e
g
 

op 
vens 

e
n
 

EF a
i
d
 

U
N
E
 

a
n
e
n
i
n
m
 

NI 
O
N
W
E
L
O
 

D
A
T
 
B
L
I
N
D
 
“
D
N
U
S
A
A
S
I
N
H
S
N
I
O
N
 

NVA 
N
A
L
I
N
I
 

30 
oo 

A
W
V
A
S
M
E
I
V
A
 

ND 
VEDREBA 

NVA 
M
L
I
S
I
I
V
E
 
70 



GL 
1 DZ LUOdNIVA 

OZ LHOdNIVA 
1 DL 



LL 
1 07 1UOdHIVN 

pueabeasab 
y
h
r
a
g
u
y
o
s
 

pueunysmn 
jo 

yoo 
qqey 

sieuuedsyasdsab 
apueelsuenog 

ven 
jejuee 

uez 

PWN 
V
W
 

41 
taiqunnz 

(2nersenp) 
vodmy 

wepsanoy 
T
H
Y
 

IW 
Yaqopuoyy 

uvebutuorg 
ven 

payssanunsylny 

WEPJAISUNY 
UEA 

Hays JaAtuN 
/ Wepleisun 

DIS 
uenoypuiJ 

a
u
a
e
w
a
g
 

Javs 

WIJ 

dnosg 
joydiyas 

Pusifor-ploop 
erguinord 

(snayanp 
‘bje) 

wepsonoy 
gupeqsBumersmiug 

U
E
B
A
Y
I
T
 
ewezsnng 

wopr sg 
N
e
e
n
 
BIJ 

JPBRUG) 
/wepJersum 

Harrsseriun 
alu, 

B
e
e
 
veg 

‘daag 
weberens 

WEPJOISUNY 
UBA 

HAUSJeAUN 

i9Q 
NeUSJEAIUT) 

OYIStUY Ia) 
Wweprenoy 

yeyssenup 
SNWSRIJ 

(2na12041p) 
sielorg 

Auedord 
NJL 

wepJajsuny 
1epnouyzem-xe 

t 
wepisaid) 

fe 
f 

ip 
NS850} 

lg 
slupeg 

HH 
1ee1SI8IE MY 

Ua J
8
E
O
A
 

UeA 
OUBISITUINV 

dnosg 
joydiyag 

W
O
U
A
 

suaisiuiy 

weussenun 
ali, 

(enn 
q (PUM) puegepan 

Buiprassseaysenry 
ony 

(aneraeurp) poysdiyg 
(seryaudo) 

joysdiyg 

(sna 
1284p) 

vodiny 
peysye7 

a
p
n
o
w
e
m
)
 
wepseisunf 

a
u
e
e
w
a
g
 

(sarpzJoon) 
vauop 

w
y
 

W
O
U
A
 

Joisiutut-xa 
(sne1oaip-weptserd) 

dnosg 
joydiyas 

(478399.4p} 
W
O
H
A
 
s
u
i
s
t
 

Singyty 
ven 

vousJenun 

(snoraenp) 
vodmy 

wanoypurg 
orBayoydiyas 

preyeqsbunbasen 
senzejes 

OISSIUIWO 
(JONIZIOOA) 

4ynsuoy 
ANIA 

UNSUO 
NIA 

(90) 
W
O
H
A
 

euarstuny 

Un 
'y 

Ip 
pord 

‘ulimsoojaniyy 

8p 
OT 

sip 
josd 

vm 
2 

SUD JW 
InyIS se0gapiM 

VEA 
W 

IP 
t
h
 

T'Wd 
IP 

‘snnueysey 
W
S
 

sip 
‘sseyewebem 

‘H Sup 
yuo 

HTV 
sup 

Jessi 
‘W 

1001 
9sJan 

M 
IP 

‘vejneuwen 

‘a Sup 
‘vewpjen 

dd 
Ip 

josd 
‘stopsoy 

T
W
4
L
 

Ip 
ford 

‘uauooy 

#
9
 

Bus 
1p 

zord 
‘vewsiag 

YUIONS 
“Y 

‘ga 
sp 

Bipers 
T
N
H
 

‘Sup 
4 'SHWS 

Van 
T'Hd 

‘sieaws 
‘W 

‘Bui 
‘ewsjeeyas 

np 
fry 

sup 
sees 

d 
sp 

youd 
‘pyanjary 

d 
4 

‘suewery 
Td 

'SIP tod 
48 

“Sip 
3004 

HPA 
'W 

Iseabjaog 

HV 
Sup 

Yuwa0M 
apng 

4 
Sup 

jess 
V
I
 

IW 
‘snuepioon 

W
H
A
 

sip 
‘sjedin 

va 
Vr 

‘singin 
"WJ 

bu 
‘suooy 

V
I
A
 

Sup sy 
Jord 

‘syaryoiy 
‘TT 

sup 
‘shay 

W
H
 

IW 
‘wephey 

‘VW 
Inosuuey 

HH 
YOT 

F
I
 

‘sup ‘sJadhiny 

dnosg 
joydiyas 

(ene 
q 
1wn) 

pueapay 
Buipseyssaaysennjam) 

dnasg 
joydiyas 

SBIAPY 
WUIBISUYOY 

8qqus 
PUBHOH-psooy 

a19u1A0Id 

vodny 
wepsonoy 

1E8ISJOIEM 
U8 

Jeaysan 
UA 

9UGISIUIN 
(apseayndapas) 

pueyoy-piooyy 
erauinosd 

orstaeg 
Í 

1p-Jaunlpe) 
wepseisun 

9 
( 

Hp) 
2 

yon] 
IQ 
L
o
p
e
 

(epnoyiam) 
wepsenoy 

9 
(sneraenp-1uapisasd) 

WTY 
neerng 

uejg 
jeenuag 

praussanup 
alun 

tenaesp 
pij) dnosg 

joydiyos 
tina1genp 

younipe) 
neesng 

verd 
jeenua) 

(298399.1p) 
1eBISJOIEM 

UB 
1OOYJeN 

URA 
BLAaIsiUIY 

alsuejag 
ueA 

auarsiuiyy 
Í. 

iF 
(epnoyam) 

ueacypury 
9 

tsepnowsem) 
esawyy 

9 
wepsanog 

wertssentun 
snuise1J 

(ep. 
pAb) 

pugjonoig 
aquiacsy 

SIBSSAM 
Jax0, 

(Japnoyiem) 1eauveuwsepeen 
aueaweb 

W
I
 

(9G) 
seers1arem 

ue 
Jaaxsan 

ven 
auajsiuiyy 

sindw 
eAnee1g 

sepueg 
serqo, 

(6002-1-1 
102 3N2}9e.np-wapsaid) 

dnoig 
joydyag 

Suwapig 
ayfyawiny 

v
a
u
w
e
7
 
Jap 

uea 
sung 

yeozsepug 
yasiwouoag 

O75 

sampy 
sing 

W
O
H
A
 

suAaIsIUy 

o1s}98Q 
Aaueynsuog 

uajsoog 

(4N839841p) 
JaVS 

OOVN 

dnoig joydiyas 
SUSI 

UBA 
jeje] 

JouIzIOOr 

QZ 1UOUNIY 
1 9 

T
I
W
 
n
y
 

‘H’9 
‘eseosy 

O
M
 

‘bur 
‘sup 

‘Ginquauesy 

dd 
‘Sup 

Jord 
‘wwersuyoy 

T
S
N
 

IP 
IW 

‘jo.d 
‘ueweoy 

‘HM 
‘sup 

‘uhory 
JOP 

UBA 
W
S
 

Ht 
Tory 

T
W
 

4H 
suaysiuuer 

V
I
W
Y
 

‘sueltewhooy 

‘TN 
SIP 

100jSj80p 

Z
p
 

jaway 

W 
sip 

‘eojsfion 
T
O
W
 

SIP 
‘siaquey 

op 
Tr 

IW 
30019 

op 
A
T
H
 

IP 
10019 

ep 
W
W
 

sup 
joop 

W
W
 

Ip 
‘pnejog 

W
Y
 
»'veryny 

T 
AW 

'snJoppotg 

L
O
W
 

‘Sup 
‘ssaty 

‘UL'Y 
‘ullarsaning 

H
Y
 

Ip 
joid 

‘uog 

‘H Sup 
‘ewsylig 

UEA 
GT 

‘oli 

UBA 
H
U
I
Y
 

IN 
Mig 

UBA 
M'S 

'aboosg 

d
I
W
 

SIP 
KyLEIG 

NL 
ssp 

Tepueg 

T'9 
‘Sup 

josd 
‘auiequopiag 

JOP 
UBA 

W
H
T
 

IP 
joi 

‘vowweg 

‘9 
Ip 

W
n
o
y
b
i
n
g
 

I
S
 

H'shing 

op 
‚Nn ‘ving 

‘BLT 
Sup 

1e01g 
'W'9 

'uaisoog 

TW 
Sip 

‘ualinzeg 
W
H
T
 

sip 
‘ybleg 

1d 
‘bur 

yoeg 

df 
IW 

veyxIeg 

W
o
r
 

‘ssepiy



GL 
1 DZ LROUNIVN 

(9002) 
vabeysinmsag 

ueA 
uapuigied 

ay 
Joop 

Buyayyniue 
aylyarwins 

‘vayamau 
eyhsepers 

“yo 
Bur 

up 
jord 

‘vewsiay 

(9002) Lo0z Berssonseer: ‘dnosg joydiyag 

(2002) §10z poydiyas 
UedsBuyayMaUG 

yhyequnNy 
‘dnosg joydiyas 

(2002) perspue. 
opuose. 

uae Joon 
Jama 

plimpjesam 
veg “drag 

joydiyas 

(9002) 
‘Aug 

pue vodiny 
‘
(
a
r
e
1
s
7
 

eo 
joydiy2s) sepng 

WN 
‘nen 

r “yy 
'owsjeeyIs 

(9002 ) WIX 
'uaraeloudsûuuersenur 

exhyanuins 
fq 

apseemagdo 
va H

a
r
m
e
r
 

jaqey 

($002) Jew 
jot 

UeY 
Uan/INIA 

VEBISIAIEM 
UA JOOYIOA 

JOON peey 

(9002) vexeur sapjay saznay 
‘uazery Japan) 

YBEISIOIEM 
UB Je8yJaA 

JOOA 
peey 

(8002) 8D 
teur 

“r 00g 

(6961) | Ju vereungany IoudruIS 
“f 300g 

(8002) 
vodurew 

ap soon 
Bugayn 

YBYDIT] 
aSINMONAG 

yeduey 
UBA 

UBI 
MBA 

BUEISIULY 

(8002) 
OPDE 

PEISPURY 
sisiAINMINAS 

ZI 
M
B
A
 
W
O
U
A
 
SHOISIUIN 

(HOGE) HeUIGOW 
PION MBA 

WOHA 
sauaIsiny 

(00g) 
e
r
u
g
 

PION 
ZJ 

M
B
A
 
ANT 

W
O
H
A
 

SOUDISIUIN 

(9002) 
jouqieGnajapsooy 

‘voyez 
asp 

g 
“ugioueuly 

W
O
U
A
 

24 
ANT 

Seuarsiuly 

(9002) enaq 
ap ui uayeig 

77 
BUBISIUIN 

(£002) 
ovoz 

jaGnejapsoon 
pyeeqsbuyayyuaug 

‘wepreisury 
o1Baxyoodonay 

(sareyy 
jeqq19 

uo pounog 
oBea1y9 

eu 
pue 

Aausesy 
‘ty 

yum 
voneJadooo 

ui) 
BOOZ 

Jaqwereg-Jaqweron 
Aorod 

ubiai04 

(9002) 
sawey 

apaamy 
‘persysam 

uaa 

uea Ouuesneaud ep 
‘vanen; 

uae 
ver 

dooysen 
ag 

eroujoneniuy ‘ebumar 
p° “V 

‘vharsenng 

(9002) 
u
e
r
e
i
n
y
a
n
)
 

ue 
joodoneus 

uaa 
plas 

ua pray 
Jaf, 

‘voir 
‘ssauisng 

B 
CS 

S
U
P
E
 

{£00Z) 
Pauue] 

Aesse 
‘wiepseysuny 

orbas 
ap 

ut waapqosdsuappqou 
Jey 

ueA 
verdedse 

axlginmsaq 
4reqwowne 

saw 
uebuissojdo 

Jeen 
saweag 

‘ys 
ISM] 

UEA 
A
A
T
 W 

‘uewSial 
“Y'9 

‘ep 
V
r
 

‘Ulrug 

{a00z 
‘enduos) 

oGexoydiyag 
ap 

ur preyaqsbunpurgyoydnjas 
yay 

UEA 
JOUAL 

ap 
seeu 

¥ 
puo 
u
e
3
 

{ Buipurg 
eyeuorbey 

“y 
‘ebumesg 

at 

(900z) 
‘ulus 

abueyeppiw 
ap 

soon 
oiBes 

ap 
ua 

joydiyas 
jsuoyao}) 

sempy 
‘jajeisseply 

(eset) 
sarapepurg 

joydiyas 
verend 

ouds: 
IF 

anjesi 
if 

BISSI 
NADY 

UZ LHOUNIYW 
1 BL 

epley 
1919d 

INsuUEW 
UOSAY 

pinz-duopensoypeg 
vaoyaug 

aseospaigag 
| ueptay 

‘ynsuorynuis 

UBWP[9A 
“B “SUP 

joydiyas 
ysoopinz 

aseospaiqaB 
yaoz1apug 

| Been 
uag 

‘yweossy 
oifayeNs 

waferens 

oydiyas 
ofa 

ep 
ui 

Buyapuvquespaiqeg 
| wepusnoy/weprarswy 

‘sling 
jaars 

“t va 
vewrwue:) 

top 
UEA 

SUCH 
IP 

01g 

ISIML 
UEA 

HEIN 
‘IP youd 

Jeary 

ep 
ueA 

enapg 
ap 

Iewwiy 
dijiyg 

Jeuuog 
Áysouny 

Jayeg 
sejbnog 

‘oud 
‘pjoddy 

veydars 
“jord 

(az 
se; 

uoddesjaap) 
Gury{jabsan 

ayevoneuseruy 
| ypag 

vensserrun 
eyIsiugIs, 

HOY 
“GW 

11 HON 
AP 

UEA 
M
V
O
 

IP 
TSIM) 

UBA 
‘
A
A
W
 

IP 
youd 

(qz 
esey 

yodde.|aep) 
veney 

uaa 
ua 

vORE)S 
Use 

WOPUOJ 

Gua p
q
u
o
s
p
a
i
g
a
é
 

ueA 
anesiuebio 

ap 
wopuos 

saipmsaseg 
| rag 

worssearun 
eyostugdar 

“YOY 
"EIN 

1 
9IH 

AP 
UBA 

L
A
N
Y
O
 

IP 
TSIM, 

UBA 
M
P
N
 

IP 
“joud 

(ez 
Hoddesjeep} 

sueAeuyony 
ejeuoibes 

sup 

hq 
Guyayyquospaiqab 

ueA 
anesivebJo 

ap 
Jeeu 

aipmseseg 
| yIag 

Henssearun 
ayosiuyger 

“BOY 
B
W
 

11 Valy 
OP 

UEA 
T
A
A
Y
O
 

IP 
ISIML 

UEA 
A
N
P
I
 

IP 
“youd 

(1 
asey 

Hoddesjsap) 
japow 

jaamdaguoI 
uaa 

JOOA 
zazuee 

abidop100A 
uaa 

UB 
S eLIWATIP 

ua 
uelged 

'uabuejag 
‘sansamy 

eÔnse 
uen 

anesuerusAug 
| Heg 

worrssaarun 
eYIstuyasr 

cafiz voyeoziepuo 
aq 

“sJaxa0zsapuo 
ap 

{iq 161] 3548} 
op 

JOOA 
playyfyapLOOANUeJAA 

aq 
“sarape 

up 
hq 

wos-pa 

uaa 
do 

uawouabdo 
jees6oqu) 

uliz 
veyaozsapuo 

epsaoAabyn 
1
9
4
 

ap 
UeA 

zUIeIpdo 
UI 

aq 



18 
1 07 1HOdNIVN 

8002 WEI IBU 
1004 

T 
"BE 

(
£
0
0
2
 

| 
saweag 

ua 
I
s
m
 

UBA 
‘uewsra, 

‘ulin;g 
op 

‘Gunyamyn 
uaa 

200A 
a2 

LE 

8002 PREY WOUA 
DE 

ayaual sepury 
do puaynsun 

st Soy] 
opuemsog 

ag 
SE 

BOOZ ‘PREY WOHA 
‘9002 ‘vewstay 

a7 
EE 

6961 
100d 

ZE 
8002 ‘ssaursng Gaping 

ie 
BOI 

FOAM 
:orZ 

WauRTECaY 
JOCA 

BuyNag 
uaa 

ven 
v
a
r
e
d
e
g
 

1ay 
UI 

st Jergsedaar 
„ovoe 

sado 
ages, ap 

wp 
virabow 

DE 
wos-pa 

opboorsbkg 
do 

“
g
u
 

op 
1004 

nog 
NL 

ap 
UBA 

Yoozsopuo 
oppuOREWEIN 

19y B17 
GZ 

BOOZ 
MBA 

surisnay 
‘Lodueyy 

op 100A But 
ayam 

arsuunm 
anas 

yeduey 
ven 

ved 
19y praogpsoorlg 

817 
BZ 

u
a
b
a
m
a
r
a
s
e
y
 pm 

eyo. 
erp 

Brauwasd 
op 

1ep vapsamad 
yirapmp 

s11u9seg 
LZ 

7000; Sau vapaungyebousbuneramuuo Jey sepwo yoou Buwaaseses op uen 
faopeu 

Kaz JUS op 1ep opens zen 
SN 

LEY 
UIN 

uapuosb 
ap 

L 
named 

ep 
UEABIRYINY 

ap 
oz 

waor 
Jep 

zeur 
yoo 

pucs6 
ap 

yooy 
Jeeu 

‘veegbeoy 
az 

op 
Joan 

D
a
n
a
b
s
S
u
u
a
n
s
e
s
e
s
 

zo 
ui puosd 

oisoaw 
ap yooy 

JUS 
oz 

„JMOSIAPE 
pisaryyeMyad” 

UI pry 
GipieeMyon 

UBA 
z
a
z
a
 0 

S48 
384 

U! o
u
d
s
 

ven tas ap vopejef pla 
abiue 

st joydhyag 
ueA 

uapas 
op vassn; 

Buuueds 
ap ven 1494 day Uf 

w 
uewoy 

noz 
veegÖeey 

az 
ajamueaa 

ap pared 
wam 

u 
aeIngnd 

Bx hy 
uelaied 

aye 
soon 

yiny ty 
Hay 

mager 
Jaarseg 

vz 
BOOZ 

YUM 
812 ‘varanour 

v
u
e
 

BBuE] 
vo 

BOY 
100) 

EZ 
was-pa 

ephecasbig 
ap do 

1 voddesep-ns 
pjaoquooala 

az 
zz 

9002 
‘eBompe, 

r ua 
ukonsaamg 

v 
orz 

Oudnios 
ven 

vansnande 
v
o
n
e
r
n
s
-
L
v
o
u
 

ap Ue 
BsAjeue 

uaa 
JOON 

‘Iz 
SVAY 

UNISAGP IEI 
wy pr9BQIDOAÏG 

AZ 
DZ 

18002) 
peissorem 

ue 
Jayson 

Joon 
pees 

(0661) 
roudos 

verzagg 
ayos 

17 
Nos 

H 
OISS! 

INV 
BL 

8002 
UM 

8g 
Pi 

qaueasey WLV Ars veedoung eBuis =yVSIS 
“Lt 

BOOT Aogod viterog 
91 

BOOZ 
M
E
A
 
S
U
D
S
R
I
N
 

Si 

L002 
‘snrwsegsem 

pi 
e
u
a
w
o
s
b
u
i
b
g
s
a
 

ver 
waajsÂs 

Mnaru 
uae 

JOCA 
Uaop 

a) 
UARSISJOOA 

WO 
ipdo 

op zou 
ke 

IS 
pt 

6 
E 

NSSHIMUO 
OP 

Yay P
U
E
I
O
H
-
D
J
O
O
N
 

BIJUMOIJ 
8g 

EL 
8007 

‘ebumerg 
Zi 

9
6
1
 
'
U
E
M
Z
 

JOP 
U
B
A
 

SS! 
JJ 

UBA 
buiprap 

J
e
r
 

fi 
0 

ii 

Jwau-pa 
oz 

350g-ptnz 
ouds 

ua BY-SY-+y 
up 

ap UI 
yILJan 

puo 
uliz 

orssruwog 
op UBA 

ui 
Dt 

juru-ps 
OL} 

H
O
T
 

FLL 
AP 

UEA 
yeozapUO 

apsaansGyn 
elssrunuog 

ep 
100A 

ley 
do 

preeseqat 
opew 

SI SHADE 
¥p 

ur S
U
B
A
R
U
 

apeuorbas 
ven 

asheue 
ag 

5 
uabby 

ws 
18y uauUNG 

ueegdsey az op 1004 
per 

i 
zag 

UGA 
joop 

uaa 
ua 

BY-SY-ry 
1ooyom 

ap 
ven 

jaap 
usa 

zep 
s1 

aneh 
sf 

92op uy 
JEUGD 

JOIN 
A 

8 
sing us veurne 

Jop ver 
ueA 

pUO 
104 

Jeu do 
926 

Sjaep sjeeibesed 
ozog 

L 
92 

uoddesjaop 
nj 

op 
van 

7049 
394 UF 

st 
ig UBA 

A
B
G
 

Ap 
Ua 

su0N 
EIS puas 

Buyayymwwo 
op ver 

asjeue 
ua] 

g 

9002 
‘dnosg joudajos 

5 
{wsos-pa ez) prog nj 

op ven yeozapuC 
jop 

UBA 
wou 

az 
rayany 

ng 
hq 

vabuuens 
ven 

121 
UBBJOA 

p 
BOOZ 

VIM 
€ 

8002 
“re 

19 
BUISjeRyIS 

TZ 

BOOZ 
SJOPIV 

UEALBJEL 
1 

OC LUOUNIVA 
1 08 

(9861) 0002 tee! jay Jeeu 
foydigag 

‘ap 
van 

aissjunuOg 
‘uemz 

(8002) 
Sueneinyony 

ajevoiBay 
se1buog 

do 
a; 

id ‘pjasan 
Yan) 

apuasep 
fous 

uaa 
ut suaneyjyon 

eyeuolbay 
‘op 

f
y
,
 

(002 
‘JQVS 

‘Utyosjeosd) 
01603 

axlyapais 
ap 

ur JOYBYIS 
sye joydiyasuaneyzyan 

ap 
ven 

RISOd 
ajauonninsut 

ue 
Yast 

JF VEA 
'W 

‘yim 

(002) 
3yaespdosbut 

ft uee 
‘vaan: 

Jur 
do 

varms 
‘prajeqsBuueGey 

soy 
soon 

peey 
aylyaddeyosuajany 

. 
B 

(£002) 
roydiyas 

mJaIsuIy P 
unqussip 

Jo 
Duuoysn;a 

aur 
Bukapopy 

“TW 
‘smwagser 

vodiny 

(2002) souijeoa apuejassi 
‘peey-WOUA 

(900z) joydiyas, 
waABYIYIN] 

op 
UBA 

eneHojdxe 
ap 

oxezur 
L
E
E
N
Y
I
N
 
JAM 

OP 
UEA 

Buibrzfing 
‘pLOBz Ju 

‘seuey 
epeemy 









yeeqooY 
“W'T exerweuug 10 'J01d - enBoyelg: 



= 
3 

2 
° 

5 
& 

< 
8 
2 
a 

8 
3. 
EN 



7 
eegoor 

‘W'T everweuuy 
IG 

‘Jord - enBorergd 

poquee 
uaa 

Joon 
uado’



yeeqooy 
Wit evorweuuy 0 

“Josd - enBoyeig: 



d-
sn
el
 
en
 

5 

x 

a 

= 
2 
2 

5 
S 

3 
a 
P 
a. 

8 
8 a” 

a 2 



L 
yeeqooy 

‘Wit 
enorweuuy 

IO 
JO4d 

- enBoyeig’ 

JWOUOIS 
UEA 

U
d
a
}
 

ul VaHTaHAIIe 

sp 
j
o
i
t
i
s
o
d
 

sip 
vaslisy Suyesisyn 

T
a
e
 

(HE 
pUePepeN



u 
W 

in
v 

* 

il
le
n 

ia 
wi
 

Co
ns
or
t 

Di
al
og
ue
 

- P
ro
f.
 

Dr
. 
An
ne
mi
ek
e 

J.
M.
 R

oo
be
ek
 



‚w
an
t 

de
r 

da
t 

on
 

tg
eb
re
id
 

tu
 

ui
t 

ul
 

re
ct

 
on

de
r.

 
dr
uk
 

it
we
g 

vo
or
 
de

 
Er
is
 
ee

n 
u 

Di
al
og
ue
 

- 
Pr

of
. 

Dr
. 
An

ne
mi

ek
e 

J.
M.
 
Ro

ob
ee

k 





V
O
O
F
 

, 
n 

rui 

At
 

D
i
a
l
o
g
u
e
 

- 
Pr

of
. 

Dr
. 
A
n
n
e
m
i
e
k
e
 

J.
M.

 
R
o
o
b
e
e
k



yeeqooy 
“Wit 

ezerweuuy 
aq 

ssd 
- enBorBig: 



ine wongs vreenest Lountnes | Newsweek Project Green | Newsweek.com pagina | van 4 

A bettnr erg bic 
inside and 19 gers 

Top , ; Latest Kewe ‘ekoes 

‘Young, Gey And Murdered Dark Knight vern weekend record with $155,308 The Puschrovghs Eesth in Caitforns 

Te Pr rte Ae 

The World's Greenest Countries a En MA 
Yalo University’s ranking of 149 countries according to an environmental > j ach 

performance index (EPI)—a weighting ofcarbon ond sulfur emissions, water 
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H.G.J. Kamp en W.J. Bos 

Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer drs. P.J. Poot 

Chipshol Holding B.V. 
Boeingavenue 250 

1119 PZ Schiphol-Rijk 

Kenmerk: 201200625 Den Haag, 24 oktober 2012 

Geachte heer Poot, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos



STICHTING 

Zelfstandigen Bouw 
Voor zap’ers in bouw, hout en techniek voor onpemnueroe vrunaen | | 

Aan de formateurs Rutte en Samson 

Postbus 20018 

2500 EA Den Haag 

Betreft: Plannen commissie Van Dijkhuizen desastreus voor zelfstandigen 

Groningen, 22 oktober 2012 

Geachte heren Rutte en Samson, 

Onlangs hebben Stichting ZZP Nederland en Zelfstandigen Bouw - tezamen 35.000 leden - de plannen van de 

commissie Van Dijkhuizen mogen inzien waarin gepleit wordt voor een vereenvoudiging van ons belastingstelsel. 

Het verheugt ons dat het zeer complexe belastingstelsel eindelijk kan worden vereenvoudigd. 

Tegelijkertijd zijn we namens de ca 35.000 aangesloten zelfstandigen erg verontrust over de plannen van de 

commissie om de zelfstandigenaftrek en de startersaftrek in zijn geheel! af te schaffen. Dat zou betekenen dat 

zelfstandigen ca € 300,- netto per maand moeten inleveren. Voor kleine zelfstandigen kan dit wel eens het 

definitieve einde betekenen. Veel van deze mensen zoals winkeliers, handwerklieden etc. hebben nu al de 

grootste moeite om te overleven in deze crisistijd. 

De overheid heeft jarenlang het zelfstandig ondememen gestimuleerd waarbij de toekomst als zelfstandige erg 

rooskleurig voorgesteld werd door het recht op zelfstandigenaftrek en startersaftrek. Velen gingen hierdoor voor 

eigen rekening en risico aan de slag tegen een tarief dat per saldo zeker niet hoger ligt dan hun bestaande 

uitkering. Met name ZZP'ers hebben een deel van de (verborgen) werkloosheid opgevangen door als zelfstandige 

in hun inkomen te voorzien in plaats van de veiligheid van een uitkering te behouden. 

Nu de toestroom van zelfstandigen grootse vormen aanneemt kan het toch niet zo zijn dat hieraan een hait moet 

worden geroepen door aftrekposten te schrappen en zodoende de staatskas weer aan te vullen? Dat lijkt ons een 

uitgangspunt van een verborgen agenda. Eerst stimuleren en daarna afstraffen zal ongetwijfeld leiden tot een 

financieel- en emotioneel drama voor veel zelfstandigen. Bovendien voorzien wij, door de dreigende financiële 

problemen, een forse toename op de Wet werk en bijstand. Dat kan Nederland zich niet veroorloven. Daarnaast 

willen wij opmerken dat de mate waarin zelfstandigen gebruik maken van aftrekposten niet hoger ligt dan bij 

werknemers. Premies voor werknemersverzekeringen, cao-regelingen en pensioenpremies zijn fiscaal aftrekbaar. 

Daarvan maken zelfstandigen nagenoeg geen gebruik. 

Dat er iets aan de genoemde aftrekposten kan en moet veranderen onderstrepen wij graag, maar geen eenzijdige 

afschaffing. Stichting ZZP Nederland en Zelfstandigen Bouw pleiten al jaren voor een vereenvoudiging van het 

belastingsysteem voor ondernemers. In onze visie zou de zelfstandigenaftrek verdisconteerd kunnen worden in 

de MKB-winstvrijstelling. Dan is er sprake van voordeel als men winst behaalt en wordt het stelsel eenvoudiger. 

Stichting ZZP Nederland - Regattaweg 482 - 9731 NE Groningen - (050) 3144 344 - www.zzp-nederland.nl



STICHTING 

Zelfstandigen Bouw ZZP 
Voor zap’ers In bouw, hout en techniek VOOR amoena wevee vanuwsesen 

Het voorstel van de commissie om de btw nogmaals met twee procentpunt te verhogen betekent een forse 

lastenverzwaring voor met name de kleine detailhandel en de particuliere bouwnijverheid. De oniangs verhoogde 

btw moeten detailhandelaren nu al vaak de twee procent uit eigen zak betalen. Dit vanwege de moordende 

concurrentie en de afgeronde prijzen. De netto lastenverzwaring bedraagt nu al ca € 200,- per maand. Een 

verhoging met nog eens twee procentpunt zal desastreus zijn. 

Wij vragen u met klem om de voorstellen van de commissie met betrekking tot zelfstandigen op realiteit en effect 

in te schatten. Zelfstandigen hoeven niet gesubsidieerd te worden, maar drelgen nu het grootste slachtoffer te 

worden van de groeiende overheidstekorten, dat vinden wij onacceptabel. 

Graag willen Stichting ZZP Nederland en Zelfstandigen Bouw hear standpunten op een constructieve wijze 

toelichten. 

Johan Marrink Charles Verhoef 

Stichting ZZP Nederiand Voorzitter Zelfstandigen Bouw 

Stichting ZZP Nederland - Regattaweg 482 - 9731 NE Groningen - (050) 3144 344 - www.zzp-nederland.nl



H.G.J. Kamp en W.J. Bos 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA DEN HAAG 

De heer J. Marrink 

Stichting ZZP Nederland 
De heer C. Verhoef 

Zelfstandige Bouw 
Regattaweg 482 
9731 NE Groningen 

Kenmerk: 201200627 Den Haag, 24 oktober 2012 

Geachte heer Marrink, 

Geachte heer Verhoef, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp



WOLEOODWE 

VBVN 
Beroepsvereniging van zorgprofessionais 

Tweede Kamer der Staten-Generaal 
Informateurs 

Postbus 20018 

2500 EA 'S-GRAVENHAGE 

Onderwerp Kenmerk Datum 
Aandachtspunten zorg regeerakkoord V&VN/20448475/FB/HB/DvdS 19 oktober 2012 

Geachte informateurs, 

De beroepsvereniging Verpleegkundigen & Verzorgenden Nederland (V&VN) kijkt met 
belangstelling uit naar het nieuwe regeerakkoord waarin de beleidsdoelstellingen voor de 
aankomende kabinetsperiode in staan verwoord. 

Voor het hoofdstuk zorg reiken wij u enkele aandachtspunten aan die impact hebben op de 
kwaliteit van zorg aan patiënten. Het gaat over: 

=_de zorg voor voldoende verpleegkundigen en verzorgenden 
" het herschikken van taken en bevoegdheden en 

" het versterken van de eerstelijnszorg. 

Deze items sluiten aan bij de recent gepresenteerde ‘Agenda voor de Zorg’ mede opgesteld door 
V&VN. 

Aantrekken en behouden zorgverleners 

Door het verkleinen van de beroepsbevolking en de toenemende vergrijzing staat de zorg voor de 
grote uitdaging om niet alleen de zorgkosten te beperken, maar ook om daadwerkelijk te zorgen 
dat er voldoende zorgverleners zijn. Dit vraagt om een meerjarenbeleid met aandacht voor de 
instroom van nieuwe zorgverleners en het behouden van de huidige groep zorgverleners. Immers, 
een zorgverlener die met passie en deskundigheid haar werk uitvoert, biedt kwaliteit van zorg. In 
het programma ‘Excellente Zorg’ van V&VN staan het creëren van opleidingsmogelijkheden, 
voldoende vakbekwame collega’s en een prettige werkomgeving centraal. V&VN vraagt in het 
nieuwe regeerakkoord aandacht en middelen voor het aantrekken en behouden van zorgverleners. 
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Opleiding 

De maatschappij en de zorg zijn volop in beweging, en het beroep van verpleegkundige evolueert 

mee. De presentatie van de nieuwe beroepsprofielen voor de verpleegkundige, verpleegkundig 

specialist en de zorgkundige in maart jl. geeft een beeld welke competenties nodig zijn om goede 

kwaliteit van zorg in de toekomst te kunnen garanderen. De beroepsprofielen zijn positief 

ontvangen, maar nog niet formeel vastgesteld door de minister van VWS. De implicaties van deze 

nieuwe beroepsprofielen, waaronder aanpassingen in de wetgeving, moeten nog verder worden 

_ uitgewerkt door een nog in te richten taskforce. V&VN vraagt aandacht voor het goed opleiden van 

zorgverleners waarbij de nieuwe beroepsprofielen de basis vormen van de opleidingen. Niet alleen 

een goede opleiding draagt bij aan de kwaliteit van zorg, ook kwaliteitseisen en herregistratie eisen 

verminderen het risico op ondeskundige zorgverleners. V&VN is voorstander van het formeel 

koppelen van kwantitatieve en kwalitatieve eisen bij de herregistratie van verpleegkundigen. 

Taakherschikking 

De laatste jaren is taakherschikking in een stroomversnelling gekomen en zijn zelfstandige 

bevoegdheden van de verpleegkundig specialist wettelijk vastgelegd. Met taakherschikking wordt 

beoogd het structureel herverdelen van taken en bevoegdheden van professionals. Eerdere 

kabinetten hebben de basis gelegd voor een grote omwenteling in de zorg. Taken die in het 

verleden alleen door artsen werden uitgevoerd, worden nu uitgevoerd door verpleegkundig 

specialisten en verpleegkundigen. Met behoud van kwaliteit en volle patiënttevredenheid. De 

wettelijke basis ligt er, maar er zijn nog veel praktische obstakels die het voortvarend oppakken 

van taakherschikking belemmeren. V&VN vraagt aandacht voor het wegnemen van deze 

belemmeringen en om het advies Taakherschikking van de NZa voortvarend op te pakken. Door 

het wegnemen van deze financiële belemmeringen kan de verpleegkundig specialist niet alleen 

kwaliteit van zorg aantonen maar ook doelmatigheidswinst realiseren. 

Versterken eerstelijnszorg 

Om de uitdagingen in de zorg het hoofd te bieden, is het van groot belang om burgers zo lang 

mogelijk zelfredzaam te houden in de eigen omgeving. Dit vraagt enerzijds aandacht voor het 

stimuleren van zelfmanagement en aandacht voor preventie en anderzijds aandacht om 

vroegsignalering effectief in te zetten en de eerstelijn te versterken. De laatste jaren is er veel 

aandacht voor de terugkeer van de wijkverpleegkundige. In de eerstelijn zijn naast 

wijkverpleegkundigen nog vele andere verpleegkundigen werkzaam die een bijdrage leveren aan 

de zelfredzaamheid van burgers en zorg bieden. Denk daarbij aan sociaal-psychiatrisch 

verpleegkundigen, praktijkverpleegkundigen, jeugdverpleegkundigen en verpleegkundig 

specialisten. Het is van belang dat experimenten, die nu worden uitgevoerd in de eerstelijn, een 

structureel karakter krijgen. Dit betreft de bekostigingssystematiek en de organisatie van zorg.
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De Nederlandse Zorg Autoriteit heeft het laatste jaar diverse adviezen uitgebracht (basis GGZ, 
bekostiging wijkverpleegkundigen) waarover de minister geen besiuit meer kon nemen vanwege 
het demissionaire karakter van het kabinet. De noodzaak om zo spoedig mogelijk een besluit te 
nemen over de bekostigingssystematiek acht V&VN van groot belang. 

De beroepsvereniging V&VN realiseert zich dat in het proces om te komen tot een regeerakkoord 
de zorg forse uitdagingen heeft rond de inrichting van het stelsel en de organisatie van de zorg. In 
de laatste kabinetsperiode zijn afspraken gemaakt om geen forse ingrepen in het stelsel door te 
voeren, maar op onderdelen verschuivingen aan te brengen. Deze ingrepen hebben geleid tot een 
gefragmenteerde inrichting van de zorg en veel onduidelijkheid in het veld, waar de beroepsgroep 
van verpleegkundigen en verzorgenden, de grootste beroepsgroep in Nederland, veel hinder van 
ondervinden. V&VN vraagt om in het regeerakkoord fundamentele keuzes in het stelsel te maken, 
waardoor zorgverleners hun werk weer vakbekwaam en veilig uit kunnen voeren. 

Graag is V&VN bereid om deze brief nader toe te lichten. Hiervoor kunt u contact opnemen met het 
bureau van V&VN, in de persoon van mevrouw Francis Bolle (mail f.bolle@ venvn.nl - 
telefoonnummer 06-10905197). 

Met vriendelijke groet, 

it 
Henk Bakker 

Voorzitter V&VN
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De heer H. Bakker 

Verpleegkundigen & Verzorgenden 
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Geachte heer Bakker, 

Dank voor de brief die wij van u mochten ontvangen. 

In het kader van onze werkzaamheden ontvangen wij een grote hoeveelheid brieven, 

nota’s en verzoeken. Wij vertrouwen erop dat u zult begrijpen dat het voor ons 

onmogelijk is om daarop inhoudelijk te reageren. 

Hoogachtend, 

H.G.J. Kamp W.J. Bos




